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18 تير س��ال 68 را مي توان تاريخ اولين موضع رس��مي 
رهبر معظم انقلاب - در كسوت رهبري - درباره جمعيت 
دانست، يعني همان سالي كه بعد از ارتحال امام )ره( سكان 
هدايت كشور را به دست مي گيرند. مقام معظم رهبري در 
بيانات آن روز در مراسم بيعت اقشار مختلف مردم به اين 
نكته اشاره مي كنند: »كشور ما يكي از نادرترين كشورها 
در زمينه هاي عمران و آباداني اس��ت. ما اگر دو برابر امروز 
هم جمعيت داشته باشيم، باز هم مي توانيم بدون كمترين 
نيازي به كش��ورهاي ديگر، خود را ب��ه بهترين وجه اداره 
كنيم. اين ظرفيت خوب، هم در خاك بابركت ما و هم در 
استعدادهاي انساني ممتاز كشور و هم در دستورات و روش 

و قانون اساسي، هم در مسئولان ما وجود دارد.« 
اين هم��ان تزي اس��ت ك��ه ام��روز برخ��ي از آگاهان و 
صاحب نظراني كه ن��گاه جامع تري ب��ه موضوع جمعيت 
دارند، به آن اعتراف مي كنند. اينكه سرمايه هاي انساني، 
طبيعي و استعدادهاي كشور به گونه اي است كه مي توان 
با مديريت صحي��ح نه تنها از عهده جمعي��ت فعلي برآمد 
بلكه كشور و فرهنگ عمومي را از اين تفكر كه بيش از دو 
بچه آوردن چيزي در حد يك جنايت اس��ت، بيرون آورد. 
رهبري در ديدار 16 مرداد سال 90 با مسئولان نظام اشاره 
ديگري به اين موضوع دارند: »جمعيت كشور، 75 ميليون. 
البته بنده همين جا عرض بكنم؛ من معتقدم كه كشور ما 

با امكاناتي كه داري��م، مي تواند 150 ميليون نفر جمعيت 
داشته باشد. من معتقد به كثرت جمعيت هستم. هر اقدام 
و تدبيري كه مي خواهد براي متوقف كردن رشد جمعيت 

انجام بگيرد، بعد از 150 ميليون انجام بگيرد.«

اولين بار امام
رقم 200 ميليون نفر را گفتند

اما حدود يك سال بعد يعني سوم مرداد سال 91 رهبري 
در ديدار كارگزاران نظ��ام به چند نكته مه��م در ارتباط 
با جمعيت اش��اره مي كنند كه حاوي نكات قابل توجهي 
اس��ت. مهم ترين ركن بيانات رهب��ري در اين ديدار تكيه 
بر تجديدنظر در سياس��ت تحديد نسل اس��ت. رهبري با 
قاطعيت به اين اشاره مي كند كه در همان دهه 70 كشور 
به آنچه از كنترل جمعيت مي خواس��ته رسيده است، اما 
حتي در عالي ترين س��طوح مديريت كش��ور خطايي رخ 
داده و بعدها همان سياس��ت تحديد جمعيت دنبال شده 
است. در فرازي از بيانات رهبري در اين ديدار آمده است: 
از لحاظ نيروي انساني، ما 75 ميليون نفر جمعيت داريم؛ 
اين جمعيت عامل خيلي مهمي اس��ت. من اين را همين 
جا عرض بكنم؛ جمعيت جوان و بانشاط و تحصيلكرده و 
باسواد كشور، امروز يكي از عامل هاي مهم پيشرفت كشور 
است. در همين آمارهايي كه داده مي شود، نقش جوان هاي 

عارضه غیرطبیعي كم فرزندي  را 
تحلیل كنید

نگاهي به برخي از بيانات و مطالبات 
رهبر معظم انقلاب درباره سياست هاي جمعيتي كشور 

راهبرد
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تحصيلكرده و آگاه و پرنش��اط و پرنيرو را مي بينيد. ما 
بايد در سياست تحديد نسل تجديدنظر كنيم. سياست 
تحديد نس��ل در يك برهه اي از زمان درست بود؛ يك 
اهدافي هم برايش معين كردند. آن ط��وري كه افراد 
متخصص و عالم و كارشناس��ان علمي اين قس��مت 
تحقيق و بررس��ي كردند و گزارش دادند، ما در سال 
71 به همان مقاصدي كه از تحديد نسل وجود داشت، 

رسيديم. 
از سال 71 به اين طرف، بايد سياست را تغيير مي داديم؛ 
خطا كرديم، تغيير نداديم. امروز بايد اين خطا را جبران 
كنيم. كش��ور بايد نگذارد كه غلبه  نسل جوان و نماي 
زيباي جواني در كش��ور از بين ب��رود و از بين خواهد 
رفت اگر به همين ترتيب پي��ش برويم؛ آن طوري كه 

كارشناس ها بررسي علمي و دقيق كردند. 
اينها خطابيات نيس��ت؛ اينها كارهاي علمي و دقيق 
كارشناسي شده است. اگر چنانچه با همين وضع پيش 
برويم، تا چند سال ديگر نسل جوان ما كم خواهد شد 
- كه امروز قاعده  جمعيتي ما جوان است - و به تدريج 
دچار پيري خواهيم ش��د، بعد از گذش��ت چند سال، 
جمعيت كشور هم كاهش پيدا خواهد كرد؛ چون پيري 
جمعيت با كاهش زاد و ولد همراه است. يك زماني را 
مشخص كردند و به من نشان دادند كه در آن زمان، ما 

از جمعيت فعلي مان كمتر جمعيت خواهيم داشت. 
اينها چيزهاي خطرناكي است؛ اينها را بايد مسئولان 
كشور به جد نگاه كنند و دنبال كنند. در اين سياست 
تحديد نسل حتماً بايد تجديدنظر شود و كار درستي 
بايد انج��ام بگيرد. اين مس��ئله  افزايش نس��ل و اينها 
جزو مباحث مهمي اس��ت كه واقعاً همه  مس��ئولين 
كشور - نه فقط مسئولين اداري - روحانيون، كساني 
كه منبرهاي تبليغي دارند، باي��د در جامعه درباره  آن 
فرهنگ سازي كنند؛ از اين حالتي كه امروز وجود دارد 
- يك بچه، دو بچه - بايد كشور را خارج كنند. رقم 150 
 ميليون و 200 ميليون را اول امام گفتند - و درست هم 

هست - ما بايد به آن رقم ها برسيم.« 
فروتني رهبري در پذيرش

 خطاي تحديد جمعيت
رهبري در 19 مهرماه همان سال - بيانات در اجتماع 
مردم بجنورد - دوباره بر خط��اي مديريتي در تحديد 
جمعيت اشاره مي كنند و با فروتني تمام نقش خودشان 
را هم در اين موضوع عنوان مي كنند: »يكي از خطاهايي 
كه خود ما كرديم - بنده خودم هم در اين خطا سهيمم 
- اين مسئله  تحديد نسل از اواسط دهه  70 به اين طرف 
بايد متوقف مي شد. البته اولي كه سياست تحديد نسل 
اتخاذ ش��د، خوب بود، لازم بود، ليكن از اواس��ط دهه  
70 بايد متوقف مي ش��د. اين را متوق��ف نكرديم؛ اين 
اشتباه بود. عرض كردم؛ مسئولين كشور در اين اشتباه 

سهيمند، خود بنده  حقير هم در اين اشتباه سهيمم.
اين را خداي متعال و تاريخ بايد بر ما ببخش��د. نس��ل 
جوان را باي��د حفظ كرد. ب��ا اين روند كنون��ي اگر ما 
پيش برويم - من چندي پيش ه��م در ماه رمضان در 
سخنراني گفتم - كش��ور پير خواهد شد. خانواده ها، 
جوان ها بايد توليد مثل را زياد كنند؛ نس��ل را افزايش 
دهند. اين محدود كردن فرزن��دان در خانه ها، به اين 
شكلي كه امروز هست، خطاست. اين نسل جواني كه 
امروز ما داريم، اگر در 10 سال آينده، 20 سال آينده و 
در دوره ها و مرحله هاي آينده  اين كشور بتوانيم آن را 

حفظ كنيم، همه  مشكلات كشور را اينها حل مي كنند؛ 
با آن آمادگي، با آن نش��اط، با آن ش��وقي كه در نسل 
جوان هست، با استعدادي كه در ايراني وجود دارد. پس 

ما مشكل اساسي براي پيشرفت نداريم.« 

خانه داري يك شغل بزرگ است 
و نبايد تحقير شود

رهبر معظم انقلاب يازدهم ارديبهش��ت س��ال 92 به 
يكي از ابعاد مس��ئله جمعيت كه در س��ال هاي اخير 
به عنوان يك مانع خود را نش��ان داده اشاره مي كنند؛ 
تحقير خانه داري. اينكه در ضرورت هاي زندگي امروز 
و اش��تغال زنان گاه موضوع به گونه اي در ذهن ها جا 
مي افتد كه خانه داري و بچه داري ب��ه عنوان يك كار 

سخيف و ساده و كم ارزش جلوه گر مي شود. 
رهبري در اين ديدار به ضرورت برقراري توازن ميان 
نقش هاي اجتماعي و خانوادگي اشاره مي كنند: »يكي 
از مهم ترين وظايف زن، خانه داري است. همه مي دانند، 
بنده عقي��ده ندارم ب��ه اينكه زن ها نبايد در مش��اغل 
اجتماعي و سياسي كار كنند؛ نه، اشكالي ندارد اما اگر 
چنانچه اين به معناي اين باشد كه ما به خانه داري به 
چشم حقارت نگاه كنيم، اين مي شود گناه. خانه داري 
يك شغل است؛ شغل بزرگ، شغل مهم، شغل حساس، 
شغل آينده ساز. فرزندآوري يك مجاهدت بزرگ است. 
ما با خطاهايي كه داشتيم، با عدم دقت هايي كه از ماها 
سر زده، يك برهه اي در كشور ما متأسفانه اين مسئله 
مورد غفلت قرار گرفت و ما ام��روز خطراتش را داريم 
مي بينيم؛ كه من بارها اي��ن را به مردم عرض كرده ام: 
پير شدن كشور، كم شدن نسل جوان در چندين سال 
بعد، از همان چيزهايي است كه اثرش بعداً ظاهر خواهد 
شد؛ وقتي هم اثرش ظاهر شد، آن روز ديگر قابل علاج 

نيست؛ اما امروز چرا، امروز قابل علاج است. 
فرزندآوري يك��ي از مهم تري��ن مجاهدت هاي زنان و 
وظايف زنان اس��ت، چون فرزندآوري در حقيقت هنر 
زن است؛ اوست كه زحماتش را تحمل مي كند، اوست 
كه رنج هايش را مي برد، اوس��ت كه خداي متعال ابزار 
پرورش فرزند را به او داده اس��ت. خ��داي متعال ابزار 
پرورش فرزند را به مردها نداده، در اختيار بانوان قرار 
داده؛ صبرش را به آنها داده، عاطفه اش را به آنها داده، 
احساساتش را به آنها داده، اندام هاي جسماني اش را 
به آنها داده، در واقع اين هنر زنهاست. اگر چنانچه ما 
اينها را در جامعه به دست فراموشي نسپريم، آن وقت 

پيشرفت خواهيم كرد.«

عارضه مي�ل به ك�م فرزندي را 
تحليل نمي كنيد؟

»يك نگاه مقلدان��ه اي به زندگي غربي ي��ا به زندگي 
اروپايي وجود داش��ته كه به اينجاها منتهي ش��ده و 
ميراث آن به ماها رسيده؛ ما هم در يك برهه اي از زمان 
غفلت كرديم، كاري كه بايد انجام بدهيم انجام نداديم. 
درحالي كه امروز در - بعضي از- همين كشورهاي غربي 
از كاهش باروري دارند زيان مي بينند و پشيمانند و در 
بعضي از كشورهاي غربي مطلقاً كاهش باروري وجود 
ندارد؛ يعن��ي خانواده هاي پرجمعيت، مث��لًا خانواده  
امريكايي ب��ا 10، 12بچه، چطور خان��واده  ايراني كه 
مي خواهد از او تقليد كند، بايد حتماً يك بچه داشته 
باش��د يا دو بچه! كه اين الان وجود دارد و گزارش ها و 

خبرها از اين واقعيت به ما اطلاع مي دهد.« 
رهبري در ديدار هشتم آبان سال 92 در ديدار اعضاي 
همايش تغيي��رات جمعيتي و نق��ش آن در تحولات 
مختلف جامعه به اين نكته اشاره مي كنند كه حتي اگر 
از زاويه مقلدانه – تقليد از غرب – به موضوع جمعيت 
نگاه كنيم يعني قشري و لايه اي از جامعه كه الگوهاي 
فكري و معرفتي اش را از غرب مي گيرد به اين موضوع 
توجه كند كه امروز يك خان��واده امريكايي با 10، 12 
بچه يك امر طبيعي و پذيرفته ش��ده اس��ت و نشانه 
عقب ماندگي فكري و فرهنگي محس��وب نمي ش��ود 
حالا چطور مي شود كس��ي كه مثلًا به تصور خودش 
مي خواهد به روز باشد و به روز رفتار كند، چهار، پنج 
بچه آوردن را نشانه اي از عقب ماندگي فكري مي داند. 
رهب��ري در همين همايش به نكت��ه مهم ديگري هم 
اش��اره و خطري را گوش��زد مي كنند كه احتمالاً در 
سال هاي بعد ممكن است دامنگير مديران شود. اينكه 
بخواهيم با وضع چند قانون و برگزاري چند همايش و 

نگارش چند مقاله كار را تمام شده، تلقي كنيم. 
نكته اي كه رهبري در اين ديدار بر آن پاي مي فش��رد 
بررس��ي دقيق و عميق ميل به كم فرزندي در جامعه 
است، اينكه »ميل به كم بودن فرزند، يك عارضه است؛ 

والا انسان به طور طبيعي فرزند را دوست مي دارد، چرا 
ترجيح مي دهن��د افرادي كه فقط يك فرزند داش��ته 
باش��ند؟ چرا ترجيح مي دهند فقط دو فرزند داش��ته 
باشند؟ چرا زن به شكلي، مرد به شكلي پرهيز مي كنند 
از فرزندداري؟ اينها را بايد نگاه ك��رد و ديد عواملش 
چيست؛ اين عوامل را پيدا كنيد، براي علاج اين عوامل 
بيماري زا - كه به اعتقاد بنده اينها عوامل بيماري زاست 
- متخصّصين و صاحبان انديشه را بخواهيد فكر كنند. 
فرض كنيد مثلًا بالا رفتن س��ن ازدواج؛ خب بلاشك 
يكي از چيزهايي كه باروري را مح��دود مي كند، بالا 
رفتن سن ازدواج است؛ خب، اين يكي از كارهايي است 
كه بايد در كشور فكر بشود؛ چرا سن ازدواج در كشور 
ما بالا رفته؟ مگر جوان 17 ساله، 18 ساله، 19 ساله، 

راهبرد

يكي از مهم ترين وظايف زن، خانه داري است. 
همه مي دانن��د، بنده عقيده ن��دارم به اينكه 
زن ها نبايد در مش��اغل اجتماعي و سياسي 
كار كنند؛ نه، اش��كالي ندارد اما اگر چنانچه 
اين به معناي اين باش��د كه ما به خانه داري 
به چش��م حقارت ن��گاه كنيم، اين مي ش��ود 
گناه. خانه داري يك شغل است؛ شغل بزرگ، 
شغل مهم، شغل حساس، ش��غل آينده ساز. 
فرزن��دآوري ي��ك مجاه��دت بزرگ اس��ت
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احتياج ندارد به اطفاي نياز جنسي و غريزه  جنسي؟ ما 
بايد به اين فكر كنيم. 

خب، از آن طرف مي گويند كه اينها خانه ندارند، شغل 
ندارند، درآمد ندارند؛ ببينيم چگونه مي ش��ود كاري 
كرد كه همه اينها با هم جمع بشود. ما نبايد تصور كنيم 
كه حتماً بايد يك نفري يك خانه  ملكي داشته باشد، 
يك شغل درآمدداري داشته باشد، بعد ازدواج بكند؛ 
نه، انَِ يكونوا فُقَرآءَ يغنِهِمُ اللهُ مِن فَضلهِ؛ اين قرآن است 
]كه [ با ما دارد، اين جور ح��رف مي زند. يعني همه  آن 
گره هاي ذهني اي را كه وجود دارد در اين زمينه، بايد 
شما باز كنيد، يعني شأن شما و همايشي از اين قبيل، 
اين است كه بايد اين كار فكري و علمي را بكند؛ يعني 
صرفاً بيان فكر، بيان خواست و حتي شعارهايي در اين 

زمينه نباشد. 
واقعاً كار شود، كار فكري شود؛ عوامل كاهش جمعيت 
و موجبات افزايش جمعيت به نحو مطلوب و با اعتدال 
متناس��ب، درست سنجيده بش��ود، مطرح بشود ]تا[ 
اقناع بش��وند افكار نخبگان. در اي��ن زمينه خب الان 
عامه  م��ردم، بعضي ها متدينند، بعضي ه��ا متعبدند، 
وقتي گفته مي شود، مي روند سراغ باروري بيشتر؛ لكن 
نخبگان جامعه بايد قانع بش��وند، بايد مسئله را قبول 
كنند؛ اگر نخبگان قبول كردند، كار سهل مي شود، كار 

فرهنگ سازي آسان مي شود.
 

30 ارديبهشت 93  و ابلاغ 
سياست هاي كلي  جمعيت 

كشور
اما 30 ارديبهشت س��ال 93 به يك معنا تاريخ مهمي 
در سياست هاي جمعيتي كشور اس��ت. در اين تاريخ 
سياست هاي كلي جمعيت از سوي رهبر معظم انقلاب 

ابلاغ مي شود. 
رهبري ضمن ابلاغ اين سياست ها در پيشاني نوشت 

اين سياست ها مي نويسند: »با عنايت به اهميت مقوله 
جمعيت در اقتدار ملي و با توجه به پويندگي، بالندگي 
و جواني جمعيت كنوني كش��ور به عنوان يك فرصت 
و امتياز؛ در جهت جبران كاهش نرخ رش��د جمعيت 
و نرخ باروري در س��ال هاي گذش��ته، سياس��ت هاي 
كلي جمعيت ابلاغ مي گردد. با در نظر داش��تن نقش 
ايجابي عامل جمعيت در پيش��رفت كشور، لازم است 
برنامه ريزي هاي جامع براي رشد اقتصادي، اجتماعي و 
فرهنگي كشور متناسب با سياست هاي جمعيتي انجام 
گيرد. همچنين ضروري است با هماهنگي و تقسيم كار 
بين اركان نظام و دس��تگاه هاي ذيربط در اين زمينه، 
اقدامات لازم با دقت، س��رعت و ق��وت صورت گيرد و 

نتايج رصد مستمر اجراي سياست ها گزارش شود.«

سياست هاي كلي جمعيت
1- ارتقاي پويايي، بالندگي و جواني جمعيت با 

افزايش نرخ باروري به بيش از سطح جانشيني. 
2- رفع موانع ازدواج، تسهيل و ترويج تشكيل خانواده و 
افزايش فرزند، كاهش سن ازدواج و حمايت از زوج هاي 
جوان و توانمندسازي آنان در تأمين هزينه هاي زندگي 

و تربيت نسل صالح و كارآمد. 
3- اختصاص تسهيلات مناسب براي مادران به ويژه در 
دوره بارداري و شيردهي و پوشش بيمه اي هزينه هاي 
زايمان و درمان ناباروري مردان و زنان و تقويت نهادها 

و مؤسسات حمايتي ذي ربط. 
4- تحكيم بنيان و پايداري خانواده با اصلاح و تكميل 
آموزش هاي عموم��ي درباره اصالت كان��ون خانواده 
و فرزند پ��روري و با تأكي��د بر آم��وزش  مهارت هاي 
زندگي و ارتباطي و ارائه خدمات مشاوره اي بر مبناي 
فرهنگ و ارزش هاي اسلامي- ايراني و توسعه و تقويت 
نظام تأمي��ن اجتماعي، خدمات بهداش��تي و درماني 
و مراقبت هاي پزش��كي در جهت س��لامت باروري و 

فرزندآوري. 
5- ترويج و نهادينه سازي سبك زندگي اسلامي- ايراني 

و مقابله با ابعاد نامطلوب سبك زندگي غربي. 
6- ارتقاي اميد ب��ه زندگي، تأمين س��لامت و تغذيه 
سالم جمعيت و پيشگيري از آس��يب هاي اجتماعي، 
به ويژه اعتياد، سوانح، آلودگي هاي زيست محيطي و 

بيماري ها.
7- فرهنگ سازي براي احترام و تكريم سالمندان و ايجاد 
شرايط لازم براي تأمين سلامت و نگهداري آنان در خانواده 
و پيش بيني س��از و كار لازم براي بهره مندي از تجارب و 

توانمندي هاي سالمندان در عرصه هاي مناسب.
 8- توانمندسازي جمعيت در سن كار با فرهنگ سازي 
و اصلاح، تقويت و س��ازگار كردن نظام��ات تربيتي و 
آموزش ه��اي عمومي، كارآفريني، فن��ي- حرفه اي و 
تخصصي با نيازهاي جامعه و استعدادها و علايق آنان 

در جهت ايجاد اشتغال مؤثر و مولد. 
9- باز توزيع فضايي و جغرافيايي جمعيت، متناسب 
با ظرفيت زيستي با تأكيد بر تأمين آب با هدف توزيع 

متعادل و كاهش فشار جمعيتي. 
10- حفظ و جذب جمعيت در روستاها و مناطق مرزي 
و كم تراكم و ايجاد مراكز جديد جمعيتي به ويژه در جزاير 
و س��واحل خليج فارس و درياي عمان از طريق توسعه 
شبكه هاي زيربنايي، حمايت و تشويق سرمايه گذاري و 

ايجاد فضاي كسب و كار با درآمد كافي.
11- مديريت مهاجرت ب��ه داخل و خارج هماهنگ با 
سياس��ت هاي كلي جمعيت با تدوين و اجراي  ساز و 

كارهاي مناسب. 
12- تش��ويق ايراني��ان خ��ارج از كش��ور ب��راي حضور و 
سرمايه گذاري و بهره گيري از ظرفيت ها و توانايي هاي آنان. 
13- تقويت مؤلفه ه��اي هويت بخش مل��ي )ايراني، 
اسلامي، انقلابي( و ارتقاي وفاق و همگرايي اجتماعي 
در پهنه سرزميني به ويژه در ميان مرزنشينان؛ ايرانيان 

خارج از كشور. 
14- رصد مستمر سياست هاي جمعيتي در ابعاد كمي 
و كيفي با ايجاد ساز و كار مناسب و تدوين شاخص هاي 
بومي توسعه انساني و انجام پژوهش هاي جمعيتي و 

توسعه انساني. 

جمعيت 30 ميليوني 
دش�منان ما را حتماً خوشحال 

مي كند
 اما درس��ت چن��د روز بع��د از ابلاغ اين سياس��ت ها

- 4 خرداد 93 - رهبري در ديدار با نمايندگان مجلس 
توجه نمايندگان را به ابعاد فراملي و امنيت برون مرزي 
كشور جلب مي كنند، به اينكه كشورهايي وجود دارند 
كه بدشان نمي آيد جمعيت كشور رو به زوال بگذارد: 
»مسئله  كاهش جمعيت مسئله  بسيار مهمى است. 
برای آن دشمنانى كه در اوايل صحبت اشاره كردم، 
بهترين چيز اين است كه ايران يك كشوری باشد با 
20، 30  ميليون جمعيت كه نصف اين جمعيت هم 
كهنسال و ميانسال و از كارافتاده باشند؛ اين برايشان 
بهترين چيز است؛ ]اگر[ برای اين برنامه ريزی بتوانند 
بكنند، حتم��اً مي كنند، پ��ول بتوانند خ��رج كنند، 
حتماً خرج مي كنن��د؛ ما بايد حركتم��ان در مقابل 
اين حركت، حركت صحيح و منطقى و خردمندانه و 

عالمانه باشد.«  
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مكاتب فكري نامرئي ترين لايه هاي زندگي ما هستند اما بر مرئي ترين رفتارهاي ما اثر مي گذارند. اين طور نيست كه اگر ما از سمت باورهاي عميق وحياني 

كه بر شئون زندگي ما تسري پيدا كرده و مثل چشمه اي پايين دست هاي خود را آب مي دهند، به سمت باورهاي ليبرالي، اومانيستي و سكولار بلغزيم، اين     سردبير
باورها داد بزنند كه به هوش باشيد ما داريم از يك پيچ و دالان تاريخي در باورها و عقايدمان مي گذريم و از آن نوع نگاه اصيل وحياني فاصله مي گيريم. همه 
چيز آرام و بطئي و خزنده اتفاق مي افتد. مكاتب فكري به چشم نمي آيند اما به چشم آمدني ترين وجوه از ساحت هاي زندگي ما را مي سازند، به خاطر همين 
اصل اعوجاج هايي كه امروز در دنيا نسبت به موضوع جمعيت پيش آمده و شرق و غرب هر دو از  آن رنج مي برند، به تغيير نگرش و بر ساخته هاي ذهني و زاويه 
ديدهاي انسان برمي گردد و اين تغيير هم نهايتاً به مكاتب فكري غربي مي رسد؛ مكاتبي كه با تجربه شكست كليسا در ارائه فرهنگ ديني و وحياني جامع پا به عرصه وجود گذاشتند 
و آن حرمان هاي غيرقابل دفاعي كه كليسا به غربي ها چشانده بود به صورت افسارگسيخته در ستايش تن و پرستش لذت و راندن باورهاي توحيدي به گوشه هاي منزوي زندگي، 
خود را نشان داد. اين بود كه ليبراليسم در صورت يك محصول فكري و فرهنگي زاده شد؛ محصولي كه آرام آرام دنباله هاي خود را ساخت و سيطره فكري و فرهنگي خود را بر تمام 
جهان آغاز كرد اما مهم ترين سيطره اين نوع تفكر سايه آن بر سبك زندگي آدم ها بود؛ اينكه ازلي ترين پرسش هاي بشر كه »از كجا آمده ام، براي چه آمده ام و به كجا خواهم رفت« 
در پاي »اكنون زندگي كن« و »بيشترين لذت را از زندگي ببر« قرباني شد. مرگ انديش��ي به عنوان يك اصل در زندگي وحياني آرام آرام كنار رفت و اين اصل كه »تا من هستم 
مرگ نيست و وقتي مرگ باشد من نيستم« جايگزينش شد. اين بود كه تعريف تازه اي از »هويت و بودن« در خوردن، پوشيدن، گشتن، رابطه، خانواده، سياست و جامعه ارائه شد 
اما آنچه در اين ميان به عنوان يك تخدير ذهني به كار گرفته شد، دميدن بر »خودخواهي« و تقديس آن بود كه به دو صورت جلوه گر شد؛ انباشت ثروت و انباشت لذت. آدم ها در 
چنين نظام فكري اي كه دنباله هايش در نظام هاي اقتصادي و اجتماعي ساخته مي شود، به گونه اي خودخواهانه تربيت مي شوند كه انباشت ثروت و لذت را امري طبيعي و مربوط 

به استعدادهاي بشري خودشان بدانند. 
انس��ان ليبرال وقتي به قله فتح و نهايت آرزوهايش مي رسد كه به ثروت و سود بيشتري رس��يده باشد. در اعتقاد چنين انساني داش��تن خانواده پرجمعيت و فاميل گسترده و 
به هم پيوسته، الزاماً از مصاديق ثروت به حساب نمي آيد بلكه شروطي دارد زيرا انسان ليبرال اصالت را به خود و رشد و تكامل شخصي خود مي دهد و در نگاه چنين مكتبي داشتن 
فرزندان متعدد يك اصالت بدوي و متعلق به گذشته است كه در دنياي مدرن صرفاً با تضمين هايي مي توان آن را پذيرفت؛ شروط و تضمين هايي كه براي عموم مردم يك جامعه 

ليبرال دست يافتني نيست. 
اين همه گفته شد تا به اينجا برسيم كه هضم جمعيت در هاضمه فكري ليبراليسم امر دشواري است، به عبارت ديگر ليبراليسم با ذائقه اي كه در بخش های مختلف زندگي انسان 
بازتوليد مي كند، به حضور كودك و تولد انسان نه به عنوان يك »معجزه خداوندي« كه به چشم »شر و مزاحم لازم« نگاه مي كند، بنابراين هر چقدر اين شر كم و اين مزاحمت 
كمتر باشد، بهتر خواهد بود، چون اصل بر اين است كه هيچ چوبي لاي چرخ لذت هاي ما گذاشته نشود. در واقع در ليبراليسم آنقدر زير پوست لذت دميده شده كه به مثابه بتي 
دلپذير پرستش مي شود، بنابراين پدر و مادرهاي بالقوه در اين مسلخ فكري و جهان بيني گرفتار شده اند و با خود مي انديشند كه نمى توانند آزادي ها و لذت هاي خود را قرباني 
حضور يك كودك كنند، بدين ترتيب آنها از چشيدن عميق ترين لذت هاي فطري محروم مي مانند و همه چيز در جزيره كوچك پوشيدن بهتر، خوردن بهتر و گشتن بهتر محصور 

مي ماند؛ جزيره اي كه با شعبده بازي و لطايف الحيل ليبراليسم صورت كهكشان عظيم لذت آفريني را به خود گرفته است. 
جوامع ليبرال در عصر حاضر به جوامع 1+99 درصدي تقسيم و تبديل ش��ده اند. يك درصدجمعيت 99 درصد ثروت جامعه را در قبضه دارند و 99 درصد باقيمانده فقط مالك 
يك درصد ثروت هستند و اين اكثريت مفلوك جامعه هيچ امكان خروج از زندان 99 درصدي خود را نمي يابند زيرا در خبر تازه اي اعلام شد كه ثروت يك درصد دارا در امريكا از 
ثروت آن 99 درصد مفلوك فزوني يافته است! براي يك درصد بسيار ثروتمند چه افق جمعيتي سودآورتر است و به چه ترازي از جمعيت راضي مي شوند؟ اين يك پرسش بسيار 
حساس است، زيرا آنها آنچنان بيرحمند كه حتي به ثروت يك درصدي جمعيت 99 درصدي دست درازي مي كنند و آنقدر قدرتمند و خشنند كه قيام سال هاي اخير مردم امريكا 
با شعار »ما 99 درصديم« را به راحتي سركوب و در نطفه خفه كردند. پاسخ روشن است، آنها جمعيتى مصرف كننده مي خواهند نه جمعيتي كه گرفتار فقر ناشي از هزينه هاي 

بالاي خانواده هاي پرجمعيت باشد كه هزينه ها نيز در مسيرهاي كم سودآور مانند آموزش و حداقل های زندگى مصرف شود. 
اين چنين است كه در جوامع ليبرال يا جوامع پيرو، يك درصد دارا 99 درصد مفلوك را همچون برده هاي مصرف كننده لذت جويي تربيت مي كنند كه جز كاستن از ثروت يك 

درصدي خود و افزودن به ثروت 99 درصدي آنها راه ديگري نپيمايند و اين فرهنگ هيچ گاه گهواره جمعيت را تكان نمي دهد. 
نكته مهم در اين باره گاه ساده انديشي و ساده انگاري دولت ها به ويژه در شرق براي تدوين و اجراي سياست هاي تشويقي در جهت ترميم جمعيت است. موضوع اينجاست كه 
گاه احساس مي كنيم صاحبنظران، كارشناس��ان، قانونگذاران، برنامه ريزان و مديران جامعه چشم بر ش��عبده بازي ها و تلبيس هاي مكتب ليبراليسم بسته اند و بدون توجه به 
ذائقه سازي هايي كه اين مكتب در طول سال ها انجام داده، مي خواهند كار خود را پيش ببرند، به عنوان نمونه وقتي آدم ها به تعريف جديدي از رفاه رسيده اند و آبشخور اين تعريف 
جديد از رفاه به تعريف جديد از انسان و حيات او در ليبراليسم مي رسد و هواخواهان فعال و منفعل اين مكتب فكري تعريف مذكور از رفاه را مثل دارايي باارزش و ارجمند در ذهن 
خود نگهداري مي كنند، چگونه مي توان بدون توجه به اين اعوجاج و دگرگوني معرفتي صرفاً با مشوق مالي آدم ها را تشويق به زاد و ولد و توليدمثل كرد؟ وقتي باورهاي توحيدي 
آدم ها تضعيف شده و با از كار انداختن اعتماد به غيب، بر نگراني و تشويش و تنهايي آدم ها افزوده مي شود و توكل صورت يك امر مهجور و لفظي بي اثر را پيدا مي كند و نه موتور 
محركه اعمال انسان موحد، در چنين فضاي فكري اي معلوم است كه مي توان به راحتي آدم ها را ترساند و به آنها القا كرد كه كشور شما ظرفيت 150 تا 200 ميليون نفر جمعيت 
را ندارد، در حالي كه شما در آب و نان دادن به همين جمعيت هم مانده ايد. اين همه در حالي است كه اگر كمي عميق تر شويم و ذائقه مان را مرمت و اصلاح كنيم، مي بينيم نقطه 

آغازين اين استدلال ها به نشاني دادن هاي غلط و مغلطه كردن هاي شيك برمي گردد. 
در هر حال امروز ما اگر مي خواهيم در پروژه ازدياد نسل و جمعيت، دست به كار نمايشي و فرسايشي نزنيم، ضروري است يك چشم مان به اعوجاج ها و دگرديسي هايي باشد كه 
در »سبك زندگي« ما پيش آمده، البته اينها همه حلقه هايي تودرتو هستند و از حلقه سبك زندگي مي توانيم به »اعوجاج هاي باورهايمان« برسيم؛ آنجا كه ديگر محرك هاي 

رفتاري ما در پوشش غليظي از خودخواهي ها فرو نرود و ذائقه تهي شده از توكل و توحيد، قطب نما و قبله آمال ما براي پيش رفتن در زندگي نباشد.  

لیبرالیسم گهواره جمعیت را تکان نمي دهد

سرمقاله
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اين طرح، فرهنگ عمومي را 
مخاطب قرار نداده است

اما درباره طرح جامع جمعي��ت و تعالي خانواده چه 
موضعي مي توان گرفت؟ ص��ف منتقدان طرح كه به 
ش��تابزده و غيرواقع بينانه تنظيم ش��دن مفاد طرح 
اعتراض مي كنند بس��يار پررنگ تر از صف مدافعان 
است. از ايرادها و چالش هاي جدي اي كه مي توان به 
طرح وارد دانست اين است كه روي سخن همواره با 

دستگاه ها و ارگان هاي حاكميتي است. 
اولاً بارهايي به دوش آنها مي گذارد كه معلوم نيست 
بتوانند از عهده انج��ام آن تكاليف برآيند و در ثاني از 
بسياري از ظرفيت هاي موجود در فرهنگ عمومي به 
راحتي عبور مي كند، به اين معنا كه طرح از موضع بالا 
به پايين و نه از موضع مشاركت تنظيم شده است. اين 
همه در حالي است كه امروز بسياري از كارشناسان 
اجتماعي بر اين باورند توفيق ي��ك برنامه اجتماعي 
در آن است كه خصلت مش��اركت محور داشته باشد 
و بتواند از ظرفيت هاي موج��ود در فرهنگ عمومي 
بهره برداري كند، به عنوان مث��ال نگاهي به فحواي 
فصل سوم طرح كه به كاهش ميزان طلاق اختصاص 
دارد نشان مي دهد طرح تا چه اندازه در ورطه شتاب 
و گاهي سطحي نگري افتاده اس��ت.  توجه كنيد كه 
طلاق به عنوان يك مسئله اجتماعي و فرهنگي چقدر 

لايه هاي عميق فرهنگي دارد. 
از تحول و دگرديس��ي در نگاه انسان ها به ارزش هاي 
خانوادگي بگيريد تا باور آنها به معنادار بودن يا نبودن 
جهان، از س��كولاريزه ش��دن مناس��بات فرهنگي و 
اجتماعي تا بي سر شدن خانواده ها يعني از بين رفتن 
اقتدار پدر و مادر، از رشد اشتغال زنان و استقلال مالي 
آنها تا گسترش ابزارهاي نوين اطلاعاتي و ارتباطي. 
مي بينيد كه چه حجم عظيمي از تغييرات نگرش��ي، 
فرهنگ��ي، اجتماعي و فن��اوري روي مي دهد تا آمار 
طلاق بالا برود. حال توجه كنيد كه طراحان اين طرح 
در فصل سوم چه راهكارهايي را براي كاهش ميزان 

طلاق در نظر گرفته اند. 
راهكارهايي كه براي اين منظ��ور در مواد 16 تا 23 

 شتابزدگي و پراكندگي 
در طرح جامع جمعیت

11 آبان امسال بود كه خبرگزاري ها و رسانه ها از تصويب يك فوريت طرح مجلس 
براي افزايش جمعيت و كاهش سن ازدواج خبر دادند. نمايندگان مجلس با144 
رأي موافق، 25 رأي مخالف و شش رأي ممتنع با كليات طرح جامع جمعيت و تعالي خانواده موافقت كرده 
بودند، البته يك فوريت طرح در فضايي به تصويب رسيد كه نمايندگان مخالف روي يك موضوع متمركز 
شده بودند؛ اينكه طرح در آغاز اجرا بار مالي 45 هزار ميليارد توماني دارد و هر سال هم 25 هزار ميليارد 
تومان بايد به اين طرح تزريق شود.  اين نمايندگان بر اين باور بودند كه دولت در شرايط فعلي نمي تواند از 
عهده اجراي اين تعهدات مالي برآيد. منظور اين نمايندگان به مشوق هايي بود كه در طرح پيش بيني شده 
بود، اما اجراي اين مشوق ها از كمك هاي مالي به زوج ها و اهداي سكه و تأمين مسكن مستلزم بار مالي قابل 
توجهي است. اما آنچه فعالان رسانه اي و منتقدان بر آن تأكيد مي كردند و در روزهاي بعد از تصويب يك 
فوريت اين طرح انعكاس مي يافت، عمدتاً بر اين موضوع مي چرخيد كه نگاه طراحان اين طرح به موضوع 
كاهش جمعيت و تمهيداتي كه آنها براي رفع چالش كاهش جمعيت مي انديشند، سطحي است، به عنوان 
مثال آنها بر اين موضوع تكيه مي كردند كه »دلايل افزايش جمعيت در دهه 60 و 70 و كاهش جمعيت در 
ش�رايط كنوني با يكديگر تفاوت دارد.« به اين معنا كه آنچه دهه 60 و دهه 90 را از هم جدا مي كند، صرفاً 
افزايش يكباره نرخ باروري و افت محسوس آن در دهه 90 نيست. اين اتفاق البته روي داده اما اين عدد به 
نوعي ظهور لايه هاي عميق تر تفاوت هاي دو اجتماع است، به اين معنا كه نگاه جامعه ايراني به خويشتن، 
فرهنگ، فرزندآوري در قياس با سه دهه گذشته متفاوت است، پس نمي توان مثلاً جوان امروزي را كه نگاه 
متفاوتي به خانواده در قياس با جوان دهه شصتي دارد، صرفاً با يكسري از مشوق هاي مالي يا تسهيلات 
اجتماعي و خدماتي - حمايتي و تحصيلي به سمت باروري كشاند.  سخنگوي فراكسيون زنان مجلس هم 
جزو نمايندگاني بود كه منتقد اين طرح بود و علاوه بر اينكه معتقد بود طرح مذكور تبعيض هاي جنسيتي 
عليه خانم ها در اشتغال را بنيان مي گذارد - اشاره او به ماده 9 فصل دوم اين طرح بود- بر اين باور بود كه 
بعضي از ش�روط طرح هم با آموزه هاي ديني منافات دارد و هم نقض غرض دارد و موجب كاهش جمعيت 
مي شود. او مي گفت فاصله گذاري بين باروري مطلوب، 2/5 تا 5 سال در نظر گرفته شده است كه در نهايت به 
كاهش جمعيت منجر مي شود، همچنين سن مطلوب ازدواج از مواردي است كه انتقاداتي به آن مطرح است.

امير  فرخ

بررسي و واكاوي محتواي طرح جامع جمعيت 
و تعالي خانواده در مجلس شوراي اسلامي

سياست های  جمعيتی
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انديشيده ش��ده عبارت از اين اس��ت كه مثلًا كانون 
وكلاي دادگستري و مركز امور مشاوران قوه قضائيه 
مكلف به ص��دور مجوز وكالت دع��اوي خانوادگي به 
وكلا، به شرط تأهل داش��تن، حداقل 40 سال سن و 
پنج سال سابقه وكالت يا شغل قضايي در حوزه حقوق 
خانواده يا گذراندن آموزش هاي خاص و مصوب قوه 

قضائيه باشد. 
يا ماده 18 به ني��روي انتظامي اختص��اص دارد كه 
امنيت شهروندان و ضابطين قضايي در جرائم مشهود 
و دعاوي خانوادگ��ي را تأمين كند و پليس تخصصي 

براي اين پرونده ها در نظر بگيرد. 
ماده 19 مي گويد كانون وكلاي دادگس��تري و مركز 
امور مش��اوران قوه قضائي��ه مكلفن��د تعرفه دعاوي 
طلاق را به گونه اي اصلاح و تعيين نمايند كه تلاش 
وكلا و قضات براي برقراري صل��ح بين زوجين اولي 
از طلاق باش��د. ماده 20 ه��م قوه قضائي��ه را مكلف 
مي كند در پرونده هاي طلاق ك��ه منجر به صلح بين 
زوجين مي شود براي قضات آن پرونده ها كارانه ويژه 

پرداخت نمايد. 
توجه كنيد كه اين م��واد به عن��وان راهكارها! براي 
كاسته ش��دن از ميزان طلاق ها پيشنهاد شده است. 
گرچه وقتي لحن طرح به س��مت ح��وزه فرهنگ و 
آم��وزش مي چرخد، فضا اميدواركننده تر مي ش��ود، 
آنجا ك��ه مثلًا در م��اده 17 از همين ماده، س��ازمان 
بهزيستي مكلف مي شود با مش��اركت برخي نهادها 
از جمل��ه وزارت ورزش و جوانان، س��ازمان بس��يج 
و... خدم��ات مش��اوره در جهت مه��ار اختلاف ها و 
بحران هاي خانوادگي ارائه كند يا ماده 21 صداوسيما 
را موظف مي كند برنامه هايي با انگيزه ترويج ازدواج 
آس��ان، ضدارزش بودن ط��لاق و فرهن��گ افزايش 
پايبندي زوجين به خانواده ها با هدف دس��تيابي به 
نرخ باروري 2/5 بس��ازد فضا تا ح��دودي واقع بينانه 
و كاربردي تر مي ش��ود، اما مخاطب ماده 22 هم سه 
وزارتخانه آموزش و پرورش، بهداشت و علوم است كه 
همان تكاليفي كه در ماده 21 آمده را در برنامه هاي 
درسي، متون و فعاليت هاي پرورشي دانش آموزان و 

دانشجويان بياورند. 

مطالبه از دستگاه ها و ظرايفي 
كه وجود دارد

اين مواد - م��اده 17، 21 و 22 - اگرچه در محتواي 
خود حاوي نكته هاي ارزش��مندي هستند اما معلوم 
نيس��ت در اين رابط��ه مش��اوره ها و رايزني هايي با 
دس��تگاه هاي مس��ئول صورت گرفته اس��ت. نكته 
اينجاست كه آنها قرار اس��ت كه اين تكاليف را اجرا 
كنند، بنابراين اگر به بازي گرفته نش��وند احتمالاً در 
برابر اجراي طرح مقاومت خواهند كرد. در ثاني آيا به 
پيچيدگي هاي حوزه هنر، آم��وزش و فرهنگ توجه 
شده است؟ مثلًا گفتن اينكه صداوس��يما برنامه اي 
بس��ازد كه در آن »ضدارزش بودن طلاق« به چشم 
بيايد - يعني مخاطب را به س��طح اقناع برساند - به 
زبان آسان است يا برنامه اي كه ما را به نرخ باروري 2/5 
برساند اما وقتي قرار مي شود همين مطالبه و خواسته 
عملياتي شود يعني ساز و كارهايش را تدارك ببينيم، 
دشواري ها خودش را بيش��تر نشان مي دهد. در واقع 
هرچه سخن گفتن و تكليف تراشيدن براي نهادها در 

اين عرصه ها ساده به نظر مي رس��د، عمل به آنها در 
ظرايف و مهارت اس��تفاده از ابزارهاي هنر، تبليغات 
و رسانه پيچ و تاب هاي خاص خود را خواهد داشت. 
همچنان كه مي بينيم هنوز بعد از گذش��ت قريب به 
چهار دهه از پي��روزي انقلاب اس��لامي، برنامه هاي 
صداوس��يما نه تنها در رابط��ه با عرص��ه خانواده كه 
محل بحث اين طرح اس��ت ك��ه در عرصه هايي مثل 
سريال س��ازي، خبر، دفاع مقدس، تبليغ ارزش هاي 
ديني و برنامه هاي گفت وگومحور نتوانسته اجماعي 
نسبي در ميان مخاطبان براي اقناع سازي پديد آورد، 
بنابراين نمي توان بدون توجه به اين نكات در اين باره 

تصميم هاي راهبردي قابل اجرا اتخاذ كرد. 
اما با اين همه نكته اي كه نبايد از نظر دور داشت اين 
اس��ت كه اين طرح را به عنوان اولي��ن پله و گام نگاه 
كنيم. اگر از اين رهياف��ت و پنجره موضوع را واكاوي 
كنيم در آن صورت تصور چن��دان ايده آلي نخواهيم 
داش��ت. واقعيت آن اس��ت كه »قانون نويسي« يك 
عرصه »آزمون و خطا«س��ت. ب��راي اينكه چه حوزه 
اجتماع و چه فرهنگ عمومي س��ياليت هاي خاص 
خود را دارد و قانون نوش��تن در اين عرصه سيال هم 
زماني موفق خواهد بود ك��ه بتواند بهترين رصدها و 
ديده باني ها را از لايه هاي پنهان تر اجتماع و فرهنگ 
عمومي داشته باش��د و در گام بعد بتواند آن خلأها و 

حفره ها را در قالب قانون پيش بيني كند. 

سياستگذاري براي كاهش سن 
ازدواج 

اما يك��ي از نقاط قوت ط��رح را مي ت��وان در ماده 2 
فصل دوم يعني فصل »كاهش سن ازدواج« دانست. 
در م��اده 2 اين طرح آم��ده اس��ت: وزارت آموزش و 
پرورش موظف اس��ت با همكاري حوزه هاي علميه، 
وزارتخانه هاي بهداش��ت، تعاون و فرهنگ، مفاهيم 
و كسب مهارت هاي مربوط به سبك زندگي سالم از 
جمله رشد ش��خصيتي و جامعه پذيري، مهارت هاي 
فردي، ازدواج مناس��ب، عروس��ي آس��ان، خانواده 
متعال��ي، تربيت فرزن��دان صالح و توجه ب��ه تكامل 

آنها را با رويكرد مناس��ب ديني، فرهنگي، اجتماعي 
و علمي در راس��تاي ترويج فرهنگ ارزش دانس��تن 
ازدواج، فرهنگ سازي مسئوليت پذيري براي تشكيل 
و تعالي خانواده با لحاظ نمودن اصول روانشناختي و 
يادگيري در متون آموزشي تمامي مقاطع تحصيلي 
تا دانشگاه طي اجراي سند تحول بنيادين آموزش و 

پرورش بگنجاند. 
در تبصره همين ماده هم آمده است: وزارتخانه هاي 
آموزش و پرورش و بهداش��ت موظفن��د با همكاري 
انجمن اوليا و مربيان ايج��اد مهارت هاي رفتاري در 
مسائل جنس��ي و ش��خصيتي دوران بلوغ و ازدواج 
را از طريق آموزش مس��تمر و مس��ئولانه خانواده ها 
مناسب با فرهنگ اسلامي ايراني و سن دانش آموزان 

آموزش دهند. 

مشوق هاي مالي
يا آموزشي و حمايتي؟

واقعيت آن اس��ت كه ما هر چقدر در تهيه قانون هاي 
ترميم جمعيتي از س��مت مشوق هاي مالي به سمت 
مش��وق هاي آموزش��ي و فرهنگي - حمايتي برويم، 
احتمالاً به كاميابي بيشتري خواهيم رسيد. نكته اول 
اين است كه اولاً مش��وق هاي مالي در صورتي امكان 
اجرا دارد كه ما در بستري از ثروت هاي كلان و ثابت 
باشيم و اقتصاد كشور به ما اجازه استفاده از اين اهرم 
تش��ويقي را بدهد - در صورتي كه امروز زمزمه هاي 
افت قيمت نفت حتي به پايين تر از هر بشكه 30 دلار 
مي رسد و به خاطر وابسته بودن بخش قابل توجهي 
از درآمدهاي دولت به نفت، دست دولت براي پوشش 
مش��وق هاي مالي عملًا بسته اس��ت - و ديگر اينكه 
همواره نقطه اثر و ضريب نفوذ مؤلفه هاي آموزش��ي، 
فرهنگي و حمايتي بيش��تر از تمهي��دات صرفاً مالي 
بوده است، همچنان كه مي بينيم در سه دهه گذشته 
افراد اين س��رزمين بدون آنكه حرفي از مشوق هاي 
مالي بوده باش��د، به خاطر باورها و ش��رايط حاكم و 
خاص اجتماعي و فرهنگ��ي آن دوران، خانواده هاي 

پرجمعيت تري داشتند.  
اما در ادامه همين فصل در م��اده 3، وزارتخانه هاي 
بهداشت و علوم موظف شده اند با همكاري حوزه هاي 
علميه، واحدهاي درس��ي »س��بك زندگي سالم« و 
»خانواده متعالي« را براي تدريس در دانشگاه ها آماده 
كنند. در ماده 4 نقش مش��ابه - تبليغ سبك زندگي 
س��الم و س��اده با نقش محوري خان��واده – به عهده 
صداوسيما، وزارت فرهنگ و سازمان تبليغات اسلامي 
گذاشته شده اس��ت.  در ماده 5 هم س��ه وزارتخانه 
بهداشت، ورزش و جوانان و تعاون موظف شده اند به 
زوج ها خدمات سلامت و مشاوره عمومي و تخصصي 
حقوق و تكاليف در راستاي تحقق خانواده متعالي را 
بدهند كه البته در صورت همكاري اين نهادها در كنار 
استفاده از ظرفيت هاي بخش خصوصي و مشاوره با 
صاحبنظران براي تهيه بس��ته هاي آموزشي كارآمد 

مي تواند يكي از نقاط قوت اين طرح باشد.
 

ماده هايي كه ضريب نفوذ بالايي 
ندارند 

مكلف كردن دولت و بانك ها به ساخت خوابگاه براي 
دانش��جويان متأه��ل و اولويت اس��تخدام به ترتيب 

سياست های  جمعيتی
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مردان داراي فرزند، مردان متأهل فاقد فرزند و زنان 
داراي فرزند محتواي ماده ه��اي بعدي از جمله ماده 
8 و 9 هستند كه با هدف حمايت از بچه آوري صورت 
گرفته است. گرچه فحواي ارائه شده در ماده 9 محل 
اعتراض برخي از صاحبنظران به ويژه فعالان زن بوده 
و آنها محتواي اين ماده را تبعيض آميز و خلاف روح 

قانون اساسي دانسته اند.  
ماده 10 و 11 به اولويت ج��ذب متأهل ها به عنوان 
عضو هيئت علمي در دانشگاه ها و ارائه كمك هزينه 
مسكن به سربازهاي متأهل كارشناسي ارشد و بالاتر 
مي پردازد. ماده 12 وزارتخانه هاي علوم و بهداشت را 
مكلف مي كند كه وام رفاه دانشجويان متأهل را به سه 
برابر دانشجويان مجرد افزايش دهد. ماده 13 دولت 
را مكلف مي كند كه 50 درصد هزينه وسايل ضروري 
معيشت در آغاز زندگي را در اختيار زوج هاي جوان 
قرار دهد. ماده 14 وزارت راه و مسكن را مكلف مي كند 
كه براي مزدوجين فاقد مسكن با اولويت خانواده هاي 
داراي فرزند كه از تسهيلات دولتي استفاده نكرده اند، 

مسكن مناسب و ارزان قيمت تهيه كند. 
اين ماده ها هم جزو موادي هس��تند كه اولاً با توجه 
به بار مالي قابل توجه، اميد چندان��ي به اجراي آنها 
نمي رود، در ثاني حتي اگر هم اجرا بش��وند احتمالاً 
تأثير ملموس��ي در آنچه طراحان اين طرح در رشد 

جمعيت به آن اميد بسته اند، نخواهد داشت. 

فصل چه�ارم، كانون وعده ها و 
بشارت هاي فرزندآوري

اما مهم ترين فصل طرح كه كانون وعده ها، بشارت ها و 
حمايت هاي طراحان مشوق ها براي افزايش جمعيت 
مي توان لقب داد، فصل چهارم يا فرزندآوري است. به 
طور خلاصه مي توان گفت در اي��ن فصل به مواردي 
چون تثبيت مرخص��ي زايمان و ش��يردهي 9 ماهه 
كاركنان زن، امكان مرخص��ي تحصيلي زنان باردار، 
امكان حضور منعطف زنان باردار و ش��يرده در محل 
كار مثل دوركاري، حضور در جلسات از طريق ويدئو 
كنفرانس، كاهش س��اعات كاري مادران تا س��قف 
60 درصد، امكان بازنشس��تگي پيش از موعد، بيمه 
اجتماعي چندلايه زنان متأهل خانه دار، ارائه س��بد 
تغذيه رايگان، وام قرض الحس��نه فرزند، اعطاي وام 
خريد مسكن با سقف دو برابر وام اعطايي و بازپرداخت 

30 ساله به خانواده هاي داراي تحصيلات عالي و نخبه 
كه سه فرزند و بيشتر دارند، اعطاي سكه به هر يك از 
زوجين پس از عقد و به فرزندان سوم به بعد و حمايت 
درماني از زوج هاي نابارور پرداخته ش��ده اس��ت، اما 
مهم ترين نقطه ضعف طرح مذك��ور هم در احتمال 
تحقق همين وعده ها و بشارت هايي است كه از چشم 
طراحان به دور مانده اس��ت. اگر كمي واقع بينانه به 
اين قضيه نگاه كنيم، اين پرس��ش ها مطرح مي شود 
كه في المثل آيا بيمه ها كه در همين سطح نازل ارائه 
خدمات درماني و اجتماعي و بازنشستگي مانده اند، 
توان عمل به اين حجم از مطالبات را دارند؟ آيا مثل 
زيرساخت هاي فناوري ارتباطات در كشور ما آنقدر 
ظرفيت دارد كه مثلًا يك زن باردار بتواند از خانه اش و 
به طريق ويدئوكنفرانس در جلسات اداره اش شركت 
كند؟ آيا كارفرماهاي ما چه در بخش دولتي و چه در 
بخش خصوص��ي مي توانند فض��اي كار را آنگونه كه 
طراحان طرح ايده آل ديده اند، ايده آل ببينند و زنان 
ما بدون آنكه نگران امنيت شغلي خود باشند با طيب 

خاطر 9 ماه به مرخصي زايمان بروند؟
اما فصل چهارم طرح جامع جمعيت و تعالي خانواده 
با نام فرزندآوري17 ماده دارد. از  آنجا كه فرزندآوري 
قلب پروژه ازدياد نس��ل و جمعيت اس��ت، به نوعي 
مهم ترين فصل طرح به ش��مار مي رود و براي داوري 

مخاطبان به طور كامل منعكس مي شود. 
ماده 24 - مدت مرخصي ش��يردهي براي كاركنان 
زن در دستگاه هاي اجرايي، بخش هاي غيردولتي و 
مشمولان قانون كار از هنگام تولد كودك به مدت 9 
ماه تمام با پرداخت حقوق و فوق العاده هاي مربوطه 

مي باشد. 
تبصره 1- بانواني كه در طول دوران بارداري با تأييد 
پزشك معالج از مرخصي استعلاجي استفاده مي كنند 
نيز از 9 ماه مرخصي شيردهي بهره مند خواهند بود و 

مدت مرخصي استعلاجي آنان كسر نخواهد شد. 
تبصره 2 - مادران پس از شروع به كار مجدد مي توانند 
تا پايان 12 ماهگي كودك به ازاي هر ش��ش ساعت 
كاري موظف دو ساعت و از 12 ماهگي تا پنج سالگي 
به ازاي هر شش س��اعت كاري موظف يك ساعت از 
مرخصي بدون كسر از حقوق و بدون كسر از مرخصي 
استحقاقي اس��تفاده كنند و نيز تا پايان دو سالگي از 

برنامه شيفت كاري شب معاف مي باشند. 

تبصره 3 - امنيت شغلي مادران از قبيل حفظ پست 
س��ازماني يا اختصاص پس��ت همتراز پ��س از پايان 
مرخصي زايمان و حين ش��يردهي بايد تأمين شود. 
در اين دوران نقل و انتقال و تغيير شغل آنان ممنوع 

است، مگر اينكه خود متقاضي آن باشند. 
تبصره 4 - مرخصي شيردهي براي وضع حمل هاي 
دوقل��و و بيش��تر، 12م��اه ب��ا اس��تفاده از حقوق و 

فوق العاده هاي مربوطه تعيين مي شود. 
تبصره 5 - به منظور حمايت از مادران و مشاركت در 
مراقبت از نوزاد، پدر پ��س از زايمان مادر مي تواند از 
مرخصي به مدت 10 روز كاري و با استفاده از حقوق 
و فوق العاده ه��اي مربوط��ه بدون كس��ر از مرخصي 
استحقاقي بهره مند ش��ود. براي پدران داراي فرزند 

دوقلو و بيشتر اين مدت يك ماه خواهد بود. 
تبصره 6- مدت مرخصي ش��يردهي در موارد خاص 
از قبيل: تولد نوزاد مرده، فوت نوزاد حين اس��تفاده 
م��ادر از مرخصي زايمان، پذيرش سرپرس��تي، تولد 
نوزاد توسط مادر ميزبان و پذيرنده نوزاد - روش هاي 
درماني نازايي - براب��ر آيين نام��ه اي خواهد بود كه 
ظرف شش ماه پس از تصويب اين قانون به پيشنهاد 
كارگروه سياس��تگذاري در ش��وراي عالي س��لامت 

تصويب مي شود. 
تبص��ره 7 - در خصوص مش��مولان قان��ون تأمين 
اجتماعي، پرداخت حق��وق دوران مرخصي زايمان 
مطابق مقررات صندوق هاي بيمه اي ذي ربط بوده و 
اعتبار مازاد آن تا تطبيق با مزاياي اين قانون توسط 
وزارت تعاون در بودجه هاي سنواتي پيش بيني و به 

صندوق هاي ذي ربط پرداخت مي شود. 
ماده 25- تمامي دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالي 
موظفند بنا به تقاضاي كتبي دانشجويان مادر باردار 
يا داراي فرزند زير پنج سال، مستند به گواهي پزشك 
متخصص ب��ا مرخصي بدون احتس��اب در س��نوات 
تحصيلي آنان به مدت حداكثر پنج نيم سال تحصيلي 
- يك نيم س��ال قبل از زايمان و چهار نيم سال بعد از 
زايمان - در تمامي مقاطع تحصيلي موافقت نمايند. 
ماده 26 - دولت مكلف اس��ت در رشته هاي مرتبط 
با مس��ائل خانواده، تربي��ت كودك، س��لامت زنان 
و ك��ودكان با ملاحظات جنس��يت و سياس��ت هاي 
جمعيتي در ساختار، محتوا و طول مدت تحصيل و به 
خصوص با توسعه آموزش عالي براي زنان در مناطق 
محروم و داراي شاخص هاي پايين تر از متوسط كشور 
در س��واد و تحصيلات عالي زنان ب��ه طور تخصصي 

لحاظ نمايد. 
ماده 27 - دول��ت و بخش ه��اي غيردولتي عمومي 
و خصوص��ي مكلفن��د ضم��ن اتخ��اذ ش��يوه هاي 
مناسب، اش��تغال زنان باردار يا داراي فرزند، امكان 
حض��ور منعطف، كاه��ش س��اعات كار موظف، كار 
نيمه حضوري، ايجاد امتيازات جغرافيايي و اجتماعي 
خ��اص و تس��هيلات لازم از قبي��ل دسترس��ي ب��ه 
ش��بكه هاي ارتباطات مجازي، حضور در جلسات از 
طريق ويدئوكنفرانس و نيز ش��يوه دوركاري را براي 
زنان متأهل، باردار و مادران داراي فرزند زير پنج سال 

با تضمين شغل مادر فراهم آورد. 
تبصره 1- ساعت كار مادران داراي فرزند زير پنج سال 
به ميزان 10 درصد و در صورت رعايت فاصله گذاري 
مناس��ب بين فرزندان به ازاي هر فرزند 20 درصد و 
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حداكثر تا سقف 60 درصد كاهش مي يابد. 
تبصره 2 - مادران در مدت استفاده از مزاياي اين ماده 
نمي توانند در ساير مراكز غير از محل كار اصلي خود 
به صورت تمام وقت يا پاره وقت اشتغال داشته باشند. 
تبصره 3 – بانوان باردار و مادران شيرده پس از پايان 
مرخصي شيردهي در صورت تقاضا مي توانند تا پايان 
دو سالگي كودك از مرخصي بدون حقوق يا خدمت 
غيرتمام وقت براس��اس قانون نح��وه اجراي خدمت 
نيمه وقت بانوان و قانون الح��اق يك تبصره به قانون 
راجع به خدم��ت نيمه وقت بانوان اس��تفاده نمايند. 
موارد استثنا كه برخورداري استفاده از وضعيت مزبور 
امكانپذير نباشد، برحس��ب تصميم وزير يا بالاترين 

مقام دستگاه ذي ربط تعيين مي گردد. 
ماده 28 – تمامي صندوق هاي بيمه و بازنشس��تگي 
مكلفند در صورت تمايل، مادران شاغل داراي فرزند 
با حداقل 10 سال سابقه كار مفيد از تاريخ لازم الاجرا 
شدن اين قانون را با همان ميزان سنوات تعيين شده 
در قانون مديريت خدمات كش��وري و قانون تأمين 

اجتماعي و ساير مقررات مرتبط بازنشسته نمايند. 
تبصره 1 - به مادران مش��مول اين م��اده به ازاي هر 
فرزند يك س��ال سنوات و از فرزند س��وم به بعد 1/5 

سال سنوات ارفاقي تعلق مي گيرد. 

تبصره 2 - 50 درصد هزينه هاي ناشي از اجراي اين 
ماده در بخش خصوصي توسط وزارت تعاون تأمين و 

پرداخت مي شود. 
تبص��ره 3 - حمايت ه��ا و تش��ويق هاي من��درج در 
س��اير قوانين لازم الاجرا بوده و اين قانون ناقض آنها 

نمي باشد. 
ماده 29 - وزارت تعاون مكلف است ظرف سه ماه از 
تاريخ تصويب اين قانون، تمهي��دات لازم براي بيمه 
اجتماعي چندلايه زنان متأهل خانه دار را متناس��ب 
با مي��زان تحصيلات و ش��أن آنها، مي��زان درآمد در 
صورت اش��تغال به كار و تعداد فرزندان آنان به عمل 
آورده و هزينه آن را همه س��اله در بودجه س��نواتي 

منظور نمايد. 

ماده 30 - دولت مكلف اس��ت تمامي م��ادران را در 
تمامي مراحل دوران ب��ارداري و بعد از آن و كودكان 
را تا سن پنج س��الگي كه فاقد پوش��ش بيمه درمان 
هس��تند، تحت حمايت هاي بيمه درمان��ي پايه قرار 
داده و از 50 درصد تا 100 درصد از حقوق بيمه مادر 

و كودك تأمين نمايد. 
تبصره - در صورت فرزندآوري ب��ا رعايت معيارهاي 
باروري سالم به ازاي هر فرزند س��هم دولت افزايش 

مي يابد. 
ماده 31 - دولت مكلف است س��بد تغذيه رايگان به 
صورت ماهانه به صورت كالابرگ ش��امل پروتئين، 
لبني��ات، برنج و حبوب��ات معادل يك ت��ا 2 ميليون 
ريال به مادران ب��اردار و داراي فرزند زير پنج س��ال 
حداقل براي س��ه دهك جمعيت درآم��دي پايين و 
نيازمندان به تش��خيص و با معرفي مراكز بهداش��ت 
بر اساس ارزش ريالي س��ال 1391 - به عنوان سال 

پايه - اختصاص دهد. 
ماده 32 - به منظور رعايت عدالت مالياتي و تشويق 
تش��كيل خانواده و افزاي��ش ب��اروري دولت مكلف 
است، ماليات بر درآمد حاصل از حقوق و دستمزد را 
متناسب با تغييرات در بعد خانوار تا سن 20 سالگي 
فرزندان ي��ا پدر و مادري كه تحت تكفل سرپرس��ت 
خانوار باشند از طريق تغيير در واحد مالياتي از فرزند 

به خانواده به انجام رساند. 
تبصره - دولت مكلف است آيين نامه اجرايي اين ماده 
را تا سه ماه پس از ابلاغ اين قانون به پيشنهاد وزارت 

امور اقتصادي و دارايي تصويب نمايد. 
م��اده 33 - دولت مكلف اس��ت وام قرض الحس��نه 
»فرزن��د« را حداقل ب��ه مبلغ 100 ميلي��ون ريال با 
بازپرداخت 10 ساله و بدون س��پرده گذاري به ازاي 
تولد هر يك از فرزندان سوم و چهارم در خانواده هاي 
ساكن مناطق با نرخ باروري زير سطح جانشيني كه 
ش��رايط باروري مطلوب را رعايت كرده اند از طريق 

بانك هاي عامل پرداخت نمايد. 
م��اده 34 - دولت مكلف اس��ت ب��راي خانواده هاي 
داراي س��ه فرزند و بالاتر - زير 20 س��ال - كه يكي 
از زوجين داراي تحصيلات دانش��گاهي ليس��انس و 
بالاتر، نخب��گان و مخترعان و دارن��دگان تحصيلات 
حوزوي س��طح 2 و بالاتر - حداقل يك��ي از زوجين 
- كه فاقد مسكن هستند و از تسهيلات دولتي براي 
مسكن استفاده نكرده اند، وام خريد مسكن به ميزان 
حداقل دو برابر سقف وام هاي اعطايي بانك مسكن با 
بازپرداخت 30 ساله و حداقل سود بانكي با پرداخت 
مابه التفاوت يا يك قطعه زمين مسكوني 150 تا 200 
مترمربعي در شهرها - به اس��تثناي كلانشهرها - به 
شرط تعهد ساخت و سكونت حداقل 15 سال در آن 

تأمين نمايد. 
تبصره 1 - حداقل ميزان وام و اندازه قطعه مسكوني به 
ازاي داشتن فرزند سوم در اين ماده تعيين شده است 
و به ازاي فرزند چهارم و بالاتر، ميزان وام و اندازه قطعه 
زمين به ص��ورت پلكاني افزاي��ش مي يابد كه ميزان 
افزايش با پيش��نهاد وزارت راه و شهرس��ازي توسط 

هيئت وزيران تعيين و تصويب مي شود. 
تبصره 2 - متقاضيان قطعه زمين در صورتي مي توانند 
از اين قانون بهره مند ش��وند كه ساكن كلانشهرها و 

مراكز استان نباشند. 

ماده 35 - دولت مكلف است براي فرزندان سوم كه 
از تاريخ لازم الاجرا شدن اين قانون به دنيا مي آيند دو 
برابر حق اولاد را به كاركنان پرداخت نمايد و به ازاي 
هر يك از فرزندان چهارم به بعد، اين مبلغ 30 درصد 

افزايش يابد. 
تبص��ره - در صورتي كه فقط مادر خان��واده كارمند 

باشد، اين حق به وي تعلق مي گيرد. 
ماده 36 - دولت مكلف است پس از عقد نكاح دائم به 
هر يك از زوجين يك عدد سكه تمام بهار آزادي و به 
ازاي هر يك از فرزندان سوم و بعد از آن يك سكه تمام 

بهار آزادي به مادر هديه دهد. 
ماده 37 - دولت مكلف اس��ت طرح »آتيه مهر« را از 
تاريخ لازم الاجرا ش��دن اين قانون اجرا نمايد و سهم 
دولت براي فرزندان سوم به بعد به ازاي هر فرزند 20 

درصد افزايش مي يابد. 
ماده 38 - دولت مكلف اس��ت با در اختيار قرار دادن 
زمين با مقياس بزرگ - حداقل 500 متر - و وام سه 
برابري امكان ايجاد مسكن هاي بين نسلي - به منظور 
زندگي پدربزرگ و مادربزرگ، فرزن��دان و نوه ها در 
خانه مسكوني مشترك – را به استثناي كلانشهرها 

فراهم نمايد. 

ماده 39 - بانواني كه هر ي��ك از والدين از كار افتاده 
خود يا همسر خود - پدر، مادر، پدرشوهر، مادرشوهر 
- را در منزل نگهداري مي نماين��د، به ازاي هر كدام 
از امتيازات معادل يك فرزند من��درج در اين قانون 

برخوردار خواهند شد. 
تبصره- اگر فرزندان به صورت اشتراكي از پدر و مادر 
خود نگهداري مي كنند، امتيازات بين آنها تقس��يم 

خواهد شد. 
ماده 40 - ش��وراي عالي بيمه مكلف است خدمات 
مش��اوره خانواده و درمان هاي تأمين ناباروري هاي 
اوليه قابل درمان و ناباروري هاي ثانويه فقط در صورت 
عدم وجود فرزند در خانواده را تحت پوشش بيمه اي 

قرار دهد.  

دولت مكلف اس��ت با در اختي��ار قرار دادن 
زمي��ن  و وام س��ه براب��ري ام��كان ايج��اد 
مس��كن هاي بين نس��لي  را ب��ه اس��تثناي 
كلانش��هرها فراه��م نماي��د. س��اعت كار 
م��ادران داراي فرزن��د زي��ر پنج س��ال به 
مي��زان 10 درص��د و در ص��ورت رعاي��ت 
فاصله گ��ذاري مناس��ب بين فرزن��دان به 
ازاي ه��ر فرزن��د 20 درص��د و حداكث��ر 
ت��ا س��قف 60 درص��د كاه��ش مي ياب��د
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كاهش يافت اما بعُد خانوار همچنان پنج نفر ماند. 

هشدار انفجار جمعيت 
پس از سرشماري سال 1365

اما پس از انقلاب اسلامي، رشد جمعيت شتاب گرفت، 
چنان كه در بازه 10 س��اله 1355 تا 1365 نرخ رشد 
س��الانه جمعيت به 3/91 درصد، نرخ باروري كلي به 
6/9 فرزند، جمعيت كل كش��ور به 50 ميليون نفر و 
بعُد خانوار به 5/1 نفر رسيد كه البته ورود مهاجراني 
از همسايگان شرقي و غربي، بخشي از اين افزايش را 
توضيح مي دهد. پس از سرش��ماري سال 1365 بود 
كه كارشناس��ان جمعيت و بهداشت نسبت به انفجار 
جمعيت هش��دار دادند و مس��ئولان كش��ور را براي 
پيگيري سياست تحديد جمعيت قانع ساختند، از اين 
رو در سال 1368 در متن برنامه اول توسعه اقتصادي، 
اجتماعي و فرهنگي جمهوري اسلامي ايران به برنامه 
مهار جمعيت توجه و در برنامه هاي دوم و سوم توسعه 

نيز پررنگ تر پيگيري شد. 

آغاز برنامه مهار جمعيت 
در برنامه اول توسعه 

براساس بند »ج« قانون برنامه اول توسعه اقتصادي، 
اجتماعي و فرهنگي جمهوري اسلامي ايران تصويب 
ش��ده 1368/11/11 ك��ه ب��ه تصوي��ر كلان برنامه 
مي پردازد-  خطوط كلي سياست تحديد مواليد كشور- 
به اين شرح به تصويب رس��يد: بر مبناي بررسي هاي 
به عمل آمده، اعِمال سياس��ت تعدي��ل مواليد از 6/4 
مولود زنده به دنيا آم��ده طي دوران بالق��وه بارداري 
يك زن - س��ال 1365 - به چهار نوزاد در سال 1390 
و كاهش نرخ رش��د طبيعي جمعي��ت از 3/2 به 2/3 
درصد در همين مدت با توجه به ساختمان فعلي بسيار 
جوان جمعيت و وي ژگي هاي زيستي و فرهنگي جامعه 
امكانپذير خواهد بود، از اين رو كاهش باروري عمومي 
زنان تا حد چهار نوزاد و نرخ رشد طبيعي 2/3 درصد در 
سال 1390، مهم ترين هدف هاي درازمدت سياست 
تحديد مواليد كشور خواهد بود و متناسب با اين هدف 
ها، كاهش نرخ رشد طبيعي جمعيت به 2/9 درصد در 
انتهاي اين برنامه و ابتداي برنامه توسعه بعدي از طريق 
اثرگذاري آگاهانه و برنامه ريزي شده بر متغير باروري 
به عنوان عمده ترين هدف جمعيتي اين برنامه در نظر 

گرفته شده است. 
به منظور نيل به اين هدف، وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكي به عنوان مجري اين سياست موظف 
است با همه توان و امكانات خود به طور متوسط 24 
درصد از زن��ان و مادران واقع در مقاطع س��ني بالقوه 
باروري را طي سال هاي 1372 - 1368 تحت پوشش 
برنامه تنظيم خانواده قرار دهد تا از توليد يك ميليون 
مولود ناخواس��ته در طول اين برنامه جلوگيري شود. 
از اين دي��دگاه اولويت با آن قس��م از نواحي، مناطق 
جغرافيايي و قشرهاي اجتماعي كشور خواهد بود كه 
از باروري ناخواسته و غالباً در حد بيولوژيك، زيان هاي 

اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي بيشتري ديده اند. 

راهكارهاي برنامه اول 
براي كاهش باروري

در برنامه ياد ش��ده ب��راي كاهش ب��اروري عمومي و 

سياستگذاري جمعيتي مشخصي در ايران تا پيش از دهه 1330 وجود نداشت. در سال 
1334، »اداره بهداش��ت مادران و كودكان« در وزارت بهداري راه اندازي شد و كارهايي 
براي مهار باروري انجام داد. در همان سال، »انجمن خيريه راهنماي خانواده« با همكاري 
صندوق بين المللي جمعيت، ابزارهاي پيش��گيري را به برخي مراكز دولتي و غيردولتي 
مي داد. آمارهاي جمعيتي سال 1345 نشان مي داد كه در بازه 10 ساله 1335 تا 1345، 
نرخ رشد س��الانه جمعيت 3/13 درصد و نرخ باروري كلي برابر با 7/7 فرزند بوده و »بعُد 
خانواده« كه در سال 1335 برابر با 4/8 نفر بود، در سال 1345 به پنج نفر رسيده است. با 
آنكه در اين بازه زماني، جمعيت كشور كمتر از 30 ميليون نفر برآورد شده بود، در پايان 
سال 1345 با نظر كارشناسان شوراي جمعيتي مستقر در امريكا، شوراي عالي بهداشت و 
تنظيم خانواده و ستاد عالي هماهنگي با همكاري دستگاه هاي دولتي سازماندهي و حوزه 
معاونت بهداري براي اجراي برنامه هاي آن در نظر گرفته شد و به دنبال آن از سال 1346 
موضوع دادن خدمات تنظيم خانواده با هدف مهار باروري و رشد جمعيت در برنامه عمراني 
چهارم كشور 1351 - 1347 گنجانده و سپس در برنامه عمراني پنجم 1356 - 1352 
نيز پيگيري شد. با اينكه برنامه هاي تنظيم خانواده پذيرشي همگاني پيدا نكرد، نرخ رشد 
سالانه جمعيت در 10 ساله1345تا 1355 به 2/71 درصد و نرخ باروري كلي به 6/3 فرزند 

60 سال افت و خیز 
سیاست هاي جمعیتي ایران

كتاب »تح�ولات جمعيتي اي�ران؛ عوام�ل، پيامده�ا، راهبردها« كه از س�وي مرك�ز تحقيقات 
زن و خان�واده منتش�ر ش�ده اس�ت، از منابع�ي اس�ت كه ع�لاوه بر تحلي�ل فرهنگ�ي كاهش 
جمعيت در ايران و مي�ل خانواده ها به تع�داد كمتر فرزندان، س�ير تاريخي كاه�ش جمعيت در 
ايران و سياس�ت هاي دولت�ي در جهت مه�ار جمعي�ت را دنبال مي  كند ت�ا در ادام�ه به كاهش 
ش�ديد نرخ ب�اروري و سياس�ت هاي ترميمي و تش�ويقي نهاده�اي حكومتي ب�راي جلوگيري 
از افت ن�رخ ب�اروري برس�د. آنچ�ه در ادامه مي آي�د چكي�ده اي از مباح�ث اين كتاب اس�ت. 

متن و حاشيه سياست هاي جمعيتي كشور
 از سال 1334 تا 1394 چه بوده است؟ 
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نرخ رشد طبيعي جمعيت، راهكارهاي زير پيشنهاد 
شده اس��ت: تحقق اين هدف ها علاوه بر فعاليت هاي 
واحد اجرايي تنظيم خانواده وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشكي مستلزم كوش��ش هايي از اين قرار 

است: 
� بالا بردن سطح سواد عمومي و دانش عمومي افراد 
و به خصوص افزايش ضريب 1و 6 تحصيلي دختران 

لازم التعليم. 
� اعتلاي موقعيت زن��ان از طريق تعمي��م آموزش و 
افزايش زمينه هاي مشاركت زنان در امور اقتصادي - 

اجتماعي جامعه و خانواده. 
� ارتقاي سطح سلامت افراد جامعه و كاهش مرگ و 

مير مادران و كودكان.
� لغو تمامي مقررات مش��وق رش��د جمعيت و اتخاذ 

تدابير متناسب با سياست تحديد مواليد كشور. 

از تشكيل شوراي تحديد مواليد 
تا قانون تنظيم خانواده

در سال 1369، شورايي به نام شوراي تحديد مواليد 
با تصويب دولت سازماندهي ش��د و در سال 1370 با 
ايجاد »اداره كل جمعيت و تنظيم خانواده« برنامه هاي 
جمعيتي گسترش يافت. در سال 1372 قانون تنظيم 
خانواده و جمعيت به تصويب مجلس شوراي اسلامي 
رس��يد كه ماده اول آن تمامي امتيازات قانوني را كه 
براي فرزن��دان و عائله پيش بيني ش��ده ب��ود، مانند 
حق عائله مندي، مرخصي بارداري و زايمان و هزينه 
نگهداري فرزندان كارگران زن در مراكز نگهداري براي 
فرزندان چهارم به بعد اعِمال نشدني مي ساخت و تعرفه 

جداگانه اي براي بيمه آنان در نظر مي گرفت. 
ماده دوم نيز وزارتخانه هاي آموزش وپرورش، فرهنگ 
و آموزش عالي، بهداشت، درمان و آموزش پزشكي و 
فرهنگ و ارشاد اسلامي را مكلف به گنجاندن مطالب 
آموزشي مربوط به جمعيت و تأمين سلامتي مادران و 
كودكان در متون درسي، ايجاد واحد درسي جمعيت 
و تنظيم خانواده در همه رشته هاي دانشگاهي و زمينه 
س��ازي فرهنگي و هنري براي گس��ترش برنامه ها و 
پيام هاي تنظيم خانواده مي كرد. ماده سوم نيز سازمان 
صدا و سيما را مكلف به س��اخت و پخش برنامه هاي 
آموزشي راديويي و تلويزيوني در چارچوب پيام هاي 
مس��تقيم و غيرمس��تقيم براي بالا بردن آگاهي هاي 

همگاني مي كرد. 

مهار جمعيت
فراتر از انتظار برنامه اول

در س��ال هاي 1372، 1377 و 1387، هيئت وزيران 
برگزاري چند نشس��ت و گردهمايي بي��ن المللي در 
موضوع تنظي��م خان��واده را تصويب ك��رد. در حالي 
كه هدف برنامه اول توس��عه، دس��تيابي به نرخ رشد 
جمعي��ت 2/3 درص��دي در پايان س��ال 1390 بود، 
آمارگيري جاري جمعيت در س��ال 1370، نرخ رشد 
جمعيت را 2/5 درصد نشان داد كه در سرشماري سال 
1375 به 1/47 درصد و در سرشماري سال 1385 با 
اندكي افزايش به 1/62 درصد و در سرش��ماري سال 

1390 با كاهشي آشكار به 1/29 درصد رسيد. 
آمار نشان مي دهد بعُد خانوار كه در سال 1365 برابر 
5/1 نفر و در س��ال 1370 برابر 5/2 نفر بوده در سال 

1375 به 4/8 نفر و در س��ال 1385 به چهار نفر و در 
سال 1390 به 3/5 نفر كاهش يافته است. همچنين 
در س��ال 1385 تعداد خانواده هاي چهار نفره برتري 
داشته اما در سال 1390 تعداد خانواده هاي سه نفره 
رو به رش��د مي گذارد و افزايش چشمگيري در تعداد 

خانواده هاي دو نفره - بدون فرزند- ديده مي شود.
 

4دورنما 
براي جمعيت آينده ايران

به اين ترتيب در بازه زماني 25 ساله 1365 تا 1390، 
ايران موفق ترين كشور جهان در زمينه مهار جمعيت 
شمرده شد و در زمينه كاهش نرخ رشد جمعيت از 3/2 
درصد به كمتر از 2 درصد و در مدت 15 سال نمونه اي 

بي همتا نام گرفت. 
بخش جمعي��ت اداره اقتص��ادي و ام��ور اجتماعي 
س��ازمان ملل متحد در بازبيني سال 2010 ميلادي 
پيش بيني هاي جمعيت جه��ان براي جمعيت آينده 
اي��ران، چهار دورنما پي��ش بيني ك��رد. در دورنماي 
نخست كه دورنماي باروري بالا بود پيش بيني شده 
بود ن��رخ باروري كلي ه��ر زن از 1/8 فرزند در س��ال 
1390 به 2/5 فرزند در سال 1480 برسد و جمعيت 
ايران در سال 1430 شمسي، 100 ميليون نفر شود و 
كم و بيش ثابت بماند. در دورنماي دوم كه دورنماي 
باروري ثابت بود پيش بيني ش��ده بود جمعيت ايران 
تا سال 1435 افزايش مي يابد و پس از رسيدن به 94 
ميليون نفر، روند كاهش��ي خود را آغاز مي كند و در 
سال 1480 به 78 ميليون نفر برسد. در دورنماي سوم 
كه دورنماي باروري متوسط بود پيش بيني شده بود 
نرخ باروري كلي هر زن از 1/8 فرزند در سال 1390 به 
1/5 فرزند در سال 1420 كاهش يابد و جمعيت كشور 
در آن سال به 86 ميليون نفر و نرخ سالخوردگي به 22 
درصد جمعيت كل كشور برسد. در دورنماي چهارم 
كه دورنماي باروري پايين بود پيش بيني ش��ده بود 
نرخ باروري كلي هر زن از 1/8 فرزند در س��ال 1390 
به يك فرزند در س��ال 1420 كاه��ش مي يابد و نرخ 
سالخوردگي به 25 درصد جمعيت كل كشور مي رسد 
و پس از 1420 جمعيت كاهش مي ياب��د تا اينكه به 
نزديك 31 ميليون نفر مي رسد و نرخ سالخوردگي 47 

درصد جمعيت كل مي شود. 

آغ�از نگراني ه�ا درب�اره مهار 
جمعيت از سال1388

از سال 1388 و پس از انتش��ار دورنماهاي جمعيتي 
س��ازمان ملل متحد، نگراني ها در ميان كارشناسان 
و مديران كشور گس��ترش يافت و رهنمودهاي رهبر 
معظم انقلاب در چند سال گذشته سبب شد نهادهاي 

رسمي نظام اقداماتي در اين باره آغاز كنند. 
ش��وراي عالي انقلاب فرهنگ��ي در خردادماه 1391 
مصوبه راهبردها و اقدامات ملي مربوط به جلوگيري از 
كاهش نرخ باروري و ارتقاي آن متناسب با آموزه هاي 
اس��لامي و اقتضائ��ات راهب��ردي كش��ور را تصويب 
كرد. در ماده دوم كه درباره راهبردهاي ملي اس��ت، 
فرهنگ سازي، تدوين سياست ها و برنامه ها و قوانين 
و مقررات حمايتي و تشويقي، تدوين و ترويج الگوي 
سبك زندگي متناس��ب با معيارهاي اسلامي، ايجاد 
و اس��تقرار نظام مديريت فرابخشي و جامع جمعيت، 

آمايش مس��تمر جمعيت��ي و تدوين سياس��ت هاي 
مهاجرتي و اهتمام به ارتقاي كيفي جمعيت از طريق 
متناس��ب س��ازي نرخ باروري خانواده ها با شرايط و 
اقتضائات س��لامت و معيش��ت و فرهنگ آنان آورده 

شده است. 
ماده س��وم آن مصوب��ه، اقدامات ملي ب��راي تحقق 
راهبردهاي پيش گفته را بيان مي كند كه تهيه طرح 
جامع تولي��د و اجراي ان��واع برنامه هاي آموزش��ي و 
پژوهش��ي و اطلاع رس��اني، تبيين نظريه جمعيتي 
اس��لام، برنامه ريزي و فرهنگ س��ازي براي تسهيل 
ازدواج و مواردي ديگر را در بر مي گيرد، البته در ميان 
اقدامات پيش بيني شده به مواردي بر مي خوريم كه 
خروج موضوعي از حوزه سياستگذاري و ورود به حوزه 
تقنين و برنامه ريزي است كه بيرون از وظايف شوراي 

عالي انقلاب اسلامي به نظر مي رسد. 
در همين راس��تا نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
نيز در اسفندماه 1391، لايحه اصلاح قوانين تنظيم 
خان��واده و جمعي��ت را تصوي��ب كردند ك��ه در آن 
محدوديت هاي مقرر در قوانين پيش��ين لغو ش��ده و 
مرخصي زايم��ان مادران به 9 م��اه افزايش يافته بود 
و پدران نيز از دو هفته مرخصي تش��ويقي برخوردار 

مي شدند اما اين مصوبه به دليل مشخص نبودن منابع 
مالي اجراي آن از سوي شوراي نگهبان بازگشت داده 

شد و هنوز هم قانون نشده است. 

از سياست هاي جمعيتي وزارت 
بهداشت تا برنامه هاي توسعه

در نگاه نخست، مس��ئوليت كاهش جمعيت، متوجه 
برنامه هاي جمعيتي و سياس��ت هايي مي شود كه از 
پايان دهه 1360 با نقش محور وزارت بهداشت اجرا 
شد اما آمار نشان مي دهد در اين باره نبايد زياده روي 
كرد. روند رش��د جمعيت كه از ده��ه 1340 كاهش 
را نش��ان مي داد در س��ال هاي 1356 تا 1358 بر اثر 
رويدادهاي انقلاب اس��لامي اندك��ي افزايش يافت و 

در سال 1372 قانون تنظيم خانواده و جمعيت 
به تصويب مجلس ش��وراي اس��لامي رسيد 
كه ماده اول آن تمام��ي امتيازات قانوني را كه 
براي فرزندان و عائله پيش بيني ش��ده بود، 
مانند حق عائله مندي، مرخصي بارداري و 
زايمان و هزينه نگهداري فرزن��دان كارگران 
زن در مراكز نگهداري ب��راي فرزندان چهارم 
به بع��د اعِمال نش��دني مي س��اخت و تعرفه 
جداگانه اي براي بيمه آنان در نظر مي گرفت
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س��پس تا 1363 روند كم و بيش ثابتي را پشت سر گذاش��ت و از سال 1363 روند 
كاهشي آن دوباره آغاز شد و نرخ باروري كلي از 6/9 فرزند در اين سال به 5/5 فرزند 
در سال 1367 رس��يد كه پيش از اجراي برنامه اول توسعه بود. تحولات جمعيتي 
سال 1363 به بعد را مي توان با آن دسته از تحولات فرهنگي، اجتماعي و اقتصادي 
توضيح داد كه پيش از اجراي برنامه هاي رسمي توسعه آغاز شده بود كه بي گمان 

سياست ها و برنامه هاي توسعه نيز روند آن را شتاب بخشيده اند. 

هم انديشي اي كه به دست نيامده است
موفقيت نسبي در اصلاح سياس��ت هاي جمعيتي، وابسته به درگير شدن 
جامعه علمي كش��ور با موضوع جمعيت و بررسي ابعاد آن به عنوان موضوعي ميان 
رشته اي و دستيابي به هم انديشي نسبي ميان كارشناسان و مديران است كه تاكنون 

به دست نيامده است. 

ظرايف مواجهه فتوا با جامعه و مديريت كشور
ضعف هاي روشي در بررسي پديده هاي اجتماعي در كنار ديگر ضعف هاي 
كنوني جامعه مديريتي كشور در واقع اين پيام را دارد كه جامعه فقاهتي ما در ارتباط 
موضوع شناسانه با جامعه مديريتي بايد قاعده مندتر عمل كند تا از آفات شتاب زدگي 
در فتوا در امان بماند. رايزني روشمند با كارشناسان افزون بر آنكه احتمال خطا در 

فتوا را كاهش مي دهد به افزايش باور مردم به فتواها مي انجامد. 

خانواده كوچك؛ آرمان زوج هاي جوان
هم اكنون خانواده كوچك براي زوج هاي جوان به يك آرمان تبديل ش��ده 
اس��ت. مطالعات نش��ان مي دهد هرچه تراز رفاه اقتصادي و درآمدها جايگاه هاي 
اجتماعي و تحصيلات و شهرنشيني بالاتر باشد، گرايش به فرزندآوري كمتر مي شود. 
موارد زير مي تواند نمونه هاي تحولات فرهنگي مؤثر در باروري را تا اندازه اي توضيح 

دهد. 

چيرگي »هويت فردگرايانه« بر مناسبات خانوادگي
تصوراتي را كه هركس از خويش به عنوان يك شخص دارد، هويت شخصي 
مي نامند؛ چنان كه تصوري را كه هر كس از خوي��ش به عنوان يك زن يا مرد دارد، 
هويت جنسي نام مي نهند. اين تصورات كه همراه با انتظارات و ارزش گذاري هاست 

در بستر زمان تحول يافته است. 
شايد بتوان مهم ترين عنصر در هويت تحول يافته بشر امروز را »فردگرايي« دانست. 
اگر در گذشته مصلحت هاي اجتماعي پررنگ ديده مي شد و منفعت هاي فردي در 
دامان آن پيگيري مي شد هم اكنون شادكامي فردي مناسبات و فرايندهاي اجتماعي 
را تعيين مي كند. در نگاه فردگرايانه، زندگي فرد از آن خود اوس��ت نه براي جامعه 
و نه براي خداوند، بنابراين مي تواند آن گونه كه مي خواهد و مي پسندد رفتار كند. 
در اين نگاه عقل تنها ابزاري براي برآورده شدن خواسته هاي فردي است و اخلاق 
و آرمان هاي اجتماعي بايد خود را با خواس��ته هاي افراد همراه كنند. چيرگي اين 
گفتمان، شكل گيري هويت شخصي و گروهي بر پايه خواسته هاي فردگرايانه را در 
پي داشته و بيشترين تأثير خود را در هويت جنسي و مناسبات خانوادگي و پيدايش 

سبك زندگي مصرفي بر جاي گذاشته است. 

از تصور مردانه گذشته تا تصور مردانه امروز
در تصور مردانه در گذشته، احس��اس مسئوليت نسبت به اقتصاد خانواده، 
احساس وابس��تگي به خاندان، حق اعِمال زور در خانواده، افتخار به عائله مندي و 
پرفرزندي و دلبستگي به خانواده ديده مي ش��ود. در تصور مردانه در نسل كنوني، 
چشمداشت همكاري اقتصادي از همسر، خواسته هاي فردگرايانه و كاهش وابستگي 
به خانواده و خاندان و كاهش گرايش به اعِمال مديريت را مي توان ديد. در اين حال 
مرد گرايش كمتري به پذيرش فرزندان بيش��تر دارد و با تعداد عائله، هويت يابي و 

هويت نمايي نمي كند. 

هنجارهاي زنان گذشته تا ارزش هاي زنان امروز
اگر در گذش��ته زن با فرزندانش ارزش مي يافت و دلبستگي اصلي اش 
به خانه و خانواده بود و تحرك اجتماعي را براي خود مهم نمي شمرد و خويش 
را پيرو تصميمات ش��وهر مي دانس��ت و الگوي تمايز نقش ه��ا را مي پذيرفت و 
خواس��ته هاي اقتصادي كمتري داش��ت، هم اكنون با تحصي��لات و كار هويت 
نمايي مي كند و ارزش هاي اجتماعي و تحريك اجتماع��ي براي وي جايگاهي 
برتر و مهم تر از خانه و خانواده مي يابد و اس��تانداردهاي بدن و رعايت تناس��ب 
اندام را مهم مي داند و كمتر از گذشته پيرو تصميمات مرد به ويژه تصميم گيري 
درباره فرزندآوري است و چون بيش از مرد، سختي فرزندآوري را بر دوش دارد، 
تصميم گيري درباره آن را حق خويش مي ش��مارد و كمتر از گذشته خود را با 

مادري تعريف مي كند. 

زندگي مصرف گ�را تمايلي به تعداد ب�الاي فرزندان 
ندارد

از س��وي ديگر خانواده هاي جديد با مصرف، هويت س��ازي و هويت نمايي مي كنند. 
روش��ن اس��ت كه با فراگيري س��بك زندگي مصرفي و افزايش مصرف براي پذيرش 
فرزندان بيش��تري كه مصرف ديگر اعضاي خانواده را با بح��ران روبه رو مي كنند جاي 
كمتري مي ماند. افزون بر اين در چنين فضايي، فرزندآوري هرچه بيشتر به خوار شدن 
خانواده هايي مي انجامد كه نمي توانند در هماوردي مصرف خود را بنمايانند و حتي پدر 

و مادر هم احساس مي كنند در حق فرزندان نابرخوردار خويش ستم كرده اند. 

35درصد پدر و مادرهاي تهراني 
يك بچه مي خواهند

در تابستان 1391 در تهران روي افراد همسرداري كه يك فرزند زير پنج سال 
دارند پژوهشي انجام شد كه نشان داد 35 درصد از اين پدران و مادران 

مي خواهند همان يك فرزند را داشته باشند و نزديك به 55 درصد 
بر آنند كه دو فرزند داشته باشند و 8 درصد از آنان 

خواهان سه فرزند و تنها يك درصد خواستار 
بيش از س��ه فرزند هس��تند. هم اكنون 

خانواده ها فرزند نخس��ت را 
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بازنمايي تصوير 
زن و مرد و خانواده 

در رسانه هاي 
جديد نيز از عوامل 

تأثيرگذار در 
تحولات هويتي 

و تحول در بعُد 
خانوار است. 
خانواده هاي 

بدون فرزند اما 
خوشبخت و 
خانواده هاي 

مصرفي و بدون 
نگراني اقتصادي 

از يك سو و 
خانواده هاي 

پرفرزند و آشفته و 
پراختلاف از سوي 

ديگر تصوير اين 
ساليان خانواده در 
سينما و تلويزيون 

بوده است

براي گرم ش��دن زندگي و فرزند دوم را براي تكميل 
جنسيت - جور شدن جنس - فرزندان مي خواهند و 

نسبت به فرزندان بيشتر گرايشي ندارند. 

نظام تربيتي جديد، باس�وادي 
بيشتر زنان و ارزش هاي مدرن 

نظام تربيت رسمي و غيررسمي، سهم بسيار مؤثري 
در تحولات هويتي داشته و به فراگير شدن ارزش هاي 

مدرن و گفتمان فردگرايانه كمك كرده است. 
آمارها نشان مي دهد در س��ال 1345، 29/4 درصد 
از جمعيت كش��ور باس��واد بوده اند و تنها 4/5 درصد 
ديپلم داشته اند. نرخ باسوادي در سال 1355 به 47/5 
درصد رسيد كه باسوادي مردان و زنان به ترتيب 85/9 
درصد و 35/5 درصد بود. در سال 1385 نرخ باسوادي 
به 84/6 درصد رس��يد كه مردان 88/7 درصد و زنان 
80/3 درصد را از آن خود كردند. در آخرين سرشماري 
در سال 1390 نرخ باسوادي به 84/7 درصد رسيد و 
سهم باسوادي مردان و زنان به ترتيب 88/4 درصد و 
81/1 درصد شد. به اين ترتيب اختلاف باسوادي زنان 
و مردان كه در س��ال 1355 برابر 50/4 درصد بود در 
سال 1385 به 8/4 درصد و در س��ال 1390 به 7/3 
درصد رسيده و روشن است كه شكاف تحصيلي زنان 

و مردان به شدت كاهش يافته است. 
گسترش آموزش عالي به ويژه براي زنان، افزون بر بالا 
بودن سن ازدواج به ش��كل گيري هويت هاي جديد 
براي زنان و پديد آمدن ارزش هاي نو در مناس��بات 
خانوادگي انجاميده و رفتارهاي زناشويي را دگرگون 
كرده است. برخي پژوهش ها نشان مي دهد زوج هايي 
كه در محيط شهري پرورش يافته اند و از تحصيلات 
بالات��ري برخوردارند و زناني كه در س��ن هاي بالاتر 
ازدواج مي كنند، هماهنگي بيش��تري ب��ا الگوهاي 
مدرن باروري از خود نش��ان مي دهن��د و با احتمال 
بيشتري پيش از نخستين بارداري خويش روش هاي 
پيش��گيري را به كار برده اند و امروزه ني��ز فرزندان 

كمتري را براي هر زوج كافي مي دانند. 

خانواده هاي پرفرزند 
در تلويزيون، آشفته و بدبختند
بازنمايي تصوي��ر زن و مرد و خانواده در رس��انه هاي 
جديد نيز از عوامل تأثيرگ��ذار در تحولات هويتي و 

تحول در بعُد خانوار اس��ت. خانواده هاي بدون فرزند اما خوشبخت و خانواده هاي 
مصرفي و بدون نگراني اقتص��ادي از يك س��و و خانواده هاي پرفرزند و آش��فته و 
پراختلاف از سوي ديگر تصوير اين ساليان خانواده در سينما و تلويزيون بوده است. 
با اينكه درباره رابطه ميان مصرف رس��انه هاي فرهنگي مدرن و گرايش به باروري، 
پژوهش هاي درخوري ديده نمي شود اما مي توان گمان برد كه رشد مصرف رسانه 
در ايران - كه به گسترش ارزش هاي جديد مي انجامد - در كاهش گرايش به باروري 

مؤثر بوده است. 
با تأثير شگرفي كه نظام تربيت رسمي و رسانه هاي نو در پيدايش ارزش هاي جديد 
مربوط به باروري داش��ته اند، نبايد سهم تأثير س��اختارهاي اقتصادي در تحولات 
هويتي و ارزش هاي نوپديد را ناديده انگاشت. گسترش كارهاي خدماتي و ارتباطي 
به افزايش حضور زنان در اين كارها مي انجامد و به دنبال آن داشتن درآمد اقتصادي 
و حض��ور در عرصه هاي اجتماعي جديد ب��ه تحول در خودآگاه��ي زنان، چيرگي 
ارزش ه��اي غيرخانوادگي زندگي اجتماع��ي بر ارزش ه��اي خانوادگي و تحولات 
هويتي بر آنان مي انجام��د، بنابراين پيامدهاي حضور زن��ان در محيط هاي كاري 
دور از خانه و تغيير نگرش ها و ارزش ها دست به دست هم مي دهند تا از گرايش به 

فرزندآوري بكاهند. 

رابطه دوسويه تعداد فرزندان و ثبات خانواده
تعداد فرزندان و ثبات خانواده، رابطه اي دوسويه دارند؛ هم احتمال طلاق در 
خانواده هاي كم جمعيت بيشتر است و هم ناپايداري در زندگي خانوادگي و احساس 
ناامني نسبت به آينده، فرزندآوري را به تأخير مي اندازد. برخي خانواده ها احساس 

مي كنند پايداري بايسته براي توليد و پرورش فرزندان را ندارند. 
از سال 1379 تاكنون نسبت ازدواج به طلاق، روند كاهشي داشته و از 12 ازدواج در 
برابر يك طلاق در سال 1379 به 5/5 در سال 1391 رسيده است، بنابراين مي توان 
انتظار داشت كه ترس از پايداري خانواده، فرزندآوري را بيش از اين به تأخير اندازد 

و در نتيجه بعُد خانوار كاهش يابد. 
بسياري از زوج ها در س��اليان نخست ازدواج از ش��ريك زندگي خويش دل آسوده 
نيستند و در حال سنجش همسر و بررسي پايداري زندگي مشتركند؛ پديده اي كه 

چنين بيشينه اي نداشته است. 

3 نگراني مهم والدين در تربيت فرزندان
نگراني روزافزون پدران و م��ادران از موفقيت در تربيت فرزندان خويش به 
چند عامل باز مي گردد: اول اينكه مفاسد اجتماعي افزايش يافته و احساس مي شود 

فرزندان در فضاهاي ارتباطي جديد آسيب پذير شده اند. 
دوم اينكه امر تربيت به دنبال پيچيدگي جوامع جديد پيچيده شده و در نتيجه پدران 
و مادران بايد از مهارت كافي براي شناخت پديده ها و رويارويي با مشكلات جديد و 
نيازمندي هاي نوپديد در تربيت فرزندان برخوردار باشند و موضوع سوم، پيدايش 
مرجعيت هاي جديد تربيتي مانند نظام آموزش��ي مدرن و رسانه هاست كه به كنار 
زدن پدران و مادران و افزايش شكاف نس��لي مي انجامد و توانمندي تربيتي پدران 

ومادران را كاهش مي دهد.   
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»خانواده هاي كم جمعيت ممكن است ثروتمند شوند، 
اما ثروتمند ش��دن آنان از فقير ماندنشان خطرناك تر 

 warwick ،1982 ».است
مطلب ياد ش��ده به واقعيتي اش��اره دارد كه نمي توان 
از آن غفلت كرد. در مباحث جمعيت شناس��ي غالباً به 
آسيب هايي اشاره مي شود كه از تركيب فقر و پرجمعيتي 
خانواده ها به وجود مي آيد. در اين ميان به آسيب هاي 
اخلاقي و تربيتي اي كه متوجه خانواده هاي كم جمعيت 
به ويژه تك فرزند است و همچنين به منافع و فوايدي كه 
در خانواده هاي پرجمعيت وجود دارد، دقت نمي شود. 
»تركيب رفاه و تك فرزندي« هم خود مقوله اي است كه 
مي تواند باعث بروز مشكلات فراواني شود. اين مشكلات 
هم در مطالعات خانواده قابل توجهند و هم در مطالعات 
اجتماعي. مناسب است كه ما زاويه نگاه خود را درباره هر 

دو تركيب كمي گسترش دهيم. 

آيا جمعيت بيشتر فقر مي آورد؟
در ابتدا بايد پرسيد آيا جمعيت بيشتر مستلزم 
فقر است؟ به طور قطع نمي توان اين الزام را پذيرفت كه 

جمعيت زياد با فقر ملازم باشد. به طور مثال كشور چين 
با يك ميليارد و 200 ميليون نفر جمعيت در وضعيتي 
كاملًا متفاوت با كشور هند با جمعيتي قريب به همان 
ميزان جمعي��ت قرار دارن��د. همچني��ن خانواده هاي 
پرجمعيت زيادي وجود دارد كه به اتكاي فراواني و جواني 
افراد، فعال تر و بانشاط تر بوده و به سلامت و صحت زندگي 
مي كنند. اگرچه خانواده هاي پرجمعيتي هم وجود دارند 
كه به دليل ش��رايط اجتماعي - اقتصادي ديگر، تعداد 
افراد خانواده براي آنها ايجاد مشكل كرده است. در عين 
حال مي توان پذيرفت ك��ه اگر خانواده هاي پرجمعيت 
در بستر فقر اجتماعي قرار گيرند،  مشكلاتشان افزوده 
مي شود. به عبارت ديگر در چنان شرايطي، خانواده هاي 
كم جمعيت مش��كلات كمتري را تحمل مي كنند و به 
مراتب نگراني هاي كمتري ني��ز پيش رو دارند. تركيب 
»تك فرزندي و رف��اه« نيز بر رفتار والدي��ن و كودكان 
تأثير فراواني دارد. ك��ودكان در خانواده هاي تك فرزند 
در سلسله فراواني از خواس��ته هاي بي پايان خود رشد 
مي كنند كه همه يا اكثر آنها اجابت مي ش��ود. مفاهيم 
اخلاقي اي نظير كف نفس و قناعت، ايثار و گذشت براي 

ديگري، تلاش در جهت استقلال شخصيت به گونه اي 
مس��ئولانه براي اين كودكان تجربه نمي شود. از سوي 
ديگر به دليل اصالت رفاه و لذت، والدين نيز فرزند بيشتر 
را »مزاحم« تلقي مي كنند. بديهي اس��ت كه فرزندان 
در رش��د و ارتقاي شخصيت والدين ش��ان تأثير دارند. 
در خانواده هاي تك فرزند والدين نيز از تأثيرات مثبت 
فرزندان كم  بهره مي برند. بنابراين اگر در نگرش ديني 
قناعت، ايثار، تمرين اخلاقي، كار و تلاش براي رش��د و 
راحتي ديگران في نفسه ارزش است، رفاه و لذت مادي در 
درجه دوم اعتبار و اهميت قرار دارد. سياست هاي كاهش 
جمعيت تا حد پيدايش خانواده ه��اي تك فرزند از اين 

منظر مي تواند مورد تجديدنظر يا سؤال قرار بگيرند. 
دوركيم، تراكم جمعيتي را

عامل پويايي روابط مي داند
در گذش��ته،  نگرش هاي جامعه شناختي، آثار اخلاقي 
فراواني را براي جمعيت در اجتماع قائل بود. براي مثال 
دوركيم براي تراكم جمعيتي دو اثر مثبت قائل بود: اول 
آنكه تراكم جمعيتي باعث تقسيم كار دائم و بهتر در طول 
توسعه اجتماعي مي شود و دوم آنكه اين تراكم، باعث 
تراكم اخلاقي مي شود. از نظر دوركيم، جمعيت بيشتر 
باعث مي شود روابط بيشتري بين انسان ها برقرار شود. 
افزايش سطح روابط، تحرك فزاينده اي ايجاد مي كند 
كه به خلاقيت و در نهايت پيشرفت سطح تمدن منتهي 
مي شود. دوركيم معتقد است زماني كه جمعيت قابل 
توجه باش��د، افراد ناچارند براي حفظ موجوديت خود، 
كار و تحرك بيشتري داشته باشند. اين تحرك وافر نيز 
باعث ايجاد و تحقق فرهنگي بسيار بالاست. شايد بتوان 
مراد دوركيم را چنين توضيح داد كه مردم در سايه كار 
و تقسيم آن به انسان هاي خودس��اخته تر، منضبط تر 
و متعامل تري بدل مي ش��وند. در چنين ساختي، دوره 
كودكي كوتاه تر است و انسان ها زودتر وارد دوره پختگي 

و تلاش مي شوند. 

وقتي كودك
علت فقر جهان مي شود

علاوه بر نكته ياد شده اولويت يافتن مهار جمعيت كه 
خود تابعي از اولويت يافتن رفاه و لذت مادي است، باعث 

مقاله مفصل »شاخص ها و سياست هاي جمعيتي در ايران« تأليف دكتر مصطفي سميعي نسب، عضو هيئت 
علمي دانشگاه امام صادق)ع( و مرتضي ترابي كارشناس ارشد اقتصاد و دستيار پژوهشي مركز تحقيقات 
ميان رشته اي علوم انساني و اسلامي دانشگاه امام صادق)ع( كه پيشتر در فصلنامه »نگاه دو« منتشر شده 
است، از جمله مقالات متفاوت در تحليل مؤلفه هاي مرتبط با سياس�ت هاي فرزندآوري و جمعيت است. 
متفاوت از اين حيث كه در اين مقاله دو شاخه برجسته ديده شده اس�ت. اول واكاوي اصولي كه در اذهان 
بسياري از ما به عنوان يك اصل مس�لم درباره فرزندآوري تثبيت شده اس�ت. به طور مثال اينكه اكثر ما 
معتقديم بين رفاه اقتصادي و حتي شاخص فرهنگي خانواده و تعداد فرزندان رابطه عكس وجود دارد،  به اين 
معناست كه هرچه تعداد فرزندان بيشتر مي شود، عيار تربيتي آنها افت مي كند و خانواده هم از حيث تأمين 
مايحتاج روان و تن فرزندان به زحمت مي افتد و فرسوده مي شود. در اين شاخه، مقاله مي كوشد با ابزارهايي 
چون قياس، گزاره هايي از بزرگان جامعه شناسي و البته رهيافتي ديني، به اصولي كه در ذهن بسياري از ما به 
عنوان امور مسلم جا خوش كرده است، خدشه وارد كند، اما شاخه دومي كه در اين مقاله ديده شده، نگاه به 
مسئله مهار جمعيت به عنوان بخشي از سياست هاي اعمال شده از سوي قدرت هاي جهاني در جهت تأمين 
منافع و خواست ها و سياست هاي آنها در مناطق مختلف دنياس�ت. حتي اگر ما با اين دو زاويه، همگرايي 
كاملي هم نداشته باشيم، اما آنچه در اين مقاله مطرح مي شود، نكات قابل تأمل و گاه تكان دهنده اي است. 
از آنجايي كه اين مقاله بلند كه بيش�تر صورت يك كتاب را به خود گرفته، حجم قابل توجهي دارد.  ما در 
اينجا صرفاً به چكيده اي از آن بس�نده مي كنيم و مخاطبان را به خواندن نسخه كامل آن دعوت مي كنيم. 

 بهداشت باروري 
بهانه هراس از جمعیت مسلمان جهان

  واكاوي سياست هاي مهار جمعيت از سوي قدرت هاي جهاني
و اصول مسلم ذهني درباره فرزندآوري
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تغيير رفتارهاي جنس��ي مردان و زنان شد. دستيابي 
دختران و پس��ران در س��نين مختلف به فناوري هاي 
جلوگي��ري از ب��ارداري و ايمن ش��دن از بارداري هاي 
ناخواسته، جرئت و جس��ارت دختران، پسران، مردان 
و زنان را ب��راي ايجاد روابط خ��ارج از چارچوب ازدواج 
افزاي��ش داد. علاوه ب��ر آن، اهداف كاه��ش جمعيت، 
دستاويز مناسبي براي مدافعان سقط جنين در دنيا شد. 
جنبش – مهار - جمعيت چندين دهه است كه در حال 
ترويج اين موضوع است كه كودك ناخواسته و فراوان، 
علت فقر و تنگدستي اقتصادي در سراسر جهان است. 

)گردنر، 1388 ص 287(
عقيم سازي، كاهش زاد و ولد و سقط جنين كه آرمان 
جهاني را رفع فقر و ايجاد جامعه اي متكامل معرفي كرد 
مبناي جنبش اصلاح نژادي شد. تمام اين نظريات براي 
پيشبرد انديشه دستيابي به پيشرفت اجتماعي بدون 
نياز به دين و اخ��لاق مورد بهره برداري ق��رار گرفتند. 

)گردنر، 1388، ص 288(

سياست س�قط جنين اختياري 
سازمان هاي غربي

تمام اقدامات وحشيانه و غيراخلاقي كه به دنبال سقط 
جنين هاي اختياري پديد آمده به وسيله سازمان بهداشت 
جهاني و بانك جهاني و يونيسف در حال پياده شدن در 
كشورهاي در حال توسعه و توس��عه نيافته اند. )گردنر، 
1388، ص290( اين زنگ خطري است كه مدت هاست 
به صدا درآمده است. متأسفانه اين پيامدها فقط در همين 
حد نمانده است. به بهانه كاهش جمعيت، هنجارهاي 
بسياري در روابط جنسي در حال تغيير است. سازمان 
»پلانيد پرنت هود« با 30 هزار كارمند رسمي و داوطلب 
172 شعبه در ايالات متحده و حدود 50 شعبه در كانادا، 
بودجه اي 380 ميليون دلاري در اختيار دارد. اين سازمان 
مروج روابط جنسي آش��كار و برگزاركننده كلاس هاي 
آموزش جنس��ي اس��ت كه فقط بر مدل پيشگيري از 
بارداري مبتني است و مي كوشد تا همجنس بازي را عادي 

)379 – 418 ،2002 ،Winckler( .كند

شيراك گفت اروپا 
در حال محو شدن است

يكي از مشكلات جوامع توسعه يافته و كم جمعيت، پيري 
و در نتيجه نداشتن نشاط اقتصادي - اجتماعي آنهاست. 
بديهي است كه رونق اقتصادي به نيروي جوان وابسته 
است. زماني كه جوامع پير مي شوند، دولت ها و صاحبان 
سرمايه، احساس خطر مي كنند.  جوانان مايه پويايي و 
سرزندگي جوامع هستند. اكثر جهش هاي اجتماعي، 
سياسي و اقتصادي نيز از دل نيروهاي جوان جوشيده 
است. شيراك، زماني كه نخست وزير فرانسه بود، درباره 
كشورهاي مدرن اروپايي پيش بيني كرد: اروپا در حال 
محو شدن است. به زودي كشورهاي ما خالي مي شوند. 
به همين دليل بعضي كشورهاي بزرگ از جمله كانادا به 
طور جدي روي برنامه مهاجرت پذيري، سرمايه گذاري 
كرده اند. ايالت كب��ك در كانادا حماي��ت از زادآوري را 
شروع كرده است. در اين ايالت براي نوزادان جديد 7هزار 
و 500 دلار نقد در نظر گرفته شده است، بنابراين بايد 
محاسبه كرد كه آيا اجراي سياست هاي كنترل جمعيت 
و ايجاد رفاه كامل براي مقطعي از عمر جوامع، به پيري 
و فرسودگي دائمي يا درازمدت آنها ترجيح دارد يا خير؟ 

زماني كه سياست هاي كاهش جمعيت اعمال مي شود، 
رفتارهاي زادآوري افراد تغيير مي كند و عادت هاي نوين 
جايگزين مي شود، ديگر جوان كردن جامعه به سهولت 

ممكن نيست. 

هراس غرب از پويايي جمعيت 
در تمدن اسلام

افزايش جمعيت جوان كش��ورهاي اس��لامي مسئله 
عمده اي اس��ت كه از س��وي قدرت هاي استعماري به 
عنوان يك خطر تلقي شده است. »ساموئل هانتينگتون« 
در بخشي از مصاحبه خود درباره تمدن اسلام و چين و 
چالش آنها با تمدن غرب، با اش��اره به نقش روزافزون 
مسلمانان مي گويد: »تمدن اس��لام، تمدني است كه 
چالش آن تا حدودي متفاوت از ديگر چالش هاس��ت، 
چراكه اين تمدن اساساً ريشه در نوعي پويايي جمعيت 
دارد. رشد بالاي زاد و ولد كه در اكثر كشورهاي اسلامي 
ش��اهد آن هس��تيم اين چالش را متفاوت كرده است. 
امروزه بي��ش از 20 درص��د جمعيت جهان اس��لام را 
جوانان 15 تا 25 ساله تش��كيل داده اند.« تحليلگران 
غربي هراسناك، جمعيت جوان كشورهاي اسلامي را 
تحليل مي كنند. در شرايط فعلي موازنه جمعيت جوان 
و تحصيلكرده جهان، به نفع كش��ورهاي اسلامي رقم 
مي خورد. از س��وي ديگر همين جمعيت جوان و آگاه 
اس��ت كه انرژي خود را صرف دفاع و حمايت از كشور 
و نواميس خود و باطل ساختن توطئه هاي قدرت هاي 
استكباري مي كند. به همين دليل اين جمعيت، خطر 
بزرگي بر سر راه اهداف آنها محسوب مي شود. افزايش 
جمعيت مسلمانان در درون كشورهاي غربي نيز نگراني 
ديگر قدرت هاي بزرگ اس��ت. رش��د منفي جمعيت 
 ن��ژاد اروپايي و زاد و ول��د زياد مس��لمانان مي تواند در 
بسياري از مناس��بات سياس��ي، اجتماعي و اقتصادي 
كشورهاي مذكور اثر بگذارد. از موضع گيري هايي كه در 
مقابل جمعيت مسلمانان مي شود، به دست مي آيد كه 
جمعيت، يك فاكتور مهم در اقتدار سياسي است. اين 
مسئله در موارد ديگر هم صادق است. امروزه كشور چين 
با جمعيت فراوانش يك تهديد جدي براي قدرت هاي 
بزرگ به حساب مي آيد. البته روشن است كه جمعيت 
به كمك عوامل ديگري چ��ون پويايي اقتصاد، اصرار بر 
حفظ ارزش هاي ملي، ديني و سنتي با اتكا بر فرهنگ و 
اجتماعي غني، چنان تأثيري را بر جاي خواهد گذاشت. 
»هانري ژان« جمعيت ش��ناس مي نويس��د: »از لحاظ 
اقتص��ادي افزايش ي��ا كاهش جمعي��ت مي تواند هم 

دوره هاي رونق و هم دوره هاي ركود نامناسب را به دنبال 
داش��ته باش��د؛ زيرا عوامل ديگري غير از جمعيت نيز 

دخالت مي كنند.« )گي روشه، 1387، ص 43(

توازن جمعيت�ي از زاويه مذهب 
اكثريت

از س��وي ديگر در فض��اي داخلي هر كش��ور، اكثريت 
همواره تعيين كننده  هستند. براي مثال اكثريت ديني 
در كشورهاي اسلامي در تعيين نوع حكومت مؤثرند. 
در ايران اكثريت ش��يعي بر نوع حكومت، متن قوانين 
اساس��ي و قوانين داخلي ديگر و بر كرسي هاي مجلس 
كاملاً نفوذ دارند، بنابراين به هم خوردن توازن جمعيتي 
از نظر مذهبي مي تواند بر تمام امور فوق اثر بگذارد. براي 
مثال وقتي تعداد نمايندگان اقليت ها براساس جمعيت 
مردمي شان رقم مي خورد، پس كم و زياد شدن جمعيت، 
دقيقاً تعيين كننده اس��ت. با اين وصف اگر تحت  تأثير 
سياس��ت هاي كنترل جمعيت، تركيب هاي جمعيتي 
تغيير كند، معادله هاي فراواني دچار دگرگوني مي شوند، 
ذكر اين نكته مهم است، بدانيم آمار نشان مي دهد كه 
همه استان هاي كشور ما به طور يكسان از سياست هاي 

تنظيم خانواده تبعيت نمي كنند. 

رويكرد ديني كنترل جمعيت را 
استخراج كرده ايم؟

نكته مهم ديگر در بحث كنترل جمعيت و تنظيم خانواده، 
آگاهي از رويكرد ديني در اين باره است. حكومت ديني 
نمي تواند در طراحي موضوعات اجتماعي، اقتصادي و 
خانوادگي نسبت به اولويت هاي ديني بي تفاوت باشد، 
اگرچه احراز نظريه قاطع ديني درباره كنترل جمعيت 
به عنوان يك پديده اجتماعي، چندان راحت نيست، اما 
آگاهي دولتمردان از آنچ��ه در متون مربوط آمده، يك 
ضرورت است. در آيات و روايات زيادي موضوعاتي طرح 
شده كه هر كدام به نوعي با مسئله كنترل جمعيت نفياً و 

اثباتاً مرتبط هستند. 
يك: اولين مسئله، ازدواج است. در آيات قرآن و روايات، 
تش��ويق فراواني به ازدواج و خروج از تجرد شده است. 
)صدوق، 1362، ص 157( بديهي است كه يكي از نتايج 
ازدواج در اغلب موارد توليد و احياناً تكثير نس��ل است. 
در برخي روايات، توصيه به ازدواج به هدف تكثير نسل، 

صورت گرفته است. )حر عاملي، ص 3(
دو:  آي��ات و رواياتي وج��ود دارد ك��ه فزوني جمعيت 
مسلمانان را يك معيار مهم هم در دنيا و هم در آخرت 
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قرار داده اس��ت. فرزندان در دنيا زينت، مايه استعانت 
)اصول كافي(، ام��داد و قدرت و مايه غلب��ه مؤمنان و 
در آخرت مايه مباهات پيامبر اس��لام صلي الله عليه و 
آله وس��لّم )حر عاملي، ص 33( معرفي شده اند. برخي 
محققان از مجموع اين روايات، اصل اولي را استحباب 

تكثير نسل دانسته اند. 
سه: در روايات متعددي، فرزندكشي و امتناع از فرزنددار 
شدن به دليل ترس از فقر مورد نكوهش قرار گرفته است. 

)كليني، 1385، ص 2(
چهار: از سوي ديگر در آيات و روايات ديگري، اوصافي 
براي فرزند و زادآوري وجود دارد كه اگر وصف مش��عر 
به عليت باشد، يعني تا حدي گوياي علت حكم باشد، 
مي تواند ترجيح داشتن فرزند زياد را قيد بزند. براي مثال 
در روايتي كه در بالا نيز مورد اش��اره قرار گرفت، علت 
تشويق به فرزندآوري، تكثير مؤمنان و لا اله الا الله گويان 
بود و يا فرزند به عنوان زينت يا باقيات الصالحات معرفي 
شده اس��ت پس اگر در ش��رايطي و بنا به علل و عوامل 
فرهنگي، تربيتي، اقتصادي فرزند زياد باعث كم توجهي 
والدين به تربيت ديني و انساني فرزندان شود، نمي توان 

به صورت مطلق تكثير نسل را ترجيح داد. 

طرح 90 ساله امريكا 
و كنترل جمعيت جهان

در سال 1327 دولت امريكا يك واحد پژوهشي به نام 
»دفتر تحقيق عمليات« تأسيس كرد تا پايه هاي نظري 
عمليات رواني در علوم اجتماعي را استخراج كند. اين 
دفتر توسط دانش��گاه جان هاپكينز و طي قراردادي با 
ارتش امريكا در بالتيمور مريلند پايه ريزي ش��د. بعدها 
مهارت و تخصصي كه در برنامه دفتر تحقيق عمليات 
ارتش امريكا / دانش��گاه جان هاپكينز ايجاد شده بود، 
به شكل استادانه اي در هم تافته و به مدرسه بهداشت و 
سلامت عمومي دانشگاه جان هاپكينز انتقال يافت كه 

رشته »ارتباطات سلامت عمومي« را ايجاد كرد.
همچنين مركز برنامه هاي ارتباطات در س��ال 1367 
توسط فيليپس نيلسون پيوترو به عنوان بخشي از اداره 
پويايي جمعيت در مدرسه بهداشت و سلامت عمومي 
تأسيس شد كه هدف اصلي اين مركز، كنترل جمعيت 
جهاني است. هدف جنگ تجاوزكارانه، افزايش دسترسي 
و سيطره خود بر منابع است، از جمله منابع مالي، تجاري، 
طبيعي و انساني. راهبرد تجاوزگران براي رسيدن به اين 
هدف، آن است كه چيرگي دشمن بر منابع را به حداقل 
برس��انند و اين امر را از طريق جنگ مستقيم و كشتن 
جنگجويان دشمن، كاهش مصرف آنها از اين منابع و اگر 
لازم باشد كاهش جمعيت دشمن محقق كنند. به عبارت 
ديگر يكي از راهبردهاي نوين جنگ، كاهش جمعيت 
دشمن است. پروفس��ور ژاكلين كاس��ون طي بررسي 
خود در كتاب »جنگ عليه جمعيت« نشان مي دهد كه 
كاهش جمعيت جهاني كاملًا منطبق بر آموزه نظامي و 

يك جنگ تمام عيار است. 
اين معنا هنگامي تقويت مي ش��ود ك��ه بدانيم كاهش 
جمعيت جهاني يكي از طرح هاي شوراي امنيت امريكا 
بوده است. طي دهه 1350 و در زمان هنري كسينجر 
مشاور امنيت ملي رئيس جمهور وقت، طرح مطالعاتي 
درباره تأثير روند رش��د جمعيت جهاني بر امنيت ملي 
امريكا انجام ش��د. اين پروژه كه »NSSM 200« نام 
گرفت روند فزاينده رش��د جمعيت جهاني را برخلاف 

امنيت ملي امريكا دانست و با تشريح راهبرد امريكا در 
مورد جمعيت جهاني، سياست ها، راهكارها، چگونگي 
همكاري سازمان هاي بين المللي و روش ترغيب و اقناع 
رهبران كش��ورهاي مورد نظر براي كاهش روند رشد 

جمعيت را تبيين مي كند. )گردنر، 1388، ص 309(
همچنين براساس نتايج به دست آمده در اين پژوهش، 
فشار ايجاد شده براي تأمين نيازهاي اين جمعيت بالا 
در آينده موجب مي ش��ود كه دولت ه��ا و حاكمان اين 
كش��ورها به دنبال افزايش قيمت نف��ت جهت تأمين 
نيازها و انتظارات رفاهي و معيش��تي مردم خود باشند 
و افزايش قيمت نفت، تأثير بس��يار منفي روي اقتصاد 

امريكا خواهد داشت. 

متقاعدسازي و مداخله سياسي 
در جمعيت زدايي

اما »NSSM 200« برنامه اي است كه بر جمعيت زدايي 
جهاني مسلط بوده است. هنوز جنبه هاي روانشناختي و 
سياسي برنامه، تمامي بخش هاي جامع سرتاسر جهان 
به ويژه بخش ه��اي حكومتي، رس��انه هاي گروهي و 
آكادميك را تحت تأثير قرار مي دهد. گرچه فعاليت هاي 
جمعيت زدايي دولت امريكا به شكل انفكاك ناپذيري 
با بنگاه هاي س��ازمان ملل پيوند خورده است، اما تأثير 
آن بر فرهنگ جهاني و تغييرات اجتماعي بسيار فراتر 
از فعاليت هاي سازمان ملل اس��ت. اين امر به دليل آن 
است كه سازمان ملل به عنوان مجموعه اي جهاني خود 
به ملت هاي ثروتمند و بودجه ها و سرمايه هايشان متكي 
اس��ت و بر اعضاي خويش هيچ نيروي حقوقي الزام آور 
ندارد. به عب��ارت ديگر امريكا داراي رد پاي ريش��ه دار 
متقاعد سازي و مداخله سياس��ي است كه در درگيري 

جنگ سرد صيقل خورده است. 

وقتي تئ�وري جمعيتي مالتوس 
موضوعيتش را از دست مي دهد

مطرح ترين تئوري جمعيتي كه در مباحث توس��عه 
اقتصادي بيان مي شود، توسط مالتوس مطرح شده كه 
شاه بيت آن به اين مسئله اشاره دارد كه »رشد جمعيت 
بر پايه تصاعد صعودي و افزايشي بوده در حالي كه رشد 
منابع غذايي بر پايه تصاعد عددي و حسابي و به آرامي 
صورت مي گيرد.« طبق برآورد مالتوس در برهه اي از 
زمان، رشد جمعيت از رش��د امكانات و منابع پيشي 
گرفته و بنابراين امكانات موجود پاسخگوي نيازهاي 
جمعيت نخواهد ب��ود. در نتيجه بح��ران جمعيتي و 
انساني پديدار خواهد شد. توصيه مالتوس بر پذيرش 
جلوگيري از زاد و ولد به منظور تعويق انداختن بحران 
يا حذف بحران بود. البته اين تئوري با ورود بازده فرايند 
به مقياس و افزايش سطح تكنولوژي و در نتيجه افزايش 
بهره روي از واحد هاي ثابت موضوعيت خود را از دست 
داد. در واقع نگراني هاي موج��ود درباره تكافو نكردن 
منابع و امكانات طبيعي خدادادي در پاسخ به نيازهاي 
جمعيتي داراي ريشه در مباني معرفت شناختي علم 
اقتصاد مبتني بر آموزه هاي ليبرال سرمايه داري است. 
در تعريف پاي��ه علم اقتصاد تصريح مي ش��ود كه علم 
اقتصاد عبارت اس��ت از علم تخصيص منابع محدود 
به نيازهاي نامحدود انس��ان، اما از منظ��ر گزاره هاي 
ايدئولوژيك اسلامي و قرآني اساس اين تعريف محل 
اشكال اس��ت؛ چراكه اين تعريف دائماً مصرف گرايي 

انسان و نيازهاي او را به هر قيمتي دامن مي زند. 

آيا هرم پير جمعيتي 
در انتظار ماست؟

بازنگري در مباني هستي شناسي و معرفت شناسي علم 
اقتصاد كه ابُاحي گري را به هر شكل آن در جهت تخصيص 
منابع شايسته مي داند و بازگشت به سوي اقتصاد اسلامي 
مبتني بر گزاره هاي قرآني با توجه به تفكيك انواع نيازها از 
همديگر، رويكرد جديد مثبت جمعيتي را مطرح خواهد 
كرد. پديده انفجار جمعيت در اروپا نزديك به حدود 100 
سال پيش رخ داده و پس از آن سير زاد و ولد در اروپا روند 
كاهشي به خود گرفته، به نحوي كه آهنگ رشد زاد و ولد 
كمتر از آهنگ رشد مرگ و مير بوده، بنابراين در سال هاي 
اخير، آهنگ رشد جمعيت در كشورهاي اروپايي رقمي 
نزديك به صفر يا حتي در برخي مواقع منفي بوده است. 
تحليل هاي موجود مراكز مطالعات راهبردي غرب، بيانگر 
آن است كه اروپاي آينده يك اروپا با ساختار جمعيتي پير 
بوده بنابراين از هم اكنون سياست هاي افزايش جمعيتي را 
با انواع تدابير جذاب در پيش گرفته اند لكن واكنش مثبتي 
به اين سياست ها از سوي اروپايي ها نشان داده نشده است. 
طراحي سياست هاي مهاجرگيري از سوي اين كشورها 
مؤيد اين نكته است. از سوي ديگر تحليل ها نشان مي دهد 
كه جمعيت توليدگر جهان در يك انتقال جمعيتي از اروپا 
به سمت آسيا و به ويژه در كشور چين و هند سوق داده 
خواهد شد. اين مسئله خود باعث دگرگوني در ساختار 
نظريه هاي توس��عه خواهد شد. پيش بيني شكل گيري 
غول هاي جديد جهاني در عرصه اقتصاد در سه دهه آينده 

مؤيد اين نكته است. 
از س��وي ديگر تحليل نتايج سرشماري هاي جمعيتي در 
شش سرش��ماري صورت گرفته در تاريخ ايران از يك سو 
و همچنين كالبدشكافي هرم س��ني جمعيت مبتني بر 
سرشماري جمعيتي در سال 85 از منظر كوتاه مدت بيانگر 
آن است كه گرچه قواعد هرم سني جمعيتي هم اكنون در 
سنين 30 - 20 سال بوده،  بنابراين از اين منظر پاسخگويي 
ب��ه نيازهاي متن��وع اين طي��ف جمعيت��ي، بزرگ ترين 
چالش اساسي كشور به ش��مار مي رود لكن سياست هاي 
جمعيت زدايي كه پس از دوران انفجار جمعيتي ايران در 
س��ال هاي اواخر دهه 60 و اوايل دهه 70 رخ داده، موجب 
شده آهنگ رشد جمعيت به شدت كاهش يابد. در تحليل 
مناسبات جمعيتي با توجه به گذشته و با توجه به روندهاي 
جهاني و شواهد موجود ايران، ميزان واكنش مردم به قبول 
كاهش جمعيت به مراتب بيشتر از واكنش آنها به افزايش 
جمعيت است. تغيير روندهاي توليدي از اقتصاد مبتني 
بر خانواده و كشاورزي به اقتصاد صنعتي و سپس مبتني 
بر دانش و كاهش نقش انس��ان در فرايندهاي توليدي 
مؤيد اين نكته است. از سوي ديگر وجود انواع جاذبه هاي 
مصنوعي و مشغوليات و فناوري هاي سرگرم كننده نيز به 
تدريج جايگزين انسان و مناسبات خانوادگي شده است. 
برآيند اين تحولات به همراه تداوم روند كنوني كاهش 
آهنگ جمعيت و از س��وي ديگر افزايش سن ازدواج و 
تحليل فرزندآوري از س��وي خانواده ه��اي جديد، هرم 
سني پيش بيني شده در 40 سال آينده را يك هرم پير 
جمعيتي نشان مي دهد. به صدا درآوردن اين زنگ خطر 
از هم اكنون از سوي كارشناسان و اركان عالي حكومت، 
اقدام شايسته اي است كه در صورت توجه خانواده ها به آن 

شايد بتوان نتايج آن را سه دهه بعد شاهد بود.   
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ماندن از اين تابوي ظرفيت محدود روح و جسم مان را 
ذره ذره خراش مي داد. كلاس هاي تقويتي و كنكوري 
كه مثل قارچ سر درآورده بودند و مدام وعده مي دادند، 
به هر قيمتي كه شده پشت كنكوري ها را از اين كابوس 
ظرفيت محدود رد مي كنند. بعد هم كه ظرفيت فول 
كلاس هاي دانش��گاه، بعد از آن ظرفي��ت فول آزمون 
كارشناسي ارشد و دكتري و بعد از آن هم ظرفيت فول 
بازار كار و... همه اين دردسرها درست مثل غوطه وري 
در گردبادي بود كه از چند سال پيش به راه افتاده بود و 
هر چه جلوتر مي رفتيم و دست به هر كاري مي زديم، او 
هم جلوتر مي آمد و هر آنچه در مسيرش بود با خود غرق 
مي كرد و دور س��رش مي چرخاند. آنقدر كه ديگر دهه 
شصتي ها به تمام شدن ظرفيت ها عادت كرده بودند. 
اما اين س��ال ها آرام آرام خيلي چيزها عوض شد. اول 
تازه عروس و دامادهايي كه دور و اطرافمان خبر بچه دار 
شدنشان را مي شنيديم. اما يك يا نهايت دو بچه!بعد هم 
كلاس هاي مدرسه و دانشگاهي كه يكي بعد از ديگري 
خلوت و خلوت تر شد. مدرسه هاي ابتدايي و راهنمايي 
خيلي از روس��تاها كه بدون دانش آم��وز ماند و خاك 
خورد. ديگر دانش آموزي براي رفتن به اين مدرسه ها 
نمانده بود. قديمي ها بزرگ تر شده بودند و براي كار به 
شهرهاي بزرگ رفته بودند و ديگر ظاهراً قصد تشكيل 
خانواده هاي بزرگ را نداشتند. همه جا صحبت از خلوت 
شدن هر جايي بود كه به بچه ها مربوط مي شد. مدرسه، 
كلاس هاي ورزش��ي و هنري و خلاقيت، كلاس هاي 

كنكور و دانشگاه ها و حتي بازار كار!
ماجراي كم شدن بچه هايي كه در اين سال ها متولد 
ش��دند، ديگر از آن حالت ماج��راي لوكس و فانتزي 
خارج ش��د و رفته رفته ن��ام بحران به خ��ود گرفت 
چون يك دفعه و ظرف چند س��ال همه آن تدابيري 
كه ب��راي آن جمعيت زياد در نظر گرفته ش��ده بود، 
بي استفاده مانده بود، از معلم هايي كه آموزش ديده 
بودند تا دانشگاه ها و بازارهايي كه ظرفيت شان را در 
همان سال ها چند برابر كرده بودند. نگراني ها آنقدر 
پيش رف��ت كه اع��لام كردند س��هم جمعيت جوان 
اي��ران از 25درصد كل جمعيت در س��ال 2013، به 
14درصد در سال 2050 كاهش خواهد يافت، يعني 
جمعيت جوان 15 تا 24 ساله در ايران امسال، برابر 
با 19/2 ميليون نفر اس��ت كه اين تع��داد از نيروي 
جوان حدود 25 درصد كل جمعيت كش��ور اس��ت. 
طبق پيش بيني هاي ص��ورت گرفته جمعيت جوان 
در س��ال 2050 ميلادي در ايران ب��ه 11/6 ميليون 
نفر مي رس��د كه اين رقم 14 درص��د جمعيت را به 
خود اختص��اص خواه��د داد. قبل از آن ه��م بانك 
جهاني پيش بيني كرده بود كه نمره ايران در شاخص 
وابستگي سالخوردگي تا سال 2050 پنج برابر خواهد 
شد. همه اين اتفاق ها در كنار هم نشان مي دهد حال 
و روز ولادت و در نتيج��ه آينده اي كه قرار اس��ت به 
دست همان متولدين باش��ند، چندان اميدواركننده 
نيست. ما در اين سال ها بسترهاي خدماتي و آموزشي 
ارزشمندي را فراهم كرده ايم كه اگر نسل جواني در 
كار نباشد عملًا آن ظرفيت ها بلااستفاده خواهد ماند. 
اين به آن معناست كه بازي كاهش جمعيت يك بازي 
دو سر باخت است و مسلماً رشد و پيشرفت اين جامعه 
را كند خواهد كرد، اگر ظرفيت هايش با فقيرتر شدن 

جمعيت جوان بدون استفاده و معطل بماند. 

»نسل جوان سرمايه يك ملت است«. جمله اي كه از سال ها قبل و همان 
    پريا  
خداقلي زاده

زماني كه پشت ميز و نيمكت هاي مدرسه مي نشستيم تا اين روزها هنوز 
در يادمان مانده است. روزهايي كه در گذر اين سال ها فرق زيادي كرد. 
نمي دانم يادتان هست يا نه؟ مدرسه هايي كه هميشه خدا در تمام آن 
سه مقطع يعني دبستان، راهنمايي و دبيرستان ظرفيت شان تكميل بود. 
نيمكت هاي سه نفره و كلاس هايي كه از تعداد زياد دانش آموز، صداي اعتراض بيشتر معلم ها 

درآمده بود. روستاهاي دور و نزديكي كه صدها دانش آموز داشتند آن هم بدون مدرسه. 
قواعد آن سال ها با امروز بسيار متفاوت است. آن سال ها دانش آموزان بايد بيشتر وقت ها يك 
مسافت طولاني را براي رسيدن به مدرسه آن هم در روزهاي برف و كولاك طي مي كردند. 
موج جمعيت بيداد مي كرد. جمعيت و هر چيزي كه به جمعيت دانش آموزان آن س��ال ها 
ختم مي شد. از مغازه هاي پوشاك و اسباب بازي گرفته تا لوازم التحرير. دانش آموز زياد بود و 
ظرفيت ها محدود، در نتيجه در هر جايي كه فكرش را بكنيد آستين ها را بالا زدند و مدرسه 
و دانشگاه ساختند. از مدارس در روستاهاي دوردست تا دانشگاه در شهرهاي كوچك. حتي 
مهدكودك و روستا مهد. وقتي همه جا س��اختمان هاي آموزشي يكي يكي در كنار هم قد 
راست كردند، تازه متوجه شدند اين همه محيط آموزشي به معلم و مدرس و مدير هم نياز 
دارد. در نتيجه تعداد استخدام ها و تربيت معلم ها هم ظرف همان چند سال چند برابر شد. 
به معناي واقعي جبهه فرهنگي براي مبارزه با بي سوادي راه افتاده بود و تا اندازه زيادي هم 
موفق بود اما آنچه در آن س��ال ها معناي ازدحام و جمعيت را به ما نشان داد فقط مدارس 
نبود. هر جايي كه به نسبت علاقه و سن و س��المان راهي آنجاها مي شديم يا هميشه خدا 
ظرفيت شان از چند روز قبل تكميل شده بود يا فقط در اندازه محدودي باقي مانده بود. يادش 
بخير تابستان ها و كلاس هاي تابستاني كه بيشترشان غرق در بچه هاي مدرسه اي بيشتر از 
ظرفيت بود، استخرهاي شنا، اردوهاي تابستاني و حتي سد كنكور كه هميشه استرس جا 

دو سر باخت »پژمردگي 
جمعیت و ظرفیت هاي خالي«
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جان مادر را به مخاطره بيندازد، مثلًا برخي از خانم ها 
درگير برخي از بيماري هاي قلبي هس��تند كه ادامه 
ب��ارداري مي تواند حتي به مرگ مادر منجر ش��ود يا 
اينكه جنين، نقص عضو يا معلوليت هاي ذهني ثابت 
شده داشته باشد مثل سندروم داون، ناهنجاري هاي 
 high فيزيكي ش��ديد و كندذهني. البته كساني كه
risk هس��تند، هم��ان اوايل تس��ت هاي خاصي در 
رابطه با برخ��ي از اختلالات ژني از جمله س��ندروم 
داون مي دهند اما مواردي هم وجود دارد كه بارداري 
بدون اي��ن مش��اوره ها و آزمايش ه��ا و غربالگري ها 
صورت مي گيرد كه مي تواند به ش��كل گيري جنيني 

با اختلالات جدي منجر شود. 
وقتي مادري در ماه چهارم بارداري متوجه 
مي شود كه جنين او معلوليت شديد جسمي 
دارد يا به س�ندروم داون مبتلاس�ت، طبيعتاً 
اقدام به اخ�ذ مجوز براي س�قط مي كند اما از 
طرف ديگر او زمان خيلي زيادي براي س�قط 
ندارد. آيا انجام سقط جنين قانوني بروكراسي 

دست و پاگيري دارد؟
بله، همين طور اس��ت. س��قط قانوني مراحل بسيار 
س��ختي دارد و تا م��ادر ب��اردار بتواند از خ��وان آن 
كاغذبازي ها و مراحل اداري بگ��ذرد زمان زيادي را 
از دست مي دهد و عملًا از مرحله سقط جنين قانوني 
بيرون مي آيد بنابراين ما ب��ا مراحل متعددي روبه رو 
هستيم كه مادر مي تواند از حق سقط قانوني جنين 
اس��تفاده كند اما به خاطر اين معطلي ه��ا به مراكز 

غيرقانوني مراجعه مي كند. 
سقط جنين يك اتفاق ناخوشايند عاطفي 
است. به عنوان يك ماما كه در مطب خود 
درگير اين پديده هستيد و احتمالاً افرادي به 
شما براي اين كار مراجعه مي كنند چه تحليلي 
از انگيزه ه�اي متن�وع ب�راي س�قط جنين 

داريد؟
خب من هيچ وقت زير بار س��قط جني��ن نرفته ام اما 
همچنان كه اشاره كرديد انگيزه ها واقعاً متنوع است. 
البته وزن و تعداد آنها در يك رده نيست. مي توانم اين 
را بگويم كس��اني كه به من مراجعه مي كنند و دنبال 
سقط جنين هس��تند، اول از همه در متن يك رابطه 
نامشروع قرار داشته اند. مثلًا دختر و پسر مجردي كه 
با هم رابطه جنسي داش��ته اند و دختر در اين رابطه 
ناخواسته باردار شده اس��ت، يا يك مرد متأهل و زن 
مجرد يا زن متأهل و مرد متأه��ل كه روابط خارج از 

ازدواج داشته اند. 
در اي�ن مراجعات ب�راي س�قط جنين، وزن 
رابطه هاي نامش�روع بيش�تر به چه سمتي 

است؟ مجردها يا متأهل ها؟
پيش��تر مراجعان ما از ط��رف مجرده��ا بودند اما 
متأسفانه در چند سال اخير حجم قابل توجهي از 
اين رابطه ها و تبعات آن را نزد متأهل ها مي بينيم، 
زن��ان و مردان متأه��ل. متأس��فانه گاهي زن هاي 
متأهلي به ما مراجع��ه مي كنند كه خارج از ازدواج 

باردار شده اند. 
عوامل مهم ديگري كه به عنوان يك انگيزه 
در س�قط جنين نقش ايفا مي كند و شما در 

مراجعان مي بينيد چيست؟
انگيزه ديگر زماني اس��ت ك��ه فاصل��ه دوران عقد و 

اصطلاح سقط جنين اصطلاح تازه اي نيس�ت. به اين معنا كه در گذشته هم 
زنان در طول بارداري اين اتفاق را شاهد بودند. البته نه به معناي مداخله هاي 
رايج و گسترده امروزي. گاه به هر دليل جنين در رحم مادر نمي ماند و پيش از 
آن كه موعد و زمان طبيعي را طي كند س�قط مي شد. اما اصطلاح سقط جنين 
امروز بيشتر به مداخله هايي اطلاق مي شود كه در آن آگاهانه مي خواهيم جنين 
را از بين ببريم كه البته ش�ايد در گذشته هم به ش�كل ديگر و خفيف تر وجود 
داشته است. امروز در جامعه ما هر دو نوع سقط جنين يعني سقط هاي قانوني 
و غيرقانوني انجام مي شود. اگر بخواهيم به اين دو نوع سقط و انگيزه هايش نگاه 

كنيم چه نكاتي قابل طرح خواهد بود؟
اول از همه اين را بگويم كه لفظ »س��قط جنين« به زير پنج ماه اطلاق مي ش��ود. يعني 
اگر جنين بالاي پنج ماه باش��د، عملًا قتل محسوب مي شود. پس براي خانمي كه شش 
يا هفت ماه از دوره بارداري اش را پشت سر مي گذارد و مي خواهد بچه اش را به اصطلاح 
رايج بيندازد، عملًا واژه اي به نام سقط جنين اطلاق نمي شود. اما به سقط قانوني - يعني 
زير پنج ماه - در دو صورت مجوز داده مي شود؛ اول اينكه ادامه بارداري به صورت جدي، 

 ردپاي 15 انگیزه 
در سقط جنین زنان ایراني

جنين هايي هس�تند كه دوره 40 هفتگي ي�ا 9 ماهگي رش�د را آرام آرام طي 
مي كنند. همه آن تغييرات معجزه آسايي كه قرار است در اين مدت براي آنها 
اتفاق بيفتد يكي پس از ديگري پشت سر مي گذارند و سرانجام در زايشگاهي پاي به دنيا مي گذارند 
اما اين وسط جنين هايي هم هستند كه با دلايل و انگيزه هاي مختلف شانس به دنيا آمدن از آنها گرفته 
مي شود. مس�افرت آنها به دنيايي كه ما در آن حضور داريم نيمه تمام مي ماند. پرونده زندگي آنها در 
سه ماهگي، چهار، پنج ماهگي يا حتي ماه هاي بالاتر به تصميم آدم هايي كه در شكل گيري آنها نقش 
داشته اند براي هميشه بسته مي شود. اتفاق غمباري است اما از يك واقعيت تلخ و دردناك اجتماعي 
خبر مي دهد. گفت وگوي ما با مريم س�هرابي، كارش�ناس مامايي به اين قصه پرغصه مي پردازد. او به 
واسطه حرفه اش به صورت روزمره درگير اين پرونده هاس�ت و روايت مستند و دقيقي از اين آسيب 
ارائه مي كن�د. در ادامه اين گفت وگ�و البته به وضعيت فاجعه بار رواج س�زارين به ج�اي زايمان هاي 
طبيعي به عن�وان يك�ي از عوام�ل محدودكنن�ده در بارداري هاي مكرر هم پرداخته ش�ده اس�ت. 

فرشته  هاشم زاده

كارشناس مامايي از مشاهدات عيني
و  روزمره خود درباره انگيزه هاي سقط جنين مي گويد

فرش  قرمز
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عروسي بيشتر مي شود كه البته اين پديده بيشتر در 
حومه شهرها و شهرستان هاي كوچك اتفاق مي افتد. 
در اين دوران ممكن است خانم باردار شود و از ترس 
آبرو دست به سقط جنين بزند. مراجعاني داشته ام كه 
در آن دخترخانم مي گفته اگر پدرم بفهمد من باردارم 
مرا مي كش��د. البته اين نوع بارداري ب��ه لحاظ خط 
قرمزهاي مذهبي و ديني هيچ مش��كلي ندارد چون 
اين بچه مشروع است و زن و ش��وهر هم به همديگر 
محرم بوده اند اما چون در قالب چارچوب هاي عرفي 
نمي گنجد، دختر و پسر تازه عقد كرده اصرار دارند كه 

سقط جنين انجام شود. 
وقتي با چنين موردي برخورد مي كنيد به اين 

جوان ها چه مي گوييد؟
من به آنها مي گويم به اين اتف��اق مثبت نگاه كنيد. 
مي گويم كار آنها به لحاظ عرف ديني نادرست نبوده، 
تشويقش��ان مي كنم كه عروسي را س��ريع تر برگزار 
كنند و بچه ش��ان را نگه دارند اما خ��ب خيلي از آنها 

قانع نمي شوند. 
شما هم كه سقط نمي كنيد. 

بله، من سقط نمي كنم اما جوينده، يابنده بود. آنها 
بالاخره پيگير مي شوند و مي روند و كسي يا جايي را 

پيدا مي كنند كه بچه را بيندازند. 

از دستمزد اين كار هم خبر داريد؟
دقيق نمي دانم اما به سن حاملگي بستگي دارد و 
هرچقدر س��ن حاملگي كمتر باشد، هزينه اش كمتر 
مي شود چون در سن پايين مي شود با دارو هم سقط 
را انجام داد اما س��ن حاملگي بالا باش��د با كورتاژ و 

مداخلات بيشتر همراه است. 
و انگيزه بعدي؟

زوج مش��كل مالي دارد و نمي خواهد بچه را نگه 
دارد. زني به من مراجعه مي كند و مي گويد من باردارم 
اما ش��وهرم بيكار اس��ت. به پهناي صورت هم اشك 
مي ريزد كه من نمي توانم اين بچه را نگه دارم. در اين 
زوج ها مي بينيم كه زن عموماً خانه دار است و شوهر 
هم درآمد ثابت و مطمئني ندارد و نمي تواند خانواده 

را حمايت مالي كند يا مي بينيم كه زن هم در جايي 
كارگري مي كند، كار خدماتي انجام مي دهد يا مثلًا 

در يك رستوران ظرف مي شويد. 
و شما چه توصيه اي مي كنيد؟ 

من سعي مي كنم راهكاري را پيش پاي اين آدم ها 
بگذارم كه هم واقع بينانه باش��د و هم منجر به سقط 

نشود. 
مثلًا در همين مورد خاص به اين خانم كه به 
ق�ول خودت�ان ب�ه پهن�اي صورت اش�ك 

مي ريخت چه گفتيد؟
به او گفتم برو حتماً با همسرت صحبت كن. آمدن اين 
بچه را به فال نيك بگيريد. همس��رت بايد در جريان 
شرايط جديد قرار بگيرد و تلاش��ش را براي زندگي 
بيش��تر كند. از اين زاويه نگاه كن كه حضور اين بچه 
مي تواند ش��وهرت را براي بيشتر كردن تلاش هايش 
مجاب كند. شايد اين مش��وق بزرگي براي تغييرات 

بزرگ تر در زندگي تان باشد. 
و تأثير اين حرف ها؟

خب بعضي هايشان مي آيند و براي ادامه بارداري 
تشكيل پرونده مي دهند. 

پس همين مشاوره ها مؤثر واقع مي شود. 
بله گاهي مؤثر واقع مي شود، گاهي هم نه. مثلًا من 
به زن باردار توصيه مي كنم كه حالا ش��ما برويد يك 
س��ونوگرافي بدهيد كه دقيقاً بدانيم در هفته چندم 
بارداري هستي. مي خواهم قدري زمان را به نفع بچه 
جلو ببرم اما بعضي وقت ها مراجعه كننده تحت هيچ 
ش��رايطي كوتاه نمي آيد. او فقط ب��ه خاتمه بارداري 
فكر مي كند و خب مي رود بي��رون، جايي اين كار را 

انجام مي دهد. 
انگيزه بعد؟

طرف بچه زياد دارد، حامله شده است و مي خواهد 
سقط كند. 

مثلًا چند تا بچه دارد؟
سه يا چهار بچه دارد. ممكن است مشكل مالي هم 
داشته باشد يا نداشته باشد اما ديگر بچه نمي خواهد. 
مراجعه مي كند و دنبال راهي است كه بچه چهارم يا 

پنجم را بيندازد. 
مورد بعدي بارداري در س��ن بالاس��ت. مثلًا زن 40 
سال دارد يا كمي بيشتر يا كمتر. مي گويد من عروس 
دارم. اين اتفاق را البته بيش��تر در حاش��يه شهرها و 
شهرستان ها مي بينيم كه زن كمتر از 20 سال باردار 
شده و دختر او هم در سن كمتر از 20 سالگي بچه دار 
شده، بنابراين چنين زناني در كمتر از 40 سالگي يا 
دور و بر  آن مادربزرگ ش��ده اند. من در مطب خودم 
كه در حاشيه ش��هر - يكي از شهرستان هاي اقماري 
اطراف تهران - اس��ت، بس��يار با اين مادربزرگ هاي 
جوان مواجه مي شوم كه 40 س��ال يا مثلًا 42 سال 
دارند و باردار ش��ده اند اما يا نگران سلامت خودشان 
هستند و نمي خواهند ريسك بارداري در اين سن را به 
جان بخرند يا اينكه مي گويند اين كار آبروريزي است. 
من عروس يا داماد دارم و نمي توانم بپذيريم با شكم 

برآمده جلوي آنها راه بروم. 
ابتداي مصاحبه اشاره اي به نقش اختلالات 
ژنتيكي در س�قط جنين ها داش�تيد. از اين 

مراجعات هم به شما مي شود؟
بله، مواردي وج��ود دارد كه بچه قاب��ل زنده ماندن 

نيست و مي دانيم به محض اينكه متولد شود خواهد 
مرد. اما قانون اجازه سقط را نمي دهد. 

مي توانيد مثال بزنيد؟
بله، مثلًا بچه Anencephal است، يعني نصف 
جمجمه را ندارد و عملًا مغز او كامل تش��كيل نشده 
اس��ت. اين عارضه به راحتي در س��ونوگرافي ها قابل 
تشخيص اس��ت و اگر هم اين بچه به دنيا بيايد، چند 
ساعت بعد از تولد مي ميرد اما قانون اجازه سقط اين 
جنين را به م��ادر نمي دهد - البته اگ��ر اخيراً اتفاق 
تازه اي در اين حوزه نيفتاده باشد - اين همه در حالي 
اس��ت كه مادر رنج بارداري كامل را براي بچه اي كه 
ناقص الخلقه است و هيچ اميدي براي زنده ماندن او 
وجود ندارد بايد طي كند. اي��ن مادرها هم به خاطر 
تجمع مايع آمونيوتيك، شكم بزرگي دارند و بارداري 
س��ختي را تجربه مي كنند، بنابراين اين قبيل زنان 
به دنبال راهي هس��تند كه بتوانند ب��ه اين بارداري 

خاتمه بدهند. 
و انگيزه بعد؟

انگيزه بعد براي سقط جنين، تصميم يك زوج به 
جدايي و طلاق است. زن و مرد اختلافات جدي اي با 
هم دارند و زن يا مرد يا زن و مرد تصميم قطعي شان 

براي طلاق را گرفته اند و در اين گير و دار زن باردار 
اس��ت و مي گويد من ديگر اين بچه را نمي خواهم. 
من اخيراً موردي داشتم كه زني مي خواست طلاق 
بگيرد و هفت ماهه دوقلو باردار بود و اصرار داش��ت 
س��قط جنين كند كه البته اسم اين كار ديگر سقط 
نيست، قتل اس��ت. س��رانجام هم اين خانم رفت و 

بچه هايش را كشت!
مورد بعدي زناني هستند كه به دليل فقر يا نداشتن 
استقلال مالي ترجيح داده اند در كنار يك مرد بسيار 
بددهن و بداخ��لاق زندگي كنند يا اعتياد ش��وهر را 
تاب بياورن��د يا با مردي زندگي كنند كه دو همس��ر 
دارد. اين خانم ه��م مراجعه مي كن��د و دنبال راهي 
براي س��قط جنين اس��ت چون بر اين باور است كه 

يكی از انگيزه های سقط جنين، تصميم يك زوج 
به طلاق است. زن و مرد تصميم قطعي شان براي 
طلاق را گرفته اند و در اين گي��ر و دار زن باردار 
است و مي گويد من ديگر اين بچه را نمي خواهم. 
من اخيراً موردي داش��تم كه زني مي خواست 
طلاق بگي��رد و هفت ماهه دوقلو ب��اردار بود و 
اصرار داش��ت س��قط جنين كند كه البته اسم 
اين كار ديگر سقط نيست، قتل است. سرانجام 
هم اي��ن خان��م رف��ت و بچه هايش را كش��ت!

فرش  قرمز
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ش��وهر او نمي تواند با بچه اش ارتباط خوبي بگيرد و 
برايش پدري كند، بنابراين هم��ان بهتر كه اين بچه 

سقط شود. 
انگيزه ديگر براي س��قط جنين، ب��ارداري با فاصله 
زماني كم و خيلي نزديك به بچه قبلي است. مثلًا زن 
به تازگي - فرض كنيد سه ماه است - نوزادي را به دنيا 
آورده و دوباره حامله شده است و مي گويد مي خواهم 
سقط كنم چون با اين فاصله زماني كم نمي توانم به 

بچه ام برسم. 
يكي از نكات مهم در بارداري سالم، سلامت 
رواني و جسمي مادر باردار است. از اين زاويه 

هم تقاضا براي سقط جنين وجود دارد؟
بله، مراجعاني داريم كه در آن مادر دچار بيماري است؛ 
چه بيماري هاي عصبي و روان��ي و چه بيماري هاي 
جسمي كه اگرچه مُخلّ بارداري نيست اما بارداري را 
سخت مي كند، مثل ديابت و فشارخون. فرض كنيد 
زن بارداري كه يك يا دو بچه دارد و ديابت هم دارد. 
مي گويد اگر ديابت نداش��تم، بچه را نگه مي داشتم 
اما با اين دياب��ت نمي توانم ب��ارداري را تحمل كنم. 
داش��تن ديابت البته دليل قانوني براي سقط نيست 
اما اين مادر مي گويد من اذيت مي شوم و ممكن است 
تا مرز كما هم ب��روم يا مي بينيد كه مادر مش��كلات 

روحي - رواني دارد. 
مثلًا؟

مثلًا مي بينيد كه افس��ردگي دارد و دارو مصرف 
مي كند. مي گويد اگر بخواهم به بارداري ام ادامه بدهم 
بايد داروهايم را قطع كنم اما من نمي توانم داروهايم 

را قطع كنم. 
و توصيه شما؟

خب اين راه دارد. مي تواند با پزشك اعصاب و روان 
يا روانپزشك مشورت كند و در مدت بارداري، تحت 
كنترل باشد اما اين مادر هم مي گويد توان بارداري و 

بچه داري را ندارم. 
و انگيزه بعد؟

عده اي هستند كه ممكن اس��ت يك بچه داشته 
باشند اما وسواس زيادي در تربيت بچه دارند بنابراين 
تمايلي ندارند دوباره بچه دار ش��وند. زن بعد از اينكه 
متوجه مي شود دوباره باردار شده مراجعه مي كند و 
دنبال راهي براي خاتمه بارداري مي گردد. ديروز زني 

مراجعه كرده بود و من به او توصيه كردم بچه دوم را 
بياورد اما او وسواس شديد داشت. 

چه وسواسي؟
 مثلًا مي گفت چند وقت پيش بچه ام از مدرسه با 
گريه آمد خانه. ظاهراً اتفاقي براي بچه اش در مدرسه 
افتاده بود. مي گفت يك هفته درگير اين موضوع بودم 
و نمي توانستم شب ها درس��ت بخوابم و چندين بار 

مدرسه بچه ام رفتم اما خيالم راحت نيست. 
انگيزه بعدي كه من اين انگيزه را در تهران - و احتمالاً 
كلانشهرها هم باشد- بيش��تر ديده ام مربوط به زناني 
اس��ت كه بچه داري را مزاحم فعاليت ه��اي اجتماعي 
و كاري يا تفريحاتش��ان مي بينند. مث��لًا زن مي گويد 
من الان هر وقت اراده كنم مي روم باشگاه يا هر جمعه 
مي روم كوه ام��ا اگر بچه دار ش��وم، حداقل دو س��ال 
نمي توانم كوه بروم. زن مي گويد من مي خواهم راحت 
باشم و همين يك بچه ام را بزرگ كنم. باز يك عده قابل 
توجهي در شهرهاي بزرگ دچار نوعي سرخوردگي و 
اعتراض به شرايط اجتماعي و وضعيت جامعه هستند 
و وقتي به آنها مي گويي چ��را نمي خواهي حاملگي ات 
را ادامه بده��ي؟ مي گوي��د ادامه بدهم ك��ه فردا يك 
آدم سرخورده يا افس��رده ديگر به آدم هاي اين جامعه 

اضافه شود؟

گاهي ب�ارداري ممكن اس�ت در تع�ارض با 
تحصي�لات يا ش�غل ق�رار بگي�رد، اين هم 
مي تواند به عنوان انگيزه س�قط جنين مطرح 

شود؟
بله، يك موقع مي بينيد مادر مشكلي با بارداري ندارد 
اما بارداري ناخواس��ته بوده، مثلًا خان��م جواني به ما 
مراجعه مي كند و مي گويد من الان دانش��جو هستم 
و مثلًا در يك مقطع حس��اس تحصيل��ي قرار دارم و 
نمي توانم در اين اوضاع و احوال مث��لًا در يك زمان 
محدود براي دفاع از پايان نامه باردار شوم يا مثلًا زن 
مي گويد من بعد از چند سال كار تازه به فلان ارتقاي 
شغلي نزديك شده ام و تازه مي خواهم ميوه چند سال 
تلاشم را بچينم حالا نمي توانم بي خيال اين همه سال 

تقلا شوم و بارداري ام را ادامه بدهم. 
مهاجرت هم مي تواند انگيزه س�قط جنين 

باشد؟
بله، مهاجرت هم يكي از  آن انگيزه هاي جدي است. 

طرف چندين ماه و گاهي چندين سال براي مهاجرت 
نقشه كشيده و اقدامات پزشكي و معاينات و پذيرش 
مدرك تحصيلي اش را از س��ر گذرانده و در آس��تانه 
پذيرش براي مهاجرت به يك كشور اروپايي يا كانادا و 
استراليا است. حالا در اين موقعيت باردار شده است. 
او مي داند كه در اين وضعيت، بارداري چقدر برايش 
دردس��ر خواهد داش��ت بنابراين راهي كه به نظرش 

راحت تر مي رسد انتخاب و سقط مي كند. 
نقش خواست هاي جنسيتي اين وسط چقدر 

مهم است؟
اين هم يكي از دلايل مي تواند باشد. 

مي توانيد مثالي از مراجعانتان بزنيد؟ 
مثلًا زني دو يا س��ه بارداري را پشت سر گذاشته 
اما صرفاً به خاطر اينكه بچه س��وم يا چهارم دختر يا 
پسر باشد باردار شده است. مثلًا طرف قبلًا سه دختر 
داش��ته و به اميد اينكه بچه چهارم پسر باشد باردار 
شده است اما رفته سونوگرافي و سونوگرافي، جنسيت 
جنين را دختر اعلام كرده و حالا او مي خواهد بچه را 
سقط كند يا طرف اقداماتي انجام داده تا بچه جنس 
مورد علاقه اش باشد اما به نتيجه دلخواهش نرسيده 

و به سقط فكر مي كند. 
قابل انكار نيس�ت كس�اني كه سقط جنين 
انج�ام مي دهن�د تخص�ص نص�ف و نيمه  يا 
تخصص كاملي در اين ح�وزه دارند. به هر حال 
اين كار دانش مي خواهد و كار هر كسي نيست. 
ش�ما البته گفتيد كه هيچ گاه اين كار را انجام 
نداده ايد و كس�ي را ه�م به جايي براي س�قط 
معرف�ي نكرده ايد ام�ا به هر ح�ال در حوزه اي 
فعاليت مي كنيد كه خبرهاي زيادي از اين حوزه 
ب�ه گ�وش ش�ما مي رس�د. ب�ه نظرت�ان چ�ه 
دسته بندي اي از آدم هايي كه در دو سوي طيف 
سقط جنين كردن يا امتناع از سقط جنين قرار 

دارند، مي توان انجام داد؟
به نظرم س��ه گروه در حال حاضر در اين طيفي كه 
شما مي گوييد قرار دارند. يك گروه كساني هستند 
كه به هيچ عنوان س��قط جنين انج��ام نمي دهند. 
اينكه مي گوي��م به هي��چ عنوان يعن��ي تحت هيچ 
شرايطي وارد اين بازي نمي شوند حتي اگر رقم هاي 

وسوسه كننده اي به اين آدم ها پيشنهاد شود. 
چرا اين گروه وارد اين بازي نمي شود؟

به نظرم بيشتر به خاطر دلايل مذهبي و اخلاقي 
اس��ت، يعني متخصص هايي كه باوره��اي ديني يا 
اخلاقي آنها اجازه چنين مداخله اي را نمي دهد. اما 
گروه دوم افرادي هستند كه هرگونه سقطي را انجام 
مي دهند و برايش��ان مهم نيست چرا طرف مقابل به 
اين نتيجه رس��يده كه مي خواهد سقط كند. همين 
كه طرف مقابل مي گويد من مي خواهم سقط كنم، 

برايشان كافي و محكمه پسند است. 
و گروه سوم؟

گروه سوم، سقط مشروط انجام مي دهند. 
يعني انگيزه مادر براي س�قط بايد برايشان 

قانع كننده باشد؟
بله همين طور اس��ت. مثلًا فرض كني��د زن باردار 
مي آيد و مي گويد در يك رابطه نامشروع باردار شده 
است و نمي خواهد يك بچه نامشروع را به دنيا بياورد. 
خب اين دلي��ل مي تواند براي برخي موجه باش��د و 
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دست به سقط بزنند. يعني كسي كه كمك مي كند تا 
يك زن سقط كند با خودش فكر كند راست مي گويد. 
آخر اين موجود كجاي اي��ن جامعه بايد قرار بگيرد؟ 
پس همان بهتر كه نباشد. يا مثلًا مادري مي آيد پيش 
اين افراد و به لحاظ عاطفي، احساسات فرد را درگير 
مي كند. دليل مي آورد و سونوگرافي هايش را نشان 
مي دهد كه بچه مش��كلات ژنتيكي دارد يا مثلًا زن 
باردار افسردگي دارد و توان و رمقي براي بچه داري 
ندارد. خب اين فرد هم پيش خودش حساب كتاب 
مي كند و دلش مي س��وزد و اين كار را برايش انجام 

مي دهد. 
به نظر مي رس�د س�زارين يك�ي از عوامل 
محدودكننده در زايمان هاي مكرر باش�د. 
حقيقت ماجرا اين است كه س�زارين امروز به 
صورت افسارگسيخته اي تجويز مي شود و زنان 
را با مش�كلات عجيب بع�د از زايم�ان مواجه 
مي كن�د ك�ه مي توان�د در تصميم آنه�ا براي 
بارداري مجدد اثر منفي داشته باشد. بالشخصه 
از پن�ج زايماني ك�ه اخيراً در بس�تگان درجه 
يكمان داش�تيم، هيچ كدام طبيع�ي نبود. هر 
كدام هم به دلايلي، واقعاً فكر مي كنيد كه چرا 
به اين جا رس�يده ايم ك�ه زنان م�ا ديگر مثل 
گذش�ته نمي توانن�د زايمان طبيعي را از س�ر 
بگذرانند؟ چرا اين احساس در ما وجود دارد كه 
م�ادران را از زايمان طبيعي مي ترس�انند، در 
صورتي كه ع�وارض زايمان طبيع�ي در برابر 

عوارض زايمان سزارين بسيار كمتر است. 
اگر سزارين به اين جا رسيده مشكل توأمان بيمار و 
دكتر است. البته اگر بخواهم درصد بدهم 60 يا 70 

درصد تقصير پزشكان است. 
چرا بيش�تر تقصيرها را متوجه كادر درمان 

مي دانيد؟ 
به خاطر اينكه زن ب��اردار، اطلاعات تخصصي در اين 
باره ندارد. اگر هم چيزي مي دان��د اطلاعات عمومي 

است كه جسته و گريخته از اينترنت گرفته، اطلاعاتي 
كه ممكن است مغشوش هم باشد. از طرف ديگر زني 
كه خودش را براي زايمان آم��اده مي كند به هر حال 
ترس هايي هم دارد. حالا اين جا ما هستيم كه از ترس 
او براي منافع خودمان بهره برداري كنيم يا نه، به ترس 
او جهت درس��تي بدهيم. من فكر مي كنم بيمار حق 
دارد نگران سلامتي خود و بچه اش باشد اما چه كسي 
بايد اين نگراني را برطرف كند؟ پزشك بايد اين نگراني 
را برطرف كند اما متأسفانه گاهي پزشكان ما اطلاعات 
درستي به بيمار نمي دهند و خواسته و ناخواسته زن 

باردار را به سمت سزارين هل مي دهند. 
چرا؟

به خاطر اينكه س��زارين براي پزشكان راحت تر 
است، به خاطر اينكه در زايمان طبيعي معلوم نيست 
اين اتفاق دقيقاً چه ساعتي روي  دهد. از طرفي اين 
رشته واقعاً بسيار پراسترس است. شما با جان دو نفر 
انسان سر و كار داريد و در يك آن بايد تصميم بگيريد 

كه چه كار بكنيد. 
يعن�ي مي خواهيد بگوييد محت�اط بودن و 
محافظ�ه كار ب�ودن ه�م كار خ�ودش را 

مي كند؟
همين طور است. ش��ايد به يك معنا بگوييم تنبلي. 
اينكه چرا من خودم را بيش از حد به دردسر بيندازم 
يا از وقت خواب و استراحتم بگذرم، تازه پول سزارين 
از زايمان طبيعي هم بيشتر اس��ت و پزشكاني كه با 
بيمارستان ها قرارداد دارند در س��زارين، پورسانت 
بيشتري به بيمارس��تان و كادر پزشكي مي رسانند 
يعن��ي مي خواهم بگويم بخش مال��ي قضيه هم اين 

وسط نقش دارد. 
نس�بت مرگ و مي�ر م�ادران در دو زايمان 

طبيعي و سزارين چگونه است؟
البته ما آمار درست و حس��ابي كه بشود به آن استناد 
ك��رد در اين باره نداري��م اما حتي در كش��ور امريكا، 
انگليس يا نروژ كه بالاترين استانداردهاي مراقبت و 

مامايي را دارند، مرگ و مير سزارين بيشتر از زايمان 
طبيعي است. همچنان كه شما هم اشاره كريد سزارين 
خيلي عارضه دارد و از اين نظر انصافاً متخصصان زنان 
به زنان باردار ظل��م مي كنند. چند م��اه پيش موعد 
زايمان يكي از بستگان ما بود و اين خانم اصرار داشت 
و به شدت دوست داشت زايمان طبيعي داشته باشد. 
كلي هم برنامه ريزي كرد و بالاخره يك متخصص زنان 
را پيدا كرد كه معروف به كار علمي و وجدان كاري بود 
و كلي براي ايشان تبليغ شده بود كه بي جهت دنبال 
گزينه سزارين نمي رود. همه چيز هم تا دقيقه 90 بر 
روند زايمان طبيعي پيش رفت اما باز هم اين خانم با 
يك بهانه دقيقه 90 سزارين شد. به هر حال جامعه اين 
حق را دارد بپرسد كه چرا تا همين چند دهه پيش 98 

درصد زايمان ها طبيعي بود. 
فيزيولوژي زن ها همان فيزيولوژي چند دهه 
پيش است، پس بايد دنبال دلايل اجتماعي 

و فرهنگي بگرديم.
اصلًا زايمان يك امر فيزيولوژيكي است، يعني حتي 
اگر ي��ك زن، تنهاي تنها هم باش��د وقت زايمان كه 
برس��د بچه اش را به دنيا مي آورد. فلس��فه وجودي 
يك متخص��ص زنان و زايم��ان يا مام��ا و همكاران 
ديگر صرفاً به خاطر اين است كه امر زايمان را براي 
زني كه در آس��تانه زايمان است، تسهيل كنند. الان 
البته چند وقتي است كه زايمان طبيعي دارد تبليغ 
مي شود كه كار بسيار خوبي است و اميدواريم مراكز 
بهداشتي در عمل فضا را به س��مت زايمان طبيعي 
س��وق بدهند. امروز در بهداشت بارداري كشورهاي 
اروپايي يا امريكا، تمرين هايي ب��راي مادران باردار 
داده مي ش��ود كه آنها خيلي خوب با زايمان طبيعي 
كنار بيايند. مثلًا تمرين هاي ريلكسيشن يا تمرينات 
تنفس��ي حين زايمان كه مي تواند احس��اس درد را 
كاملًا كنترل كند. مهم اين است كه ما اراده احياي 
اين روش ها و سوق دادن فضا به سمت زايمان طبيعي 

را داشته باشيم.  
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 بوي نوزاد 
در هیچ شیشه عطري نیست

فضاي زايش�گاه آكنده از بوهايي اس�ت ك�ه فقط مي ش�ود همان جا 
استشمام ش�ان كرد. بوي الكلِ فض�اي زايش�گاه، در نهانخانه ذهنم 
مرا به ياد آمپول مي انداخ�ت و حس درد همراه با دلهره به س�راغم مي آمد. ج�دا از بوها، 
 صداهايي هم هس�ت ك�ه فقط مي ش�ود آنجا ش�نيد. هر  ب�ار ك�ه از داخل بخ�ش زايمان
كه -كس�ي را راه نمي دهند و فقط مي ش�ود بي�رون به انتظار ايس�تاد- صداي�ي مي آمد 
حس زنانه ام بيدار مي ش�د و با صاحب آن صداي ناش�ناس همدردي مي  ك�ردم. آنقدر در 
چهره ام ترس، نش�ان درد، دله�ره و نگراني موج م�ي زد كه يكي از زن ه�اي منتظر كنارم 
آمد و دل�داري ام داد و گفت: »بار اولت هس�ت اينجا مي آيي؟ نگران نب�اش زايمان همين 
اس�ت. خدا نصيبت كند آن  وقت مي فهمي چقدر اتفاق ش�يريني اس�ت. فق�ط دعا كن!«

مريم داوريان

گزارشي از فضاي
ذهني و حس و حال آدم ها در يك زايشگاه
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دانه هاي تسبيحي كه مي غلتند
هنگام ش��روع زايمان ارتباط با خدا خيلي قوي مي ش��ود. يك 
مادر كه تا حداكثر چند س��اعت ديگر مادربزرگ مي ش��د، تس��بيح به 
دست گرفته  بود و ذكر مي گفت. همانطور كه دانه هاي تسبيح به سمت 
پايين مي رفتند پرس��تاري صدا زد: »همراه اس��كندري، ساك بچه رو 
بيار.«زن جواني به سمت در رفت و اولين س��ؤالش اين بود: »سالمه؟« 
پرس��تار هم خيلي معمولي بدون اينكه دلهره زن را درك كند، بي رمق 
جواب داد: »سالمه. دختر هم هس��ت.«همه زنان منتظر با نگاه، كلام يا 
لبخند تبريكي گفتند. با به دنيا آمدن يك ن��وزاد نفس عميق و راحت 
كشيدم. همراهان منتظر هر از گاهي براي گذشتن وقت اطلاعاتي از هم 
مي گرفتند، همديگر را دلداري مي دادند. از هزينه هاي زياد سيسموني 

نوزاد نيامده به هم رقم  هاي جورواجوري مي دادند. 

هيچ كارخانه عطرسازي
 نمي تواند بوي نوزاد بسازد

به داخل بخش بس��تري رفتم و در ايستگاه پرس��تاري منتظر ماندم كه 
سرپرستار صحبتش را با يكي از زيردستانش تمام كند. تا آمدم سر حرف 
را باز كنم تلفن زنگ خورد. انتظار طولاني تر ش��د. حرفش كه تمام شد 
دليل حضورم را براي سرپرستار توضيح دادم و از او خواستم مرا به اتاق 
نوزادان ببرد. با بي رغبتي قبول كرد. با او به سمت محل نگهداري نوزادان 
چند ساعته رفتم. اجازه نداد داخل شوم و گفت از پشت شيشه مي توانم 
آنها را ببينم. از اتاق بوي نوزاد مي آمد. مي توان��م بگويم يكي از بهترين 
بوهاي دنيا را استشمام كردم كه هيچ كارخانه عطرسازي نمي تواند حتي 
مشابهش را توليد كند. يك نوزاد غرغرو در اتاق بود كه پرستار مي گفت از 
5 صبح كه آمده يكريز گريه كرده  است. شير هم نمي خورد. با خنده گفت: 

»خدا به مادرش صبر بدهد.«

اولين ديدار نوزاد و مادر
سرپرستار، پرس��تاري را صدا زد و به نوزادي اش��اره كرد و از او 
خواس��ت براي اولين ديدار او را به نزد مادرش ببرد. ب��ه من هم گفت: 
»همراه اين پرس��تار برو. يكي از بهترين لحظات كاري ما همين اولين 
ديدار است كه پرستارها بدون شكايت كردن انجامش مي دهند و دوست 
دارند اولين كسي باشند كه مادر و فرزندي را به هم مي رسانند.«پرستار 
داخل اتاق رف��ت، كمي ظاهر ن��وزاد را مرتب كرد، با او همكلام ش��د و 
راهي اش كرد. خيلي ذوق داش��تم ببينم مادرش چگون��ه با او برخورد 
مي كند. وارد اتاق ش��ديم، يك اتاق تك نفره بود كه زن در آن خوابيده 
بود. پرس��تار صدايش زد و گفت: »مامان خانم بيدار شو كه ني ني آمده 
پيشت. پاشو كه طفلك گرسنه  اس��ت.«تنها چيزي كه مسحورم كرده 
بود، اشك هايي بود كه از گونه  اش بي وقفه سرازير مي شد و داخل پتوي 
نوزاد فرو مي رفت. پرس��تار  گفت: »نفس گرم مادري ات رو بهش بده. 9 
ماه هم نفست بوده توي اين چند ساعت دوري، خيلي براي يافتن امنيت 

و آرامش به نفست احتياج داره.«

زهرا السادات؟! تو من را پدر كردي
در راهرو روي يك صندلي نشستم، رفت و آمد با شوق و هيجان 
خانواده ها را نگاه كردم. هنوز صداي درد در بخش به گوش مي رس��يد. 
اما صداي آه و ناله ها در صداي گريه نوزادان گم مي ش��د. مردي داخل 
شد و خودش را به پرستاري رساند و گفت زهرا، زهرا السادات موسوي 
كجاست؟ پرستار گفت: »زن زائويي به نام زهرا السادت موسوي نداريم. 
مطمئني؟« مرد سريع جواب داد: »نه نه زهرا السادات دختر منه. رفتم 
بخش جراحي گفتند: بچه منتقل ش��ده اينجا. م��ادرش هنوز به هوش 
نيومده.«پرس��تار گفت: »آهان. منظورت نوزاده. بيا از پش��ت شيش��ه 
ببينش.«اين حرف پر از ش��وق يك پدر بود: »زهرا السادات من پدرتم. 
تو من رو پدر كردي. من پدرتم.«دس��ت خودم نبود اشك در چشمانم 
حلقه زد و در دلم گفت��م اميدوارم پدر من هم زم��ان تولدم همين قدر 

خوشحال شده باشد. 

عمر اين نوزاد به دنيا نبود
از سرپرستار پرس��يدم امروز نوزادي هم داشتيد كه عمرش به دنيا 
نبوده  است؟ سرپرستار كمي چهره اش درهم شد: »نه شكر خدا امروز نداشتم 
اما ديروز چرا. مادرش توي اتاق 203غربي بستريه. سعي مي كنم اين مادرها 
رو با زن هايي كه فرزند س��الم و زنده دارند خيلي هم ات��اق نكنم. اما گاهي 
چاره اي نيست. ديروز وقتي نوزاد هم تختي اش رو برايش برده بودند، آنقدر 
گريه كرد و جيغ زد كه مجبور ش��ديم مس��كن به او تزريق كنيم. نمي دانم 

حكمت خدا چيست. كسي مادر تازه وضع حمل كرده را درك نمي كند.«

امروز مدرسه نرفتم كه آبجي ام را ببينم
يك پس��ر كوچك با مرد مس��ني وارد بخش شد. پرس��تار به مرد 
همراهش گفت: »چرا بچه آوردي؟ قانون بخش را نبايد نديد بگيريد.«مرد 
جواب داد: »بي تابي مي كرد. زود مي برمش. اجازه دهيد نوزاد را ببيند. خيلي 
ش��وق دارد.« پرس��تار با جديت جوابش داد: »آقا! قانون الكي وضع نشده. 
همان قدر كه شوقش مهمه، سلامتيش هم مهمه. زود بعد از ديدن نوزاد او را 
به محوطه بيرون بيمارستان ببريد.«پسرك به ديدن نوزاد رفت و صدايش 
در راهرو شنيده مي شد: »واي مامان آبجي خودمه. خيلي دوستش دارم. به 

خانم مون گفتم فردا نمي رم مدرسه و مي خواهم پيش آبجي ام بمونم.«

اولين عكس سلفي نوزاد
 هنگام ملاقات در بعضي اتاق ها صداها ب��ه هم گره خورده بود و هر 
كس��ي چيزي مي گفت. مادر و پدربزرگ ها از زوج  تازه صاحب فرزند ش��ده 
بيشتر خوشحال بودند. يك نوزاد را آنقدر بوسيده   بودند كه هنوز نيامده تمام 
صورتش سرخ شده  بود. در اين ميان يك پدر بزرگ به روز همه خانواده را به 
خط كرد و با منوپاد يك عكس سلفي گرفت. نوزاد اولين عكس سلفي خودش 

را هم تجربه كرد. 

مادرها از حس مادري مي گويند
 بعد از ملاقات كمي بخش خلوت شد و توانستم از چند مادر بخواهم 

حس مادرانه  خود را برايم در قالب كلمه بيان كنند. 
مريم، هفتاد و چه��اري: »آخ آنقدر درد دارم و اتفاق ه��اي جديدي تجربه 
كرده ام كه فقط مي توانم بگويم حس مادري چيزي منحصربه فرد است كه 

نمي شود تعريفش كرد.«
س��اناز، ش��صت و يكي: »بعد از 9 ماه حمل كردن جنينم وقتي دست روي 
شكمم مي كشم حس مي كنم چيزي كم ش��ده. دلم براي جفتي كه 9 ماه 

واسطه من و نوزادم بوده تنگ شده.«
فائزه، شصت و شش��ي: »خيلي خوش��حالم، انگار دنيا مال من است. حس 

خوشبختي تمام وجودم را گرفته.«
فاطمه، هفت��اد و يكي: »فرزند دوم من اس��ت. هيجان زي��ادي ندارم. فقط 

خوشحالم كه هر دوي ما سالميم.«
اعظم، ش��صت و چهاري: »يك كم دلم گرفته دوست داشتم دختر مي شد 
اما نشد. هر بار كه سونو رفتم و گفت پسر است باز اميد داشتم تا لحظه آخر 
سرنوشت تغيير كند. حالا لحظه آخر هم تمام شده و من بدون شك صاحب 

پسري شيطون شده ام.«
آزاده، هفتادي: »خيلي راضيم. انگار خالي از آرزو و خواسته ها شده ام وقتي 
فهميدم، فرزندم سالم است. فقط دوس��ت دارم زود تر بزرگ شود و به من 

بگويد مامان.«

زمان به وقت ملكوت
زايشگاه جاي عجيبي است؛ جايي كه مي شود تمام احساس هاي دنيا 
را در طول يك روز در آن تجربه كرد. به قول يك تازه  مادر، زايشگاه عجيب ترين 
جاي دنيا است چون »وقتي يك تجربه حسي را پشت سر مي گذاري. شايد 
چند دقيقه اي هم از آن نگذشته باشد. اما احساس مي كني سال هاست كه اين 
حس از تو عبور كرده است. من همين يك ساعت پيش درد زايمان طبيعي را 
تحمل كردم اما حالا كه به آن فكر مي كنم آنقدر اين حس برايم دور و غريب 

است كه نهايت ندارد. انگار زمان اينجا زميني نيست.«  
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قلب بچه شو پيدا كنم. يه بسم الله گفتم و شروع كردم به 
گشتن. از قبل داشتم هي تو ذهنم به اين فكر ميكردم كه 
اگه قلب نداشت بهش چي بگم؟ بعد از يه طرف به خودم 
ميگفتم نه نه نه حتماً قلب داره. اصلًا حرفشو نزن، حتماً 
قلب داره، خيلي گش��تم. اصلًا نميتونستم تو روي مادره 
نگاه كنم. بهم گفت: خانوم دكتر اين بچه م هم مرده. نه؟ به 
من راستشو بگين. اينم مرده؟ من گفتم مادر هيسس! ولي 
واقعاً چيزي براي گفتن نداشتم. يه لحظه يه صداي ضعيف 
شنيدم. واااااي صداي قلب بچه بود. قلب خودم اومده بود تو 
دهنم! بالاخره يه صداي ضعيفي شنيدم و بهش گفتم اينم 
صداي قلب بچه ت. گريه ش گرفت و خدا رو شكر كرد و به 
بچه تو شكمش گفت: عزيزم معذرت ميخوام كه به خاطر 
داداشت تو اذيت شدي. قول ميدم مواظبت باشم فدات 
ش��م. به مريض گفتم حتماً بايد بره سونوگرافي. بعدم 
كلي ترسوندمش كه ديگه از اينكارا نكنه و يه داغ ديگه 
به دلش نذاره. اونم چشم چشم گفت و رفت. يهو ياد اون 
سقطيه افتادم. اومدم كه بگم بياد تو، ديدم نيست. تا دم 
در رفتم ببينم كجا رفت. ديدم رفت. بيچاره خسته شده 
بود از بس نوبتشو به مريضاي اورژانسي داده بودم. حتماً 
تو دلش كلي فحشم به من و بيمارستان دولتي داده بود و 
گفته بود ميرم بيمارستان خصوصي منو بالاي سرشون 
نگه ميدارن. چه ميدونم والا ولي واقعاً نميتونستم مريض 

اورژانسي رو ول كنم و اونو معاينه كنم. 

جنينش رو مي ديد 
و گريه مي كرد

 - اومدم بچمو سقط كنم. 
به نظرم اين سخت ترين جمله ايه كه ميتونه از زبون يه 

مادر شنيده بشه. 
 - عزيزم ! ما اينجا سقط غير قانوني انجام نميديم. 

 - ميدونم. منم نميخوام سقط غير قانوني انجام بدم. 
و كاغذي كه تو دستش مچاله شده بود رو گذاشت رو 
استيشن. از ظاهرش معلوم بود كه خيلي خسته است 
و ناراحت. همينطور كه به برگه پزش��كي قانوني نگاه 
ميكردم - تالاسمي ماژور - زير چشمي حواسم بهش 

عاشق اين لحظه هاي بعد از زايمانم
از وقت زايمانش گذشته بود و درد نداشت. دكتر بستريش كرد كه زايمان رو بهش القا 
كنيم. دارو كه شروع ش��د هنوز درد نداشت ولي كم كم درد هاش ش��روع شد. چون سر و صدا 
نميكرد، فكر ميكردم هنوز درد نداره. بهش گفتم درد نداري؟ گفت كه درد هاش شروع شده. 
دستمو گذاشتم رو شكمش و متوجه شدم واقعاً دردهاش ش��روع شده و شدتش هم مناسبه. 
خيلي برام جالب بود كه صداش در نميومد و وقتي صداي قلب جنين رو ميشنيد نازش ميداد و 
قربون صدقه اش ميرفت. دلم ميخواست زايمانش رو خودم بگيرم واسه همين با اينكه كشيكم 
تموم شده بود موندم كنارش. خلاصه بعد يه ساعت آقا محمد حسين با وزن 4400 گرم با دو دور 
بند ناف دور گردن به دنيا اومد. سريع بچه رو گذاشتم رو شكم مادرش. چقدر اين لحظه قشنگ 
بود. اشكمو در آوردن اين مادر و فرزند. اولش گريه مي كرد ولي وقتي مادرش شروع كرد به قربون 

صدقه رفتنش، آروم شد و به صداي مادرش گوش ميداد. عاشق اين لحظه هاي بعد زايمانم. 

خانم دكتر! اين بچه م هم مُرده؟
ادميت بودم. يه مريض اومده بود و س��ه ماهه باردار بود و مثل اينكه سقط كرده بود. 
اينقدر سرم شلوغ بود كه فرصت نداشتم بهش برسم. هي ميخواستم برم سراغش ولي كيس هاي 
خطرناك ميومدن و اولويت با اونا ميشد. چند بار هم بهم گفت خانوم من حالم بده. گفتم عزيزم! 
ميبيني كه مريضاي ديگه اورژانسي ترن. خداييش هم نرسيدم. يه سه قلويي اومده بود با درد، يه 
دوقلويي داشتم و يه پره ترم ليبر - مادري كه خيلي زود تر از موعدش داشت زايمان مي كرد - و 
يه گراويد دو كه نزديك زايمانش بود و همشون بايد بستري ميشدن و سريع ميرفتن زايشگاه. 
واسه همين اون مريض اورژانسي محسوب نميشد. مريضامو كه بستري كردم رو كردم بهش و با 
يه چشمك گفتم الان ديگه نوبت توئه. در همين لحظه يه زن حدوداً 30 ساله با حال نزار كه دو 
نفر زير بغلشو گرفته بودن اومد تو. اگه نگهش نميداشتن ميفتاد رو زمين. گفتم سريع بزارينش 
رو تخت. خانومه شش ماهه باردار بوده. دو روز پيش در آهني ميفته رو پسر پنج ساله اش و فوت 
ميكنه. حالا اومده بود مي گفت كه بچه م تكون نميخوره. اينقدر بيحال و بي رمق بود كه تابلو بود 
لب به چيزي نزده. گفت سر خاك بچه م بودم كه احساس كردم بچه م تكون نمي خوره. بهم شربت 
و نبات داغ دادن ولي باز هم حس نكردم. خيلي دلم براش سوخت. گفتم بخواب ببينمت. رفتم 

یادداشت هاي
یك نیمچه ماما

مرور خاطرات يك ماما از اشك و لبخندهاي يك زايشگاه

يكي از آرزوهاي من اين اس�ت كه آدم هايي را در صنف ه�ا و حرفه هاي مختلف 
بتوانم پي�دا كنم ك�ه دو دني�ا را به م�وازات هم پيش ببرن�د. دني�اي اول همان 
دلمش�غولي هاي كاري باش�د و دنياي دوم نوش�تن و ثب�ت خاطرات و اتفاق�ات كاري در قال�ب كلمات. 
بس�يار مايل بودم براي پرونده جمعيت بتوانم كس�ي را پيدا كنم كه خاطرات خود را از زايشگاه و غم ها 
و ش�ادي هاي مادران از به دنيا آمدن و نيام�دن فرزندان، ثبت كرده باش�د. بعد از جس�ت وجوهايي در 
اين ب�اره بالاخره آنچ�ه دنبالش بودم يافتم. ي�ك ماما كه در صفحه »يادداش�ت هاي ي�ك نيمچه ماما« 
با هنرمندي فضاها را ترس�يم مي كن�د؛ فضاهايي كه هم ش�ما را مي خندان�د و هم به گري�ه مي اندازد. 

صادق  ميرميران

بود. تنها اومده بود و به يه گوشه سالن تكيه داده بود. 
لباس سياه تنش بود و با گوشه لبش چادرشو نگه داشته 
بود و به زمين خيره مونده بود و فكر مي كرد. با صداي 

من رشته افكارش پاره شد. 
- مادر يه لحظه بيا اينجا. 

- بله.
- همراه نداري برات تشكيل پرونده بده؟

- نه شوهرم س��ر كاره، چي كار بايد بكنم؟ بگين من 
خودم انجام ميدم. 

 راهنماييش كردم كه بره و تش��كيل پرونده بده. حواسم 
بهش بود. اين جور وقتا س��عي مي كنم هواش��ونو داشته 
باشم. اتاقشو از زائو ها جدا كردم كه اونا رو نبينه. وضعيتو 
براش توضيح دادم و يه كم دلداري. با اينكه ميدونس��تم 
فايده نداره اما سعي ام رو كردم كه يه كم حالشو عوض كنم 
ولي صداي گريه بچه هاي تازه به دنيا اومده اعصابشو به هم 
ميريخت. در اتاقشو بستم كه سر و صدا بهش نرسه. داروها 

و سرم شروع شد. خونريزي و درد هم پشتش. 
 چون شيفتم عصر و شب بود، مريض خودم مونده بود و 
كاراشو انجام دادم. وقتي تموم شد ديدم داره گريه ميكنه. 
ميدونستم اين گريه مال درد نيست. هيچي نگفتم. فقط 
دستشو گرفتم. ميدونس��تم كه اين موقع هيچ جمله اي 
نميتونه يه مادر رو تسكين بده. همينطوري كه جنينش 
رو ميديد و گريه مي كرد بهم گفت: امروز سالگرد پسرمه. 
اون هم تالاسمي ماژور بود. 18 سالش بود. پارسال همين 
امروز بود كه فوت كرد. ديگه تحمل يه داغ ديگه ندارم. اينم 

ميره پيش داداشش. نتونستم تو اتاق بمونم. 

داستان روحاني در زايشگاه
عصر كار ب��ودم كه ديدم يك��ي در ميزنه، گفتم 
بفرمايين تو. باز در ميزد. فهميدم يه مرد با شعوريه احتمالاً. 
دوباره گفت��م آقا بفرمايين ت��و. در باز ش��د و يه روحاني 
وارد زايشگاه ش��د، يه جوون دور و بر 30- 20 بود. گفت: 
ببخشيد من دنبال عامل زايمان همسرم هستم. ايشون تو 
فلان روز زايمان كردن و فلان. تو دلم گفتم يا ابوالفضل!!! 
معلوم نيست زايمانش چه مشكلي داشته كه اين آقا اومده 

كه بفهمه كيه و بره ازش شكايت كنه. 
گفتم باهاشون چيكار دارين؟

 - با خودشون كار دارم. ش��ما ميتونين اسمشو به من 
بگين؟

- درآوردن اسم عامل زايمان بعد از چند روز يه كم سخته 
و وقت ميبره. شما امرتونو بفرمايين. 

- روايت اومده كه بعد زايمان موقع عقيقه كردن - قرباني 
كردن به شكرانه فرزند سالم - بچه، دست گوسفند رو 

به قابله بدن. 
ناخودآگاه خنده ام گرفت. خيلي جالب بود. تا حالا شبيه 
اين مورد نداش��تيم. البته من وقتي ط��رح بودم دقيقاً 
روحاني ديگه اي بعد زايمان خانوم��ش يه پول خيلي 
زيادي - هفت سال پيش حدود 50 تومن كه اون موقع 

حقوق ما 250 تومن بود - داده بود به بچه ها. 
واسه همينم كه شده بود گشتم دنبال اسم عامل زايمان 
و ديدم كه كار يه رزيدنت خوبمون هم بود. اسمش��و 

بهش گفتم: خانم دكتر.... 
با تأكيد گفت خانوم! قابله اي كه زايمان خانوم منو انجام 
داد كي بودن؟ نميدونم چه اصراري داشت هي بگه قابله. 
گفتم زايمان همسر شما رو پزشك انجام داده. ماما انجام 
نداده. اسمشو نوشت و پرسيد چه زمان هايي هست و براش 

توضيح دادم. ديروز كه باز عصركار بودم ديدم دوباره اومد 
با يه چيزي كه زير عباش بود. دوباره خنده ام گرفت و اون 
رزيدنت رو صدا كردم و اومد دست گوسفنده رو گرفت و 
بعد از آرزوي س��لامتي براي بچه ش، خداحافظي كرد و 
رفت. به نظر شما اين كار فرهنگ سازي بشه چطوره؟ براي 

هر زايماني يه دست گوسفند به ما بدن چي مييييشه! 

گريه براي جنين ناخواسته
چند روز پيش يه مريض داشتيم 17 هفته باردار 
بود. به خاطرآنومالي جنيني از پزشكي قانوني براي سقط 
درماني نامه گرفته بود. براش از قرص واژينال اس��تفاده 
كرديم و ش��ديداً دچار تهوع و اس��تفراغ ش��د. يه دختر 
18 ساله داش��ت كه خودش��م مامايي ميخوند و يه پسر 

كوچيكتر. ديگه بچه نميخواست كه باردار شد. 
خلاصه از  هاي دوز براي سقط درماني استفاده كرديم. من 
هميشه گفتم و ميگم كه درد سقط به خاطر فشار روانيش، 
خيلي بيشتر از درد زايمانه. خلاصه درد زيادي كشيد تا 
تونست سقط كنه چون معمولاً جنين هايي كه قلب دارن 
خيلي سخت سقط ميش��ن. مخصوصاً اگه آمادگي براي 
زايمان وجود نداشته باشه. وقتي جسد رو تحويل شوهرش 
داديم، مث ابر بهار گريه ميكرد. من تعجب كردم با اينكه 
بچه نمي خواس��تن، چطور داره اينج��وري گريه ميكنه. 
بعدش با خودم گفتم بالاخره هر چي باش��ه چهار ماه از 
بارداري زن ميگذشت و خانواده اينو براي خودشون حل 
كرده بودن كه قراره خانواده چهار نفريشون، پنج نفره بشه. 
براي همين براشون سخت بود. فرداش كه داشت مرخص 
ميشد گفت: شوهرم يه قبر خريده و اونو توش دفن كرده 
و گفته منم پيش اين بچه م دفن كنين. دنياي پدرها هم 
دنياي جالبيه. يه جايي خونده بودم وقتي يه مرد ميفهمه 
كه داره پدر ميشه، يه قسمتي تو مغزش رشد ميكنه كه 
حس مسئوليت و عشقش رو نسبت به اون بچه زياد ميكنه. 
حالا نمي دونم چقدر علمي هست ولي به نظرم حقيقت 
داره. مردي كه پدر نش��ده، با مردي كه پدره، دنياش��ون 

خيلي با هم تفاوت داره. سلامتي همه پدرهاي مهربون!

يه دوقلو بعد از 21 سال نازايي
از فريدونكن��ار اومده بودن. هر دوش��ون چهره 
روستايي و خسته اي داش��تن. متولد 55 بود و زير لب يه 
چيزايي ميخوند. مضطرب و پريشون. شوهره حرف نميزد. 
خيس عرق شده بود و اضطراب تمام وجودشو گرفته بود و 
كاملًا مشخص بود اگه همون جمله معروف مرد كه گريه 

نميكنه نبود، الان صورتش پر از اشك ميشد. 
طبق معمول هميش��ه تخت هاي ان اي س��ي يو پر بود و 
حتي بخش نوزادانمون هم تخت خالي نداش��ت كه بشه 
بچه اي رو جابه جا كرد. بعد از 21 سال نازايي با  اي وي اف، 
دوقلو باردار شده بود. طبق ال ام پي حدود 34 هفته بود اما 
تو سونو يه جنين رشد زيادي نداشت و با قل ديگه حدود 
چهار هفته اختلاف داشت. دردش زياد شده بود و براي ما 
مسجل بود كه زايمان نزديكه و چاره اي جز سزارين نبود. 
من بايد به مادر مي گفتم كه براي بچ��ه هات جا نداريم. 
چجوري بايد مي گفتم؟ حداقل هزينه تخت ان اي س��ي 
يو براي هر كدوم از نوزاد ها تو بيمارستان خصوصي شبي 
600  هزار تومنه. يه جورايي به مادره فهموندم كه كاري از 
دست ما بر نمياد و فقط بايد از خدا بخواد. اشك تو چشاش 
جمع شد و من هم. داشتيم مي برديمش اتاق عمل گفت 
حتماً بايد با ش��وهرم حرف بزنم. شوهرش��و صدا كردم. 

همينجور با گريه بهش گفت بيا بريم يه جاي ديگه، اينجا 
واسه بچه ها تخت ندارن. شوهرش واقعاً شرمنده شده بود 
چون بهش گفته بودم كه هزينه يه شب نگهداري بچه ها 
دور و بر 2 ميليون ميشه و اونا همه پول و دارايي شونو تو 
اين همه سال خرج باردار شدن كرده بودن. دلم سوخت و 
براي اينكه بيشتر از اين شرمنده زنش نشه، گفتم خانوم 
الان شرايط تو طوري نيست كه بتونين برين جاي ديگه. 
شايد بچه تو ماشين به دنيا بياد و از اين جور حرف ها كه 
راضي بشه و بيش��تر از اين شوهرشو شرمنده نكنه. براي 
نوزادها رفتم اتاق عمل. ق��ل اول خيلي ضعيف و ريز بود 
ولي گريه كرد، ش��ايد 600 گرم هم نميشد. ولي قل دوم 
كه وزنش بيش��تر بود بد حال بود و تنفس بدي داش��ت. 
متخصص اطفال واقع��اً ناراحت بود. همه ت��و اتاق عمل 
ناراحت بودن كه چه جوري ميشه بهشون كمك كرد. سه 
چهار نفري بالاي س��ر نوزاد ها بوديم. دكتر گفت برم بالا 
ببينم ميتونيم كاري بكنم كه حداقل يه كدومشونو بستري 
كنم يا نه. اگه نرن به بخش ويژه هيچ كدوم نميمونن. آخر 
شيفت بود. بچه ها رو بردن و من هم مغموم رفتم بخش 
و لباسمو عوض كردم و كارت زدم و سوار ماشينم شدم و 

اومدم خونه و زندگي من همچنان ادامه داره. 

منم زاييدم
ديش��ب يه زايمان داش��تيم كه م��ادره دومين 
بچه ش بود و سريع آورديمش سر تخت. حالا كه رفت سر 
تخت زايمان انگار دردش تموم شد. اصلًا زور نميزد. دكتر 
ازم خواست كه به مادر كمك كنم. براش توضيح دادم كه 
ميخوام چيكار كنم و با شروع هر درد چه كاري رو انجام 
بديم. دردش كه شروع ميشد من كار خودمو انجام ميدادم 
ولي اون باز هم همكاري نميكرد. خلاصه با زور من بچه به 
دنيا اومد. تو همون لحظه مادره گفت: بچه م به دنيا اومد؟ 
گفتم: بله به دنيا اومد ولي زورشو من زدم، بچه تو به دنيا 

اومد. هنوز هم كمرم درد مي كنه. 
ساعت 2/30 صبح بود كه يه خانوم با خونريزي شديد و 
حال خيلي بد بستري شد. يه جنين هشت هفته رو داشت 

من هميشه گفتم و ميگم كه درد سقط به خاطر 
فش��ار روانيش، خيلي بيش��تر از درد زايمانه. 
خلاصه درد زيادي كش��يد تا تونس��ت سقط 
كنه چ��ون معم��ولاً جنين هايي كه قل��ب دارن 
خيلي سخت س��قط ميش��ن. مخصوصاً اگه 
آمادگي براي زايمان وجود نداشته باشه. وقتي 
جسد رو تحويل شوهرش داديم، مث ابر بهار 
گريه ميك��رد. من تعج��ب كردم ب��ا اينكه بچه 
نمي خواستن، چطور داره اينجوري گريه ميكنه
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قلب بچه شو پيدا كنم. يه بسم الله گفتم و شروع كردم به 
گشتن. از قبل داشتم هي تو ذهنم به اين فكر ميكردم كه 
اگه قلب نداشت بهش چي بگم؟ بعد از يه طرف به خودم 
ميگفتم نه نه نه حتماً قلب داره. اصلًا حرفشو نزن، حتماً 
قلب داره، خيلي گش��تم. اصلًا نميتونستم تو روي مادره 
نگاه كنم. بهم گفت: خانوم دكتر اين بچه م هم مرده. نه؟ به 
من راستشو بگين. اينم مرده؟ من گفتم مادر هيسس! ولي 
واقعاً چيزي براي گفتن نداشتم. يه لحظه يه صداي ضعيف 
شنيدم. واااااي صداي قلب بچه بود. قلب خودم اومده بود تو 
دهنم! بالاخره يه صداي ضعيفي شنيدم و بهش گفتم اينم 
صداي قلب بچه ت. گريه ش گرفت و خدا رو شكر كرد و به 
بچه تو شكمش گفت: عزيزم معذرت ميخوام كه به خاطر 
داداشت تو اذيت شدي. قول ميدم مواظبت باشم فدات 
ش��م. به مريض گفتم حتماً بايد بره سونوگرافي. بعدم 
كلي ترسوندمش كه ديگه از اينكارا نكنه و يه داغ ديگه 
به دلش نذاره. اونم چشم چشم گفت و رفت. يهو ياد اون 
سقطيه افتادم. اومدم كه بگم بياد تو، ديدم نيست. تا دم 
در رفتم ببينم كجا رفت. ديدم رفت. بيچاره خسته شده 
بود از بس نوبتشو به مريضاي اورژانسي داده بودم. حتماً 
تو دلش كلي فحشم به من و بيمارستان دولتي داده بود و 
گفته بود ميرم بيمارستان خصوصي منو بالاي سرشون 
نگه ميدارن. چه ميدونم والا ولي واقعاً نميتونستم مريض 

اورژانسي رو ول كنم و اونو معاينه كنم. 

جنينش رو مي ديد 
و گريه مي كرد

 - اومدم بچمو سقط كنم. 
به نظرم اين سخت ترين جمله ايه كه ميتونه از زبون يه 

مادر شنيده بشه. 
 - عزيزم ! ما اينجا سقط غير قانوني انجام نميديم. 

 - ميدونم. منم نميخوام سقط غير قانوني انجام بدم. 
و كاغذي كه تو دستش مچاله شده بود رو گذاشت رو 
استيشن. از ظاهرش معلوم بود كه خيلي خسته است 
و ناراحت. همينطور كه به برگه پزش��كي قانوني نگاه 
ميكردم - تالاسمي ماژور - زير چشمي حواسم بهش 

عاشق اين لحظه هاي بعد از زايمانم
از وقت زايمانش گذشته بود و درد نداشت. دكتر بستريش كرد كه زايمان رو بهش القا 
كنيم. دارو كه شروع ش��د هنوز درد نداشت ولي كم كم درد هاش ش��روع شد. چون سر و صدا 
نميكرد، فكر ميكردم هنوز درد نداره. بهش گفتم درد نداري؟ گفت كه درد هاش شروع شده. 
دستمو گذاشتم رو شكمش و متوجه شدم واقعاً دردهاش ش��روع شده و شدتش هم مناسبه. 
خيلي برام جالب بود كه صداش در نميومد و وقتي صداي قلب جنين رو ميشنيد نازش ميداد و 
قربون صدقه اش ميرفت. دلم ميخواست زايمانش رو خودم بگيرم واسه همين با اينكه كشيكم 
تموم شده بود موندم كنارش. خلاصه بعد يه ساعت آقا محمد حسين با وزن 4400 گرم با دو دور 
بند ناف دور گردن به دنيا اومد. سريع بچه رو گذاشتم رو شكم مادرش. چقدر اين لحظه قشنگ 
بود. اشكمو در آوردن اين مادر و فرزند. اولش گريه مي كرد ولي وقتي مادرش شروع كرد به قربون 

صدقه رفتنش، آروم شد و به صداي مادرش گوش ميداد. عاشق اين لحظه هاي بعد زايمانم. 

خانم دكتر! اين بچه م هم مُرده؟
ادميت بودم. يه مريض اومده بود و س��ه ماهه باردار بود و مثل اينكه سقط كرده بود. 
اينقدر سرم شلوغ بود كه فرصت نداشتم بهش برسم. هي ميخواستم برم سراغش ولي كيس هاي 
خطرناك ميومدن و اولويت با اونا ميشد. چند بار هم بهم گفت خانوم من حالم بده. گفتم عزيزم! 
ميبيني كه مريضاي ديگه اورژانسي ترن. خداييش هم نرسيدم. يه سه قلويي اومده بود با درد، يه 
دوقلويي داشتم و يه پره ترم ليبر - مادري كه خيلي زود تر از موعدش داشت زايمان مي كرد - و 
يه گراويد دو كه نزديك زايمانش بود و همشون بايد بستري ميشدن و سريع ميرفتن زايشگاه. 
واسه همين اون مريض اورژانسي محسوب نميشد. مريضامو كه بستري كردم رو كردم بهش و با 
يه چشمك گفتم الان ديگه نوبت توئه. در همين لحظه يه زن حدوداً 30 ساله با حال نزار كه دو 
نفر زير بغلشو گرفته بودن اومد تو. اگه نگهش نميداشتن ميفتاد رو زمين. گفتم سريع بزارينش 
رو تخت. خانومه شش ماهه باردار بوده. دو روز پيش در آهني ميفته رو پسر پنج ساله اش و فوت 
ميكنه. حالا اومده بود مي گفت كه بچه م تكون نميخوره. اينقدر بيحال و بي رمق بود كه تابلو بود 
لب به چيزي نزده. گفت سر خاك بچه م بودم كه احساس كردم بچه م تكون نمي خوره. بهم شربت 
و نبات داغ دادن ولي باز هم حس نكردم. خيلي دلم براش سوخت. گفتم بخواب ببينمت. رفتم 

یادداشت هاي
یك نیمچه ماما

مرور خاطرات يك ماما از اشك و لبخندهاي يك زايشگاه

يكي از آرزوهاي من اين اس�ت كه آدم هايي را در صنف ه�ا و حرفه هاي مختلف 
بتوانم پي�دا كنم ك�ه دو دني�ا را به م�وازات هم پيش ببرن�د. دني�اي اول همان 
دلمش�غولي هاي كاري باش�د و دنياي دوم نوش�تن و ثب�ت خاطرات و اتفاق�ات كاري در قال�ب كلمات. 
بس�يار مايل بودم براي پرونده جمعيت بتوانم كس�ي را پيدا كنم كه خاطرات خود را از زايشگاه و غم ها 
و ش�ادي هاي مادران از به دنيا آمدن و نيام�دن فرزندان، ثبت كرده باش�د. بعد از جس�ت وجوهايي در 
اين ب�اره بالاخره آنچ�ه دنبالش بودم يافتم. ي�ك ماما كه در صفحه »يادداش�ت هاي ي�ك نيمچه ماما« 
با هنرمندي فضاها را ترس�يم مي كن�د؛ فضاهايي كه هم ش�ما را مي خندان�د و هم به گري�ه مي اندازد. 

صادق  ميرميران

بود. تنها اومده بود و به يه گوشه سالن تكيه داده بود. 
لباس سياه تنش بود و با گوشه لبش چادرشو نگه داشته 
بود و به زمين خيره مونده بود و فكر مي كرد. با صداي 

من رشته افكارش پاره شد. 
- مادر يه لحظه بيا اينجا. 

- بله.
- همراه نداري برات تشكيل پرونده بده؟

- نه شوهرم س��ر كاره، چي كار بايد بكنم؟ بگين من 
خودم انجام ميدم. 

 راهنماييش كردم كه بره و تش��كيل پرونده بده. حواسم 
بهش بود. اين جور وقتا س��عي مي كنم هواش��ونو داشته 
باشم. اتاقشو از زائو ها جدا كردم كه اونا رو نبينه. وضعيتو 
براش توضيح دادم و يه كم دلداري. با اينكه ميدونس��تم 
فايده نداره اما سعي ام رو كردم كه يه كم حالشو عوض كنم 
ولي صداي گريه بچه هاي تازه به دنيا اومده اعصابشو به هم 
ميريخت. در اتاقشو بستم كه سر و صدا بهش نرسه. داروها 

و سرم شروع شد. خونريزي و درد هم پشتش. 
 چون شيفتم عصر و شب بود، مريض خودم مونده بود و 
كاراشو انجام دادم. وقتي تموم شد ديدم داره گريه ميكنه. 
ميدونستم اين گريه مال درد نيست. هيچي نگفتم. فقط 
دستشو گرفتم. ميدونس��تم كه اين موقع هيچ جمله اي 
نميتونه يه مادر رو تسكين بده. همينطوري كه جنينش 
رو ميديد و گريه مي كرد بهم گفت: امروز سالگرد پسرمه. 
اون هم تالاسمي ماژور بود. 18 سالش بود. پارسال همين 
امروز بود كه فوت كرد. ديگه تحمل يه داغ ديگه ندارم. اينم 

ميره پيش داداشش. نتونستم تو اتاق بمونم. 

داستان روحاني در زايشگاه
عصر كار ب��ودم كه ديدم يك��ي در ميزنه، گفتم 
بفرمايين تو. باز در ميزد. فهميدم يه مرد با شعوريه احتمالاً. 
دوباره گفت��م آقا بفرمايين ت��و. در باز ش��د و يه روحاني 
وارد زايشگاه ش��د، يه جوون دور و بر 30- 20 بود. گفت: 
ببخشيد من دنبال عامل زايمان همسرم هستم. ايشون تو 
فلان روز زايمان كردن و فلان. تو دلم گفتم يا ابوالفضل!!! 
معلوم نيست زايمانش چه مشكلي داشته كه اين آقا اومده 

كه بفهمه كيه و بره ازش شكايت كنه. 
گفتم باهاشون چيكار دارين؟

 - با خودشون كار دارم. ش��ما ميتونين اسمشو به من 
بگين؟

- درآوردن اسم عامل زايمان بعد از چند روز يه كم سخته 
و وقت ميبره. شما امرتونو بفرمايين. 

- روايت اومده كه بعد زايمان موقع عقيقه كردن - قرباني 
كردن به شكرانه فرزند سالم - بچه، دست گوسفند رو 

به قابله بدن. 
ناخودآگاه خنده ام گرفت. خيلي جالب بود. تا حالا شبيه 
اين مورد نداش��تيم. البته من وقتي ط��رح بودم دقيقاً 
روحاني ديگه اي بعد زايمان خانوم��ش يه پول خيلي 
زيادي - هفت سال پيش حدود 50 تومن كه اون موقع 

حقوق ما 250 تومن بود - داده بود به بچه ها. 
واسه همينم كه شده بود گشتم دنبال اسم عامل زايمان 
و ديدم كه كار يه رزيدنت خوبمون هم بود. اسمش��و 

بهش گفتم: خانم دكتر.... 
با تأكيد گفت خانوم! قابله اي كه زايمان خانوم منو انجام 
داد كي بودن؟ نميدونم چه اصراري داشت هي بگه قابله. 
گفتم زايمان همسر شما رو پزشك انجام داده. ماما انجام 
نداده. اسمشو نوشت و پرسيد چه زمان هايي هست و براش 

توضيح دادم. ديروز كه باز عصركار بودم ديدم دوباره اومد 
با يه چيزي كه زير عباش بود. دوباره خنده ام گرفت و اون 
رزيدنت رو صدا كردم و اومد دست گوسفنده رو گرفت و 
بعد از آرزوي س��لامتي براي بچه ش، خداحافظي كرد و 
رفت. به نظر شما اين كار فرهنگ سازي بشه چطوره؟ براي 

هر زايماني يه دست گوسفند به ما بدن چي مييييشه! 

گريه براي جنين ناخواسته
چند روز پيش يه مريض داشتيم 17 هفته باردار 
بود. به خاطرآنومالي جنيني از پزشكي قانوني براي سقط 
درماني نامه گرفته بود. براش از قرص واژينال اس��تفاده 
كرديم و ش��ديداً دچار تهوع و اس��تفراغ ش��د. يه دختر 
18 ساله داش��ت كه خودش��م مامايي ميخوند و يه پسر 

كوچيكتر. ديگه بچه نميخواست كه باردار شد. 
خلاصه از  هاي دوز براي سقط درماني استفاده كرديم. من 
هميشه گفتم و ميگم كه درد سقط به خاطر فشار روانيش، 
خيلي بيشتر از درد زايمانه. خلاصه درد زيادي كشيد تا 
تونست سقط كنه چون معمولاً جنين هايي كه قلب دارن 
خيلي سخت سقط ميش��ن. مخصوصاً اگه آمادگي براي 
زايمان وجود نداشته باشه. وقتي جسد رو تحويل شوهرش 
داديم، مث ابر بهار گريه ميكرد. من تعجب كردم با اينكه 
بچه نمي خواس��تن، چطور داره اينج��وري گريه ميكنه. 
بعدش با خودم گفتم بالاخره هر چي باش��ه چهار ماه از 
بارداري زن ميگذشت و خانواده اينو براي خودشون حل 
كرده بودن كه قراره خانواده چهار نفريشون، پنج نفره بشه. 
براي همين براشون سخت بود. فرداش كه داشت مرخص 
ميشد گفت: شوهرم يه قبر خريده و اونو توش دفن كرده 
و گفته منم پيش اين بچه م دفن كنين. دنياي پدرها هم 
دنياي جالبيه. يه جايي خونده بودم وقتي يه مرد ميفهمه 
كه داره پدر ميشه، يه قسمتي تو مغزش رشد ميكنه كه 
حس مسئوليت و عشقش رو نسبت به اون بچه زياد ميكنه. 
حالا نمي دونم چقدر علمي هست ولي به نظرم حقيقت 
داره. مردي كه پدر نش��ده، با مردي كه پدره، دنياش��ون 

خيلي با هم تفاوت داره. سلامتي همه پدرهاي مهربون!

يه دوقلو بعد از 21 سال نازايي
از فريدونكن��ار اومده بودن. هر دوش��ون چهره 
روستايي و خسته اي داش��تن. متولد 55 بود و زير لب يه 
چيزايي ميخوند. مضطرب و پريشون. شوهره حرف نميزد. 
خيس عرق شده بود و اضطراب تمام وجودشو گرفته بود و 
كاملًا مشخص بود اگه همون جمله معروف مرد كه گريه 

نميكنه نبود، الان صورتش پر از اشك ميشد. 
طبق معمول هميش��ه تخت هاي ان اي س��ي يو پر بود و 
حتي بخش نوزادانمون هم تخت خالي نداش��ت كه بشه 
بچه اي رو جابه جا كرد. بعد از 21 سال نازايي با  اي وي اف، 
دوقلو باردار شده بود. طبق ال ام پي حدود 34 هفته بود اما 
تو سونو يه جنين رشد زيادي نداشت و با قل ديگه حدود 
چهار هفته اختلاف داشت. دردش زياد شده بود و براي ما 
مسجل بود كه زايمان نزديكه و چاره اي جز سزارين نبود. 
من بايد به مادر مي گفتم كه براي بچ��ه هات جا نداريم. 
چجوري بايد مي گفتم؟ حداقل هزينه تخت ان اي س��ي 
يو براي هر كدوم از نوزاد ها تو بيمارستان خصوصي شبي 
600  هزار تومنه. يه جورايي به مادره فهموندم كه كاري از 
دست ما بر نمياد و فقط بايد از خدا بخواد. اشك تو چشاش 
جمع شد و من هم. داشتيم مي برديمش اتاق عمل گفت 
حتماً بايد با ش��وهرم حرف بزنم. شوهرش��و صدا كردم. 

همينجور با گريه بهش گفت بيا بريم يه جاي ديگه، اينجا 
واسه بچه ها تخت ندارن. شوهرش واقعاً شرمنده شده بود 
چون بهش گفته بودم كه هزينه يه شب نگهداري بچه ها 
دور و بر 2 ميليون ميشه و اونا همه پول و دارايي شونو تو 
اين همه سال خرج باردار شدن كرده بودن. دلم سوخت و 
براي اينكه بيشتر از اين شرمنده زنش نشه، گفتم خانوم 
الان شرايط تو طوري نيست كه بتونين برين جاي ديگه. 
شايد بچه تو ماشين به دنيا بياد و از اين جور حرف ها كه 
راضي بشه و بيش��تر از اين شوهرشو شرمنده نكنه. براي 
نوزادها رفتم اتاق عمل. ق��ل اول خيلي ضعيف و ريز بود 
ولي گريه كرد، ش��ايد 600 گرم هم نميشد. ولي قل دوم 
كه وزنش بيش��تر بود بد حال بود و تنفس بدي داش��ت. 
متخصص اطفال واقع��اً ناراحت بود. همه ت��و اتاق عمل 
ناراحت بودن كه چه جوري ميشه بهشون كمك كرد. سه 
چهار نفري بالاي س��ر نوزاد ها بوديم. دكتر گفت برم بالا 
ببينم ميتونيم كاري بكنم كه حداقل يه كدومشونو بستري 
كنم يا نه. اگه نرن به بخش ويژه هيچ كدوم نميمونن. آخر 
شيفت بود. بچه ها رو بردن و من هم مغموم رفتم بخش 
و لباسمو عوض كردم و كارت زدم و سوار ماشينم شدم و 

اومدم خونه و زندگي من همچنان ادامه داره. 

منم زاييدم
ديش��ب يه زايمان داش��تيم كه م��ادره دومين 
بچه ش بود و سريع آورديمش سر تخت. حالا كه رفت سر 
تخت زايمان انگار دردش تموم شد. اصلًا زور نميزد. دكتر 
ازم خواست كه به مادر كمك كنم. براش توضيح دادم كه 
ميخوام چيكار كنم و با شروع هر درد چه كاري رو انجام 
بديم. دردش كه شروع ميشد من كار خودمو انجام ميدادم 
ولي اون باز هم همكاري نميكرد. خلاصه با زور من بچه به 
دنيا اومد. تو همون لحظه مادره گفت: بچه م به دنيا اومد؟ 
گفتم: بله به دنيا اومد ولي زورشو من زدم، بچه تو به دنيا 

اومد. هنوز هم كمرم درد مي كنه. 
ساعت 2/30 صبح بود كه يه خانوم با خونريزي شديد و 
حال خيلي بد بستري شد. يه جنين هشت هفته رو داشت 

من هميشه گفتم و ميگم كه درد سقط به خاطر 
فش��ار روانيش، خيلي بيش��تر از درد زايمانه. 
خلاصه درد زيادي كش��يد تا تونس��ت سقط 
كنه چ��ون معم��ولاً جنين هايي كه قل��ب دارن 
خيلي سخت س��قط ميش��ن. مخصوصاً اگه 
آمادگي براي زايمان وجود نداشته باشه. وقتي 
جسد رو تحويل شوهرش داديم، مث ابر بهار 
گريه ميك��رد. من تعج��ب كردم ب��ا اينكه بچه 
نمي خواستن، چطور داره اينجوري گريه ميكنه
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س��قط مي كرد و اين خونريزي رو از ديروز داش��ته ولي 
نيومده بوده بيمارستان. اصلًا نمي تونست بشينه يا بلند 
شه. همش مي افتاد. با تخت برديمش اتاق عمل. نمي دونم 
چرا نيومده بيمارستان ولي احساس كردم كه نميخواست 
به هيچ قيمتي جنين رو دفع كن��ه و ديگه وقتي حالش 
خيلي بد شد اومد. با اينكه اين اولين بارداريش بود و 27 
س��اله و جوون بود، خيلي ناراحت بود و با دلداري آروم 
نميشد و دنبال علت ميگشت كه چرا اينطوري شده. تو 
اون وقت كم تا اونجايي كه تونستم سعي كردم آرومش 

كنم ولي فكر نكنم زياد موفق شده بودم. 
پي نوشت:

نمي دونم چرا امروز ما يه مورد زايمان درست و حسابي 
هم نداش��تيم. به قول مادرم بچه هاي اين دوره زمونه 
همه مصنوعي ان. نميدونم چرا اينطوري شده؟ قبلنا 
اصلًا اينطوري نب��ود. همه زايم��ان ميكردنا. الان هم 
نارس زياده هم فش��ار خون بالا هم ديابت بارداري و... 
قاطي كرديم. الان چند تا شيفته در حسرت يك زايمان 

طبيعي با حال موندمااا.

دختر 10 ساله اسير يه مادر 
روان پريش

اون روز شب كار بودم كه مادر فاطمه و فاطمه، بعد دو روز 
هنوز تو بخش بودن. مثل اينكه تو شيفت قبلي همه ش تو 
بخش مي دويد و داد ميزد و همش ميگفت كه يه مردي 
دنبالمه. فاطمه ميرفت دنبالش و بهش ميگفت: مامان! 
مامان آقاهه رفت. فرستاديمش بره، رفت تهران. بعد رو 
مي كرد ب��ه بچه ها كه تأييدش كن��ن. ميگفت: نه خانوم 
دكتر؟ نفرستاديمش تهران؟ ولي مادرش آروم نميشد و 
همين جور داد ميزد و چند بار هم به خود فاطمه حمله 
كرد و اونو زد. واسه همين دكتر براش داروي آرامبخشي 
تجويز كرد كه زده بودن بهش و تا وقتي كه ما اومده بوديم 
خواب بود. طبق مشاوره نورولوژي و اعصاب و روان اين زن 
خيلي خطرناك بود و اتاق هاي زايش��گاه براي نگهداري 
اون مناسب نبود. تمام اشياي نوك تيز رو از اتاقش برديم 
بيرون. پنجره اتاق رو قفل كرديم. اتاق رو كم نور كرديم. 
به بقيه مريض ها گفتيم كه زياد جيغ و داد نكنن كه مبادا 
آژيته بش��ه. متخصص گفته بود كه مريض بايد به مركز 
رواني ارجاع داده بشه، ولي دكتر گفت صبر كنين بيدار 
بشه و بعد بهش بگين و بعد بفرستينش. چون اگه وسط 
راه بيدار بشه ممكنه مشكل ساز بشه. خلاصه با ترس و لرز 
چند بار رفتيم كه بيدارش كنيم ولي بيدار نشد كه نشد. 
مريض تا خود صبح از جاش تكون نخورد و بيدار نش��د. 
ديشب از شانس خوشگل من باز دوباره اومد زايشگاه و اين 
دفعه به خاطر درد زايمان بستري شد. باز داستان شروع 
شد. باز كسي رو نداشت كه پرونده تشكيل بده. باز پولي 
همراهش نبود. باز حرف هاي قاطي پاتي ميزد. ولي نكته 

جالب اين بود كه اين بار فاطمه باهاش نبود. به ما گفت كه 
اونو پيش يه همسايه مطمئن گذاشته!

از بدو ورود داستان ما هم شروع شد. نميذاشت حتي براش 
سوند بزنم كه ازش نمونه ادرار بگيرم. با خودم گفتم واااااي 
يعني اين ميخواد زايمان طبيعي كنه آيا؟ با كوچك ترين 
دردي خودش��و ميكوبيد به در و ديوار. همه بالاي سرش 
بوديم تا بالاخره تو س��اعت 4 صبح برديمش سر تخت و 
يه دختر 2500 گرمي به دنيا آورد. هنوز جفتش بيرون 
نيومده بود كه بلند شد نشست كه بچمو بهم بدين !!با كلي 
جيغ و داد سر جاش نشست. به زور داشت دستبندشو در 
مياورد كه ببندين به دس��ت بچه م كه گم نشه!!! حالا دو 
ساعت دارم راضيش ميكنم كه بابا الان فقط تو زاييدي و 
ما دو تا دستبند به پاش ميبنديم. خلاصه كارش كه تموم 
شد حالا شروع كرد به ناله كردن كه من اين بچه رو چيكار 
كنم؟ خرجشو از كجا بدم و كميته امداد حقوق منو قطع 
ميكنه. بعد تازه فهميديم كه بعله. كميته امداد اگه بفهمه 
كه اين با يكي صيغه هس��ت و ازش بچه داره ديگه بهش 
حقوق نميده. چون اصلًا به خاطر بي سرپرس��ت بودنش 

بوده كه بهش حقوق ميدادن. 
دكتر گفت بچه رو نذارين پيشش كه بهش شير بده چون 
احتمال اينكه خودش يا بچشو بكشه هست. واسه همين 
با هزار ترفند بچه رو فرستاديم نرسري. خدمات اينو آورد 
پايين كه تميزش كنه رفت زير شير و كل سر و تنشو كرد 
زير آب. واي اگه بدونين ديشب چه شبي بود. خلاصه بعد 
دو ساعت فرستاديمش بخش مامايي. هوووووف و اين بود 
پايان خوشي براي ما. صبح كه صبح كارا اومده بودن بخشو 
تحويل بگيرن از اينكه ش��نيدن اين زايمان كرده، كلي 

خوشحال شدن و به هم تبريك گفتن. 

مورد داشتيم... 
مورد داشتيم دختره 18 س��اله اومده بود واسه 
زايمان. هر س��ؤالي ازش ميپرس��يديم ميگف��ت مامانم 
ميدونه من نميدونم ! آخرش دكترمون گفت: عزيزم بچه 
تو شكم توئه يا مامانت؟ والا. خجالتم نميكشه. دختره به 
اين گند گي نبايد بدوني كي وقتته يا چند وقتته يا دكتر 
چي گفته چي نگفته؟ مامان مامانم ميكنه واسه من. مث 
بچه هاي كلاس اول. رفتم ب��راش رگ بگيرم. جيييييغ 

داااااد ماااااا ماااااان. 
مورد هم داشتيم كه رزيدنت سال س��وم زنانمون موقع 
زايمان يه جنين مرده با مادره نشسته گريه كرده. آخي 
نازي. اين رزيدنتمونو خيلي دوست دارم. مطمئنم پزشك 
موفقي ميشه. پزشكي كه با گريه مريضش اشك ميريزه تو 

دل مردم جا پيدا ميكنه. 
يه مورد هم داشتيم مريض س��اعت 4 صبح اومد، كيسه 
آبش پاره شده بود و از يه مركز ديگه اعزام شده بود پيش 
ما. ديدم حالش خوبه، منم سرم شلووووووغ. داشتم مريض 

ميديدم. بهش گفتم مادر بشين تا كارم تموم بشه و بيام. 
مريض خودش نشست و خياليش نبود. همراهش اومده 
ميگه: خانوم كيسه آبش پاره شده. بچه خشك نشه !!!!!من 
ديگه از كادر خارج ش��دم و از كادر خارج شدم و از كادر 
خارج شدم. يه مورد هم داشتيم زنه معتاد اومده بود زايمان 
كنه. بهش گفتيم كس و كارت كجان؟ گفت هيچكس رو 
ندارم !!!!يه خانومي اومد و گفت مريض رو ببينم. گفتيم تو 
كيشي؟ گفت كه ميخواست بچه رو بگيره واسه خودش 
و قبلًا با هم هماهنگ كرده بودن. بعد يه مَرده اومد گفت 
ميخواد مريضو ببينه. گفتيم تو كيشي؟ گفت من صاحب 
خونه ش��م! به به! چه صاحب خونه دلس��وزي. نميتونين 

ببينين زايشگاه ملاقات نداره. 
- آخه خانوم اين خانوم بي س��رپناه بود، اومد مستأجر ما 

شد، منم صيغش كردم واسه ثوابش. 
- به به! اند مرام و معرفت، نميشه آقا! )حالا بماند كه بالاخره 

مريضشو ديد و ماچ و بوسه و اينا(
بعد يه خانوم ديگه اومد گفتيم تو كيشي؟ گفت من زن 
صاحب خونه شم!به به! بعد ديديم يه دفعه اين زنه و اون 
زنه و اون مرده و با يه مرد ديگه دم در افتادن با هم دعوا. 
ما نفهميديم قضيه چي بود ولي فحش و فحش كاري و 
ديگه نميبخشمت و از اين جملات قشنگ قشنگ رد و 
بدل ميشد. هيچي ديگه! ما هم فهميديم كه هيچكي رو 

ندارم يعني چي!!!!

33 هفته اي كه مرد
الان تو زايشگاهم. فعلًا خلوته و مريض نداريم. 
يه خانوم 25 ساله داشتيم كه بچه هشت ماهه تو شكمش 
مرده بود. خيلي دلم براش سوخت. كلي گريه ميكرد. سعي 
ميكردم تا اونجا كه ميتونم دلداريش بدم ولي مگه ميشه 
اين درد رو تسكين داد؟ البته آخرش يه كم خندوندمش. 
فقط قابل توجه مادراي باردار. اينو خودم به تنهايي بيشتر 
از صد دفعه گفتم. خواهشاً وقتي ميبينين بچه تون تكون 
نميخوره، اينو جدي بگيرين. در هر زمان از شبانه روز. يه 
غذايي يا ش��ربتي چيزي بخورين 20 دقيقه صبر كنين، 
بعد به پهلوي چپتون به مدت 20 دقيقه بخوابين و قشنگ 
دقت كنين. اگه تو اين 20 دقيقه دو بار حركت داشت يعني 
حال بچتون خوبه و مشكلي نيست اما اگه حركت نداشت 
خودتونو برسونين به درمانگاه يا پزشك، دس دس نكنين 

چون ممكنه يه عمر پشيموني گريبانگيرتون بشه. 
ممد علي

ممد علي فرو بوري. 
ممد علي ته نعش در بوره. 

ممد علي چه نميرني ته دست راحت باووم. 
ممد علييييييييييييييييييييي. 

اين جملاتي كه ميبينيد به زبان محلي مي باشد و معنا و 
مفهوم آن اين است:

محمد علي تو زمين فرو بري. 
محمد علي جونت در بياد. 

محمد علي چرا نميميري من از دستت راحت بشم. 
اين جملات زني اس��ت بيس��ت و چند س��اله خطاب به 
ش��وهرش، هنگام درد زايمان! حالا ممد علي طفلي رو 
ميديدي اومده بود جلو زايشگاه. طفلي از خجالت چروك 
شده بود، از بس خودشو جمع ميكرد. دلم براش سوخت. 

پي نوشت:
بابا زشته بده عيبه. شوهره حالا يه غلطي كرده، حالا چرا 

نفرين مي كني؟ بچه ت بي پدر بشه خوبه؟!   
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از خانه كه بي��رون آمديم، دلم گرفته ب��ود. نگاهي به 
همس��رم انداختم، او هم حال و روز خوش��ي نداشت. 
شايد به اين خاطر كه ديشب در خانه مان حرف هايي 
زديم و تصميمي گرفتيم كه امروز نتيجه تصميم مان 
را در زندگ��ي ديگ��ري مي ديديم و اي��ن نتيجه اصلا 

خوشايندمان نبود. 
همس��رم هنوز مي خواهد ادامه تحصي��ل بدهد و من 
براي خريد خانه يك برنامه دراز م��دت دارم كه چند 
سال آينده طول مي كش��د. ما تصميم گرفتيم به رغم 
علاقه مان به فرزند داش��تن، فعلًا ب��ه اين موضوع فكر 
نكنيم و بگذاري��م وقتي كاره��ا و برنامه هايمان انجام 
شد، چند س��ال بعد يك فرزند بياوريم و شايد هم به 
نحو ديگري زندگي مان را پر كنيم. ما تصميم گرفتيم 
جواني مان را ه��در ندهيم تا در پيري بخواهد كس��ي 
تنهايي م��ان را پر كند. ما ش��عارهاي زيب��ا داديم و از 
تورهاي جهانگردي مخصوص پيرها گفتيم و اينكه تا 

آخرين لحظه از زندگي مان لذت مي بريم. من و همسرم 
ديشب رؤياهايي را بافتيم كه امروز هر دو حس كرديم 

از واقعيت دور هستند. 

بچه داري، شايد وقتي ديگر
زندگي و آرامش در روزهاي پيري استانداردها 
و بايد و نبايد هايي دارد كه شايد در روزگار جواني قابل 
درك نباش��د اما دورانديش ها طوري براي زندگي اش 
برنامه ري��زي مي كند كه تم��ام احتمال ه��ا را در نظر 
بگيرند. اين خانه هاي خلوت و اين روزگار تك فرزندي 
و مجردهاي��ي كه به ه��زار و يك دليل تن ب��ه ازدواج 
و تش��كيل خانواده و مس��ئوليت هاي آن نمي دهند، 
روزهايي را در پيش دارند كه ش��ايد با سرگرمي هاي 
مختلف پر شود اما شب هايش و حسرت هايش با هيچ 
قرص خوابي قابل جبران نخواهد بود. اگر شما هم مثل 
من و همسرم تصميم داريد به دنبال رؤياهايتان برويد 

و فرزند دار شدن را شايد به وقتي ديگر موكول كنيد و 
در نهايت طرفدار خانواده هاي تك فرزند هستيد، بهتر 
است تا پايان اين مطلب با ما همراه باشيد. اينها نتايج 
صحبت هاي من و همس��رم در پياده روي آن روز صبح 

است وقتي از خانه همسايه پيرمان بيرون آمديم. 

مش�كلات خانه ه�اي خل�وت 
چيست؟

اولين مشكل خانواده هاي خلوت، دريافت حمايت هاي 
كم در مواقع بحران است. زندگي هميشه بر وفق مراد 
نيست، گاهي خوشي هايش مي چربد و گاهي مشكلات 
و س��ختي هايش بالاتر مي رود. حتي هم��ان روزهاي 
خوشي اش نيز اگر به تنهايي بگذرد سوت و كور خواهد 
بود. در برابر مشكلات نيز هر قدر كه قوي باشي وقتي 
تنهايي زودتر مي شكني. وقتي تصميم مي گيريد بچه دار 
نش��ويد يعني يك زندگي دو نفره تا آخ��ر عمر، يعني 
نمي خواهيد دو دهه آينده كس��اني باشند كه كنارتان 
بمانند ت��ا تنها نباش��يد و از طرفي دليلي باش��ند تا به 
خاطر آنها زندگي و بازي هايش را بيشتر و راحت تر تاب 
بياوريد. حتي آنهايي كه بچه دار نمي شوند نيز بهتر است 
به جاي آنكه قبول كنند اين سرنوشت محتوم آنهاست، 
فرزندي را به فرزند خواندگي بپذيرند كه بازهم جمع 
دونفره ش��ان را تغيير دهد. اين روزها آمار افرادي كه 
بچه دار مي شوند اما در نهايت يك فرزند و اسم آن را هم 
گذاشته اند خانواده هاي تك فرزند و به نوعي بار مدرن به 
آن داده اند هم خودشان در آينده آنطور كه بايد و شايد 
از موهبت هاي داش��تن فرزند استفاده نمي كنند و هم 

فرزندانشان مشكلات زيادي را متحمل مي شوند. 

اين استدلال والدين تك فرزند 
پذيرفتني است؟

زن و شوهر هاي جوان براي آنكه تنها يك فرزند بياورند، 
دلايل محكمه پس��ند زي��ادي دارند. آنها ب��راي آنكه 
بي همبازي بودن فرزندشان ناراحتشان نكند، مي گويند: 
در عوض امكانات بيشتري خواهند داشت ! در حالي كه 
اين فرزندان نه تنها در كودكي همب��ازي ندارند بلكه 
روزي در بزرگس��الي در جشن عروسي ش��ان خواهر و 
برادري نيست تا بدرقه شان كند و در زمان مشكلاتشان 

یك زندگي دو نفره تا آخر عمر؟!

س�اعت 5 صبح بود كه از در پاركينگ بيرون آمديم. قرار بود من و همسرم 
با هم ب�راي ورزش و صبحانه ب�ه پاركي نزدي�ك خانه برويم ك�ه به محض 
خروج از پاركينگ، پيرزني را ديدم كه مس�تأصل و نگران ميان كوچه ايس�تاده اس�ت. با ديدن 
ما جلو آمد و تقاضاي كمك كرد. متوجه ش�دم كه چند خانه آن طرف تر با همس�ر پيرش زندگي 
مي كند. گويا مستأجرش�ان به س�فر رفته بود و براي همين امروز صبح كه همسرش از روي تخت 
به زمين افتاده است، كس�ي را نداش�تند تا به آنها كمك كند. من و همس�رم به خانه آنها رفتيم. 
مثل خانه همه پدر بزرگ ها و مادر بزرگ ها پر بود از لوازم قديمي و يك ميز گرد كه روي آن عكس 
فرزندان و نوه ها قرار داش�ت. وقتي پيرم�رد را روي تختش خوابانديم، احس�اس كردم اين خانه 
بيش از حد س�وت و كور اس�ت. انگار مدت هاس�ت كس�ي در اين اتاق ها با صداي بلند نخنديده، 
انگار مدت هاست روي اين فرش ها بچه اي راه نرفته و ليوان آبميوه اش را خالي نكرده است. وقتي 
همسايه پير ما تا دم در بدرقه مان كرد، گفت كه فرزندش سال هاست از ايران رفته است و حالا هر 
جمعه او و شوهرش آرزو مي كنند كاش بودند و صداي حرف زدن و هياهوي خودش و خانواده اش 
در خانه مي پيچيد. چش�م هايش غمي داش�ت بيش�تر از پيري و بيماري؛ غمي به عمق تنهايي...

  ندا  داودي

درنگي در اتفاق ساعت 5 صبح و مشكلات خانه هاي خلوت

يك اتفاق ساده
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 تولد
شاید وقتي دیگر !

در گفت وگو با دكتر محمدتقي شيخي 
جمعيت شناس مطرح شد

هم خواهري نيست كه براي درد دل كنارش بنشينند و برادري نيست كه به او تكيه 
كنند. درست اس��ت كه خانواده اي كنار هم خواهند بود و به يكديگر كمك خواهند 
كرد كه از تربيت مناسب برخوردار باشند و آموخته باشند يكديگر را بدون حسادت 
دوست بدارند. نمي خواهيم منكر خواهر و برادرهايي شويم كه سال ها از هم بي خبرند 
و هيچ فايده اي براي زندگي هم ندارند اما وقتي كس��ي نيست ديگر نمي توان حتي 
اميد داشت كه با تربيت صحيح پدر و مادر، سال هاي بعد كه والدين ديگر در اين دنيا 
نيستند، كسي باشد كه نگذارد حس كنند در دنيا تنهاي تنها هستند. از طرف ديگر 
تك فرزند ها در زمان پيري والدين آسيب هاي زيادي مي بينند. فرض كنيد شما يك 

فرزند داريد. 
او هم حق فرزندي را به خوبي ادا مي كند اما وقتي به س��ن پيري برسيد هر قدر هم 
كه سالم زندگي كرده باش��يد باز هم نياز به كمك خواهيد داشت. ديگر نمي توانيد 
رانندگي كنيد و اين شعارهاي روزهاي جواني كه با آژانس همه جا مي روم و به كسي 
كاري نخواهم داشت، آن زمان جواب نمي دهد چون دوست داريد دكتر قلب تان را با 
فرزندتان برويد. حال، شما و همسرتان نياز به كمك داريد و او فقط يك نفر است. اگر 
بخواهد تنهاي تان نگذارد، وقت زيادي را بايد صرف رسيدگي به شما كند و خانواده اش 
از اين موضوع آسيب خواهند ديد. حال تصور كنيد كه همسر او هم تك فرزند باشد. 

ديگر عملًا زندگي شان تعطيل مي شود و هر كدام گرفتار والدين شان خواهند بود. 

تصميم گرفتي�م به م�وازات  دلمش�غولي ها بچه دار 
شويم

 سال هاس��ت خانواده هاي تك فرزند، بدون فرزن��د يا در نهايت دو فرزن��د در جامعه ما 
فرهنگسازي شده است، در نسل دوم و سوم اين رابطه ها از هم گسسته مي شود و ديگر 
چيزي به نام فاميل، خانواده اي عميق، روابط اجتماعي در قالب صله رحم و ارتباطاتي كه 
نيازهاي قطعي انسان است مثل رفت و آمدها، گفت وگوها، انجام نخواهد شد و بازديدهاي 

سالم كه نيازهاي قطعي بشر است نخواهيم داشت. انتقال فرهنگي از طريق گفت وگوها و 
روابط موجود در ساختار ارتباطات صله رحم بين نسل ها انجام نخواهد شد و اين آسيب ها، 
س��نگين ترين ضربه را به انس��جام فرهنگي وارد مي كند و دچار يك شكاف بين نسلي 
مي شويم. اگر اينطور پيش برود نسل بعد از ما خاله، دايي، عمو و عمه نخواهد داشت. آنها 
احتمالاً معني جمع شدن هاي عصر جمعه، ديد و بازديد هاي طولاني ايام عيد، سفرهاي 

دسته جمعي با خانواده و خيلي از نوستالژي هاي زيباي ما را نخواهند داشت. 
من و همس��رم در مورد مش��كلات تصميم مان خ��وب حرف زدي��م. اينكه دلمان 
نمي خواهد در روزهايي كه ديگر كار دو شيفته و كوهنوردي و دويدن براي ساختن 
فردا وجود ندارد، تنها بمانيم. درست است كه همسايه پير ما فرزندي داشت كه خارج 
از ايران تحصيل مي كرد اما اگر دو فرزند ديگر هم داشت داستان كمي متفاوت بود. 
من و همسرم تصميم گرفتيم موازي با برنامه هاي زندگي مان، صاحب فرزند شويم 
و حتي نگذاريم كه تك فرزند باقي بمانيم. قرار شد به يكديگر كمك كنيم تا در تمام 
پله هاي زندگي مان شاد باشيم و احس��اس زندگي كنيم. قرار گذاشتيم تا چند قدم 

آنطرف تر را هم ببينيم... 

از نگاه جمعيت شناس

چند وقت پيش بود ك�ه علي اكبر محزون، پريا  سپهري
مديركل آمار سازمان ثبت احوال در همايش 
ملي »تبليغ جمعيت« گفته بود:»در سال هاي گذشته نتوانسته ايم 
جمعيت و تأثير آن را بر توسعه به درستي مديريت كنيم و همين 
مسئله در آينده براي ما مشكل ساز خواهد شد، چراكه ايران در 
بين 26 كش�ور منطقه، رتب�ه 25 را در حوزه رش�د مواليد دارد و 
داراي پايين ترين رش�د مواليد در منطقه است. جمعيت ايران در 
پايان شهريور ماه سال 93 از مرز 78ميليون نفر گذشته است كه 
با اين جمعيت، ايران حدود يك درصد جمعيت دنيا و در رتبه 18 
دنيا قرار دارد و در آس�يا رتبه 10 را به خود اختصاص داده اس�ت. 
دولت بايد به اين موضوع نگاه ويژه داش�ته باشد و در اين زمينه 
برنامه ريزي گسترده انجام دهد، كاهش فرزندآوري خلأهاي بين 
نسلي را در آينده رقم مي زند كه آسيب هاي اقتصادي و فرهنگي 
بسيار زيادي را موجب مي شود. سال هاي 64 و 65بيشترين ميزان 
مواليد در كش�ور با تولد 2 ميليون و 200 هزار نفر به ثبت رس�يد 
اما پس از آن اين روند، س�ير نزولي هم در رشد جمعيت و هم در 
بعد خانوار به خود گرفت و ديگر چنين رقمي ثبت نش�ده است.«
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نكته اينجاست كه حتي در كشورهايي كه با ظاهر و 
ژست دموكراسي خواهي و پذيرش حقوق انسان ها در 
زاد و ولد پيش مي روند سال هاست كه افت نرخ باروري 

سر و صداها را درآورده است. 
البته در اين ميان بيش از همه سياستمداران نژادگرا 
صدايشان بالاست، آنهايي كه از اختلاط نژادي نگران 
هستند و مي گويند اگر جمعيت يك كشور اروپايي تا 
حدي پايين بيايد كه از حد جانشيني بگذرد، چاره اي 
جز مهاجرپذيري در ابعاد بالا نخواهد بود. پديده اي كه 
اروپا در چند دهه گذشته به اجبار آن را تجربه كرده 
است. اما كش��ور ما نيز در س��ال هاي گذشته به ويژه 
چهار دهه سپري شده متأثر از نظريات و رهيافت هاي 
كنترل جمعيت بوده است؛ رهيافت هايي كه اگرچه گاه 
ژست هاي منطقي و انساني داشته اند اما بعد از يكي، دو 

دهه نابساماني هايشان ظاهر شده است. 

جمعيتي در يك قدمي
 سالمندي 

دكتر محمدتقي ش��يخي يكي از جمعيت شناسان با 
تجربه اي است كه س��ال ها روي مباحث جمعيتي و 
عوامل مؤثر بر آن،  مطالعات و پژوهش هاي مختلفي 

انجام داده است. 
او كه در حال حاضر در دانشگاه هاي مختلفي از جمله 
دانش��گاه الزهرا تدريس مي كند، درب��اره مهم ترين 
عوامل و مؤلفه ه��اي تأثيرگذار بر نم��ودار افزايش يا 
كاهش جمعيت كش��ورها مي گويد: در واقع عوامل 
مؤثر بر تغيي��رات جمعيتي در كش��ورهاي مختلف 
به ويژه جوامع كمتر توس��عه يافته عبارت اس��ت از 
وضع س��واد بين افراد جامعه، به ويژه جمعيت زنان. 
س��واد و آموزش به تنهاي��ي مي توان��د در افزايش يا 
كاهش باروري نقش تعيين كننده اي داش��ته باشد، 

همين طور مش��اركت اقتص��ادي و اجتماعي زنان و 
چگونگي اشتغال آنها در خارج از خانواده خود بر كم 
و كيف جمعيت يا به عبارتي شاخص زاد و ولد تأثير 

تعيين كننده اي دارد. 
همين طور عامل بهداش��ت، س��لامت، دسترسي به 
خدمات دارويي، پزش��كي و... هر يك در جاي خود 
بر روند باروري و س��لامت جمعيت ط��ي دهه هاي 
اخير تأثير به سزايي داشته است. عوامل ياد شده در 
مجموع باعث مي شود تا بقاي جمعيت يا به عبارتي 

زنده ماندن اطفال هر چه بيشتر بهبود يابد.
در چنين ش��رايطي باروري به ط��ور طبيعي و خود 
خواس��ته توس��ط افراد به ويژه زنان روند كاهشي به 
خود مي گيرد. اين بدان معناس��ت كه اوليا احساس 
امنيت و اعتماد بيشتری نسبت به آينده فرزندآوري 
به دست مي آورند و در نتيجه اقدام به كنترل باروري 
درون خانواده مي نمايند. روند ياد شده يا به عبارتي 
متغير هاي ياد شده طي دهه هاي اخير در بسياري از 
جوامع رو به توسعه آسيايي و همچنين كشور ايران 
نيز اتفاق افتاده اس��ت. وضعيت ياد شده خود تا حد 
زيادي جمعيت را به سوي سالمندي سوق داده است. 
اين روند در بسياري از جوامع رو به توسعه در جريان 
است و خود همين موضوع هم معادلات و محاسبات 
جمعيتي را تا حد زيادي تحت تأثير قرار داده است. 

اين دكت��راي جمعيت شناس��ي همچن��ان در ادامه 
يادآور مي ش��ود: معمولاً در اكثر اين كش��ورهاي ياد 
شده، كم و بيش با كمبود جمعيت كمتر از 15 ساله 
طي س��ال هاي اخير مواجه گرديدند. اين گونه تغيير 
ساختار جمعيتي خود به تدريج روي گروه هاي سني 

بالاتر يعني جمعيت 15 تا 29 سال تأثير مي گذارد. 
اين بدان معناست كه دير يا زود كمبود نيروي انساني 
در اين جوام��ع ظاهر مي گردد. مثلًا در كش��ورهايي 
نظير كره جنوب��ي، ژاپن، چين و... در ش��رايط فعلي 
بيش از ساير جوامع با پديده ياد شده مواجه هستيم، 
از اين رو سياست گذاران اجتماعي بايد همواره عامل 
جمعيت را در نظر داشته باش��ند در غير اين صورت 
بحران نيروي انساني طي دهه هاي آينده بر جوامع ياد 
شده تأثير بسزايي خواهد گذاشت. معمولاً در چنين 
شرايطي اكثر كشورها متوس��ل به پذيرش جمعيت 
مهاجر و نيروي انساني غيربومي مي شوند. اين شرايط 
امروزه درون كشورهاي صنعتي و به ويژه اروپايي غربي 

مشهود و ملموس است. 

از انفجار جمعيت دهه 60 
تا مهار در دهه 70

جمعيت كشور ما در دهه هاي گذشته دو اتفاق مهم 
را پشت سر گذاش��ته اس��ت كه تأثير مهمي بر روال 
جمعيتي كشور داشته است. اول انفجار جمعيتي در 
دهه 60 و ديگري كاهش محسوس جمعيت در دهه 
80 و 90. آنچه مسلم است اينكه تغييرات اين چنيني 
جمعيت��ي مي تواند به مرور زمان در تغيير نوس��انات 
عرضه و تقاض��اي فرصت ه��اي ش��غلي و اجتماعي 
تأثيرگذار باش��د. در دهه 60 افزايش جمعيت، كشور 

را از تعادل خارج كرد. 
ش��اخص رش��د جمعيت در س��ال 65، 3/9 بوده كه 
طبق آمار طي ي��ك روند نزولي در س��ال 90 به 1/3 
رسيده است. همچنين در س��ال 65 هدفگذاري شد 

كه متوسط تعداد فرزند از 5/6 به 4 فرزند در سال90 
برس��د اما اين هدف طي مدت كوتاهي و در دهه 70 

تحقق يافت. 

مدرسه ها و دانش�گاه هايي كه 
خالي مي شوند

دكتر شيخي در اين باره مي افزايد: طي دهه 60 ايران 
با افزاي��ش زاد و ولد آن هم در حجم وس��يعي مواجه 
گرديد. تمامي مواليد دهه ياد ش��ده امروزه در سنين 
20 ساله و بالاتر قرار دارند. يعني حجم بالاي ولادت 
در آن سال ها و طي سال هاي اخير به گروه هاي سني 

20 ساله و بالاتر راه يافته اند.
از طرف ديگر شاخص ها يا افزايش زاد و ولد خود بايد 
همواره با افزاي��ش فرصت هاي ش��غلي و پيش بيني 
افزايش مش��اغل همراه باش��د، در غي��ر اين صورت 
تضادهاي اقتص��ادي و اجتماعي فراوان��ي در جامعه 
مورد نظر ظاهر مي گردد. ايران نيز طي دهه هاي اخير 

با چنين شرايطي مواجه گرديده است. 
از س��وي ديگر از اواخر دهه 60 سياست هاي كنترلي 
جمعيت در دستور كار نظام برنامه ريزي قرار گرفت و 
به دنبال آن به تدريج بار ديگر روندي كاهشي به خود 
گرفت، به گونه اي كه امروزه تا حد زيادي بر گروه هاي 
سني صفر تا 20 س��اله تأثير گذاش��ته است. يكي از 
نش��انه هاي بارز آن كاهش جمعيت مدارس و حتي 
دانشگاه ها در س��طوح كارشناسي است. وضعيت ياد 
شده همراه با كمبود نيروي انساني را براي دهه هاي 
آتي قابل پيش بيني مي نمايد. سناريوي ياد شده باعث 
گرديده تا سياست هاي جديد اعلام و به اجرا گذاشته 
ش��ود تا بلكه برخي از بحران هاي جمعيتي دهه هاي 

آتي كمي كنترل شود. 

افت باروري يعني اجبار
به مهاجرپذيري

اين مدرس دانش��گاه الزه��را در ادامه درب��اره نقش 
تعيين كنن��ده دولت ه��ا در سياس��ت هاي جمعيتي 
مي گويد: حمايت و تش��ويق در تغيير سياس��ت هاي 
جمعيتي و روندهاي جمعيتي در تمامي كشورها تأثير 
داشته و دارد. به طور مثال كشورهايي نظير سنگاپور، 
كم و بيش ژاپن، آلمان و نظاير آنه��ا تا حدود زيادي 
حمايت ها و سياست هاي تشويقي در راستاي افزايش 
باروري و نزديك ش��دن به س��طح جانش��يني اتخاذ 
كرده اند. اين نكته نيز قابل ذكر است كه سياست هاي 
جمعيتي تحت تأثير ش��رايط زمان��ي و مكاني قابل 

تجديد نظر هستند. 
بسياري از جوامع جهان، سياست هاي جمعيتي خود 
را بر حسب ش��رايط و موقعيت و همچنين متناسب 
با منابع خود طي دهه هاي گذش��ته تغيي��ر داده اند. 
بي تفاوتي نس��بت به جمعيت يا به عبارتي روند رشد 
جمعيت خود موجبات تحركات انس��اني و مهاجرت 
را به دنبال دارد. يعني پديده اي كه خود بس��ياري از 
ناهماهنگي ها و شرايط تناقض گونه را به دنبال دارد يا 
ايجاد مي كند. از اين رو نظارت بر جمعيت و تحركات 
آن همواره بايد تحت نظارت نظام هاي برنامه ريزي يا 
به عبارتي در دستور كار قرار بگيرد. در غير اين صورت 
جوامع با بسياري از بحران ها و شرايط كمتر پيش بيني 

شده اي مواجه مي گردند.  

از نگاه جمعيت شناس
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رؤيا 15 سال قبل وقتي ازدواج كرد، همه فكر مي كردند كه خيلي زود بچه دار 
مي ش��ود. آنقدر كه بچه دوس��ت بود و هميش��ه از تنها بودن خودش گلايه 
داش��ت. مي گفت: »مادر و پدرم به من ظلم كردند ك��ه تنها يك بچه دارند. 
هميشه احس��اس تنهايي مي كنم. در كودكي با كسي سر اسباب بازي هايم 
دعوا نكرده ام، به خاطر همين هي��چ كدام برايم لطفي نداش��تند. وقتي به 
مدرسه رفتم، براي معدل بالاتر آوردن با كس��ي در خانه رقابت نداشتم. هر 
زمان دلم مي گرفت، كسي نبود كه صداي حضورش آرامم كند و در روزهاي 
مهم زندگي ام تنها بودم. بعضي اوقات مي ترسيدم نكند پدر و مادرم را از دست 
بدهم و ديگر در دنيا هيچ كس را نداشته باش��م. من احساس هاي بدي را به 
خاطر تنهايي ام تجربه كردم، براي همين دوست دارم خانه اي داشته باشم پر 

از صداي بچه، صداي خنده ها و گريه هايشان.«
چيزي كه باعث شد همه خيلي زود از او سراغ بچه را بگيرند، همين حرف هاي 
هميش��گي اش بود، اما وقتي بعد از يك مدت در مقابل اين سؤال كه خبري 
نيست؟ غمگين مي ش��د و مي گفت: خدا نخواس��ته هنوز... ديگر كمتر از او 

مي پرس��يدند. از آنجا كه اين روزها »فرزند نياوري« 
نوعي كلاس اجتماعي محسوب مي شود و زوج هايي 
ك��ه ازدواج مي كنند اگر زود بچه دار ش��وند، خجالت 
مي كشند و اگر سال ها به بهانه درس، سفر و برنامه هاي 
مهم زندگي! فرزند داشتن را به تأخير بيندازند، يعني 
انس��ان هاي فرهيخته و روش��نفكري هس��تند، اگر 
رؤيا هم اينقدر قبل از ازدواج از زود بچه دار ش��دنش 
نمي گفت ش��ايد تا 10 سال هيچ كس شك نمي كرد، 

اما وضع او فرق داشت. 
دورادور مي ش��نيدم كه رؤيا و همسرش براي درمان 
هزينه ه��اي زيادي مي كنن��د و تمام درآمدش��ان را 
مي دهند به اميد اينكه بچه دار شوند. چند بار هم موفق 
شده اند، اما بعد از مدت كوتاهي بچه از بين رفته است. 
مادرش از روزهايي مي گفت ك��ه رؤيا به بارداري اش 
اميدوار مي شود و در اس��تراحت مطلقش به اين فكر 
مي كند كه بعد از به دنيا آمدن بچه، مي تواند هر قدر 
دلش بخواهد با او بدود و راه برود، از روزهايي كه همه 
چيز زندگي رؤيا رنگ شادي مي گيرد و بعد روزهاي 
تلخي كه بچه را از دست مي دهد و دكتر ها مي گويند 

جنين و رحم هر دو ضعيف هستند. 
رؤيا دختري كه هميشه چش��مانش بيشتر از لبانش 
مي خندي��د، بعد از 15س��ال درمان ه��اي مختلف و 
نااميدي از شنيدن صداي فرزندش حال تبديل شده 
به زني كه چش��مانش پر از حسرت اس��ت. كمتر در 
مهماني ها شركت مي كند و ديگر چون گذشته وقتي 
بچه اي را مي بيند با خوش��حالي عكس العمل نش��ان 
نمي دهد، چون نمي خواهد ن��گاه ترحم آميز ديگران 

را تحمل كند. 
زوج هايي كه براي بچه دار شدن دچار مشكل مي شوند، 
علاوه بر هزينه هاي مالي، هزينه هاي عاطفي زيادي را 
بايد پرداخت كنند. آنها هر ماه يك بار طعم شكست را 
تحمل مي كنند و باز اميدشان به گذشت زمان است 
و فرصت بعدي. داروهايي كه عارضه هاي زيادي دارد 
و انجام آزمايش هايي كه برخي بار رواني س��ختي را 
به همراه خواهد داش��ت. آنها تمام اين مراحل را طي 
مي كنند به اميد روزي كه صاحب فرزند شوند. هرچند 
رؤيا و رؤياهاي ديگر بعد از اينكه از فرزندآوري نااميد 
مي شوند، مي توانند به گزينه اي ديگر فكر كنند مانند 
فرزندخواندگي، اما اين واقعيتي است كه همه دوست 
دارند نسلي از گوش��ت و خون خود داشته باشند، اما 
ناباروري به دلايل مختلفي با تمام پيشرفت هايي كه 
علم پزشكي كرده است، هنوز وجود دارد پس آرزوي 

همه برآورده نمي شود. 
اما ناباروري علت هاي گوناگون��ي دارد. در زنان عللي 
چون: اختلال در تخمك گذاري، اختلال در لوله هاي 
رحمي-  آندومتريوز- حالتي است كه در آن سنگفرش 
رحم )آندومتر(  رشد مي كند و از رحم هم فراتر مي رود 
و لوله ه��اي رحمي را نيز مي پوش��اند و حت��ي آنها را 
مي بندد،  اختلال در گردنه رحم يا رحم، مش��كلات 
دستگاه ايمني بدن و در مردان عللي چون: اختلالات 
مربوط به اسپرم، ناهنجاري هاي مربوط به ساختمان 
بدن و عوامل ديگ��ري نظير ناتواني جنس��ي يا انزال 

زودرس. 
براي به دست آوردن اطلاعات بيشتر در مورد ناباروري 
وارد يكي از كلينيك هاي درمان ناباروري و سقط هاي 
مكرر ش��دم، جايي كه در و ديوارش پ��ر بود از عكس 

كاش تمام آنهايي كه به فكر كشتن فرزند 
خود هستند، قبل از اقدام به سقط جنين 
چند ساعت در يكي از كلينيك هاي درمان ناباروري بنشينند و 
به حرف هاي كساني گوش كنند كه كابوس اينها، رؤياي آنهاست.

قبل از كشتن فرزندتان بخوانيد

 كابوس شما 
رؤیای دیگران است!

ندا  داودي

تفاوت  دنياها
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ك��ودك و مي ش��د در 
چهره آنهايي كه در اتاق 
انتظار نشس��ته بودند، اميد 
به فردايي را ديد ك��ه يكي از اين 
كودكان در آغوش شان باشد. كنار 
زن و شوهري نشستم و سر صحبت را 
با آنها باز كردم، از ظاهرشان معلوم بود از راه دور 

آمده اند. اهل كرمان بودند و مي گفتند 
در بس��ياري از اس��تان هاي شرقي 
درمان نازايي محدود است. زوج هاي 
نابارور بايد تا شهر هاي مجاور و گاهي 

تهران براي درم��ان بيايند و اين در حالي 
است كه بسياري از درمان ها هنوز تحت پوشش بيمه 
نيست و خرج سفر و سكونت در شهر ديگر هم به هزينه 

درمان اضافه خواهد شد. 
به حرف هاي اين زوج گوش م��ي دادم و به بچه هايي فكر 
مي كردم كه بدون هيچ كدام از اين مشكلات قرار است به 
اين دنيا بيايند، اما والدينشان به هزار و يك بهانه نمي خواهند 

و قبل از اينكه فرصت كنند متولد شوند، كشته مي شوند. 

مثل مسابقات تلويزيوني 
مي گوييم سؤال بعد!

نمي ش��ود منكر اين ش��د كه حضور بي برنامه فرزن��د در زندگي مي تواند 
بسياري اتفاقات برنامه ريزي نش��ده را با خود به همراه بياورد مخصوصاً اينكه 
اشتغال خانم و كمك در خرج خانه با آمدن فرزند، مدتي به هم خواهد ريخت، 
اما چيزي به معني توانايي حل مس��ئله وجود دارد كه كمك مي كند به جاي 
پاك كردن صورت مسئله آن را بهتر بخوانيم و روشي براي حل آن پيدا كنيم. 
اين روزها ما بيشتر دوست داريم صورت مسئله ها را پاك كنيم. مثل مسابقات 
تلويزيوني كه فرد وقتي جواب سوال را نمي داند، مي گويد بعدي! ما هم تا سؤال 
سختي در زندگي مان پيدا مي شود، مي گوييم بعدي، در حالي كه خيلي وقت ها 
بعدي در كار نيس��ت. تا اختلافات كوچكي با همسرمان داريم، به فكر جدايي 
مي افتيم، تا فرزندي ناخواسته به زندگيمان مي آيد، به فكر كشتن او مي افتيم 

و خلاصه نمي خواهيم به جاي تعويض به تعمير فكر كنيم. 
اگر كسي تا حدي نمي خواهد فرزند داشته باش��د كه حاضر است او را به دنيا 
نيامده از بين ببرد، بهتر است براي بچه دار نشدن چند روش توأمان را استفاده 
كند. كار از محكم كاري عي��ب نمي كند اما كاره��اي ما عيب مي كند 
چون به جاي محكم كاري، هزاران دليل براي خودمان و وجدانمان 

مي آوريم تا بتوانيم شب ها راحت بخوابيم.   

مي گفت وقت زياد است، آنقدر رؤيا در سر دارد كه نمي تواند در 
     ندا 
داودي

جواني و روزهاي اوج گرفتن، براي خودش دردسر درست كند. 
بچه خرج دارد و تولد آن در روزهاي شكوفايي و ايامي كه بايد 
آينده اش را بسازد، درست مثل اين است كه كوهنوردي در حال 
بالا رفتن از كوه زماني كه به دامنه مي رسد، به جاي آنكه ادامه 
دهد و قله را فتح كند، بنشيند تا نفسي تازه كند، آن وقت ديگران بروند و افتخار فتح 
قله براي آنها رقم بخورد. او مي گفت و من تنها نگاهش مي كردم. به صورت كسي كه 
مي خواس��ت برخلاف طبيعت عم��ل كند و اين وج��ه تمايز را نقط��ه قدرت خود 
مي دانس��ت. از حرفش تعجب نكردم، چون اين روزها حرف ه��اي اين چنيني را از 

دوستانم زياد شنيده ام. 
در بين همكلاسي هاي سابقم كه در شبكه هاي اجتماعي پيدايشان كرده ام يا اتفاقي 
جايي در گير و دار زندگي دوباره يكديگر را ديده ايم، بعد از گفتن شرح اين سال هاي 
بي خبري از هم متوجه شده ام بسياري از دوستانم چنين فكري دارند. در دهه چهارم 
زندگي شان - 30 سالگي به بعد - يا هنوز فرد ايده آل را پيدا نكرده اند يا بعد از سال ها 
زندگي متأهلي هنوز فرزندي ندارند يا يك فرزند مهدكودكي دارند كه آنچنان هم 
دست و پايشان را نبسته است. حرف هايي كه هر كدام مي گويند به نوعي شبيه به 
هم است. انگار من و هم  نسلانم از برخي چيزها جذر گرفته ايم و بعضي چيزها را دو 
برابر كرده ايم تا خوشبختي مان چند برابر شود، اما نمي دانيم اين راه كه مي رويم به 
ناكجاآباد است و كسب تجربه هميش��ه هم خوب نيست، مخصوصاً وقتي بهاي آن 

عمري باشد كه ديگر برنخواهد گشت. 
يكي از افس��انه هاي واقعي ما كه در دهه چهارم زندگي مان هس��تيم، اين است كه 
مي شنويم مادربزرگمان درست همسن و سال ما بود كه بچه هايش ازدواج كردند و 
آن وقت ما هنوز به دنبال نيمه  گمشده مان مي گرديم. اينكه ما شانس اين را داشتيم 
كه مادربزرگمان را ببينيم، قصه هايش را بشنويم و از تجربياتش زندگي را بياموزيم، 
يكي از دلايلش اين بود كه در س��ن كم مادر ش��ده بود، چيزي كه اين روزها نشانه 
بي كلاسي است و خواب خيلي از دختران جوان را آشفته مي كند، البته ازدواج زود 
آن هم قبل از رسيدن به پختگي و دانستن اينكه از دنيا چه مي خواهيم كار درستي 
نيست، اما هر كاري وقتي دارد. گاهي آنقدر پخته مي ش��ويم كه ديگر زماني براي 

شكوفه داشتن و قلمه زدن باقي نمي ماند. 
نمي دانم سال ها بعد وقتي پدربزرگ، مادربزرگ هايمان و پدر و مادرهايمان نيستند 
و ما خودمان پا به سن گذاشته ايم، قرار است شب يلدا را چگونه بگذرانيم يا دور سفره 
هفت سين با چه كساني جمع شويم. نمي دانم وقتي بيمار شويم چه كساني نوبتي از 
ما نگهداري مي كنند يا اگر در بيمارستان بستري شويم، چه كساني ساعت ملاقات در 
را باز مي كنند و با دسته گل وارد مي شوند. نمي دانم كسي را خواهيم داشت يا نه، اما 
مي دانم بالاخره يك روز هم ما به قله هاي زندگي مان مي رسيم و رؤياهايمان را محقق 
مي كنيم، يك روز دلمان مي خواهد استراحت كنيم، در آن روز يا قله هاي مورد نظر را 
فتح كرده ايم يا در همان دامنه مانده ايم و خسته شده ايم، در نهايت ديگر نمي خواهيم 
بدويم. دلمان آرامش مي خواهد، خانواده و فرزنداني كه آرزويمان رسيدن به قله توسط 
آنها باشد. دوست داريم عكس هايشان را قاب كنيم و روي يك ميز بزرگ گرد بگذاريم 
و با ديدنشان خستگي مان در برود. آن روز چه كار خواهيم كرد. وقتي امروز تصميم 
گرفته ايم صاحب فرزند نشويم تا راحت تر باشيم؟ چه روزهاي سرد و سختي در پيش رو 

داريم. يادمان باشد همه زندگي روزهاي جواني نيست.  

 آنقدر پخته مي شویم
كه دیگر شکوفه نمي دهیم
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ك معجزه
عبور ساده از ی

اگر مجرد هس�تيد يا متأهل هيچ فرق�ي نمي كند. 
چش�م هايتان را ببنديد و به فرزند آينده خودتان 
فكر كنيد. از چهره  و قيافه اي كه دوس�ت داريد داش�ته باش�د. تصور 
كنيد »رنگ موها، چش�م ها و پوست« تا برس�يد به روحيه و اخلاقش. 
اين فرزند شماست البته نس�خه خيالي اش كه بدون شك با واقعيتش 
زمين تا آسمان فرق خواهد داشت. يك س�ؤال: آيا شما دوست داريد 
با تصوير جذاب فرزندتان كه س�اخته ذهن خلاقتان اس�ت هميش�ه 
زندگي كنيد يا نه با واقعيتش؟ اين گزارش به سراغ افرادي رفته  است 
كه تصوير ذهني را بيش�تر دوس�ت دارند و عطاي فرزند را به لقاي آن 
بخشيده اند. نوشتن اين گزارش كار آساني نبود. چون نمي توانستم هر 
زوجي را كه مي ديدم بي هوا به سمت آنها بروم و بپرسم آيا شما دوست 
نداريد فرزند داشته باشيد؟ بدون شك اين سؤالم آنها را شوكه مي كرد 
و مي گفتند ش�ما يكدفعه از كجا آمدي و در مورد م�ا قضاوت كردي؟ 
ش�ايد ما خيلي هم بچه  دوست باش�يم. براي همين به سراغ آشنايان 
و اطرافياني رفت�م كه س�ال ها از زندگي زناشويي ش�ان مي گذش�ت 
اما بچه دار نش�ده بودند و با آنها س�ر بچه دار نش�دن همكلام ش�دم. 

مريم داوريان ت از ازدواج شان مي گذرد
 با زوج هايي كه سال هاس

  اما نمي خواهند بچه دار شوند
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مي گويند بچه بيار. اما دليلش كه نه دلايلش زياد اس��ت. 
دليل اصلي اين است كه تصور اينكه شكمم بالا بيايد برايم 
كابوس است. دوست ندارم ظاهرم به هم بريزد و مجبور شوم 
بي خوابي بكشم يا شير بدهم. زيبايي و راحتي برايم واجب تر 
است.«  از خود گذشتن يا نگذشتن مسئله اي است كه شايد 

خيلي از زوج ها را از بچه دار شدن دور كند. 

5 سال تمام شد
اما هنوز توافق نكرده ايم

اميرحسين، مدير روابط عمومي يك شركت خصوصي، 
37 ساله از تولد و عدم تولد فرزند سخن مي گويد: »پنج 
سال است ازدواج كرده ام اما هنوز فرزندي ندارم. روز اول 
آشنايي ام با همسرم توافق كرديم تا پنج سال همديگر را 
بشناسيم و زندگي كنيم. حالا اين پنج سال تمام شده است 
و ما بر س��ر تولد يا عدم تولد موجود س��وم هنوز به توافق 
جديدي نرسيده ايم. به اين باوريم كه ازدواج ما قرار بر تولد 
شخص س��ومي نبوده. ما كنار هم قرار گرفتيم كه مكمل 
رفتار و روحيات هم باشيم. شايد روزي نفر سوم و چهارمي 
هم به ما افزوده شود. اما ش��ك ندارم زماني كه اين اتفاق 
بيفتد من و همسرم آمادگي پذيرش اين موضوع را پيدا 

كرده ايم و مقدمات آمدن فرزندمان را مهيا كرده ايم.« 

شاعري كه بچه دار شدن را 
ضد خيال مي داند

وجيهه، شاعر 32 س��اله از هدفش مي گويد: »وقتي مجرد 
بودم همه دوستانم مي گفتند اگر ازدواج كني حس و كلامت 
از تب و تاب مي افتد. باور نكردم اما اين اتفاق برايم رخ داد. 
دوست ندارم بچه دار ش��وم و دچار كارهاي روزمره شوم و 
دنيايم با روزمرگي ها پر شود. همسرم هم همين اعتقاد را 
دارد. بچه آفت عشق و عاشقي است و هيجان جواني را با خود 
به يغما مي برد.« فرزند دار شدن دنياي منحصربه فردي است 
كه با خودش تجربه هايي مي آورد. تا در بطنش قرار نگيري 
نمي تواني درباره آن نظر بدهي يا قضاوت كني. اگر اينگونه 
كه وجيهه مي بيند به دنياي شاعرها نگاه كنيم نبايد شاعري 
را متأهل يا فرزند دار بيابيم. اين يك نظر شخصي نيست كه بر 
پايه داده هاي عجيب و غريب ساخته شده است؟ البته فرزند 
دردها و رنج هاي فراواني به همراه خواهد داش��ت اما كمي 

غيرواقع بينانه نيست فرزندداري را سرتاسر رنج ببينيم؟ 

ترسي كه بر جان مشاور 
نشسته است

علي اكبر، كارشناس ارشد مشاوره، 33 ساله در مورد پدر 
نشدنش حرف مي زند: »سال هاست به والدين زيادي براي 
اصلاح و بهتر كردن فرزندانش��ان مشاوره داده ام. چشم و 
دلم ترسيده كه بچه دار شوم. آدم هايي براي مشاوره پيش 
من آمده اند كه خودم در كارش��ان  مي مان��م. به هرجاي 
برخورد و تربيتشان نگاه  كردم مي ديدم با كمترين خطا 
در تربيتش��ان رفتار كرده اند ولي فرزندش��ان آنچه بايد 
مي شده، نشده است. دقيقاً مثل آتش نشاني ام كه هر روز 
آتش را خاموش مي كند اما به شدت از آتش مي ترسد و در 
خواب هاي بد هر شب با فرزندش درگير است.«  ترس از 
سلامت جسمي و رفتاري فرزند نيامده يكي از عامل هاي 
مهمي است كه زاد و ولد را به تأخير مي اندازد. زوج ها گاهي 

بچ�ه نمي خواهيم، من و همس�رم 
استرسي هستيم

مهناز، دبير سرويس خبر اقتصادي، 35 ساله، 10سال از 
زندگي مشتركش مي گذرد و معتقد  است: »سال هاي اول 
ازدواجمان هم به بچه دار ش��دن اعتقادي نداشتيم. حالا 
بعد از 10 س��ال باز هم مصمم هس��تيم كه بچه نداشته 
باشيم بهتر است.«  از او مي پرسم دليل اين اراده مصمم 
10 ساله چيست؟ او مي گويد: »ببين! من و همسرم خيلي 
استرسي هستيم. تصور حتي يك لحظه داشتن فرزندي 
كه با كارهايش ما را به چالش بيندازد برايمان قابل تحمل 
نيست. چه تضميني بود يا هست كه ما بچه دار شويم، بچه 
خلفي ش��ود و ما را گرفتار نكند؟ آبرويمان را نبرد. با اين 
بچه هايي كه من مي بينم كه آنقدر ناهنجارند، نداشتن بچه 
خيلي بهتر اس��ت.« تصوري كه بايد 50 � 50 باشد براي 
مهناز 100درصد شده ، او سال ها با اين باور زندگي كرده 

كه فرزند بلاي جان زندگي او و همسرش است. 

مهدكودك مادري نمي كند
من هم وقت مادري ندارم

در زندگي فردي مسئوليت خيلي كمتر از زندگي متأهلي 
است، مي توان به جرئت گفت مسئوليت در زندگي زوجي 
كه صاحب فرزند هستند خيلي بيشتر از زوجي است كه 
بچه ندارند. نسيم، كارمند ش��ركت نفت، 37 ساله دليل 
بچه دار نش��دنش را مي گويد: »من اول مس��ئول خودم و 
پيشرفت خودم هستم. اگر بچه مي آوردم بايد خانه نشين 
مي شدم و ديگر كار نمي كردم. ديدم بين فرد نيامده و فرد 
آمده بهتر اس��ت نيامده را كنار بگذارم چ��ون آن بچه كه 
از وجودم باشد ش��كل نگرفته ولي من موجودم و بايد به 
آرزوهايم دست پيدا كرده و احساس سعادت و خوشبختي 
كنم.«  به او پيشنهاد مي دهم كه بچه دار شود و بچه را در 
ساعت هاي كارش به مهدكودك بسپارد. در جوابم سريع 
مي گويد: »مهدكودك، مادري نمي كند. همكارانم هميشه 
از مهدكودك ه��ا مي نالند. به نظرم اگر زني بچه دار ش��د 
بايد مس��ئوليتش را بپذيرد و بماند در خانه و براي تربيت 
فرزندش تمام وقتش را بگذارد.« اين هم يك ايده اس��ت 
كه نس��يم به آن اعتقاد دارد و 11 س��ال، بر سر آن مانده 
است. اين تفكر مادر باش يا يك شاغل، بدون داشتن حد 
وسط مي تواند خيلي از جمعيت جامعه ما را كم كند، چون 

خانم هاي كارمند و شاغل در جامعه زياد است. 

7 سال سر بچه نياوردن 
با همه درگيرم

زهرا، كارمند آژانس هواپيمايي، 28 ساله از هفت سال نبرد 
خودش مي گويد: »هفت سال است كه با همه درگيرم كه به 
آنها بفهمانم بچه نمي خواهم. جنگي است اعصاب خرد كن. 
تا يك جا مي روم و كنار يك بزرگسال تر از خودم مي نشينم 
شروع مي كند از خواص بچه دار شدن گفتن و نسخه برايم 
تجويز كردن. براي اينكه كس��ي جرئت نكند به من بگويد 
بچه دار ش��و! سال هاس��ت با همه عصبي برخورد مي كنم 
كه تا بياين��د حرفي بزنند به خودش��ان بگويند ولش كن! 
اخلاق ندارد همكلامش نشويم بهتر است.«  به او مي گويم 
اگر عصباني نمي شوي دليل بچه دار نشدنت را به من بگو. 
با خنده جواب مي دهد: » براي آنها عصباني مي ش��وم كه 

در تاريكي محض به آينده فكر مي كنند. بيشتر آنها دل به 
درياي ش��ك ها و ترديدهاي خوش��ان مي زنند و بچه دار 
مي شوند اما عده اي هم تسليم اگر ها و شك ها مي شوند. اما 
سيدحسين ساداتي، كارشناس مذهبي درباره توكل حرف 
مي زند: »شك هاي بشر با توكل به خدا رفع مي شود. شما 
را ياد داستان آشناي موسي و خضر مي اندازم كه حضرت 
خضر جان يك پسر بچه را گرفت. خدا خودش صلاح ما 
بندگان را بيش��تر مي داند اگر نااهلي فرزند و داشتن اين 
تفكر مانع از آوردن آن به دنيا مي شود پس حكمت خدا و 
عدالتش چه مي شود؟ آن كسي كه خالق فرزند شماست به 
واسطه وجودتان، بدون لحظه اي شك داناي بصير است. با 
توكل بر خدا، صلاح ماندن و رفتنش را به خدا واگذار كنيد. 
اگر نااهل باشد خدا خودش وسيله ساز است. به تمام زوج ها 

مي گويم تا حامي بزرگي مثل خدا هست شك نكنيد.« 

مرگ دخترك همسايه
دنيايم را زير و رو كرد

از دست دادن عزيز بسيار سخت است. اگر آن عزيز فرزند 
آدم باشد داغش خانمانسوز تر است. 

حميد، كارمند دادگس��تري، 29 س��اله درباره يك اتفاق 
سخن مي گويد: »ماه هاي اول ازدواجمان بود كه يك روز 
صبح حدود ساعت شش صداي فرياد و شيوني مرا از خواب 
بيدار كرد. متوجه شديم كه دختر همسايه ما كه هفت سال 
داشته فوت كرده است. آن حادثه مرا زير و رو كرد. تا مدت ها 
غمگين بودم انگار فرزند خودم را از دست داده بودم خيلي 
هم مش��اوره رفتم. اما ديگر تمايلي به فرزند داشتن ندارم. 
انگار با مرگ آن دخت��ر، چراغ زايش در وج��ودم خوابيد. 
همسرم بچه مي خواهد و خيلي سعي در راضي كردنم دارد. 
اما نمي توانم درد آن روز را فراموش كنم.«  تمام ما آدم هاي 
دنيا يك دوست آشنا داريم كه بدون شك همه با آن ملاقات 
خواهيم كرد و آن عزرائيل است. مرگ مي آيد، شايد حميد 
فراموش كرده مرگ، او و همس��رش را هم از يكديگر جدا 
خواهد كرد و فكر كرده اس��ت با دنيا ني��اوردن فرزند براي 
هميشه اين غم را از خودش و زندگي اش دور كرده است. 
فرزند را بايد تجربه كرد. فرزند را بايد چشيد. نمي شود بر پايه 

مصداق هاي خيالي در مورد فرزند نيامده قضاوت كرد. 

همسرم تنبل است 
چطور بچه دار شويم؟

رضا شغل آزاد 30 ساله دليل علاقه نداشتن به فرزند دار 
شدن را اينطور مي گويد: »ش��ما درباره من اشتباه فكر 
مي كنيد. خيلي هم بچه دار ش��دن را دوس��ت دارم. اما 
شش سالي كه با همسرم زندگي مي كنم يك روز خوش 
نداش��ته ام. آنقدر تنبل اس��ت كه براي درس��ت كردن 
وعده هاي غذايي هم بايد به او غُر بزنم. هر چه با او صحبت 
مي كنم در رفتارش تغيير ايجاد كند تا دو و سه بعدازظهر 
نخوابد و به خانه برسد حرف گوش نمي كند. حالا به نظر 
شما من چه جوري صاحب فرزند شوم وقتي زنم حتي من 
و خودش را نمي تواند مديريت كند. من مجبورم تحملش 
كنم. اما نمي گذارم شخص س��ومي كه مجبور به آمدن 
نيست رنج ببرد.«  حس مادري وجدان خيلي از زن ها را 
بيدار مي كند. از آنها موجوداتي ايثارگر مي سازد. شايد رضا 

معجزه مادر شدن را نديد گرفته است.   
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 فقر سال هاي باروري 
با ژست هاي روشنفکرانه

برخي ممكن اس��ت واقعاً فحواي اين گفتمان را قبول 
داشته باشند و به آن عمل كنند، يا دست كم سال هاي 
مهمي از باروري در ازدواج را با اين نوع اس��تدلال ها از 
دس��ت بدهند اما برخي نيز ممكن است باور چنداني 
به اين نوع اس��تدلال ها نداشته باش��ند اما پشت اين 
باور خودشان را پنهان كنند. مثلًا زوج هايي كه انرژي 
چنداني براي پ��رورش بچه ها ندارن��د، حال و حوصله 
بچه داري را ندارند و بچه داري را يك مانع بزرگ براي 
لذت بردن از زندگي، مسافرت، رسيدن به موفقيت هاي 
شخصي و نظاير آن بدانند اما چون جسارت بلند گفتن 
اين عبارت ها را ندارند ژس��ت دلس��وزانه تري به خود 
بگيرند و مثلًا بگويند اگر مي ش��د از كودك مان اجازه 
بگيريم كه آيا اجازه داريم او را به دنيا بياوريم اين كار را 
مي كرديم اما چون هنوز اين امكان فراهم نيست پس 

نمي توانيم او را به دنيا بياوريم. 
يا مثلًا لحن يك پ��در و مادر بالقوه دلس��وز را به خود 
بگيرند كه ما نمي توانيم مثل پدر و مادرهايي كه بي فكر 
و بي خيال يك دوجين بچه به دني��ا مي آورند و آنها را 
به حال خود رها مي كنند در اين ش��رايط بچه به دنيا 
بياوريم. يا مثلًا من وقتي وضعي��ت جامعه را مي بينم 
صلاح را در اين مي بينم كه عطاي بچه دار ش��دن را به 

لقايش ببخشم. 

خطاي شناختي اين استدلال ها 
در چيست؟

اينگونه استدلال ها از يك خطاي شناختي رنج مي برد؛ 
- البته اينكه كسي مسئوليت فرزند خود را بعد از به دنيا 
آوردن بپذيرد و وظايف پدري و م��ادري را به جا آورد 
نكته درستي است اما از آن س��و نمي شود صِرف پدر و 
مادر شدن را مساوي و مترادف با بي مسئوليتي دانست. 
- اما آن خطاي بزرگ چيس��ت؟ آن خطاي بزرگ اين 
است كه اولاً  وقتي كسي مي گويد من نمي توانم كودكي 
به دنيا بياورم چون امكان اجازه گرفتن از او مهيا نيست 
خود و كودك خود را كانون و نقطه وسط مدار خلقت 
فرض كرده است، انگار كه هستي بر گرداگرد خواست او 

و فرزند احتمالي به دنيا نيامده اش مي چرخد. 
دوم اينكه در اين نوع استدلال ها پدر و مادر بالقوه، خود 
را اولي��ن و آخرين حلقه تأثيرگذار در سرنوش��ت يك 
كودك مي دانند در حالي كه اينگونه نيست و همان زن 
و مردي كه اينگونه مي انديشند وقتي به زندگي و تجربه 
زيس��تي خود رجوع كنند مي بينند هركس زندگي و 
حيات مس��تقل خود را دارد، به تعبي��ر جبران خليل 
جبران  فرزندان شما فرزندان شما نيستند. آنها پسران و 

دختران خواهشي هستند كه زندگي به خويش دارد. 
آنها به واسطه ش��ما مي آيند اما نه از ش��ما، و با آنكه با 
شما هستند از آنِ شما نيستند. شما كماني هستيد كه 
فرزندتان مانند تير زنده اي از چله آن بيرون مي جهد. 
كمانگير است كه هدف را در مسير نامتناهي مي بيند و 
اوست كه با قدرت خود شما را خم مي كند تا تير او را تيز 

پر و دوررس به پرواز درآوريد. 

افكاري كه انتزاعي 
و فانتزي هستند

اما گاهي در همين استدلال ها اتفاقات عجيب و غريبي 
هم مي افتد، مثل كسي كه مي گويد كودكي را نبايد به 
دنيا آورد و كساني را در همين گروه هاي مجازي دعوت 

گاهي آدم ها درگير ژس�ت هاي گمراه كننده اي مي ش�وند. ژست هايي كه 
مي تواند آنها را دچار زيان هاي جبران ناپذيري كند. گاهي زوج هايي را دور 
و بر خودمان ديده ايم كه بهترين سال هاي باروري شان را با ژست هايي كه فكر مي كرده اند پيشرو 

و روشنفكرانه است از دست داده اند. 
اين ژس�ت ها البته در جوامع غربي كه چندين دهه است جنبش هاي »انس�ان مدارانه« و »زن 
مدارانه« در آنها رواج يافته، طبيعي است اما به طور جدي در جامعه ما در اين چند دهه پررنگ تر 
شده است؛ اينكه برخي از زوج ها تمايلي به بچه دار شدن نشان نمي دهند و دست كم 10 سال اول 
ازدواج را خيلي راحت از دست مي دهند چون بر اين باور هستند كه آوردن يك بچه به اين دنيا 
يك جنايت است. خلاصه استدلال هاي آنان اين اس�ت كه هنوز دنيا پذيراي معصوميت بچه ها 
نيست. دنيا هنوز دنيايي نابرابر، خشن و پر از جنگ و ستيز است. آنها مي گويند ما هنوز در يك 
دنياي ناامن زندگي مي كنيم و در اثبات حرفش�ان به صحنه هايي از جنگ ها اشاره مي كنند كه 
كودكان در آن كشته يا آواره ش�ده اند. از س�وي ديگر اينگونه از زوج ها معمولاً به اين نكته هم 
مي پردازند كه چون امكان اجازه گرفتن از يك كودك براي به دنيا آوردن يا نياوردن او نيست و 
اينكه ما عملًا نمي توانيم از كودكي كه هنوز به دنيا نيامده است بپرسيم آيا دوست دارد و راضي 

است پا به اين دنيا بگذارد يا نه، بنابراين اخلاقي تر اين است كه هرگز كودكي را به دنيا نياوريم.

محمد  مهر

گاهي زوج هاي جوان از خطاهاي شناختي عجيبي رنج مي برند
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مي كند مثل او بينديشند و فرزندي را به دنيا نياورند با 
اين تفكر كه هنوز دنيا براي آمدن كودكان آماده نيست، 
پس نبايد كودكي را به دنيا آورد اما اين نوع افكار بيش 
از حد انتزاعي و فانتزي به نظر مي رسد چون به فرض 
اگر همه آدم ها اين اس��تدلال را بپذيرند و كودكي را تا 
مدت ها به دنيا نياورند با علم به اينكه دنيا فعلًا گهواره 
خوبي براي بچه ها نيست و حنجره دنيا خشن تر از آن 
اس��ت كه بتواند براي كودكان ما لالايي بخواند، در آن 
صورت اساس��اً دنيايي وجود نخواهد داشت كه بچه ها 
بتوانند خاطرات ش��يريني را در آن تجربه كنند؟ مثل 
اين مي ماند كه شما نمي تواني مسئله اي را حل كني، 
پس صورت مسئله را پاك مي كني. فرض كنيد اگر همه 
مردم دنيا به اين كمپين بپيوندند و آنها هم به اين باور 
برسند كه بچه ها را فقط بايد زماني به دنيا آورد كه در 
دنيا هيچ تنش و نگراني و جنگ و نزاع و گرس��نگي در 
ميان نباش��د اگر همه با همين استدلال به دنيا آوردن 
كودكان خود را به تعويق بيندازند در آن صورت اساساً 
نسل بشر منقرض خواهد شد و كودكي به دنيا نخواهد 

آمد كه بتواند آن شرايط آرماني را تجربه كند. 

دندان بر نان مقدم است
يا نان بر دندان؟

به يك معنا مي شود گفت مخالفت با بچه دار شدن، نه 
تنها مخالفت با زنجيره حيات و قاعده زندگي است بلكه 
انكار معناگرايي و توكل در حيات انسان است. سعدي در 

باب ششم بوستان اين معنا را چنين شرح مي دهد: 
يكي طفل دندان برآورده بود
پدر سر به فكرت فرو برده بود

كه من نان و برگ از كجا آرمش؟
مروت نباشد كه بگذارمش

چو بيچاره گفت اين سخن، پيش جفت
نگر تا زن او را چه مردانه گفت: 
مخور هول ابليس تا جان دهد

همان كس كه دندان دهد نان دهد
تواناست آخر خداوند روز

كه روزي رساند، تو چندين مسوز
نگارنده كودك اندر شكم

نويسنده عمر و روزي است هم
خداوندگاري كه عبدي خريد
بدارد، فكيف آنكه عبد آفريد

تو را نيست اين تكيه بر كردگار
كه مملوك را بر خداوندگار

عص��اره و چكيده اي��ن حكايت در همين ش��اه مصراع 
آن است كه امروز بخش��ي از فرهنگي عمومي ايرانيان 
شده است، آن جا كه مي خواهند بر آتش وسوسه هاي 
ابليس آبي بنشانند و مطابق با آيه شريفه كه مي فرمايد 
��يْطَانُ يعَِدُكُمُ الفَْقْرَ / ش��يطان به شما وعده فقر  »الشَّ
مي دهد و شما را از نداري مي ترساند« دل ها را چنين گرم 
مي كنند كه: »هر آن كس كه دندان دهد نان دهد«، در 
حالي كه امروز با سست شدن باورها و نقصان در اعتماد 
به پروردگار، برخي از ما معادله را از آن سمت مي خوانيم 
كه: »هر آن كس كه نان دهد، دندان دهد« يعني كه اول 
نان و نوا بايد بيايد تا نوبت به دندان برسد. اين البته در 
معادلات ظاهرگرايانه پسنديده تر و معقول تر مي نمايد 

كه اول از نان شروع كنيم و بعد به دندان برسيم. 
امروز بس��ياري از ما از جمله جوان ه��ا – مثلًا آنها كه 

مي خواهند تشكيل خانواده بدهند يا مي خواهند بچه دار 
شوند اما مي ترس��ند - زير چتر و چادر تفوق معادلات 
ظاهرگرايانه نفس مي كش��يم و چنين مي انديشيم و 
در محاس��بات خود مي گوييم چطور مي ش��ود مثلًا با 
درآمدي ك��ه كفاف دوره تجرد ما را نمي دهد، دس��ت 
كس��ي ديگر را هم گرفت و به متن زندگي مش��ترك 
كشاند يا مثلًا زوجي با خود مي گويند چطور مي شود 
وقتي نمي توانند هزينه هاي خ��ود را تأمين كنند، نفر 

سومي را به زندگي شان دعوت كنند. 
وقتي اين فكرها از ذهن ما مي گذرد معمولاً حس خوب 
انسان دوس��تانه اي هم تجربه مي كنيم و در دل به اين 
همه انسان دوستي مان آفرين مي گوييم كه ببين من 
خودم را از زندگي مش��ترك محروم مي كنم يا از لذت 
بچه دار شدن محروم مي كنم به خاطر اينكه نمي خواهم 
دختري را بدبخت كنم يا سرنوشت موجود نازنيني را به 
خاطر خودخواهي خودم خراب كنم. در صورتي كه اين 

پندارها صرفاً مبتني بر يك وجه منشور است. 
كس��اني كه دوره تأهل را تجربه كرده اند - حتي آن ها 
كه باورهاي ديني هم ندارن��د - در اين باره يك فصل 
مش��ترك دارند و آن اينكه وضعيت مادي زندگي آنها 
با ازدواج يا با بچه دار شدن متحول شده است. كساني 
كه باور ديني دارند اسم اين اتفاق را بركت مي گذارند 
و كس��اني كه همه اتفاقات زندگي را به اس��تعدادها و 
توانايي هاي خودشان مربوط مي دانند اسم اين اتفاق 
را مي گذارند تلاش مضاعف و فعال كردن ظرفيت هايي 
كه پيش��تر نديده بودند يا دس��ت كم مي گرفتند. در 
هر صورت هر دو اين پيش فرض ه��ا ثابت مي كند كه 
معادلات زندگي مجردي با زندگ��ي متأهلي متفاوت 
است و بس��ياري از پندارهايي كه در ذهن ما در دوره 
تجرد نسبت به دوره تأهل شكل مي گيرد ممكن است 

مطابق با واقع نباشد. 

گاو در تسلسل باطل جزيره
يك جزيره سبز هست اندر جهان

اندرو گاوي ست تنها خوش دهان
جمله صحرا را چرد او تا به شب
تا شود زفت و عظيم و منتجب

شب ز انديشه كه فردا چه خورم
گردد او چون تار مو لاغر ز غم

چون برآيد صبح گردد سبز دشت
تا ميان رسته قصيل سبز و كشت

اندر افتد گاو با جوع البقر
تا به شب آن را چرد او سر به سر

باز زفت و فربه و لمتر شود
آن تنش از پيه و قوت پر شود

باز شب اندر تب افتد از فزع
تا شود لاغر ز خوف منتجع

مولانا در مثنوي معنوي، داستان گاوي را روايت مي كند 
كه در جزيره اي تنها زندگي مي كرده است. او هر صبح 
كه از خواب بيدار مي ش��ده و در جزيره گشت مي زده، 
تمام جزيره را پوشيده از رُستني ها و علف و سرسبزي 
مي ديده و ش��روع مي كرده به چريدن و تا ش��ب همه 
علف هاي جزيره را مي خورده و چيزي از روييدني هاي 
جزيره نمي مانده. حالا او آنقدر خورده بود كه حسابي 
فربه و چاق شده بود اما كار به اين جا ختم نمي شد و گاو 
ش��ب تا به صبح در فكر و خيالات مي ماند و آنقدر فكر 

مي كرد كه تا صبح لاغر و نحيف مي شد، به قدر يك تار 
مو. اما او چرا نمي توانسته بخوابد. اين فكر تا صبح او را 
اذيت مي كرده كه همه علف ها و رس��تني هاي جزيره 
را خورده و فردا چيزي براي خ��وردن نخواهد يافت و 

احتمالاً فردا از گرسنگي خواهد مرد. 
اين فكرها ب��وده كه خواب را در چش��م هاي گاو حرام 
مي كرده اما همين گاو وقتي صبح مي ش��ده و جزيره 
روشن مي شده به چشم خود مي ديده كه دوباره جزيره 
پر از علف و سرسبزي و روييدني ها شده، باز او مشغول 
خوردن مي شده تا ش��ب كه دوباره همه رستني هاي 
جزيره را تم��ام مي ك��رده، گاوي كه حالا فربه ش��ده 
بوده باز يك فكر مزاحم اجازه نم��ي داده كه خواب به 

چشمانش برود.
 آن فك��ر مزاحم همان فكر ديش��ب بود ك��ه من همه 
علف هاي جزيره را خورده ام و ديگر چيزي براي خوردن 
نمانده است و چه بسا فردا از گرس��نگي بميرم. گاو با 

اين فكر و خيالات تا صبح نمي توانسته بخوابد و همين 
فكرها او را لاغر مي كرده تا صبح كه دوباره آفتاب جزيره 
را روش��ن مي كرد تا دوباره گاو به چشم ببيند كه همه 

جاي جزيره پر از سرسبزي شده است. 
مولانا در ادامه اين حكايت به اين موضوع اشاره مي كند 
كه اين گاو در اين تسلسل مانده است و از اين تسلسل 
باطل بيرون نمي آيد. او با اينكه هر روز مي بيند جزيره 
سرسبز مي شود و آنچه برداشته جايش پر مي شود باز 
هر شب نگران است كه نكند فردا روزي او از راه نرسد. 
در ادامه اما مولانا از اين حكايت رمزگشايي مي كند و 
مي گويد در حقيقت اين گاو، نفسِ انسان است كه هنوز 
به پروردگار خود ايمان نياورده و به لطف بي منتهاي او 

اعتماد ندارد: 
نفس، آن گاوست و آن دشت اين جهان

كو همي لاغر شود از خوف نان
كه چه خواهم خورد مستقبل عجب

لوت فردا از كجا سازم طلب
سال ها خوردي و كم نامد ز خور
ترك مستقبل كن و ماضي نگر
لوت و پوت خورده را هم ياد آر
منگر اندر غابر و كم باش زار   
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كنيم همه زوج ها يعن��ي زوج هاي ب��ارور هم به جاي 
اينكه خود بچه دار ش��وند تصميم بگيرند بچه اي را به 
فرزندخواندگ��ي قبول كنند آيا بع��د از مدتي كودكي 
براي قب��ول فرزندخواندگ��ي خواهد مان��د؟ مگر در 
شيرخوارگاه ها چقدر نوزاد و كودك وجود دارد كه به 
همه زوج ها توصيه كنيم بروند از شيرخوارگاه، كودكي 
را به فرزندي قب��ول كنند. اصلًا ف��رض كنيم كه مثلًا 
امسال به همه زوج ها يك كودك برسد سال بعد چطور؟ 
آيا نويسنده نمي داند حتي براي پذيرش فرزندخواندگي 
هم بايد كساني باش��ند و كودك يا كودكاني را به دنيا 
بياورند و به ه��ر دليل آن ك��ودك را نخواهند تا بتوان 
آن كودكي را به فرزندخواندگ��ي پذيرفت؟ به عبارت 
ديگر راهكاري كه نويسنده ارائه مي كند شايد براي يك 
ده هزارم زوج ها كاربرد داش��ته باشند - با فرض اينكه 
زوج هاي بارور هم نخواهند بچه به دني��ا بياورند - اما 
عملًا براي زوج هاي ديگر بچه اي نخواهد بود. در ثاني 
اگر اين حكم را بپذيريم كه كسي حق ندارد بچه به دنيا 
بياورد در آن صورت حتي كودكان بي پناهي هم وجود 
نخواهند داشت كه زوج هاي علاقه مند به بچه داري، آنها 

را به فرزندخواندگي قبول كنند! 

زخم مادرِ زمين با بچه دار نشدن 
خوب خواهد شد؟

در بخش ديگري از پس��ت هاي اين پيِج آمده اس��ت: 
»هر انسان يك حركت است و ما با پيوستن به بچه دار 
نشدن، نزديك تر خواهيم شد به صلح و كمك به محيط 
زيس��ت و فقر جهاني. نگوييد من ب��ه تنهايي كاري از 
دستم برنمي آيد. بزرگ ترين حركت ها اولين بار با يك 
نفر شروع مي شود. ما انسانيم و داراي قوه تشخيص و 
زبان تبادل اطلاعات. اين تفاوت ما با حيوانات است. من 
ميخواستم پيجي به همين اسم بسازم ولي وقتي سرچ 
كردم ديدم كسي چنين پيِجي رو ساخته - يعني شما - 
و خوشحال شدم كه كسي مثل خودم پيدا كردم و پيِج 
رو لايك كردم و پيِج ديگري نساختم ولي يه پيشنهاد 
دوستانه...  اي كاش پيِج رو به انگليسي هم مي نوشتيد 

چند وقت پي��ش در فيس بوك به پيِجي بر خوردم كه نويس��نده اش، 
     بهروز  
يارمنش

باورهاي خود را درباره بچه دار نشدن منتشر مي كرد. در پيشاني اين 
پيچ از قول نيچه آمده بود: »زادن رنج بار اس��ت، چرا باز بايد زاد؟ مگر 

آدمي جز موجودات شوربخت چه مي زايد؟«
و در پروفايل آمده بود: »ما اعضاي اين پيِج همگي عاشقِ بچه ها هستيم و به جرئت ميگم 
كه عشقِ بيش از حدِ ما به بچه ها باعث ميش��ه كه مخالفِ به دنيا اومدنشون باشي ... اگر به 

فكرشون نبوديم براي دلِ خودمون و با خودخواهي تمام به دنيا مي آورديمشون.«
 و بعد در ادامه چند پس��ت و كامن��ت آمده بود كه به برخ��ي از آنها – عين��اً حتي با حفظ 
رسم الخط - اشاره مي شود: »يه چيزايي توي زندگي هست كه ذهن آدم رو هميشه با خودش 
درگير ميكنه و تبديل ميشه به دغدغه، اين چيزي كه ميخوام بگم يكي از اون دغدغه هاي 
ذهني منه. راستش من يكي از اونايي هستم كه واقعاً دوس��ت ندارم موجودي رو كه هيچ 
اراده اي از خودش نداره با ميل خودم وارد اين دنيا كنم، اما خب تقريباً نود درصد مردم دنيا 
اين جوري فكر نمي كنند و در مورد توليد نس��ل، نظر ديگه اي دارن، حالا واسه خودشون 

دلايل خاص خودشون رو هم دارن، كه يه مبحث ديگه هست و بحث خودش رو ميطلبه. 
حالا سؤالي كه هميشه براي من پيش مياد اينه كه چرا حتماً اين بچه بايد از خون خودمون 
باشه؟ چرا مثلا به اين فكر نمي كنيم كه ميشه يه بچه بي پناه رو كه هيچكس رو تو اين دنيا 
نداره به فرزندخوندگي بپذيريم و با اين كار هم خودمون به اون چيزهايي كه فكر مي كنيم 
با اومدن بچه نصيبمون ميشه، برسيم و هم يه موجود ناتوان و بي پناه رو از آينده اي نامعلوم 
و در اكثر موارد شوم و تاريك نجات بديم. واقعاً جواب اين سؤال چيه؟ خوب خيلي ها ممكنه 
بگن ما از كجا بدونيم اين بچه از چه خانواده اي هست و ذاتش چيه؟ بايد بگم پس نقش تعليم 
و تربيت والدين اين وسط چي ميشه؟ مگه نه اينكه بچه ها مثل يه لوح سفيد ميمونن و اون 
چيزي در ضميرشون شكل ميگيره كه ما بهشون ياد ميديم. بعضي ها هم ميگن بچه بايد از 
خون خودمون باشه كه خوب اين از نظر يه جورايي خودشيفتگيه، اينكه من اينقدر از خودم 
رضايت دارم كه دلم ميخواد يه موجود ديگه رو از درون خودم خلق كنم - اميدوارم به كسي 
بر نخوره و رو حساب توهين گذاشته نشه، نظرم رو گفتم - خلاصه خيلي ها هزار و يك دليل 

ميارن كه من فكر ميكنم براي هر كدوم جوابي هست بالاخره. 
ولي واقعاً كاش كمي بيش��تر به اين موضوع فكر كنيم و بهتره بگم از ي��ه ديد ديگه به اين 
قضيه نگاه كنيم، شايد، شايد، شايد بشه با تغيير ديدگاه ما، روزي بياد كه خيلي از فرشته 
كوچولوهاي بي پناه، مجبور نباشن تنهايي رو تحمل كنن و قلب كوچولوشون با كمك ما 

سرشار از عشق و مهربوني بشه.« 
در اين پسُت نويسنده اين سؤال را مطرح مي كند كه چرا خانواده هايي كه اصرار مي كنند 
بچه به دنيا بياورند و اين بچه حتماً از خون خودشان بايد باشد، به جاي بچه به دنيا آوردن 
نمي روند بچه بي پناهي را به فرزندخواندگي قبول كنن��د تا هم بچه ناتوان و بي پناهي را از 
آن وضعيت خلاص كنند و هم در زندگي شان به يك بچه برس��ند؟ جداي از اينكه همين 
امروز بس��ياري از زوج هاي نابارور، همين پيشنهاد نويس��نده را عملي مي كنند اما فرض 

 آنقدر عاشق بچه ام 
كه دوست ندارم بچه اي به دنیا بیاورم!

نگاهي به محتواي پيِج »مخالفان بچه دار شدن« ـ  فيس بوك
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براي بين المللي شدنش، چون كه من فكر مي كنم اين 
معضليه كه كل دنيا رو گرفته نه فقط ايران رو. انسان ها 
با برتري جوي��ي و توهم خاص- اش��رف مخلوقات!! - 
بودنشون با توليد مثل انبوه و رش��د سريعشون بعد از 
انقلاب صنعتي، نه تنها كه نس��ل خودش��ون رو دچار 
بحران هاي فجيع انساني مثل گرس��نگي و بيماري و 
رنج احساس��ي و فكري كردن بلكه زمي��ن زيبا يعني 
سياره كم نظيرمون رو هم به نابودي نزديك كردن. با 
برداشت هاي وحشيانه و زياده خواهانه ناشي از افزايش 
سرسام آورشون و كشتار انواع گونه هاي حيواني و آبزي 
كه زمين دچار بحراني ش��ده كه در عمر 4/54 بيليون 
ساله اش تجربه نكرده. اگر انسان ميدونست كه چنين 
شرايطي به سادگي با بچه دار نشدن ترميم ميشه چون 
زمين ما به طور غريزي، بزرگ ترين بحران هاي زيست 

محيطي خودش را تا به حال ترميم كرده. 
انسان ها به جاي بچه دار شدن، به مدت يك يا چند نسل 
با كمك آمار دولتي بچه دار شدن رو متوقف مي كردند 
و به جاي كشت و كشتار و جنگ و خونريزي بچه هاي 
يتيم و بي سرپرست يا گرسنه و فقير باقي مانده رو به 
سرپرس��تي مي گرفتند و اينگونه دوباره بهشت رو بعد 
از چند نس��ل تجربه مي كردند ولي افس��وس كه اين 
آرمان تعداد كمي انسان بيش نيست چون نسل انسان 
بي مسئوليت تر و كم هوش تر از اينگونه فكر كردنه و در 
مخيله اش نمي گنجه كه در حال چه ويرانگري در روي 
اين سياره است و اندوهبار اينكه تمام دولت هاي دنيا با 
افكاري سودجويانه هرگز معظلي اين چنين بزرگ رو به 
مردم آموزش نمي دهند براي اهداف شوم و سودجويانه 
و قدرت طلبانه خود... متأس��فانه ما تمام اين ميراث رو 
با غرور ميس��پريم به نسلي كه با عش��ق عميق ولي با 
حركتي بدون فكر و نس��ل به نسل در حال توليدشون 
هستيم ما كه خواهيم مُرد بدا به حال كودكان نازنيني 
كه توليدشون كرديم و بدا به حال موجودات بيگناه و 

زمين يعني مادرِمان.« 
در اين پس��ت وعده داده ش��ده كه اگر دو سه نسل از 
خير بچه دار شدن بگذرند، زمين شاهد رويش بهشتي 
خواهد شد كه سال هاس��ت از آن بي بهره مانده است. 
اشكالات متعددي در اين پست هم وجود دارد از جمله 
اينكه تاراج منابع طبيعي به بچه دار شدن گره زده شده 
است و يادداشت مي گويد اگر حال زمين زار و نزار است 
به خاطر اين است كه بعد از انقلاب صنعتي، بچه هاي 
زيادي به دنيا آمدند. در واقع ادعا شده است اگر ما امروز 
به اين حال و روز افتاده ايم به خاطر وجود بچه هاي به 
اصطلاح بي گناه و معصوم اس��ت، پس بايد نس��ل اين 
بچه ها را از روي زمين كند، در حالي كه حقيقتاً بسياري 
از بحران هايي كه امروز با آن مواجهيم نه به خاطر وجود 
بچه ها بلكه به خاطر سياست هاي غلط جهاني، توزيع 
ناعادلانه منابع و ثروت ها و خوي چپاولگري قدرت هاي 

جهاني است. 

بچه دار شدن، نتيجه مغزشويي 
حكومت هاست؟

يك س��ؤال از خود بپرسيد. آيا انس��ان به خودي خود 
خواهان بچه دار شدن اس��ت يا اين تلقين و مغزشويي 
حكومت ها براي زياد شدن نيروي كار در جامعه است 
كه از طريق تلويزيون و اس��باب بازي براي دختران از 
س��نين پايين اين نياز را در انس��ان به وجود مي آورد. 

چرا در اسباب بازي فروشي ها انبوهي از عروسك هاي 
بچه و كالسكه و وسايل نگهداري از بچه براي دختران 
وجود دارد؟ س��ود اين س��رمايه گذاري ها به جيب چه 
كسي مي رود؟ آيا مي دانيد 98 درصد كل سرمايه دنيا 
در دست تعداد كمي از انسان ها قرار دارد و ما در آن 5 
درصد داريم تقلا مي كنيم. آيا مي دانيد به چه هدفي به 
دنيا آمديد و كاري كه الان داريد مي كنيد از كارگري 
تا مهندسي و پزشكي تنها كمكي است براي چرخيدن 
چرخ جامعه كارگري و داشتن يك ويلا و خودرو و پول 
كافي براي خوردن چيزي نيست كه در واقع بايد حق 
شما باشد. پيش��نهاد مي ش��ود كمي در مورد موضوع 
mind control و World's new order در 
اينترنت تحقي��ق كنيد تا به واقعي��ت زندگي خود پي 
ببريد. به محض اينك��ه در اين دو مورد اطلاعات كافي 
كسب كرديد - نه در منابع فارسي- تازه تمام وقايعي 
كه در اين دنيا اتفاق مي افتد برايتان روش��ن مي شود 
كه مسئله بچه دار شدن واقعاً مسئله اي كاملًا سطحي 
و پيش پا افتاده تلقي مي ش��ود. اين تنها به خود شما 
برمي گردد كه چق��در مي خواهي��د از اتفاقاتي كه در 
اطرافتان مي افتد باخبر شود يا مي خواهيد سر خود را 
مثل كبك در زمين كنيد چون ظرفيت مواجه شدن با 
واقعيت را نداريد. مسئله بچه دار شدن قسمت كوچكي 
از يك پروژه عظيم تر اس��ت كه به مح��ض اينكه از آن 
اطلاع پيدا كرديد ديد شما به تمام مسائل اين دنيا باز 
مي شود كه آن چيزي است كه در اينترنت و روزنامه و 

تلويزيون نمي توانيد بخوانيد و بفهميد. 
دنيايي كه ما در آن زندگي مي كنيم تنها شبيه سازي 
است كه از سوي يك سري افراد براي ما به وجود آمده 
است. اينجا جاي توضيح آن نيست و اين مسئله قابل 

توضيح دادن در چند خط نيز نيست. 
لطفاً سطح زبان انگليسي خود را بالا ببريد تا با مردم دنيا 
بتوانيد ارتباط بر قرار كنيد و تنها تحت تأثير منابع آلوده 
فارسي نباش��يد و بيش��تر در مورد اين مسائل تحقيق 
كنيد. شايد يك سال وقتتان را بگيرد ولي ارزش بيداري 
شما با هر موفقيتي كه در زندگي به دست بياوريد قابل 

مقايسه نيست. جوينده يابنده است. موفق باشيد.« 
اما آنچه در اين پس��ت آمده آش��فته، بي ربط و حتي 
از حيث مقدم��ه و مؤخره چيني، هذيان آلود اس��ت. 
نويسنده به همه آدم هايي كه بچه دار شده اند يا قصد 
بچه دار شدن دارند مي گويد كه چون سواد انگليسي 
شما پايين است و از دنيا و روابط آن چيزي نمي دانيد، 
بچه دار شده ايد يا مي خواهيد بچه دار شويد. اين گزاره 
زماني مي تواند موجه باشد كه در كشورهاي انگليسي 
زبان، هيچ بچه اي به دنيا نيامده باشد كه اگر اينگونه 
باشد اساساً كشوري انگليسي زبان هم در كار نخواهد 
بود. از طرف ديگر عبارت هاي اين پست، تحقيركننده 
اراده فردي و مقهور كردن آن در چتر قدرتي است كه 
به روش��ني درباره آن صحبت نمي شود كه به راستي 
ماهيت و جنس اين قدرت چيست؟ نويسنده مي گويد: 
»مسئله بچه دار شدن قس��مت كوچكي از يك پروژه 
عظيم تر اس��ت كه به محض اينك��ه از آن اطلاع پيدا 
كرديد ديد شما به تمام مسائل اين دنيا باز مي شود كه 
آن چيزي اس��ت كه در اينترنت و روزنامه و تلويزيون 
نمي توانيد بخواني��د و بفهميد. دنيايي ك��ه ما در آن 
زندگي مي كنيم تنها شبيه س��ازي اس��ت كه از سوي 
يك سري افراد براي ما به وجود آمده است. اينجا جاي 

توضيح آن نيست و اين مس��ئله قابل توضيح دادن در 
چند خط نيز نيست.« همچنان كه مي بينيد نويسنده 
هيچ اش��اره اي به اينك��ه اين پروژه عظيم چيس��ت، 

نمي كند. 

آنقدر عاش�ق بچه ام كه دوست 
ندارم به دنيا بياورمش!

در پايان س��ه نمون��ه از كامنت هايي ك��ه در اين پيِج 
گذاشته شده مي آوريم. داوري با شما: 

� رومن گاري در »خداحاف��ظ گري كوپر« ميگه: دنيا 
براي بچه دار شدن، اصلاً آمادگي نداره. من دوست ندارم 
آزارم به كسي برسه، آن وقت چطور بچه خودم رو اذيت 
كنم؟ امروزه ديگه نميش��ه بچه دار شد. فقط جمعيت 
دنيا رو زياد ميكن��ي، آمار بالا ميره. حالا ساده س��ت، 
بچه دار ميشي. اما بعد يه روز بچه ات مياد راست توي 
چشمت نگاه ميكنه، چيزي نميگه، فقط نگاه ميكنه، 
همين. اون وقت چه كار ميكني؟ خودتو ميندازي روي 
پاش؟ يا چي؟ ما ميتونيم با هم خوشبخت باشيم و يه 
طفل معصوم مجبور نباشه كفاره اش رو بده. اين بچه 
وقتي بزرگ شد چه خاكي س��ر خودش بريزه؟ از كي 
كمك بخواد؟ از بيمه هاي اجتماعي؟ نه، بس��ه، قابل 

تحمل نيست!
� ما عاشق بچه ها هستيم و اين عش��ق به قدري زياد 
هس��ت كه دوس��ت نداريم به دنيا بياريمشون، چون 
اين دنيا لياق��تِ اون ها رو نداره، همونط��ور كه لياقتِ 

ما رو نداشت. 
� اي��ن پيِج يك��ي از كوچك ترين پيج ه��اي فيس بوكه. 
منظورم جمعيتي هس��ت كه تو اين پيج دورِ هم جمع 
شدن، بعد از پنج ماه كه از ساختِ اين پيج ميگذره تعدادِ 
ما به 59 نفر رس��يده 59 نفري ك��ه دل بزرگي دارن و با 
وجود عشق زيادشون به بچه ها، خودشون رو محكوم به 
بچه دار نشدن كردن، به تك تك تون كه خودم هم جزئي 
از شما هس��تم تبريك ميگم. بدونيد كه اين كار يكي از 

بزرگ ترين كارهايي هست كه ميشه انجام داد.  

انس��ان ها به جاي بچ��ه دار ش��دن، به مدت 
يك يا چند نس��ل با كمك آمار دولتي بچه دار 
ش��دن رو متوقف مي كردند و به جاي كشت 
و كش��تار و جن��گ و خونري��زي بچه ه��اي 
يتي��م و ب��ي سرپرس��ت ي��ا گرس��نه و فقير 
باق��ي مان��ده رو ب��ه سرپرس��تي مي گرفتند 
و اينگون��ه دوب��اره بهش��ت رو بع��د از چند 
نس��ل تجرب��ه مي كردن��د ولي افس��وس كه 
اين آرم��ان تعداد كمي انس��ان بيش نيس��ت
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دوست داشتم بشود، نشده است. اما هنگامي كه پرستارم 
گفت سالم و بچه آرامي است حسم به او بهتر شد. حالا به 
اين طرز تفكرم كه فكر مي كنم از خودم ناراحت مي شوم. 

هليا براي من بهانه زندگي است.« 
مريم، هفتادي، خانه دار از سه قلوهايش ياد مي كند: »دو 
سال پيش سه  قلو باردار بودم كه در شش ماه و نيم بارداري 
دچار زايمان زودرس ش��دم. هيچ وقت دلهره و ترس آن 
شب را فراموش نمي كنم. انگار چيزي كه با تمام وجود مال 
خودم باشد داشت از وجودم جدا مي شد و من براي حفظ 
آن هيچ كاري نمي توانستم انجام بدهم. روز اول يك قل و 
روز بعد قل دوم را از دست دادم. درد مي كشيدم و به خدا 
التماس مي كردم قل س��وم را به من ببخشد. محمدرضا 
يادگار خواهر و برادرش براي من و خانواده ام است. حالا 
آمده ام با دكتر مشورت كنم ببينم براي بارداري مجدد 
اقدام كنم يا نه. برايم دعا كنيد. هم شما هم مخاطبانتان. 

خيلي بچه دار شدن را دوست دارم.« 

ملاقات با مادرها 
در رصدگاه جنين ها

اينج��ا يك مركز س��ونوگرافي اس��ت؛ رصد م��اه به ماه 

داستان تولد كودكان امروز فقط به زايشگاه ها منحصر نمي شود. اگر تا يكي، دو دهه پيش براي 
سراغ گرفتن تولد كودكان بيشتر زايشگاه ها مطرح بودند اما امروز انواع و اقسام آزمايشگاه ها، 
مراكز سونوگرافي و مطب هاي پزش��كان محل مراجعه زنان بارداري است كه قصه پركشش 
و پرالتهاب تولد را دنبال مي كنند، تفكرات و انديشه هاي اين زنان در تولد فرزندان شان يكي 
از اضلاع مهم آن چيزي اس��ت كه امروز در بحث جمعيت نقش آفريني مي كند. گزارشي كه 
مي خوانيد در سه مكان تهيه شده است؛ مطب يك دكتر متخصص زنان، يك مركز سونوگرافي 
و سرانجام يك مركز مشاوره ژنتيك. در ادامه ارتباط تلفني و رودرو با زوج هايي داشته ايم كه به 

تازگي تجربه بچه داري را از سر گذرانده اند. 

هليا براي من بهانه زندگي است
جز يك خانم كه با همسرش آمده، فضاي مطب زنانه بود. گوشه  اي ايستادم و تعداد 
مراجعه كنندگان را چشمي شمردم، 20 نفر بودند كه از اين تعداد، هشت خانم باردار به نظر 
مي رسيدند. جايي براي نشستن و همكلام شدن با خانم هاي باردار نبود، بعد از 20 دقيقه انتظار 

خسته كننده جايي يافتم و هم صحبتي براي خودم پيدا كردم. 
زهرا شصت و سه اي خانه دار از حس دوران بارداري اش مي گويد: »دو ماهه فرزند دومم را باردارم. 
سر بارداري دخترم به شدت مي ترسيدم و مراجعه به دكتر برايم كابوس بود. شبانه روز به روز 
زايمانم فكر مي كردم و دوست داشتم هميشه حامله بمانم و فرزندم به دنيا نيايد كه من درد 
بكشم. 9 ماه در آخر سختي و سنگيني اش خيلي زود گذشت. اولين بار كه دخترم را ديدم حس 
گنگ و نامفهومي به من مي داد هم دوستش داشتم هم نداشتم. به كسي كه 9 ماه در درونم 
بود و يك عمر قيافه اش را براي خودم ترسيم كرده بودم، نگاه و حس مي كردم به آن زيبايي كه 

آن طورها كه فكر مي كردم پيدا كردنش�ان سخت نبود. بيشتر از نيم س�اعت طول نكشيد كه در يك حلقه دوس�تانه به نام 15 مادر 
رس�يديم. 15 مادري كه در اين ش�هر پراكنده بودند. مادرهايي كه بچه هايش�ان را به دني�ا آورده بودند و مادرهايي ك�ه قرار بود به 
زودي زايمان كنند. بعضي هايش�ان را از نزديك مي ش�ناختم و بعضي ها معرفي ش�ده بودند. با بعضي هايش�ان تلفني و با بعضي ها در تلگرام حرف زدم. از 
10 زن تازه مادر ش�ده و پنج زن باردار درباره حس مادر ش�دن س�ؤال كردم. زن هايي كه فرزندانش�ان به دنيا آمده بودند اغلب حس مادري ش�ان را با درد 
آميخته با شادي توصيف مي كردند. آنها معتقد بودند حس ايثار و محبتي كه قبل از تولد نوزادش�ان داشتند يك دهم حس اكنون نبوده  است. بيشترشان 
معتقد بودند اگر در سال هاي س�پري شده حس امروزشان را داش�تند چند س�الي را كه براي به دنيا آوردن فرزند تعلل كرده اند از دست نمي دادند و هرگز 
اينقدر دير مادر نمي ش�دند. زنان باردار به عميقي و آگاهي زنان مادر ش�ده نمي توانس�تند احساس ش�ان را بيان كنند و هنوز در يك س�ردرگمي بودند. 
آنها تنها حس عميق مادري را زماني پيدا مي كنند كه جنين با پا يا دس�ت به شكمشان فش�ار مي آورد و آنها مي توانند به وضوح جسم فرزندشان را حس 
كنند و حدس هايي حتي در اين باره بزنند. يكي از آنها مي گويد:»وقتي دلم برايش تنگ مي ش�ود چند ضربه كه به شكمم وارد مي كنم دست هايش را جلو 
مي آورد و من وقتي دست هايش را مي بينم آنقدر ذوق زده مي شوم كه دوس�ت دارم بارها اين كار را تكرار كنم كه براي ثانيه هاي بيشتري دستش را ببينم.« 

ازدواجمان 12 سالهپسرمان 2 ساله است 

مريم  داوريان

  گفت وگو با 15 مادر و حضور 
  در 3 مركز مختص مادران باردار
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جنين هاي در حال رشد. اينجا دخترك ريز جثه اي است 
كه هي به مادرش هر چند دقيقه مي گويد برويم خسته 
ش��دم و مادرش به او مي گويد: »دوست نداري بفهمي 
آبجي داري ي��ا دادش؟ بايد صبر كني.« به سمتش��ان 

مي روم با مادرش همكلام مي شوم. 
از او پرسيدم: دوس��ت داري دختر داشته باشي يا پسر؟ 
كمي فكر كرد و جواب داد:»خودم كه دوس��ت دارم دو 
جنس را داشته باشم اما از طرفي مي گم اگر دختر شود با 
اين دخترم جفت مي شوند و بيشتر به درد هم مي خورند. 
از طرفي ديگر اگر دختر شود چون شوهرم، تك پسر است 
مي ترسم خانواده اش مجبورمان كنند يكي ديگر بياوريم 

كه پسر شود. نميدونم پناه برخدا.«
تا به خودم مي آيم مي بين��م دخترش تمام برگه هايم را 
خط خطي كرده و حاضر هم نيست يادداشت هاي پر از 
خط هاي كج و معوج را هم تحويل دهد. بالاخره با توسل 

به زور يادداشت هايم را پس مي گيرم. 
حميده، شصت و يكي، پرستار دليل دير بچه دار شدنش 
را توضيح مي دهد: »هفت سال است ازدواج كرده ايم اما 
تازه اولين فرزندمان را باردارم. مش��غله كاري و درس از 
دلايلي بود كه دير اقدام به بارداري كردم.« از او مي پرسم: 
در اين مدت اطرافيان براي بچه دار ش��دن به شما فشار 
نمي آوردند؟ با خن��ده جواب مي ده��د: »اطرافيان كه 
دائم نظر مي دادند. از س��ال اول ازدواجمان فشار بوده، 
كمي با ملايمت و نصيحت، كمي ب��ا تهديد و اين اواخر 
هم با زدن برچسب نازايي، بنده نوازي كرده اند. حالا كه 
حرف به اينجا رسيد بايد بگويم كه يكي از دلايل بچه دار 
نشدن ما اين بود كه خودمان به پذيرش پدر و مادر شدن 
برسيم با حرف كسي، نيش و كنايه ها ناآگاهانه بچه دار 
نشويم. دوستاني دارم كه به خاطر حرف مردم كه نازايي 
يا تك زايي بچه آورده اند. هنگامي كه پاي درددلش��ان 
مي نشيني به اشتباهشان اقرار مي كنند.« از او مي پرسم 
براي بچه دار ش��دن كتابي مطالعه كرده اي يا مش��اوره 
گرفته اي؟ با لحني قطعي جواب مي دهد: »بدون شك. 
من دو سال اس��ت از زنان اطرافم كه تازه بچه دار شدند 
اطلاعات مي گيرم. كتاب »دوران بارداري« را خوانده ام و 
سي دي هاي دكتر مجد را در برخورد و تربيت بچه ها در 
سنين مختلف گوش داده ام. نه تنها خودم بلكه همسرم 
را هم آگاه مي كنم. هر چه باش��د فرزند يك زوج معرف 

هويت و شخصيت والدينش است.«
بهاره، هفتاد و چهاري، دانشجو: »يك سال است ازدواج 
كرده ام و ش��ش ماهه باردارم. خيلي دوس��ت داش��تم 
زود ازدواج كنم و فرزنددار ش��وم.« از او مي پرسم آيا با 
سختي ها و مس��ئوليت بچه داري آشنايي كامل داري؟ 
جواب روشني مي دهد: »مادرم را خدا حفظ كند. من از 
زمان ازدواجم به جرئت مي توانم بگويم يك ماه هم غذا 
درست نكردم. كارهايم را انجام مي دهد. وقتي بچه ام هم 
آمد تنهايم نمي گذارد.« حرف هايش كنجكاوم مي كند از 
او مي پرسم دوست داري در آينده فرزندت چه كاره شود؟ 
با حالت بي خبري مي گويد: »اهُ! شما به چه چيزهايي فكر 
مي كني. من دوست دارم دنيا بيايد و لحظاتم را شيرين 

كند. به خودش ربط دارد چه كاره مي شود.«

دوست ندارم سلامت فرزندم را به 
خطر بيندازم

وارد مركز مشاوره ژنتيك مي شوم، دو زوج جوان در حال 
جواب دادن به سؤال هاي داخل برگه هايي هستند كه از 

منشي گرفته اند. به سمت منشي مركز مي روم و قبل از 
اينكه مجالي براي گفتن چيزي بيابم مي گويد: »خانم 
مش��اوره ژنتيك بدون نامزدتان نمي شود، تخصص ما 
مش��اوره ژنتيك قبل از ازدواج اس��ت.« دليل حضورم 
را توضيح مي دهم، او از م��ن مي خواهد منتظر بمانم تا 
سرشان خلوت شود. به  نظرم آمد براي انتظار كشيدن 
بهترين جا صندلي نزديك يكى از اين دو زوج است كه 
در زمان انتظار با آنها صحبت كنم. به سمت زوج مظفري 
رفتم و با آنها گفت وگويي كردم. خانم مظفري، هفتاد و 
دويي، دانشجوي حسابداري: »قبل از هر صحبتي بايد 
جواب كنجكاوي شما را بدهم كه چرا فاميل ما يكي است. 
همين هم نسب بودن من و پسرعمويم ما را براي آزمايش 
ژنتيك به اينجا كشانده اس��ت. سال هاست در خانواده 
ما ازدواج فاميلي نمي ش��ود اما ما به ه��م علاقه داريم و 
امروز آمده ايم ببينيم علاقه  مان به شخص سومي آسيب 
نرساند و در يك اقدام خودخواهانه باعث تولد فرزندي با 

مشكلات ژنتيكي نشويم.«
آقاي مظفري، شصت و نهي، كارمند: خيلي دچار دلهره 
مي شوم وقتي فكر مي كنم فرزندي بيمار داشته باشم. 
براي دادن آزمايش ژنتيك من خيلي اصرار داشتم چون 
هرگز دوست ندارم سلامت فرزندم را به خطر بيندازم. 

يكي از هدف هاي مهم ازدواج، فرزند دار شدن است، اين 
فاكتور مهم را نمي ش��ود به واسطه علاقه نديد گرفت يا 

آرماني گفت بچه دار نمي شويم.«
مريم قوي پيش��ه مش��اور ژنتيك در مورد بيماري هاي 
وراثتي هش��دار مي دهد: »افرادي ك��ه در خانواده هاي 
آنه��ا نابيناي��ي م��ادرزادي، كوتولگ��ي، ناش��نوايي، 
عقب ماندگي ذهن��ي، تالاس��مي، هموفيلي، اختلالات 
عصبي و عضلاني وجود داشته، بهتر است براي مشاوره 
ژنتيك به مراكز معتبر مراجعه كنند. مشاوره ژنتيك قبل 
از ازدواج، قبل از ب��ارداري و در دوران بارداري مي تواند 
كمك شاياني به پيشگيري كند كه بدون شك بهترين 

زمان براي مشاوره همان قبل از ازدواج مي باشد.«
كندترين نبض حيات در همين مراكز زده مي شود جايي 
كه دو نفر براي با هم ماندن و تولد فرزندي به واس��طه 

آزمايش هاي دقيق علمي تصميمي آگاهانه مي گيرند. 

12 سال از ازدواج مان مي گذرد 
و پسرمان دو ساله است

تلاش براي به دنيا آوردن فرزن��د گاهي با چالش هايي 
روبه رو مي ش��ود. اين چالش ها به همراه��ي و همدلي 

متخصصان نازايي تا درصد بالايي مرتفع و باعث تولدي 
هرچند س��خت مي ش��ود. خانواده رحمتي هم اكنون 
صاحب پسري دو ساله هس��تند كه بعد از هشت سال 
پيگيري و درمان صاحب آن ش��ده اند. خانم رحمتي از 
دغدغه هاي ديروز و باورهاي امروزشان صحبت مي كند: 
»12 سال است از ازدواجمان مي گذرد. ناشكري نمي كنم 
اما هم دوره  اي  هاي ما الان فرزندانشان به مدرسه مي روند 
ولي پسر ما تازه وارد دو سال شده است. ميليون ها تومان 
خرج كرديم و هر م��اه فقط يك هدف داش��تيم؛ تولد. 
زماني كه يكي از آش��نايانم بدون دردسر صاحب دوقلو 
شد و در مواظبت آنها آنقدر سهل انگار بود كه اين بچه ها 
سالي يك بار روانه بيمارستان مي شدند، هنوز به چهار 
سال نرسيده يكي از آنها شش تا دندانش به عصب كشي 
رسيد. در خلوت خودم كلي غصه خوردم و گريه كردم، 
گفتم خدايا اين انصاف است دوتا دوتا به يكي بدهي و اين 
وضع امانتداري اش باشد. آن وقت سال ها من آرزو به دل 
بمانم. هنوز چرايي اين وضعيت برايم روشن نشده است 
اما وقتي به سال هاي انتظار فكر مي كنم مي بينم من فقط 
بچه مي خواستم و عمق مسئوليت بچه دار شدن را درك 
نمي كردم. اميدوارم بچه ام به خاطر تك بودنش، توجه 
زيادي شوهرم و خانواده دو طرف حساس و لوس نشود، 

چون در سال هايي كه با خانواده هايي كه مثل ما سخت 
بچه دار شدند برخورد داشتم همه از اين مسئله مي نالند 
كه به خاطر انتظ��ار طولاني؛ در تربيت، س��ختگيري و 

هدايت فرزندشان كوتاهي كرده اند.« 
فرزند دار ش��دن تنها زايش و به دنيا آوردن موجودي 
ديگر نيس��ت. از همان زماني كه تصمي��م بر به وجود 
آوردنش گرفته مي شود، بايد تمام مسئله هاي هويتي 
فرد جديد براي والدينش ش��كل بگي��رد. اين والدين 
هستند كه با آگاهي از شرايط جامعه تا حد مجاز بايد 

يك فرد تازه به عرصه آمده را راهنما باشند.

حس تازه مادر و حلواي تن تناني
به قول قديمي ها كه بسيار بجا و دلنشين سخن 
نغز گفته اند بايد كلام را اينگونه ب��ه پايان ببرم: بچه دار 
شدن براي يك زوج حلواي تن تناني و تا نخوري نداني 
است. در اين مدت با افراد گوناگوني همكلام شدم و به 
اين نتيجه رسيده ام به واقع تا تجربه نكني وارد دنياي پر 
احساس و متفاوتش نخواهي شد و نفس هايت با حس 
فرزنددار شدن گره نخواهد خورد. همين جا براي تمام 

آمده ها و نيامده ها آرزوي سلامتي مي كنم.   



محدثه گذري 
به مادران چند 

دهه قبل مي زند 
و مي گويد مادران 
ما گله دارند از اين 

همه آزمايش ها 
و هزينه هايي كه 

بابت تولد يك كوك 
به جان مي پذيريم. 

مي گويد زني كه 
مي خواهد بچه دار 
شود وقتي آگاهي 

ندارد راحت تر 
است مثل مادران ما 

كه بدون كمترين 
استرسي صاحب 

چندين فرزند 
مي شدند و به 

سلامت كودكانشان 
ايمان داشتند

مادران  زیر  سقف  كوتاه  حمایت
س��اعت 6 عصر در يكي از 

    ياسمن 
بلوردي

فرعي هاي خيابان مدني 
ته��ران. با نگران��ي تأكيد 
مي كند كمي ش��تاب به 
كارم بدهم و سريع تر وارد 
خانه شوم تا س��رماي بيرون وارد خانه نشود. 
كفش هايم را گوش��ه اي مي گذارم و وارد خانه 
مي شوم. گرماي خانه كمي غيرمتعارف است، 
احساس مي كنم گونه هايم گل انداخته است. 

گوشه هال در آرامش و بي سر و صدا خوابيده 
است. تنها گاهي لبخندي گوشه لبانش نقش 
مي بندد، گويي كس��ي در خواب ب��ه او لبخند 
مي زند يا حرف خنده داري در گوشش زمزمه 
مي كند. نامش ماني است و كمتر از دو ماه است 
كه مهمان ما زمينيان شده اس��ت. به واسطه 
غيرايران��ي بودن پدرش، هنوز شناس��نامه اي 
برايش صادر نشده است و به رغم اينكه شهروند 
ايراني است، هنوز او را نپذيرفته اند و به ثبت نام 
و نشانش در شناس��نامه مادر بسنده كرده اند. 
مادر ماني گل��ه دارد از اجرايي نش��دن قانون 
پذيرش تابعيت ايراني و مي گويد به  رغم اينكه 
چهار ماه دوندگي كرده اند تا بتواند اجازه ازدواج 
با همسر سوداني اش را بگيرد و ازدواجي قانوني 
داشته باش��ند فرزندشان را مس��تحق داشتن 
حقوق يك ش��هروند ايراني نمي دانن��د و او را 

بيگانه مي خوانند. 
درد دل هايش زياد است و بجا، اما امروز مهمان 
اين خانواده سه نفره شده ايم تا از چند و چون 
تولد كودك نورس��يده و هزينه ه��اي تولدش 

بدانيم. 
محدثه مادر ماني 35 ساله است و اهل اسفراين. 

فوق ليسانس ادبيات عرب است و به قول خودش تا اطلاع ثانوي شغلش مادري 
است. پدر ماني، هيثم 40 ساله اهل كشور سودان و 15 سال است مقيم ايران 
شده است. فوق ليسانس روانشناسي كودكان اس��تثنايي دارد و در راديوي 

برون مرزي مشغول به كار است. 
بعد از كمي گپ و گفت بالاخره سراغ اصل مطلب مي رويم و مي گويم »مخلص 
كلام اينكه مي خواهم بدانم اضافه شدن ماني به جمع خانوادگي شما چقدر 

برايتان آب خورد؟«
محدثه دومين حاملگي اش موفقيت آميز بوده و مادر شده، بنابراين بارداري 
دومش مستلزم تعدادي آزمايشات بيش��تر بوده است. او بعد از آزمايش هاي 
قبل از بارداري و به اصطلاح چكاپ كه قاعدتاً براي اطمينان از سلامت مادر 
است از غربالگري نام مي برد كه هر بار هزينه اي بين 200 تا 300 هزار تومان 
دارد. غربالگري محدثه به علت مش��كلات كروزومي انجام مي شده و اولين 
نوبت غربالگري در فاصله هفته 11 تا 13 بارداري، دومين غربالگري در فاصله 

14 تا 17 ام بارداري و ... بوده است. 
از آزمايشي به نام cvs و آمينوسنتز با هزينه اي بالغ بر يك ميليون و 600 هزار 
تومان سخن به ميان مي آورد كه كل هزينه آن بر دوش خانواده است و بيمه 

چيزي پرداخت نمي كند. 
هيثم كه به گفته همسرش بعد از دو ماه تازه به حالت اوليه اش بازگشته و شوخ 
و شنگ شده است، نسبت به ماني بسيار حساس است و اصرار دارد كه سر و 
صدايي در خانه نباشد تا ماني بتواند بخوابد و زودتر بزرگ شود چرا كه شنيده 
است هورمون رشد در هنگام خواب ترشح مي شود. او جمع ما را ترك مي كند 
گويي مي خواهد ما راحت تر صحبت كنيم. مانند هموطنان جنوبي چهره اي 

سبزه دارد و به گرمي برخورد مي كند. 
محدثه گذري به مادران چند دهه قبل مي زند و مي گويد مادران ما گله دارند از 
اين همه آزمايش ها و هزينه هايي كه بابت تولد يك كوك به جان مي پذيريم. 
مي گويد زني كه مي خواهد بچه دار شود وقتي آگاهي ندارد راحت تر است مثل 
مادران ما كه بدون كمترين استرس��ي صاحب چندين فرزند مي شدند و به 
سلامت كودكانشان ايمان داشتند. در حالي كه خود او به علت ترس و استرس 
از سلامت جنينش، هنگام خريد قرص هاي مولتي ويتامين ترجيح داده است 
با هزينه اي بيشتر مولتي ويتامين خارجي تهيه كند و مديون بچه اش نشود. 

تمام سونوگرافي هايش را با بيمه و با مبلغ 35 هزار تومان انجام داده است، به 

 با 2 مادر كه يكي، دو ماه است خانه هايشان بوي نوزاد گرفته است 

ما و مادرها
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مشترك صاحب فرزند شده اس��ت. 22 روز است 
كه خانه اش حال و هواي كودكي دارد و با ورود به 
خانه مي توان بوي تن كودك را استشمام كرد. به 
آرامي به نشانه سكوت انگشتش را جلوي دهانش 
مي گيرد و ما را متوجه مي كند كه خواب كودكش با 
كوچك ترين صدايي آشفته و غوغايي در خانه به پا 
مي شود. باورم نمي شود اين موجود كوچك نحيف 
چنين هيولاي ترسناكي باش��د كه مادرش را تا به 

اين حد ترسانده و محتاط كرده است. 
مي گوي��د ترس��ناك تر از هزينه ه��اي جورواجور 
بارداري، شب نخوابي هاي كودك و بي قراري هاي 
ناملموسش است كه دست تنها نمي دانم چه بايد 

بكنم و چگونه آرامش كنم. 
ليلا از همان دوره پيش از بارداري تحت نظر پزشك 
متخصص زن��ان و زايمان بوده اس��ت. او به خاطر 
ضع��ف بدني، كمبود كلس��يم و نارس��ايي خفيف 
قلبي، مادر ش��دنش كمي خطرناك ب��وده و بايد 
تحت مراقبت ويژه قرار مي گرفته اس��ت. در واقع 
بيش��ترين هزينه هاي پيش و پس از ب��ارداري را 
بابت تقويت خود و حفظ س��لامت جس��ماني اش 
پرداخته است. او از آزمايش خون 200 هزار توماني 
و س��ونوگرافي هاي 3 بعدي 100 تا 150 هزار نام 
مي برد كه به دليل شرايط قلبي اش و براي اطمينان 

از سلامت جنين پرداخته است. 
چانه مان تازه دارد گرم مي ش��ود كه ن��وزاد خانه، 
اميرحسين نق نقي مي كند و مادرش مثل فشنگ 
از جا مي پرد و س��رش را كنار گوش نوزاد مي برد و 
بيخ گوشش »هيششش هيششش« مي كند. خدا 
مي داند چه سرّي در اين آواس��ت كه نوزاد بعد از 
دقايقي دوباره آرام مي گي��رد. پس آنقدرها هم كه 
تصور مي كردم ترسناك و غيرقابل كنترل نيست، 

خيالم كمي راحت تر مي شود. 
علاوه بر هزينه هاي پيش بيني شده و متعارف، ليلا 

بالاجبار هزينه هاي مازادي مثل هزينه هاي »آمپول 
روگام« كه به دليل تفاوت گروه خوني مادر و كودك 
است را نيز چند بار متحمل شده است. شاكي است 
و برافروخته مي ش��ود وقتي كه صحب��ت از بيمه 
مي ش��ود و مي گويد بيمه حت��ي هزينه غربالگري 
را نيز متقبل نمي ش��ود. نمي دانم دولت چرا دم از 
بچه دار شدن و ازدياد جمعيت مي زند در حالي كه 
در اين راستا حتي كوچك ترين حمايت هاي مالي 

خود را از خانواده ها دريغ مي كند. 
مشغول ش��ير دادن به نوزادش مي ش��ود و حاضر 
نيس��ت ديگر پاي صحبت مان بنش��يند. مي گويد 
هرچه بود تمام ش��د، از ما كه گذش��ت. ان شاء الله 
زوج هايي كه قصد بچه دار شدن دارند بتوانند زير بار 
هزينه هاي كمرشكن بارداري كه هر روز بيشتر از 

ديروز مي شود تاب بياورند. 
گفت وگو با اين دست از مادران مرا بيشتر از گذشته 
مجاب مي كند كه م��ادران و احتم��الاً پدران هم 
فرزندآوري را دوس��ت دارن��د اما آنها اي��ن انتظار 
منطقي و معقول را هم مط��رح مي كنند كه وقتي 
ظاهراً از عالي ترين مس��ئولان كش��ور تا مديران 
سطوح مياني همه موافق ازدياد نسل و فرزندآوري 
هس��تند نبايد حمايت ها صرفاً جنبه دستوري به 
خود بگيرد چ��ون در نهايت اين م��ادران و پدران 
جوان خواهند بود كه نسبت به تعداد فرزندهايشان 
تصميم خواهند گرفت اما تصميم آنها هم با توجه به 
شرايط معيشتي و اقتصادي و حمايت هاي بهداشتي 

و مشاوره اي و بيمه اي اتخاذ خواهد شد. 
البته رنج آورتر زماني است كه مي بينيم بسياري از 
زوج هاي نابارور، هزينه هاي هنگفتي براي بچه دار 
شدن پرداخت مي كنند و گاهي به لحاظ اقتصادي 
به مرز بحران مي رس��ند و حتي در شرايط بحراني 
قرار مي گيرند اما عملًا نهادي و مجموعه دولتي يا 

غيردولتي از آنها پشتيباني نمي كند.   

جز سونوگرافي سه بعدي كه براي تشخيص 
س��لامت جنين بوده اس��ت و يك سال پيش 

هزينه اش 120 هزار تومان بوده است. 
مي گويد سونوگرافي 3 و 4 بعدي در ظاهر براي 
عكس گرفتن از جنين است اما در واقع براي 
تش��خيص جزئيات دقيق مثل ستون فقرات 
جنين است. اگرچه در اين نوع سونوگرافي ها 
نيز مشكلاتي مانند مشكلات مغزي مشخص 

نمي شود. 
محدثه مي گويد به رغم مي��ل باطني مجبور 
به س��زارين ش��ده و ب��ا وجودي ك��ه در يك 
بيمارستان دولتي بس��تري بوده، 900 هزار 
تومان بابت عمل س��زارين پرداخته است. او 
مي گويد هستند بيمارس��تان هاي خصوصي 
كه هزينه هاي سزارين شان بالغ بر 6 ميليون 

تومان است. 
از تغذي��ه دوران ب��ارداري اش مي گوي��د كه 
حساسيت هاي خاصي داشته و سعي مي كرده 
است از هيچ هزينه اي براي تهيه بهترين مواد 

خوراكي دريغ نكند. 
البته هزينه ه��اي يك جنين ب��ه دنيا نيامده 
و نوزاد تازه متولد ش��ده به اين م��وارد ختم 
نمي ش��ود و بعد از تولد چند برابر مي شود. از 
تهيه پوشاك و شير خشك كمكي شير مادر 
گرفته تا چكاپ هاي 15 روز يك بار كودك و 
تب و بيماري هاي ناگهاني و ويزيت ها و ... اما 
محدثه فارغ از تمام هزينه هاي مالي كه براي 
كودكش داشته است بيشترين هزينه را وقت 
و زماني مي داند كه او و همسرش صرف ماني 
مي كنند. از آنجايي كه خانه دار است 80 تا 90 
درصد زمانش را شبانه روز به ماني اختصاص 
مي ده��د و مابق��ي زمان ها همس��رش هيثم 

مراقب نوزاد است. 
از محدثه درباره احتمال اينكه به فكر دوباره 
مادر شدن باش��د مي پرس��م و او بعد از كمي 
فكر مي گويد: اگر روزي تصميم بگيرم صاحب 
فرزند ديگري شوم، فقط و فقط به خاطر ماني 
خواهد بود چراك��ه نمي خواهم كودكي اش را 
در تنهايي و بدون همبازي س��پري كند و در 
بزرگسالي بدون پشتوانه بماند، وگرنه به رغم 
شعارهاي افزايش جمعيتي كه از سوي دولت 
داده مي شود با اين شرايط عدم حمايت دولت 
و هزينه هاي كمرش��كني كه ب��ر خانواده ها 
تحميل مي شود بچه دار ش��دن اصلًا منطقي 
نيس��ت. اگرچه هر خان��واده اي در حد توان 
جس��ماني، رواني و خانوادگ��ي اش در مورد 
تعداد فرزندانش تصميم مي گيرد اما شرايط 
فعلي ايجاب مي كند كه تنها نگران هزينه هاي 
كودكي اش نباشيم. به هرحال با بزرگ تر شدن 
كودك، هزينه ها و توقعات او نيز قد مي كشد و 

برآوردن آنها تاب و توان مي خواهد. 

نگهداري كودك اشكم را 
درمي آورد 

نامش ليلا اس��ت و بعد از چهار س��ال زندگي 

ما و مادرها
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نمي كنند و محبت را در بيرون از خانواده جست وجو 
مي كنند.

 
دوس�ت دارم بچه ه�اي زيادي 

داشته باشم
من ازدواج كرده ام و مي بينم خواهرم با تمام وجود به 
من كمك مي كند و تمام دغدغه ام را به دوش مي كشد. 
تمام كارهاي ازدواجم را خواهرم انجام داد. مي دانستم 
بهتر از خودم انجام مي دهد. با اينكه دوستان صميمي 
زيادي داشتم، اما ديدم دوستم به اندازه خواهرم برايم 
دلسوزي نمي كند. تمام سعي ام را مي كنم كه همين 
روندي كه در خانواده ام بوده داشته باشم و مثل مادرم 
رفتار كنم. به همين خاطر دوست دارم تعداد بچه هايم 

زياد باشد. 

دوران بچگي ما همه چيز 
فرق داشت!

الان همه چيز خيلي فرق كرده، م��ا در زمان كودكي 
خيلي به خودمان متك��ي بوديم. من تم��ام كارهايم 
را ب��ه خواهر يا ب��رادر بزرگ ت��رم مي گفت��م و خيلي 
كمك��م مي كردن��د. از طرفي مادرم تمام مس��ئوليت 
برادر كوچك ترم را به من س��پرده بود. اين طوري من 
مس��ئوليت پذير بار آمده ب��ودم. نكته ديگ��ر اينكه ما 
مي توانستيم برويم بيرون بازي كنيم، مي توانستيم در 

خانه تنها باشيم ولي الان اوضاع فرق كرده است. 
با توجه به پيشرفت تكنولوژي نمي شود يك بچه را تنها 

در اين اجتماع، جنگ و جدال و محبت و همدلي خودش را به موقع نشان مي داد، اما چيزي 
كه مهم بود، اين بود كه كسي ديگري را ناديده نمي گرفت. خوب ها و بدها هويت داشتند و 

بودنشان براي بقيه پذيرفته شده بود. 
كس��ي س��رش در لاك تنهايي فرو نمي رفت و ديگران قدرت اينكه س��ر زير برف كنند، 
نداش��تند، چون آنها خانواده و فامي��ل و هم خون بودند. آنها از بچگي س��ر يك ظرف غذا 
خورده بودند و موقع برداشتن لقمه پشت دست هاي يكديگر را به نشانه برادري و خواهري 
لمس كرده بودند. هر روز همديگر را مي ديدند و نديدن يكي از بين همه اين ش��لوغي ها 

نگران شان مي كرد. 
روزگار تغيير كرد. دانش و بهداش��ت و پيش��رفت فناوري، ميل به رفاه را بيشتر كرد. بين 
خانواده ها ديوارهاي بيشتري روييد. پشت ديوار كسي از بيماري ديگري خبردار نشد، اما 
پزشك حاذق خبر شد و درد را درمان كرد. پشت ديوار، نگراني ها و اضطراب ها شروع شدند 
و البته روانشناس ها بودند كه به شناس��ايي دردها كمر بستند. حالا پشت ديوارهاي پر از 
رفاه چيزهايي كم شده كه اجتماع بزرگ هم آن را به ما نمي دهد. خشت ها فاصله شان را با 
ما كم كرده اند تا جا براي خيلي چيزها نباشد و به جاي آن رفاهي به دست آوريم كه پيش 
از اين نداشته ايم. اينجا درباره خوبي ها و بدي هاي كم شدن تعداد اعضاي خانواده نگاه ها 
را كاويده ايم. سه داس��تان واقعي را روايت كرده ايم كه در تك تك جملات شان پيام هاي 

ساده، اما مهمي دارد. 

داستان اول  الهام شصت و هفتي چهار فرزند هستند
خوبي تعداد زياد بچه اين اس��ت كه وقتي از چيزي ناراحتي، مي تواني با خواهر و برادرت 
صحبت كني چون با آنها دوست هستي. البته اين بس��تگي به خانواده و نوع بزرگ شدن 
تو و روابط خانوادگي ات دارد. اينك��ه مادرت به تو چطوري ياد داده باش��د كه با خواهر يا 
برادرت دوست باشي. اگر ياد داده باشد كه با آنها دوست باشي مسلماً حس خوبي داري. 
من دوستاني دارم كه برادر دارند ولي با برادرشان خوب نيستند، حتي خانواده اي هستند 
كه زيادند و علاوه بر اينكه با هم بد هستند رابطه خوبي ندارند و از هم دورند، با هم صحبت 

ماجراي 
خشت هایي كه 
بچه ها را كم كرد!

س�ال ها پي�ش از آنك�ه بفهمي�م 
جامعه يعني چ�ه، گذش�تگان ما در 
خانواده هايي زندگي مي كردند كه خودش يك اجتماع بود. 
تعداد قابل توجهي آدم در كنار هم، زير يك سقف يا در يك 
محدوده مشخصي به اسم محله زندگي مي كردند كه با هم 
خواهر و برادر بودند. اين اجتم�اع كوچك را بزرگ ترهايي 
مثل پدر و مادر، پدربزرگ و مادرب�زرگ، خاله، عمه، عمو و 
دايي بس�ته به موقعيت هدايت مي كردند. يكي كه بيش�تر 
مي دانست بيشتر ياد مي داد و آنكه صبورتر بود در جايگاه 
قضاوت مي نشس�ت. كارها انجام مي ش�د و از آن چيزي بر 
زمين نمي ماند. خيلي چيزها هم نبود، كم بود، آزاردهنده بود.

ليلا  مقدم فر

3 داستان واقعي از ديروز و امروز 
بچه هاي دهه 60  و 70



45
 | روزنامه جوان |  ويژه نامه جمعيت | 

در خانه گذاشت يا اجازه داد كه تنها بيرون برود. بايد 
از همه زوايا بچه را كنترل كرد. الان محيط ناامن شده 
يا شايد پدرمادرها بي اعتماد ش��ده اند كه نمي توانند 
بچه ها را تنها بگذارند. ديگ��ر اينكه الان بچه ها خيلي 
باهوش شده اند و ما به پاي آنها نمي رسيم، چون بيشتر 
با تكنولوژي در ارتباط هستند. اين موارد مانع زياد بچه 

داشتن هستند. 

تك فرزندي فاجعه است
داشتن دو بچه باز قابل قبول است اما يكي به 
نظرم نه. در فاميل ما همه تك فرزند هستند. اين بچه ها 
متفاوت از ما بزرگ ش��ده اند. با اينكه همسن هستيم 
اما من از پس كارهايم بيش��تر برمي آيم، صبورترم و 
خجالتي نيس��تم ولي هر كدام از آنه��ا به يك نحوي 
مش��كل دارند.  كس��اني كه در خانواده هايي با تعداد 
زياد بزرگ مي ش��وند ناخودآگاه يك چيزهايي را ياد 
مي گيرند، چون در جمع بزرگ ش��ده اند و توجه پدر 
و م��ادر روي آنها پخش مي ش��ود، در نتيجه بايد يك 

چيزهايي را خودت از آنها بگيري، حتي محبت را. 
نه اينكه به تو محبت نكنند ولي محبت ش��ان پخش 
اس��ت، به عنوان مثال تو بايد خيل��ي درس بخواني تا 
مادرت به تو بگويد آفرين دخترم ولي بچه تك فرزند 
هميشه مورد تشويق است. كمتر تنبيه مي شود. اين 
فرد وقتي ازدواج مي كند از همسرش هم چنين توقعي 
دارد و نياز دارد همس��رش به او بي��ش از اندازه توجه 
كند. فكر نمي كنم تك فرزندها آدم هاي خوش��حالي 
باشند. آنها كارش��ان را هم دوس��ت دارند به تنهايي 

انجام دهند.
 بچه هاي خانواده هاي تعداد ب��الا تفريح و خنده و در 
جمع بودن و كارهاي گروهي را بيشتر دوست دارند. 
تك فرزندان در جامعه ب��ه فردگرايي و فضاي مجازي 
گرايش پيدا مي كنند. گاهي هم از موضوعي ناراحت 
مي ش��وند كه نه به پدر مي توانند بگويند، نه به مادر، 
چون يك س��ري حريم هايي هس��ت كه هرچه پدر و 
مادرت هم با تو دوست باشند نمي تواني به آنها بگويي.
البته در تك فرزندي اس��تثنا هم داري��م و مي بينيم 
گاهي خيلي پيشرفت مي كنند. اين به خانواده و اينكه 
بچه در جامعه ش��انس بياورد با چه آدم هايي بگردد، 

بستگي دارد. 

پدر و مادرهايمان كودكي سختي 
داشته اند

پدر و مادرهايمان هم به نظرم در كودكي ش��ان كم 
و كاس��تي هاي زيادي داش��ته اند. آنها خيلي سخت 
بزرگ شده اند. هرچه رو به جلو مي رويم شرايط براي 
بچه ها بهتر مي شود. در زمان كودكي پدر و مادرمان 
كه تعداد بچه ها زياد بوده، خانواده ها نمي توانسته اند 
همه بچه ها را حمايت كنند. يا همه را نمي توانستند 
به مدرسه بفرستند؛ يكي باسواد مي شده، يكي بايد 
بقيه را مواظبت مي كرده. آنها هم مشكل خاص خود 

را داشته اند. 

بچه تو، خمير تو نيست!
اينكه الان پدر مادرها مي خواهند بچه كمتري 
داشته باشند به اين دليل است كه فكر مي كنند چون 
تعداد خودش��ان زياد بوده با كم كردن فرزند زندگي 
بهتري خواهند داشت. فكر مي كنند همه امكاناتي را 
كه مي خواستند داشته باشند حالا بايد به بچه بدهند، 
انگار بچه را به دنيا آورده اند كه جاي خودشان زندگي 
كند، ولي نمي دانند فرزندش��ان هم يك آدم اس��ت و 
خودش��ان يك آدم ديگر. در حالي كه با به دنيا آوردن 
فرزند تو فقط مي تواني ب��ه او كمك كني و نمي تواني 
ش��خصيت او را تغيير دهي. بچه خمير تو نيست.، اما 

آنها مي خواهند بچه تمام آرزوهاي برآورده نشده شان 
را برآورده كند.

داس��تان دوم  حميد شصتي،  
ب��زرگ ش��ده خان��واده ش��ش 

فرزندي،  2 فرزند دارد
دو تا بچه دارم و فكر مي كنم براي داشتن بچه بيشتر 
اعصابم نمي كشد چون وضعيت فرق كرده است. قبلًا 
زندگي ها آرام تر بود. م��ا در كودكي خانه 140 متري 
داشتيم كه زيرزمين وس��يعي داشت و يك حياط كه 
باعث مي ش��د به پر و پاي مادرم نپيچيم. يا درحياط 
بازي مي كرديم يا زيرزمين. البته نكته ديگري هم بود. 
مادر من بين بچه ها دركار خانه رقابت مي گذاشت. ما 
با هم دعوا مي كرديم كه جارو كنيم يا س��فره را جمع 
كنيم يا ظرف ها را ببريم. دعواي ما اين چيزها بود. اين 
به زرنگي مادرم برمي گشت و اينكه تيم تكميل بود و 
مي ش��د از اين رقابت ها گذاش��ت. خواهر و برادرهاي 
من متولد سال هاي 52، 55، 59، 60، 66، 68 بودند، 
اينطور بود ك��ه دوتاي اول به م��ادر كمك مي كردند. 
يادم مي آيد در بچگي كش شلوار و دكمه مي دوختيم. 
حتي لباس شلوار ساده خواهر و برادر كوچك ترمان را 

مي دوختيم. اين كارها سرگرمي ما بود. 
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زندگي فشرده تر شده 
زندگي ما الان فشرده تر است. ديشب تا برسم 
خانه، پسرم خواب بود، با دخترم هم كه بيدار بود حال 
نداشتم بازي كنم. شرايط كلي جامعه اينطور شده، هم 
سرعت بيشتر است هم اينكه جبر جامعه تو را در ترافيك 
نگه مي دارد، از يك طرف مقدار زيادي از وقتت مي رود 
و به جاي آن خستگي برايت مي ماند. دغدغه هاي مالي 
هم هست، كوچك بودن خانه هم هست. ما گشتيم براي 
پيدا كردن خانه و شانس آورديم همسايه پاييني و بغلي 
نبودند تا بچه ها براي دويدن و بازي، دست كم در واحد 

خودمان مشكلي نداشته باشند. 
يا دك��ور را ج��وري چيده ايم كه فض��اي خالي براي 
تحرك بچه وجود داش��ته باش��د، اما بچ��ه حياط و 
فضاي س��بز را نمي بيند. چقدر مي ش��ود بچه را برد 
پارك؟ ب��ازي ك��ردن در كوچه هم نمي ش��ود چون 
كوچه امن نيس��ت. ب��ا اينكه با خانواده همس��رم در 
يك محل هس��تيم من با ترديد اجازه مي دهم بچه ام 
خودش برود خانه مادربزرگش. بافت جامعه و سبك 
شهرسازي امنيت محله را كم كرده است. همه اينها 
باعث مي شود سخت با بچه سر و كله بزني، از طرفي 

بچه ها واقعاً انرژي دارند. 

بچه هاي زياد حامي هم هستند
با كم شدن تعداد بچه ها، حمايتي كه مي توانند 
از هم داشته باشند، ديگر وجود ندارد. جامعه همسال 

در بحث تربيت خيلي مهم است. ما آنقدر گشتيم براي 
مهدكودك كه بچه را بگذاريم آخر هم راضي نشديم. 

چون محتواها خوب نبود و به بچه ها آسيب مي زد. 
اين روزها فاميل ها هم كوچك ش��ده، خانواده هم 
كه كوچك باش��د س��ر و كله زدن با جامعه همسال 
خيلي كم مي شود، در حالي كه وقتي تعداد جامعه 
همسال بالا مي رود حمايت از همديگر اتفاق مي افتد. 
ما تصادفي در خانواده داش��تيم در شهري ديگر هر 
كدام از اعضاي خانواده به شهرهاي مختلف رفتيم 
و از هم حمايت كرديم. آنقدر زياد بوديم كه بتوانيم 

اين كار را بكنيم. 

 
داستان سوم   زهرا 

هفتاد و يكي يك برادر دارد

من دختري بودم كه با فاصله شش سال صاحب برادر 
شدم، اول اينكه خواهر نداشتم. خواهر كسي است كه 
به تو مشاوره مي دهد، حامي توست و تو از او حمايت 
مي كني. چيزهايي كه به م��ادر نمي تواني بگويي به 

خواهر مي گويي. 
اينها براي من وجود نداشت و تا آخر زندگي حسرت 
داش��تن خواهر به دل من مي ماند. از طرفي به خاطر 
تفاوت سني كه با برادرم داش��تم، نتوانسته ايم با هم 

تعامل داشته باشيم. 

شب عروسي اش هيچ كسي را 
نداشت

در كل تك فرزن��دي به نظرم فاجعه اس��ت، چون در 
خانواده هميشه يك طرف سفره مال اينها بوده، يك 
اتاق هميش��ه مال اينها بوده اس��ت. هيچ وقت كسي 
جايش��ان را تنگ نكرده كه بخواهد كنارش بنشيند. 
هيچ وقت سر اسباب بازي اش با كسي دعوا نكرده، هيچ 
موقع با خانواده اش سر داشتن چيزي چالش نداشته. 
در نتيجه اين آدم دچار تفردي مي شود كه در جامعه هم 
نمي تواند تحمل كند ديگري وجود دارد و نمي تواند از 
اين حق بگذرد، نوعى خودخواهي در اين بچه مي ماند. 
عروس��ي دخترخاله ام بود، دو تا برادر داشت كه يكي 
خارج از كش��ور بود، در واقع اين آدم شب عروسي اش 
هيچ كس را نداشت. شايد الان خنده دار به نظر بيايد. 

از طرف��ي در يك س��ني پدر و م��ادر دوس��ت دارند 
بچه هايشان دور و برشان باش��د، اما وقتي كم باشند 
اين اتفاق نمي افتد يا چون هم��ه تمركز روي همين 
بچه است، اگر اتفاقي بيفتد خانواده كل سرمايه اش را 
از دست مي دهد. به لحاظ رواني هم به نظرم بچه هاي 

تك فرزند بيشترشان خلأ عاطفي دارند. 

دنيا از فرهنگ  كم فرزندي 
ديگر حمايت نمي كند

زماني در جهان فرهنگي راه افتاد ك��ه تعداد فرزندان را 
كم كند، ولي الان عروس��ك باربي باردار به بازار آمده تا 
فرزندآوري رايج شود. جمعيت جهان دارد پير مي شود، 
ما هم روزي پيرترين كشور مي شويم. به نظرم ما مشكل 
فرهنگي داريم تا اقتصادي چون توقعاتي را به زندگي مان 
اضافه كرده ايم كه مسئله ساز شده است. اين توقعات به 
نظرم بيشتر ميل هس��تند تا نياز، چون ميل نياز ذهني 
اس��ت، مثلًا بچه من بايد فلان مدرس��ه درس بخواند يا 
فلان تغذيه را داشته باشد در حالي كه مي شود در مدرسه 
س��اده تري هم درس بخواند. ما حتي شكل خانواده مان 
را براي خانواده هاي كم فرزند آماده كرده ايم. مش��خص 
اس��ت كه نمي ش��ود در آپارتمان 60 مت��ري چند بچه 
داشت. وقتي زيرساخت براي جمعيت بيشتر وجود ندارد 
چطور مي شود بچه بيشتري داشت. ما خانه هايي درست 

كرده ايم كه جا براي سالمند و بچه ندارد.   
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بچه دار شدن براي برخي ممكن است هيچ حس خاصي نداشته باشد، يعني اگر 
در يك مهماني يا در فضاي يك نرم افزار ارتباطي يا هر جاي ديگري بشنوند 
كه كسي بچه دار شده، خبر بچه دار شدن همان قدر برايشان اهميت داشته 
باشد كه مثلاً يك متن فورواردي يا يك جوك. گاهي ممكن است برخي تصور 
كنند همين امروز كه اراده كنند بچه دار ش�وند، از فرداي آن روز، روز شمار 
40 هفتگي آغاز مي شود. درست مثل اينكه آدم اراده مي كند و مي رود يك 
سوپرماركت و از قفسه يا قفسه هايش چيزي يا چيزهايي برمي دارد اما اغلب 
اين طور نيست، يعني بچه دار شدن به اين سادگي نيست. بسياري از آدم ها 
دوست دارند بچه دار شوند اما اين اتفاق براي آنها نمي افتد يا بسيار دير اتفاق 
مي افتد و سال هاي زيادي در انتظار سپري مي شود. انتظاري به واقع كشنده 
و دردناك كه همراه با تنش هاي فراواني در زندگي مشترك است؛ تنش هاي 
رواني و اقتصادي كه گاه حتي تا فروپاشي يك خانواده پيش مي رود. گاهي 
اتفاق مي افتد زوجي هرگز طعم بچه دار ش�دن را در زندگي مش�ترك خود 
نمي چشند يعني اتفاقي كه براي يك زوج كاملًا ممكن و شدني مي آيد براي 
يك زوج ديگر رنگ و بوي يك آرزوي دور يا حتي معجزه را به خود مي گيرد. 
وبلاگ هاي مادراني كه به دنبال بچه دار شدن هستند محملي است كه اين 
دنياي عجيب و جست وجوهاي مادران براي س�ه نفره كردن خانه و به بچه 
رسيدن را نشان مي دهد. آنها در اين وبلاگ ها از آرزوها، اميدها، سرگرداني ها 
و خستگي هاي خود مي گويند، مادراني كه مثل باد مي دوند تا به بچه برسند.

وبلاگ »پريزاد قصه عشقم« 
  مامان پريا 

قصه عش��ق من و بابايي از بهار 91 شروع شد. وقتي 
مادرجون من رو واس��ه بابايي انتخاب كرد و ما با هم 
آشنا شديم. تابستون رو به ديدارهايي براي آشنايي 
بيشتر گذرونديم و پاييز نامزد شديم و زمستون هم 
عقد كرديم و بالاخره در پاييز 92 پيمان زناش��ويي 
بس��تيم و جش��ن گرفتيم. حالا هم پس از دو س��ال 
از زندگي مش��ترك، تصميم ب��ه آوردن كوچولويي 
براي آرامش بيشتر زندگيمون گرفتيم. من و بابايي 
تصميم داش��تيم س��ال آينده براي بودن شما اقدام 
كنيم اما وقتي زمس��تون رفتم پيش دكترم، متوجه 
شدم كيست تخمدان دارم. البته با مصرف دارو كاملًا 
رفع شد اما چون سال پيش هم عيناً اين اتفاق افتاد، 
نظر دكترم اين بود كه تخمدان هام كيست سازه و بايد 
زودتر براي بارداري اقدام كني��م كه نكنه يه موقع از 
بودنتون بي نصيب بش��يم. با بابايي صحبت كرديم و 
تصميم گرفتيم چند ماه ديگه يعني مرداد ماه اقدام 
كنيم چون خيلي دوس��ت دارم تولدتون ارديبهشت 
باش��ه و از طرفي بتونيم تا اون موقع خونمونو عوض 
كنيم چون خونمون يه اتاق بيش��تر ن��داره و ماماني 
دوس��ت داره واس��ه فندق هاي نازش ي��ه اتاق 
خوشگل درس��ت كنه، شايد هم 
به يمن قدم مبارك ش��ما اين 
اتفاق افتاد. حتي براي اولين 
بار ماه رمض��ون روزه نگرفتم 

فقط سه روز غمناكم. آخه بابايي گفت ضعيف ميشي 
مامان پرگل. مامانم هم همين نظرو داش��ت. سه ماه 
هم هست كه فوليكول و ويتامين E استفاده مي كنم 
و همه چيزو براي شما آماده مي كنم. راستش از لحاظ 
روحي هم ديگ��ه خيلي بهتون احتي��اج دارم. خيلي 
وقت ها نبودنتونو حس كردم و دلم شما رو خواسته. 
خيلي وقت ها احساس تنهايي كردم -  تمام اين حس 
تنهايي ه��ا رو براتون تو دفترم نوش��تم-  اميدوارم با 
اومدن شما همه چيز عوض بشه و رابطه ها بهتر بشه 
چون من و بابايي اين دو سال خيلي سختي كشيديم. 
برامون دعا كردن اميدوارم با اومدن ش��ما همه چيز 
برگرده به اون روزهاي خوب. به همون روزهاي شادي 
كه منو دوست داشتن. پس اميدوارم مامان جون رو 
زياد منتظر نذاريد و زودي بياي��د و تنهاش نذاريد و 

كنارش باشيد. 
جمعه 2 مرداد 1394 

    
وب�لاگ »مادرانه هاي ايلقار« – 

ايلقار
اميدوارم ماه رمضان بعد سه نفري بشيم

سلام به دوستاي گلم و ني ني نازم كه هنوز قصد آمدن 
نداره. خيلي دوست داشتم كه اين سال ماه رمضون 
حامله باشم اما قسمت نبود. اما عوضش تونستم 24 
روز، روزه بگيرم و از اين بابت خدا رو ش��كر مي كنم. 
خدا از هممون قبول كنه.  روز جمعه 20 تير بود كه 
بعد از برگشتن از خونه دايي بيوك كه دعوتمون كرده 
بودند اومدم خونمون ديدم مريض شدم. بايد مي رفتم 
دكتر تا ببينه كيستم رفع شده يا نه. من اميدوار بودم. 
فكر مي كردم ديگه اين ماه رفع شده و دكترم كارهاي 

IUI رو ش��روع ميكنه. اما 22 تير كه رفتم مطبش، 
س��ونوگرافي كرد ديد بازم كيس��تم رفع نشده و اين 
بار هم قرص LD نوش��ت. اين سري مثل سري قبل 
ناراحت نشدم. نمي دونم ش��ايد قسمتمون اينه. ولي 
اميدوارم به اون خدايي كه اون بالاست، ان شاءالله ماه 

رمضان سال بعد سه نفري خواهيم بود. 
چهارشنبه 17 تير 1394 

    
كيست لعنتي 

چهارش��نبه روز دوم پريودم بود. از اداره كه 
اومدم اعصابم خورد بود. باب��ت اداهاي مديرم كه به 
ناحق ما رو مته��م ميكنه، ولي دلم شكس��ت وقتي 
خونه رسيدم از خدا خواس��تم جوابشو خودش بده. 
خس��ته بودم. ناهارمو خوردم و خوابيدم تا ساعت 6 
چون مي خواس��تم آخر وقت برم و زياد معطل نشم. 
رفتيم باز يك ساعتي اونجا معطل شديم. تو مطب كه 
بودم، گوشيمو باز كردم سوره فرقان رو خوندم. خيلي 

اميدوار بودم كه امروز درمانم رو شروع خواهد كرد. 
خلاصه نوبتم رس��يد و رفتم تو، خودش سونوگرافي 
انجام داد. باز هم كيس��ت، باز هم كيس��ت و باز هم 
كيست. از شهريور سال 93 كه شروع كرديم به اقدام 
هر ماه LD خوردم به خاطر كيس��تم. هي ميره بعد 
دوباره برمي گرده. دكترم باز قرص داد كه كيستم حل 
بشه. خيلي ناراحت شدم. از مطب كه اومديم بيرون 
من گريم گرف��ت و گريه كردم. حج��ت هم ناراحت 
بود ولي خودش��و كنترل كرده بود و مي خواست منو 
دلداري بده كه چيزي نيس��ت. ان شاءالله حل ميشه. 
رفتيم از بيمارستان قرصمو بگيريم. آبجي سميه ديد 
كه خيلي داغونم. نذاش��ت از اونج��ا برگرديم خونه. 

روايتي از رنج ها، اميدها و سرگرداني هاي مادران براي تولد يك نوزاد

مادراني كه مثل باد مي دوند تا به بچه برسند



سوم نديدند و اسمم رو گذاشتن توي ليست سه روز 
بعد براي انتقال. سه روز گذشت. طبق معمول با نهايت 
انتظار و به كندي. موقع انتقال خيلي آروم و خونسرد 
بودم. گرچه چيزي نمونده مشكلي مثل دفعه اولي كه 
مي خواس��تم انتقال بدم پيش بياد و اين كمي نگرانم 
كرده بود ولي در نهايت همه چيز به خوبي تموم شد. 
انتقال انجام شد و برگشتم خونه. ولي نميدونم چرا در 
تمام مدت انتظارم براي آزمايش، اصلًا حس خوبي رو 
كه تو انتقال قبلي تجربه كرده بودم. نداشتم. يه حس 
بدي توي قلبم اذيتم مي كرد. اصلًا خوشحال نبودم. 
تو انتقال قبليم در تمام اون دو هفته بعد از انتقالم يه 
حس خوب باهام بود. گرچه كمي هم نگران بودم اما 
اون حس خوب هميشه باهام بود طوري كه نميذاشت 
نگراني زياد اذيتم كنه. انگار از همون اول مي دونستم 
كه جواب آزمايش مثبته و اين ب��ار برعكس. انگار از 
همون اول ميدونس��تم كه جواب آزمايش منفيه كه 
همينطور هم شد. جواب آزمايش��م منفي شد و من 
يه مصيبت و فاجعه ديگه رو تجربه كردم. دلم بدجور 
شكس��ت و خيلي گريه كردم. دلم براي همسرم هم 
خيلي س��وخت. گرچه به روي خ��ودش نمياره ولي 
من ميدونم كه اونم دلش شكسته. در تمام اين شش 
س��ال براي اولين بار بود كه ش��وق پدر شدن رو بروز 
داده بود. از زمان انتقالم خيل��ي خيلي مواظبم بود و 
براي راحتي ام هركاري از دس��تش برميومد و حتي 
برنميومد انجام داد. ميدونم خدا نخواس��ته. ميدونم 
قسمت نبوده. ميدونم حكمتي داشته. ولي دونستن 
هيچ كدوم از اينها فعلًا چيزي از ناراحتيم كم نمي كنه. 
الان تنها واقعيتي كه براي من وجود داره اينه كه من 
دارم روزهاي خيلي سختي رو ميگذرونم و به سختي 

دارم اين روزها رو تحمل مي كنم. 
جمعه 29 خرداد 1394 

    
وبلاگ ني ني ميخوام – فهيمه

جيگل مامان و بابا برات بگم از دلم
س��لام نفس من! تا الان چهار سال از زندگي مشترك 
مامان و بابا گذش��ته و منتظر ش��ماييم. چرا جيگرم 
نمياي؟ من خيلي اذيت ميشم ولي بابا به خاطر من به 
روي خودش نمياره. چهار ساله اين دكتر و اون دكتر 
رفتم ديگه خسته شدم. الانم يه دكتر ديگه نشون دادن. 
خلاصه واسه به وجود آوردنت خيلي دويديم ولي شما 
قابل نميدوني... اين چند روز سرگرمي من شده بازي 
با مهدي-  پسر عموت-  و ريحانه كه خاله فريبات تازه 
دختر خاله ت رو به دنيا آورده. ديگه برات چي بگم كه 
بابايى و ماماني زندگيش��ون خيلي خوبه، فقط جاي 
خالي تو هست كه ما رو اذيت مي كنه. كلي واست لباس 

خريدم عزيزم بيا اونارو تنت كنم بيا ديگه عزيزم. 
شنبه 6 ارديبهشت 1393 

وبلاگ لواشك خوردني 
من -  الهه

 مامان نشدم
سلام! ديگه مامان نشدم. بچه م قلبش تشكيل نشد و 
حاملگي پوچ داشتم و سقط شد. اين يه هفته مردم و 

زنده شدم. خدا نصيب هيچ كس نكنه. 
شنبه 12 ارديبهشت 1394 

    
وبلاگ خورزووووو خان -  براي 
خ�ورزوووو خان م�رد كوچك 

عمه اش
كمك! كمك 

س��لام! لطفا به خورزو براي پيدا كردن اس��م كمك 
كنين. اسم پسر از الف يا عين لطفاً كمك كنيييين. 
ما خودمون: آراد، الياس، آري��ا و اميرعلي رو انتخاب 
كرديم اما هن��وز كاملًا راضي نش��ديم كمك كنين 

لطفاً!

وبلاگ ما سه تا – مامان الي
بازگشت

سلام سلام صدتا س��لام. بعد از ماه ها برگشتم بدون 
هيچ خبر جديدي. هنوز خبري نيست. روحيه داغون 
و اعصاب تعطيل. يك سال شد. خب چاره چيه. هنوز 
منتظرم و اميد دارم. ديشب رفتم تست بتا دادم. امروز 
زنگ زدم و منفي بود. كلي عكس و آزمايش هم دادم 
كه دكترها گفتن مشكلي ندارم. همسري هم مشكلي 
نداره. پس مش��كل چيه؟ خدا داند و بس. فعلًا دارم 
روزگارم رو بدون تو سر مي كنم و همچنان منتظرتم. 
يه خوابي ديدم كه دوست ندارم تعريفش كنم. فقط 

گفتم كه بدوني. 
دوشنبه 9 / 10 / 1392 

    
نااميدي دوباره 

من فكر مي كردم همه چي خيلي راحت باشه 
ولي نيس��ت، نميش��ه. هزينه داره، منم ندارم هزينه 

كنم. چه كنم؟

دوباره رفتيم دكتر، رفتيم مركز نازايي. مشخص شد 
مشكل چيه. يه مشكلي كه فقط با ميكرو جواب ميده 
و بس. مگر اينكه معجزه بشه. تقصير هيچ كس نيست 
و خواست خدا اينه. بگم حكمتش اينه، نميدونم چي 
بگم. خب شايد من نبايد مادر بشم. همسر ميگه تو 
حق داري مادر بشي. بيا جدا شيم ولي نميدونه كه 
مادر ش��دن رو با اون ميخوام. من ميخوام اون باباي 
بچه م باشه. وقتي همس��رم گفت بيا جدا بشيم كلي 
بهش خنديدم به خاطر ح��رف جدايي. ديوانه! حالا 
منتظريم يا خدا پولش رو برسونه يا اينكه معجزه ش 
رو يا اينكه باز هم حكمتش اينه كه هيچكدومش��و 
نده. تازه ممكنه با يه بار ج��واب نده. نميدونم فكرم 

خرابه... خيلي خراب. 
يك شنبه 31 / 1 / 1393 

    
وبلاگ »عشق من

و شوهري« -  ماماني
گلايه

خدايا گله دارم از اين زندگي. تو اين پنج سال آرزوي 
خيلي چيزا رو دلم موند ولي به عش��ق تو دم نزدم. با 
همه چي ساختم ولي به روي شوهرم نياوردم ولي خدا 
جونم ديگه خسته شدم. بريدم. فقط يه بچه ميخوام 
كه اميد زنده بودن رو در شوهرم زنده كنه. خدايا ديگه 
انتظار بسه. بي بي رقيه حاجت دوستم رو داد. خدايا 
به حق بي بي رقيه و قلب پاك ني ني ها حاجت من رو 
هم بده. از صب��ح دل درد گرفتم. اصلًا حوصله ندارم. 
نميدونم به چه رويي اين بار هم به شوهرم بگم ني ني 

در كار نيست. تو رو خدا برام دعا كنيد. 
چهارشنبه 27 فروردين 1393   
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خلاصه رفتيم با سميه و حجت بيرون شام خورديم، تا 
اينكه آقا نقي و نسا هم اومدن با هم رفتيم دور استخر 
يه چرخي زديم و شب برگشتيم خونه. تو ماشين من 
و حجت حتي يه كلمه هم حرف نزديم. نمي دونم چرا. 
آخه چي مي گفتيم؟ اونم ناراحت بود، من هم. خدايا 
خودت كمك كن. اگه تو اينطوري خواستي من حرفي 
ندارم. خيلي دوستت دارم. فقط تحملش رو به من و 
حجت بده. من ميدونم تو هر كارت يه حكمتي هست. 
من مطمئنم به زودي مادر ميشم. چون ميدونم تو در 

كنارم هستي. خيلي دوستت دارم. 
سه شنبه 19 خرداد 1394 

    
وبلاگ »دخت�رك معصوم من« 

-  مامانش
خواب ديدم... 

سلام دوستان. من يه زن متأهل 27 ساله هستم كه 
دو سال از ازدواجم گذشته. فعلًا قصد ندارم بچه دار 
ش��م اما خيلي وقتا بهش فكر مي كن��م. هنوز از نظر 
روحي آمادگي مادر ش��دن ندارم. يعن��ي يه كمي و 
ش��ايد زياد افس��رده ام و ميخوام اجازه بدم شرايط 
روحي ام برگرده و بعد بچه  دار ش��م. دوس��ت دارم از 
همين الان در موردش بنويسم و همچنين از نظرات 
دوستاي خوبي كه پيدا مي كنم استفاده كنم. عنوان 
وبلاگم »دخترك معصوم من« هس. چرا دختر، چرا 
پسر نه؟ ش��ايد به خاطر اينكه دخترا به خصوص تو 
منطقه ما مظلوم واقع شدن و من يه جورايي از همين 
الان ميخام ب��ه دخترم بگم كه ب��رام خيلي عزيزه و 
البته اگه پسر باش��ه هم همين طور. چند شب پيش 
خواب ديدم ني ني دارم. آخي! 10 سانت نبود. اينقده 
دوسش داش��تم ولي اون تو بغل من گريه مي كرد، 
مي رفت بغل خواهرم. تند تند بزرگ مي ش��د. حس 
قشنگي بود. نانازي. به شوهرم گفتم تصميم گرفتم 
دكتري رو ب��زارم كنار، بچه دار ش��م ولي همون دم 
پشيمون ش��دم. ميخونم. امس��ال رو ميخونم، نشد 

خداحافظ ادامه تحصيل. 
شنبه 9 خرداد 1394

    
وب�لاگ »مام�ان نس�يم بچ�ه 

دوست« مامان نسيم
از خدا بخواه تو رو زودي به دنيا دعوت كنيم

مامان نس��يم و بابا امير 20 فروردين سال 1394 به 
آرزويي كه س��ال ها در انتظارش بودن رس��يدن و از 
اون روز به بعد زندگي دونفرشون شروع شده... مامان 
نسيم براي اومدن يه ني ني به جمعشون صبر و تحمل 
نداره ولي بابا امير ميگه هنوز ش��رايط اومدنش جور 
نيست. ماماني خودت دعا كن كه زودتر شرايطمون 
جور بشه و تو بياي توي دلم. قول ميدم برات بهترين 
مامان باباي دنياشيم كوچولوي من. من علاقه زيادي 
به بچه ها دارم، خيلي زياد. اص��لًا ميدونين چيه؟ يه 
جوريم هست كه بچه ها همش��ون كشش زيادي به 
من دارند. مثلًا همين چند روز پيش كه رفته بوديم 
هفتم بابا بزرگ اميرم، دختر دايي امير فقط كنار من 
نشس��ته بود. اينقدر باهام حرف زد كه نگو. فكر كنم 
پنج سالش بيشتر نباشه ها، همش ازم مي خواست كه 
موهاش��و ببندم مثل خودم يا اينكه مي گفت خيلي 

دوستم داره. 

امروز هم دختر نيروي خدمات اداري مون بدو پريده 
تو بغلم و دستاشو دورم گرفته، ميگه چقدر اين مانتو 
بهت مياد. اونم كلاس��ه اوله. ماماني ميدوني هميشه 
عادت دارم تو خيابون يا تو ماشين يه ني ني مي بينم 
بهش لبخند بزنم. واااااي وقتي كه اون ني ني هم جواب 
لبخندم رو بده اينقده ذوق مي كنم. يعني ميشه ني ني 

منم بياد و اينقدر دوستم داشته باشه؟
نمي دونم ولي دلم ميخواد براش بهترين مامان دنيا 
بش��م. همونطور كه مامان خودم برام بهترين مامان 

دنياست. 
ني ني جونم هنوز بابايي رو نتونس��تم واسه داشتنت 
راضي كنم ولي خوب مطمئنم اون فكرش بالاتر از منه 
و دلش ميخواد اول مقدمات داشتن تو فراهم بشه بعد. 
خودت از خدا بخواه كه زودتر شرايطمون ثابت بشه 
و بتونيم زودي تورو به اين دنيا دعوت كنيم. ماماني 

عاشقته عزيزدردونه من. 
سه شنبه 30 تير 1394 

    
وبلاگ »زني كه مادر نيست« -  

ترنم
سلام، من يه زنم عاقل و بالغ، دوست دارم مادر بشم... 

ولي افسوس آرزوي من تو دلم دفن شده. 
سخته حرف هاي مردم...

سلام من 25 سالمه و تقريباً چهار ساله ازدواج كردم، 
عاشق همسرمم، همس��رمم هم مرد خوبيه. خدا رو 
ش��كر، تنها ايرادي ك��ه داره اينه كه بچ��ه نميخواد. 

همين و بس. 
عيد 94 فكر مي ك��ردم بچه بغل يا با ش��كم برآمده 
برم عيد ديدني ولي نشد، پارسال خيلي سعي كردم 
متقاعدش كنم، باهاش ح��رف زدم، چند بارم ازش 
قول گرفت��م ولي زد زيرش و نش��د، امس��ال هم كه 
حرف از ني  ني مياد نه جوابمو ميده و نه حرف مي زنه. 
سعي ميكنه س��كوت كنه يا بخوابه، مي دونم منم يه 
روزي مامان ميش��م ولي پا گذاشتن روي احساساتم 
س��خته، اينكه همه جا و همه كس پشت سرت بگن 
فلاني نازاست سخته، سخته بري تو فاميل شوهرت و 
اون موقع مجبور باشي بچه يكي از خودت كوچكترو 
ديدي بغل كني و ببوسي و بقيه هم با يه ترحم نگات 
كنن كه فلاني بچه دار نميشه، س��خته زن همسايه 
كه هم سن توئه حامله بش��ه زايمان بكنه، و وقتي تو 
از كوچه رد ميشي همه پشت س��رت پچ پچ كنن، يا 
همه به مس��خره بگن تو هم يكي بيار ديگه، يا اينكه 
بهترين دوستت برگرده بهت بگه عرضه داري تو هم 
بچه دار ش��و، و وقتي اين همه حرف شنيدي با چشم 
گريون بيايي پيش شوهرت بعد از تعريف كردن اين 
همه حرف، ش��وهرت برگرده بگه ولش كن مردمو. 
به اونا چه ربطي داره، يعني اينكه خفه ش��و نميخوام 

حرفاتو بشنوم!
جمعه 19 تير 1394 

    
وب�لاگ »ثم�ره عش�قمون« -  

بهار
من و همس��ري مرداد 88 با هم يكي ش��ديم از حالا 
تصميم گرفتيم يه كوچولو به زندگيمون بياد خدايا  

به اميد تو. 
تصميم به ايجاد وبلاگ براي ثمره عشقمون.... 

عزيز دلم! من و بابايي دي ماه سال 93 تصميم گرفتيم 
كه ش��مارو وارد اين دنيا كنيم. پس من رفتم دكتر و 
ازشون خواس��تم برام آزمايش��ات قبل از بارداري رو 
بنويس��ه تا خداي نكرده تو زمان ب��ارداري براي من 
و شما مش��كلي به وجود نياد، تموم آزمايشاتو انجام 
دادم كه خدا رو شكر سالم بود. سونوگرافي هم رفتم 
كه فوليكول 13 داشتم. اولش ترسيدم گفتم كوچيكه 
ولي خانم دكتر گفت ايرادي نداره. اندازه سه ماه بهم 
قرص فوليك اس��يد داد تا به اميد خدا ارديبهش��ت 
94 براي ب��ارداري اق��دام كنم. عزيز دل��م اميدوارم 
زياد مامان و بابا رو منتظ��ر نذاري چون ما بي صبرانه 
منتظر ورودتيم، اميدوارم اوايل خرداد خبر پدر شدن 

همسري رو بدم بهش. 
چهارشنبه 16 ارديبهشت 1394 

    
وبلاگ شش سال در انتظار

اما اميدوار -  صفيه
روزهاي سخت

اين روزه��ا هيچ نمي دونم ش��ب و روزه��ام چطور 
ميگذره. ساعت ها خيلي س��خت و كند جلو ميرن. 
فكر كنم بعد از دس��ت دادن بچه ام دي��روز دومين 

فاجعه زندگيم بود. 
بع��د از آخري��ن پس��تم بايد اعت��راف كنم ك��ه اين 
اواخر ديگه به س��ختي مي رفت��م كلينيك. هيچ دلم 

نمي خواست اين مسيرو دوباره برم و بيام. اصلًا 
دلم نمي خواست دوباره برم سونو و معاينه. 
ولي از اونجايي كه واقعاً چاره ديگه اي نبود 

رفتيم. از زاي��ده اي كه دفعه 
قبل دي��ده بودن��د هيچ 

خب��ري نب��ود. وقتي 
»اينجا ك��ه چيزي دكتر ب��ه ماما گفت: 
پوليپ ن��ه هيچ چيز نيست. نه كيست، نه 
راحت شد. تا اون موقع ديگه.« خيالم خيلي 

روزهاي زي��ادي رو با فك��ر اينكه جواب س��ونو چي 
ميشه با استرس گذرونده بودم. شايد به خاطر همين 
چيزهاست كه ديگه از رفتن به كلينيك خسته شدم. 
همش بايد انتظار بكش��ي. خيلي بايد انتظار بكشي. 
انتظار براي وقت پريود. انتظار براي س��ونوي بعدي. 
اگه جواب خوب نب��ود انتظار براي م��اه بعد. همش 
بايد منتظر باش��م. و وقتي در تمام اي��ن روزها كه با 
اين انتظار خسته كننده ميگذره حتي يك لحظه هم 
نميتونم فكرم رو از اين موض��وع خالي كنم كه »اين 
بار ديگه جواب چي ميشه« خوب اين انتظار سخت تر 
ميشه. اين واقعاً يه فشار رواني بد و سخته و من هيچ 
راهي براي فرار از اين فشار پيدا نمي كنم.  به هرحال 
نتيجه سونوي اون روز هم خوب بود و داروهامو شروع 
كردند تا تو همون س��يكل انتقال رو انجام بديم. غير 
از داروهاي دفع��ه پيش آمپول هپاري��ن هم بود كه 
تزريقش برام مثل كابوس بود چون واقعاً درد داشت. 
تمام قسمت زير ش��كمم به خاطر تزريق اين آمپول 
كبود ش��ده و من امروز كاري ندارم جز اينكه به اين 

كبودي ها چشم بدوزم. 
طبق معمول قرار ش��د يك هفته بعدش دوباره براي 
سونو برم تا تأثير داروها رو ببينند. يك هفته گذشت و 
من دوباره رفتم و مي دونيد چي شد؟ همه چيز اونقدر 
خوب و عالي بود كه اونها حتي هيچ نيازي به سونوي 



سوم نديدند و اسمم رو گذاشتن توي ليست سه روز 
بعد براي انتقال. سه روز گذشت. طبق معمول با نهايت 
انتظار و به كندي. موقع انتقال خيلي آروم و خونسرد 
بودم. گرچه چيزي نمونده مشكلي مثل دفعه اولي كه 
مي خواس��تم انتقال بدم پيش بياد و اين كمي نگرانم 
كرده بود ولي در نهايت همه چيز به خوبي تموم شد. 
انتقال انجام شد و برگشتم خونه. ولي نميدونم چرا در 
تمام مدت انتظارم براي آزمايش، اصلًا حس خوبي رو 
كه تو انتقال قبلي تجربه كرده بودم. نداشتم. يه حس 
بدي توي قلبم اذيتم مي كرد. اصلًا خوشحال نبودم. 
تو انتقال قبليم در تمام اون دو هفته بعد از انتقالم يه 
حس خوب باهام بود. گرچه كمي هم نگران بودم اما 
اون حس خوب هميشه باهام بود طوري كه نميذاشت 
نگراني زياد اذيتم كنه. انگار از همون اول مي دونستم 
كه جواب آزمايش مثبته و اين ب��ار برعكس. انگار از 
همون اول ميدونس��تم كه جواب آزمايش منفيه كه 
همينطور هم شد. جواب آزمايش��م منفي شد و من 
يه مصيبت و فاجعه ديگه رو تجربه كردم. دلم بدجور 
شكس��ت و خيلي گريه كردم. دلم براي همسرم هم 
خيلي س��وخت. گرچه به روي خ��ودش نمياره ولي 
من ميدونم كه اونم دلش شكسته. در تمام اين شش 
س��ال براي اولين بار بود كه ش��وق پدر شدن رو بروز 
داده بود. از زمان انتقالم خيل��ي خيلي مواظبم بود و 
براي راحتي ام هركاري از دس��تش برميومد و حتي 
برنميومد انجام داد. ميدونم خدا نخواس��ته. ميدونم 
قسمت نبوده. ميدونم حكمتي داشته. ولي دونستن 
هيچ كدوم از اينها فعلًا چيزي از ناراحتيم كم نمي كنه. 
الان تنها واقعيتي كه براي من وجود داره اينه كه من 
دارم روزهاي خيلي سختي رو ميگذرونم و به سختي 

دارم اين روزها رو تحمل مي كنم. 
جمعه 29 خرداد 1394 

    
وبلاگ ني ني ميخوام – فهيمه

جيگل مامان و بابا برات بگم از دلم
س��لام نفس من! تا الان چهار سال از زندگي مشترك 
مامان و بابا گذش��ته و منتظر ش��ماييم. چرا جيگرم 
نمياي؟ من خيلي اذيت ميشم ولي بابا به خاطر من به 
روي خودش نمياره. چهار ساله اين دكتر و اون دكتر 
رفتم ديگه خسته شدم. الانم يه دكتر ديگه نشون دادن. 
خلاصه واسه به وجود آوردنت خيلي دويديم ولي شما 
قابل نميدوني... اين چند روز سرگرمي من شده بازي 
با مهدي-  پسر عموت-  و ريحانه كه خاله فريبات تازه 
دختر خاله ت رو به دنيا آورده. ديگه برات چي بگم كه 
بابايى و ماماني زندگيش��ون خيلي خوبه، فقط جاي 
خالي تو هست كه ما رو اذيت مي كنه. كلي واست لباس 

خريدم عزيزم بيا اونارو تنت كنم بيا ديگه عزيزم. 
شنبه 6 ارديبهشت 1393 

وبلاگ لواشك خوردني 
من -  الهه

 مامان نشدم
سلام! ديگه مامان نشدم. بچه م قلبش تشكيل نشد و 
حاملگي پوچ داشتم و سقط شد. اين يه هفته مردم و 

زنده شدم. خدا نصيب هيچ كس نكنه. 
شنبه 12 ارديبهشت 1394 

    
وبلاگ خورزووووو خان -  براي 
خ�ورزوووو خان م�رد كوچك 

عمه اش
كمك! كمك 

س��لام! لطفا به خورزو براي پيدا كردن اس��م كمك 
كنين. اسم پسر از الف يا عين لطفاً كمك كنيييين. 
ما خودمون: آراد، الياس، آري��ا و اميرعلي رو انتخاب 
كرديم اما هن��وز كاملًا راضي نش��ديم كمك كنين 

لطفاً!

وبلاگ ما سه تا – مامان الي
بازگشت

سلام سلام صدتا س��لام. بعد از ماه ها برگشتم بدون 
هيچ خبر جديدي. هنوز خبري نيست. روحيه داغون 
و اعصاب تعطيل. يك سال شد. خب چاره چيه. هنوز 
منتظرم و اميد دارم. ديشب رفتم تست بتا دادم. امروز 
زنگ زدم و منفي بود. كلي عكس و آزمايش هم دادم 
كه دكترها گفتن مشكلي ندارم. همسري هم مشكلي 
نداره. پس مش��كل چيه؟ خدا داند و بس. فعلًا دارم 
روزگارم رو بدون تو سر مي كنم و همچنان منتظرتم. 
يه خوابي ديدم كه دوست ندارم تعريفش كنم. فقط 

گفتم كه بدوني. 
دوشنبه 9 / 10 / 1392 

    
نااميدي دوباره 

من فكر مي كردم همه چي خيلي راحت باشه 
ولي نيس��ت، نميش��ه. هزينه داره، منم ندارم هزينه 

كنم. چه كنم؟

دوباره رفتيم دكتر، رفتيم مركز نازايي. مشخص شد 
مشكل چيه. يه مشكلي كه فقط با ميكرو جواب ميده 
و بس. مگر اينكه معجزه بشه. تقصير هيچ كس نيست 
و خواست خدا اينه. بگم حكمتش اينه، نميدونم چي 
بگم. خب شايد من نبايد مادر بشم. همسر ميگه تو 
حق داري مادر بشي. بيا جدا شيم ولي نميدونه كه 
مادر ش��دن رو با اون ميخوام. من ميخوام اون باباي 
بچه م باشه. وقتي همس��رم گفت بيا جدا بشيم كلي 
بهش خنديدم به خاطر ح��رف جدايي. ديوانه! حالا 
منتظريم يا خدا پولش رو برسونه يا اينكه معجزه ش 
رو يا اينكه باز هم حكمتش اينه كه هيچكدومش��و 
نده. تازه ممكنه با يه بار ج��واب نده. نميدونم فكرم 

خرابه... خيلي خراب. 
يك شنبه 31 / 1 / 1393 

    
وبلاگ »عشق من

و شوهري« -  ماماني
گلايه

خدايا گله دارم از اين زندگي. تو اين پنج سال آرزوي 
خيلي چيزا رو دلم موند ولي به عش��ق تو دم نزدم. با 
همه چي ساختم ولي به روي شوهرم نياوردم ولي خدا 
جونم ديگه خسته شدم. بريدم. فقط يه بچه ميخوام 
كه اميد زنده بودن رو در شوهرم زنده كنه. خدايا ديگه 
انتظار بسه. بي بي رقيه حاجت دوستم رو داد. خدايا 
به حق بي بي رقيه و قلب پاك ني ني ها حاجت من رو 
هم بده. از صب��ح دل درد گرفتم. اصلًا حوصله ندارم. 
نميدونم به چه رويي اين بار هم به شوهرم بگم ني ني 

در كار نيست. تو رو خدا برام دعا كنيد. 
چهارشنبه 27 فروردين 1393   
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و ميانسالي و پيري. بعد كه دفتر را ورق مي زدي يك 
جايي لاب��د روده برُ مي ش��دي از خنده و ب��ه آن فكر 
اتوكشيده و كاملًا جدي يك دوره از زندگي ات تا حد 
مرگ مي خنديدي. حالا كه ب��ه آن تصور از پدر بودن 
نگاه مي كنم چقدر اين فكرها را از خودم دور مي بينم و 
مضحك. همين حالا كه اينها را مي نويسم چهل و اندي 
روز به آمدن بچه مان مانده است. يك چله را بايد پشت 
سر بگذاريم تا فرزند ما از راه برسد. راهي طولاني كه 
طي كرده اس��ت و اين همه گونه گوني اعجاب آور را 
پشت سر گذاشته و حتماً خسته است. من بارها در اين 
چند ماه به اين معجزه شگفت نگاه كرده ام. فكر كرده ام  
و بيش از هر زمان��ي حس كرده ام  چه چش��م بندي 
عجيبي است. خدا يك عادت عجيبي دارد. مثلًا باران 
مي فرستد ولي خودش را مي كش��د كنار. خودش را 
كاملًا كنار مي كشد و ابر و رعد و برق را جلو مي فرستد. 
زيبايي و رنگ و عطر مي فرس��تد ولي خودش را كنار 
مي كشد و گل را جلو مي فرستد تا تو آن رنگ و عطر و 
زيبايي را به حساب يك گل بگذاري. حالا هم به كودك 
ما شكل مي دهد. اما مثل هميشه كنار كشيده است و 

من و همسرم را پيش مي كشد. 
به نظرم آنچه مادر را به مفه��وم واقعي كلمه مقدس 
مي كند، اج��ازه يافتن او به حمل يك معجزه اس��ت. 
تن مادر تجليگاه اين اعجاز است. البته كه مادر فقط 
اين معجزه را حمل مي كند. معجزه ساز و كار خودش 
را دارد كه اصلًا در اختيار مادر نيست. يعني همه آن 
تحولات و انقلاب هايي كه در جني��ن روي مي دهد، 
بدون كم ترين دخالت مادر انجام مي شود. اينكه قلب 
شكل بگيرد، چشم ها سير ش��كل گيري شان را آغاز 
كنند. اينكه اعضا و جوارح جنين آرام آرام به ش��كل 
نهايي شان نزديك شوند. اينكه رديف انگشتان دست 
و پا كامل ش��ود، هيچ كدام در اختيار مادر نيست. او 
وقتي خواب است، وقتي مهماني است، وقتي سر كار 
است، وقتي آش��پزي مي كند، وقتي ويار دارد، وقتي 
يهو ساعت 12 ش��ب هوس انار مي كند، اين معجزه 
در او سير مجزا و مس��تقل خودش را طي مي كند. او 
فقط ميزبان اين انقلاب اس��ت. مثل اين مي ماند كه 
مهماني به خانه تو مي آيد. آن مهمان در خانه تو آمده 
است و از س��فره تو مي خورد اما تو آن مهمان را رشد 

يك: مردها در سايه باردار مي شوند. اين طور بگويم تجربه بارداري را معمولا 
به حساب زن ها مي نويسند. حق هم دارند چون به صورت فيزيولوژيك، هيچ 
مردي باردار نمي شود، بخواهد هم نمي تواند اما اين فقط ظاهر ماجرا است. مردها هم 

در نهان و به صورت موازي با همسران خود بارداري را تجربه مي كنند. 

، 9 سالي طول كشيد كه ما سرانجام بچه دار شويم، البته اگر بشود  دو: حدود 8 
به يك جنين هشت ماهه گفت بچه. -  خب چرا نشود -  چند سال اول زندگي 
مشترك، تصور من از پدر ش��دن يك تصور كاملًا منفي و تاريك بود. ذهنم مقاومت 
مي كرد. برخلاف افرادي كه تصور مي كنند ريشه ناباروري در كاركرد ناقص اندام هاي 
تناسلي است يعني يا مرد مشكل دارد -  مثلًا اسپرم هايش سرعت و شتاب خوبي ندارد 
يا زن، رحم و تخمدان و تخمك هاي خوبي ندارد -  من فكر مي كنم ريشه ناباروري در 
درجه اول در فكر آدم هاست. اين سال ها دور و بر خودم آدم هايي را ديده ام  كه در برابر 
بچه دار شدن، مقاومت ذهني دارند يعني اگر امروز براي بچه دار شدن اقدام كنند فردا 

حتماً بچه دار مي شوند اما سال ها در برابر بچه دار شدن مقاومت مي كنند. 

سه: تصور من در اين سال ها از پدر شدن كمابيش تصور تاريكي بود. احساس 
مي كردم اگر اين كلمه به من بچسبد فردايش يك عصا يا واكر دستم مي دهند. 
اگر روزي پدر ش��وم و كس��ي در خيابان به م��ن بگويد پدرجان! خ��ودم را در هيئت 
پيرمردهاي زهوار دررفته حس مي كنم. گو اينكه همين حالا هم وقتي جايي، غريبه اي 
به من مي گويد دايي يا عمو، مثلًا رفته اي ميوه فروش��ي خري��د كني يهو كارگر ميوه 
فروشي كه نه تو او را مي شناسي، نه او تو را مي شناسد به تو مي گويد عمو، اين عمو را 

هم طوري مي گويد كه آدم حس كند حسابي پير شده است. 

چهار: آيا من به اين زودي از دوره جواني فاصله گرفتم؟ آيا پدر شدن مرا پرتاب 
نمي كند به دوره اي كه بايد فاتحه خوشي ها را خواند؟ اين همان منطقي است 
كه در اين سال ها مقاومت ذهني مرا رقم مي زد. انگار كه اگر كسي مقاومت كند و پدر 
نشود همچنان مثل شاخ شمشاد جوان مي ماند و قاعده جاري زمان را به هم مي زند 
ولي خب اين منطق كج و معوج در زيرسازي ذهن آدم كار خودش را مي كند. مثلًا با 
خودت فكر مي كني آيا من قدرت تطبيق با وظيفه پدري را دارم؟ مثلًا مي توانم از 49 
سانتي يك نوزاد، قدم را كم كنم و خودم را با او هماهنگ كنم، مثلًا به اندازه يك موجود 
سه كيلو و نيمي خودم را بياورم پايين و بعد هم شروع كنم به رشد كردن با او تا به جايي 

برسم كه او حالا بايد قد و وزن خودش را كم كند تا من به او برسم؟ 
و بعد به اندازه يك سوله بزرگ و متروك، فكر منفي به ذهنت مي رسد. مثلًا اگر فردا 
پسر يا دختر من آمد و به من گفت فلان چيز را مي خواهد و من نتوانستم برايش بگيرم 
چه كار كنم؟ در حالي كه همكلاسي هايش آن وسيله را دارند؟ يا اگر مثلًا بعد از به دنيا 

آمدن بچه ام  مريض شدم يا اصلًا مُردم، تكليف اين بچه چه مي شود؟
پنج: كاش مي شد آدم فكرهاي كاملًا جدي هر روزش را جايي مي نوشت. به 
نظر من كه محشر مي شد. مثلاً فكرهاي كاملاً جدي كودكي تا نوجواني، جواني 

 تجربه پدر شدن 
در 14  پلان
ريشه ناباروري در فكر آدم هاست، نه در اسپرم و تخمدان

     حسن
فرامرزی

به نام پدر
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نمي دهي، تو فكر او را نمي سازي، تو سرنوشت او را 
شكل نمي دهي. 

ش�ش: بزرگ ترين لذت ه��ا، بزرگ ترين 
دردها را هم با خود مي آورند. لذت هرچه عميق تر، 
درد هم عميق تر. اگر زندگي فرش باشد لذت، تار و 
درد، پود است. به هم بافته شده اند و نمي شود از هم 
شكافت شان. نمي ش��ود لذت بدون درد را تجربه 
كرد. بارها در اين چند ماه، رنج هاي بارداري همسرم 
را ديده ام. ديده ام  ك��ه چطور ل��ذت و درد به هم 
آميخته مي شود. يك لحظه لبخند و يك لحظه در 
هم رفتن خطوط چهره چطور به هم مي رسند. در 
اين لحظه ها مستأصل مي شوي. همچنان كه آدم 
نمي تواند دندان درد خودش را به كسي بدهد كه 
مثلًا اين دندان درد من 10 دقيقه پيش شما باشد 
تا من كمي بخوابم، اين لحظه ها هم نمي شود درد 
را از عزيزترين كسان خودت بگيري و در رشته هاي 
عصبي خودت جا بدهي تا او كمي بياس��ايد. با اين 
همه يك جور احساس سبك شدن در درد وجود 
دارد. من هيچ وقت اين دردها را تجربه نخواهم كرد 
اما س��ردردهاي متوالي و مكرر را تجربه كرده ام  و 

مي دانم درد كشيدن آدم را سبك مي كند. 

هفت: وقتي يك مرد از دور به يك بارداري 
نگاه مي كند تنها تصويري كه به ذهنش مي رس��د 
نوزادي است كه در يك زايش��گاه به دنيا مي آيد. 
دست كم براي من كه اين طور بوده اما وقتي يهو 
پرتاب مي ش��وي به اين دنيا و از نزديك مي بيني، 
جور ديگري حسش مي كني. شگفت ترين لحظه 
زماني است كه تكان خوردن جنين را زير انگشتانت 

حس مي كني. 
بارها شد وقتي انگشت هاي من، تكان هاي جنين 
كوچك مان را حس كرد، اشك در چشم هايم جمع 
شد. ش��كر كردم. گريه كردم. خنديدم. با او حرف 
زدم. هشتي؟ بابا؟ اونجا چي كار مي كني؟ مرد كه 

خودش رو قائم نمي كنه؟ 

هشت: اولين سونوگرافي كه رفتيم طول 
جنين ما هش��ت ميلي متر بود. يعني كمتر از يك 
س��انت. بار اول كه رفتيم س��ونوگرافي هنوز قلب 
جنين ما تشكيل نش��ده بود. شما باورتان مي شود 
يك موجود هشت ميلي متري كه اندازه يك عدس 
اس��ت روزي بش��ود يك نوزاد؟ روزي بش��ود يك 
موجود 170 سانتي متري؟ يك عدس بشود يك 

موجود 180 سانتي متري؟ 
از روزي كه رفتيم س��ونوگرافي و فهميديم طول 
جنين ما هشت ميلي متر است اسم موقت -  مثل 
پلاك موقت خودرو -  بچه مان را گذاشتيم هشت 
ميلي متري. حتي فاميل و بستگان درجه يك هم 
آرام آرام به اين اسم خو گرفتند. هشت ميلي متري 
چطوره؟ هش��ت ميلي متري چ��ي كار مي كنه؟ 
بعد آرام آرام هش��ت ميلي متري شد هشتي. اول 
خودمان هش��تي صدايش زديم. بعد هم بستگان. 
به خواس��ت خدا بچه مان به دنيا بياي��د روزي به 
او خواهي��م گفت ك��ه چطور صداي��ش مي زديم. 

برگه هاي س��ونوگرافي اش را نگه داشته ايم. روزي 
حتماً آن سونوگرافي اول را به هشتي نشان خواهيم 
داد و ب��ه او خواهيم گفت ببين بابا! تو اول هش��ت 

ميلي متر بودي، اول يك عدس بودي. 

نه: سونوگرافي ها هم خوب است، هم بد. 
هم به آدم آرامش مي دهد، هم آرامش آدم 
را مي گيرد. واقعاً به اين تعداد از سونوگرافي ها نياز 
داريم؟ تا حالا كه چهل روز به آمدن بچه مان مانده، 
به اندازه انگش��تان دست و پاي هش��تي رفته ايم 
سونوگرافي. هشتي آنجا كار خودش را به بهترين 
شكل ممكن انجام مي دهد اما ما با وسواس و بدبيني 
داريم به كارهاي هشتي نگاه مي كنيم. هشتي! آيا 
ستون فقرات تو تشكيل ش��ده است؟ بله، تشكيل 
شده است. واقعا؟ تشكيل شده است؟ ولي ما به تو 
اعتمادي نداريم. خودمان بايد نگاه كنيم. هشتي! 
آيا قلب تو تشكيل شده اس��ت؟ بله، تشكيل شده 
است. ولي نه، ما به تو اعتمادي نداريم. خودمان بايد 
چك كنيم. هش��تي! آيا اندازه دور سر تو طبيعي 
است؟ بله، طبيعي است. انگار كه يك متهم را زير 
ذره بي��ن گذاش��ته ايم و از يك بزه��كار بازجويي 

مي كنيم. 
راس��تش اين دوربين بس��تن به جنين را دوست 
ندارم و با آن كنار نيامده ام. ماه س��وم وقتي رفتيم 
سونوگرافي آنومالي يعني سونوگرافي اي كه چك 
مي كند دس��ت و پا و اندام كودك درست تشكيل 
شده است يا نه، من و همسرم كلي استرس گرفتيم. 
البته وقتي از زبان دكتر مي ش��نوي كه همه چيز 
خوب پيش رفته يك نفس راحت مي كشي. بارها به 
همسرم گفته ام  خوش به حال قديمي ترها كه قلب 
شان در اين آزمايشگاه ها و سونوگرافي ها به دهان 
شان نمي آمد. گمانم در همان سونوگرافي آنومالي 
بود كه دكتر به ما گفت جنسيت نوزادتان احتمالا 
دختر اس��ت و ما از هم��ان روز در ذه��ن مان يك 
نوزاد دختر را مجسم كرديم. حتي برايش اسم هم 
انتخاب كرديم. اسمش را گذاشتيم مارال. هشتي 
كنار رفت و نام بچه مان ش��د م��ارال. مارال يعني 
زيبا و من به شوخي به همسرم مي گفتم حالا اگر 
دخترمان زشت از آب درآمد چه كار كنيم. اين اسم 
يك ادعايي را هم دارد مطرح مي كند و ادعايش هم 
اين است كه اين دختر حتماً زيباست. حالا چه كار 
كنيم اگر اين دختر زيبا از آب درنيامد. ما مي توانيم 
زيبا ببينيم ولي به مردم كه نمي توانيم بگوييم شما 

هم مارال ما را زيبا ببينيد. 

ده: يك م��اه و اندي بعد كه س��ونوگرافي 
رفتيم، دكتر گفت نوزادتان پسر است. به 
اين ترتيب معادله هاي ما كاملًا به هم ريخت. ما در 
اي��ن 30 ، 40 روز خودمان را به ي��ك نوزاد دختر 
عادت داده بوديم. نقشه هايي كه كشيده بوديم براي 
يك نوزاد دختر بود. مثلًا من نقش��ه كشيده بودم 
اجازه ندهم دخترم ازدواج كند. چه معني دارد يك 
س��بيل به خودش جرئ��ت بده��د و از دختر آدم 
خواس��تگاري كند؟ يك عمر دختر بزرگ كني و 
دو دس��تي تقديم يك فقره س��بيل كني؟ از اينكه 

نوزادمان پس��ر بود ناراحت نبودم اما ناراحت شدم 
وقتي دخترمان خيلي زود از پيش ما رفت. انگار كه 
در يك لحظه صاحب دوقلو ش��ده باشيم، يعني از 
لحظه اي كه كسي مي گويد نوزادتان پسر است تا 
لحظه اي كه آن تصور دختر بودن شروع مي كند به 
كم رنگ شدن و يك قُل آرام آرام حذف مي شود. قُل 
دختر ما در كمتر از يك دقيقه حذف ش��د. پيش 
خودم گفتم كاش دكتر به ما نگفت��ه بود احتمالا 
دختر است. وقتي مطمئن نيستي چرا مي گويي؟ 
شايد ما هم مقصر بوديم. ش��ايد هم نبوديم، چون 
همه آن روزه��ا از ما درب��اره جنس��يت بچه مان 
مي پرسيدند. جالب اينجاست كه درباره جنسيت 
بچه كنجكاو بودن��د و وقتي پاس��خ را مي گرفتند 
مي گفتند البته دختر و پسر مهم نيست و من اين 
سؤال در ذهنم جرقه مي زد كه اگر دختر و پسر مهم 
نيست پس چرا تا اين حد درباره دانستن جنسيت 

نوزاد كنجكاويد؟
ما به خانواده ه��ا و اطرافي��ان گفته بودي��م نوزاد 
ما دختر اس��ت، احتم��الا را هم گفت��ه بوديم ولي 
راستش احتمالا را نه خودمان جدي گرفته بوديم 
نه اطرافيان. به خاطر همين، مادربزرگ بچه مان 
رفته بود كلي وسايل دخترانه براي نوزادمان گرفته 
بود. من و همس��رم هم ناخودآگاه قيافه يك دختر 
را در ذهن مان س��اخته بوديم. اما آن روز كه دكتر 
گفت نوزادتان پسر است همه آن تصويرهايي كه در 
ذهن ساخته بوديم به هم ريخت. انگار قُل دختر ما 

جدا شد و رفت. 
باز دوباره در برابر كنجكاوي ه��ا اعلام كرديم اين 
بار س��ونوگرافي گفته نوزادتان پس��ر است. براي 
اينكه جانب احتي��اط را هم رعايت كرده باش��يم 
گفتيم حالا اگر دختردار شديم هم تعجب نكنيد. 
واقعاً هم همين طور اس��ت. مي رويم بيمارستان و 
همسرم دختر به دنيا مي آورد. چه بايد بگوييم؟ اين 
بچه ما نيست چون س��ونوگرافي گفته پسر است؟ 
حاشيه هاي فناوري يكي دو تا نيست. گاهي وقتي 
به اين تع��داد از س��ونوگرافي ها و آزمايش ها نگاه 
مي كني ياد كس��ي مي افتي كه خودرويش را هر 
پنج كيلومتر به پنج كيلومتر در جاده چك مي كند. 
خب وقتي يك خودرويي جلو مي رود و عقربه ها هم 
نشان مي دهد همه چيز درست است آيا نياز است 
ما هر پنج كيلومتر از ماشين پياده شويم و خودرو 

را چك كنيم؟ 
اوايل بارداري همسرم مي گفتم ما اصلاً نمي خواهيم 
بدانيم جنس��يت نوزادمان چيس��ت. مي خواهيم 
خودمان را سورپرايز كنيم. اما همسرم و خانواده ها 
مي گفتند مگر مي شود؟ همسرم مي گفت آن وقت 
مادر من بايد هم وسايل دختر را بخرد و هم وسايل 
پسر را. من مي پرسيدم قديم ترها كه سونوگرافي 
نبود پس چطور سيس��موني مي گرفتند؟ همسرم 

هم مي گفت خودت مي گويي قديم. 

يازده: ش��يرين ترين لحظه هاي پيش از 
تولد نوزاد وقتي اس��ت كه براي اولين بار 
صداي قلب كودك را مي شنوي. ماه چهارم بارداري 
براي اولين بار صداي قلب كودك مان را شنيديم. 

به نام پدر
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سونوگرافي نزديك است. قلب مان كمي آرام مي شود. 
با وجود اين هنوز استرس داريم. تا وقت بعدي دكتر 
چهار روز مان��ده. يكي از آش��ناهايمان كارش��ناس 

مامايي است.
از او كم��ك مي خواهي��م و او مي گويد ب��ا موبايل از 
برگه هاي سونوگرافي عكس بگيريد و برايم بفرستيد. 
همين كار را انجام مي دهيم و او بعد از چند س��ؤال و 
جواب به ما اطمينان مي دهد ك��ه تاريخ قبلي اعلام 
شده از طرف س��ونوگرافي اش��تباه بوده و همه چيز 

طبيعي است. نفس راحتي مي كشيم. 

سيزده: سه، چهار روز بعد وقت دكتر است. 
مي رويم پيش دكتر. خيابان ها و تقاطع ها 
ش��لوغ اس��ت و ديرتر از آنچه گم��ان مي كنيم به 
بيمارستان مي رسيم. نگرانيم كه نكند دكتر رفته 
باشد. س��ريع ماش��ين را كنار بيمارس��تان پارك 
مي كنيم، زير تابلوي حمل با جرثقيل. از ماش��ين 
پياده مي شوم و به همسرم مي گويم كيف پولم را تو 
برداشته اي؟ مي گويد نه. مي گويم نگاه كن. مي گويد 
من برنداشته ام. دوباره برمي گردم ماشين. چند بار 
همه جا را چك مي كنم، حتي زير صندلي ها. كيف 
پول نيست. همسرم هم كيف پولش را نياورده است. 
با عجله از خانه بيرون آمده ايم و كيف پول يادمان 
رفته است. در اين جور موقعيت ها بغض و اعصاب 
خ��ردي و عصبيت يك جا به من هج��وم مي آورد. 
س��عي مي كنم خودم را كنترل كن��م. پول ويزيت 
دكتر با دفترچه، 10 هزار تومان مي شود. يعني به 
خاطر 10 هزار تومان، وقت دكتر را از دست داديم؟ 
يك لحظه ب��ه ذهنم مي رس��د برويم ب��ه دكتر يا 
متصدي پذي��رش بگوييم كيف پ��ول را فراموش 
كرده ايم اما خيلي سريع از اين فكر بيرون مي آيم. 
آبروريزي اس��ت. نگاه مي كنم به همسرم. او هم به 
من نگاه مي كند. يك هو همسرم مي گويد صدقه ها! 
انگار كه يك رعد و برق در آسمان شب ظاهر شود. 
مي روم از داش��بورد، صدقه ها را برمي دارم. چهار 
اس��كناس 500 توماني كه يكي شان گوشه ندارد. 
يك اس��كناس هزار توماني تقريباً پوس��يده، يك 

اسكناس هزار توماني، يك اسكناس 2 هزارتوماني، 
دو اس��كناس 200 تومان��ي و ي��ك ص��د توماني. 
اس��كناس ها را در دس��ت هايم ص��اف مي كن��م و 
مي شمارم ش��ان. مي ش��ود 6 ه��زار و 300تومان. 
همسرم هم از ته كيفش يك سكه 500 توماني پيدا 
مي كند. سكه را مي گيرم اما همين سكه، عصبي ام  
مي كند. مي گويم زشت است، مگر ما گدا هستيم؟ 
اصلًا ش��ما رويت مي ش��ود اينها را به بيمارستان 
بدهي؟ همسرم اعتنايي نمي كند و مي پرسد چقدر 
شد؟ مي گويم با س��كه ها مي ش��ود 6 هزار و 800 
تومان. يعني چقدر كم داريم؟ حس��اب مي كنم و 
مي گويم 3 و 200. مي گوي��د جيب هايت را خوب 
گش��ته اي؟ تازه يادم مي افتد كه جي��ب هم دارم. 
جيب هايم را مي گردم. بيشتر از دو جيب ندارم. اگر 
زمستان بود، دست كم شش هفت جيب داشتم و از 
هر كدام يك اسكناس بيرون مي آمد حل مي شد. 
جيب هايم نااميدم نمي كنند و يك اسكناس مچاله 
هزار توماني تحويل مان مي دهند. همسرم سريع از 
دستم مي گيرد و اتويش مي كند. انگار كه در دست 
من بماند دود مي شود و مي رود هوا. حالا شده 7 هزار 
و 800 تومان. هنوز 2 هزار و 200 تومان كم داريم. 
همس��رم مي گويد صن��دوق عقب را گش��ته اي؟ 
مي رويم صن��دوق عق��ب را مي گرديم. كاپش��ن 
ورزش��ي اي در صن��دوق عق��ب دارم. خوش��حال 
مي شويم. جيب هايش را مي گردم اما چيزي پيدا 
نمي شود. جيب هايش سوراخ است. اميد دارم كه 
اسكناسي در آسترش گير كرده باشد. چند بار آستر 
را با دس��تم لمس مي كنم كه ببينم برجستگي اي 
چيزي حس مي كنم اما هيچ چيز نيست. صندوق 

عقب را مي بنديم و به همديگر نگاه مي كنيم. 
دوباره بغض و عصبيت و حس فحش دادن به خود به 
ذهن و گلويم هجوم مي آورد. مي خواهم به همسرم 
بگويم من حواسم نبود تو چرا چيزي نگفتي؟ تو چرا 
كيف پولت را برنداشتي؟ اما مي دانم اين بحث هم به 
جايي نمي رسد. هوا گرم است. به مشتي پول مچاله 
كه مثل گداها در دست گرفته ايم نگاه مي كنم. چند 
بار زير لب مي گويم لعنت به من، بعد سعي مي كنم 

صدايش را ضبط كرده ام. كمتر از دو دقيقه اس��ت. 
اول صداي هوا را مي شنوي چون هنوز صداي قلب 
نيامده اس��ت. بعد ص��داي قلب مي آي��د. انگار كه 
ضرباهنگ يك مس��گرخانه را چندي��ن برابر كرده 
باش��ند و هي صداي كوبش چكش ها به سندان ها 
بيايد. وقتي صداي قلب كودكمان را از پشت تلفن 
براي پدرم پخش كردم بدون آن كه به او بگويم چه 
صدايي اس��ت گفت صداي دويدن يك اسب است. 
حق هم داشت. اين صدا عين دويدن لاينقطع يك 

اسب است. 

دوازده: ه��ر وقت مي رويم س��ونوگرافي، 
دستيار دكتر اعداد را وارد كامپيوتر مي كند 
و بعد هم پرينت اين اعداد را ك��ه حاوي اطلاعاتي 
درباره طول بدن جنين و نسبت هاي اندام او، وزن و 
هفته بارداري و اطلاعات ديگر است به ما مي دهد تا 
ما به دكتري كه همس��رم پيش او م��ي رود بدهيم. 
يعني عملا دو دكتر كاره��ا را پيش مي برند. حدود 
يك هفته پيش بود كه شوك ديگري به ما وارد شد. 
ما در واق��ع خودمان را ب��راي چن��د روز بعد آماده 
مي كرديم كه نوزادمان به دنيا بيايد. س��ونوگرافي، 
ماهي كه در آن قرار گرفت��ه بوديم ماه نهم بارداري 
اعلام ك��رده بود يعني داش��تيم طبق محاس��بات 
سونوگرافي به هفته چهلم نزديك مي شديم. چند 
روز پيش كه رفته بوديم دكتر، دكتر به همسرم گفته 
بود يك سونوي اختياري برايت مي نويسم، مي تواني 
بگيري مي تواني نگيري. البته همه چيز خوب پيش 
مي رود اما اگر مي خواهي كاملًا مطمئن ش��ويم كه 
وزن نوزاد طبيعي است، يك سونوي ديگر هم بده. با 
بي ميلي من رفتيم سونوگرافي و سونوگرافي باز يك 
شوك ديگر به ما وارد كرد: وزن نوزادتان خيلي كم 
است. نوزاد ما دو كيلو و 100 گرم بود، در حالي كه 
وزن نوزاد در هفته هاي آخر بايد به س��ه و نيم كيلو 
برس��د. آن لحظه اي كه دكتر گف��ت وزن نوزادتان 
خيلي كم است من پش��ت دكتر ايس��تاده بودم و 
داش��تم از مانيتور روبه رويمان فيلم مي گرفتم كه 
عرق سردي روي پيش��اني ام  نشست و همه چيز از 
يادم رفت. يعني چه وزن نوزادتان كم اس��ت؟ اين 
لحظه ها كلي فكر منفي و تاريك به ذهن آدم هجوم 
مي آورد. ذهن زمان را گم مي كند وآدم نمي فهمد 

چقدر زمان گذشته است. 
كمي طول مي كشد كه ما و دكتر از اين گيجي بيرون 
بياييم. سؤال و جواب هايي بين دكتر و همسرم رد و 
بدل مي شود. آخر سر دكتر احتمال مي دهد وقتي 
اعداد را به دس��تيارش مي گفته او تاريخ زايمان را 
اشتباه وارد كرده است. بعد هم تاريخ جديد زايمان 
را با توجه به وزن كودك و سؤال و جواب هايي كه رد 
و بدل شده مي نويسد. تاريخ جديد، چهل و اندي روز 
بعد از تاريخ قبلي است. اين تاريخ نگران مان مي كند. 
يعني مي شود اين قدر اش��تباه شود؟ مي آييم خانه 
و س��ونوگرافي هاي قبل را مي آوريم. از سونوگرافي 
هفته دهم وقتي محاسبه مي كنيم و 30 هفته بعدي 
را در نظ��ر مي گيريم، مي بينيم دكتر س��ونوگرافي 
اشتباه كرده و تاريخ اعلام شده غلط از آب درمي آيد. 
عدد ما تا حدودي به عدد جديد اعلام شده از سوي 
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خودم را آرام نش��ان دهم. اشكال ندارد. مي رويم به 
مسئول صندوق بيمارستان مي گوييم عجله كرديم 
و كيف پول يادمان رفت. اين 8 ه��زار تومان يعني 
7 هزار و 800 تومان، مي ماند 2 هزار و 200 تومان. 
بعد هم مي گويم به درك! هر فكري مي خواهد بكند، 
بكند. مي گوييم شماره كارت بدهد به حسابش واريز 

مي كنيم. 
راه مي افتي��م و مي روي��م پذيرش، اس��م مريض و 
دكتر را مي گوييم. پذي��رش، برگه اي به ما مي دهد 
و برگ��ه را مي بريم صن��دوق. مس��ئول صندوق با 
سردي و بي اعتنايي محض مي گويد 10 تومن. اين 
سردي بيشتر حرص آدم را درمي آورد. انگار منتظر 
معجزه اي هستي كه مسئول صندوق تعارف كند و 
بگويد اين بار مهمان ما باش��يد و تو هم تا تنور داغ 
است نان را بچسباني يا مثلًا بگويد من در جريان اين 
اتفاق براي شما هستم و نگفته از قيافه تان خواندم 
كه كيف پول تان را جا گذاش��ته ايد، هيچ اش��كالي 
ندارد، بفرماييد. تمام بار رواني ماجرا همين جاست. 
يعني درس��ت لحظه اي كه من آن اس��كناس هاي 
لعنتي كه اتو كرده ايم و اتو نش��ده اند، يعني مشتي 
500 توماني و هزار توماني و 200 توماني پاره پوره 
را با يك سكه 500 توماني مي گذارم جلوي مسئول 
صندوق پذيرش. او درباره ما چه فكري خواهد كرد؟ 
فكر مي كند ما اين اسكناس ها را با سيخ از صندوق 
صدقات درآورده ايم؟ آن لحظه در آن دو س��ه ثانيه 
كه چشم ما با هم تلاقي خواهد كرد. تازه در همان دو 
سه ثانيه من بايد توضيح بدهم كه اين اسكناس ها 
10 هزار تومان نيست، در واقع 2 هزار و 200 تومان 
مانده كه 10 هزار تومان بشود. به مسئول صندوق 
مي گويم ببخش��يد! م��ا عجله كردي��م و من كيف 
پولم را نياوردم. شما اينها را بگيريد، البته 2 هزار و 
200 تومان كم است. ش��ماره كارت بدهيد، من به 
حساب تان واريز مي كنم. مسئول صندوق ناباورانه 
به من نگاه مي كند. اين همان دو سه ثانيه رنج آور 
است كه در انتظارش بودم اما با خودم مي گويم تمام 
مي شود، دوام بياور. چند بار مي گويم تمام مي شود 
دوام بي��اور. مثل يك آمپول زدن اس��ت. الان تمام 
مي شود. مسئول صندوق مي گويد ولي اين طور پول 
صندوق كم مي آيد، انگار كه يك بيمارس��تان لنگ 

2هزار و 200 تومان ما باشد. آمپول لعنتي پوستم را 
مي كاود و مي رود جلو. مسئول صندوق چند ثانيه اي 
شوكه است. اما بعد نگاهي به ما مي اندازد و مي گويد 
اشكال ندارد. يعني كه او از جيب خودش اين پول 
را خواهد گذاش��ت. به مس��ئول صندوق مي گويم 
ببخشيد واقعاً! اگر شما شماره كارت بدهيد من دو 
سه ساعت بعد به حس��اب تان واريز مي كنم. اين را 
مي گويم اما نمي دانم واقعاً مي ش��ود 2 هزار و 200 
تومان را به حساب كسي واريز كرد؟ مسئول صندوق 
مي گويد نه اشكال ندارد. يعني واقعاً او باورش شده 
ما دو آدم آبرومندي هستيم كه گرفتار يك موقعيت 
خنده آور -  گريه آور مسخره شده ايم؟ شماره كارت 
نمي دهد اما اس��مش را مي پرس��يم كه هفته بعد 

لطف شان را جبران كنيم. 
چند دقيقه بعد نوبت ما خواهد شد و ما خواهيم رفت 
پيش دكتر و دكتر همس��رم بعد از دي��دن برگه هاي 
س��ونو و معاينه خواهد گفت بله س��ونوگرافي اشتباه 
كرده است. خوشبختانه همه چيز خوب پيش مي رود 
و ما دوباره برمي گرديم ماشين و خنده مان مي گيرد. 
چند بار به هشتي اعتراض مي كنيم كه او چرا ما را هل 
كرده و اين طور پيش آدم ها خوار و خفيف شده ايم؟ 
اما خيلي زود همسرم جانب هشتي را مي گيرد يعني 
مي شود خود هشتي. نمايش شروع مي شود. من نقش 
پدر را بازي مي كن��م و ديالوگ هاي هش��تي از زبان 
همسرم بيرون مي آيد. همسرم مي شود وكيل مدافع 

و سخنگوي هشتي.  

چهارده: حالا چهار ماه است كه پدر شده ام. 
اگر بخواهند از من بپرسند طعم اين چهار ماه 
چطور بوده است، مي گويم بعضي از چيزها يك طعم 
غالب ندارند، طعم يكنواخت سراس��ري ندارند، مثل 
طعم خامه وسط يك شيريني كه چه از وسط گازش 
بزني، چه از چپ و چه از راست يك مزه يكنواخت و 
سراسري را به تو مي دهد. بعضي از طعم ها اما اين طور 
نيس��تند، يعني هي بايد روي پرزهاي زبانت تجزيه 
كن��ي و از آن تجزي��ه م��داوم طعم ها، ش��يريني ها، 
ملسي ها، ترشي ها، تندي ها و گاه حتي تلخي ها را از 
هم تمييز بدهي. مثل وقتي ك��ه ياقوت هاي انار زير 
دندان هايت قرار مي گيرد. فشار دندان ها روي جداره 

ياقوت ها و لحظه اي بعد هجوم ش��يريني و ترش��ي. 
گاهي مي بيني كه آن طعم شيرين خالص بالا مي آيد 
اما هنوز مزمزه نكرده، طعم ترش از راه مي رسد يا ته 
مزه اي از تلخي روي زبانت مي آيد. درست مثل وقتي 
كه يك ليموشيرين را برش زده اي و مي خوري، اول 
آن شيريني روي زبانت مي نشيند اما آرام آرام آن مزه 
پياده مي شود و رسوب تلخي روي زبانت مي گذارد. ما 
اين چهار ماه را در بازي طعم ها گذرانده ايم، در بازي 
سرزندگي و خستگي، شادي و غم، اميدواري و نگراني، 
گاهي باليده ايم و گاه��ي ناليده ايم. گاهي روي ابرها 
بوده ايم  و گاهي به زير كش��يده شده ايم. يك وقت به 

دوستي گفتم لذت و درد توأمان است. 
گاهي باورت نمي شود، با اينكه حدود يك سال درگير 
اين ماجرا ش��ده اي و با همه مراحل پيش رفته اي، با 
اين همه وقتي كودكت را بغل ك��رده اي، ناباورانه به 
چشم هايش خيره مي شوي، يك جور حس دوگانه اي 
داري، اين منم، اين من نيستم. دوگانگي هاي ديگري 
هم دارد. گاهي مي گويي چرا زودتر دست اين موجود 
لطيف و دوست داشتني را نگرفته اي و وارد اين دنيا 
نكرده اي، گاهي هم نگرانش مي ش��وي كه او چقدر 
بي دفاع و بي پناه است. گاهي در خيال با او دعوايت 
هم مي شود. اينكه قد كشيده و بزرگ تر شده و حالا 
نه او دني��اي تو را مي فهم��د و نه تو از دنياي او س��ر 
درمي آوري. در اين مدت گاهي افكار منفي و تاريك 
به ذهنم هجوم آورده اس��ت كه اگر يك وقت اتفاقي 
ب��راي او بيفتد، زندگي ما چه رنگ��ي به خود خواهد 
گرفت؟ اين چهار ماه دو نوبت واكسن و دو نوبت تب، 
چند بار آزمايش خون براي غربالگري و تست تيروئيد 
و زردي را از سر گذرانده ايم. شب هايي بوده كه خوب 
نخوابيده ام و كارهايم در طول روز انباش��ته ش��ده 
است. اضافه كردن بچه به جمع خانواده در مناسبات 
امروزي هزينه هاي ذهني و رواني خاص خود را هم 
دارد، مثل خستگي هايي كه يك مادر تاب مي آورد، 
در حالي كه كسي كنار او نيس��ت، اين اتفاق به ويژه 
براي زوج هايي كه خانواده هايشان در شهرهاي ديگر 
زندگي مي كنند بيشتر قابل فهم است. مادر درست 
بلافاصله بع��د از ب��ارداري و بي خوابي هاي ماه هاي 
پاياني بارداري متصل مي ش��ود ب��ه بي خوابي هاي 
ماه هاي اواي��ل به دنيا آمدن بچ��ه. اينكه گاهي بچه 
يك ريز گريه مي كند و هيچ كدام از آن ش��ربت هاي 
دل درد ه��م آرامش نمي كن��د؛ لحظه هاي��ي كه به 
مفهوم واقعي كلمه كم مي آوري، مستأصل مي شوي؛ 
لحظه هايي كه نمي خواهي ك��ودك تو آن گونه درد 
بكشد و يك جور احس��اس گناه مي كني كه تو او را 
به دامان اين رنج ها انداخته اي اما با اين همه، فراز و 
نشيب ها بسيار است. لحظه هايي وجود دارد كه نوزاد 
در خوابي عميق فرو رفته است و در خواب مي خندد. 
كلمه نمي تواند اين لحظه ها را بپوشاند، مثل پيراهني 
كه آب رفته و اندازه تنت نمي شود. لحظه هايي كه به 
خاطر او دس��ت به جيب مي ش��وي. لحظه هايي كه 
براي اولين بار بعد از دو ماه و اندي مي تواني كودكت 
را بنشاني گوشه كاناپه در حالي كه او دارد مي خندد. 
اولين سفر او به زادگاه مادرش، اولين سفر به زادگاه 
پدرش، اولين آوازهاي ناش��يانه او در چهارماهگي، 
اولين هايي كه پشت س��ر هم مي آيند. مي داني كه 

مدت ها با اين اولين ها خواهي بود. 
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گاه مفاهيمي در ذهن آدم ها به عنوان امور مس��لم و 
لا يتغير جاگير مي شود كه آن امور را در رده گزاره هاي 
»اين است و جز اين نيست« قرار مي دهد، يعني همان 
گزاره هايي كه حاضري به خاطرشان قسم بخوري و 
هيچ ترديدي در درستي آنها نداري، در حالي كه شايد 

آن گونه نباشد. 
هر كدام از ما در ذهن مان بگرديم و جست وجو كنيم، 
احتمالاً به مواردي از اين دست برمي خوريم. يكي از 
اين موارد »اين است و جز اين نيس��ت« نوع تلقي ما 
درباره وظايف و مسئوليت هاي همسران است. برخي 
از ما درباره وظايف و مس��ئوليت هاي زن و ش��وهري 
تلقي هاي ايستا و ساكني داريم و در نگاه ما سياليتي 
ديده نمي شود. اين نبود سياليت هم گاهي حاشيه هاي 
عجيبي را رقم مي زند. از جمله حاشيه هاي اين اتفاق، 
تأثير آن بر باروري، فرزندآوري و نهايتاً جمعيت است. 

در اينكه زن و ش��وهر چه به صورت ش��فاهي و عرفي 
و چه روي كاغ��ذ، تقس��يم بندي هايي درباره وظايف 
و مس��ئوليت هاي همديگ��ر دارند، ترديدي نيس��ت. 
زن عهده دار مس��ئوليت هايي اس��ت و مرد عهده دار 
مس��ئوليت هايي ديگر، اما نگاه دُگ��م و جامد به اين 

تقسيم بندي ها حاشيه آفرين است. 
نگاه روباتيك و منجمد

به تقسيم وظايف زن و شوهري
فرض كنيد مرد چند ماه يا چند سال، بيمار و خانه نشين 
شده است. او و همسرش به جاي اينكه زانوي غم بغل 
كنند، تدبير مي كنند. مرد به بخش��ي از كارهاي خانه 
مي رسد و زن يك شيفت كار مي كند يا مثلًا مرد حرفه 
و كسب و كارش را به گونه اي تغيير مي دهد كه بتواند 
بدون آن كه س��اعات طولاني اي بيرون از خانه باش��د، 
كس��ب درآمد كند. گو اينكه او مي پذيرد درآمد سابق 

خود را نخواهد داش��ت اما با اين همه، وضعيت با نگاه 
سيال به نقش آفريني هاي زن و شوهري بسيار بهتر از 
زماني مي شود كه افراد چنين درك و ديدي را ندارند. آيا 
اين جا اتفاق بدي افتاده است؟ يا فرض كنيد زن چند 
روزي مريض است و نمي تواند آشپزي كند. مرد زودتر 
به خانه بر مي گردد و آشپزي مي كند. آيا رفتار مرد قابل 
دفاع اس��ت كه مثلًا بگويد نه، طبق توافق مس��ئوليت 
كارهاي بيرون را من به عهده دارم و شما هم مسئوليت 
كارهاي خانه را و طبق توافق نه م��ن يك ميلي متر از 

وظيفه ام عدول و عقب نشيني مي كنم و نه شما؟
واقعيت آن اس��ت كه اين نوع نگاه به تقس��يم وظايف 
بيش از حد روباتيك، غير عاطف��ي و حتي غير اخلاقي 
است. تقسيم بندي و روشن سازي وظايف و مسئوليت ها 
در رابطه همسري لازم اس��ت. اينكه هر كسي بداند در 
زندگي مشترك دنبال چيست اما نه آن قدر متصلب و 
خشك كه نتوان جابه جايي نقش ها را در ضرورت هاي 
زندگي پذيرفت يا اصلًا به اين فكر كرد كه بد نيست اگر 
ما تجديدنظري درباره نقش هاي خودمان داشته باشيم 

و نگاه دوباره اي به اين نقش آفريني ها بيندازيم. 

با كمال ميل ماندن در خانه را
 انتخاب كردم

جرم��ي آدام اس��ميت در كتاب »زنان ش��اغل، مردان 
خانه دار« - جابه جايي نقش هاي خانوادگي در امريكا - 
ترجمه دكتر محمدمهدي لبيبي، چند مثال قابل تأمل 
در اين باره مطرح مي كند: راشل در دانشگاه به تحصيل 
در رشته مطالعات زنان پرداخت و عاشق سيمون دوبوار 
- نويسنده و روشنفكر فرانسوي - شد. راشل مي گفت، 
من همواره سعي مي كردم در زندگي به نقطه ايده آل و 
مطلوبي برسم كه از گذشته خواهان آن بودم. به نظر من 
تنها كسي كه ديدگاه فلسفي مشابهي با من داشته باشد 
مي تواند شريك زندگي من باشد. ادَ، فردي بود كه اين 
خصوصيات را مي شد در او يافت. او با پيشرفت و ارتقاي 
شغلي من موافق بود و من او را مانعي در راه زندگي خود 
نمي ديدم بلكه همواره احس��اس مي كردم او پشتيبان 

خوب و شايسته اي براي من است. 
اد و راشل سرانجام ازدواج كردند و سه سال پيش از آنكه 
من فرصت مصاحبه با آنها را پيدا كنم راشل باردار شده 
بود. بچه دار شدن سه مس��ئله مهم براي او ايجاد كرده 
بود. از يك سو به عنوان مادر، احساس زيبايي داشت و 
از سوي ديگر براي او محدوديت هايي ايجاد شده بود و 
مهم تر از همه آنها تصوري بود كه از آينده خودش داشت 
و در شرايط جديد احس��اس مي كرد براي دست يافتن 
به آرزوهايي ك��ه در تمام عمر به آنها فك��ر كرده بود با 

مشكلاتي روبه رو مي شود. 
خودش مي گفت هنگامي كه باردار شده، بين »انتخاب 
مان��دن در خانه« و »اش��تغال بي��رون از خانه« مردد 
مانده اس��ت. او مي گفت بهترين دوس��تم ناچار ش��د 
پس از ازدواج، كارش را رها كن��د و در خانه بماند اما 
او مي خواست كارش را از دست ندهد و اين دو وظيفه 
را توأمان انجام دهد. او مي گف��ت وقتي بچه ما به دنيا 
آمد، نظرم عوض شد. من با كمال ميل، ماندن در خانه 
را انتخاب كردم. در آن لحظه احساس مي كردم فردي 
خوشبخت هس��تم زيرا بس��ياري از افراد اصلًا چنين 
انتخابي پيش روي خود ندارند، براي آنها زندگي فقط 
كار كردن اس��ت. آنها نمي توانند در طول حيات شان 

مرد بنشیند خانه و بچه بزرگ كند 
شوخي مي كني؟!

الگوهاي ذهني ما درباره تقسيم بندي وظايف 
زن و شوهري چقدر قابل دفاع است؟

بگذاريد درباره يك تجربه شخصي بگويم. من هم مثل بسياري از آدم هاي اين 
روزگار معتقدم يا درست تر آن است كه بگويم معتقد بودم خانه نشيني يك 
مرد هيچ توجيهي ندارد. مرد كه نبايد در خانه بنشيند. وقتي هوا روشن است خيلي بد است سر و كله 
يك مرد در خانه پيدا شود. اما دو اتفاق باعث شد نظرم در اين باره عوض شود اتفاق اول اين بود كه 
ديدم يكي از دوستانم بچه دار شد. او وقتي بچه دار شد، خيلي راحت از صبح تا بعد از ظهر نشست در 
خانه و نوزادشان را  تر و خشك كرد، همسرش سر كار رفت تا بعدازظهر برگردد خانه و كودك را تحويل 
بگيرد و پدر برود سر كار. اين الگو چند سال ادامه پيدا كرد تا نوزاد بزرگ شد. من گمان نمي كردم 
كه دوست من چنين ذهن منعطف و سيالي داشته باشد اما او چنين بود. مثلاً او مي توانست بگويد به 
هيچ عنوان نمي تواند به عنوان يك مرد در خانه بنشيند و بچه بزرگ كند. اصلًا احساس مي كند كه 
با تن دادن به اين كار، ابهت مردانه او فرو ريخته است. احساس مي كند كه در خانواده و فاميل اسباب 
مضحكه مي شود؛ اينكه او از صبح تا بعدازظهر در خانه نشسته و مثل يك مادر، نوزادي را بزرگ كند.

احسان  صفری
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طعم خوشبختي و شادي بچه دار شدن را بچشند. 

زن سر كار مي رود و مرد در خانه 
مي ماند

در نخستين سال تولد جونو، راشل فقط چند ساعت در 
هفته كار مي كرد آن هم به صورت پاره وقت و در ضمن 
تعهدي براي خ��ودش ايجاد نكرده بود، ب��ا اين همه او 
مرتب رزومه كاري اش را به ادارات و مؤسسات مختلف 
مي فرستاد تا شايد شغل بهتري پيدا كند. اين تلاش ها 
هم بي نتيجه نماند و او س��رانجام پروژه كاري خوبي را 
ش��روع كرد. او حالا درگير پروژه اي شده بود كه امكان 
كنار گذاشتنش را نداشت. اوضاع كاملًا برعكس شده بود. 
زن و شوهر با هم گفت و گو كردند. به صلاح خانواده بود 
كه اين بار زن سر كار برود و مرد در خانه بماند و بچه داري 

كند. اين شايد بهترين گزينه پيش روي آنها بود. 
اما راشل نگراني هاي بسياري داشت. او از اينكه فرزند 
كوچكش را به ش��وهرش بس��پارد و بچه داري كند 
احساس ناخوشايندي داش��ت زيرا مطمئن نبود كه 
همسرش بتواند گرسنگي نوزاد را تشخيص دهد. آيا او 
مي فهمد نوزاد در چه موقعي نياز به خواب دارد؟ اينها 
افكاري بود كه او را رنج مي داد. مدتي گذشت اما اوضاع 
به نحو مطلوبي پيش مي رفت. راش��ل مي گفت وقتي 
من از سر كار به خانه باز مي گشتم شوهرم را مي ديدم 
كه در حال بازي با فرزندم اس��ت ي��ا اينكه بچه مان 
خوابيده و شوهرم دارد كارهايش را انجام مي دهد، با 
اين همه او احساس بدي ندارد. من در او هيچ نشانه اي 
از ناراحتي و تنش هاي عصبي نمي ديدم. او هيچ گاه 
از شرايط پيش آمده اظهار ناراحتي نكرد حتي وقتي 
از او س��ؤال مي كردم آيا دلش براي مسابقه دوچرخه 
سواري تنگ نشده؟ در پاسخ مي گفت نه، من همين 
جا احس��اس خوبي دارم. او برخ��لاف تصور اوليه من 
پدري مهربان بود كه ب��ه خوبي از فرزندش نگهداري 
مي كرد و هرچه در توان داش��ت براي تأمين آينده او 
صرف مي كرد. من از اينكه اين پدر و فرزند آن قدر شاد 
هستند تعجب مي كردم و حتي گاهي اوقات به همسرم 

حسودي مي كردم. 
راشل معتقد بود اين تحول با خود دستاوردهاي مثبت 
زيادي داشت. مثلًا باعث ش��د تا جونو رابطه عاطفي 
نزديكي با پدرش پيدا كند. او با هر دوي ما حرف مي زد 
و هر دوي ما را در جريان مشكلاتش قرار مي داد و من 
فكر مي كنم بسياري از بچه ها در دوران كودكي خود 
چنين فرصتي ندارند به ويژه فرصت��ي كه بتوانند هر 
لحظه كه بخواهند با پدرشان حرف بزنند و با او ارتباط 
برقرار كنند. اين شرايط باعث مي شد تا جونو معناي پدر 
و مادر را به خوبي بفهمد چراكه ما در بسياري زمينه ها 
با هم متفاوت بوديم و درك اين تفاوت ها براي بچه ها 
اهميت زيادي دارد. بس��ياري از دوس��تانم از شنيدن 
وضعيت ما تعجب مي كردند. برخ��ي باور نمي كردند 
يك مرد بتواند تا اين حد نقش خوبي در بچه داري ايفا 
كند و برخي ديگر از اينكه من چني��ن كاري كرده ام 
اظهار ناراحتي مي كردند و معتقد بودند مادر تحت هيچ 
شرايطي حتي اگر امكان اش��تغال با درآمد بالا را هم 
داشته باشد، نبايد فرزندش را در خانه بگذارد و سر كار 
برود و در واقع براي بسياري از افراد، جابه جايي نقش ها 
اصلًا معنا نداشت. شايد بتوان گفت براي آنها حالتي از 

ناسازگاري شناختي ايجاد شده بود. 

به عنوان يك م�رد از بچه داري 
خجالت نمي كشيد

راش��ل مي گفت حالا همسرم احس��اس ناخوشايند 
روزهاي اول را ندارد. روزهاي نخست كه او بچه داري 
مي كرد از بيان اين موضوع براي دوس��تانش احساس 
خجالت مي كرد اما حالا خ��ود او با افتخار اين موضوع 
را مي گويد و آنها نيز پس از ش��نيدن حرف هايش او را 
تحسين مي كنند. مي توان گفت تحولي در درون افراد 
و در درون جامعه روي داده اس��ت. هم مردان نسبت 
به اين موضوع پذي��رش منطقي پي��دا كرده اند و هم 
جامعه انجام اين امور از سوي مردان را زشت نمي داند 
و براي آن ارزش و احترام زيادي قائل است. اما سؤال 
اين اس��ت كه چرا ما اين افراد را دوست داريم؟ از يك 
نظر مي توان گفت علت دوست داشتن اين افراد به اين 
موضوع مربوط مي شود كه ما احساس مي كنيم چنين 
زوج هايي رابطه منطقي تري با هم دارند و در بين آنها 

احتمال وقوع طلاق بسيار كم است. 

زنان از خانه نش�يني ش�وهران 
خود راضي   هستند؟

داون لوي نويسنده معروف مقالات نيويورك تايمز كه 
در سال 2007 به عنوان نويسنده پرطرفدار شهرتي 
فراوان پيدا كرده بود در يكي از مقالات جنجالي خود 
نوشت: زنان ش��اغلي كه همسرانش��ان در خانه غذا 
درست مي كنند، نظافت خانه را انجام مي دهند، خريد 
مي كنن��د و از بچه ها مراقبت مي كنند ب��ا ديدن اين 
صحنه ها نه تنها احساس لذت و شادي نمي كنند بلكه 
در خود فرو مي روند و احساس بلاتكليفي، آزردگي، 
اضطراب و س��رخوردگي پيدا مي كنند. او معتقد بود 
زنان نسبت به مرداني كه در خانه كار مي كنند به چشم 
حقارت نگاه مي كنند، حتي اگر از نظر ظاهري خود را 
راضي نشان دهند اما در باطن تصور مي كنند مرد بايد 
خارج از خانه كار كند و بتواند درآمد بالايي كسب كند. 
از نظر او ماندن مردان در خان��ه ارزش و اعتبار آنان را 
از بين مي برد و در اين مي��ان ارزش زنان نيز كم رنگ 
مي شود. زيرا آنها به انجام كارهايي كه مردان از انجام 
آن عاجز بودند، شهرت داشتند، حال آنكه جابه جايي 
نقش ها همه چيز را در ه��م مي ريزد و فضايي مبهم و 

بي معنا ايجاد مي كند. 
داون لوي سعي كرد نشان دهد زناني كه جاي مردان 
را گرفته ان��د و اينك نقش هاي مردان��ه ايفا مي كنند، 
پيشتاز نوعي تحول محسوب مي ش��وند اما در اينكه 
چنين تحولي به نفع چه كساني و به ضرر چه كساني 

تمام مي شود بايد بسيار تأمل نمود. 

همكاران همسرم او را به خاطر 
خانه نشستن تحقير مي كردند

اما نظر خانم امي برايفيلد، نويسنده صاحبنام امريكايي 
كه سال هاس��ت مقالات جالبي در مج��لات مرتبط با 
مطالعات زنان مي نويس��د، چيز ديگري اس��ت. او در 
يكي از مقالاتش به نكته اي مهم از زندگي شخصي اش 
اشاره مي كند و مي نويسد: من به شدت مديون شوهرم 
هس��تم كه با ماندن در خانه و مراقبت از دخترمان به 
من فرصت داد تحصيلاتم را ادامه دهم و بتوانم شغل 
خوبي پيدا كنم. در واقع من موفقيت هاي زندگي ام را 

مديون او هستم اما چيزي كه براي من دردناك بود اين 
بود كه هر وقت همكاران، دوستان و آشنايانم متوجه 
مي شدند شوهرم در خانه مانده و بچه داري مي كند او 
را تحقير مي كردند و من از چنين وضعيتي احس��اس 

سرافكندگي مي كردم. 
او مي نويس��د: من همه چيزهايي را كه مي خواستم به 
دست آورده بودم. هم ش��غل خوبي داشتم هم درآمد 
خوبي و هم موقعيت اجتماعي مناس��بي كسب كردم 
اما چيزي بود كه نمي توانس��تم با همه داش��ته هايم از 
كنار آن بي تفاوت بگذرم. اوضاع كاملًا عوض شده بود، 
من صبح زود از خانه بيرون مي رفتم و ديروقت به خانه 
مي آمدم. حالا من نمي دانستم فرزندم كي غذا خورده؟ 
چه زماني خوابيده، اصلًا ش��رايط روحي و جس��مي او 
چگونه است. من كاملًا با فرزندم بيگانه شده بودم و در 
مقابل همسرم عهده دار همه اين مسئوليت ها شده بود. 
در درون خود احساس خوبي نداشتم. احساسي بسيار 
شبيه به گناه مرا آزار مي داد. حس مي كردم من شوهرم 
را از نقش واقعي اش جدا كردم. به مرور زمان همسرم به 
اين وضعيت عادت كرد. حالا او اصلًا دنبال پيدا كردن 
شغل نبود. انگار ماندن در خانه را دوست داشت اما من 
هر روز كه مي گذشت احساس مي كردم چه بار سنگيني 
بر دوشم هست. چرا خودم را در چنين شرايط سخت و 
دشواري قرار دادم؟ زندگي ام غير قابل تحمل شده بود. 
در نهايت من از مارك جدا ش��دم و مدتي دخترم را به 
پانسيون سپردم تا از او نگهداري كنند اما با گذشت زمان 
احساس تنهايي شديدي كردم. معناي زندگي ام در حال 
از دست رفتن بود. ناچار به دنبال ازدواج مجدد بودم اما 
اين بار نيز فردي مشابه مارك را جست وجو مي كردم؛ 
كسي كه باز هم مثل او در خانه بماند و بچه داري كند 
چراكه من ديگر قادر به تحم��ل مرداني كه به گونه اي 
ديگر عمل مي كردند نبودم. انگار شرايط من به صورتي 
غير قابل بازگشت شده بود. من تفكري ديگر، انديشه اي 
ديگر و دنيايي ديگر را تصور مي كردم و در اين دنيا بايد 

تمام خواسته هاي من برآورده مي شد. 

درباره محال هاي ذهني مان 
درنگ كنيم

شما وقتي از آدم هاي اين جامعه مي پرسيد چرا بچه دار 
نمي شويد؟ مي گويند چطور بچه دار شويم، وقتي هر دو 
- زن و مرد - شاغل هستيم و مجبوريم هر دو كار كنيم؟ 
يعني اينجا بچه آوري از الگوي ذهني اي تبعيت مي كند 
كه بچه دار ش��دن را يك وضعيت ش��غلي و اجتماعي 
ناممكن تلقي مي كن��د، چون مرد و زن هر دو ش��اغل 
هس��تند و زماني براي نگهداري بچه در اختيار ندارند. 
حال اگر از مرد بپرسيم ش��ما مي تواني كارت را طوري 
برنامه ريزي كني كه مثلًا يك ش��يفت در خانه باشي و 
بچه را  تر و خش��ك كني؟ احتمالاً ب��ه آدم طوري نگاه 
مي كند كه انگار از تمدن و فرهنگ هيچ نمي داني، يعني 

كه تو درباره يك امر محال ذهني حرف مي زني. 
مرد مي نشيند در خانه و بچه را بزرگ مي كند، شوخي 
مي كن��ي؟ اين همان ام��ر محتوم ذهني اس��ت كه در 
ذهن هاي ما فرمانروايي مي كند. حال اگر از همان مرد 
بپرسي اصلا تو به خاطر چه كار مي كني؟ مي گويد معلوم 
است به خاطر زن و بچه. اما واقعيت آن است كه در اين 
پاسخ صداقت آنچناني وجود ندارد. چرا؟ به خاطر اينكه 
بسياري از مردها بعد از مدتي چنان درگير نقش خود 
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مي شوند - مثلًا نقش پول درآوردن- و آرام آرام چنان در 
پوست و گوشت آن نقش فرو مي روند كه عملًا فراموش 
مي كنند پول درآوردن فقط يكي از نقش هاي آنهاست 
و قرار نبوده در همين يك نقش ذوب شوند و در آن به 

انحلال دائمي برسند. 

 ما فعلًا خانه مان كوچك اس�ت، 
بچه نمي خواهيم

پس اينكه گاهي يك امر براي ما ص��ورت يك محال را 
پيدا مي كند ممكن است در واقعيت يك محال نباشد. 
همچنان كه اشاره كردم من گمان نمي كردم مردي در 
خانه بنش��يند و كودك خود را بزرگ كند اما اين اتفاق 
جلوي چشم من افتاد. بسياري ممكن است بگويند ما 
به خاطر شرايط مالي مجبوريم دو سه شيفت كار كنيم 
اگرچه اين جواب منطقي اس��ت اما مي شود پرسيد آيا 
همه آدم هايي كه چند ش��يفت در بيرون كار مي كنند 
حقيقتاً از روي نيازهاي اساسي است يا نيازهايي است 
كه خود مي آفرينند و در رقابت هايي شركت مي كنند كه 
آنها را فرسوده مي كند، در صورتي كه مي توانستند در آن 
رقابت ها نباشند و وقت بيشتري به خود و خانواده شان 

اختصاص دهند. 

امروزه يكي از موانع فرزن��دآوري تجمل خواهي هايي 
است كه در زندگي هاي ما وجود دارد. به اين عبارت ها 
كه براي بس��ياري از ما كاملًا بديهي است توجه كنيد: 
»نه! ما فعلًا خانه مان كوچك اس��ت. فع��لًا ما يك اتاق 
خواب بيشتر نداريم. مي خواهيم كودك ما فضاي بازي 
بيشتري در اختيار داشته باشد. اين محله به درد بزرگ 
كردن بچه نمي خ��ورد. نمي خواهيم در اين جا بچه دار 
شويم. اين قبيل حس ها اگرچه ظاهر دلسوزانه اي دارد 
اما مثل آن »شنبه اي كه هرگز نمي آيد« وعده به زماني 
است كه نخواهد آمد. در واقع ما اين جا كودك را وجه 
المصالحه خطاها و كمبودهاي ذهني و رواني خودمان 
مي كنيم؛ وجه المصالحه قياس هاي ظاهرگرايانه. اتاق 
كودك فلان آش��نا و فاميل را ديده ايم و ما هم مسابقه 

گذاشته ايم كه تا آن امكانات فراهم نشود بچه دار نشويم. 
ظاهر انسان دوس��تانه اي هم دارد. ما ه��م مي خواهيم 
همان امكانات را براي بچه مان فراهم كنيم اما در واقع 
پشت اين ظاهر، خلأهاي دروني ماست كه سربرمي آورد. 
اشكال ديگر اين است كه معلوم نيست ما در اين مسابقه 
به جلويي ترها برس��يم. معلوم نيس��ت كه حتي با سه 
ش��يفت كار كردن بتوانيم به همان امكانات دسترسي 

داشته باشيم. 

ان�گار ك�ه در خانه خ�ودت دزد 
باشي

نقش هايي كه ما در زندگي از جمله زندگي مشترك ايفا 
مي كنيم چتر و خيمه بزرگي بر ذهن ما مي گستراند. از 
همين روست كه گاه ما بايد از اين نقش ها فاصله بگيريم 
و از كمي دورتر به آنها نگاه كنيم و نسبت هاي خودمان 
را با آنها روشن كنيم. شايد نياز داشته باشيم در نقشي 
تجديد نظر كني��م يا به آن نقش از زاوي��ه اي ديگر نگاه 
كنيم. تا چند س��ال پيش تصور نمي ك��ردم من روزي 
در خانه بنش��ينم و دوام بياورم. اين تجربه اي است كه 
عيناً از سر گذرانده ام. چندين ماه به خاطر پيش آمدي 
كارم را از دست دادم. من كه از س��اعت 6 صبح بيرون 
بودم تا 8 شب، حالا كارم را از دست داده بودم و گمان 
مي كردم شرايط جديد را اصلًا تاب نمي آورم اما واقعيت 
چيز ديگري است. هر چقدر هم كه ضعف داشته باشي 
خودت را با شرايط جديد وفق مي دهي. آن روزها ديدم 
فعلًا آن كاري كه دنبالش هستم پيدا نمي كنم. چه كار 
بايد مي كردم؟ از درون به هم ريخته اي اما متشنج كردن 

فضاي خانه اوضاع را بدتر مي كند. 
مي نشيني خانه، در حالي كه احساس مي كني آن لحظه 
نبايد در خانه باش��ي. احس��اس پيري مي كني، صبح 
مي روي بيرون و مي بيني همه با عجله سر كار مي روند 
اما تو بايد بروي نان بخري و برگ��ردي دوباره به خانه. 
فاجعه اي رخ داده اس��ت. با خودت مي گويي نشستن 
من در اين س��اعت از روز هيچ توجيهي ندارد. احساس 
مي كني مرد نيستي. اين همان فشار ذهني سنتي درباره 

كاركردها و نقش ها در رابطه زن و شوهري است. 
روزهاي اول به خودت نهيب مي زني ك��ه: واقعاً معلوم 
است چه مرگت ش��ده كه نشس��ته اي خانه؟ مي داني 
كه مثلًا بر اساس پيش آمدي شغل خودت را از دست 
داده اي اما اينجا گزاره هاي منطقي چندان وجهي ندارد. 
مثلًا ساعت ش��ده 11 روز و مي خواهي بروي يك ميوه 
از يخچال برداري اما به خودت نهيب مي زني. انگار دزد 
هستي در خانه خودت. يك دزد كه مي خواهد از يخچال 

يك خانه سيبي بدزدد يا خوشه انگوري. 
اما آدم��ي دوام م��ي آورد. بعد از چند هفت��ه خودت را 
پيدا مي كني. مي بيني صبح س��اعت 6 بلند شده اي و 
پش��ت كامپيوتر نشس��ته اي و از خانه داري با چند جا 
همكاري مي كني. براي چند جا مطلب مي نويسي. وقتي 
هم همسرت براي تو بش��قاب ميوه مي آورد، احساس 
نمي كني كه يك دزد هستي و نبايد از آن ميوه ها برداري. 
ميوه را برمي داري و به راحتي از گلويت پايين مي رود. 
آرام آرام با اي��ن وضعيت جديد كنار مي آي��ي و اجازه 
نمي دهي مكان ذهن تو را به هم بريزد و براي تو قاعده و 
قانون وضع كند. من با وضعيت تازه خود در آن سال كنار 
آمدم. علاوه بر اينكه من و همسرم به اين نتيجه رسيديم 
كه در بدترين شرايط و لحظه هاي زندگي هم منفذهاي 

اميد به روي آدم بسته نمي شود و مي شود دوباره از جايي 
ديگر و از نقطه اي تازه شروع كرد، نكته مهم اين جا بود 
كه پي مي بري پس مي شود در خانه نشست و كار كرد. 
پس مي شود در خانه نشست و كنار همسر بود. مي شود 
در خانه نشست و كس��ب درآمد كرد. پس مي شود در 
خانه نشس��ت و از يك كودك مراقبت كرد. به عبارت 
ديگر اين انعطاف پذيري تو درباره نقش ها و چگونگي 

بازي كردن آنهاست كه تعيين كننده خواهد بود. 

اگر من يك بچ�ه را كافي بدانم، 
يك بچه خواهم داشت

فرزندآوري در خانواده ها تابعي از احساس و درك آدم ها 
نسبت به خودشان، همسرشان، پيرامون شان، كارشان 
و نقش هايي است كه هر كس در زندگي بر عهده دارد. 
اگر من و همسرم حس كنيم يك بچه براي ما كافي است 
همان يك بچه را خواهي��م آورد و پرونده بچه هاي ما با 
همان يك بچه بسته خواهد شد. اگر احساس كنيم دو 
بچه كافي است دو بچه خواهيم آورد و پرونده بچه آوري 
با دو بچه بس��ته خواهد شد. اگر كس��ي حس كند سه 
بچه و بيشتر مي خواهد به سمت سه بچه و بيشتر خيز 

خواهد برداشت.
همچنين درباره زمان بچه دار ش��دن ه��م اين قاعده 
صدق مي كند. اگر كسي حس كند پنج سال اول زندگي 
مشترك، زمان مناسبي براي بچه دار شدن نيست او در 
آن پنج س��ال بچه اي هم نخواهد آورد. اگر كسي حس 
كند مثلًا ادامه تحصي��ل با بچه آوري مناف��ات دارد و 
نمي شود هم ادامه تحصيل داد و هم بچه بزرگ كرد، اين 

ديدگاه او بر بچه آوري اش سايه خواهد انداخت. 

رسانه ها و بازتوليد قالب ها 
و نقش ها

نكته مهم ديگري كه در اين باره مي شود به آن اشاره كرد 
بازتوليد الگوهاي ذهني و فرهنگي از طريق رسانه هاست. 
رسانه ها با توليد و پخش محتواهاي ذهني و فرهنگي از 
قبيل سريال ها و فيلم ها و متن ها، عكس ها و ويدئوهاي 
به اش��تراك گذاشته ش��ده در ش��بكه هاي اجتماعي 

مي توانند جاي »معمول« و »محال« را عوض كنند. 
كاري كنند كه يك وضعيت اجتماعي و فرهنگي كاملًا 
بديهي به نظر برسد يا نرس��د، مثلًا اگر در رسانه هاي ما 
مسئله به گونه اي برجسته شود كه در آن فيلم و سريال، 
باروري در ش��رايط فعلي خانواده ها يك امر ناممكن يا 
دست كم بسيار دشوار تلقي شود و همان الگوهاي دُگم 
درباره نقش زن و مرد در زندگي مشترك و ديواركشي 
بين نقش ها و نامنعطف بودن، بازسازي و توليد شود در 
آن صورت نمي شود انتظار داش��ت مخاطبان آن فيلم 
يا س��ريال از تبعات آن محتوا مصون بمانند. اگر در يك 
محصول فرهنگي ك��ه مخاطباني دارد بچ��ه به عنوان 
يك شر و مزاحم تلقي ش��ود، اين تلقي تأثير خود را بر 
جا خواهد گذاش��ت، مثلًا اگر فيلم و سريال به گونه اي 
ساخته ش��ود كه اين گونه در ذهن مخاطب جا بيفتد 
كه بچه زاييدن و بزرگ كردن، امري منس��وخ و متعلق 
به گذشته هاس��ت يا مس��ئله به گونه اي طرح شود كه 
مخاطبان به اين نتيجه برسند كه بين زندگي كردن در 
يك كلانشهر و كودك بزرگ كردن يكي را بايد انتخاب 
كنند و نمي شود همزمان هر دو را داشت، اين تصورات 

تبعات خود را خواهد داشت.   

امروزه يك��ي از موان��ع فرزن��دآوري تجمل 
خواهي هاي��ي اس��ت ك��ه در زندگي هاي ما 
وجود دارد. به اين عبارت ها كه براي بسياري 
از ما كاملًا بديهي است توجه كنيد: نه! ما فعلًا 
خانه مان كوچك است. فعلًا ما يك اتاق خواب 
بيشتر نداريم. مي خواهيم كودك ما فضاي 
بازي بيش��تري در اختيار داشته باشد. اين 
محله ب��ه درد بزرگ كردن بچ��ه نمي خورد. 
نمي خواهي��م در اي��ن ج��ا بچه دار ش��ويم
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گاه��ي محدوديت ه��اي فكري و 

    علي 
خدايي

فرهنگي به قواني��ن مي چربد و به 
اصطلاح عامه زور قانون به تنگناهاي 
عرف نمي رسد. قانون به كسي حق 
استفاده از تسهيلاتي را مي دهد اما 
او به خاطر نوع تلقي اي كه از خود و وظايف خود دارد از آن 

تسهيلات استفاده نمي كند. 
چند وقت پيش در خبرها آمده بود: در كره جنوبي مانند 
بسياري كش��ورهاي جهان براي مرداني كه تازه صاحب 
فرزند مي ش��وند »مرخصي پدرانه« در نظر گرفته ش��ده 
است اما آمارها حاكي از آن است كه تنها 2 درصد از مردان 

كره اي از اين حق خود استفاده مي كنند. 
اما ميزان مرخصي زايمان كه كش��ورهاي مختلف براي 
زوج ها در نظ��ر مي گيرند متفاوت اس��ت. در متن همين 
خبر آمده است: در سوئد پدر و مادرها مي توانند از 16ماه 
مرخصي زايم��ان همراه با حقوق اس��تفاده كنند كه اين 
ميزان بين مادر و پدر تقسيم مي شود. در استوني مادرها 
مي توانند از 18 ماه مرخصي استفاده كنند و پدرها هم حق 
استفاده از اين مرخصي را پس از ماه سوم تولد نوزاد دارند. 
مرخصي پدرانه در انگليس و بلغارستان و ونزوئلا دو هفته 
است، در مجارستان و برزيل پنج روز و در آرژانتين دو روز 
است. اما مرخصي زايمان در امريكا 35 هفته است كه به 

طور مشترك بين زوجين تقسيم مي شود. 
مطابق با همي��ن خبر، مرخص��ي پدران��ه - مرخصي با 
حقوق - در بيش از 70 كشور جهان به اجرا درمي آيد و در 
ادامه گفته شده اس��ت: »كره جنوبي و ژاپن براي تشويق 
خانواده ها به فرزندآوري بيش��ترين ميزان مرخصي هاي 
باحقوق را به پدران مي دهند. با اين حال مردان اندكي از 
اين حق بهره مي برند. اما جالب اس��ت كه در نقطه مقابل 
89درصد از پ��دران س��وئدي از اين حق خود اس��تفاده 
مي كنند.« در اين ميان آنچه در اين خبر به عنوان يك مانع 
عرفي در برابر اس��تفاده از حق قانوني ياد شده بود، تلقي 

سنتي مردان كره اي اس��ت، به اين معنا كه آنچه در ذهن 
مردان كره اي به عنوان يك هنج��ار اجتماعي و فرهنگي 
تثبيت ش��ده، اين اس��ت كه تربيت و بزرگ كردن فرزند 

وظيفه مادر خانواده است. 
در واقع وقتي دقيق مي ش��ويم مي بينيم صورت مسئله 
ساده است. گاهي دولت ها به ويژه دولت هايي كه اقتصاد 
قوي تري دارند و دست ش��ان براي حمايت  بازتر اس��ت، 
مي خواهند سياست هايشان را مطابق با اقتضائات و شرايط 
جديد جامعه به گونه اي بچينند كه بيشترين حمايت ها را 
از زوج هايي كه بچه دار شده اند داشته باشند. آنها چشمي 
هم به تحولات خانواده و هسته اي شدن بافت خانواده ها 
دارند و مي دانند كه مادران ج��وان امروز به ويژه در اولين 
روزه��اي بحراني بعد از تول��د كودك كاملًا دس��ت تنها 
هستند، بنابراين لازم اس��ت چند هفته اي گاهي بيشتر 
ذهن پدر را از دلمشغولي هاي بيرون از خانه آزاد كنند تا 
او بتواند در آن روزهاي بحراني كنار همسرش باشد. با اين 
همه مي بينيد حتي جايي كه قانون كوتاه مي آيد و به نفع 
يك زوج كار مي كند، آن تنگناهاي عرفي كار خودشان را 
مي كنند و به خاطر نوعي تلق��ي اي كه يك مرد از وظايف 
و مسئوليت هايش دارد از فرصت مرخصي پدرانه استفاده 

نمي كند. 
نكته جالب توجه در اين خبر اين اس��ت ك��ه وقتي ما با 
مقاومت هاي عرفي روبه رو مي شويم چه كار بايد بكنيم؟ 
آيا همه چيز را بايد به دست زمان بسپاريم كه مثلًا گذشت 
زمان و نسل ها آن چالش ها را رفع و رجوع كند؟ نكته قابل 
تأمل اينجاست كه كشورهايي مثل كره جنوبي وقتي با اين 
مقاومت هاي عرفي موجود در فرهنگ عمومي شان مواجه 
مي ش��وند، دس��ت به تعريف هاي جديد مي زنند و سعي 
مي كنند آرام آرام اين تعاري��ف را در ذهن عامه مردم جا 
بيندازند. به خاطر همين است كه كيم هونگ جي، عكاس 
رويترز وقتي مي خواهد در گزارش��ي تصويري مرخصي 
پدرانه در كره جنوبي را به تصوير بكشد مي نويسد: اخيراً 

به پدرهايي كه از اين مرخصي ها استفاده مي كنند »مرد 
زندگي« مي گويند و اگرچه تعداد آنها زياد نيس��ت اما به 
شكل آرامي رو به افزايش هس��تند. واقعيت آن است كه 
ما مي توانيم از ظرفيت ابزارهاي فرهنگ ساز چه تبليغات 
رسانه هاي محيطي و چه رسانه هاي ديداري و مكتوب در 
اين جهت بهره ببريم و تعاريفي جديد از پوس��ت اندازي 

وظايف را در ذهن ها جا بيندازيم. 
 »چون سانگ هون« در حال بازي با بچه هاي خود در طول 

مرخصي پدرانه در سئول
 »چون سانگ هون« فرزندش را براي چرخ سواري حاضر 
مي كند، او يك سال مرخصي پدرانه از شركتش دريافت 

كرده است. 
 »چون« در طول مرخصي پدرانه و در حال غذا خوردن با 

خانواده خود در آپارتمانشان در سئول.
 »چون س��انگ هون« در حال بازي با فرزند خردسالش: 
او مي گويد براي دريافت مرخصي پدرانه مديران شركت 
را متقاعد كرده كه نه فرزندش بيمار اس��ت و نه ش��رايط 
اورژانسي وجود دارد بلكه مي خواهد از حق كنار خانواده 
بودن استفاده كند. او اولين كارمند از ميان 100 كارمندي 

است كه از اين حق استفاده مي كند. 
 »چون س��انگ هون« در حال بوس��يدن فرزندش: او كه 
همسرش يك معلم است مي گويد از آماده كردن صبحانه، 

شستن ظرف ها و كمك در كارهاي خانه لذت مي برد. 
 »چون سانگ هون« در حال پوشاندن لباس به فرزندش: 
او مي گويد از مرخصي خود اس��تفاده كرده تا فرزندش را 

متفاوت از نسل گذشته مراقبت و تربيت كند. 
»چان يونگ ج��ون« در حالي بازي در آپارتمانش��ان در 

سئول.
»چانگ س��و يول« در حال بازي با اس��باب بازي: گرچه 
مرخصي زايمان در كره ميان زن و مرد مس��اوي است اما 
تنها 3 ه��زار و 421 مرد در س��ال 2014 از اين حق خود 

استفاده كردند. 
 »چون س��انگ هون« كودكش را به خان��ه بر مي گرداند. 
مقامات كره جنوبي در تلاش��ند رق��م 2 درصد مرخصي 

پدرانه را تا سال 2030 به 30 درصد برسانند. 
 پدر در حال بازي با دو فرزندش در آپارتمان.

»جئون جئونگ« بعد از بازگش��تن از سر كار فرزندش را 
به بغل مي گيرد. 

 بچه ها در حال بازي با پدر خود در آپارتمان.

 روایتي از مقاومت عرفي
در برابر »مرخصي پدرانه«

اتفاقي كه اين روزها در كره جنوبي مي افتد 
مي تواند درس هايي براي ما داشته باشد
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ما  از اصالت دادن  به دنیا 
چوب مي خوریم

اگر بخواهيم عوامل فرزندآوري را بشماريم، به چيزهايي مي رسيم كه مرئي و جلوي چشم  
هس��تند مثل متغيرهاي اقتصادي و فرهنگي كه بارها و بارها گفته مي  شود، اما عوامل 
نامرئي اي هم اين وسط وجود دارد كه اهميت آنها نه تنها از عوامل مرئي كمتر نيست، بلكه 
به يك معنا سازنده و به وجود آورنده عوامل پيدا و مرئي هستند. شايد بتوان مجموعه اين 
عوامل نامرئي و كمتر ديده شده را كه بر فرزندآوري سايه مي اندازد در »معناي زندگي« 
گنجاند. اينكه معناي زندگي در ذهن ما چه بازتابي داش��ته باشد، آثار و نتايجش را در 
جامعه و خانواده از جمله فرزندآوري خواهد داشت. وقتي با هر كسي صحبت مي كنيد، 
مي بينيد مي گويد جواني من، عمر من، زندگي من، لذت من، مسافرت من، در آن صورت 
شما چه انتظاري داريد كه چنين فردي در مقام يك مادر يا پدر مثلًا صاحب پنج، شش 
فرزند شود، حتي اگر تمكن مالي اين تعداد فرزندان را داشته باشد. در واقع وقتي اصل بر 
لذت جويي مي شود در آن صورت فرزندآوري مي شود يك امر فرعي يا در بهترين شرايط 
يك شر لازم، آن وقت كودك هم مي شود موجود مزاحمي كه به دلايل مختلف مجبوريم 
بعد از 10 سال از زندگي مشترك به زندگيمان دعوت كنيم، خب طبيعي است كه هرچه 

تعداد مزاحم ها كمتر باشد، بهتر است. 

ما به اين نسل، تفكر همزيستي و ديگرخواهي 
ياد نداديم

من متناسب با شغلم كه معلمي است، با جوان ها و نوجوان هاي نسل حاضر در ارتباطم و 
آنها ايده ها و افكارشان را بدون تعارف و رودربايستي با من در ميان مي گذارند. متأسفانه 
امروز در اين نسل اين فكر بسيار تقويت شده كه من براي چه بايد به خاطر يك فرد ديگر 
حتي آن فرد، كودك من باشد، خودم را به زحمت بيندازم؟ براي چه من زندگي ام را به 
پاي يك فرد ديگر بريزم؟ مگر ما چند بار به دنيا مي آييم و زندگي مي كنيم كه بخواهيم 
مدام ايثار كنيم؟ مثلًا وقتي من از همين دختران مي پرسم كه اگر ازدواج كنيد و بعد از 
ازدواج بفهميد همسرتان اخلاق تندي دارد، چه مي كنيد؟ اكثريتشان مي گويند، طلاق 
مي گيريم چون لزومي ندارد كه بخواهيم زندگي با يك آدم بداخلاق را تحمل كنيم. اين 

نشان مي دهد كه ما به اين نسل، تفكر همزيستي و ديگرخواهي را ياد نداده ايم. 

تو آفريده شده اي كه خدمات بگيري
رگه هاي اين فكر را در دبيرس��تان هاي دخترانه قوي مي بينم كه لذت طلبي بر 
هر چيزي ارجحيت دارد؛ احساس من به احساس ديگري ارجحيت دارد. اين فكر در اين 

فاطم�ه س�ادات، كارش�ناس ارش�د فيزي�ك و دبي�ر دبيرس�تان هاي 
دختران�ه ته�ران اس�ت. او در اي�ن نوش�ته تحليل هاي�ش را درب�اره 
خانواده ايران�ي و فرزن�دآوري ارائه مي كن�د. يكي از نق�اط قوت مطلب 
او اش�اراتي اس�ت كه به رابطه او ب�ا نوجوان ها و جوان هاي نس�ل چهارم 
كه دانش آموزانش هس�تند، مي پ�ردازد. در واق�ع رابطه او با ش�اگردان 
از يك رابط�ه مكانيكي صرف فرات�ر رفته و او از كلاس ب�ه عنوان منبعي 
براي نزديك ش�دن به افكار نوج�وان و جوان ها اس�تفاده كرده اس�ت؛ 
افكاري كه در ش�كل گيري خانواده هاي آينده بس�يار مؤث�ر خواهد بود. 

كسي كه مي گويد  »من مركز عالم هستم«  مي تواند خودش را 
  در قالب يك خانواده بگنجاند؟

نوجوان ها و جوان ها قوي است كه وقتي من احساس 
خوبي دارم، چه اهميتي دارد كه طرف مقابل چه فكر 
مي كند. در واقع ش��اخص و عيار در اينجا احس��اس 
خودخواهانه است.  واقعاً اين فكر خطرناك را در بين 
اين نوجوان ها و جوان ها لم��س كرده ام كه من مركز 
عالم هس��تم. چرا او اينطور فكر مي كند؟ چون پدر و 
مادر او در اين 17، 18 س��ال به گونه اي ب��ا او رفتار 
كرده اند كه تو آفريده ش��ده اي ك��ه خدمات بگيري، 
بنابراي��ن وقتي 18 س��ال ذهن يك نوج��وان با اين 
تفكر كه »آفريده ش��ده اي خدمات بگيري« بمباران 
شود، او در ادامه نخواهد پذيرفت كه خودش را خرج 
ديگري كند مثلًا به اين فكر كند كه بعد از چند سال 
تشكيل خانواده بدهد و صاحب فرزند شود.  به عنوان 
يك معلم اين حس را در نوجوان هاي امروز مي بينم 
كه مدرسه، معلم، مدير و همه و همه بايد در خدمت 
من باشند، اما ضرورتي ندارد كه من در خدمت كسي 
باشم، حالا چرا اين دختر نوجوان ما اين فكر را دارد؟ 
او در واقع اي��ن تفكر را از خانه با خودش به مدرس��ه 
مي آورد، چون در زندگي چيزي جز اين الگو به او ياد 

داده نشده است. 

الگوي »من مركز عالم هستم« 
در زندگي مشترك

شما فكر مي كنيد كه اين دختر نوجوان ما اين الگو را 
كه او محور عالم است و همه بايد در خدمت و فرمان او 
باشند با خودش به متن زندگي مشترك نمي برد؟ من 
البته چون با دانش آموزان دختر طرف هستم از آنها 
مثال مي زنم، اما فرقي نمي كند چون اين الگو درباره 

نوجوان ها و جوان هاي پسر هم صدق مي كند.  

اگر قرار است كسي متهم شود 
نسل ماست

البته با اين حرف ها به دنبال اين نيستم كه نوجوان ها 

سايه اندازی باورها
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و جوان هايم��ان را متهم كنم، چون اگر قرار اس��ت 
كسي متهم شود، نسل ماس��ت. نسل ما يعني ما كه 
پدران و م��ادران اين نوجوان ها و جوان ها هس��تيم 
بايد از خودمان بپرسيم كه پيشنهاد اخلاقي ما براي 
فرزندانمان چه بوده؟ پيش��نهاد زيست محيطي ما 
براي نوجوان ها و جوان ها چه بوده است؟ ما كه پدران 
و مادران آنها هستيم چه گلي سر محيط زيست زديم 
و چطور با محيط زيست رفتار كرديم؟ عيار دينداري 
ما چطور بود؟ چقدر ح��رف و عمل مان با هم فاصله 
داشت؟ ما كه پدران و مادران آنها هستيم، چقدر در 
خانه كتاب خوانديم كه فرزندانم��ان، ما را با كتاب 
ببينند؟ واقعيت آن است كه نسل ما بسياري از اين 
عرصه ها را باخته، اما انتظار دارد نوجوان و جوان اين 

نسل از هر نظر مرتب و عالي باشد. 

دانش آموز س�رايدار پيدايش 
نيست

امروز در برخي از مدارس براي اينك��ه نوجوان ها با 
مسئوليت ها آشنا باشند، روزهايي در سال نوجوان ها 
عهده دار مس��ئوليت هاي مدرس��ه مي ش��وند؛ مثلًا 
يكي مدير مي شود يكي هم س��رايدار. آن وقت شما 
مي بينيد نوجواني كه مدير ش��ده اول صبح در دفتر 
مدير حضور دارد، چون مديريت براي او جذاب است، 
اما دانش آموزي كه س��رايدار شده، پيدايش نيست. 
وقتي هم پيدايش مي شود و بالاخره راضي مي شود 
كه چهار تا چاي ببرد دفتر دبيران، نصف استكان هاي 
چاي را در سيني ريخته است يا استكان ها را خيلي 
با بي ميلي و حتي بي ادبي به دبيرها تعارف مي كند، 
چون اصلًا فكر مي كند به او اهانت ش��ده و جايگاه او 
دفتر مدير است. جايگاه او دستور دادن است و چون 
از جايگاه دستور دادن به زير كشيده شده، احساس 

مي كند شأن و شخصيتش لگدمال شده است. 

دختران�ي كه ي�ك ب�ار براي 
خانواده آشپزي نكرده اند

من واقع��اً اين تفك��ر را پررنگ مي بين��م كه بچه ها 
مي گويند مگر ما كلفتيم؟ مگر ما كارگريم؟ من قرار 
نيست در خانه همس��رم كار كنم. مگر من آشپزم؟ 
ش��ما فكر نكنيد اين حرف ها لايه هاي س��طحي و 
غيرجدي رفتار اين نوجوان هاست. نه! اين فرزندان 
ما كه يك بار هم به آشپزخانه نرفته اند و غذايي براي 
خانواده درس��ت نكرده اند، معلوم است كه اين طور 

موضع مي گيرند. 

دخترم مانتو 700 هزار توماني 
مي خواهد

يكي از همكاران تعريف مي كند دختر من مي گويد 
براي من باي��د مانتو 700 هزار تومان��ي بخريد. چرا 
اين را مي گويد؟ چون در بي��رون و مهماني و تولد، 
مانتوه��اي يك ميليون��ي را تن همكلاس��ي هايش 
ديده است، چون بعضي ها در اين كشور درآمدهاي 
نجومي و عجي��ب و غريب دارند و ثروتش��ان را هم 
خيلي راحت به رخ مي كش��ند. يعني اگر همكار من 
يا من ب��راي دخترم، مانتو 300 ه��زار توماني بخرم 
او احس��اس محروميت مي كند، احس��اس بدبختي 
مي كند چون همكلاس��ي اش در بي��رون و مهماني 
چند مدل مانتو ي��ك ميليوني مي پوش��د. همكارم 
مي گويد به دخترم مي گويم اش��كال ن��دارد، برايت 
شاگرد و تدريس خصوصي مي گيرم. 25 جلسه درس 
مي دهي مي ش��ود پول مانتويت، دخترش مي گويد 
اصلًا فكرش را نكنيد كه من به خاطر يك مانتو 25 

جلسه درس بدهم.  

بپذيريم كه سطحي شده ايم
م��ا زمان��ي مي توانيم ب��ه خان��واده ايراني و 
فرزندآوري اميدوار باش��يم كه اين سطح از فرهنگ 
آشفته مصرف در ميان ما و فرزندان ما مهار شود. شما 
به آمارها نگاه كنيد. س��الي چند هزار ميليارد تومان 
صرف آرايشگاه ها و پاساژگردي ها و فالگيري ها و رمال 

بازي و جادوگربازي ها مي شود؟
 اگر اين آمارها صحت داشته باشد كه دارد، مي شود 
حدس زد يك زن و دختر ايراني چقدر از زمان هايش 
را صرف اين امور مي كند. م��ا واقعاً بايد اعتراف كنيم 
كه س��طح فرهنگ جامعه ما اين سال ها پايين آمده، 
شايد سطح سواد دانشگاهي ما بالا رفته، اما از آن طرف 
مي بينيم ما گاه��ي در بديهي ترين رفتارها هم نقص 
داريم. بپذيريم كه سطحي ش��ده ايم و معيارهايمان 
خيلي نازل است. سطح تجمل خواهي و اصالت دادن 
به دنيا در ميان ما خيلي رشد كرده و آخرت برايمان 

معنايي ندارد. 

اصالت دادن به دنيا،  مرگ باور 
به معاد و لذت خواهي افراطي

علامه كرباسچيان كه مؤس��س مدارس اسلامي در 

ايران هس��تند در كتاب »رسائل« به اين نكته اشاره 
مي كند كه اصالت دنيا نزد بعضي ها آنقدر زياد شده 
است كه باورشان به معاد از بين رفته است، بنابراين 
آنها پيش خودش��ان مي گويند تا نمرده ام بايد همه 
خوش��ي هاي دنيا را تجربه كنم. در واقع بيان علامه 
كرباسچيان، معيار خوبي اس��ت براي اينكه معناي 
اين پسرفت هاي فرهنگي ساليان گذشته را بفهميم. 
خيلي فرق مي كند اينكه كسي نگاهش اين باشد كه 
خدا براي من چه ترجيح مي دهد تا كسي كه نگاهش 
اين باشد كه چطور در دنيا مي توانم بيشتر لذت ببرم. 
خب شما خودتان حساب كنيد كه رفتارهاي برآمده 
از اين دو تفكر در خانواده چه مي تواند باشد. خيلي 
فرق مي كند كه كس��ي مي گويد من ب��ه خاطر خدا 
اخلاق بد زنم يا شوهرم را تحمل مي كنم تا كسي كه 

مي گويد مگر آدم چند بار به دنيا مي آيد؟

ش�امه من ب�راي بو كش�يدن 
خوبي هاست يا بدي ها؟ 

نكته ديگري كه به ذهنم مي رس��د اين اس��ت كه 
آيا ما ش��امه مان را براي بو كشيدن اتفاقات خوب 
و خصلت هاي خ��وب ديگران تربي��ت كرده ايم يا 
نه براي بو كش��يدن اتفاقات منف��ي و خصلت ها و 
عادات بد ديگران؟ اگر م��ن از كودكي در خانواده 
اينطور تربيت شده باش��م كه وجه مثبت اتفاقات 
را بيش��تر در نظر بگيرم و بخش روش��ن وجود و 
شخصيت آدم ها را ببينم، اين طرز نگرش را به متن 
زندگي مشترك و ازدواج هم مي آورم و با همسرم 
هم اينطور رفت��ار مي كنم؛ يعني س��عي مي كنم 
خصلت هاي مثبت همس��رم را بيشتر ببينم خب 
اين زندگي بيشتر دوام مي آورد و فرزندان بهتري 
هم در اين خانواده تربيت مي شوند تا اينكه من به 
اولين نقطه تاريك در شخصيت همسرم كه برخورد 
كنم ، ساز جدايي و طلاق را به صدا دربياورم و بعد 
هم يك زندگي كه مي توانست بعد از چند سال با 
حضور فرزند و فرزنداني گرم تر شود، خيلي ساده 

از هم بپاشد. 

فرزندانم�ان را ب�ا مهارت حل 
مسئله آشنا نكرديم

نكته ديگ��ر اينكه م��ا فرزندانم��ان را ب��ا مهارت 
حل مسئله آش��نا نكرده ايم. اين س��ال ها هم نوع 
برنامه ريزي تحصيلي ما ب��ه گونه اي بوده كه ذهن 
فرزندان ما خلاق ب��ار نيامده، چ��ون مهارت حل 
مسئله درس��ي، آمادگي براي حل مسائل زندگي 
است. تجربه من در كلاس ها نشان مي دهد اين امر 
واقعيت دارد. من سر امتحان وقتي كمي سؤالات 
متفاوت طرح مي كنم كه نياز به خلاقيت و ديد بازتر 
به مسئله دارد، دانش آموزان من اعتراض مي كنند 
چون آنها انتظار دارند س��ؤالات عيناً از روي كتاب 
ارائه شود در صورتي كه به آنها مي گويم حتي اگر 
مرا متقاعد كنيد كه س��ؤالاتم دقيقاً از روي كتاب 
باشد، زندگي را نمي توانيد متقاعد كنيد كه مسائل 
تكراري را روبه رويتان قرار دهد. زندگي هر لحظه 
مس��ائل نو و اتفاقات جديد را برايتان پيش خواهد 
آورد و اگر مهارت مواجهه با اين مسائل را نداشته 

باشيد، نمي توانيد دوام بياوريد.  
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نوزاد بتواند ميل بافتني اش را دست بگيرد و خانواده و 
فاميل را يك بار ديگر در شبكه هايي تازه به هم ببافد. 
يا مثلًا اين فرض را در نظر بگيريد كه پدر و مادر عملًا 
در س��ني، كودك خود را به دنيا آورده اند كه از چهار 
مادربزرگ و پدربزرگ همه ش��ان ي��ا اكثريت از دنيا 
رفته اند و نوزاد عملًا آغوش مادربزرگ يا پدربزرگ را 

حس نخواهد كرد. 
اجازه بدهيد خانواده هاي دو فرزندي را كه امروز بخش 
قابل توجهي از خانواده هاي ايراني را تشكيل مي دهند، 
بررسي كنيم. در خانواده هاي دو فرزندي هم بسياري 
از مواهب رابطه اي و شبكه هاي بستگاني و خانوادگي 
از ميان مي رود. اگر يك خانواده چهار نفره با دو فرزند 
پس��ر و دختر را در نظر بگيري��م در آن صورت فرزند 
دختر، خواهري نخواهد داش��ت و طبيعتاً اين دختر 
بعدها كه ازدواج مي كند فرزند او نمي تواند خاله داشته 
باشد. فرزند دختر اين خانواده فقط مي تواند كودكان 
خود را اميدوار كند كه آنها در ع��وض دايي خواهند 
داشت. از آن طرف در همين خانواده فرزند پسر، برادر 
نخواهد داشت و طبيعتاً فرزند يا فرزندان او در آينده 
عمو نخواهند داش��ت، اما مي توانند اميدوار شوند كه 
عمه اي دارند. حال اين موضوع را در نظر بگيريد براي 
اينكه كسي بتواند در زمان حال هم برادر و هم خواهر 
داشته باشد و در زمان آينده فرزندان او هم عمو و هم 
عمه، خاله و دايي داشته باشند. پدر و مادر او دست كم 
بايد چهار فرزند به دنيا بياورن��د، آن هم با تركيب دو 
دختر و دو پس��ر كه هم پس��رها برادر و خواهر و هم 
دخترها خواهر و برادر داشته باش��ند. در اين صورت 
مي ش��ود اميدوار بود كه در آينده وقت��ي اين برادر و 
خواهرها ازدواج مي كنن��د فرزندان آنها به طور كامل 
صاحب دايي، عمه، عمو و خاله شوند. پس براي اينكه 
يك فرزند به دنيا آمده بتواند همه هديه هاي پيشوندي 
خود از عمه و دايي تا عمو و خاله را در خانواده و فاميل 
توزيع كند، پدر و مادر او بايد دست كم در خانواده اي 

شش نفره به دنيا آمده باشند. 

بزرگ ترها ممكن اس��ت خويش��تندار باش��ند و جيغ نزنند، اما آنها هم خوشحالند؛ يكي 
مادربزرگ شده اس��ت، يكي پدربزرگ، يكي عمو مي شود، يكي دايي. اين قدرت يك نوزاد 
است كه از همان روزهاي اول به دنيا آمدن شبكه اي از روابط دوست داشتني را ايجاد مي كند 
و يك خانواده را دوباره از نو به هم مي بافد، اين قدرت شگفت انگيز يك نوزاد است كه هنوز قدم 
از قدم برنداشته كاري مي كند كه جز او كسي نمي تواند انجامش دهد. نوزاد هنوز از گرد راه 
نرسيده و راه نيفتاده با اينكه هنوز چشمش به روابط اين دنيا و آب و هوايش عادت نكرده، از 
زايشگاه به خانه نرسيده يك دوجين از روابط تازه اي كه پيش تر در خانواده نبوده ايجاد كرده 
است، يك دوجين از پسوندها و پيشوندهايي كه پيش تر نبوده اند. اگرچه آمدن نوزادان ديگر 
در يك خانواده مثل گل هاي زده بيشتر، عيار عمو بودن يا دايي بودن، عيار پدربزرگ بودن يا 
مادر بزرگ بودن را بالاتر مي برد، اما حتي يك نوزاد هم آنقدر قدرت دارد كه با آمدنش، همه 

مناسبات خانوادگي و فاميلي را تحت الشعاع حضور خود قرار دهد. 
اما يك وقت هايي حتي از يك بچه هم كاري س��اخته نيس��ت، مثل اين مي ماند كه بچه 
مي خواهد گل خودش را تقديم كند، اما گلداني نيس��ت. فرض كنيد مادر نوزادي كه به 
دنيا آمده تك فرزند است، پدر نوزاد هم تك فرزند اس��ت، حالا كودك مي خواهد قدرت 
خود را به كار ببرد و كس��اني را عمو يا عمه كند. كس��اني را خاله يا دايي كند، اما در واقع 
كاري از او ساخته نيست چون پدر و مادر او برادر يا برادران، خواهر يا خواهراني ندارند كه 

قدرت یك بچه در خلق 
خاله، عمو، دایي و عمه!

وقتي يك نوزاد ب�ه دنيا مي آي�د، ناتوان و رنج�ور به نظر مي رس�د، كوچك و 
محقر اس�ت و به س�ادگي مي تواند زير دس�ت و پ�ا بماند، اما همي�ن موجود 
به ظاهر ضعيف، ق�درت خارق الع�اده اي دارد كه هيچ كس ج�ز او نمي تواند صاحب آن باش�د. وقتي 
در يك خانواده يا فامي�ل مي پيچد كه قرار اس�ت به زودي نوزادي متولد ش�ود، ص�داي جيغ ها بالا 
مي رود. كسي جيغ مي زند و مي گويد خاله شده است. كس�ي جيغ مي زند و مي گويد عمه شده است.

آيدين  تبريزی

آيا در چند دهه آتي نسل خاله ها
عموها، دايي ها و عمه ها برچيده خواهد شد؟
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حال چند احتمال را در خانواده هاي چهار نفره كه بيشترين سهم را در ميان 
خانواده ها دارند - آمار استخراج  شده از سرشماري عمومي نفوس و مسكن 
نشان مي دهد خانوارهاي داراي سه نفر جمعيت با 27/1 درصد، خانوارهاي 
با چهار نفر جمعيت با 26/4 درصد و خانوارهاي با دو نفر جمعيت با 18/4 
درصد جمعيت بيشترين خانوارهاي ايراني را به خود اختصاص داده اند. در 
واقع حدود 70 درصد خانوارهاي ايراني دو تا چهار نفره هستند - بررسي 
كنيم و انقراض پيشوندهاي دوست داش��تني اي چون خاله، عمو، دايي و 

عمه را يادآور شويم. 

خانواده چهار نفره - پدر و مادر و دو پسر
در اين خانواده پسرها برادر دارند، اما خواهر ندارند. آنها اگر در آينده 
ازدواج كنند و بچه دار شوند، فرزند يا فرزندان آنها عمو خواهند داشت اما 
عمه نخواهند داشت، بسته به اينكه زنان آنها خواهر يا برادر داشته باشند، 
فرزندان آنها يا خاله خواهند داشت يا دايي، اين البته در شرايطي است كه 

زنان آنها نيز در خانواده هاي چهار نفره باشند. 

خانواده چهار نفره - پدر و مادر و دو دختر
در اين خانواده دخترها خواهر دارند، اما ب��رادر ندارند. آنها اگر در 
آينده ازدواج كنند و بچه دار ش��وند، فرزند يا فرزن��دان آنها خاله خواهند 
داش��ت، اما دايي نخواهند داشت. بسته به اينكه همس��ران آنها خواهر يا 
برادر داشته باشند، فرزندان آنها يا عمو خواهند داشت يا عمه، اين البته در 

شرايطي است كه زنان آنها نيز در خانواده هاي چهار نفره باشند. 

خانواده چهار نفره - پدر و مادر 
و يك پسر و دختر

در اين خانواده فرزند دختر، برادر دارد و خواهر ندارد و فرزند پس��ر خواهر 
دارد اما برادر ندارد. آنها اگر در آينده ازدواج كنند و بچه دار شوند، فرزند يا 
فرزندان پسر خانواده عمه خواهند داشت، اما عمو نخواهند داشت و فرزند 
يا فرزندان دختر خانواده دايي خواهند داش��ت، اما خاله نخواهند داشت. 
از طرف ديگر بس��ته به اينكه همس��ران آنها خواهر يا برادر داشته باشند، 

فرزندانشان خاله يا دايي، عمو يا عمه خواهند داشت. 

خانواده سه نفره - پدر و مادر و يك پسر
يا دختر

در اين خانواده ها فرزند دختر يا پس��ر عملًا برادر و خواهري ندارد و اگر در 
آينده ازدواج كند و بچه دار شود فرزند يا فرزندان او خاله و دايي يا عمو و عمه 
- بسته به اينكه جنسيت فرزند اين خانواده پسر يا دختر باشد - نخواهند 
داش��ت. حال اگر اين پس��ر يا دختر با خانواده اي وصلت كنند كه آنها هم 
تك فرزند هستند، عملًا فرزند يا فرزندان آنها هيچ كس را نخواهند داشت 

كه او را عمو يا عمه، خاله يا دايي صدا بزنند.   

اس��م ها انرژي دارند، البته اين انرژي را احتمالاً نتواني��م با مدل هاي رياضي 
تعقيب كنيم، يعني به راحتي معادله رياضي و نمودار برايش بنويسيم اما به 
راحتي هم نمي توانيم انكارش كنيم. مثلاً نمي تواني با يك مدل رياضي روشن 
كني كه وقتي يك پدربزرگ و مادربزرگ نوه دارند با زماني كه حالا آن دو فقط 
يك پيرمرد و پيرزن هستند، كيفيت نگاه و ديد آنها به زندگي چقدر متفاوت 
است و چه واكنش هايي در ذهن و روان آنها مي افتد و آنها را به زندگي اميدوارتر 
مي كند، مثلاً مي تواني بگويي چون اين پدربزرگ و مادربزرگ، نوه هاي زيادي 
دارند و دور و برشان شلوغ است، دس��ت كم به عمر آنها 10 سال افزوده شده 
است؟ شايد نتواني عدد خاصي را مطرح كني اما مي تواني با جرئت بگويي كه 
ميان رابطه بستگاني كه سررشته هايش به بچه ها مي رسد و كيفيت زندگي و 

حتي طول عمر آدم ها رابطه اي وجود دارد. 
تصميم هايي كه ما در زندگ��ي مى گيريم تصميم هاي خط��ي و يك بعدي 
نيس��تند. وقتي زن و مردي تصميم مي گيرند بچه دار شوند درست است كه 
آنها براي خودش��ان تصميم گرفته اند اما با اين تصميم فقط آنها نيستند كه 
پسوند و پيشوندي جديد مي پذيرند. ديگراني هم در پايين دست اين چشمه 
نشسته اند و از اين تصميم آب مي خورند. ديگراني كه در كنار ما هستند، هر 
كدام به نوعي رابطه اي جديد با ما پيدا مي كنند. اگر تا ديروز كسي خواهر ما 
بود، حالا خاله يا عمه ما هم مي شود يعني به واسطه فرزند ما، او را خاله و عمه 
صدا مي زنيم. اگر تا ديروز كس��ي براي ما فقط پدر و مادر بود، حالا به واسطه 
فرزند ما پدربزرگ و مادربزرگ هم مي شوند. كسي از اندرون آدم ها خبر ندارد 
و گاهي حتي نزديك ترين آدم ها در زندگي ما هم اتاق هاي شخصي و خصوصي 
در ذهن شان دارند كه كسي را به آنجا راه نمي دهند. به خاطر همين است كه 
بعيد نيست بخشي از اميد به زندگي يك نفر به اين رشته هاي جديد بستگاني 
پيوند خورده باشد، بدون آنكه حتي او به زبان آورده باشد، مثل پدربزرگي كه 

دلش نوه مي خواهد اما ملاحظه مي كند و بر زبان هم نمي آورد. 
ما بسيار شنيده ايم كه مي گويند وقتي كس��ي پدر يا مادر مي شود، احساس 
مسئوليت او در زندگي بيشتر هم مي ش��ود و پخته تر از پيش رفتار مي كند 
اما همين نسبت را در س��اير آدم هايي كه به نوعي به تصميم پدر و مادر براي 
بچه دار شدن بسته شده اند، مي شود دنبال كرد. كسي كه خاله مي شود يا عمه 
به احتمال زياد در ذهن و روح خودش موجود جديدي را كش��ف مي كند كه 
پيش تر با او نبوده است، كسي كه دايي يا عمو مي شود هم همين طور هر كسي 
در يك نسبت جديدي قرار مي گيرد كه پيش از آن نمي توانست تجربه كند. 

ما واقعاً براي بسياري از اتفاقات سرنوشت ساز اما زيرپوستي دنيا نه معادله داريم 
نه نظريه. اما مي دانيم و باور داريم كه آنها وجود دارند و اثرشان را روي زندگي 
ما مي گذارند. امروز انس��ان از زاويه فناوري، گام ها و پرش هاي بسيار بلند و 
حيرت آوري برداشته است. كارهايي مي كند كه در سده ها و دهه هايي پيش از 
محالات به شمار مي رفت اما با همه اين پروژه هاي محيرالعقول هنوز اين بچه 
است كه مي تواند آرزوي آدم هايي را براي يافتن نسبت هاي جديد در زندگي 
از پدر و مادر ش��دن تا خاله و عمو و عمه و دايي شدن محقق كند. اين ديگر 
كالايي نيست كه بتواني بدهي به شركت هاي لوكس ساز دنيا برايت بسازند. 
اين پسوندها و نسبت هاي بستگاني از جنس فناوري نيست و معروف ترين و 
حرفه اي ترين برندهاي دنيا هم در برابرش ناتوان مي شوند اما مي بيني نوزادي 
كه به ظاهر ناتوان مي آيد مي تواند اين نسبت هاي دوباره را با همان دست هاي 

كوچكش بيافريند.    

 انرژي این نسبت ها 
كه معادله ندارند
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راهکارهاي جمعیتي  باید از قلب زن ایراني بگذرد
در آستانه فرزندآوري هس��تند از اين مرحله طبيعي 
زندگي سرباز زده اند يا در نهايت به داشتن يك فرزند 
رضايت مي دهند. مس��ئله اي كه نگراني هاي عميقي 
را براي برنامه ريزان كلان كش��ور به وج��ود آورده و 
هرازچندگاهي فرياد منفي شدن رشد جمعيت كشور 

را از سوي آنها باعث مي شود. 
پنج: به گفته كارشناس��ان عل��وم اجتماعي، ناقص 
شدن خانواده در ايران و س��المند شدن جمعيت در 
آينده اي نه چن��دان دور از تبعات اولي��ه ادامه چنين 
وضعيتي است. ناقص شدن خانواده شرايطي است كه 
براساس آن فرزندان، خواهر يا برادر ندارند و در ادامه 
اين وضعيت خاله، عمه، عمو و دايي نخواهند داشت. 
سالمند ش��دن جمعيت هم يعني شرايطي كه در آن 
بيشتر جمعيت را سالمندان تشكيل بدهند اما نيروي 
جواني براي تولي��د اقتصادي يا مراقبت از اين قش��ر 

اكثري وجود نداشته باشد. 
ش�ش: جالب است كه براساس آمارها فرزندآوري در 
خانواده هاي فقير يا س��طح پايين اقتصادي به اندازه 
اقشار متوسط يا سطح بالا، كم نشده است، اين هم نكته 

مهمي است كه در جاي خود بايد به آن توجه شود. 
هفت: در توجي��ه ميل كم طبقه متوس��ط و نخبه و 
ثروتمند كش��ور به فرزندآوري برخي كارشناسان به 
رشد فردگرايي در ايران همانند ساير نقاط جهان اشاره 
مي كنند، موضوعي كه بي نس��بت با رشد و گسترش 

شبكه هاي اجتماعي نيست. 
اين كارشناسان معتقدند تغييرات سبك زندگي باعث 
شده افراد خود محوري بيشتري داشته باشند و براي 
رسيدن به نيازهاي فردي خود، ش��رايط را به شكلي 

يك:  ارائه راهكاري يكسويه هيچ گاه بحران فرزندآوري 
    ليلا 
مقدم فر

كشور را حل نمي كند، مگر اينكه راهكار از قلب هاي زنان 
ايراني بگذرد، راهكاري كه زن بودن و مادر بودن را نه به 
لفظ، بلكه ب��ه ش��كلي باوركردني موهبت��ي بي بديل 

مي شناساند و براي حفظ اين موهبت تلاش مي كند. 
دو: رسيدن به هر راه حلي درباره جمعيت روي كاغذ، معطوف به نگاه عميق و 
چندلايه به شرايط اجتماعي، فرهنگي و اقتصادي جامعه است. در الگوسازي 
براي افزايش جمعيت توجه به اين نكته كه زنان امروز تا حد زيادي مجبورند 
همزمان شغل بيرون از خانه هم داشته باشند، شغل هايي كه براساس قانون 
كار تمام وقت هس��تند و براي حفظ كار، چاره اي جز نداشتن فرزند يا كمتر 
داش��تن آن براي زنان باقي نمي گذارند، ضروري است. ما گاهي البته دچار 
تضادهايي هم مي شويم. از يك سو جامعه به نيروي فكر و تخصص اين زنان 
نياز دارد چون سال هاي زيادي را صرف آموزش آنها كرده است اما از آن سو 

كساني جز زنان را براي بچه به دنيا آوردن ندارد.  
س�ه: نكته مهمي كه وجود دارد اين اس��ت كه فرزندآوري زن��ان به عنوان 
امتيازي كه از جانب زنان به جامعه داده شده است در نظر گرفته نمي شود و 
در كنار ساير وظايف جزو وظايف هميشگي محسوب مي شود، بر اين اساس 
زنان مجبور به حذف نقش مادري خود مي شوند. اين همه در حالي است كه 
اجتماع مي تواند بدون ناديده گرفتن زنان در سال هاي قبل از ازدواج، شرايط 
اجتماعي و شغلي آنها را به عنوان سرمايه هايي بدون جايگزين حفظ كند و با 
اكرام زنان جايگاه آنها را ارتقا دهد. اين ارتقا به ازاي هر فرزند به شكلي واقعي 
و نه تبليغ گونه زياد شود تا زنان به ياد آورند كه ارزش آنها در اجتماع چيزي 

نيست كه قابل حذف باشد. 
چهار: فرزندآوري در ايران دچار يك عقب نش��يني ناخودآگاه جمعي شده 
است. با وجودي كه ايراني ها هميشه نس��بت به اينكه در مسائل فرهنگي و 
اجتماعي وفاق ملي لازم را ندارند، از خود شاكي بوده اند و اين شكايت را به 
طور ويژه در بين اقشار نخبه و تحصيلكرده مي توان ديد، اما اكنون وضعيتي 
پيش آمده كه بدون هيچ ق��رار قبلي تعداد زي��ادي از جمعيت جواناني كه 
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آماده كنند كه نياز نباش��د وقت زيادي را صرف توليد و پرورش انسان هايي ديگر 
كنند. البته به نظر مي رس��د علاوه بر تغييرات فكري و سبك زندگي ايرانيان اين 
مسئله تا حد زيادي به شرايط زندگي كودكان دهه 60 بر مي گردد. اين كودكان 
اكنون جواناني هستند كه در مرحله فرزندآوري قرار گرفته اند، جواناني كه غول هاي 
ازدواج و اشتغال را پشت سر گذاشته و دلشان نمي خواهد به اين زودي بچه دار شوند 

يا ترجيح مي دهند تمام امكانات موجود را به پاي تك فرزند خود بريزند. 
هش�ت: برخي ريش��ه ديدگاه ضدفرزندآوري را در ترويج تفكرات ليبراليستي 
مي دانند، در اينكه الگوهاي فكري اين گفتمان ب��ه تدريج در لايه هاي اجتماعي 
ما تسري پيدا كرده است. اين عده با نگاهي به آنچه در جهان امروز و معادله هاي 
جمعيتي روي مي دهد به رش��د جمعيت يهوديان فلس��طين اشغالي و تبليغاتي 
كه هاليوود پس از فرزنددار ش��دن س��لبريتي ها انجام مي دهد تا مردم عادي را 
به فرزندآوري تشويق كند اش��اره مي كنند، اين همه در حالي است كه الگوهاي 

جمعيتي ليبراليستي در كشورهاي هدف حالت انقباضي به خود مي گيرد. 
نه: با همه اين تفاس��ير آنچه در واقعيت زندگي ايرانيان ديده مي ش��ود از بين رفتن 
زيرساخت هاي مورد نياز فرزندآوري است. خانه هاي خشتي و گلي بزرگ تبديل به 
آپارتمان هاي لوكس و كوچكي شده است كه صداي راه رفتن همسايه بالايي را به گوش 
مي رساند. در چنين خانه هايي مهماني هاي خانوادگي و دورهمي جايي براي برگزاري 
ندارند، بچه ها توان و اجازه تحرك و سر و صدا ندارند، آفتاب از زندگي زنان ما حذف 
شده و از آن سو بس��ياري از دختران و زنان دهه 60 و 70، سن تندرستي شان نسبت 
به سن تقويمي بالاست، به اين معنا كه آنها در شناسنامه مثلًا 30 سال دارند، اما سن 
عضلات و استخوان هايشان عملًا 15 سال پيرتر نشان مي دهد، بنابراين طبيعي است 
توان جسمي مادران امروز نسبت به ديروز كاهش يافته باشد، به خاطر همين حتي 
اگر امروز دختري در سن مناسب ازدواج كند، به لحاظ جسمي توان فرزندآوري بيش 
از يك يا در نهايت دو فرزند را نخواهد داشت. تغييرات تغذيه اي هم دليل مهمي است 
كه با وجود تنوع بالاي محصولات غذايي، نداشتن كيفيت مناسب آن باعث شده است 

جسم مادران جوان در مقايسه با گذشته قدرت تحمل كمتري داشته باشد. 
ده: نكته ديگر اينكه زوج هاي جوان امروزي بدون در نظر گرفتن برخي از استثناها 
عملًا در بزرگ كردن بچه ها تنها شده اند. اگر دو سه دهه گذشته حضور فاميل به 
ويژه پدربزرگ ها و مادربزرگ ها يك كمك كننده بزرگ براي بزرگ كردن بچه ها 
بود، اما حالا در معماري جديد جايي براي گردهمايي زود به زود فاميل ها، نوه ها و 
دويدن ها و بازي كردن هايشان نيست، بنابراين نگهداري از فرزند براي پدر و مادرها 

به شغلي تمام وقت تبديل شده است.
كارشناس رسانه   
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رسانه ها مدت زمان زيادي است كه سبك زندگي روزانه مردم را تعيين مي كنند. 
همان گونه كه رس��انه ها فرهنگ ش��هروند فعال بودن را به مردم ياد داده اند، در 
ش��رايط كنوني نيز رس��انه ها بيش از پيش بايد روش��نگري كنند. فرزندآوري در 
كشور ما براساس پيشينه تاريخي و روحيات زندگي اجتماعي مقوله اي بسيار مهم 
است اما مسائل و معضلاتي كه در اين راستا ايجاد شده خانواده ها را دچار چالشي 
كرده كه آس��ان ترين راه حل را در حذف فرزندآوري يافته اند. حال رسانه ها با ارائه 
راه حل هايي واقعي مي توانند در تغيير نگاه زوج هاي در شرايط فرزندآوري، باري از 
روي دوش آنها بردارند. البته كه راه حل هاي رسانه اي نبايد توي ذوق بزند يا حالت 
فرمايشي داشته باشد. اين راه حل ها بايد از زندگي واقعي مردم سرچشمه بگيرد. از 
سوي ديگر دولت با تدوين سياست هايي كه بر اساس آن شرايط فرزندآوري را بهتر 
كند، مي تواند در اين راه گام هاي اساسي بردارد. بديهي است صرفاً بيان پيامدهاي 
كاهش فرزندآوري در آينده نمي تواند روش��ي اثرگذار باشد، چراكه جامعه به فكر 

راه حل هايي است كه زندگي كنوني خود را بهتر و آسان تر كند. 
نكت��ه ديگري كه باي��د در اين مس��ير به آن توجه داش��ت، چالش حذف ش��دن 
آموزش ه��اي مرتبط با رفت��ار متقابل زن و مرد در خانواده اس��ت. پيش از رش��د 
آموزش هاي رسمي در ايران، كودكان در خانواده آموزش هاي مورد نياز براي رفتار 
متقابل زن و مرد را به ش��كلي ناخودآگاه دريافت مي كردند، اما پس از وارد شدن 
مدارس به حوزه آموزش، اين آموزش ها ناخواس��ته حذف شدند، چرا كه كودكان 
بيشتر وقت خود را در مدرسه و بعد از آن هم صرف آموزش هاي اجباري كردند. از 
طرفي آنچه كتاب هاي درسي ارائه مي كردند نيز تا حد زيادي با شغل آينده افراد 
مرتبط بود و نه زندگي اجتماعي و بين فردي آنها، در چنين شرايطي اين مسئله به 
مرور باعث شد درصد قابل توجهي از ازدواج ها به خاطر رعايت نكردن رفتار درست 
زوج ها، دوام مناسبي نداشته باشد. در نتيجه فرزندآوري نير تحت تأثير قرار گرفت، 
به اين ش��كل كه اكنون برخي از زوج ها اعتماد لازم براي فرزند دار شدن از طرف 
مقابل را ندارند و ترجيح مي دهند اين كار را به زماني موكول كنند كه تا حد زيادي 

مطمئن باشند طرف مقابل براي آنها زوج ماندگاري است. 
اهميت هويت ش��غلي در قب��ال هويت اجتماع��ي و خانوادگي نيز يك��ي ديگر از 
پيامدهاي چنين مسئله اي اس��ت تا جايي كه افراد ترجيح مي دهند هويت شغلي 
خود را به هر ش��كلي حفظ كنند تا اينكه به يكباره به هويت م��ادري يا پدري كه 
هويتي نوظهور اس��ت بها بدهند، چرا كه زمان زيادي صرف به دس��ت آوردن اين 
هويت شغلي شده است و در تمام اين مدت خانواده خود تلاش كرده اند فرزندانشان 
را در به دست آوردن هويت ش��غلي كمك كنند. با همه اين تفاسير اگر زوجي هم 
بخواهد فرزندآوري داشته باشد، باز نيازمند كمك خانواده ها براي نگهداري فرزند 
نورسيده هستند و اگر چنين امكاني وجود نداشته باشد تا حد زيادي بر فرزندآوري 

آنها اثر مي گذارد.  

 ریشه هاي فرزندآوري 
از این چند عامل آب مي خورد
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  تغييرات معناداري كه با حضور كودكان در خانه ها اتفاق مي افتد 

در خانه اي كه كودك هست، غیبت نیست!
وقتي بچه اي به دنيا مي آيد اين نيست كه سه كيلو و نيم كمتر يا 

     بيتا 
صديقی

بيش��تر به وزن يك خان��واده اضافه و همه چيز تمام ش��ود. با 
اضافه ش��دن يك بچه در يك خانواده اتفاقات عجيب و غريبي 
مي افتد. آنها كه تجربه اش كرده اند مي دانند چه مي گويم. البته 
كسي ممكن است پوس��ت روحش نازك تر باش��د و بهتر اين 
اتفاقات را لمس كند، كسي هم ممكن است كندتر و نامحسوس تر حس كند اما گمان 
نمي كنم كسي در عالم پيدا شود كه تحت تأثير اين فضاي جديد معنايي قرار نگيرد. 
وقتي كودكي به دنيا مي آيد خواه ناخواه مثل يك سيل ما را هم با خودش مي برد. 
اينكه مثلًا يك زن وقتي باردار مي ش��ود به احتمال زياد، ي��اد بارداري مادرش 
مي افتد و رنج هايي كه مادر او براي به دنيا آوردنش متحمل شده است. اين حس 
با زماني كه يك زن هنوز اين بارداري را نديده و از دور چيزهايي درباره اش شنيده 
متفاوت اس��ت. اينكه وقتي بچه اي به دنيا مي آيد خواه ناخواه ما را هم با خودش 
به دنياي كودكي مي برد. در واقع فضاي جديد، مواجه ش��دن با دنيايي است كه 
پيش تر نبوده و اينك در برابر تو ظاهر شده است. مثلًا تو نمي تواني به يك نوزاد 
چند روزه دس��تور بدهي بيايد بالا تا تو را ببيند. تو بايد خم بشوي، تو بايد بيايي 
پايين و او را ببيني. نمي تواني به يك نوزاد چند روزه بگويي لبانش را غنچه كند و 
تو را ببوسد. تو بايد او را ببوسي و انتظار بوسه هم نداشته باشي. تو بايد قد خودت 
را با قد او تنظيم كني. تو نمي تواني به يك كودك بگويي صدايش را مثل صداي 
بزرگ ترها كند، تو بايد حنجره ات را طوري شكل بدهي كه تا حد امكان بتواني از 

صداي يك كودك تقليد كني و كودكانه با او حرف بزني. 

برق نگاهي كه يك نوزاد به آدم مي دهد
فرق مي كند

همه اين تغييرات مثل يك سيل در خانه اي كه كودكي در آن پا به دنيا گذاشته آغاز 
مي شود. وقتي به صورت يك نوزاد خيره مي شوي، برق چشم تو شده به اندازه چند 
ثانيه با برق نگاه تو در موقعيت هاي مختلف فرق مي كند. مثلاً تو مي تواني در خيابان، 
در بانك، در اداره و هر جاي ديگري هم برق نگاه داشته باشي مثلًا موقع شمردن 
اسكناس ها برقي در نگاهت باش��د اما آن برق نگاهي كه يك نوزاد به آدم مي دهد 
فرق مي كند. وقتي به صورت يك نوزاد خيره مي شوي، آن هم به صورت نوزادي كه 
پاره اي از تن توست در واقع هم به صورت خودت نگاه مي كني، هم به صورت يك 
غريبه. اين همان احساس دوگانه زيبايي است كه آدم را در حصار خود مي اندازد؛ 
اين منم و اين من نيستم. اين ادامه من است و اين ادامه من نيست. اما به هر چيزي 
هم كه شك كني، نمي تواني به اين حس شك كني كه روزي روزگاري خودت در 
همان موقعيت بوده اي. در همان سن، در همان چشم ها، در همان گريه ها، در همان 
ضعف، در همان ظرافت و شكنندگي. همه اين اتفاقات مي تواند براي كسي دامنه دار 
و شفاف بيفتد يا گنگ و مبهم. مي تواند رد اين حس ها را در درون خودش مثل يك 
شكارچي وارد بزند يا نه نشانه هايي را بو بكشد و دوباره گم كند اما نمي شود منكر بود 

كه اين حس ها آدم ها را مثل هواي شرجي در خود احاطه مي كند. 

زلزله اي در رنگ ها و حرف ها
حضور بچه ها مي توان��د دنياي بزرگ ترها را تحت تأثي��ر قرار دهد. وقتي 
بچه اي به خانه اي مي آيد امكان ندارد رنگ هاي آن خانه عوض نشود. امكان ندارد يا 
دست كم پيش مي آيد سرو كله رنگ هاي تند و تيز و شاد از صورتي تا آبي از نارنجي 
تا ليمويي در آن خانه پيدا نشود. حضور يك كودك در يك خانه يعني آشتي كردن 

با رنگ ها كه گاهي در دنياي آدم بزرگ ها به تدريج فراموش مي شوند. 
وقتي يك بزرگ تر به عنوان پدر با يك كودك حرف مي زند در آن چند دقيقه اي كه 
در دنياي كودك غرق شده در واقع از دوزخ محاسبات و معادلات بيرون آمده است. 
از دوزخ نقشه كشيدن هاي روزانه بيرون آمده است و دارد در چشم هاي يك كودك، 
در خنده هاي يك كودك و در بوي يك كودك آب تني مي كند و خنك مي شود و 

اگر كودكان نبودند چطور مي شد به اين راحتي از اين دوزخ بيرون آمد. 

يك كودك آن ور و نيمه دنيا را به ما نشان مي دهد كه نبايد جدي اش بگيريم. 
وقتي به صورت يك كودك خيره مي ش��ويم ناخودآگاه به او مي گوييم آخر تو چه 
مي داني در اين دنيا چه خبر اس��ت؟ و او انگار همين سؤال را به ما برمي گرداند كه 
تو هم گاهي مي توان��ي ذهنت را از اين دوزخ برگرداني و درهاي آتش وسوس��ه ها 
و زياده خواهي ها را به روي خودت ببندي؟  وقتي به چش��م هاي يك كودك نگاه 
مي كني در واقع دري از درهاي جهنم به روي تو بس��ته مي شود چون همان نگاه 
ممكن است تو را تلطيف كند. همان نگاه باعث شود كه چند ثانيه بعد وقتي به تو 
تلفن مي شود و كسي از  آن طرف خط تقاضاي كمكي از تو مي كند و تو مي تواني به 
آن تقاضا پاسخ مثبت بدهي به او نه نگويي چون هنوز طعم آن نگاه زير زبان تو وجود 

دارد و آن نگاه مثل يك سكان زبان تو را به سمتي ديگر مي چرخاند. 

خانه اي كه بچه دارد، غيبت ندارد
قديم ترها حرف رايجي در خانواده و فامي��ل ما در جريان بود و آنقدر اين 
حرف را شنيده بودم كه تقريباً همان كاركرد ضرب المثل ها را براي من پيدا كرده 
بود. اين حرف را از زبان مادرم، خاله هايم و اطرافيان به دفعات ش��نيده بودم كه 
مي گفتند در خانه اي كه بچه باش��د در آن خانه غيبت نمي ش��ود و من واقعاً اين 
حقيقت را با گوشت و پوست و تمام وجودم لمس كرده بودم كه يك بچه مي تواند 
جلوي غيبت كردن را در يك خانه بگيرد. يعني آدم ها آن قدر سرش��ان گرم يك 
كودك ش��ود، به ش��يرين زباني هايش، به خنده هايش، حتي به گريه هايش كه 
مستأصل شوند چه شده اين كودك اينقدر گريه مي كند كه وقتي و زماني براي 
سرك كش��يدن به زندگي هاي ديگران پيدا نكنند. پس يك كودك  مي تواند در 
آن چند ساعتي كه خانواده ها دور هم جمع ش��ده اند، مسير حرف ها را به سمتي 
ديگر هدايت كند. شايد بزرگ تر ها گمان كنند كه كودكان هيچ نقشي در تغيير 
مسير حرف هاي آنها ندارند اما به واقع اين گونه نيس��ت. آنها حتي وقتي جلوي 
چشم بزرگ ترها نيستند مي توانند ريل حرف هاي آدم بزرگ ها را در جهتي ديگر 

بيندازند؛ جهتي كه محبت و ديگرخواهي در آن نقش ايفا مي كند.   
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  تغييرات معناداري كه با حضور كودكان در خانه ها اتفاق مي افتد 

در خانه اي كه كودك هست، غیبت نیست!
وقتي بچه اي به دنيا مي آيد اين نيست كه سه كيلو و نيم كمتر يا 

     بيتا 
صديقی

بيش��تر به وزن يك خان��واده اضافه و همه چيز تمام ش��ود. با 
اضافه ش��دن يك بچه در يك خانواده اتفاقات عجيب و غريبي 
مي افتد. آنها كه تجربه اش كرده اند مي دانند چه مي گويم. البته 
كسي ممكن است پوس��ت روحش نازك تر باش��د و بهتر اين 
اتفاقات را لمس كند، كسي هم ممكن است كندتر و نامحسوس تر حس كند اما گمان 
نمي كنم كسي در عالم پيدا شود كه تحت تأثير اين فضاي جديد معنايي قرار نگيرد. 
وقتي كودكي به دنيا مي آيد خواه ناخواه مثل يك سيل ما را هم با خودش مي برد. 
اينكه مثلًا يك زن وقتي باردار مي ش��ود به احتمال زياد، ي��اد بارداري مادرش 
مي افتد و رنج هايي كه مادر او براي به دنيا آوردنش متحمل شده است. اين حس 
با زماني كه يك زن هنوز اين بارداري را نديده و از دور چيزهايي درباره اش شنيده 
متفاوت اس��ت. اينكه وقتي بچه اي به دنيا مي آيد خواه ناخواه ما را هم با خودش 
به دنياي كودكي مي برد. در واقع فضاي جديد، مواجه ش��دن با دنيايي است كه 
پيش تر نبوده و اينك در برابر تو ظاهر شده است. مثلًا تو نمي تواني به يك نوزاد 
چند روزه دس��تور بدهي بيايد بالا تا تو را ببيند. تو بايد خم بشوي، تو بايد بيايي 
پايين و او را ببيني. نمي تواني به يك نوزاد چند روزه بگويي لبانش را غنچه كند و 
تو را ببوسد. تو بايد او را ببوسي و انتظار بوسه هم نداشته باشي. تو بايد قد خودت 
را با قد او تنظيم كني. تو نمي تواني به يك كودك بگويي صدايش را مثل صداي 
بزرگ ترها كند، تو بايد حنجره ات را طوري شكل بدهي كه تا حد امكان بتواني از 

صداي يك كودك تقليد كني و كودكانه با او حرف بزني. 

برق نگاهي كه يك نوزاد به آدم مي دهد
فرق مي كند

همه اين تغييرات مثل يك سيل در خانه اي كه كودكي در آن پا به دنيا گذاشته آغاز 
مي شود. وقتي به صورت يك نوزاد خيره مي شوي، برق چشم تو شده به اندازه چند 
ثانيه با برق نگاه تو در موقعيت هاي مختلف فرق مي كند. مثلاً تو مي تواني در خيابان، 
در بانك، در اداره و هر جاي ديگري هم برق نگاه داشته باشي مثلًا موقع شمردن 
اسكناس ها برقي در نگاهت باش��د اما آن برق نگاهي كه يك نوزاد به آدم مي دهد 
فرق مي كند. وقتي به صورت يك نوزاد خيره مي شوي، آن هم به صورت نوزادي كه 
پاره اي از تن توست در واقع هم به صورت خودت نگاه مي كني، هم به صورت يك 
غريبه. اين همان احساس دوگانه زيبايي است كه آدم را در حصار خود مي اندازد؛ 
اين منم و اين من نيستم. اين ادامه من است و اين ادامه من نيست. اما به هر چيزي 
هم كه شك كني، نمي تواني به اين حس شك كني كه روزي روزگاري خودت در 
همان موقعيت بوده اي. در همان سن، در همان چشم ها، در همان گريه ها، در همان 
ضعف، در همان ظرافت و شكنندگي. همه اين اتفاقات مي تواند براي كسي دامنه دار 
و شفاف بيفتد يا گنگ و مبهم. مي تواند رد اين حس ها را در درون خودش مثل يك 
شكارچي وارد بزند يا نه نشانه هايي را بو بكشد و دوباره گم كند اما نمي شود منكر بود 

كه اين حس ها آدم ها را مثل هواي شرجي در خود احاطه مي كند. 

زلزله اي در رنگ ها و حرف ها
حضور بچه ها مي توان��د دنياي بزرگ ترها را تحت تأثي��ر قرار دهد. وقتي 
بچه اي به خانه اي مي آيد امكان ندارد رنگ هاي آن خانه عوض نشود. امكان ندارد يا 
دست كم پيش مي آيد سرو كله رنگ هاي تند و تيز و شاد از صورتي تا آبي از نارنجي 
تا ليمويي در آن خانه پيدا نشود. حضور يك كودك در يك خانه يعني آشتي كردن 

با رنگ ها كه گاهي در دنياي آدم بزرگ ها به تدريج فراموش مي شوند. 
وقتي يك بزرگ تر به عنوان پدر با يك كودك حرف مي زند در آن چند دقيقه اي كه 
در دنياي كودك غرق شده در واقع از دوزخ محاسبات و معادلات بيرون آمده است. 
از دوزخ نقشه كشيدن هاي روزانه بيرون آمده است و دارد در چشم هاي يك كودك، 
در خنده هاي يك كودك و در بوي يك كودك آب تني مي كند و خنك مي شود و 

اگر كودكان نبودند چطور مي شد به اين راحتي از اين دوزخ بيرون آمد. 

يك كودك آن ور و نيمه دنيا را به ما نشان مي دهد كه نبايد جدي اش بگيريم. 
وقتي به صورت يك كودك خيره مي ش��ويم ناخودآگاه به او مي گوييم آخر تو چه 
مي داني در اين دنيا چه خبر اس��ت؟ و او انگار همين سؤال را به ما برمي گرداند كه 
تو هم گاهي مي توان��ي ذهنت را از اين دوزخ برگرداني و درهاي آتش وسوس��ه ها 
و زياده خواهي ها را به روي خودت ببندي؟  وقتي به چش��م هاي يك كودك نگاه 
مي كني در واقع دري از درهاي جهنم به روي تو بس��ته مي شود چون همان نگاه 
ممكن است تو را تلطيف كند. همان نگاه باعث شود كه چند ثانيه بعد وقتي به تو 
تلفن مي شود و كسي از  آن طرف خط تقاضاي كمكي از تو مي كند و تو مي تواني به 
آن تقاضا پاسخ مثبت بدهي به او نه نگويي چون هنوز طعم آن نگاه زير زبان تو وجود 

دارد و آن نگاه مثل يك سكان زبان تو را به سمتي ديگر مي چرخاند. 

خانه اي كه بچه دارد، غيبت ندارد
قديم ترها حرف رايجي در خانواده و فامي��ل ما در جريان بود و آنقدر اين 
حرف را شنيده بودم كه تقريباً همان كاركرد ضرب المثل ها را براي من پيدا كرده 
بود. اين حرف را از زبان مادرم، خاله هايم و اطرافيان به دفعات ش��نيده بودم كه 
مي گفتند در خانه اي كه بچه باش��د در آن خانه غيبت نمي ش��ود و من واقعاً اين 
حقيقت را با گوشت و پوست و تمام وجودم لمس كرده بودم كه يك بچه مي تواند 
جلوي غيبت كردن را در يك خانه بگيرد. يعني آدم ها آن قدر سرش��ان گرم يك 
كودك ش��ود، به ش��يرين زباني هايش، به خنده هايش، حتي به گريه هايش كه 
مستأصل شوند چه شده اين كودك اينقدر گريه مي كند كه وقتي و زماني براي 
سرك كش��يدن به زندگي هاي ديگران پيدا نكنند. پس يك كودك  مي تواند در 
آن چند ساعتي كه خانواده ها دور هم جمع ش��ده اند، مسير حرف ها را به سمتي 
ديگر هدايت كند. شايد بزرگ تر ها گمان كنند كه كودكان هيچ نقشي در تغيير 
مسير حرف هاي آنها ندارند اما به واقع اين گونه نيس��ت. آنها حتي وقتي جلوي 
چشم بزرگ ترها نيستند مي توانند ريل حرف هاي آدم بزرگ ها را در جهتي ديگر 

بيندازند؛ جهتي كه محبت و ديگرخواهي در آن نقش ايفا مي كند.   

پرورش يك كودك هم در همين فضاي مجازي ديده 
شده است. 

وقتي اولين بار سر و كله »پو« همان بچه گلابي شكلي 
كه نياز به تميز كردن، حمام بردن، غ��ذا دادن و بازي 
كردن دارد يعن��ي همه آن نيازهايي ك��ه در يك بچه 
واقعي س��راغ داريم پيدا شد، ش��ايد كمتر كسي فكر 
مي كرد كسي اين بازي را چندان جدي بگيرد يا بهتر 
اس��ت بگوييم آن حس و حال مادري و پدري و تيمار 
و پرس��تاري را خرج يك بچه كارتون��ي رايانه اي كند 
اما طولي نكش��يد كه كاربران زيادي ب��ه عنوان پدر و 
مادرخوانده هاي »پو« به اين بازي پيوس��تند و سعي 
كردند عملكرد خوبي به عنوان پدر يا مادر داشته باشند. 
همان روزها يكي از هم��كاران تعريف مي كرد كه زوج 
جواني چنان غرق در روابط اين بازي شده بودند كه از پو 
به عنوان يك بچه ياد مي كردند؛ مثلاً زن به مرد مي گفته 
است غذاي بچه راداده اي؟ او هم مي گفته همان چند 
لحظه پيش دادم. يا مثلاً چك كردي ببيني بچه جايش 

را خيس كرده است يا نه؟
گاهي در قياس رفتارهاي گذشتگان و نسل پيش يعني 
پدران متولد دهه 30 و 40 كمتر به اين قضيه پرداخته 
مي شود كه نس��ل آنها به حضور كودك به عنوان يك 
جذابيت نگاه مي كردند يعني در آن زمان »پو« و هزاران 
بازي اي كه بتواند س��اعت ها زوج هاي جوان را درگير 
خود كند و حت��ي بتواند آن حالت تيم��ار، نگهداري و 
بزرگ كردن را در آنها ارضا كند، وجود خارجي نداشت 
اما امروز بچه به عنوان يك جذابيت رقباي ديگري هم 
پيدا كرده است كه نمي توان آنها را ناديده گرفت، چه 
رقبايي كه در فضاي واقعي وجود دارند و ذهن زوج ها 
را معطوف به خ��ود مي كنند و چ��ه رقبايي جدي  كه 
در فضاي مج��ازي و بازي ها س��عي مي كنند در ميان 
پيكسل پيكسل يك گوش��ي تلفن همراه، پسوند پدر 
و مادر را به كسي بچس��بانند در حالي كه در واقعيت 
او پدر يا مادر نشده اس��ت. از ياد نبريم كه پو، آخرين 
نسل از بچه هاي مجازي نيست كه در زندگي امروز ما 
خودنمايي مي كنند، همچنان كه آن هواپيماي ساده 
و بي پيرايه آتاري آنچنان توسعه يافته كه امروز وقتي 
به گذش��ته نگاه مي كنيم گرافيك و سطح مشاركت و 
واقع گرايي آن بازي را بسيار مبتدي مي يابيم چه بسا 
روزي برس��د كه پو هم به همين وضعيت دچار ش��ود 
و ما عميق تر درگير ارضاي نياز به پرس��تاري، تيمار و 

نگهداري از بچه ها در فضاي مجازي باشيم.  

 وقتي در اواخر دهه 60 و اوايل دهه 70، نسل اول بازي هاي رايانه اي يا همان آتاري ها به بازار 
آمد، مراكزي در شهرها تحت عنوان كلوپ هاي آتاري شكل گرفتند كه مي توانستي بروي 
آنجا و با پرداخت مبلغي زماني را به بازي اختصاص دهي. گاهي مي توانستي شناسنامه اي يا 
كارت معتبري را گرو بگذاري و با پرداخت مبلغي دستگاه آتاري را براي نصف روز يا يك روز 
كرايه كني و با خودت بياوري خانه. يادم مي آيد پدر من از همان آغاز ورود بازي ها عكس العمل 
خوشايندي در برابر آنها نداشت و اين بازي ها را عامل پسرفت تحصيلي مي دانست. يك روز 
كه پدر آمد و ديد من دس��تگاه آتاري را كرايه كرده ام و به خانه آورده ام نارضايتي اش را به 
صورت شديداللحن اعلام كرد و حتي اولتيماتوم داد اين دستگاه تا چند دقيقه ديگر بايد به 
آن كلوپ بازي برگردانده شود. در عالم بچگي و به صورت ناخودآگاه از تز »وارد بازي كردن 
و چشاندن لذت« براي همراه كردن پدر استفاده كردم و با اصرار زياد بالاخره كنسول بازي 
را به پدر دادم. بازي رايج آن روزِ آتاري بازي اعتيادآور هواپيما بود. همان هواپيمايي كه بايد 
به جنگ هليكوپترها و هواپيماها و پل ها مي رفت و از مس��يرهايي كه گاه به شدت باريك 
مي شدند عبور مي كرد و صد البته يك چش��مت هم بايد به پمپ هاي بنزين مسير مي بود 
چون سريع سوخت تمام مي كردي. آن روز پدرم بسيار بي ميل كنسول بازي را از من گرفت 
اما حدود يك ساعت بعد من به پدرم التماس مي كردم كه كنسول بازي را به من بدهد تا من 
هم كمي بازي كنم اما او اجازه اين كار را به من نمي داد و استدلالش هم اين بود كه تو خيلي 
بازي كرده اي و بايد بگذاري من هم كاملًا قواعد بازي را ياد بگيرم تا با هم مسابقه بدهيم. بعد 
هم پدرم آنقدر شيفته آن بازي شد كه رفت و يك دستگاه آتاري خريد، البته به اسم من اما 

در واقع بيشتر به خاطر اينكه ببيند با آن هواپيما تا كجا مي تواند برود. 
اين مثال كه نمونه هاي مشابهش را احتمالاً بيشتر ما در خانواده هايمان سراغ داريم نشان 
مي دهد كه تحت تأثير منط��ق اعتيادآور بازي هاي فضاي مجازي ق��رار گرفتن يك اتفاق 
فراجنسيتي و فراتر از محدوده خاص سني است. به ويژه اينكه امروز بسياري از جوان هايي كه 
در سن باروري قرار دارند زمان قابل توجهي را در فضاهاي مجازي و بازي ها صرف مي كنند. 
در اين دنيايي كه دستخوش تغييرات بنيادي در سبك زندگي شده است بازي ها بر اساس 
نيازهاي ذهني و رواني مخاطبان طراحي مي شود. اگر مثلًا يك مخاطب به هيجان و سرعت 
نياز دارد، نياز او با طراحي بازي هاي رالي س��رعت پوشش داده مي ش��ود. اگر يك كاربر به 
بازي فكري و معماگونه نياز دارد همچنين و حتي مي بينيم كه نياز به مراقبت، پرستاري و 

 بازي هاي مجازي 
براي ارضاي حس پدر و مادري

آدم ها عموماً با ي�ك اعتماد به نفس عجيب�ي وارد بازي هاي فضاي مجازي 
مي شوند و فكر مي كنند مي توانند بين خود و آن بازي ها فاصله مناسبي را 
حفظ كنند، يعني مثلًا زمانشان را طوري مديريت كنند كه مهار دست آنها باشد نه دست بازي اي كه 
در فضاي مجازي دنبال مي كنند اما عموماً اينطور نيست و اغلب قرار و مدارها زير پا گذاشته مي شود. 
گاهي حتي سن و س�ال هم نمي شناس�د. من از تجربه ش�خصي خود در اين باره سخن مي گويم.

آيدين تبريزي

بازی پدر و مادری
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اما در ميان حرف و حديث های مربوط به مرخصى زايمان معاون فني درآمد سازمان تأمين 
اجتماعي يك نگراني را هم مطرح كرده و گفته است: »نگراني ما امنيت شغلي زنان است كه 

ممكن است با اين طرح به خطر بيفتد.«
 اين مقام مس��ئول به تحقيقي اش��اره كرده كه موضوع آن تبعات و حاشيه هاي مرخصي 
زنان شاغل بوده است. آمار تكان دهنده اي كه مي تواند يكي از عوامل كندي رشد جمعيت 
در ايران را فاش كند: » طي مدت 18 ماه بررس��ي هايي كه انجام ش��د مشخص گرديد از 
ميان 145 هزار زني كه از مرخصي شش ماهه زايمان اس��تفاده كرده اند پس از بازگشت 
به كار 47 هزار نفر آنان از سوي كارفرمايان خود اخراج شده اند به همين دليل پيش بيني 
مي ش��ود با افزايش 9 ماه مرخصي زايمان اين ريزش زن��ان در محيط هاي كار به صورت 

تصاعدي بالا برود.«
اگرچه اين سخنان مي تواند يك نوع فرار به جلوي يك مقام مسئول تلقي شود و اين گونه 
برداشت شود كه اين مقام دولتي در واقع با اين نوع اظهار نظر به دنبال آن است كه افزايش 
ماه هاي مرخصي را يك اتفاق عليه حقوق زن��ان عنوان  كند اما اصل موضوع قابل پيگيري 

و تأمل است. 
واقعيت اين است كه جامعه ايراني در اين چند دهه تغييرات و پوست اندازي هاي اجتماعي 
و اقتصادي وسيعي را تجربه كرده است. اگرچه هنوز طبق آنچه در عقدنامه زوج هاي ايراني 
نگاشته مي شود، روي كاغذ وظيفه تأمين معاش يا همان حق نفقه برعهده مرد است اما در 

بيرون از عهدنامه كاغذي اوضاع فرق كرده است. 
زنان بسياري امروز صاحب مشاغل اداري، خدماتي، بهداشتي و فني و پژوهشي در سطوح 
مختلف شده اند و بخشي از بار معيشت خانواده را روي شانه هايشان حس مي كنند، حتي 

چقدر متوجه ظرايف بچه آوري هستيم؟

 وقتي مرخصي زایمان
بر صورت بچه آوري پنجه مي كشد
دولت ه�ا در چن�د س�ال گذش�ته كه بح�ث پي�ر ش�دن جمعي�ت و كاهش 
زاد و ولده�ا جدي ت�ر ش�د س�عي كردن�د سياس�ت هاي تش�ويقي در 
قبال افزاي�ش جمعي�ت را در پيش بگيرند، ب�ه عنوان مث�ال دولت احمدي ن�ژاد در س�ال 89 اعلام 
كرد ب�ه ازاي تولد هر ن�وزاد ي�ك ميليون توم�ان به حس�اب آن نوزاد واري�ز مي ش�ود - طرحي كه 
البته عمل�ي نش�د - و در دولت جدي�د هم وع�ده افزايش مرخصي زنان ش�اغل از ش�ش م�اه به 9 
ماه داده ش�ده مش�روط به اينكه اعتب�ارات لازم ب�راي اجراي اين طرح فراهم ش�ود يعن�ي احتمالاً 
اين طرح هم ب�ه بايگاني س�پرده خواهد ش�د چون فع�لًا اعتب�ارات جوابگوي اين طرح ها نيس�ت.

آيدين  سلوك

تفكر مرد ايراني هم دچار تغيير شده است. نسل هاي 
پيشينِ مرد ايراني در برابر اشتغال زنان از خود مقاومت 
نشان مي داد يا به رغم ميل باطني در برابر شغل زنان 
تسليم مي شد اما امروز نسلي از مردان ايراني به منصه 
ظهور رس��يده اند كه ديدگاه كام��لًا متفاوت و مدرني 
نسبت به اين قضيه نشان مي دهند. آنها نه تنها مقاومتي 
در اين باره نشان نمي دهند بلكه از پيش از ازدواج روي 
حقوق و درآمد همس��ر خود حس��اب باز كرده اند. از 
طرف ديگر كارفرماها گاهي ترجيح مي دهند به دلايل 
مختلف از جمله تلطيف فضاي كار، توقع دستمزد كمتر 
و فرمان پذيري بالاتر از نيروي زن به جاي نيروی مرد 
استفاده كنند و نكته مهم تر اينكه استقبال از رشته هاي 
دانشگاهي در اين سال ها در ميان زنان بيشتر از مردان 
بوده و اين توقع را در آنها پديد آورده كه بايد به سهمي 
متناسب از بازار كار برسند. مجموعه اين عوامل دست 
به دست هم داده كه آمار زنان شاغل در جامعه ايراني 

روز به روز بيشتر شود. 

مرخصي زايمان عليه زنان
ما ام��روز در برابر ي��ك واقعي��ت اجتماعي و 
فرهنگي قرار گرفته ايم و آن اين است كه زنان شاغل 
به دليل وابستگي عاطفي و درآمدي و هويتي نسبت 
به شغل خود ممكن است به راحتي از جذابيت بچه دار 
ش��دن بگذرند يا  آن را به تعوي��ق بيندازند. همچنان 
كه اين جذابي��ت درباره ادامه تحصيل در س��ال هاي 
گذشته در جامعه ايراني محسوس بوده و علاقه به ادامه 
تحصيل يكي از دلايل بالا رفتن سن ازدواج و بچه آوري 
در ميان زنان ايراني بوده است. در اين ميان اما موضوع 
اينجاست كه چگونه مي توان بچه دار شدن و شغل را به 
يك نقطه تعادل رساند يا به عبارت ديگر اين پيام را به 
زن شاغل ايراني فرستاد كه او هم مي تواند بچه دار شود 

و هم حرفه و شغل خود را داشته باشد. 
آمارهايي كه از زبان مسئولان دولتي در اين باره منتشر 
مي شود نه تنها چراغ سبزي به بچه دار شدن زن شاغل 
نش��ان نمي دهد بلكه به ي��ك معنا اين پي��ام را صادر 
مي كند كه اگر او بچه دار شود احتمالاً بعد از مرخصي 

زايمان كار خود را از دست خواهد داد. 
واقعيت آن است كه س��ازمان ها و نهادهاي مرتبط با 

وجود آنكه به زبان خواس��تار ج��وان ماندن جمعيت 
ايران و افزايش ميزان باروري هستند اما نهايتاً كمك 
چنداني براي برداشته شدن موانع نمي كنند، به عنوان 
مثال سازمان تأمين اجتماعي كه بيشترين تحركات را 
در اين زمينه بايد داشته باشد و با نوع خدماتي كه ارائه 
مي كند دلگرمي خوبي در زوج هاي جواني كه تصميم 
به بچه دار ش��دن دارند، بيافريند، در س��ال هاي اخير 
درگير حاش��يه هاي رنگارنگ سياسي و اختلاس ها و 
پرونده هاي قضايي ب��وده، بنابراين از آن نقش آفريني 

ذاتي خود دور شده است. 
از طرف ديگر وزارت كار هم نتوانسته تحرك چنداني 
براي حمايت از زوج هايي كه بچه دار ش��ده اند داشته 

باشد. 

جمعيت از چشمه امنيت 
آب مي خورد

اما يكي از عوامل مهم كه سايه آن بر سر روند كاهشي 
جمعيت ايران افت��اده، ارتباط ب��اروري و زاد و ولد با 
متغيرهاي معيشتي و اقتصادي است. وجود جمعيت 
قابل توجهي از بيكاران در كشور يكي از عوامل پنهاني 
است كه مستقيم و غير مس��تقيم افزايش جمعيت را 
در ايران تهديد مي كند. بيكاري فقط براي جوان هاي 
بيكار به عنوان يك عامل مس��تقيم در شكل نگرفتن 
ازدواج و بچه دار شدن نقش بازي نمي كند بلكه كساني 
كه صاحب كار هم شده اند به ويژه زنان در اين استرس 
هس��تند كه نكند صندلي آنها به كس ديگري واگذار 
شود، بنابراين آنها تلاش مي كنند كه دو دستي جايگاه 
ش��غلي خود را حفظ كنند چون مي دانند كه لش��كر 

بيكاران منتظر نشسته اند. 
كارفرمايان نيز گاهي از اين عامل رواني نهايت استفاده 
را مي برن��د. نوع تنظي��م قرارداده��اي كاري با وجود 
قوانين كشور به گونه اي اس��ت كه دست كارفرمايان 
را براي تعديل و اخراج نيروها باز مي گذارد، به عنوان 
مثال با وجودي كه قراردادهاي كاري كمتر از يك سال 
نبايد باشد اما چه كسي است كه نداند كارفرمايان به 
راحتي قانون را دور مي زنند. از س��وي ديگر بسياري 
از كس��اني كه ام��روز در نهادها، دس��تگاه ها و ادارات 
استخدام مي شوند قراردادهاي يك ساله با آنها بسته 
مي ش��ود؛ قراردادهايي كه مي توان��د امنيت ذهني و 
رواني را مخدوش كند و هر دور ش��دني از فضاي كار 
را به معناي از دست دادن جايگاه شغلي در ذهن زنان 

شاغل تفسير كند. 

تجربه شكست خورده 
پرداخت پول براي زاد و ولد

اما نكت��ه مهمي كه در اي��ن ميان وج��ود دارد درباره 
سياست هاي تشويقي دولت ها در ايران براي افزايش 
ميزان باروري است. صد البته قابل حدس خواهد بود 
اگر روند و سير رو به نزول جمعيت در ايران همين طور 
پيش برود نهادهاي حكومتي از جمله مجلس، دولت و 
شوراهاي عالي مرتبط به دنبال آن خواهند بود كه اين 

روند را متوقف كنند. 
در اين ميان يكي از سياس��ت هايي كه احتمالاً به كار 
گرفته خواهد ش��د تجربه پرداخت هاي مس��تقيم به 
زوج هاي بچه آور اس��ت؛ تجربه اي كه ي��ك بار به كار 
گرفته شده و به دليل كمبود اعتبارات با شكست مواجه 

شده اما ممكن است در سال هاي آتي هم دوباره آزموده 
شود. اين همان تجربه اي است كه برخي از كشورها در 
نقاط مختلف دنيا به كار گرفته ان��د اما آنها هم به اين 
نتيجه رسيده اند كه پرداخت مستقيم نمي تواند راهكار 

خوبي براي تشويق بارداري و بچه داري باشد. 
دكتر محمدجواد عباسي ش��وازي، جمعيت شناس و 
عضو هيئت علمي دانش��كده علوم اجتماعي دانشگاه 
تهران در مصاحبه با يك سايت خبري در اين باره گفته 
است: »كشور ژاپن حدود دو دهه طرحي به نام »طرح 
فرش��ته« را اجرا كرد كه اين طرح ب��ه دنبال افزايش 
باروري در ژاپن بود. سياست اجراي طرح نيز اين گونه 
بود كه وقت��ي تولدي صورت مي گرف��ت، دولت مبلغ 
2 هزار و 500 دلار به خانواده اي كه صاحب فرزند شده  

بود، اعطا مي كرد.«
او ادامه داد: »اين طرح در دهه 1980 در ژاپن اجرا شد 
اما بعد از مدتي سياستمداران متوجه شدند كه طرح 
نتيجه  بخش نبوده و در رابطه با طرح تجديدنظر كردند. 
سنگاپور هم نمونه ديگري از كشورهايي است كه براي 
پيشگيري از كاهش رشد جمعيت سياست هاي نقدي 
را دنبال كرده است اما در اين كشور نيز سياست نقدي 
براي افزايش جمعيت پاسخگو نبوده است، دليل آن 
هم اين است كه تا زماني كه س��اختارهاي اقتصادي 
و اجتماعي در جامعه تغيير نكند، سياست هاي صرفاً 
تش��ويقي يا سياس��ت هاي از بالا به پايين پاس��خگو 

نيست.«

دولت ها چق�در متوجه ظرايف 
بچه آوري هستند؟

در واقع آنچه كه ش��ايد به عن��وان نكت��ه مغفول در 
سياس��ت هاي جمعيتي دولت ه��ا مورد توج��ه قرار 
نمي گيرد اين موضوع است كه اولاً بچه آوري يك پروژه 
صرفاً مالي نيس��ت. گرچه امروز موضوعات مالي يك 
اهرم مهم در بچه آوري محس��وب مي شود اما موضوع 
صرفاً يك بحث مالي نيست كه بتوان با برخورد مالي با 

آن به نتيجه رسيد.
دليل روش��ن قضيه هم اين است كه ممكن است يك 
زوج كاملًا ش��رايط مالي بچه دار شدن را داشته باشند 
اما به دلايل مختلف از بچه آوري امتناع كرده باشند و 
برعكس زوج ديگري با اينكه شرايط مالي بچه آوري را 

نداشته باشند يا از شرايط مالي خود مطمئن نباشند 
اما به خاطر ني��از عاطفي و رواني به ك��ودك، نوزادي 
را به خانواده ش��ان اضافه كنند. اين نكته نشان دهنده 
اين اس��ت كه اگر دولت ه��ا و نهاده��اي حاكميتي از 
جمله در ايران مي خواهند در اين باره اقدامات مؤثري 
انجام بدهند بايد با لحاظ اي��ن ظرايف و پيچيدگي ها 
باشد چون اقدامات تك وجهي و شتابزده كار را پيش 

نخواهد برد. 

يك صورت و دو نيمه
از بچه آوري

اما نكته مهم در اين باره كه در قالب بحث ما مي گنجد 
اين اس��ت كه اگر امنيت ذهني و روان��ي در جامعه و 
در ساحت هاي مختلف آن نباشد حتي سياست هاي 
تش��ويقي هم به نقطه عكس خود تبديل خواهد شد. 
برجسته ترين مثال در اين باره همان مرخصي زايمان 
زنان شاغل است كه در فضاي بيكاري بالا در جامعه به 
عكس هدف خود مي رسد، يعني زنان شاغل به جاي 
اينكه به دنبال آن باش��ند كه از مرخصي زايمان خود 
خوشحال باشند و از افزايش ماه هاي آن استقبال كنند، 
عملًا از مرخصي زايمان مي ترسند چون مي دانند اين 
احتمال وجود دارد كه شغل خود را از دست دهند. در 
اين باره حتي به اقدامات حمايتي دستگاه هاي دولتي 
هم نمي توان دل بست اما مي توان اين نكته را يادآوري 
كرد كه در يك صورت مي توان اميدوار بود خانواده ها و 

زنان به دنبال بچه آوري باشند. 
آن صورت كه دو نيمه دارد اين است. نيمه بيروني آن 
شرايط اقتصادي جامعه اس��ت. يعني جامعه در يك 
وضعيت متعادل قرار گيرد. نرخ بالاي بيكاري همواره 
مي تواند يك تهديد عليه شكل گيري ازدواج و باروري 
باشد، گرچه تنها عامل مؤثر نيس��ت اما مي تواند يك 
نقش جدي داشته باشد بنابراين مي توان اميدوار بود 
كه با افزايش امنيت شغلي و پايين آمدن نرخ بيكاري 
و مساعد ش��دن فضا براي ازدواج و بچه دار شدن رشد 
محسوس��ي در اين باره اتفاق بيفتد اما اين عامل يك 
شرط لازم است شرط كافي اين است كه آدم ها آن قدر 
در زندگي شان مسئوليت مدار و ديگرخواه باشند كه 
تصوير صحيحي درباره بچه دار ش��دن داشته باشند و 

كودك را به چشم يك موجود مزاحم نبينند.   

مرخصی زايمان و بچه آوری
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اما در ميان حرف و حديث های مربوط به مرخصى زايمان معاون فني درآمد سازمان تأمين 
اجتماعي يك نگراني را هم مطرح كرده و گفته است: »نگراني ما امنيت شغلي زنان است كه 

ممكن است با اين طرح به خطر بيفتد.«
 اين مقام مس��ئول به تحقيقي اش��اره كرده كه موضوع آن تبعات و حاشيه هاي مرخصي 
زنان شاغل بوده است. آمار تكان دهنده اي كه مي تواند يكي از عوامل كندي رشد جمعيت 
در ايران را فاش كند: » طي مدت 18 ماه بررس��ي هايي كه انجام ش��د مشخص گرديد از 
ميان 145 هزار زني كه از مرخصي شش ماهه زايمان اس��تفاده كرده اند پس از بازگشت 
به كار 47 هزار نفر آنان از سوي كارفرمايان خود اخراج شده اند به همين دليل پيش بيني 
مي ش��ود با افزايش 9 ماه مرخصي زايمان اين ريزش زن��ان در محيط هاي كار به صورت 

تصاعدي بالا برود.«
اگرچه اين سخنان مي تواند يك نوع فرار به جلوي يك مقام مسئول تلقي شود و اين گونه 
برداشت شود كه اين مقام دولتي در واقع با اين نوع اظهار نظر به دنبال آن است كه افزايش 
ماه هاي مرخصي را يك اتفاق عليه حقوق زن��ان عنوان  كند اما اصل موضوع قابل پيگيري 

و تأمل است. 
واقعيت اين است كه جامعه ايراني در اين چند دهه تغييرات و پوست اندازي هاي اجتماعي 
و اقتصادي وسيعي را تجربه كرده است. اگرچه هنوز طبق آنچه در عقدنامه زوج هاي ايراني 
نگاشته مي شود، روي كاغذ وظيفه تأمين معاش يا همان حق نفقه برعهده مرد است اما در 

بيرون از عهدنامه كاغذي اوضاع فرق كرده است. 
زنان بسياري امروز صاحب مشاغل اداري، خدماتي، بهداشتي و فني و پژوهشي در سطوح 
مختلف شده اند و بخشي از بار معيشت خانواده را روي شانه هايشان حس مي كنند، حتي 

چقدر متوجه ظرايف بچه آوري هستيم؟

 وقتي مرخصي زایمان
بر صورت بچه آوري پنجه مي كشد
دولت ه�ا در چن�د س�ال گذش�ته كه بح�ث پي�ر ش�دن جمعي�ت و كاهش 
زاد و ولده�ا جدي ت�ر ش�د س�عي كردن�د سياس�ت هاي تش�ويقي در 
قبال افزاي�ش جمعي�ت را در پيش بگيرند، ب�ه عنوان مث�ال دولت احمدي ن�ژاد در س�ال 89 اعلام 
كرد ب�ه ازاي تولد هر ن�وزاد ي�ك ميليون توم�ان به حس�اب آن نوزاد واري�ز مي ش�ود - طرحي كه 
البته عمل�ي نش�د - و در دولت جدي�د هم وع�ده افزايش مرخصي زنان ش�اغل از ش�ش م�اه به 9 
ماه داده ش�ده مش�روط به اينكه اعتب�ارات لازم ب�راي اجراي اين طرح فراهم ش�ود يعن�ي احتمالاً 
اين طرح هم ب�ه بايگاني س�پرده خواهد ش�د چون فع�لًا اعتب�ارات جوابگوي اين طرح ها نيس�ت.

آيدين  سلوك

تفكر مرد ايراني هم دچار تغيير شده است. نسل هاي 
پيشينِ مرد ايراني در برابر اشتغال زنان از خود مقاومت 
نشان مي داد يا به رغم ميل باطني در برابر شغل زنان 
تسليم مي شد اما امروز نسلي از مردان ايراني به منصه 
ظهور رس��يده اند كه ديدگاه كام��لًا متفاوت و مدرني 
نسبت به اين قضيه نشان مي دهند. آنها نه تنها مقاومتي 
در اين باره نشان نمي دهند بلكه از پيش از ازدواج روي 
حقوق و درآمد همس��ر خود حس��اب باز كرده اند. از 
طرف ديگر كارفرماها گاهي ترجيح مي دهند به دلايل 
مختلف از جمله تلطيف فضاي كار، توقع دستمزد كمتر 
و فرمان پذيري بالاتر از نيروي زن به جاي نيروی مرد 
استفاده كنند و نكته مهم تر اينكه استقبال از رشته هاي 
دانشگاهي در اين سال ها در ميان زنان بيشتر از مردان 
بوده و اين توقع را در آنها پديد آورده كه بايد به سهمي 
متناسب از بازار كار برسند. مجموعه اين عوامل دست 
به دست هم داده كه آمار زنان شاغل در جامعه ايراني 

روز به روز بيشتر شود. 

مرخصي زايمان عليه زنان
ما ام��روز در برابر ي��ك واقعي��ت اجتماعي و 
فرهنگي قرار گرفته ايم و آن اين است كه زنان شاغل 
به دليل وابستگي عاطفي و درآمدي و هويتي نسبت 
به شغل خود ممكن است به راحتي از جذابيت بچه دار 
ش��دن بگذرند يا  آن را به تعوي��ق بيندازند. همچنان 
كه اين جذابي��ت درباره ادامه تحصيل در س��ال هاي 
گذشته در جامعه ايراني محسوس بوده و علاقه به ادامه 
تحصيل يكي از دلايل بالا رفتن سن ازدواج و بچه آوري 
در ميان زنان ايراني بوده است. در اين ميان اما موضوع 
اينجاست كه چگونه مي توان بچه دار شدن و شغل را به 
يك نقطه تعادل رساند يا به عبارت ديگر اين پيام را به 
زن شاغل ايراني فرستاد كه او هم مي تواند بچه دار شود 

و هم حرفه و شغل خود را داشته باشد. 
آمارهايي كه از زبان مسئولان دولتي در اين باره منتشر 
مي شود نه تنها چراغ سبزي به بچه دار شدن زن شاغل 
نش��ان نمي دهد بلكه به ي��ك معنا اين پي��ام را صادر 
مي كند كه اگر او بچه دار شود احتمالاً بعد از مرخصي 

زايمان كار خود را از دست خواهد داد. 
واقعيت آن است كه س��ازمان ها و نهادهاي مرتبط با 

وجود آنكه به زبان خواس��تار ج��وان ماندن جمعيت 
ايران و افزايش ميزان باروري هستند اما نهايتاً كمك 
چنداني براي برداشته شدن موانع نمي كنند، به عنوان 
مثال سازمان تأمين اجتماعي كه بيشترين تحركات را 
در اين زمينه بايد داشته باشد و با نوع خدماتي كه ارائه 
مي كند دلگرمي خوبي در زوج هاي جواني كه تصميم 
به بچه دار ش��دن دارند، بيافريند، در س��ال هاي اخير 
درگير حاش��يه هاي رنگارنگ سياسي و اختلاس ها و 
پرونده هاي قضايي ب��وده، بنابراين از آن نقش آفريني 

ذاتي خود دور شده است. 
از طرف ديگر وزارت كار هم نتوانسته تحرك چنداني 
براي حمايت از زوج هايي كه بچه دار ش��ده اند داشته 

باشد. 

جمعيت از چشمه امنيت 
آب مي خورد

اما يكي از عوامل مهم كه سايه آن بر سر روند كاهشي 
جمعيت ايران افت��اده، ارتباط ب��اروري و زاد و ولد با 
متغيرهاي معيشتي و اقتصادي است. وجود جمعيت 
قابل توجهي از بيكاران در كشور يكي از عوامل پنهاني 
است كه مستقيم و غير مس��تقيم افزايش جمعيت را 
در ايران تهديد مي كند. بيكاري فقط براي جوان هاي 
بيكار به عنوان يك عامل مس��تقيم در شكل نگرفتن 
ازدواج و بچه دار شدن نقش بازي نمي كند بلكه كساني 
كه صاحب كار هم شده اند به ويژه زنان در اين استرس 
هس��تند كه نكند صندلي آنها به كس ديگري واگذار 
شود، بنابراين آنها تلاش مي كنند كه دو دستي جايگاه 
ش��غلي خود را حفظ كنند چون مي دانند كه لش��كر 

بيكاران منتظر نشسته اند. 
كارفرمايان نيز گاهي از اين عامل رواني نهايت استفاده 
را مي برن��د. نوع تنظي��م قرارداده��اي كاري با وجود 
قوانين كشور به گونه اي اس��ت كه دست كارفرمايان 
را براي تعديل و اخراج نيروها باز مي گذارد، به عنوان 
مثال با وجودي كه قراردادهاي كاري كمتر از يك سال 
نبايد باشد اما چه كسي است كه نداند كارفرمايان به 
راحتي قانون را دور مي زنند. از س��وي ديگر بسياري 
از كس��اني كه ام��روز در نهادها، دس��تگاه ها و ادارات 
استخدام مي شوند قراردادهاي يك ساله با آنها بسته 
مي ش��ود؛ قراردادهايي كه مي توان��د امنيت ذهني و 
رواني را مخدوش كند و هر دور ش��دني از فضاي كار 
را به معناي از دست دادن جايگاه شغلي در ذهن زنان 

شاغل تفسير كند. 

تجربه شكست خورده 
پرداخت پول براي زاد و ولد

اما نكت��ه مهمي كه در اي��ن ميان وج��ود دارد درباره 
سياست هاي تشويقي دولت ها در ايران براي افزايش 
ميزان باروري است. صد البته قابل حدس خواهد بود 
اگر روند و سير رو به نزول جمعيت در ايران همين طور 
پيش برود نهادهاي حكومتي از جمله مجلس، دولت و 
شوراهاي عالي مرتبط به دنبال آن خواهند بود كه اين 

روند را متوقف كنند. 
در اين ميان يكي از سياس��ت هايي كه احتمالاً به كار 
گرفته خواهد ش��د تجربه پرداخت هاي مس��تقيم به 
زوج هاي بچه آور اس��ت؛ تجربه اي كه ي��ك بار به كار 
گرفته شده و به دليل كمبود اعتبارات با شكست مواجه 

شده اما ممكن است در سال هاي آتي هم دوباره آزموده 
شود. اين همان تجربه اي است كه برخي از كشورها در 
نقاط مختلف دنيا به كار گرفته ان��د اما آنها هم به اين 
نتيجه رسيده اند كه پرداخت مستقيم نمي تواند راهكار 

خوبي براي تشويق بارداري و بچه داري باشد. 
دكتر محمدجواد عباسي ش��وازي، جمعيت شناس و 
عضو هيئت علمي دانش��كده علوم اجتماعي دانشگاه 
تهران در مصاحبه با يك سايت خبري در اين باره گفته 
است: »كشور ژاپن حدود دو دهه طرحي به نام »طرح 
فرش��ته« را اجرا كرد كه اين طرح ب��ه دنبال افزايش 
باروري در ژاپن بود. سياست اجراي طرح نيز اين گونه 
بود كه وقت��ي تولدي صورت مي گرف��ت، دولت مبلغ 
2 هزار و 500 دلار به خانواده اي كه صاحب فرزند شده  

بود، اعطا مي كرد.«
او ادامه داد: »اين طرح در دهه 1980 در ژاپن اجرا شد 
اما بعد از مدتي سياستمداران متوجه شدند كه طرح 
نتيجه  بخش نبوده و در رابطه با طرح تجديدنظر كردند. 
سنگاپور هم نمونه ديگري از كشورهايي است كه براي 
پيشگيري از كاهش رشد جمعيت سياست هاي نقدي 
را دنبال كرده است اما در اين كشور نيز سياست نقدي 
براي افزايش جمعيت پاسخگو نبوده است، دليل آن 
هم اين است كه تا زماني كه س��اختارهاي اقتصادي 
و اجتماعي در جامعه تغيير نكند، سياست هاي صرفاً 
تش��ويقي يا سياس��ت هاي از بالا به پايين پاس��خگو 

نيست.«

دولت ها چق�در متوجه ظرايف 
بچه آوري هستند؟

در واقع آنچه كه ش��ايد به عن��وان نكت��ه مغفول در 
سياس��ت هاي جمعيتي دولت ه��ا مورد توج��ه قرار 
نمي گيرد اين موضوع است كه اولاً بچه آوري يك پروژه 
صرفاً مالي نيس��ت. گرچه امروز موضوعات مالي يك 
اهرم مهم در بچه آوري محس��وب مي شود اما موضوع 
صرفاً يك بحث مالي نيست كه بتوان با برخورد مالي با 

آن به نتيجه رسيد.
دليل روش��ن قضيه هم اين است كه ممكن است يك 
زوج كاملًا ش��رايط مالي بچه دار شدن را داشته باشند 
اما به دلايل مختلف از بچه آوري امتناع كرده باشند و 
برعكس زوج ديگري با اينكه شرايط مالي بچه آوري را 

نداشته باشند يا از شرايط مالي خود مطمئن نباشند 
اما به خاطر ني��از عاطفي و رواني به ك��ودك، نوزادي 
را به خانواده ش��ان اضافه كنند. اين نكته نشان دهنده 
اين اس��ت كه اگر دولت ه��ا و نهاده��اي حاكميتي از 
جمله در ايران مي خواهند در اين باره اقدامات مؤثري 
انجام بدهند بايد با لحاظ اي��ن ظرايف و پيچيدگي ها 
باشد چون اقدامات تك وجهي و شتابزده كار را پيش 

نخواهد برد. 

يك صورت و دو نيمه
از بچه آوري

اما نكته مهم در اين باره كه در قالب بحث ما مي گنجد 
اين اس��ت كه اگر امنيت ذهني و روان��ي در جامعه و 
در ساحت هاي مختلف آن نباشد حتي سياست هاي 
تش��ويقي هم به نقطه عكس خود تبديل خواهد شد. 
برجسته ترين مثال در اين باره همان مرخصي زايمان 
زنان شاغل است كه در فضاي بيكاري بالا در جامعه به 
عكس هدف خود مي رسد، يعني زنان شاغل به جاي 
اينكه به دنبال آن باش��ند كه از مرخصي زايمان خود 
خوشحال باشند و از افزايش ماه هاي آن استقبال كنند، 
عملًا از مرخصي زايمان مي ترسند چون مي دانند اين 
احتمال وجود دارد كه شغل خود را از دست دهند. در 
اين باره حتي به اقدامات حمايتي دستگاه هاي دولتي 
هم نمي توان دل بست اما مي توان اين نكته را يادآوري 
كرد كه در يك صورت مي توان اميدوار بود خانواده ها و 

زنان به دنبال بچه آوري باشند. 
آن صورت كه دو نيمه دارد اين است. نيمه بيروني آن 
شرايط اقتصادي جامعه اس��ت. يعني جامعه در يك 
وضعيت متعادل قرار گيرد. نرخ بالاي بيكاري همواره 
مي تواند يك تهديد عليه شكل گيري ازدواج و باروري 
باشد، گرچه تنها عامل مؤثر نيس��ت اما مي تواند يك 
نقش جدي داشته باشد بنابراين مي توان اميدوار بود 
كه با افزايش امنيت شغلي و پايين آمدن نرخ بيكاري 
و مساعد ش��دن فضا براي ازدواج و بچه دار شدن رشد 
محسوس��ي در اين باره اتفاق بيفتد اما اين عامل يك 
شرط لازم است شرط كافي اين است كه آدم ها آن قدر 
در زندگي شان مسئوليت مدار و ديگرخواه باشند كه 
تصوير صحيحي درباره بچه دار ش��دن داشته باشند و 

كودك را به چشم يك موجود مزاحم نبينند.   

مرخصی زايمان و بچه آوری
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نفري كار مي كرديم با اين مخارج سرس��ام آور كلي 
از زندگي عقب بوديم. حالا كه س��ه نفر ش��ده ايم و 
نيروي كار يك نفر، متأسفانه كس��ي جوابگوي اين 

قضيه نيست. 
-  آخه اگر قرار باش��ه يك مدير بياد ي��ه خانومي رو 
استخدام كنه، بعد يك سال، دو سال اين خانوم 9 ماه 
بخواد بره مرخصي، كار ايشون رو كي بايد انجام بده؟ 
قطعاً بايد يه نيروي جايگزين بياد كار ايشون رو انجام 
بده و به همين صورت اين خانوم شغلش رو ممكنه 
از دس��ت بده. بخش خصوصي نمي تونه يه خانوم رو 
آموزش بده، هزينه اشتباهاتش رو بده، بعد يك سال، 
دو سال كه ايش��ون به زير و بم كار مسلط شد، 9 ماه 
شركت رو ترك كنه و بره مرخصي. دولت اگر ميخواد 
حمايت كنه، راه هاي ديگ��ري در پيش بگيره، مثل 
اعزام پرستار و... به نظر بنده هم ضرر اين قانون براي 

خانوم ها از سودش بيشتره. 
-  هيچ كس جاي مادر رو نمي گيره براي بچه. 

-  تو رو خ��دا بي خيال اين حرف هاي روش��نفكرانه 
بشيد، اعزام پرستار!

-  فرام��وش نكني��د چني��ن سياس��تگذاري هاي 
نابخردان��ه اي،  م��ادران باه��وش و با اس��تعداد، 
تحصيلكرده و غالباً شاغل را به سمت نداشتن فرزند 

موضوع »مرخصي زنان ش��اغل« با توجه به اهميتي كه دارد و س��ايه اي كه بر موضوع 
جمعيت مي اندازد موضوعي مهم و كليدي است؛ كليدي از آن جهت كه شيب اشتغال 
زنان روز به روز در جامعه بيشتر مي شود بنابراين مهم است كه در موضوع جمعيت به 
رابطه هاي منصفانه تري در ميان »اشتغال و خانه« برسيم. به اين معنا كه اگر به دنبال 
آن هستيم كه جمعيت در كشور به سمت فرتوتي پيش نرود چاره اي نداريم كه قوانين 
حمايتي از زنان شاغل به گونه اي تدوين و اجرا شود كه آن ها خانه را قرباني محل كار 
نكنند. آنچه در ادامه مي آيد ديدگاه هاي برخي كاربران يك سايت خبري در واكنش به 

تبعات مرخصي زايمان براي زنان شاغل است. 
- همين الان تو محيط كار خود من حدود هفت، هشت نفر خانم مجرد و متأهل داريم 
كه دقيقاً با بيش ازپنج، شش سال سابقه كار و بيش��تر، جرأت ازدواج يا بچه دار شدن 
ندارند، چون نگرانند به سرنوش��ت س��ه نفري كه بلافاصله پس از بچه دار شدنش��ون 

كارشون رو از دست دادند، دچار بشن. 
-  مي خوام بگم براي يك خانمي كه ده، پانزده سال در يك اداره كار كرده، واقعاً شش 
ماه يا 9 ماه مرخصي خيلي زياده؟ ما تمام توان و نيروي جوانيمون رو تو اداره گذاشيم. 

منصفانه است به خاطر ترس از دست دادن كار از حق مادر شدنمون بگذريم...؟
-  همسر بنده سه ماه اس��ت كه زايمان كرده )البته پيش از موعد بود( و از آن تاريخ از 
مرخصي زايمان اس��تفاده مي كند. چند روز پيش وقتي تلفني با كارفرمايش صحبت 
كرده بود كارفرما گفته بود به جاي ش��ما من نيرو اس��تخدام كردم و شما عملًا اخراج 
هس��تيد. به همين منظور ما به س��ازمان تأمين اجتماعي مراجعه كرديم و خواستار 
استفاده از بيمه بيكاري بعد از اتمام مرخصي زايمان شديم كه در كمال ناباوري اعلام 
كردند بايد بعد از اتمام مرخصي، يك سال و نيم بيمه رد كنيد يعني به كارت باز گردي، 
در غير اين صورت شرايط بيمه بيكاري را نداري. ما همان موقع كه بچه نداشتيم و دو 

مرخصي زایمان در كافه كامنت
اس�مش را گذاش�ته ام »كافه كامنت«؛ كافه اي كه همه چيزش در لحظه ساخته مي شود. شايد اوايل كس�ي نداند چه پديده اي 
در حال ش�كل گيري اس�ت اما به تدري�ج صورت و هوي�ت خودش را به دس�ت م�ي آورد. اين كاف�ه را با كامنت ها مي س�ازند. 
»كافه كامن�ت« يكي از اتفاقات روزمره در س�ايت هاي خبري اس�ت اما گاه�ي اتفاقات جالبي در اين كافه  مي افتد. ش�يوه كار خيلي س�اده اس�ت. 
يك خبر منتش�ر مي ش�ود؛ خبري كه پيرام�ون آن حساس�يت قابل توج�ه اجتماعي وج�ود دارد. آن وق�ت آدم ها مي آين�د و ديدگاه هايش�ان را 
درباره فح�واي آن خبر اعلام مي كنن�د؛ ديدگاه هايي كه گاه ب�ه موازات هم پيش م�ي رود، گاهي كاملًا در براب�ر هم و بي آن كه ش�ايد خود بخواهند 
ناگاه خود را در وس�ط يك كافه مي يابند؛ كاف�ه اي كه آدم ها را با س�بد متنوع�ي از آرا و ديدگاه هايش�ان از دور كنار هم مي نش�اند. آنچنان متنوع 
كه گاه اين گفت وگوها به نزاع و جدال و حاش�يه هم مي كش�د اما مي ش�ود تب اجتماع�ي را از همين گفت وگوها و نزاع ها و كش�مكش ها س�نجيد. 

محمد  مهر

 ميان زنان و مردان
  بين طرفداران كارفرماها و كارگران نزاعي برپاست



متمايل مي كند. 
-  ما كه تكليف را نفهميديم. طبق قانون و شرع، مرد 
بايد نفقه بپردازد و زن مس��ئوليتي قانوني و شرعي 
ب��راي هزينه هاي منزل ندارد. ب��راي تأمين مخارج 
منزل بايد كار ك��رد ولي هيچ گون��ه اولويتي براي 

اشتغال مرد ها وجود ندارد!
-  دولت بايد حام��ي زنان و مادران باش��ه. قانون 9 
ماهه ش��دن مرخصي آن قدر بايد س��فت و محكم 
باشه كه هم مادر بتونه از مرخصيش با خيال راحت 
استفاده كنه، هم بعد براش مشكلي پيش نياد و بتونه 

سركارش برگرده. 
- چرا به فكر پاك كردن صورت مس��ئله هس��تيد و 
اصرار داريد 9 ماه برگرده به همون شش ماه؟ هر كس 
خودش مادر يا پدر شده باشه درك مي كنه كه نوزاد 
شش ماهه واقعاً براي فرس��تاده شدن به مهد، آماده 

نيست و هنوز به مادر احتياج داره. 
- در كشور ما كه مدام داره براي افزايش فرزند آوري 
تبليغات ميشه، بايد هزينه هايي هم پرداخت بشه. 9 
ماهه شدن مرخصي بارداري از نظر من كه خودم يه 
مادر هستم واقعاً ضروريه. همچنين قرار بود ساعت 
كاري مادراني كه فرزند زير ش��ش سال دارند يك 
ساعت كمتر بشه. چرا ما حاضر نيستيم هيچ تلاشي 
براي داشتن فرزندان و مادران س��الم و شاد داشته 
باشيم و به محض شنيدن اين چيزها مي رويم سراغ 
پاك كردن صورت مس��ئله كه يا خانم ها مرخصي 
ش��ش ماهه بروند ي��ا از مادرها انتظ��ار داريم اصلًا 

شاغل نباشند. 
-  آقا شما خودت رو بذار جاي كارفرما، يك پرسنل 
خانم داري كه ايشان حامله مي شود، 9 ماه مي رود 
مرخصي زايم��ان، تازه بع��د از مرخص��ي زايمان، 
مرخصي هاي استحقاقي خودش را مي خواهد برود، 
يك ماه هم به اين صورت طي مي شود، حالا تازه اول 
ماجرا است. هر روز بچه مريض است و دوباره پرسنل 
مورد نظر مرخصي مي خواهد يا ديرتر در محل كار 
حاضر ش��ود يا زودتر برود، حالا يك سال گذشته و 
شما به عنوان كارفرما منتظر هستيد اين بچه زودتر 
بزرگ شود تا پرسنل خانم شما منظم تر سر كار بيايد 
اما غافل از اين هستي كه بچه دوم در راه هست و روز 

از نو، روزي از نو. 
-  10 تا زن هم كارمند داشته باشه تعطيل تعطيل. 
-  مرخصي شيردهي يادت رفت هر سه ساعت نيم 

ساعت شيردهي. 
-  به اون بخ��ش ماجرا هم نگاه كني��د كه چقدر تو 
محيط هاي كاري از خانم ها سوء اس��تفاده ميشه و 
گاهي كاملًا تو رده هاي برابر تحصيلي و س��نوات و 
كفايت شغلي، چند برابر مردها ازشون كار ميكشن 
و خيلي كمتر از آقايون بهشون حقوق ميدن، چون 
مي دونند خانم ها در خيلي موارد يا بلد نيس��تند يا 

نمي تونند از حقوقشون دفاع كنند!
-  خ��ودم چند وقت پي��ش تو قوانين كش��ور ژاپن 
مي ديدم كه تا س��ه س��ال پس از زايمان ش��رايط 
بس��يار ويژه اي رو براي زنان در نظر مي گيرند، حالا 
خوشحال ميشم كس��ي جواب بده ما اقتصاد و بازار 
توس��عه يافته تري داريم ي��ا ژاپن، مهم اس��تفاده و 
بهره  برداري درست از تجربه كشورهاي موفق مثل 

ژاپنه كه در هر دو جهت حواسشون هست. 

-  آقاي ف محترم؟! مي خواي به بچه ش��ير نديم تا 
خيال شما آقايون راحت ش��ه! جالبه انگار خودتون 
خانواده و زن و فرزند نداريد ك��ه اينقدر قلدرمآبانه 

نگاه مي كنيد!
اصلًا ما زن ها بايد يه كار ديگه كنيم. 10 سال هيچ 
زن شاغلي بچه دار نشه تا بقيه به غلط كردن بيفتن! 
زنان تحصيلكرده باهوش بچه نيارن، ضريب هوشي 

جامعه كه اومد پايين مي فهميد. 
-  دوس��ت عزيز ك��ه از ف انتقاد مي كن��ي، خيلي 

خودتون رو بالا گرفتيا! آرام باش آرام. 
-  خانم من وقتي س��ه ماهه باردار بود گفتن ديگه 
س��ر كار نيا!  جالب اينكه در كارگزاري بيمه تأمين 

اجتماعي كار مي كرد. 
-  مگه اصلًا چقدر توي اين اداره ها كار ميكنن! فكر 
نكنم بود و نبود يك يا چند خانوم خيلي تأثيري به 
حال ارباب رجوع داش��ته باش��ه ها... ما كه هر ثبت 
احوال و آموزش پرورش و از اي��ن جور جاها رفتيم 

فقط سرمون گيج رفت. 
-  نه كه آقايون خيلي خوب كار مي كنن!

-  براي من جالبه در كن��ار بحث كار خانم ها، خيلي 
مسائل و مش��كلات ديگه جامعه  مون رو هم ميشه 
در اين كامنت هاي گذاشته ش��ده كشف كرد، مثل 

كامنت ايشون و تعداد نظرات مثبت داده شده!
-  بحث اخراج فقط براي كارگران زن هس��ت. زنان 
كارمند مشكلي ندارند. اكثراً استخدام رسمي هستن. 
زنان كارگر با ساعات كاري بيش��تر و سختي كار و 
حقوق پايين و مسافت زياد خانه تا محل كار روبه رو 
هستند و صبح س��اعت 6 كدام مهد كودكي شروع 
به كار ميكنه تا از بچه اين قشر نگهداري كنه. هيچ 
حمايتي از طرف اكثر كارفرماها صورت نمي گيره، 
دولت هم مسئوليت شانه خالي كرده چون نمي تونه 
فشار زيادي روي كارفرما داشته باشه. پس بهتره كه 

هيچ زني ازدواج نكنه تا بتونه زندگي كنه. 
-  مي شه قانون هاي مشابه رو در دنيا بررسي كنيد 
يا براي مطالعه بگذاريد؟ مرخصي هاي اس��تحقاقي 
خيلي اندك است و گفته انديش��ه رضايي فر خيلي 

درست نيست. 
اما 9 ماه هم براي بازگش��ت نيرو به ش��رايط كاري 
خيلي زياد است... ولي خانم ها هم بالاخره حقوقي 
جدا از حقوق آقايون دارند و بايد در نظر گرفته شود. 
همون طوري كه در خيلي از موارد آقايون از مزاياي 

عجيب غريبي برخوردارند. 
-  بنده خودم اگر كارفرما مي ب��ودم با توجه به زيان 
مالي اين مس��ئله فقط آقايون رو ج��ذب مي كردم. 
هزينه فرزندآوري يكي ديگه رو ك��ه كارفرما نبايد 
بده. بهتره در اون 9 ماه دولت هزينه ماهيانه رو بده. 
تازه در مدت غيبت خانم ها، افراد ديگه اي جايگزين 
جذب ميش��ن كه ممكنه با توجه به عملكردش��ون 

ديگه نرن. 
-  خيلي دوس��ت دارم بدونم اينايي كه از اين تزها 
ص��ادر مي كنند، آي��ا خانم هاي خودش��ون هم كار 

مي كنند؟
-  و اگر دقيقاً به درآمد خانمشون نياز داشته باشن 
براي مخارج زندگي و اتفاقاً به دليل بچه دار شدنشون، 
همسرشون اخراج شه بازم از اين فرمايشات خواهند 

داشت؟ 

-   واقع��اً از اين كامنت ها و مثبت و منفي ها ميش��ه 
به مردس��الاري در اين جامعه پي ب��رد. پس ادعاي 
دفاع از حقوق زنان فقط يه افس��انه اس��ت، خيلي 

جاي تأسفه. 
 - خدا رو شكر بعد پنج سال زندگي مشترك هنوز 
بچه دار نشديم، چون مش��كلاتش بيشتر از مزاياش 

هست. 
-  خانم هاي باردار فقط بار هستن رو شونه همكارا 
و كارفرماهاش��ون. واقعاً كار كردنشون افتضاحه... 
خيلي همكاراي ب��اردار سوء اس��تفاده مي كنن از 
وضعيتشون و حسابي خودشونو تا چندسال راحت 

ميكنن. 
-  اصرار مي كنن بچه دار بشين. بنده سه ساله ازدواج 
كردم ب��ه خاطر كارم دوس��ت ندارم بچه دار بش��م. 
ش��رايط رو مطلوب كنن بعد از مردم انتظار داشته 

باشن بچه دار بشن. 
-  اشتباه از خانوم هاست كه باردار مي شوند. براي چي 
بايد جمعيت رو زياد كرد؟ چرا تاوان افزايش جمعيت 
رو ما زن ها بايد بديم؟ هم شغل از دست بديم و هم 
آرزوهامون رو. چون توي جامعه مردسالار كسي به 
فكر زن ها نيست و خوشحالم كه مي بينم زن ها دارن 

بيشتر به خودشون فكر مي كنن و آرزوهاشون. 
-  واقعاً چطور انتظار دارند ط��رح افزايش جمعيت 
عملياتي بشه. وقتي هيچ گونه حمايت مالي صورت 
نمي گيره كه هيچ! تازه اين اتفاق از نظر مالي و شغلي 

يك تهديد هم تلقي ميشه!
چرا خانمي كه باردار ميشه به جاي اينكه از اين هديه 
خدادادي شادمان بشه بايد در طول دوران پر اهميت 
بارداري با اضطراب از كار بيكار شدن دست و پنجه 

نرم كنه؟!
-  اينا كه همش ميگ��ن ازدواج، خانواده، بچه، كجا 
تشريف دارن. خب الان وقتشه بياييد حمايت كنيد... 
يه كمي هم از خانواده از امنيت زنان حمايت كنيد، 

كجا هستيد؟   

در كشور ما كه مدام داره براي افزايش فرزند آوري 
تبليغات ميش��ه، بايد هزينه هايي هم پرداخت 
بشه. 9 ماهه شدن مرخصي بارداري از نظر من 
كه خودم يه مادر هستم واقعاً ضروريه. همچنين 
قرار بود ساعت كاري مادراني كه فرزند زير شش 
سال دارند يك س��اعت كمتر بشه. چرا ما حاضر 
نيستيم هيچ تلاشي براي داشتن فرزندان و مادران 
سالم و شاد داشته باشيم و به محض شنيدن اين 
چيزها مي رويم سراغ پاك كردن صورت مسئله
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اعمال  را انجام  داده اند، لهذا فقط  براي  اطلاع  و بيداري  
شيعه ، حقير بر خود لازم  ديدم  مطالبي  را تحت  عنوان  
تذيي��لات  در اينجا ذكر كنم  تا اين  ق��وم  و ملت  كهن  
و صبور و رنجدي��ده  تكاليف  خ��ود را در امر نكاح  نزد 
خداوند سبحان  بدانند. در اين  مسئله  سزاوار بود آراي 
علما را اعم از موافق  و مخالف و انظار متخصصين  و اهل  
خبره  و پزشكان  را اعم از موافق  و مخالف و نتايج  مثبت  
و منفي  اين  امر را توسط  مجلت  و جرايد و رسانه ها و به 
واسطه  مصاحبه ها توضيح  و تشريح  كنند تا ملت  راه  
خود را از ميان  اي��ن  دو نظريه  اختيار و انتخاب  نمايد، 
ولي  به  عكس آنچه  در اين  محال اطلاع  عمومي  بوده  
است  همگي  يكس��ره  بيان  و تبليغ  و ترويج  و تحريص  
و تحريض  و ترغيب  بر قطع  نس��ل  و عقيم  شدن  بوده  
اس��ت  تا به جايي كه  مردم  مس��لمان  آن را به  صورت  
يك  تكليف  ش��رعي  و يك  كمك  به  نهضت  اس��لامي  
پنداشتند و براي  آن  اقدام  كردند و دستگاه  هم  در اين  
مسئله  از هيچ  بذل  مالي  كوتاهي  نكرد. در سمينارها و 
نشست ها صرفاً موافقين  با مسئله  را دعوت  مي كردند 
و از مخالفين  نه  تنها دعوتي  به عمل  نمي آمد، بلكه  از 
اطلاع  آنها و از ورود آنها به  اط��راف  و جوانب  آنچه  در 
آن  سمينار سربس��ته  و دربسته  گذشته  است ، به طور 
كامل  استيحاش  داش��تند و نتيجه  و رأي موافقين  را 
كه  مجموعه  همگي  آن  مجلس  را تشكيل  مي دادند به  

مرحله  اجرا درمي آوردند. 
ان شاءالله  مسئولان  بهداشتي  جديد وزارت  بهداشت ، 
درمان  و آموزش  پزش��كي  بتوانند نظم  لازم  اسلامي  
و موفقي  را بر اين  مس��ئله  حاكم  نماين��د و نيز مردم  
را بيش��تر در جريان  جزئيات  برنامه هاي  اجرايي قرار 
دهند و نظر هم��ه  را در برنامه ريزي  دخالت  دهند، نه  
آنكه  بر خلاف  آنچه  گفته  شد از هر روش  غيرمتناسب  
با اخلاق  پزشكي  براي  رسيدن  به  يك  هدف  مورد نظر 
استفاده  نمايند.« اما علامه سيدمحمدحسين حسيني 
طهراني در اين اثر مي كوش��د از زواي��اي مختلفي به 
موضوع فرزندآوري و باروري نگاه كن��د. او البته مرد 
دين است و با مراجعه به رهيافت هاي قرآني و روايي 
مي خواهد تذكارهاي جدي درباره آنچه يك انحراف 
بزرگ در جامعه مسلمين مي داند هشدار دهد اما به 
اين زاويه ها هم بسنده نمي كند و از رهيافت هاي طب 
سنتي و حتي پزش��كي جديد هم كمك مي گيرد كه 
ثابت كند فرزندآوري برخ��لاف آنچه در جامعه امروز 
تبليغ مي شود به نفع س��لامت جسمي و ذهني زنان 
است. آنچه در ادامه مي آيد چكيده اي از مباحث اين 

كتاب است. 

قواي بدني اي كه هدر مي رود
و ضايع مي شود

سلامت  بدن  و روان  زن  در زائيدن  است ؛ در حامله  شدن  
و شير دادن  اس��ت . بهَ  بهَ  از بانواني  كه  يا در شكم  خود 
بچه  مي پرورند، يا در آغوش  خود بچه  را شير مي دهند! 

اين  بهشت  است . اين  سُبُل  سلام  است . 
خداوند خالق  آفرينش ، مزاج  زن  را طوري  آفريده  است  
كه  از زمان  بلوغ  تا دوران  يائسگي، پيوسته  مزاج  او غذاي  
خاصي  را مطابق  مزاج  طفل  در بدن  درست  مي كند؛ و 
آن  خون  حيض  است  كه  در زمان  حاملگي  اين  خون  در 
رحم  مادر غذاي  طفل  است . علت  آنكه  زنان  در دوران  
بارداري  غالباً عادت  ماهانه  نمي شوند براي  آن است  كه  

علامه سيدمحمدحسين حسيني طهراني از علماي دوران معاصر كتابي دارد به نام »رساله 
نكاحيه، كاهش جمعيت، ضربه اي سهمگين بر پيكر مسلمين«. علامه طهراني از علماي 
منتقد »طرح كنترل جمعيت« در دهه 60 بوده و در همان زمان هم مراتب اعتراض خود 
را به محتواي اين طرح اعلام مي كند. اما كتاب ايش��ان در سال 73 منتشر مي شود. خود 
علامه درباره انگيزه انتش��ار اين مكتوب در اثر خود مي نويسد: »چون  در حين  طبع  اين  
رساله  نكاحيه  كه  از ارتحال  فقيد معظم  رهبر كبير انقلاب  اسلامي  پنج  سال  مي گذشت  
و در اين  مدت  درباره  قطع  نسل  ملت  ايران  و كشور شيعه  فعاليت هايي چشمگير و خطير 
به  وقوع  پيوست و به  عنوان  تنظيم  و اصلاح  امور خانواده  چنان  بر اين  ملت  مسكين  يورش  
برده  و براي  اغفال  آنها و عقيم  س��اختن  مردان  و زنان  آنها از هيچ  كوشش  و سعيي  دريغ  
نكرده اند و به  نام  اسلام  و موافقت  دين  محمدي  و آئين  جعفري و به  نام  موافقت  علما اين  

جنیني كه بر در بهشت ایستاده 
و والدینش را مي خواهد

در منابع روايي كه از سوي انديشمندان ديني به دست ما مي رسد، گاه تصويرهاي 
بسيار عاطفي و تكان دهنده اي موج مي زند. تصويرهايي كه مي تواند اذهان ما را 
مدت ها درگير عطوفتي كند كه در لايه هاي عميق تر اين متون وجود دارد. وقتي كتاب »رساله نكاحيه« 
علامه طهراني را مي خواندم به روايتي از رسول الله )ص( برخوردم كه بسيار زيبا، هيجان انگيز و عاطفي 
بود. آن جا كه پيامبر فرموده بود: »من  به  شما امت  در روز قيامت  بر ساير امت ها افتخار مي كنم ، حتي  به  
جنيني  كه  سقط  شده  باشد! او پيوسته  بر در بهشت  ايستاده  و مقيم  است ، با حالت  افتخار و مباهات ، شكم  
خود را به  جلو داده  و دست  بر كمر زده ، در اين حال  خداوند عزوجل به  او مي گويد: داخل  در بهشت   شو! او 
پاسخ  مي دهد: داخل  نمي شوم  تا پدر و مادرم  پيش  از من  داخل  شوند! در اين  حال  خداوند تبارك  و تعالي  
به  فرشته اي  از فرشتگان  مي گويد: پدر و مادرش  را نزد من  بياور! و خداوند امر مي نمايد كه  آن  دو نفر در 
بهشت  وارد شوند. خداوند به  فرزند سقط  شده  در اين  موقع  مي گويد: اين  به علت  زيادي  فضل  و رحمت  
من  براي  تو بوده  است «! اين روايت احتمالاً در ميان ده ها و صدها روايتي است كه در ذهن ما خاموش شده 
است. در ذهن جامعه ما كه خواه ناخواه در اين سال ها به مظاهر مدرن زندگي انس و الفت گرفته است. 
اما اين تصويرها درباره عزت يك جنين كه حتي به دوران نوزادي هم نرس�يده مي تواند براي فرهنگ 
عمومي ما تكان دهنده و عبرت آموز باشد، فرهنگي كه در آن گاهي بسيار راحت و به بهانه هاي مختلف 
جنين ها كشته و از سر راه برداشته مي شوند بدون آن كه ارزش حقيقي و ذاتي آنها سنجيده شده باشد. 

محمد  مهر

نگاهي به رساله »نكاحيه كاهش جمعيت
ضربه اي سهمگين بر پيكر مسلمين« علامه طهراني

اين  خون  در رَحم  صرف  غذا و طعام  جنين  مي گردد و 
چون  بچه  را زمين  گذارند و وضع  حمل  كنند، اين  خون  
تبديل  به  شير شيرين  سفيد و نرم  و راحت  و ملايم  با 
مزاج  نوزاد مي ش��ود و از س��وراخ هاي  پستان  سرازير 
مي ش��ود. فلهذا زنان  در دوران  رضاع  و شير دادن  نيز 

غالباً عادت  ماهانه  نمي شوند. 
اما وقتي  كه  آبستن  نيستند و شير هم  نمي دهند، اين  
غذا مصرفي  ندارد و بنابراين  از دهانه  رحم  خارج  و دور 
ريخته  مي شود. يعني  زن  به واسطه  عدم  حمل  و عدم  
رضاع  )آبستن  نبودن  و ش��ير ندادن ( مقداري  از قواي  
بدني  و جس��مي  خود را كه  خداوند ب��ه صورت  خون  
در آورده  اس��ت  هَدَر نموده  و ضايع  كرده  است . فلذا از 
رحمت  خدا دور است و خداوند در اينجا به  وي  اجازه  
عبادت  و خشوع  و خضوعي  را كه  به واسطه  نماز و روزه  
و طواف  حاصل  مي شود نداده  است . زن  بايد مانند مرد 
پيوسته  راه  تقرب  را بپيمايد و آن  وقتي  است  كه : دوش  
به  دوش  مرد نماز بخواند و روزه  بگيرد و طواف  كند و 
اين  فقط  وقتي  است  كه  حامله  باشد يا طفل  خود را شير 
دهد. بنابراين ، اصل  در زنان  عبادت  است ؛ يعني  اصل  
در زنان  حمل  و رضاع  اس��ت . حيض  زنان  خلاف اصل  
است ؛ يعني  عَدم  حمل  و عدم  رضاع  خلاف  است . فتَأملْ 

در اين  نكته  دقيق . 
اين  حقير روزي  به  يكي  از پزش��كان  حاذق  و بصير و 
متعهد كه  س��خن  از اين  موضوع  به  مي��ان  آمده  بود، 
گفتم : سلامت  و سعادت  زن  در اين است  كه : يا حامله  
باشد يا بچه  در زير پستان  خود داش��ته  باشد. قدري  
تأمل  كرد و گفت : آقا اين  گفتار، مطابق  آخرين  نتيجه  
كنگره هاي  پزشكي  است  كه  امسال  در امريكا برگزار 
شده  است و من  تز دكتري  خود را در امريكا در همين  
موضوع  قرار داده ام . آنگاه  گفت : طبق  آخرين  مدارك  و 
آمار، دختراني  كه  قبل  از 18 سال  بچه  بزايند سرطان  
پس��تان  نمي گيرند و هر چه  ديرتر بچه  بزايند، درصد 
خطر تهديد س��رطان  پس��تان  در آنها زياد مي شود و 
وقتى  از سن 30 سالگي  بگذرند خطر سرطان  پستان  
به  نحو مضاعف  بالا مي رود. ام��ا زناني  كه  اصلًا ازدواج  
نكنند و بچه  نياورند، درصد خطر سرطان  پستان  در 

آنها سرسام آور است . 

سم قاتل را به نام هديه 
به مردم دادند

اين  مطالب  را كه  عين  واقعيت  اس��ت ، قياس  كنيد با 
تبليغات  و انتش��ارات  اس��تعمار كافر كه  بر در و ديوار 
نوشته  بود: »زندگي  خوش تر، فرزند كمتر« يا »فرزند 
فقط  يكي  يا دو تا« و در يك  صفحه  پوستر يا پلاكارد، 
عكس  يك  مرد و يك  زني  را كشيده  بود كه  در دستشان  
يك  دختر و يك  پسر بود و به طور شادابي  و خوشحالي  
در حركت  بودند و دس��ت  راس��ت  را بلند كرده ، فقط  
انگشت  وُسْطَي  و مُسَبحه  )سَ��بابه ( را به طرف  بالا باز 
نموده ، تا نشان  دهند كه  اولاً فقط  فرزند بايد دو تا باشد 
و بس و ثانياً اين  را با حرف v كه  رمز موفقيت  است ، 

خاطر نشان  نموده  باشند. 
از اين  تابلوها بر هر اداره اي  و كانوني ، بالاخص در سالن  
بيمارستان ها و درمانگاه ها و محل اجتماع  مردم  زده  
مي شد و مردم  مي ديدند. بيچاره ها هم  باور مي كردند و 
از زيادي  بچه  خودداري  مي كردند و زن ها دسته  دسته  
به  درمانگاه ها مي آمدند و قرص هاي  ضد حاملگي  را به  

عنوان  هديه  و تحُفه ، مجاني  مي گرفتند و با خوشحالي  
همراه  خ��ود مي بردند. غاف��ل  از اينك��ه اين  قرص ها 
همچون  قرص  اسْتركْنين ، سم قاتل  است  كه  روي  آن  

لعاب  شيرين  كشيده  باشند. 
يك  روز پزشكي  به  خانمي  كه  براي  معالجه  نزد او رفته  
بود گفته  بود: خانم ! رَحم  زن  حكم  درخت  را دارد. مگر 
درخت  چقدر ميوه  مي دهد؟! اين  زن  هم  به  منزل  آمده  
بود و بناي  بد سري  در آبستن  شدن ، با شوهرش  گذارده  
بود. شوهرش  در مسجد نزد من  آمد و از زنش  شكايت  

كرد و گفتار دكتر را كه  به  وي  گفته  بود بازگو كرد. 
گفتم : اين  دكتر در اين  سخن  مغالطه  نموده  است و به  
اصطلاح  عامه  مردم ، حُقه  بازي  نموده  است . برو منزل  و 
به  عيالت  بگو: درخت  ميوه  تا زنده  است  ميوه  مي دهد! 
به  مجرد آنكه  به  بلوغ  خود رسد - در بعضي  از درختان  
در سال  دوم و در بعضي  نيز ديده  شده  است  كه  در سال  
اول - ميوه  مي دهد. درختان  ميوه  هر سال  مرتب  ميوه  
مي دهند. هيچ  ميوه شان  قطع  نمي شود، مگر زماني كه  
آفتي  به  آنها برسد و ريشه  آنها كرم  بزند. در اين  صورت  
چوب  است . ديگر درخت  ميوه  نيست ؛ آن را مي برند. 

حاضري فرزندت را بدهي
اما دكتراهايت محفوظ بماند؟

بچه ، شاداب ترين  ميوه  خوش  زندگي  است و عالي ترين  
ثمره  حياتي  از بوستان  انس��انيت و معطرترين  گل  از 
گلستان  بشريت  است . زن هايي  كه  به جاي  بچه  داري  
و تكثير اين  نوب��اوه ريحان  آدمي ، اين  عمل  س��الم  و 
نيكو را ترك  مي كنن��د و به  دنبال  كاره��اي  خارج  از 
منزل  مي روند، چقدر از قافله  تقدم  و پيش��رفت  عقب  

افتاده اند!
آنها هر كاري  بكنند و به  هر مقام  و شغلي  دست  بزنند 
و هرگونه  هنر و فني  را بياموزند، ب��ه طوري كه  فرضاً 
سراسر اتاقش��ان  را از تابلوهاي  دكتري  و مهندسي  و 
س��اير فنون  زينت  دهند و تا پايان  عمرش��ان  هم  اگر 
تلاش  كنند و حقاً و واقعاً نيتشان  خوب  باشد و درصدد 
خدمت  به  اجتماع  بوده  باش��ند، همه اينها به قدر يك  
بچه  زائيدن  و شيردادن  و آن را بزرگ  كردن  و تربيت  
نمودن  و به  جامعه  تحوي��ل  دادن  ارزش  ندارد؛ به  دو 
دليل : اول  آن ك��ه : اين  خانمي  كه  سراس��ر اتاقش  را 
از ديپلم ها و ليس��انس ها و دكتراها پركرده  اس��ت  و 
در هر مقام  و پس��ت  كه  شاغل  شده  اس��ت ، صد برابر 
آن هم  اگ��ر فرضا برآن  اف��زوده  گ��ردد، چنانچه  به  او 
بگويند: تو حاضري  اين  فرزن��دت  را بدهي  و مقامات  
و گواهينامه  هايت  محفوظ  باشد؟! يا آنها را فداي  اين  
فرزند مي كني ؟! فوراً مي گويد: فدا مي كنم ! فرزند، براي  

من  ارزشش  بيشتر است . 
پس   اي خانمي  كه  به  ي��ك  فرزند ي��ا دو فرزند اكتفا 
كرده اي  و خودت  را س��رگرم  كارهاي  ديگر نموده اي ! 
بدان  كه : آن  فرزندهاي  احتمالي  كه  در صورت  فرض  
زائيدن  به  وجود مي آمدند و اينك  نيامده اند، همانند 
همين  فرزند تو هستند. همه آنها را از دست  داده اي ! 
و به  فوز عظي��م  نرس��يده اي ! و آن  فرزندهاي  لطيف  
و شيرين  را فداي  اين  مش��اغل  و در حقيقت  شواغل  
نموده اي ! اين  به  اعتراف  خودت ، خسراني  است  بزرگ  
و تهيدستي  و فقري  است  سترگ . و علت  و رمز حل اين  
معما آن است  كه : فرزند داراي  حيات  و زندگي  است 
و مشابه  خود توست و بقای وجود توست ! فلهذا هيچ  

چيز از اموال  و تجارت ها و صناعت ها و مقام ها، ارزش  
او را ندارند و نمي توانند داشته  باشند، زيرا اصل  حيات  
و زندگي  تو، براي  تو ارزشش  از همه  مقام ها و تعينات  و 

اندوخته ها بيشتر است . 
زناني كه زنيت خود را 

خراب مي كنند
دوم  آنكه : بچه  زائيدن ، تكثير مثل  نمودن  است . يعني  
زن ، موجوداتي  را مشابه  خود، از پسر و دختر به وجود 
مي آورد. اگر زني  شش  اولاد زائيد، شش  انسان  مشابه  
خود را در خارج  ايجاد كرده  است و اگر 10 اولاد زائيد، 
10 انس��ان  مش��ابه  خود را. تازه  اگر اي��ن  اولاد دختر 
باشند وگرنه  اگر همه  آنها يا بعض  از آنها پسر باشند، 
موجودات  قوي تر و نيرومندتري  را در خارج  به وجود 
آورده  اس��ت . اين  اولاد در اثر زحمت  م��ادر و تكميل  
رشد و تربيت ، هر كدام  به  نوبه  خود، انساني  از جميع  
جهات  مشابه  مادر، يا نيرومندتر و مؤثرتر از او هستند 
و در فعاليت  و خدمت  به  جامعه  مس��لمين  عيناً مانند 

مادرشان ، يا بهتر و فعال تر و مؤثرتر مي باشند. 
اگر زني  به جاي  دخول  و ش��ركت  در كارها و فنون  و 
صنايع  اجتماع��ي ، بچه  بزايد و ب��زرگ  كند و تحويل  
اجتماع  دهد، خدمات  وجودي  خ��ود را در اعلاترين  

درجه ، با ضريب  تعداد فرزندان  خود بالا برده  اس��ت . 
اگر هشت  فرزند زائيد، هشت  برابر خدمات اجتماعي  
خود به  جامعه  خدمت  نموده  است و اگر بچه اي  نزائيد 
و تربيت  ننمود، درجات  خدمت  خود را با ضريب  هشت  
پائين  آورده  و ساقط  نموده  است و درحقيقت  اين  چنين  
بانواني  كه  در اجتماع  وارد مي ش��وند و خود را خادم  و 
دلس��وز مجتمع  مي دانند، با اين  ضريب ، خ��ود را از 
اجتماع  دور كرده  و از خدمت  به  آن  شانه  خالي  كرده اند. 
اينها همه  به جاي  خود محفوظ و در عين  حال  تحصيل  
كمالات  معنوي  و علوم  الهي و تحصيل  دانش هايي  كه  
به  درد بانوان  مي خ��ورد، از قبيل  خانه داري ، خياطي ، 
غذاپزي ، بهداش��ت  و حفظ  الصحه ، قابلگي  و پزشكي  
زنان و فراگيري  علوم  تربيت  فرزند و... كه  بسيار است ، 

يك  روز پزشكي  به  خانمي  كه  براي  معالجه  نزد 
او رفته  بود گفته  بود: خانم ! رَحم  زن  حكم  درخت  
را دارد. مگر درخت  چقدر ميوه  مي دهد؟! اين  زن  
هم  به  منزل  آمده  بود و بناي  بد سري  در آبستن  
ش��دن با ش��وهرش  گذارده  بود. شوهرش  در 
مس��جد نزد من  آمد و از زنش  ش��كايت  كرد و 
گفتار دكتر را كه  به  وي  گفته  ب��ود بازگو كرد. 
گفتم : اين  دكتر در اين  سخن  مغالطه  نموده  است  
و به  اصطلاح  عامه  مردم ، حُقه  بازي  كرده است

رساله  علما



71
 | روزنامه جوان |  ويژه نامه جمعيت | 

اعمال  را انجام  داده اند، لهذا فقط  براي  اطلاع  و بيداري  
شيعه ، حقير بر خود لازم  ديدم  مطالبي  را تحت  عنوان  
تذيي��لات  در اينجا ذكر كنم  تا اين  ق��وم  و ملت  كهن  
و صبور و رنجدي��ده  تكاليف  خ��ود را در امر نكاح  نزد 
خداوند سبحان  بدانند. در اين  مسئله  سزاوار بود آراي 
علما را اعم از موافق  و مخالف و انظار متخصصين  و اهل  
خبره  و پزشكان  را اعم از موافق  و مخالف و نتايج  مثبت  
و منفي  اين  امر را توسط  مجلت  و جرايد و رسانه ها و به 
واسطه  مصاحبه ها توضيح  و تشريح  كنند تا ملت  راه  
خود را از ميان  اي��ن  دو نظريه  اختيار و انتخاب  نمايد، 
ولي  به  عكس آنچه  در اين  محال اطلاع  عمومي  بوده  
است  همگي  يكس��ره  بيان  و تبليغ  و ترويج  و تحريص  
و تحريض  و ترغيب  بر قطع  نس��ل  و عقيم  شدن  بوده  
اس��ت  تا به جايي كه  مردم  مس��لمان  آن را به  صورت  
يك  تكليف  ش��رعي  و يك  كمك  به  نهضت  اس��لامي  
پنداشتند و براي  آن  اقدام  كردند و دستگاه  هم  در اين  
مسئله  از هيچ  بذل  مالي  كوتاهي  نكرد. در سمينارها و 
نشست ها صرفاً موافقين  با مسئله  را دعوت  مي كردند 
و از مخالفين  نه  تنها دعوتي  به عمل  نمي آمد، بلكه  از 
اطلاع  آنها و از ورود آنها به  اط��راف  و جوانب  آنچه  در 
آن  سمينار سربس��ته  و دربسته  گذشته  است ، به طور 
كامل  استيحاش  داش��تند و نتيجه  و رأي موافقين  را 
كه  مجموعه  همگي  آن  مجلس  را تشكيل  مي دادند به  

مرحله  اجرا درمي آوردند. 
ان شاءالله  مسئولان  بهداشتي  جديد وزارت  بهداشت ، 
درمان  و آموزش  پزش��كي  بتوانند نظم  لازم  اسلامي  
و موفقي  را بر اين  مس��ئله  حاكم  نماين��د و نيز مردم  
را بيش��تر در جريان  جزئيات  برنامه هاي  اجرايي قرار 
دهند و نظر هم��ه  را در برنامه ريزي  دخالت  دهند، نه  
آنكه  بر خلاف  آنچه  گفته  شد از هر روش  غيرمتناسب  
با اخلاق  پزشكي  براي  رسيدن  به  يك  هدف  مورد نظر 
استفاده  نمايند.« اما علامه سيدمحمدحسين حسيني 
طهراني در اين اثر مي كوش��د از زواي��اي مختلفي به 
موضوع فرزندآوري و باروري نگاه كن��د. او البته مرد 
دين است و با مراجعه به رهيافت هاي قرآني و روايي 
مي خواهد تذكارهاي جدي درباره آنچه يك انحراف 
بزرگ در جامعه مسلمين مي داند هشدار دهد اما به 
اين زاويه ها هم بسنده نمي كند و از رهيافت هاي طب 
سنتي و حتي پزش��كي جديد هم كمك مي گيرد كه 
ثابت كند فرزندآوري برخ��لاف آنچه در جامعه امروز 
تبليغ مي شود به نفع س��لامت جسمي و ذهني زنان 
است. آنچه در ادامه مي آيد چكيده اي از مباحث اين 

كتاب است. 

قواي بدني اي كه هدر مي رود
و ضايع مي شود

سلامت  بدن  و روان  زن  در زائيدن  است ؛ در حامله  شدن  
و شير دادن  اس��ت . بهَ  بهَ  از بانواني  كه  يا در شكم  خود 
بچه  مي پرورند، يا در آغوش  خود بچه  را شير مي دهند! 

اين  بهشت  است . اين  سُبُل  سلام  است . 
خداوند خالق  آفرينش ، مزاج  زن  را طوري  آفريده  است  
كه  از زمان  بلوغ  تا دوران  يائسگي، پيوسته  مزاج  او غذاي  
خاصي  را مطابق  مزاج  طفل  در بدن  درست  مي كند؛ و 
آن  خون  حيض  است  كه  در زمان  حاملگي  اين  خون  در 
رحم  مادر غذاي  طفل  است . علت  آنكه  زنان  در دوران  
بارداري  غالباً عادت  ماهانه  نمي شوند براي  آن است  كه  

علامه سيدمحمدحسين حسيني طهراني از علماي دوران معاصر كتابي دارد به نام »رساله 
نكاحيه، كاهش جمعيت، ضربه اي سهمگين بر پيكر مسلمين«. علامه طهراني از علماي 
منتقد »طرح كنترل جمعيت« در دهه 60 بوده و در همان زمان هم مراتب اعتراض خود 
را به محتواي اين طرح اعلام مي كند. اما كتاب ايش��ان در سال 73 منتشر مي شود. خود 
علامه درباره انگيزه انتش��ار اين مكتوب در اثر خود مي نويسد: »چون  در حين  طبع  اين  
رساله  نكاحيه  كه  از ارتحال  فقيد معظم  رهبر كبير انقلاب  اسلامي  پنج  سال  مي گذشت  
و در اين  مدت  درباره  قطع  نسل  ملت  ايران  و كشور شيعه  فعاليت هايي چشمگير و خطير 
به  وقوع  پيوست و به  عنوان  تنظيم  و اصلاح  امور خانواده  چنان  بر اين  ملت  مسكين  يورش  
برده  و براي  اغفال  آنها و عقيم  س��اختن  مردان  و زنان  آنها از هيچ  كوشش  و سعيي  دريغ  
نكرده اند و به  نام  اسلام  و موافقت  دين  محمدي  و آئين  جعفري و به  نام  موافقت  علما اين  

جنیني كه بر در بهشت ایستاده 
و والدینش را مي خواهد

در منابع روايي كه از سوي انديشمندان ديني به دست ما مي رسد، گاه تصويرهاي 
بسيار عاطفي و تكان دهنده اي موج مي زند. تصويرهايي كه مي تواند اذهان ما را 
مدت ها درگير عطوفتي كند كه در لايه هاي عميق تر اين متون وجود دارد. وقتي كتاب »رساله نكاحيه« 
علامه طهراني را مي خواندم به روايتي از رسول الله )ص( برخوردم كه بسيار زيبا، هيجان انگيز و عاطفي 
بود. آن جا كه پيامبر فرموده بود: »من  به  شما امت  در روز قيامت  بر ساير امت ها افتخار مي كنم ، حتي  به  
جنيني  كه  سقط  شده  باشد! او پيوسته  بر در بهشت  ايستاده  و مقيم  است ، با حالت  افتخار و مباهات ، شكم  
خود را به  جلو داده  و دست  بر كمر زده ، در اين حال  خداوند عزوجل به  او مي گويد: داخل  در بهشت   شو! او 
پاسخ  مي دهد: داخل  نمي شوم  تا پدر و مادرم  پيش  از من  داخل  شوند! در اين  حال  خداوند تبارك  و تعالي  
به  فرشته اي  از فرشتگان  مي گويد: پدر و مادرش  را نزد من  بياور! و خداوند امر مي نمايد كه  آن  دو نفر در 
بهشت  وارد شوند. خداوند به  فرزند سقط  شده  در اين  موقع  مي گويد: اين  به علت  زيادي  فضل  و رحمت  
من  براي  تو بوده  است «! اين روايت احتمالاً در ميان ده ها و صدها روايتي است كه در ذهن ما خاموش شده 
است. در ذهن جامعه ما كه خواه ناخواه در اين سال ها به مظاهر مدرن زندگي انس و الفت گرفته است. 
اما اين تصويرها درباره عزت يك جنين كه حتي به دوران نوزادي هم نرس�يده مي تواند براي فرهنگ 
عمومي ما تكان دهنده و عبرت آموز باشد، فرهنگي كه در آن گاهي بسيار راحت و به بهانه هاي مختلف 
جنين ها كشته و از سر راه برداشته مي شوند بدون آن كه ارزش حقيقي و ذاتي آنها سنجيده شده باشد. 

محمد  مهر

نگاهي به رساله »نكاحيه كاهش جمعيت
ضربه اي سهمگين بر پيكر مسلمين« علامه طهراني

اين  خون  در رَحم  صرف  غذا و طعام  جنين  مي گردد و 
چون  بچه  را زمين  گذارند و وضع  حمل  كنند، اين  خون  
تبديل  به  شير شيرين  سفيد و نرم  و راحت  و ملايم  با 
مزاج  نوزاد مي ش��ود و از س��وراخ هاي  پستان  سرازير 
مي ش��ود. فلهذا زنان  در دوران  رضاع  و شير دادن  نيز 

غالباً عادت  ماهانه  نمي شوند. 
اما وقتي  كه  آبستن  نيستند و شير هم  نمي دهند، اين  
غذا مصرفي  ندارد و بنابراين  از دهانه  رحم  خارج  و دور 
ريخته  مي شود. يعني  زن  به واسطه  عدم  حمل  و عدم  
رضاع  )آبستن  نبودن  و ش��ير ندادن ( مقداري  از قواي  
بدني  و جس��مي  خود را كه  خداوند ب��ه صورت  خون  
در آورده  اس��ت  هَدَر نموده  و ضايع  كرده  است . فلذا از 
رحمت  خدا دور است و خداوند در اينجا به  وي  اجازه  
عبادت  و خشوع  و خضوعي  را كه  به واسطه  نماز و روزه  
و طواف  حاصل  مي شود نداده  است . زن  بايد مانند مرد 
پيوسته  راه  تقرب  را بپيمايد و آن  وقتي  است  كه : دوش  
به  دوش  مرد نماز بخواند و روزه  بگيرد و طواف  كند و 
اين  فقط  وقتي  است  كه  حامله  باشد يا طفل  خود را شير 
دهد. بنابراين ، اصل  در زنان  عبادت  است ؛ يعني  اصل  
در زنان  حمل  و رضاع  اس��ت . حيض  زنان  خلاف اصل  
است ؛ يعني  عَدم  حمل  و عدم  رضاع  خلاف  است . فتَأملْ 

در اين  نكته  دقيق . 
اين  حقير روزي  به  يكي  از پزش��كان  حاذق  و بصير و 
متعهد كه  س��خن  از اين  موضوع  به  مي��ان  آمده  بود، 
گفتم : سلامت  و سعادت  زن  در اين است  كه : يا حامله  
باشد يا بچه  در زير پستان  خود داش��ته  باشد. قدري  
تأمل  كرد و گفت : آقا اين  گفتار، مطابق  آخرين  نتيجه  
كنگره هاي  پزشكي  است  كه  امسال  در امريكا برگزار 
شده  است و من  تز دكتري  خود را در امريكا در همين  
موضوع  قرار داده ام . آنگاه  گفت : طبق  آخرين  مدارك  و 
آمار، دختراني  كه  قبل  از 18 سال  بچه  بزايند سرطان  
پس��تان  نمي گيرند و هر چه  ديرتر بچه  بزايند، درصد 
خطر تهديد س��رطان  پس��تان  در آنها زياد مي شود و 
وقتى  از سن 30 سالگي  بگذرند خطر سرطان  پستان  
به  نحو مضاعف  بالا مي رود. ام��ا زناني  كه  اصلًا ازدواج  
نكنند و بچه  نياورند، درصد خطر سرطان  پستان  در 

آنها سرسام آور است . 

سم قاتل را به نام هديه 
به مردم دادند

اين  مطالب  را كه  عين  واقعيت  اس��ت ، قياس  كنيد با 
تبليغات  و انتش��ارات  اس��تعمار كافر كه  بر در و ديوار 
نوشته  بود: »زندگي  خوش تر، فرزند كمتر« يا »فرزند 
فقط  يكي  يا دو تا« و در يك  صفحه  پوستر يا پلاكارد، 
عكس  يك  مرد و يك  زني  را كشيده  بود كه  در دستشان  
يك  دختر و يك  پسر بود و به طور شادابي  و خوشحالي  
در حركت  بودند و دس��ت  راس��ت  را بلند كرده ، فقط  
انگشت  وُسْطَي  و مُسَبحه  )سَ��بابه ( را به طرف  بالا باز 
نموده ، تا نشان  دهند كه  اولاً فقط  فرزند بايد دو تا باشد 
و بس و ثانياً اين  را با حرف v كه  رمز موفقيت  است ، 

خاطر نشان  نموده  باشند. 
از اين  تابلوها بر هر اداره اي  و كانوني ، بالاخص در سالن  
بيمارستان ها و درمانگاه ها و محل اجتماع  مردم  زده  
مي شد و مردم  مي ديدند. بيچاره ها هم  باور مي كردند و 
از زيادي  بچه  خودداري  مي كردند و زن ها دسته  دسته  
به  درمانگاه ها مي آمدند و قرص هاي  ضد حاملگي  را به  

عنوان  هديه  و تحُفه ، مجاني  مي گرفتند و با خوشحالي  
همراه  خ��ود مي بردند. غاف��ل  از اينك��ه اين  قرص ها 
همچون  قرص  اسْتركْنين ، سم قاتل  است  كه  روي  آن  

لعاب  شيرين  كشيده  باشند. 
يك  روز پزشكي  به  خانمي  كه  براي  معالجه  نزد او رفته  
بود گفته  بود: خانم ! رَحم  زن  حكم  درخت  را دارد. مگر 
درخت  چقدر ميوه  مي دهد؟! اين  زن  هم  به  منزل  آمده  
بود و بناي  بد سري  در آبستن  شدن ، با شوهرش  گذارده  
بود. شوهرش  در مسجد نزد من  آمد و از زنش  شكايت  

كرد و گفتار دكتر را كه  به  وي  گفته  بود بازگو كرد. 
گفتم : اين  دكتر در اين  سخن  مغالطه  نموده  است و به  
اصطلاح  عامه  مردم ، حُقه  بازي  نموده  است . برو منزل  و 
به  عيالت  بگو: درخت  ميوه  تا زنده  است  ميوه  مي دهد! 
به  مجرد آنكه  به  بلوغ  خود رسد - در بعضي  از درختان  
در سال  دوم و در بعضي  نيز ديده  شده  است  كه  در سال  
اول - ميوه  مي دهد. درختان  ميوه  هر سال  مرتب  ميوه  
مي دهند. هيچ  ميوه شان  قطع  نمي شود، مگر زماني كه  
آفتي  به  آنها برسد و ريشه  آنها كرم  بزند. در اين  صورت  
چوب  است . ديگر درخت  ميوه  نيست ؛ آن را مي برند. 

حاضري فرزندت را بدهي
اما دكتراهايت محفوظ بماند؟

بچه ، شاداب ترين  ميوه  خوش  زندگي  است و عالي ترين  
ثمره  حياتي  از بوستان  انس��انيت و معطرترين  گل  از 
گلستان  بشريت  است . زن هايي  كه  به جاي  بچه  داري  
و تكثير اين  نوب��اوه ريحان  آدمي ، اين  عمل  س��الم  و 
نيكو را ترك  مي كنن��د و به  دنبال  كاره��اي  خارج  از 
منزل  مي روند، چقدر از قافله  تقدم  و پيش��رفت  عقب  

افتاده اند!
آنها هر كاري  بكنند و به  هر مقام  و شغلي  دست  بزنند 
و هرگونه  هنر و فني  را بياموزند، ب��ه طوري كه  فرضاً 
سراسر اتاقش��ان  را از تابلوهاي  دكتري  و مهندسي  و 
س��اير فنون  زينت  دهند و تا پايان  عمرش��ان  هم  اگر 
تلاش  كنند و حقاً و واقعاً نيتشان  خوب  باشد و درصدد 
خدمت  به  اجتماع  بوده  باش��ند، همه اينها به قدر يك  
بچه  زائيدن  و شيردادن  و آن را بزرگ  كردن  و تربيت  
نمودن  و به  جامعه  تحوي��ل  دادن  ارزش  ندارد؛ به  دو 
دليل : اول  آن ك��ه : اين  خانمي  كه  سراس��ر اتاقش  را 
از ديپلم ها و ليس��انس ها و دكتراها پركرده  اس��ت  و 
در هر مقام  و پس��ت  كه  شاغل  شده  اس��ت ، صد برابر 
آن هم  اگ��ر فرضا برآن  اف��زوده  گ��ردد، چنانچه  به  او 
بگويند: تو حاضري  اين  فرزن��دت  را بدهي  و مقامات  
و گواهينامه  هايت  محفوظ  باشد؟! يا آنها را فداي  اين  
فرزند مي كني ؟! فوراً مي گويد: فدا مي كنم ! فرزند، براي  

من  ارزشش  بيشتر است . 
پس   اي خانمي  كه  به  ي��ك  فرزند ي��ا دو فرزند اكتفا 
كرده اي  و خودت  را س��رگرم  كارهاي  ديگر نموده اي ! 
بدان  كه : آن  فرزندهاي  احتمالي  كه  در صورت  فرض  
زائيدن  به  وجود مي آمدند و اينك  نيامده اند، همانند 
همين  فرزند تو هستند. همه آنها را از دست  داده اي ! 
و به  فوز عظي��م  نرس��يده اي ! و آن  فرزندهاي  لطيف  
و شيرين  را فداي  اين  مش��اغل  و در حقيقت  شواغل  
نموده اي ! اين  به  اعتراف  خودت ، خسراني  است  بزرگ  
و تهيدستي  و فقري  است  سترگ . و علت  و رمز حل اين  
معما آن است  كه : فرزند داراي  حيات  و زندگي  است 
و مشابه  خود توست و بقای وجود توست ! فلهذا هيچ  

چيز از اموال  و تجارت ها و صناعت ها و مقام ها، ارزش  
او را ندارند و نمي توانند داشته  باشند، زيرا اصل  حيات  
و زندگي  تو، براي  تو ارزشش  از همه  مقام ها و تعينات  و 

اندوخته ها بيشتر است . 
زناني كه زنيت خود را 

خراب مي كنند
دوم  آنكه : بچه  زائيدن ، تكثير مثل  نمودن  است . يعني  
زن ، موجوداتي  را مشابه  خود، از پسر و دختر به وجود 
مي آورد. اگر زني  شش  اولاد زائيد، شش  انسان  مشابه  
خود را در خارج  ايجاد كرده  است و اگر 10 اولاد زائيد، 
10 انس��ان  مش��ابه  خود را. تازه  اگر اي��ن  اولاد دختر 
باشند وگرنه  اگر همه  آنها يا بعض  از آنها پسر باشند، 
موجودات  قوي تر و نيرومندتري  را در خارج  به وجود 
آورده  اس��ت . اين  اولاد در اثر زحمت  م��ادر و تكميل  
رشد و تربيت ، هر كدام  به  نوبه  خود، انساني  از جميع  
جهات  مشابه  مادر، يا نيرومندتر و مؤثرتر از او هستند 
و در فعاليت  و خدمت  به  جامعه  مس��لمين  عيناً مانند 

مادرشان ، يا بهتر و فعال تر و مؤثرتر مي باشند. 
اگر زني  به جاي  دخول  و ش��ركت  در كارها و فنون  و 
صنايع  اجتماع��ي ، بچه  بزايد و ب��زرگ  كند و تحويل  
اجتماع  دهد، خدمات  وجودي  خ��ود را در اعلاترين  

درجه ، با ضريب  تعداد فرزندان  خود بالا برده  اس��ت . 
اگر هشت  فرزند زائيد، هشت  برابر خدمات اجتماعي  
خود به  جامعه  خدمت  نموده  است و اگر بچه اي  نزائيد 
و تربيت  ننمود، درجات  خدمت  خود را با ضريب  هشت  
پائين  آورده  و ساقط  نموده  است و درحقيقت  اين  چنين  
بانواني  كه  در اجتماع  وارد مي ش��وند و خود را خادم  و 
دلس��وز مجتمع  مي دانند، با اين  ضريب ، خ��ود را از 
اجتماع  دور كرده  و از خدمت  به  آن  شانه  خالي  كرده اند. 
اينها همه  به جاي  خود محفوظ و در عين  حال  تحصيل  
كمالات  معنوي  و علوم  الهي و تحصيل  دانش هايي  كه  
به  درد بانوان  مي خ��ورد، از قبيل  خانه داري ، خياطي ، 
غذاپزي ، بهداش��ت  و حفظ  الصحه ، قابلگي  و پزشكي  
زنان و فراگيري  علوم  تربيت  فرزند و... كه  بسيار است ، 

يك  روز پزشكي  به  خانمي  كه  براي  معالجه  نزد 
او رفته  بود گفته  بود: خانم ! رَحم  زن  حكم  درخت  
را دارد. مگر درخت  چقدر ميوه  مي دهد؟! اين  زن  
هم  به  منزل  آمده  بود و بناي  بد سري  در آبستن  
ش��دن با ش��وهرش  گذارده  بود. شوهرش  در 
مس��جد نزد من  آمد و از زنش  ش��كايت  كرد و 
گفتار دكتر را كه  به  وي  گفته  ب��ود بازگو كرد. 
گفتم : اين  دكتر در اين  سخن  مغالطه  نموده  است  
و به  اصطلاح  عامه  مردم ، حُقه  بازي  كرده است

رساله  علما
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ابداً با بچه داري  منافات  ندارد، بلكه  كمال  ملايمت  را 
نيز دارد. از آنچه  گفته  ش��د، همچنين  مي توانيم  اين  
نتيجه  را بگيريم  : بانواني  كه  با عمل  جراحي، لوله هاي  
رحم  خود را مسدود مي كنند، در حقيقت  اساسي ترين  
دستگاه  موجوديت  خود را كه  زنيت  است ، خراب  و تباه  
و فاس��د مي نمايند. رَحم  زن ، مانند چشم ، دست، پا و 
قلب  يكي  از اعضاي  پيكر اوست . بلكه  از اعضاي  بسيار 
مهم است  كه  با بقا و س��لامت  آن ، موجوديت  و زنيت  
زن  محفوظ  و با فنا و نابودي  و مرض  آن ، زنيت  زن  تباه  

شده  است . 
پزش��ك  و جراح ، حق بس��تن  لوله هاي  رحم  را ندارد، 
گرچه  با اجازه  يا امر زن  و شوهرش  باشد؛ زيرا موجب  
نقصان  عضو است و نقصان  عضو ش��رعاً و عقلًا حرام  
است . همان طور كه  كسي  حق ندارد به  جراح  بگويد: 
دس��ت  مرا ببر! يا گوش  مرا ببر! يا پ��اي  مرا قطع  كن ! 
همينطور نمي تواند بگويد: لوله هاي  رحم  مرا مسدود 
كن ! انسان ، اختيار اجزا و اعضاي  بدن  خود را نداشته  
و حق از بين  بردن  و خ��راب  كردن  آنها را ندارد. مالك  
انسان  خداوند است  و او به  انس��ان ، نه  عقلًا و نه  شرعاً 

اجازه  اينگونه  تصرفات  را نداده  است . 
كسي  كه  لوله هايش  را بسته اند، عقيم  و نازا مي گردد 
و با فرض  باز كردن  لوله ها با عم��ل  جراحي  ديگر، باز 
حمل  برداشتن  و آبستن  شدن  او بسيار بعيد است . ولي  
احياناً اگر بانويي  كه  از روي  جهالت  خود يا ش��وهرش  
لوله هايش  را بسته اند، گمان  آن  رود كه  با عمل  جراحي  
مجدد مي توانند لوله ها را باز كنند، شرعاً بر او واجب  
اس��ت  كه در صورت  امكان  و عدم  مح��ذوري ، خود را 
تحت  عمل  ق��رار داده  و لوله هاي  خ��ود را باز كند. در 
زمان  طاغوت  بستن  لوله ها براي  طبقه  مُرفه  و بي درد 
مُد ش��ده  بود و اينك  كه  بعضي  متوجه  خطاي  منكر 
خود شده اند، كار از كار گذشته  و در آرزوي  طفل  نوزاد 

عمرشان  به  پايان  مي رسد. 
مي گويند: س��خن  در اين  بود كه  م��ردان  فقير و كم  
بضاعت  را كه  غالباً كثيرالاولادند اخته  كنند و اين  اخته  
كردن  به صورت  قانوني  درآيد؛ همچون  مردان  هندي  
كه  جبراً و قهراً حكومت  وقت  آنها را اخته مي نمايد و در 
اين صورت  ديگر نه  زني  در كشور باقي  بود، نه  مردي ؛ 
زنان  به واسطه  خوردن  قرص  و بستن  لوله و مردان  به 
واس��طه  عقيم  كردن  و كوبيدن  خُصْيَتَين  )بيَْضَتَين (. 
اين اس��ت  معناي  ذلت  و اس��ارت  و بردگي ! اين است  
مفهوم  اس��تثمار حقيقي ! و اين است  مفاد استحمار و 
استعباد واقعي كه  آنچه  را كه  با بردگان  زمان  جاهليت  

نمي كردند، با ما بنمايند. 

گنجايش  زمين  براي  زندگان 
و مردگان  تضمين  شده  است 

مي گويند: زمين  گنجايش  اين  همه  افراد را ندارد. اگر 
سيل  نوزاد رو به  جلو برود زمين  از نوزاد پر مي شود. افُ 
لكَُمْ وَ لأوْهامكُمُ الخْاليَ��ة ، وَ ءَآرائكُمُ البْاليَة ، وَ أهْوائكُمُ 
الكْاس��دَة . خداوند در قرآن ، گنجاي��ش  زمين  را براي  
زندگان و دفن  مردگان ، تضمين  فرموده  اس��ت . شما 
دلتان  ب��راي  خدا مي س��وزد و مي خواهي��د زمينش  
س��نگين  نش��ود و در حمل  و دربرگيري  م��ردگان  و 
زندگان  جا براي  آن  تنگ  نگردد. مي فرمايد: »ألَمَْ نجَْعَل 
الأرْضَ كفَاتاً * أحَْيَاءً وَ أمَْوَتاً / آيا ما به  زمين  گنجايش  

فراگيري و حمل  زندگان  و مردگان  را نداده ايم ؟«

در كشور انگلس��تان  جمعيت  قريب  56 ميليون – در 
زمان انتشار كتاب - است و در كشور فرانسه  قريب  55 
ميليون  و در كشور آلمان  قريب  77/5 ميليون  است . 
و كشور ايران  كه  مساحتش  به  تنهايي  برابر مساحت  
اين  سه  كشور است ، چگونه  اين  قرعه  بدبختي  و عدم  
گنجايش  ب��راي  اينجا افتاد كه  اين��ك  كه  جمعيتش  
افزون  شده  اس��ت  به  قريب  50 ميليون  بالغ  گرديده  
اس��ت ؟! با آنكه  از جهت  معدن  و ذخائر تحت  الارض و 
آمادگي  زمين هاي  زراعتي  و دامداري ، از مرغوب ترين  
كشورهاي  جهان  است . ولي  آن  كشورها كه  نه  معدن  
دارند و نه  زراعت  و خوراكشان  سيب  زميني  است ، قرعه  
به  نام  ايشان  اصابت  نكرده  است ؟! بلكه  پيوسته  قرعه  
موافق  و قرعه  حيات  و س��لامت  و بهداشت  به نامشان  
مي افتد. اين  سري  است  پنهان  و رمزي  است  غير عيان ، 
كه  گمان  نمي رود تا زماني  كه  زمام  اختيار ما به  دست  

كفار باشد، از حقيقت  آن  كسي  مطلع  گردد. 

جنين�ي ك�ه ب�ر در بهش�ت 
ايستاده

و منتظر پدر و مادرش است
اين  گونه  زندگي  فرسايشي  و توأم  با نكبت  و خواري  و 
مهر بردگي  را قياس  كنيد با تعليم  قرآن  و هدايت  آن  
به  سوي  سُبُل  سلام  و طرق  عافيت  و برومندي  و عزت  
كه  به  مالداران  و متمكنين  دستور مي دهد كه : نه  تنها 
خودشان  بايد ازدواج  كنند و مَثْنَي  وَ ثلَُ�ثَ وَ رُبَ�عَ »دوتا 
دوتا، س��ه  تا س��ه  تا، چهار تا چهارتا« زن  دائم  بگيرند 
و اولاد بس��يار بياورند؛ بلكه  بايد آنها وسايل  ازدواج  و 
نكاح  يتيمان  و مس��تضعفان  و فقيران  را فراهم  آورند: 
»وَ أنَكحُوا الأيَ�مَي  منكُ��مْ و الص�لحينَ منْ عبَادكُمْ وَ 
إمَائكُمْ إن  يكَُونوُا فُقَرَاءَ يغُْنهمُ الَلهُ من  فَضْله وَ الَلهُ وَسعٌ 
عَليمٌ / و به  نكاح  درآوريد مردان  بي زن  و زنان  بي شوهر 
را كه  از خودتان  هس��تند، و شايس��تگان  از غلام هاي  
خودتان و از كنيزهاي  خود را! و اگر آنها فقير باش��ند 
)باكي  نيست  زيرا( خداوند از فضل  خود آنها را بي نياز 
مي نمايد و خداوند واسع  يعني : پرظرفيت  و متحمل  و 

عليم  يعني : داناست .«
ش��يخ  محمد بن  حس��ن  حُ��ر عامل��ي ، از محمد بن  
يعقوب  كُليَني و از ش��يخ  طوس��ي  و از ش��يخ  صدوق  
در »توحيد« با اس��ناد خ��ود از حضرت  ص��ادق  )ع( 
روايت  مي كند كه  فرمود: رس��ول  خ��دا )ص( فرمود: 
»تزََوجُوا الأبْ��كَارَ! فَإنهُن أطَْيَبُ شَ��يْءٍ أفَْوَاهًا � قالَ: وَ 
في  حَديثٍ ءَاخَرَ: وَ أنَشَْ��فُهُ أرَْحَامًا � وَ أدََر شَيْءٍ أخَْلافًا 
)أحَْلا مًا( وَ أفَْتَحُ شَ��يْءٍ أرَْحَامًا. أمََا عَلمْتُمْ أنَي  أبُاَهي  
بكُمُ الأمَمَ يوَْمَ القْيَمَة حَتي  بالس��قْط يظََل مُحْبَنْطيًا 
عَليَ باَب الجَْنة فَيَقُ��ولُ الَلهُ عَزوَجَل: ادْخُ��لْ! فَيَقُولُ: 
لأَدْخُلُ حَتي  يدَْخُلَ أبَوََايَ قَبْلي ! فَيَقُ��ولُ الَلهُ تبََارَكَ 
وَ تعََاليَ : لمَلَ��كٍ منَ المَْلَ�ئكَ��ة: ايتني  بأََبوََيْ��ه فَيَأْمُرُ 
بهمَا إل��ي  الجَْنة. فَيَقُ��ولُ: هَذَا بفَضْ��ل رَحْمَتي  لكََ / 

 

با دختران  باكره  ازدواج  كنيد! زيرا دهانشان  خوشبوتر 
است  � و در حديث  ديگر آمده  است  كه  رحم هايشان  
خشك تر اس��ت  � و پستان هايش��ان  از ش��ير ريزان  
سرشارتر اس��ت  و رحم هايش��ان  براي  قبول  نطفه  و 
تربيت  جنين  آماده تر اس��ت . آيا نمي دانيد كه : من  به  
شما امت  در روز قيامت  بر ساير امت ها افتخار مي كنم ، 
حتي  به  جنيني  كه  سقط  شده  باشد! او پيوسته  بر در 
بهشت  ايستاده  و مقيم  است ، با حالت  افتخار و مباهات ، 

ش��كم  خود را به  جلو داده  و دست  بر كمر زده ، در اين 
حال  خداوند عزوجل به  او مي گويد: داخل  در بهشت  
شو! او پاس��خ  مي دهد: داخل  نمي شوم  تا پدر و مادرم  
پيش  از من  داخل  شوند! در اين  حال  خداوند تبارك  و 
تعالي  به  فرشته اي  از فرشتگان  مي گويد: پدر و مادرش  
را نزد من  بياور! و خداوند امر مي نمايد كه  آن  دو نفر در 
بهشت  وارد شوند. خداوند به  فرزند سقط  شده  در اين  
موقع  مي گويد: اين  به علت  زيادي  فضل  و رحمت  من  

براي  تو بوده  است !«

هيچ  بنايي  در اسلام  محبوب تر
از ازدواج نيست 

و نيز از صدوق  با اس��ناد خود از حض��رت  امام  محمد 
باقر)ع( روايت  است  كه : رس��ول  خدا )ص( فرمود: مَا 
بنُيَ بنَاءٌ في  الاسْلام أحََب إلي  الَله عَز وَ جَل منَ التزْويج 
/ هيچ  بنائي  در اسلام  محبوب تر از بناي  تزويج ، در نزد 

خداوند عزوجل پايه گذاري  نشده  است .«
و ني��ز از صدوق  در »خص��ال « در حدي��ث  اربع ماهًْ از 
اميرالمؤمنين)ع( وارد است  كه  فرمود: »تزََوجُوا فَإن 
التزْويجَ سُنةُ رَسُول الَله صَلي  الَلهُ عَليَْه وَ ءَاله فَإنهُ كَانَ 
يقَُولُ: مَنْ كَانَ يحُب أنَْ يتَب�عَ سُنتي  فَإن منْ سُنتيَ 
التزْويجَ. وَ اطْلُبُوا الوَْلدََ! فَإني  مُكَاثرٌ بكُمُ الأمَمَ غَدًا وَ توََقوْا 
عَليَ أوَْلادكُمْ منْ لبََن البَْغي منَ النسَاء وَ المَْجْنُونةَ فَإن 
اللبََنَ يعُْدي  / ازدواج  كنيد! زيرا كه  تزويج  سنت  رسول  
خدا)ص( اس��ت ! چون  او چنين  مي گفت : كس��ي  كه  
دوست  دارد از سنت  من  پيروي  كند، بداند كه : از جمله  
سنت  من  ازدواج  است و دنبال پيدا كردن  بچه  باشيد! 
زيرا كه  من  در فرداي  قيامت  با ش��ما امت  مس��لمان ، 
مي خواهم  تعداد امتم را از س��اير امت ها بيشتر كرده  
باشم ! و متوجه  باشيد كه  از شير زن  زناكار و زن  ديوانه  
به  بچه هاي  خود ندهيد! زيرا كه  شير اثر مي گذارد و از 

آن  زن  به  طفل  سرايت  مي كند.« 

وظيفه دولت  اس�لام  در فراهم  
ازدواج  تس�هيلات   ك�ردن  

چيست؟  
بر عهده  حكومت  اسلام  است  كه  راه  تزويج  را به  روي  
مردم  باز كند و مش��كلات  دختر و پس��ر و زن  و مرد 
را در اين  امر از ميان  بردارد تا ب��ا برنامه هاي  صحيح ، 
دختران  و پسران  در ابتداي  بلوغ  بتوانند ازدواج  كنند 
و اولاد بياورند و در عي��ن  حال  به  تحصيل  علوم  لازمه  
نيز بپردازند، به طوري  كه  ازدواج  ابداً مانع  پيشرفت  و 
ترقي  نباشد و داشتن  اولاد يك  امر طبيعي  و معمولي  و 
قابل  سازش  با صنعت  و فن و حرفه  و علم  به  شمار آيد. 
ميل  جنس��ي  از غرايز اس��ت، به هيچ وجه  نمي توان  
جلوي  آن  را گرف��ت . غايت  الامر باي��د از راه  صحيح  و 
نكاح  مشروع  به  عمل  آيد، و گرنه  خداي  ناكرده  عواقب  
ناپسندي  را به  دنبال  مي آورد. طبق  گزارش  بعضي  از 
محاكم  عدليه  و اداره  آمار، امروزه  در ايران  4 ميليون  
و 700 هزار زن  بدون  ش��وهر وجود دارد. بايد به  حال  
اين  معصومان  فكري  كنند و با بهترين  وجهي  برنامه  
ازدواج  آنها را تنظيم  نمايند. تا مانند اداره  بسيج  و سپاه  
و رسيدگي  از جهت  امور مالي  به  خانواده هاي  شهدا، 
اداره اي  مستقل و عظيم  و مهم جهت  ازدواج  آنها بدون  
زحمت  و موانع  خارجي و بدون  برخورد با مش��كلاتي  

فراهم  گردد.   
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اس��پايك جونز، فيلمنامه نويس و كارگردان امريكايي 
همين موضوع را س��وژه اصلي آخرين س��اخته اش به 
نام »او« )her( قرار داده اس��ت. فيلم به دليل ايده نو و 
شكل درست ساختاري و دس��ت گذاشتن روي يكي از 
موضوعات حساس و مهم بشري، توانست در سال 2014 
جايزه اسكار بهترين بهترين فيلمنامه اورجينال را ببرد. به 
تعبير يك منتقد »جونز علاوه بر كاوشِ اينكه اين پديده 
در آينده نزديك در چارچوب دنياي واقعي چگونه خواهد 
بود، نگاهي به چگونگي پاسخ مردم به روابط غيرمرسوم 
و چگونگي امكانِ تغييرِ روابطِ انسان ها در جوامع تحت 
س��لطه كامپيوترها مي اندازد.« ما در اين اثر با سوژه اي 
رو در رو هستيم كه در عين رمانتيك و شاعرانه بودن با 
هشدار هاي تهديد آميزي جريان منزوي تر شدن انسان 
و عجزش در ارتباط با ديگران، سكون و آرامش ظاهري 
جهان را بر مي آشوبد و تذكر مي دهد فضاي مجازي جاي 
روابط واقعي را در آينده مي گيرد و اگر فكري براي نجات 
ارتباطات انس��اني نكنيم همه در آن غرق مي شويم. به 
راستي اگر روزگاري برسد كه ماشين هاي هوشمند به 
صورت خودكار بينديشند، احس��اس داشته باشند و بر 
اساس اين احساس و انديشه كنش و واكنش نشان دهند 

چه آسيب هايي در انتظار جوامع انساني خواهد بود؟

تنها ميان هزاران نامه عاشقانه
شخصيت اصلي فيلم به نام تئودور شغلش نوشتن 
نامه هاي عاشقانه، احساس��ي و عاطفي براي مردم است. 
مردم آنقدر بي حال و تنبل و از هم دور افتاده ش��ده اند كه 
هيچ حالي براي نوشتن 

يك نامه ساده به هم را ندارند. حالا تئودور كه هر روز بايد 
براي افراد بسياري نامه عاش��قانه بنويسد زندگي خودش 
خالي از عشق و احساس اس��ت. تئودور زندگي منزوي در 
خانه را به بيرون رفتن ترجيح مي ده��د. او در زندگي اش 
با تضادي احساسي روبه روست؛ او هر روز درباره چيزهايي 
مي نويسد كه خود از آن تهي است. تئودور نمي خواهد تنها 
باشد، آمادگي يك رابطه را دارد اما مسير زندگي اش جاي 
آش��نايي او با يك انس��ان حقيقي، تئودور را با يك هوش 
مصنوعي آشنا مي كند. با پيشرفت هوش مصنوعي رايانه ها، 
نقش آنها در زندگي انسان مهم تر و جدي تر مي شود. تئودور 
كه ارتباط بسيار زيادي با وسايل مجازي و وسايل ارتباط 
جمعي دارد با ه��وش مصنوعي جديد سيس��تم عاملش 
به نام سامانتا آشنا مي ش��ود. هوش بالاي سامانتا همانند 
يك انسان جوابگوي تمام نيازهاي تئودور است و تئودور 
با بودن سامانتا احتياجي به همصحبتي با شخص ديگري 
ندارد. سامانتا هميشه در دسترس است، به خواسته هاي 
تئودور عمل مي كند، متوقع و طلبكار نيست، نيازهاي او را 
درك كرده و به موقع به آنها پاسخ مي دهد. هر چه سامانتا 
هوشمندتر مي ش��ود، تئودور بيشتر عاشقش مي شود. اما 
اين فرجام سرگذشت تئودور نيست. انگار هيولاي هوش 
مصنوعي رايانه ها، اشخاص ديگري را غرق خودش كرده 
و هر چه اين ابزار و وسايل هوش��مند تر مي شوند وسعت 
تنهايي آدم ها هم بيشتر مي شود. صحنه قدم زدن تئودور 
يا سوار شدنش در مترو به خوبي دنياي سرد و يخ انسان ها 
را در آينده اي نه چندان دور نشان مي دهد. انسان ها مثل 
جزيره اي دور افت��اده، هدفوني در گوش دارن��د و تنها به 
صحبت با هوش مصنوعي ش��ان اكتفا مي كنند. در يكي 

از سكانس هاي فيلم امي دوس��ت خانوادگي تئودور به او 
مي گويد: »براي خودم حس خوبي دارم. حتي يه دوست 
جديد هم پيدا كردم. يه دوس��ت جديد دارم و عجيبيش 
اينه كه اون در واقع يه سيستم عامله كه چارلز جا گذاشته 
اما اون بي نظيره، مي دوني، خيلي باهوشه، چيزها رو سياه 
و سفيد نمي بينه، همه چيز رو خاكستري مي بينه و واقعاً 
كمك مي كنه همه چيز رو بفهمم. ما واقعاً س��ريع با هم 
دوست ش��ديم. مي دوني اولش فكر مي كردم همه اينا به 
خاطر اينه كه اينجوري برنامه ريزي ش��دن اما ديگه فكر 
نمي كنم اينجوري باش��ه. يكي رو مي شناسم كه عاشق 
سيستم عاملش شده و كاملًا س��رخورده شده. يه زني رو 
تو همين دفتر مي شناسم كه داره با يه سيستم عامل قرار 
عاش��قانه ميذاره و عجيبيش اينه كه اون سيستم عامل 
حتي مال خودش هم نيس��ت اون عاشق سيستم عامل 
يكي ديگه شده!« ديالوگ هاي همين سكانس به خوبي 
نش��ان مي دهد كه هوش مصنوعي چگونه جاي آدم ها 
را گرفته و نقش آنها را بازي مي كند. جالب اينجاس��ت 
كه ش��ركت هايي كه دس��تگاه هايي با هوش مصنوعي 
توليد مي كنند بر اساس تقاضايي كه در بازار وجود دارد 
اين سيستم ها را عرضه مي كنند، به بيان ديگر صدها و 
هزاران آدم تنها و غمزده و ناتوان از ايجاد ارتباط با همنوع 
هستند كه فروش اين محصول را تضمين مي كنند. همه 
و همه اين گزاره ها تنها يك چيز را بازگو مي كند: انسان ها 

در آينده تنهاي تنهاي تنهايند. 

تكيه بر باد
انس��ان بالاخ��ره جايي علي��ه وض��ع موجود 
مي ش��ورد و خواهان بازگش��ت به اصل خويش اس��ت. 
جايي تئودور به خودش مي آيد و با نگاه به انس��ان هاي 
اطرافش مي بيند همه يك��ه و تنها فقط در حال صحبت 
با سيستم عامل هايشان هستند. اين موضوع در انتهاي 
فيلم هنگامي كه سامانتا مي گويد كه او همزمان با 8316 
نفر ديگر هم ارتباط دارد، بيانگر ژرفاي فاجعه اي دردناك 
در جوامع انساني اس��ت. همين تلنگر تئودور را به خود 
مي آورد و احساس و عواطف انساني در آخر كار خودشان 
را مي كنند. تئودور آدم غمگيني است كه يك همراه براي 
پناه بردن به او مي خواهد و وقتي از هوش مصنوعي اش 
سرخورده مي شود سرشكس��ته به دنبال يارش در عالم 
واقع مي گردد. افسردگي تئودور با سير كردنش در فضاي 
مجازي هر روز گسترده تر از قبل شد و او كه فكر مي كرد 
مي تواند به يك هوش مصنوعي تكيه كند فهميده به يك 
ديوار پوشالي و سس��ت تكيه كرده است. »او« تصويري 
واقع گرايانه از آينده بش��ري و ارتباط مجازي انس��ان ها 
مي دهد. شايد بشر در آينده دقيقاً مسير تئودور را نرود 
ولي تصور چنين آينده اي دور از ذهن نيست. همين الان با 
گسترش شبكه هاي مجازي شاهد وقوع چنين اتفاقي در 
پيرامونمان هستيم. شايد به ظاهر از طريق وسايل ارتباط 
جمعي امكان ارتباط انسان ها با هم بيشتر شده ولي اين 
نزديكي و ارتباط مثل حبابي مي ماند و عمق ندارد. شايد 
در آينده، دور هم جمع شدن انسان ها، صميميت و گرماي 

وجود آدم ها شبيه يك روياي دور و دراز باشد.   

 او همزمان با 8316 نفر دیگر هم
 ارتباط دارد!

انس�ان عصر مدرن تنهاس�ت. ناآگاهانه پيل�ه اي دور خود پيچي�ده كه او را 
هر روز از همنوعانش دورت�ر و دورتر مي كند. هر كس به گوش�ه تنهايي اش 
خزيده و خ�ود را س�رگرم اب�زار و وس�ايل و دلمش�غولي هاي پيرامونش ك�رده اس�ت. ارتباطات 
انس�ان مدرن ه�ر روز فاصل�ه او را از عال�م واقع بيش�تر مي كند و رن�گ و ب�وي مجازي مي گيرد. 
انس�ان ها با پيش�رفت وس�ايل ارتباط جمع�ي در مس�يري افتاده اند ك�ه جاي نزديك ش�دن به 
ه�م، دور خود دي�وار و حصاره�اي بلند مي كش�ند و ب�ه تنهايي ش�ان عمق بيش�تري مي دهند. 

احمد محمدتبريزي

»her« تنهايي هاي انسان مدرن در فيلمي به نام

پرده  سينما
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تا فيلمش تنها از منظر مردانه روايت نشود و اين درايت 
و تيزهوش��ي كارگردان را نش��ان مي دهد. براي نوشتن 
موضوعي از جنس زنان، بايد با نگاه��ي زنانه به آن نگاه 
كرد و احس��اس و عواطف يك زن را هم در آن وارد كرد. 
يثربي دليل انتخابش توسط حاتمي كيا را اينگونه عنوان 
مي كند:»من داستان هاي متعددي با موضوع سقط جنين 
نوشته ام و همچنين در چند روزنامه بارها مطالبي از من 
درباره سقط جنين با رويكرد روانشناسانه چاپ شده بود. 
به نظر مي رسد وجود اين كارها در كارنامه ام موجب شد 
حاتمي كيا مرا به عنوان نويسنده اين فيلم انتخاب كند. 
با اينكه درباره س��قط جنين بسيار نوشته بودم اما وقتي 
به دفتر آقاي حاتمي كيا دعوت ش��دم، موضوع نگارش 
داس��تان هايي با موضوع سقط جنين از س��وي ايشان 
مطرح شد. او از من خواست هفت داستان 50 صفحه اي 
با موضوع سقط جنين بنويسم و طرح ها و تحقيقاتي را در 
اختيارم قرار داد. در مورد طرح ها صحبت كرديم و پس 
از گفت وگوهاي 45 روزه اغلب اين طرح ها تغيير كرد و از 
آنجا كه خودم 14 سال با بسياري از زناني كه سقط جنين 
كرده بودند ارتباط داشتم، نيازي هم به مطالعه تحقيقاتي 
كه در اختيارم قرار گرفته بود نديدم و در نهايت شروع به 
نگارش قصه هفت زني كردم كه قصد داشتند فرزند خود 
را سقط كنند. اين هفت زن از قشرهاي مختلف اجتماع 
بودند و هر كدام در موقعيتي قرار داش��تند كه بايد براي 
حفظ يا س��قط جنين خود تصمي��م مي گرفتند. وقتي 
داس��تان هاي 50 صفحه اي من تكميل شد، حاتمي كيا 
عنوان كرد كه هر يك از اينها بايد تبديل به فيلمنامه  اي 
15 دقيقه اي ش��ود تا مجم��وع آن در قال��ب يك فيلم 

سينمايي بگنجد.«
يثربي همچنين نگاه درس��ت حاتمي كيا در اين فيلم را 
س��تود و گفت:»حاتمي كيا اين فيل��م را در تكريم ذات 
انسان ساخت. خداوند در قرآن مي فرمايد فرزندان خود را 
از ترس فقر سقط نكنيد، خدا روزي آنها را مي رساند. اگر 

بخواهيم »دعوت« را غيرواقعگرايانه بناميم، به اعتقاد من 
همه فيلم ها چنين هس��تند و در آنها واقعيت خدشه دار 
مي ش��ود. بايد توجه كنيم چطور حاتمي كيا كه سال ها 
در سينماي جنگ فيلم س��اخته سراغ چنين موضوعي 
مي رود. او اين فيلم را ساخته تا نشان دهد مي توان راهي 
غير از سقط انتخاب كرد. هر چند در فيلم چندان فرصت 
ارائه راه حل ها براي حفظ فرزندان نبوده، اما حاتمي كيا 

تلاش كرده نشان دهد مي توان راه هايي تازه يافت.«

قبح سقط شكسته شده!
اما حاتمي كي��ا در روزهاي اك��ران فيلمش در 
تشريح دلايلي كه او را مجاب به ساختن »دعوت« كرده 
از فوران و تورم خودخواهي هايي گفت كه منجر به سقط 
جنين مي شود:» از اوايل سال 86 مسئله »سقط جنين« 
موضوعي ش��د كه تصميم گرفت��م روي آن كار كنم. در 
ابتدا تصورمان اين بود كه جامعه، ضد س��قط اس��ت كه 
متأس��فانه پس از تحقيقات اوليه مشاهده كرديم قضيه 
برعكس است و يك شكل كاملًا غم انگيزي در باره سقط 
جنين مطرح است. به تعبيري در تمام اقشار جامعه، قبح 
اين موضوع شكسته است. موضوع سقط جنين موافقان 
و مخالفان خودش را دارد، مس��ائلي كه در اين زمينه در 
سطح دنيا مطرح مي شود، نشان دهنده آن است كه براي 
اين موضوع خيلي راه حل واضحي وجود ندارد. بيش��تر 
منيت ش��خصي انس��ان كه در اين موضوع در حال رخ 
دادن است، مرا به سمت اين سوژه كشاند. با ساخت اين 
فيلم نمي خواستم كس��اني را كه به دنبال سقط جنين 
هس��تند قانع كنم. تمام اصرار فيلم »دعوت« ايجاد يك 
ترمز كوتاه بود كه كمي تأمل كنيم و اين قدر به راحتي 
تصميم نگيريم. واقعيت اين است كه تصميم گرفتن ها به 
راحتي دارد در جامعه رخ مي دهد. يعني به راحتي براي 
سقط كردن تصميم گرفته مي شود. من تنها كاري كه به 
عنوان فيلمساز در اين شرايط مي توانستم انجام دهم اين 

فيلم »دعوت« در زمان خودش سروصداي زيادي به راه 
انداخت. موضوع حساس فيلم و اينكه چرا كارگرداني چون 
حاتمي كيا چنين فيلمي را ساخته حواشي زيادي براي 
فيلم درست كرد. پيش از »دعوت« رسول صدرعاملي با 
»من ترانه 15 سال دارم« و رسول ملاقلي پور با »ميم مثل 
مادر« سقط جنين را دس��تمايه موضوع فيلم شان قرار 
داده بودند. نكته قابل تأمل اينكه كارگردان هاي نس��ل 
قديم سينما دغدغه چنين موضوعات اجتماعي را دارند و 
درباره اش فيلم مي سازند و نسل جوان ترها روي خوشي به 
چنين سوژه هايي نشان نمي دهند. البته شايد بتوان دليل 
اين امر را جسارت قديمي ترها در پرداخت مسائل حساس 
اجتماعي دانس��ت. نوع نگاه جامعه شناسانه و پرداخت 
درست و معقول اين كارگردان ها نتيجه نهايي كارشان 
را بهتر مي كند به گونه اي كه در هر س��ه فيلم، با آثاري 
درست، منطقي و به دور از شعارزدگي روبه رو بوديم. شايد 
كارگردانان نسل جديد هنوز جسارت بيرون آمدن از دايره 
روابط عاشقانه را ندارند و نگاهشان براي پرداخت به ديگر 

موضوعات هنوز پخته و كامل نشده است. 

همكاري با يك نمايشنامه نويس 
زن

ابراهيم حاتمي كيا فيلمنامه »دع��وت« را به همراه يك 
نويسنده و نمايشنامه نويس زن به نام چيستا يثربي نوشت 

»دعوت« فيلمي درباره سقط جنين، تولد و زندگي

 یك میلیون نفر تماشاگر 
وسوسه سقط جنین

 س�ينماي اجتماعي اي�ران به لحاظ مضمون و س�وژه بيش�تر حول 
محور س�وژه هاي تك�راري و گاه نخ نما ش�ده اي چرخيده اس�ت و 
كارگردان ه�ا از ديگر موضوعات مه�م اجتماعي غاف�ل مانده اند اما هر زم�ان كارگرداني 
به س�راغ اين س�وژه ها رفته بازخوردهاي جالبي از مردم و اهالي هنر گرفته اس�ت. جالب 
اينجاس�ت يكي از كارگرداناني كه يكي از متفاوت ترين فيلم ه�اي اجتماعي معاصر ايران 
را به روي پرده س�ينما برد بيشتر فعاليت هاي س�ينمايي اش در حوزه اي ديگر رقم خورده 
اس�ت. كارگرداني كه تا پيش از س�اختن فيلمي ب�ا موضوع جنجال برانگيز س�قط جنين، 
»آژانس شيش�ه اي«، »از كرخه تا راين« و »بوي پيراهن يوس�ف« را س�اخته ب�ود، با فيلم 
جديدش با نام »دعوت« در سال 1387 حرف و حديث هاي زيادي به راه انداخت. همه او را 
به واسطه فيلم هاي دفاع مقدسي اش مي شناس�ند، اما ناگهان با ديدن »دعوت« و داستان 
اپيزوديكش كه در ملامت سقط جنين نوشته شده بود، با تعجب به تماشای فيلم نشستند.

احمد محمدتبريزي
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بود كه غروري كه در انسان در حال رخ دادن است و بدون 
هيچ استدلال و حساب كتابي براي موهبت الهي تصميم 
مي گيرد را به تأمل بگذارم. من در اين زمينه به ش��رع و 
قانون كاري نداشتم. فقط مي خواستم احساس شخصي 
و انساني را مطرح كنم و به سرعت اين اتفاق، يك نيش 

ترمزي بزنم.«
فيلمي با يك ميليون تماشاگر

پ��س از تمام ح��رف و حديث ها »دع��وت« در 
سال 1387 اكران شد. مسائل پيش آمده قبل از اكران و 
نام كارگرداني چون حاتمي كيا همه را براي ديدن فيلم 
كنجكاو كرده بود در زمان اكران استقبال خوبي از فيلم 
شد. »دعوت« در مدت اكرانش ميلياردي شد و بيش از 
يك ميليون نفر را به سينما كشاند. »دعوت« فيلمي پنج 
اپيزودي است كه هر اپيزود داس��تان جداگانه اي دارد و 
با شخصيت هاي مستقل داستان مخصوص به خودش 
را روايت مي كند. در هر اپيزود ما با داستان و سرنوشت 
تازه اي مواجه مي ش��ويم و مي بينيم آدم ها در ش��رايط 
مواجهه با دعوت يك انسان جديد به اين دنيا چه واكنشي 

نشان مي دهند.
 

اپيزود اول
ش��يدا بازيگري اس��ت ك��ه به خاطر ش��غلش 
نمي خواهد بچه دار شود. وقتي پزش��كش خبر بچه دار 
شدنش را س��رصحنه به او مي گويد با صدايي لرزان در 
برابر اين واقعيت مي ايستد. شيدا با همين بهت و شوك 
موضوع را به همسرش مي  گويد و واكنش مثبت شوهرش 
را كه عاش��ق بچه اس��ت مي بيند. ديالوگ شوهر شيدا 
در همان ابت��داي فيلم به خوبي گوي��اي تفاوت دو طرز 
نگاه زوج اس��ت: »آخه اين چه حرفيه  كه با مادر ش��دن 
مش��كل دارم.« تضادهاي اين زوج آش��كار مي شود. زن 
براي تثبي��ت جايگاهش بچه نمي خواه��د و مرد حاضر 
است تاوان بچه دار شدن- هر چيزي كه باشد- را بدهد. 
اما زن حرفش را به كرسي مي نشاند و براي سقط كردن 
بچه پزشك مطمئني را پيدا مي كند. شوهر كه در جريان 
كارهاي همسرش اس��ت با حضور در مطب اجازه سقط 
جنين را نمي دهد. زن با بارداري وارد چالشي جدي در 
زندگي و شغلش شده. نمي خواهد كسي از اين موضوع 
مطلع شود و آن را از همكارانش كتمان مي كند. زن حالا 
يك همراه هميشگي پيدا كرده كه هر جا مي رود، حسش 
مي كند، ضربان قلبش را مي شنود و با آن زندگي مي كند. 
زن بازيگر طي حادثه اي در روز فيلمبرداري تنها به يك 

چيز فكر مي كند؛ نجات فرزندش. 

اپيزود دوم
زوجي از س��طح پايين جامع��ه متوجه مثبت 
بودن آزمايش حاملگي زن خانواده مي شوند اما شنيدن 
اين خبر جاي خوشحالي، موجي از ناراحتي را به درون 
زندگي  دونفره شان مي پاشد. وضع بد معيشت اين زوج 
آنها را از بچه دار شدن مي ترساند. در روز سقط زن باردار 
با زن ميانسالي آشنا مي شود كه خواهان خريد بچه است. 
زن بايد تا به دنيا آمدن بچه در خانه زن ميانسال زندگي 
كند. اين زوج حالا در دوگانگي قرار گرفته اند. هر روز كه 
مي گذرد شوق داشتن بچه در دلش��ان نور اميد را زنده 
مي كند و از طرف ديگر نگران خرج و مخارج داشتن يك 
فرزند هستند. آنها سر دو راهي قرار گرفته اند و سرگردان 

در مسير نامعلومي به دنبال تصميم درست مي گردند. 
آنها وقتي تصوير سونوگرافي پسرشان را مي بينند ديگر 

هيچي از دنيا نمي خواهند ولي زن خريدار مانع از كامل 
شدن اين خوشحالي مي شود. در آخر زن با كمك شوهر 
از خانه زن خريدار فرار مي كند. زن ميانسال خوشحال 
از اينكه نگذاشته آن روز عمل س��قط جنين انجام شود 
مي گويد: » من توانستم يك فرش��ته ديگر را روي زمين 

نگه دارم.« 

اپيزود سوم 
در اين اپيزود زوجي ميانس��ال از طبقه سنتي 
جامعه مي فهمند كه قرار است صاحب فرزند شوند. زوجي 
كه چهار بچه و يك نوه دارند و حالا بايد چشم به راه فرزند 
تازه شان باشند. آنها نگران آبرويشان هستند و مي ترسند 
اين موضوع را به بچه ها و بستگانش��ان بگويند. مرد اين 
موضوع را حكمت خدا مي داند و ن��ه تنها از اين موضوع 
شكايتي ندارد بلكه كاملًا راضي اس��ت. فرزندان پس از 
فهميدن خبر بارداري مادر براي سقط كردن بچه اقدام 
مي كنند. آنها حاملگي در اين س��ن و سال را بي آبرويي 
مي دانند اما پدر در جواب دخترش مي گويد: » اين بچه 
هديه خداست. مثل تك تك شماها.  مگه آدم ميتونه بگه 

هديه خدا باعث بي آبروييه...« 

اپيزود چهارم
اپيزود چهارم داس��تان زندگي پزشك مامايي 
اس��ت كه زنان باردار فيلم به او مراجع��ه مي كنند. زني 
عاشق فرزند كه كارش به دنيا آوردن بچه هاي مردم است 
و خودش بچه دار نمي شود. اين دراماتيك ترين وضعيت 
براي يك ماما اس��ت. اينكه هر روز ص��داي ضربان قلب 
بچه هاي مردم را بشنوي اما خودت از اين نعمت محروم 
باشي. سخت و كشنده و دردآور است وقتي نتواني مادر 
باش��ي و هر روز هزاران مادر سرمس��ت از بچه دار شدن 
ببيني. زن تصمي��م مي گيرد از طريق لق��اح مصنوعي 
صاحب بچه شود ولي در ادامه راه با همسرش به مشكل 
برمي خورد و مي خواهد بچه اش را سقط كند. حالا تقابل 
دو پزشك، يكي به دنيا مي آورد و يكي را كه از دنيا مي برد 
مي بينيم. اما اين بار جايشان عوض مي شود. پزشكي كه 
سقط مي كند سعي دارد پزشك ماما را از تصميم بازدارد. 
موفق هم مي شود. پزشك ماما از روي تخت بلند مي شود 

و راه خانه را در پيش مي گيرد. 

اپيزود پنجم
آخرين اپيزود فيلم »دعوت« از لحاظ احساسي 
تأثيرگذارتر از ديگر قسمت هاس��ت. زن جوان همس��ر 
صيغه اي مردي خانواده دار است. زن پس از سال ها نازايي 
حالا صاحب فرزند شده و بلاتكليف از وضعيتش نمي داند 
چه كار كند. مرد از گناه سقط كردن بچه مي ترسد و زن 
با خود در درگير و دار نگهداشتن و نداشتن فرزند است. 
از طرفي نگران از دس��ت دادن مرد زندگي  اش است و از 
طرف ديگر نمي خواهد پس از سال ها شانس بچه دار شدن 

را از دست بدهد. 
زن به فكر س��قط جنين اس��ت و در تب بچه دار ش��دن 
مي سوزد. زن لحظه آخر از مطب بيرون مي زند و به هيچ 
عنوان حاضر نيست بچه اي را كه به اين دنيا دعوت كرده، 
بازگرداند. حس مادر شدن او بر عشقش غلبه مي كند. زن 
حتي حاضر مي شود پا روي عشقش بگذارد و از زندگي 
مرد بيرون ب��رود. مرد خودخواهان��ه از ريختن آبرويش 
مي ترس��د و مي خواهد بچه سقط ش��ود و زن عاشقانه 
خواهان نگهداش��تن بچه اش اس��ت و در آخر با چنگ و 

دندان به خواسته اش مي رسد. 

حرف آخر 
»دعوت« قرار نيست ش��ما را نصيحت كنيد 
كه سقط نكنيد. روش دلخوه اثرگذاري حاتمي كيا در 
اين فيلم استفاده از احساس تماشاگر است. »دعوت« 
مخاطب آگاه را درگير ماجراي شخصيت هايش مي كند 
و حتي گاهي پا را از اجتماع فراتر مي گذارد و بي ميل 
نيست تا از دستگاه خلقت و منش��ور كائنات بپرسد، 
چگونه اس��ت نعمتي را به كسي مي دهد، در حالي كه 
ق��در و ارزش آن را نمي  داند و ديگ��ري بايد دريغ يك 

لحظه داشتن آن را بكشد؟ 
در پايان هر اپيزود نمايي كلي و از بالا از ش��هر تهران 
مي بينيم كه نشان مي دهد در دلِ اين شهر درندشت و 
بزرگ هر روز چند فرشته كوچولو كه به اين دنيا دعوت 
شده اند، به دنيا نيامده از دعوت بازمي مانند و هيچ گاه 
چشم هايشان، زيبايي هاي دنيا را نمي بيند. داستان ها 
همه در فضايي سرد و  خش��ك و برفي اتفاق مي افتند 
كه نشاني از فضاي سرد و خش��ن انسان مدرن است. 
فيلم به خوبي از رنج  ها، سختي ها و مشكلات زنان در 
فرايند مادر شدن مي گويد و نشان مي دهد مردان چون 
تماشاگري بيرون گود بي خبر از اين سختي ها هستند. 
تمام زنان اين فيلم آرزوي بچه دار ش��دن دارند اما هر 
كدامشان لحظه اي درگير موضوعي بي اهميت مي شوند 

كه آنها را از مادر شدنشان دور مي كند. زنان در اين فيلم 
سختي مي كشند ولي در آخر همه رستگار مي شوند. 
آنها رنج دوران بارداري را به جان مي خرند تا لذت مادر 
بودن را بچشند. »دعوت« به دنياي شخصيت هاي زن 
فيلم سرك كشيده و گوشه اي از احساسات متناقض 
زنان در دوران بارداري را به تصوير كشيده است؛ دوراني 
كه شايد هيچ كسي جز همان زنان، شخص ديگري قادر 
به دركش نباشد. طرح داستان هاي معمولِ بدون اغراق 
كه شايد هر كدام در دور و اطرافمان ديده ايم نقطه قوتي 
بود كه اپيزودهاي فيلم را باورپذير كرد. حاتمي كيا از 
اين آزمون سخت در كارنامه كاري اش سربلند بيرون 
آمد و برخلاف موضع گيري ه��اي زيادي كه عليه اش 
انجام شد به خوبي توانست تابوهاي موجود و فكر هاي 
غلطي را كه در راه بچه دار ش��دن وجود داشت، نشان 
دهد. حاتمي كيا نشان داد بچه دار شدن در هر زمان و 
مكان و جايگاه يك موهبت و هديه خدايي است و هرگاه 
اين دعوت اتفاق افتاد ما حق نداريم كسي را از ورود به 

اين دنيا محروم كنيم.   
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توجه صرف به خصوصيات فيزيكي 
در انتخاب همسر

فقط خصوصيات فيزيكي يا بدني را ديدن و به خصوصيات 
شخصيتي يا برعكس توجه نكردن. 

 فرض هاي مختل 
برخي از افراد به رغم داشتن اعتماد به نفس كافي 
داراي اين فرض مختلند كه اگر با اي��ن فرد ازدواج نكنم، 

ممكن است هرگز فرد مناسب ديگري پيدا نكنم. 

نقش تعاملات والدي�ن در ازدواج 
فرزندان

تحقيقات نش��ان مي دهد كه موفقيت در روابط زناشويي 
فرزندان تا حد زيادي به كيفيت روابط والدين بستگي دارد. 
روانشناس��ان دريافته اند دختراني كه در سنين نوجواني 
و جوان��ي، ارتباطات دوس��تانه و صميمي با پ��دران خود 
داشته اند و پدر نقش اساس��ي در تربيت آنان داشته است 
و وقت مناس��بي را به اين امر اختصاص داده است، نسبت 
به گروه دختراني كه چنين ارتباطي نداشته اند در روابط 
زناشويي با همسران خود رضايت بيشتري داشته اند و آمار 
طلاق و اختلاف زناشويي در اين گروه از دختران به مراتب 

كمتر بوده است. 

عجله كردن در ازدواج
ازدواج سريع يعني توجه نكردن به موضوع زمان 
جهت شكل گيري روابط س��الم و مبتني بر شناخت. اين 
سخن نابجايي است كه برخي به زبان مي آورند »عشق همه 
چيز را درست مي كند« به مرور زمان بسياري از انتظارات 
نابجا و ايده آل هاي غير واقعي، خود را به زن و مرد نش��ان 
مي دهد. بنابراين قبل از قطعيت ازدواج، لزوم داشتن مدت 
زماني مناسب براي ش��ناخت و آگهي زوجين از يكديگر 

ضرورت جدي مي يابد. 

رابطه تمايل جنسي با عشق
و دوست داشتن

برخي به غلط تصور مي كنند كه چون نسبت به مرد يا زني 
تمايل جنسي بالايي دارند، عاشق او هستند. توجه داشته 

توجه نكردن به وضعيت اقتصادي -  اجتماعي فرد منتخب
خانم يا آقايي از خانواده اي فقير با آقا يا خانمي از خانواده اي متمول با اين شعار كه ما به 
يكديگر علاقه داريم ازدواج مي كند. اگر اين امر در تعامل با آسيب هاي ديگر قرار گيرد، مي تواند 

شكست در ازدواج يا روابط زناشويي را در پي داشته باشد. 

تناسب نداشتن سن
تجارب نشان مي دهد حدوداً دو تا سه سال اختلاف سن زوجين قابل قبول است و فاصله 

سني بسيار زياد ميان زن و مرد مي تواند تفاوت ميان دو نسل را ايجاد كند. 

توجه نكردن به وضعيت والدين
بيماري هاي رواني به ويژه روان گسيختگي و مشكلات جدي در روابط زناشويي والدين 

همسر از مواردي است كه بايد مورد توجه قرار گيرد. 

همه لیوان هایشان را سرپر 
مي خواهند و زمین مي خورند

ازدواج يك پيمان است، پيماني كه ريشه هاي جمعيت جامعه بشري از آن آب 
مي خورد. اما مثل هر پيمان ديگري تهديدهايي در اين باره وجود دارد كه شناخت 
آنها مي تواند تضمين حيات يك خانواده و در گام بعدي حيات يك جامعه باشد. آدم هايي كه در متن يك 
ازدواج، سالم فكر مي كنند در واقع غني ترين تفكر براي بقاي خانواده را با خود به يدك مي كشند اما به 
همان ميزان كه ما از تفكر سالم دور مي شويم، تحريف هاي شناختي سراغ خانواده و زوج ها مي آيد. دكتر 
سيد جلال يونسي، فارغ التحصيل روانشناسي باليني از انگلستان كه سال هاست در زمينه شناخت 
درماني در ايران فعاليت مي كند، در كتاب »مديريت روابط زناش�ويي؛ آسيب ها و راهكارها در روابط 
زناشويي« مي نويسد: بسياري از آسيب ها در روابط زناشويي به نوع و روش انتخاب همسر باز مي گردد 
و تبعات آن تا سال ها گريبانگير افراد مي شود. ازدواج خريد يك كالا نيست كه فقط براي يك روز، يك 
ماه يا يك سال به آن نياز باشد. پيماني است كه تبعات مستقيم آن حداقل نيم قرن و نتايج غير مستقيم 
آن سال ها در زندگي انسان و نس�ل هاي بعدي اثر مي گذارد. اين چهره علمي برخي از كج باوري هاي 
مربوط به انتخاب شريك زندگي و تحريف هاي شناختي را برمي شمارد كه بسيار مهم و ضروري است. 
مثلًا وي در لابه لاي بحث به پديده اي به نام ليوان هاي سرپر اشاره مي كنند، اينكه برخي اعتقاد دارند 
كه شريك زندگي آنها از هر زاويه بايد سرپر باش�د از هوش و زيبايي تا علم و شمّ اقتصادي، از محبت 
و عاطفه ورزي و درك همسر تا ده ها و صدها مؤلفه ديگر. اما اين تحريف هاي شناختي اجازه نمي دهد 
كه خانواده مس�ير طبيعي خود را دنبال كند. چكيده اي از مباحث اين كت�اب را در ادامه مي خوانيد.

شكوفه شيباني

ازدواج پايدار در گرو شناخت تهديدها و تحريف هاي شناختي است
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باشيم عشق را با هوس اشتباه نگيريم. بعضي اوقات افراد با 
تشديد و تنوع رابطه جنسي با همسر به دنبال ايجاد حلقه 
گم شده -  عشق -  هستند. بسياري از ازدواج ها با تمركز 
اوليه بر روابط جنس��ي و هوس بنا مي شود كه نتيجه اش 

رابطه زناشويي با عشقي ناقص است. 

نقش اعتماد به نفس در ازدواج
بعضي از دختران يا پسران چنين مي پندارند كه 
هرگز شخصي پيدا نخواهد ش��د كه واقعاً آنان را دوست يا 
قبول داشته باش��د. اينگونه افراد معتقدند آنان مستحق 
عشق، حمايت و توجه نيستند. در حقيقت يك نوع ازدواج 
واكنش��ي را انتخاب مي كنند و در واكنش به شكست در 
خواس��تگاري بدون ش��ناخت كافي و توجه به معيارهاي 

خويش به ازدواج ديگري تن مي دهند. 

نقش ساعات زيستي به عنوان 
يكي از اختلافات زناشويي

هر يك از ما در زندگي، ساعات زيستي خاص خود را داريم. 
هركس در س��اعاتي خاص بيش��تر تمايل به خواب، غذا 
خوردن، مطالعه، تفريح و رفتارهاي ديگري مثل مقاربت 
جنسي، عشق ورزيدن و گفت وگو دارد كه ممكن است با 
ساعت زيستي اشخاص ديگر كمي يا بسيار زياد متفاوت 
باش��د. مردي كه در س��اعات خاص تمايل به گفت وگو و 
محبت ورزيدن به ديگران دارد، ممكن است از طرف خانم 
به عنوان مردي كم محبت يا سرد و بي عاطفه ارزيابي شود. 
چه بسيار اختلافات زناشويي را مي توان ناشي از تفاوت در 
ساعات زيستي آنان دانس��ت. بايد اين اختلاف در ساعات 

زيستي در مشاوره هاي قبل از ازدواج بررسي شود. 

آيا خودتان براي ازدواج 
تصميم مي گيريد يا ديگران؟

گاهي افراد تن به ازدواج با كس��اني مي دهند كه دليل آن 
تنها فش��ارهاي والدين و اطرافيان است. افرادي كه داراي 
رفتارهاي جس��ورانه نيس��تند و به اصطلاح از افراد بله گو 
محسوب مي ش��وند، تن به ازدواج با كس��ي مي دهند كه 
هرگز به او علاقه يا گرايشي ندارند. اگر به پيشنهاد ازدواج 
نه بگويند احساس گناه ش��ديدي مي كنند. گاهي اوقات 
دوس��تان و اطرافيان براي دختر يا پس��ر، جوي را ايجاد 
مي كنند كه در س��ايه آن تصميم به ازدواج مي گيرند. اين 
جوهاي ناپايدار پس از مدتي ناپديد مي شود و افراد با تبعات 

انتخاب خود تنها مي مانند. 

ازدواج به دنبال 
حمايت هاي يكجانبه از همسر

بعضي نياز شديدي به درك نيازهاي خود از طرف همسر 
دارند. هدف اين افراد از ازدواج فقط حمايت شدن است و به 
اصطلاح عاميانه، آويزان شدن به شخصي به عنوان شوهر يا 
زن. چنين ارتباطي مي تواند براي طرف مقابل خسته كننده 

و حتي آزار دهنده باشد. 

ارزيابي پيشرفت و موفقيت همسر
برخي از افراد به طور ناهش��يار با انسان هايي كه 
موفق هستند، راحت نيستند. همواره كساني را به عنوان 
همس��ر مي خواهند كه در تمام جنبه هاي زندگي بسيار 
پايين تر از آنان باش��د تا بتوانند مدام نس��بت به همس��ر 
احساس برتري داشته باشند. اينان فكر مي كنند چنانچه 

اين نياز مرضي به خوبي ارضا شود، مي توانند اعتماد به نفس 
خود را افزايش دهند. چه بسيار اختلافات زناشويي و حتي 
طلاق هايي را شاهد هستيم كه به علت اين نياز مرضي پس 
از ارتقاي يكي از زوجين در جنبه اي از زندگي اتفاق افتاده 
است. بر عكس افراد مذكور دسته اي از افراد در پي ازدواج 
با كساني هستند كه موفق تر از آنان باشند، تا بدين وسيله 
اعتماد به نفس خود را توسط همس��ر ارتقا دهند. ازدواج 
با همس��رانِ مدالي از اين نوع ازدواج هاست. همسراني كه 
صاحب جاه و مقام هس��تند. اما مش��كل زماني است كه 
همسر مدالي نتواند در انظار ديگران انتظارات طرف مقابل 

را برآورده كند. 

علائم خطر ساز و مخرب 
در روابط زناشويي

مشكلات شديد شخصيتي  و رواني  
بيماري رواني كه توس��ط متخصصان تشخيص 
داده شده است، د ر مواردي در مش��اوره هاي قبل يا بعد از 
ازدواج آشكار مي شود كه خانم يا آقا دچار اختلالات شديد 
رواني اس��ت. براي مثال پارانوياي بس��يار قوي در يكي از 
زوج ها تشخيص داده مي ش��ود كه عامل بسيار مهمي در 
اختلافات زناشويي اس��ت. اين اختلال كه هسته مركزي 
آن را اعتماد نداشتن به ديگران و بدبيني و بددلي تشكيل 
مي دهد از عوامل مشكل س��از ج��دي در روابط با ديگران 
و زناشويي است. بددلي به همس��ر از ويژگي هاي بارز آن 
است. تصور كنيد حال و روز همسري كه روز و شب مدام 
بايد پاسخگوي ريزترين تا درشت ترين رفتار خود در مقابل 
شوهر يا زن خود باش��د. يكي از عوامل بسيار مهم طلاق و 

جدايي در روابط زناشويي به اين مسئله باز مي گردد. 

انتقادگري شديد از همسر
و ديگران 

داشتن خصوصيات وسواس��ي مي تواند انسان را به سمت 
داشتن خصيصه عيب جويي و انتقادگري شديد سوق دهد. 
افراد وسواسي داراي خصوصيت جزئي نگري هستند. افراد 
جزئي نگر همواره در روابط زناش��ويي مشكل دارند. بهتر 
است بگوييم كه افراد جزئي نگر نه تنها با همسران خود بلكه 
با خودشان نيز مشكل دارند. افراد جزئي نگر هرگز زيبايي 

در ظاهر اعمال و رفتار همسرشان را نمي بينند. 

حسادت بسيار شديد
افرادي كه داراي اين خصيصه اند همواره از نكات 
مثبت خود و زندگي زناشويي خويش چشمپوشي مي كنند. 
دائماً در حال مقايس��ه زندگي خود با ديگران هس��تند و 
نمي توانند كس��ي را در موقعيت بهتر از خود ببينند. اين 
خصيصه همواره به داخل روابط زناشويي كشيده مي شود، 
به طوري كه فرد، توان ديدن پيش��رفت ها و موفقيت هاي 

همسر خود را ندارد. 

شخصيت سرد و غير حساس
اين دسته جزو افرادي هس��تند كه به قول عامه 
مردم اگر دنيا را آب بب��رد، آنها را خواب مي برد. در زندگي 
با اين گونه افراد، تنها كس��اني مي توانند رضايت داش��ته 
باشند كه مانند آنان خونسرد و بي خيال باشند. اين ويژگي 
شخصيتي مي تواند در روابط جنسي آشكار شود و رابطه 
جنسي را براي زوج يا زوجه بس��يار غير جذاب وكم لذت 

كند. 

افراد غير منعط�ف و داراي جمود 
شناختي و رفتاري

يكي از مهارت هاي حل مسئله، داشتن انعطاف در شناخت 
و رفتار است. افراد داراي جمود ش��ناختي نمي توانند در 
زندگي زناشويي، جنبه هاي گوناگون را در نظر بگيرند. به 
همين جهت همواره يك راه حل را در پيش مي گيرند كه 

اغلب به بن بست مي رسد. 

خُلق و هيجان ناپايدار
خُلق و رفت��ار چنين افرادي براي همسرانش��ان 
قابل پيش بيني نيست. مثلًا خانمي كه بر اساس تمايلات 
شوهرش به آرايش وضع ظاهر خود مي پردازد و سعي دارد 
براي اوقات حضور همس��رش، لحظه زيبايي را بيافريند، 
ناگهان با عكس العملي غير قابل پيش بيني از جانب شوهرش 
مواجه مي شود. براي مثال بي اعتنايي همسر. تكرار چنين 
عكس العمل هايي مي تواند كاهش تحرك و شادكامي در 
زندگي زناش��ويي و كاهش ميزان تفاهم و اميد به زندگي 

مشترك را به دنبال داشته باشد. 

داشتن ديد منفي به زندگي 
افرادي كه در كل نسبت به زندگي نگرش منفي 
دارند از حداقل سرزندگي دور هستند. اين افراد در ارتباطات 
زناش��ويي همواره موضع افراد ش��اكي را دارن��د. مي توان 

جملاتي مانند موارد زير را از اينها شنيد:
-  به همسرم محبت كنم كه چه شود؟

-  چه اتفاقي مي افتد اگر انتظارات همسرم را برآورده 
كنم؟

براي نمونه مردي به رغم داش��تن تمكن مالي بسيار بالا 
در مقابل انتظارات همس��ر و فرزندان براي تغيير مسكن 
كه بسيار نامناس��ب بود مخالفت مي كرد و اعتقاد داشت 
كه براي دو س��ه روز دنيا نبايد خود را به مشكل انداخت و 

مسكن را عوض كرد. 

عوامل مهم تهديد كننده 
روابط زناشويي در ايران

مش��كلات جدي در رابطه با خانواده هاي اصل��ي: در ايران 
بسياري از اختلافات زناش��ويي نتيجه دخالت هاي نابجا و 
غير منطقي خانواده هاي اصلي در روابط زناشويي زوجين 
است. تمايز خود از ديگري موضوعي است كه بايد در رابطه با 
والدين و فرزندان جدي گرفته شود. در مواردي هم مشاهده 
مي ش��ود كه فرزندان به تمايز خود از ديگري نرسيده اند. 
اين تمايز به معناي قطع رابطه نيست، بلكه بدين معناست 
كه والدين و فرزندان ضمن حفظ حس اس��تقلال خويش 
و احترام به حريم هاي خصوص��ي يكديگر همچنان به هم 
محبت كنند و در عين دوست داشتن يكديگر اجازه دخالت 
به حريم هاي خصوصي و زناشويي را ندهند. احترام به پدر و 
مادر يا پرستش آنها: در پرستش نوعي اطاعت محض و بدون 
چون و چرا وجود دارد. ما حق پرستش كسي به غير از خدا را 
نداريم، حتي اگر فرد مورد نظر پدر و مادر مان باشد. دختران 
يا پسران با تمايز ضعيف خود از والدين نمي توانند شوهران 
و زنان مناسبي براي يكديگر باشند. اينها در روابط زناشويي 
حرف خود را نمي زنند. هرچه به زبان مي آورند عينا نظرات 
والدينشان است. اينگونه زوج ها فقط به خاطر تأمين نظر 
والدين خود ازدواج مي كنند و طلاق مي دهند يا مي گيرند. 
ازدواج فرزندان طلاق و خانواده هاي دچار مش��كل:  يكي 
از عوامل مشكل س��از در زمينه ازدواج به وضعيت خانواده 
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زوجين باز مي گردد. دختر يا پس��ري ك��ه حاصل خانواده 
طلاق هس��تند زمينه هاي خطر را بالقوه ب��ا خود به داخل 
روابط زناش��ويي حمل مي كنند يا خانواده هايي كه مدام 
دركشمكش به س��ر مي برند، نمي توانند فرزنداني پرورش 
دهند كه روابط زناشويي آينده ش��ان بدون مشكل باشد. 
زماني كه همسران ما نتوانند حداقلي از التيام براي زخم هاي 
دوره كودكي را براي ما فراهم كنند، اختلافات زناش��ويي 
و رضايت نداش��تن از رابطه زناش��ويي گريزناپذير خواهد 
بود. از كس��اني كه در خانواده هاي پرتشنج و پركشمكش 
زندگي مي كنند، انتظار مي رود كه زخم ها و حتي دمل هاي 
چركيني داشته باشند كه با خود به ازدواج بياورند. از طرفي 
بايد توجه داشته باشيم كه والدين ما مانند مدل هايي عمل 
مي كنند كه سعي داريم آگاهانه يا ناآگاهانه رفتار آنان را در 
زندگي زناشويي مان تقليد كنيم. در خانواده هاي پدر سالار 
يا برعكس مادرسالار افراد سعي دارند اين نظام سالاري را در 
زندگي زناشويي خود هم تكرار كنند. مشكلات در روابط با 
ديگران:  افرادي كه فاقد مهارت هاي لازم اجتماعي هستند 
و از انزواي اجتماعي و كمبود دوستان رنج مي برند همواره 
پس از ازدواج در روابط زناشويي مشكلاتي ايجاد مي كنند. 
مثلًا س��عي مي كنند از رفت و آمدها اجتناب كنند كه اين 
خصيصه مي تواند باعث اختلاف جدي ميان زن و ش��وهر 
شود. تاريخچه اي از عدم ثبات شغلي: درجامعه ايران اين 
مشكل بيشتر در رابطه با مردان صادق است زيرا مسئوليت 
تأمين مالي خانواده به عهده مردان است. مرداني كه داراي 
س��وابقي از عدم ثبات در اشتغال هستند، اغلب ديده شده 
است كه نوعي مسئوليت گريزي در قبال مسائل و مشكلات 
زندگي نشان مي دهند. يكي از شكايات اصلي خانواده هاي 

آنان همين نداشتن احساس مسئوليت است. 

عوامل زمينه ساز 
براي ازدواج سالم

سن ازدواج: ازدواج در سنين پايين يا بسيار بالا مي تواند 
آسيب زا و خطرآفرين باشد. سطح بلوغ و پختگي زوجين: 
در بسياري موارد، شاهد ازدواج كودكي با فردي پخته يا 
كودكان با يكديگريم. چه بسيار زوج هايي كه بالاي 25 
سال هستند، ولي هنوز به رش��د فكري و هيجاني لازم 
نرسيده اند. زمان ازدواج: ممكن است افراد در حال سپري 
كردن مأموريت و تحصيل باشند و زمان مناسبي را براي 

ازدواج انتخاب نكرده باشند. خانم يا آقايي كه اضطراب 
گذران��دن واحده��ا و فعاليت هاي آموزش��ي مربوط به 
تحصيلات دانشگاهي خود را دارد، شايد در انجام وظايف 
مربوط به زناش��ويي خود بازماند. آمادگ��ي براي رابطه 
جنسي كامل و انحصاري: مواردي مشاهده مي شود كه 
پسر و دختري ازدواج مي كنند در حالي كه هنوز آمادگي 
لازم براي فعاليت ها و روابط جنسي كامل را ندارند. هنوز 
ذهن آنان آماده پذيرش چنين رابطه اي نيست. لذا زن و 
شوهر كاملًا قادر نيستند خود را در اختيار طرف مقابل 
بگذارند. ميزان آزادي و رهاي��ي هيجاني از والدين: عدم 
وابستگي هاي هيجاني و عاطفي نسبت به خانواده هاي 
اصلي از موارد بسيار مهم در روابط زناشويي است. سطح 
تحصيلات زوجين و مي��زان آرزوهاي ش��غلي و درجه 
رضايت آنها از شغل: تحقيقات نش��ان مي دهد رضايت 
شغلي از عوامل بسيار مهم پيش بيني كننده بر رضامندي 
زناش��ويي اس��ت. همچنين ميزان تحصيلات زوجين و 
هماهنگي و توازن در اين معيار بسيار مهم است. در اكثر 
موارد ديده شده است زن و ش��وهري كه از لحاظ سطح 
تحصيلات تفاوت بس��يار زيادي دارند، همواره از رابطه 
زناشويي خود رنج مي برند. xتأثير الگوهاي شناختي بر 
روابط زناشويي: يكي از عوامل مشكل زا ميان زوجين به 
نحوه شناخت حاكم در ذهن زن و شوهر بر مي گردد. با 
اصلاح تحريفات شناختي مي توان بسياري از اختلافات 
ميان زوجين را با روش��ي س��الم مديريت كرد و كاهش 
داد. به طوري كه زن و ش��وهر همواره توس��ط الگوهاي 
خاصي درباره رفتارهاي خود و يكديگر قضاوت و ارزيابي 
مي كنند. براي مثال خانمي در قبال دير آمدن شوهرش 
به خانه چنين اظهار نظر مي كند: »او هميشه دير مي آيد، 
در هر موقعيتي همين طور است. فقط براي آمدن به خانه 
اينطور رفتار نمي كند و در قرار هاي ديگر نيز چنين است. 
اصلًا مرد بي ملاحظه و وظيفه نشناس��ي است.« عده اي 
از زوج درمانگران اعتقاد دارند كه مش��كلات زناش��ويي 
زماني ايجاد مي شود كه زن و شوهر براي توجيه و تبيين 
رفتارهاي خود و ديگري، اسِ��نادهاي افسرده وار به كار 
مي برند. در حقيقت افسردگي را عامل اساسي در ايجاد 
مشكلات و اختلافات زناش��ويي مي دانند. افراد افسرده 
نكته هاي منفي درباره خود و ديگران را كليت مي بخشند 
و در همه موارد آن را مي بينند. موارد منفي را درباره خود و 

ديگري هميشگي مي دانند و خود و ديگري را كاملاً مقصر 
مي دانند و بالعكس نكات مثبت خود و ديگري را موردي 
و موقتي مي بينند و خود را عامل و باعث آن نكته مثبت 

نمي دانند بلكه آن را به عوامل بيروني نسبت مي دهند. 

سندرم ليوان هاي سرپر
زماني كه به مراجعان گفته مي ش��ود كه آقا يا 
خانم! شما كمال طلب هستيد، همواره از آنها مي شنويم 
كه آيا كمال طلبي بد است؟! كمال طلبي بد نيست، بلكه 
تماميت خواهي مضر است. به طور مثال فرض كنيد كه 
از شما خواسته مي شود تا يك ديگ  آش بپزيد. مواد لازم 
براي اين آش ش��امل نخود، لوبيا، عدس، روغن، رشته، 
سبزي، آرد، پياز، كشك، نمك، فلفل و زردچوبه است. 
شما پيمانه خاص براي خودتان داريد و آن يك كاسه سه 
ليتري است. اگر شما فردي تماميت خواه باشيد، ممكن 
است برای تهيه  آش چنين عمل كنيد: يك كاسه لوبيا، 
يك كاسه عدس، يك كاس��ه آرد، يك كاسه رشته، يك 
كاسه نمك، يك كاسه فلفل، يك كاسه پياز و زردچوبه. 
اما اين تركيب،  آش نخواهد ش��د. ملغمه اي خواهد بود 
كه به علت طعم بد آن حتي خودتان توان چشيدن يك 
قاشق از آن را نخواهيد داشت، چون شما خواستيد تمام 
پيمانه ها را سر پر، تام و تمام بگيريد. زندگي ما نيز چنين 
است. ما نمي توانيم در تمام موارد و موضوعات مختلف 
زندگي، ليوان ها يا پيمانه هايمان را سَ��رپُر و تام و تمام 
بگيريم، در غير اين صورت زندگي را براي خود و ديگران 
رنج آور مي كنيم. زن تماميت خواه به شدت اصرار دارد 
كه شوهرش در تمام موارد زندگي براي وي سنگ تمام 
بگذارد و تمام ليوان هاي زندگي برايش سَرپرُ باشد. حد 
تام و تمام مسائل جنسى، محبت، عاطفه، حمايت مالي، 
وقت گذاشتن در خانه، احترام در مقابل ديگران، رعايت 
موازين اخلاقي، جذابيت، فعال بودن در خانه و بيرون و 
اگر يك بار اين ليوان ها درصدي كم ش��د اين شوهر از 
چشم اين خانم افتاده است. چه بسيار طلاق هايي كه به 
واسطه خصيصه تماميت خواهي اتفاق افتاده است. افراد 
تماميت خواه با افراد وسواسي در يك محور قرار دارند. 
زوجين داراي اين خصيصه مرضي همواره از كلمات بايد 

و نبايد و داراي الزام و اجبار استفاده مي كنند.
كارشناس ارشد روانشناسي   
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پروژه ه��اي آموزش��ي و تحقيقاتي كنت��رل جمعيت در 
ايران در سال 1371 نمونه هايي از اين كمك هاست. اين 
كمك ها حتي با وجود اطمينان از كاهش جمعيت ايران 
ادامه مي يابد. نمونه اش كم��ك 86 ميليون دلاري بانك 
جهاني براي بهبود اجراي تنظيم خانواده در ايران در سال 
1379است، در حالي كه اين سال نرخ باروري در كشور 
از حد جايگزيني هم كمتر و ايران وارد فاز نخست بحران 

جمعيت شده بود. 

چراي�ي سياس�ت هاي جمعيتي 
غرب در كشورهاي مسلمان 

اما چرا غرب كاهش جمعيت در كشورهاي جهان سوم و 
در حال توسعه و به خصوص كشورهاي مسلمان را دنبال 
مي كند؟  پاسخ اين سؤال را شايد بتوان در بخشي از مقاله  
رابرت واكر كه در آن براساس اطلاعات مجله  »سياست 
خارجي امريكا« و مؤسس��ه  »صندوق صلح« به تحليل 
آمار جمعيت كش��ورهاي مختلف پرداخته اس��ت، پيدا 
كرد.  وي با اشاره به جمعيت 810 ميليوني 20 كشور كه 
عمدتاً  در آفريقا و خاورميانه متمركز هستند و طبق آمار 
سازمان ملل پيش بيني مي شود ظرف مدت 37 سال اين 
ميزان دو برابر شود، مي افزايد: »اگر رشد جمعيت در اين 
كشورها مهار نشود، اين ميزان در 2050 به يك ميليارد و 
7 ميليون نفر خواهد رسيد و اين بدان معناست كه سهم 
جمعيتي اين كشورها از 11 درصد فعلي به 18 درصد در 
2050 خواهد رسيد. از سوي ديگر حجم  نسبي  جمعيت  
كشورهاي  سرمايه داري  سير نزولي  داشته  است  تا جايي  
كه  تعداد جمعيت  اين  كشورها )كشورهاي  اروپاي  غربي  
و ايالات  متحده  امريكا و كان��ادا( 16/8 درصد از جمعيت  
جهان  را تش��كيل  مي دهد و در س��ال  1368 اين  نسبت  
به  12/1 درصد كاهش  يافت  و اين  س��ير نزولي  به خاطر 

فروپاشي  خانواده  در جوامع  غربي  همچنان  ادامه  دارد. 
 افزايش جمعيت در كشورهاي كمتر توسعه يافته با منابع 
غني منجر به افزايش مصرف اين منابع در راستاي تأمين 
رفاه و معيشت مردم آن كش��ورها شده است و در نتيجه 
نفت و ديگر منابع ب��ا افزايش قيم��ت و در واقع كاهش 
دسترسي غرب و امريكا مواجه مي شوند و منافع اقتصادي 
آنها را به خط مي اندازد.«  ساموئل هانتينگتون در بخشي 
از مصاحبه  خ��ود، درباره  تمدن اس��لام و چين و چالش 
آنها با تمدن غرب، با اشاره به نقش روزافزون مسلمانان، 
مي گويد: »تمدن اس��لام تمدني اس��ت كه چالش آن تا 
حدودي متفاوت از ديگر چالش هاست، چراكه اين تمدن 
اساساً ريشه در نوعي پويايي جمعيت دارد. رشد بالاي زاد 
و ولد كه در اكثر كشورهاي اسلامي شاهد آن هستيم، اين 
چالش را متفاوت كرده اس��ت. امروزه بيش از 20 درصد 
جمعيت جهان اس��لام را جوانان 15 تا 25ساله تشكيل 

داده اند.« )گاردنر، 1386، ص 296(
 از همي��ن روي، پس از بررس��ي هاي مختل��ف در قالب 
پروژه هاي متعددي كه در امريكا و كش��ورهاي اروپايي 
روي رش��د جمعيت در كشورهاي مس��لمان و در حال 
توسعه و تأثير آن در معادلات سياسي و اقتصادي جهان و 
جابه جايي احتمالي قدرت انجام گرديد و تخمين زده شد 
كه جمعيت اين كشور ها تا سال 1999 به 5 ميليارد نفر 
افزايش پيدا مي كند، روز 11 جولاي 1989 روز جهاني 
جمعيت و سياست هاي تنظيم خانواده، در لواي اقدامات 
بشردوستانه و سلامت، توسط دفتر برنامه  توسعه  سازمان 

ملل متحد تعيين شد.  

زبيگنيو برژينسكي مشاور سابق امنيت ملي امريكا در مصاحبه اي با روز نامه وال استريت ژورنال در 

    زهرا  
چيذري

مارس 2009 مي گويد: »از فكر كردن به حمله پيشدستانه عليه تأسيسات هسته اي ايران اجتناب كنيد 
و گفت و گو ها با تهران را حفظ كنيد، بالاتر از همه بازي طولاني مدت��ي را انجام دهيد، چون زمان و 
آمارهاي جمعيتي و تغيير نسل در ايران به نفع رژيم كنوني نيست. روند فعلي جمعيت در ايران كمك 

قابل توجهي به ما براي مقابله با ايران خواهد كرد.« 
 با نگاهي به شيب تند كاهش جمعيت كشورمان و كاهش شاخص نرخ باروري از 6/4 در سال 65 به 1/6 در سال 90 مي توان 
بهتر مفهوم سخنان اين سياستمدار كهنه كار امريكايي را درك كرد. محاسبات آماري و پيش بيني هاي آينده جمعيت تأكيد 
مي كند جامعه اي كه نرخ باروري در آن كمتر از 2/1 و زير حد جانشيني باشد اگر براي تغيير نرخ رشد جمعيتش فكري نكند، 
در طول زمان نرخ رشد جمعيت به سمت صفر يا حتي منفي مي رود. اين چالشي است كه امروز گريبان برخي از كشورهاي 
جهان را گرفته است و با تمام تدابيري كه براي تغيير تركيب جمعيتي شان به كار مي گيرند هنوز نتوانسته اند از اين چاله 
خارج شوند. كشور ما اما درست در شرايطي سال 72 كاهش جمعيت و تنظيم خانواده را در قالب يك قانون در مجلس شوراي 
اسلامي تصويب كرد كه به دليل تغيير سبك زندگي مردم در سايه سياستگذاري هاي دولت سازندگي، جامعه خود به خود 
به سمت و سوي كاهش زاد و ولد پيش مي رفت. كشور ما تنها ظرف يك دهه دو سوم از نرخ باروري خود را از دست داد. دكتر 
نيكولاس ابرشتات، از محققان انستيتو انترپرايز امريكا در اين باره مي  گويد: »كاهش نرخ باروري در ايران يكي از سريع ترين 

و چشمگيرترين آمارهاي كاهش باروري در تاريخ بشر بوده است.« 

جايزه جمعيت ملل متحد سهم ايران شد 
 با وجود اين اما تصويب و اجراي سختگيرانه قانون تنظيم خانواده و محدوديت هايي نظير قطع بيمه فرزند چهارم 
در كنار كار فرهنگي گس��ترده براي ايجاد تفكر » فرزند كمتر زندگي بهتر«  در نهايت منجر به اين شد تا به جاي آنكه در 
سال 90 به هدف گذاري برنامه تنظيم خانواده براي دستيابي به نرخ باروري 2/1 برسيم 
19 سال زودتر به اين نرخ دست يابيم و در س��ال 90 نرخ باروري به 1/6 برسد. اين امر 
موجب شد تا سازمان ملل جايزه جمعيت را درسال 1999 به دكتر عليرضا مرندي، وزير 
بهداشت دولت پنجم بدهد چراكه وي موفق شده بود سياست هاي جمعيتي ملل متحد 
را در كشورمان فراتر از انتظار اجرايي كند. با اجراي اين سياست ها در كشور، ايراني كه با 
افزايش جمعيت يكي از مؤلفه هاي ديگر قدرت را در دست مي گرفت در سال هاي آينده 
به كشور پير و آسيب پذير مبدل مي شد، اما سياست هاي غرب براي كاهش جمعيت ايران 
به جايزه جمعيت سازمان ملل متحد محدود نبود. با اجراي برنامه تنظيم خانواده حتي بحث عقيم سازي وارد شبكه بهداشت و 

درمان كشور شد تا جايي كه عمل وازكتومي براي عقيم سازي مردان در مراكز درماني به صورت رايگان انجام مي شد. 

برنامه سازمان هاي جهاني براي كاهش جمعيت 
يكي از برنامه هايي كه سازمان بهداشت جهاني به شدت اجراي آن را در كشورهاي مختلف پيگيري مي كند و براي 
تحقق آن در كشورهاي جهان سوم و در حال توسعه از هيچ كمكي مضايقه نمي كند بحث كنترل مواليد و كاهش جمعيت 

است. براي ريشه يابي اين ماجرا بد نيست به تاريخچه سازمان هاي بين المللي با موضوع جمعيت نگاهي بيندازيم. 
 )Reimert Thorolf Ravenholt(اداره جمعيت در آژانس توسعه بين المللي امريكا در سال 1966، دكتر رونهولت
رياست آن را به عهده گرفت و تا سال 1979 در اين پست باقي ماند. اين اداره توانست با صرف ميلياردها دلار يك امپراطوري 
قدرتمند جهاني براي شبكه يكپارچه برنامه هاي كنترل جمعيت جهان ايجاد كند و به وجود آمدن انسان هايي را كه نظام 
امريكا »نامطلوب« توصيف مي كرد، متوقف س��ازد. به بيان ديگر غرب كه خود با بحران جمعيت مواجه شده بود، به فكر 
مديريت جمعيت دنيا افتاد و در همين  راستا نرم افزار و سخت افزار مورد نياز را نيز توليد كرد. به عنوان نمونه رابرت مك نامارا 
كه هفت س��ال وزير جنگ امريكا بود، پس از جنايات گسترده اش در جنگ ويتنام، به 
مدت 13 سال رئيس بانك جهاني شد. اين فرد كه كتابي به نام بمب ساعتي جمعيت را 
نوشته، در مدت مسئوليتش در بانك جهاني، دادن وام به كشورهاي غيرغربي را مشروط 
به كنترل جمعيت كرد. پس اين روند پس از وي نيز ادامه پيدا كرد. در كشور ما نيز دولت 
پنجم و ششم براي اين كه بتوانند وام هاي بين المللي بگيرند، ناچار بودند كه به سياست 
تعديل اقتصادي كه نسخه بانك جهاني و صندوق بين المللي پول براي اقتصاد ايران بود، 
عمل كنند. در كنار اين كمك هاي مستقيم متعددي از سوي نهادهاي بين المللي براي 

اجراي پروژه تنظيم خانواده در ايران در اختيار دولت قرار گرفت. 
اعطاي 4 ميليون دلار كمك براي كنترل جمعيت در سال 1371، مبلغ150 ميليون دلار مساعدت يونسكو و سازمان ملل 
در امر كنترل جمعيت در روستاهاي ايران در سال 1368،  مصوبه كمك 10 ميليون دلاري صندوق جمعيت ملل متحد براي 
ايران در ژنو )در چارچوب اين طرح وسايل پيشگيري از بارداري در اختيار وزارت بهداشت ايران قرار گرفته است( ،  وام 150 
ميليون دلاري صندوق جمعيت ملل متحد براي تنظيم خانواده در ايران در سال 1372 و انتخاب ايران براي آموزش كنترل 
جمعيت كشورهاي آس��ياي ميانه، افزايش صددرصدي بودجه كنترل جمعيت و تنظيم خانواده وزارت بهداشت در سال 
1371 كه با توجه به مساعدت هاي بين المللي صورت گرفت، قرار گرفتن كمك 1/8 ميليون دلاري به ايران در محورهاي 
برنامه پنج ساله يونيسف در سال 1372، سرمايه گذاري 4 ميليون دلاري صندوق جمعيت سازمان ملل متحد براي انجام 

رشوه به ایران براي نابودي نسل!
ما و غرب
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مي گويند 40 س��ال قبل، تنها پنج فروشگاه در اينجا 
بوده و عمدتاً كارشان عمده فروش��ي لوازم خانگي به 
شهرستان ها بوده، اما حال اين گونه شاخه زده و بال 
و پر گسترانده است. حال و هواي بازار است و خريد و 
چك و چانه زدن بر سر قيمت ها و از خريدار اصرار و از 

فروشنده انكار. 
اگرچه با گش��تي كوت��اه مي توان ديد ك��ه قيمت ها 
آنچنان متفاوت از قيمت مراكز و فروشگاه هاي ديگر 
مناطق نيست، اما از شواهد پيداست كه طمع جنس 
ارزان بسياري را به اينجا كشانده است. انواع و اقسام 
برندها چشمك مي زنند و وسوسه خريد به جان آدم 

مي اندازند. 
امين حضور مأمني شده است براي دختران جوان و 
مادراني كه در دل، آشوب و اشتياق فرستادن دختر به 
خانه بخت دارند. در دريايي از صحبت هاي نجواگونه 
و گاه بي محابا جاري مي ش��وم. ازدحامش آزاردهنده 
اس��ت همچون ازدحام عيدانه بازارها و هجمه مردم 

براي خريد و نو شدن. 
با كمي تفاوت كه اينج��ا تنها ابزاري براي نو ش��دن 
نيست و عمدتاً براي ساختن خانه و زندگي است و از 
پايه چيدن خانه نوعروسان. از هر قشر و طبقه و تفكري 
مشتري يافت مي شود كه براي يافتن كالايي ارزان تر 
يا سرگردان نشدن و جمع خاطر، زحمت راه به خود 

داده اند و گاه از ديگر شهر ها خود را به اينجا رسانده اند 
تا به مقصود برسند. 

40 ميليون تومان براي جهيزيه 
نيمه تمام

سبزگونه است و خوش خنده، چند ماهي است كه پاي 
سفره عقد نشسته و دل در گرو يار بسته است. خواهر و 
مادرش همراهي اش مي كنند و براي خريد جهيزيه از 
كرج راهي بازار شده اند. لختي درنگ مي كنند و براي 

استراحت گوشه اي مي نشينند. 
از رسم و رسومات شهرشان مي گويد. اصالتاً اردستاني 
هس��تند اما به رس��م آنان به خريد نيامده اند؛ چراكه 
اردس��تاني ها خرج عروسي شان سرس��ام آور است و 
دردسرساز. مي گويد خريد تلويزيون و فرش را داماد 
تقبل كرده است و مابقي را خودش. تمام سعي اش را 
مي كند كه هر چيزي نگيرد و تنها ضروريات را تهيه 
كند؛ چراكه اجاره نش��ين اس��ت و ترس دارد از كول 
كردن سال به سال اسباب و اثاثيه اي كه ممكن است 
هر 10 س��ال يك بار نيز به كار نياي��د. از فرايند تهيه 
فهرست جهيزيه اش مي گويد و ساده ترين راه را سرچ 
اينترنتي مي خواند. مي گويد از حق نگذريم اگر كمي 
منطقي باش��يم مي توان از بين ليست بلندبالايي كه 
اينترنت مي دهد وسايل ضروري را انتخاب كرد و كمي 

از واويلاي »چه بخرم، چه نخرم« كاست. 
از قيمت ها نالان اس��ت و ك��م مانده مرا ب��ه جرم بالا 
بودن قيمت ها و انگش��ت بر دهان ماندنشان تحويل 
تعزيرات يا كلانتري بدهد. مي گويد يك ماه است به 
خيال خود هر روز به اندازه خريد پنج قلم جنس از پدر 
پول مي گيرد و تنها با دو قلم جنس و لب هايي آويزان 
به خانه باز مي گردد و اين روند هر روز و هر روز تكرار 
مي شود. قبل از ش��روع به خريد با وسواس مارك ها و 
برندها را از اين و آن پرس   جو مي كرده و تجربه افراد 
خانه دار را ارج مي گذاش��ته اس��ت، اما با اين اوضاع و 
دغدغه تحميل بار روي دوش پ��در، كمي انعطاف به 
خرج داده و تن به خريد معمولي ترين اجناس و برندها 

داده است. 
هزينه معمولي ترين جهيزيه را 18-15 ميليون تومان 
برآورد مي كن��د و مي گويد تا به ح��ال نزديك به 40 
ميليون جهيزيه تهيه كرده اما هنوز ته ليست چيزهايي 
براي خريد مانده است. در بين حرف ها و درددل هايش 
پرده از جرياني برمي دارد كه جاي تأمل دارد. متحير 
است كه بيكاري به مردم چقدر فشار آورده است. مرا 
به جست وجويي در اينترنت و كليدواژه هايي همچون 
»مشاوره خريد جهيزيه« ترغيب مي كند تا برسم به 
افرادي كه جايي مجازي راه انداخته اند و در قبال خريد 
جهيزيه عروس و حتي چيدن وسايل در منزل عروس 

 در ایل  ما  
جهیزیه 100 میلیوني 

  معمولي  است!

گشتي در بازار امين حضور، ميان آدم هايي كه 
محل�ه اي قديم�ي در قلب تهران. ش�لوغ آشيانه زوج هاي جوان را جمع مي كنند

است و پر رفت و آمد. تا چشم كار مي كند، 
فروش�گاه اس�ت و لب به لب لوازم خانگي. صبح يك روز پاييزي 
بعد از باران اس�ت و هواي دل انگيز گاهي از لابه لاي ازدحام به سر 
و صورت مي خورد و نفس�ي مي كش�يم. اينجا محل�ه امين حضور 
اس�ت؛ جايي كه جهيزيه فروش ه�ا و خري�داران جهيزيه به هم 
مي رس�ند.  امروز اينجا آمده ام تا در اين بورس كالا گشتي بزنم و 
با آدم هايي روبه رو ش�وم كه مي خواهند آشيانه ش�ان را بسازند، 
آنها آمده اند ت�ا پازل هاي اي�ن آش�يانه را از اينجا جم�ع كنند و 
كنار ه�م بچينند؛ آدم هاي�ي كه قرار اس�ت كودكان ف�رداي اين 
جامع�ه را به دني�ا بياورند، ب�ه زودي ي�ا در آينده اي نس�بتاً دور.

ياسمن بلوردي

زير پوست شهر



81
 | روزنامه جوان |  ويژه نامه جمعيت | 

هزينه هايي سرسام آور از خانواده ها مي گيرند و آب از 
آب هم تكان نمي خورد. مي گويد دس��تمزد كار اين 
افراد متناسب با ميزان خريد جهيزيه است، هر چقدر 

جهيزيه گران تر باشد دستمزدشان بيشتر مي شود. 
ناخواسته گذري به خانه و پول پيش خانه اش مي زند 
و از هزينه هايي صحبت مي كند كه فاكتور گرفته اند 
تا بتوانند زودتر سر خانه و زندگي شان بروند. از آينه و 
شمعدان و عروسي و بريز بپاش آنچناني مي گويد كه 
ناديده گرفته اند تا سالي ديگر در وهم و خيال عروسي 
مجلل دوران نامزدي خ��ود را گرفتار نكنند و حرف و 

حديث ها خاتمه يابد. 

ازدواج مي كنم 
چون  فوق ليسانس به كار نيامد

يك ربع ق��رن عمر كرده اس��ت و ش��يطنت خاصي 
در چش��مانش م��وج مي زن��د. به ش��وخي مي گويد 
فوق ليس��انس به كارش نيامده و تصمي��م به ازدواج 
گرفته اس��ت؛ ازدواجي س��نتي و فاميلي. داماد پسر 
دخترخاله مادرش است و شاغل در شركتي خصوصي. 
با م��ادر و خواهرش و گاه مادرش��وهرش براي خريد 
به ب��ازار مي آيد و خ��دا مي داند چه ش��يطنت ها كه 
در اين بين نمي كند. به هر چي��زي فكر مي كند جز 
خريد جهيزيه. مي گويد جهيزيه دغدغه من نيست و 
بزرگ ترها بارش را به دوش مي كشند و تنها براي به 
دس��ت آوردن دل مادر با آنان همراه مي شود و دل به 

شلوغي بازار مي زند. 
همراهانش را در انتخاب وسايل آزاد گذاشته و تأكيد 
كرده اس��ت فقط ضروريات را بخرن��د و در اين بين 
گاه با مادرش درگير مي ش��ود و او را از حرف مردم و 
چشم و همچشمي بيم مي دهد كه مبادا در اين بازي 
گرفتار شود. مادر اما كار خودش را مي كند و او را بچه 
مي داند و نادان! دخترش را آگاه مي سازد از شنيده ها 
و تجربيات گذشته اش اما او كماكان گوشش را بسته 
است و زير بار نمي رود. مي گويد يك خانه 45 متري 
مگر چقدر گنجايش دارد. قرار اس��ت ما در پشت بام 
بخوابيم يا در جلوي در چادر بزني��م كه مبادا خاطر 
خطير مردم رنجيده شود و دهان به غيبت و ايرادگيري 

از حجم و تعداد وسايل ما وا كنند!
درگيري لفظي شان ادامه دارد و هيچ كدام از طرفين 

حاضر به كوتاه آمدن نيس��تند. عروس خانم فقط بر 
درجه انرژي و ميزان مصرف آب و برق وس��ايل برقي 
تأكيد و اصرار دارد كه وس��ايل غيرض��روري را بعد از 

ازدواج هم مي توان خريد. 

جهيزيه 100 ميليوني
يك جهيزيه معمولي است

با هرچه ش��وخي داش��ته باش��د با مارك و برند 
ندارد. برندباز اس��ت و به قولي هرچه مارك كالا 
پرآوازه تر بهتر. بعد از يك سال و اندي عقد ماندن 
مي خواهند پايان ش��هريور مراسم عروسي شان 
را برگزار كنند. مي گويد به جز سيس��تم صوتي و 
فرش كه طبق توافق، داماد تقبل كرده است مابقي 
جهيزيه را خودش��ان تهيه مي كنن��د. از جهزيه 
100 ميليوني صحبت مي كن��د و اينكه در ايل و 
خاندانشان 100 ميليون جهيزيه بسيار معمولي 
محسوب مي شود. مي گويد قبل از خريد ليستي 
اينترنتي تهي��ه كرده اس��ت و آن را يك جوك و 

شوخي اينترنتي تلقي مي كند. 
بالغ بر 300 قلم كالا در ليس��ت وجود دارد كه با تمام 
حساسيت هايش براي از قلم نيفتادن حتي كوچك ترين 
وسيله اي حداقل 100 كالاي ليست را چرت و اضافي 
مي داند. طي سه روز وسايل به اصطلاح كوچك مانند 
س��رويس چيني و بلوريجاتش را از شوش تهيه كرده 
و به جنگ خريد وس��ايل پرهزينه اي مانند يخچال و 
تلويزيون آمده است. رنگ وس��ايل را متناسب با ست 
آشپزخانه انتخاب مي كند، اما مارك و برندها را براساس 
ش��هرت و آوازه اش. مي گويد يخچالش بايد امريكايي 
باشد و لباسشويي اش كره اي. مبلمانش را سفارش داده 
چون مبلمان آماده بازار را مناسب و باكيفيت نمي داند. 
در پي آخرين مدل هاي موجود در بازار مي گردد و ابايي 
از هزينه ها ندارد. خانواده اش را فرهنگي مي خواند اما 
فرهنگ چشم و همچشمي را بر تمام فرهنگ ها غالب 

مي داند و در پي بهترين هاست. 

بعضي ها نمي خواهند 
از قافله برندها عقب بمانند

نيمي از روز گذشته است و فرصتي براي گفت وگوي 
بيشتر نيس��ت. به ناگزير نگاهم را مي چرخانم در پي 

فروش��نده اي كه اهل گپ و گفت باشد و چند سوال 
كوتاهم را پاس��خگو. جوان اس��ت و 35-34 ساله به 

نظر مي رسد. 
لوازم خانگي را ش��غل خانوادگي اش مي داند و هفت 
سالي است در اين بازار كس��ب روزي مي كند. بازار را 
راكد مي خواند و چشم اميد از توافق ها و گشايش در 

قيمت ها و رونق بازار بريده است. 
از زياد بودن عرضه ل��وازم خانگي و تقاضاي كم و به 
تبع آن تعطيلي كارخانه ها خب��ر مي دهد و ضرري 
كه گاه تقب��ل مي كند تا حداقل اجناس ش��ان را با 
همان قيمت خريد به فروش برسانند و دل به آينده 
و تغييرات مثبتي خوش كنند كه شايد روزي از راه 
برسد. از تعدد برندها و زياد ش��دن دست در توليد 
گلايه دارد. از فروشگاه هاي عمده فروش بازار است 
و مش��تري اول و آخرشان فروش��ندگان و بازاريان 

شهرستاني است. 
از تفاوت حساس��يت ها و نگرش ها مي گويد و اينكه 
برخلاف تهران، مردم شهرس��تان اجن��اس ايراني را 
بهتر مي خرند و علتش را تفاوت س��طح درآمدها در 
تهران و شهرس��تان ها مي داند. در اين ب��ازار راكد از 
فروش نسبي  LED راضي اس��ت و مي گويد مردم 
در هر ش��رايطي در پي حفظ ظاهر هستند و ترجيح 
مي دهند به جاي هزينه كردن براي وس��ايلي مانند 
يخچال و لباسش��ويي كه در كنج آش��پزخانه و دور 
 LED  از ديد جاي مي گيرند براي وس��يله اي مانند
هزينه اي هرچند بالا پرداخت كنند و از قافله مارك و 

برند و به روز ماندن جا نمانند. 
اولويت هاي انتخاب كالا را برند مي داند و به تجربه 
مي گويد برندهاي برتر بازار، گريد مطلوب و كيفيت 
و خدمات پس از ف��روش را با ه��م دارد. برندهاي 
داخلي را چندان قابل رقابت ب��ا برندهاي خارجي 
نمي داند در حالي كه اغلب شهرس��تانى ها خواهان 
برنده��اي ايراني اند تا خارج��ي. از جهيزيه اي 10 
ت��ا 15 ميليوني به عن��وان جهيزي��ه اي حداقلي و 
معمولي امروزي نام مي ب��رد و توصيه مي كند همه 
وس��ايل با يك برند تهيه نشود؛ چراكه هر شركت و 
توليدكننده اي در توليد يك يا دو كالا شهره است و 
مابقي كالاها را تنها براساس سياست هاي اقتصادي 

دنيا توليد و عرضه مي كند.   

زير پوست شهر
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كلي داد. چه بسا كس��اني كه زندگي مجردي دارند اما 
هزينه هاي زندگي مجردي آنها چند برابر زندگي متأهلي 
باشد. ممكن است يك جوان در ماه 5 ميليون هم درآمد 
داشته باشد اما هزينه هاي زندگي اش را بر اساس همان 
5ميليون تومان ببندد و حتي پس اندازي هم نداشته باشد 
از آن طرف امكان دارد يك زوج متأهل زندگي شان را با 

2 ميليون تومان بچرخانند. 
از ايمان مي پرس��م فكر مي كني خودت با چقدر درآمد 
بتواني يك زندگي متأهلانه را اداره كني؟ ايمان مي گويد: 
راستش فقط نظر من شرط نيس��ت چون فكر مي كنم 
خواه ناخواه نظ��رات دختري كه ب��ا او ازدواج مي كني و 
همچنين خانواده اش، در هزينه هاي زندگي مشترك تأثير 
مي گذارد. يعني بستگي دارد به اينكه طرف مقابل چطور 
با ش��ما راه بيايد اما من فكر مي كنم اگر من اجاره خانه 
نداشته باشم يعني بتوانم جايي را رهن كنم يا زوجي از 
خودش خانه داشته باشد بتواند با 2 ميليون تومان خودش 
را اداره كند. البته رقمي كه من مي گويم به قول معروف 
كف بازار است، وگرنه اگر زوجي بخواهند رستوران هاي 
نسبتاً شيك بروند يا ماهي يك سفر دو سه روزه را تجربه 
كنند و چه مي دانم لباس هاي مارك بخرند بايد اين رقم 

را 5 ميليون تومان و بيشتر هم ببينيم. 
از ايمان مي پرسم آيا ش��ده با خودت كلنجار بروي كه 
مثلًا من به اين شرط ازدواج مي كنم كه حتماً به فلان 
درآمد برسم؟ ايمان مي گويد: چنين شرطي براي خودم 
نگذاشته ام اما گاهي به موضوع درآمد فكر كرده ام و به 
اين نتيجه رس��يده ام كه با اين درآمد فعلي نمي توانم 
يك زندگي مشترك را بچرخانم. من البته مي دانم اگر 
ازدواج كنم شايد سطح درآمدم هم بالا برود چون واقعاً 
به اينكه بركت زندگي دست ما نيست و از جاي ديگري 

به ما مي رسد اعتقاد دارم. 
آيا روي درآمد همسر آينده ات هم حساب باز كرده اي؟ 
ايمان مي گويد: اگر بخواه��م صادقانه بگويم بله، نه تنها 
من بلكه خيلي از پس��رهاي امروزي اين حس��اب را باز 
كرده اند. البته ممكن است بعضي ها بگويند نه و حساب 
باز كردن روي درآمد همسرش��ان را يك نوع افت براي 
خودشان بدانند اما من فكر مي كنم اتفاقاً خانم هايي كه 
بيرون كار مي كنند در موضوعات اقتصادي بيشتر هواي 
همسران ش��ان را دارند چون دست ش��ان در كار است و 

مي دانند به دست آوردن درآمد چقدر دشواري دارد. 
از ايمان مي پرس��م دخترهاي امروز چق��در در مباحث 
مالي حساس��ند و او مي گويد: اگر بخواه��م جو غالب را 
بگويم احساسم اين است كه امروز دخترها و خانواده شان 
نسبت به گذشته سختگيرتر شده اند. شايد به خاطر اينكه 
دخترها امروز در دوران مجردي، درآمد خودشان را دارند 
و به خانواده فشار مالي وارد نمي كنند بنابراين خانواده ها 
هم عجله اي ندارند كه حتماً دخترش��ان ازدواج كند. از 
طرف ديگر آن فشار فرهنگي و قبح مجرد ماندن دخترها 
هم از بين رفته و دخترها بدون فشار رواني و ذهني در و 

همسايه و فاميل مي توانند مدت ها مجرد بمانند. 

دخترهاي دهه هفتادي
 توقعات شان خيلي بالاست

لادن مقدم فر، كارشناس ارش��د ارتباطات مجرد و 28 
ساله است. او اصالتاً اصفهاني است اما در تهران مشغول 
به كار اس��ت. از او درباره هزينه ه��اي زندگي متأهلي 
مي پرس��م كه مي گويد: فكر مي كن��م هزينه هاي اين 

ايمان تبريزي، 25 ساله و مجرد است. وقتي از او مي پرسم كي مي خواهي ازدواج كني، سكوت 
مي كند اما چند لحظه بعد مي گويد: من هم از آن دسته آدم هايي هستم كه فكر مي كنم ازدواج 
بايد اتفاق بيفتد. البته نمي خواهم اغراق كنم و بگويم ازدواج همين طور تصادفي پيش مي آيد 
اما من دوستاني داش��ته ام كه مي گفتند حالا حالاها ازدواج نمي كنند اما در دانشگاه يا جايي 
ديگر حتي در همين فضاي مجازي كسي را ديده اند و خوششان آمده و بعد هم رفته اند سراغ 
اينكه با آن آدم ازدواج كنند. از ايمان مي پرس��م فكر مي كني هزينه هاي يك زندگي متأهلي 
با هزينه يك زندگي مجردي چقدر تفاوت داشته باشد؟ ايمان مي گويد: نمي توان يك قاعده 

 با چقدر درآمد 
حاضري بري خواستگاري؟!

چند جوان دهه شصتي مجرد درباره انتظارات و توقعات مالي شان
از  زندگي مشترك مي گويند

وقتي از جوان ها مي پرس�ي چرا ازدواج نمي كني مس�تقيم و غيرمس�تقيم 
سمت و سو را به موضوعات اقتصادي مي كشانند. اينكه درآمد آنها كفاف زندگي 
متأهلي را نمي دهد. نظر دخترها و پسرها در اين باره شرط است. يعني يك پسر با چقدر درآمد جرئت 
مي كند با گل و شيريني درِ خانه دختري را بزند؟ و يك دختر با چه توقعي او را مي پذيرد؟ خواستگار 
البته نظر جامعه، فرهنگ عموم�ي و خاص تر نظر دختر و خانواده دخت�ر را حدس خواهد زد و جويا 
خواهد شد كه امروز نگاه جامعه به حداقل هاي يك زندگي مشترك چيست؟ او با چقدر درآمد مي تواند 
خودش را در قامت يك خواستگار ببيند و در ذهن يك دختر از حداقل هاي درآمد يك خواستگار چه 
مي گذرد؟ اگرچه ازدواج و خواستگاري را نمي توان صرفاً تابع مسائل مالي كرد اما متغير مالي را هم 
نمي توان به راحتي از اين معادله حذف كرد؛ معادله اي كه يك سر آن به جمعيت و بچه آوري مي رسد. 

محمدرضا ثامن
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زندگي با يك زندگي مجردي خيلي متفاوت باشد چون 
علاوه بر هزينه خوراك، پوشاك، كرايه خانه، قسط ها و 
پول قبض ها هزينه هاي ديگري هم هست مثل هزينه 
مهماني دادن ي��ا مهماني رفتن. زندگ��ي متأهلي فكر 
مي كنم بدون مهماني دادن و مهماني رفتن نمي تواند 
اتفاق بيفتد بعد هم شما هر چقدر بخواهي صرفه جويي 
كني براي يك مهماني كلي بايد هزينه كني تا از ديگران 
عقب نباش��ي. با اين حال همه اينها بستگي به فاميل و 
خانواده دو طرف دارد. يعني مثلًا اگر س��بك مهماني 
دادن ها مفصل باشد شما هم مجبوري از همان قاعده 
تبعيت كني بنابراين هزينه هايت هم بالا خواهد رفت. 

از مقدم فر مي پرسم فكر مي كني زندگي متأهلي ات را در 
اين روزها با چه درآمدي بتواني اداره كني؟ او مي گويد: 
اگر بخواهم خيلي قانع باشم احتمالاً با 2 ميليون تومان 
هم بتوانم اداره كنم. البته در اين صورت هيچ پس اندازي 
نخواهم داش��ت و احتمالاً نگران هزينه هاي پيش بيني 
ش��ده هم خواهم بود. البته من در كل آدم قانعي هستم 
يعني دهه ش��صتي ها آدم هاي قانعي هس��تند اما دهه 
هفتادي ها اينطور نيس��تند. دختره��اي دهه هفتادي 
توقعات شان خيلي بالاست. خواهر خود من دهه هفتادي 
است و هميشه فكر مي كند به چيزهايي كه ندارد احتياج 
دارد در صورتي كه خيلي بيشتر از من خريد مي كند. من 
فكر مي كنم دهه شصتي ها در يك شرايط خاصي به دنيا 
آمدند و پايه شخصيت كودكي شان هم با قناعت بسته شد 

اما هفتادي ها اينطور نيستند. 

دوست ندارم خواستگار
روي درآمد من نقشه بكشد

فاطمه شيرازي 27 ساله و مجرد است. او در شهرستان 
زندگي مي كند و با مدرك كارشناس��ي ارشد مديريت 
تدريس خصوصي دارد. از او درباره تصورش از هزينه هاي 
زندگي متأهلي مي پرسم كه مي گويد زندگي در يك شهر 
كوچك بدون بچه با 1/5 ميليون تا 2 ميليون شدني است. 
اما در ش��هرهاي بزرگ كه اجاره خانه ها سنگين تر است 
حتماً بايد 3 ميليون تومان و بيشتر درآمد داشته باشيد. 

از او مي پرسم بعضي از پسرها قبل از ازدواج روي درآمد 
دختر نقشه مي كش��ند، ديدگاهت در اين باره چيست؟ 
مي گويد: شايد بعضي ها حق داشته باشند چون حقوق 
و درآمدشان براي چرخاندن يك زندگي كافي نيست و 

مجبور هستند روي درآمد دختر هم حساب باز كنند. 
س��ؤالم را شخصي تر مي پرس��م. آيا دوس��ت داري مرد 
آينده ات روي درآمدت حساب باز كند؟ او مي گويد: نه، 
دوست ندارم. شايد دوست داشته باشم در گذران زندگي 
متأهلي كمكي كنم اما اينكه ط��رف مقابل من از همان 
اول اين تصورات را داشته باشد چندان نمي پسندم. البته 
به نظرم از حالات و حرف ها و رفتار يك خواس��تگار هم 
مي شود تشخيص داد كه چرا تو را انتخاب كرده است و آيا 

به لحاظ مالي روي شرايط تو حساب باز كرده يا نه؟
س��وال ديگر من اين اس��ت: آيا تا به حال در موقعيتي 
بوده اي كه عقل و قلبت در تصميم به ازدواج در دوراهي 
مالي باشد؟ مثلًا خواس��تگاري را بر سر مسائل مالي رد 
كني در صورتي كه قلبت با او همراه باشد؟ فاطمه شيرازي 
مي گويد: اين اتفاق برايم پيش آمده كه خواستگار پولدار 
داشته باشم و به او نه گفته باشم چون ديده ام ملاك هايي 
كه من مي خواسته ام در او نبوده با اينكه درآمد خوبي هم 
داشته است. فكر مي كنم در وهله اول وضع مالي برايم 

مهم نباشد. اما من اگر خواستگاري داشته باشم كه از او 
خوشم بيايد در حالي كه او شرايط مالي لازم را نداشته 
باشد حتماً به او فرصت مي دهم كه خودش را بالا بكشد 
اما اگر همان آدم نتواند آن شرايط مالي را فراهم كند قطعاً 
به او نه مي گويم چون من نمي توانم با بي پولي بسازم. از 
او مي پرسم فرض كن زندگي مشترك يك دايره است. 
مباحث مالي چه قاچ و برشي از اين دايره اند؟ او مي گويد: 
من فكر مي كنم يك ثلث دايره اند و دو ثلث ديگر علاقه و 

دوست داشتن و اعتماد و فداكاري است. 

توقعات آدم ها هزينه هاي 
زندگي مشترك را مي سازد

زهرا كريميان 30 س��اله مجرد و روزنامه نگار مي گويد: 
درباره اينكه با چقدر پول مي شود يك زندگي مشترك را 
اداره كرد نظرها متفاوت خواهد بود اما آنچه اين نظرات را 
متفاوت مي كند سطح انتظارات و توقعات آدم هاست. اين 
توقعات و انتظارات است كه به صورت عددها درمي آيد 
و هزينه هاي يك زندگي را مي سازد. من فكر مي كنم با 
1/5 ميليون هم مي شود زندگي مشترك را اداره كرد. 
البته اين زندگي سختي هاي خودش را هم خواهد داشت 
يعني آن زوج نبايد برنامه پرهزينه اي داش��ته باشند يا 
مراقب خودشان باشند و بيمار نشوند. به نظر من مباحث 
مالي اصل نيست اما به صورت زيرپوستي روي همه چيز 
تأثير مي گذارد. من فكر مي كنم پول شايد عشق نياورد 
اما عشق به زندگي مي تواند در آدم انگيزه پولدار شدن 
را ايجاد كند يعني اگر مردي زن و فرزندش را دوس��ت 
داشته باشد حتماً به دنبال اين خواهد بود كه درآمدش 
را هم بالا ببرد حتي اگر خسته شود اما همان خستگي 
هم احتمالاً براي او دلپذير خواهد بود. ممكن بود شما 
بپرسيد آيا مي شود كسي را دوست داشت و به خاطر او 
مشكلات مالي را تحمل كرد؟ پاسخ من اين است كه بله 
اما اين بله مشروط است چون دوست داشتن هم متقابل 
است. مردي كه زني را دوس��ت دارد حتماً به خاطر او 
تلاش خواهد كرد و زندگي را خواهد ساخت همچنان 
كه زن به خاطر اينكه مردش را دوس��ت دارد مشكلات 

مالي را تحمل خواهد كرد. 

مجموع درآمد زن و مرد 
حداقل بايد 3 ميليون تومان باشد

راضيه احس��اني 26 س��اله و مجرد كه در يك شركت 
كار مي كند، مي گويد: اگر خواس��تگار من صادقانه به 
من بگويد مثلا يك ميلي��ون و 200 هزار تومان حقوق 
مي گيرد اما من حس كنم كه او توان و انرژي اي دارد كه 
مي تواند اين يك ميليون و 200 هزار تومان را تا س��ال 
بعد يك ميليون و 700 هزار تومان كند، از لحاظ مالي بر 
او سخت نمي گيرم اما اگر ببينم او به فكر ترقي نيست و 
تلاشي هم نخواهد كرد مسلماً نمي توان با اين حقوق ها 
زندگي كرد بنابراين تقاضاي خواستگاري چنين شخصي 
را رد مي كنم. او مي گويد: موضوع اصلًا بر سر پول نيست 
چون من امروز آدم هاي زيادي را مي بينم كه وس��واس 
پول گرفته اند و وابستگي عجيبي به پول پيدا كرده اند اما 
موضوع اينجاست كه يك وقت شما مي بينيد واقعاً با آن 
درآمد نمي شود زندگي كرد، اينجا ديگر پول به عنوان 
مادي گرايي مطرح نيست بلكه طرف مقابل هنوز به آن 
بلوغ اقتصادي نرسيده كه بتواند زندگي اش را ادامه بدهد 
چون مثلاً مي بينيد كه زندگي را خيلي سهل گرفته و آن 

مسئوليت پذيري را در او نمي بينيد. 
احساني مي گويد: شايد نسل گذشته مي توانستند قبول 
كنند اما نسل حاضر چنين چيزي را نمي توانند بپذيرند، 
يعني با زندگي »بخور و نمير« نمي توانند كنار بيايند. البته 
اين به معناي آن نيست كه ما از آن طرف بام بيفتيم. مثلًا 
من نيازي نمي بينم كه تلويزيون خانه ام حتماً سينماي 
خانگي يا يخچالم سايد باي سايد باشد، چون من خودم 
تجربه زندگي در خوابگاه را در دوره دانشجويي داشته ام و 
به خوبي با اين محدوديت ها آشنا هستم اما از آن طرف هم 
نمي شود رؤيايي فكر كرد و گفت همين كه دختر و پسر 
همديگر را دوست داشته باشند همه چيز حل مي شود. 

احس��اني به نكته ديگري هم اش��اره مي كن��د: اينكه 
دخترهاي امروز حاضر نيس��تند با هر ش��رايط مالي 
به ازدواج تن بدهند ش��ايد به خاطر اين است كه آنها 
گاهي در جريان مشكلات زندگي خواهر بزرگ ترها يا 
دختران فاميل بوده اند كه تحت تأثير احساسات وارد 
زندگي مشترك شده اند و حتي زندگي شان را هم حفظ 
كرده اند اما گاهي آنقدر اين زندگي ها فرسايشي بوده 
كه آن زن را به ستوه آورده است بنابراين اين دخترها 
ترجيح مي دهند از چنين ازدواج هايي فرار كنند. نكته 
ديگري هم كه به ذهنم مي رس��د اين است كه آقايان 

امروز مقاومت كمتري در برابر مسائل اقتصادي دارند. 
من احس��اس مي كنم قديم ترها مردها بيشتر قدرت 
هضم مشكلات بيرون از خانه را داشتند و به اصطلاح 
مشكلات بيرون را به خانه نمي آوردند. البته نمي خواهم 
بگويم كه مردها حق ندارند هيچ وقت درباره مشكلات 
اقتصادي در خانه حرف بزنند اما نه اينكه هر روز به هر 
بهانه اين مشكلات را به رخ بكش��ند و همسران خود 
را آزار دهند. از احس��اني مي پرسم فكر مي كني با چه 
درآمدي در تهران مي ش��ود يك زندگي مش��ترك را 
شروع كرد. او مي گويد: فكر مي كنم مجموع درآمد زن 
و مرد حداقل بايد 3 ميليون تومان باشد. البته اگر يك 
زوج بخواهند كمي شيك تر زندگي كنند بايد به فكر 

بالا بردن درآمدشان باشند.    

اينكه دختره��اي امروز حاضر نيس��تند با هر 
شرايط مالي به ازدواج تن بدهند شايد به خاطر 
اين است كه آنها گاهي در جريان مشكلات زندگي 
خواهر بزرگ تره��ا يا دختران فامي��ل بوده اند 
كه تحت تأثير احساسات وارد زندگي مشترك 
شده اند و حتي زندگي شان را هم حفظ كرده اند 
اما گاهي آنقدر اين زندگي ها فرسايشي بوده كه 
آن زن را به ستوه آورده است بنابراين اين دخترها 
ترجيح مي دهند از چنين ازدواج هايي فرار كنند
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اينكه افراد با چ��ه انگي��زه و هدفي در اي��ن راه قدم 
مي گذارند، بسيار اهميت دارد. هدفي كه فرد به دنبال 
آن دست به تشكيل زندگي مشترك مي زند، انتظارات 
او را از ازدواج رقم مي زند و به او كمك مي كند هنگام 
بروز اختلاف و مش��كلات دررابطه و درجهت حل آن 

همسر خود را همراهي كند. 

دوم، علايق شخصي مشترك
وجود علايق در تشويق ارتباط كلامي و صرف 
اوقات مش��ترك مؤثر بوده و به صميميت و پايداري 
ارتباط زوج ها كمك مي كند. ويژگي ش��خصيتي هم 
چون برونگ��را و درونگرا بودن، طيف گس��ترده اي از 
رفتارها و علاي��ق و اوقات فراغت را با خ��ود به همراه 

دارد. 
سوم، تناسب در تفكرات

و اعتقادات مذهبي و عقيدتي
عقايد و ارزش ها مفاهيمي هستند كه هر آنچه از نظر 
اجتماع مطلوب يا نامطلوب اس��ت تعيين مي كنند و 
رفتار را تحت تأثير قرار مي دهند. وجود اين تناسب نه 
تنها در ميزان ارتباطات كلامي زوجين تأثيرگذر است، 
بلكه عاملي بسيار مهم در تصميمات زندگي مشترك و 

زمينه مهمي از جمله فرزندپروري است. 

از آمادگي جسماني 
تا بلوغ فكري و تعادل هيجاني

اكثر افراد در سنين 18 تا 20 سالگي، بلوغ جسمي و 
رشد مطلوب جسماني را براي ازدواج كسب مي كنند، 
ليكن بلوغ فكري كه به همراه خود شايستگي عقلاني، 
تعهد، مسئوليت پذيري و تعادل هيجاني را به همراه 
دارد، لازمه يك ازدواج س��الم است. البته بلوغ فكري 
در برخي افراد تا حدود 25 س��الگي يا بالاتر به وجود 
نمي آيد، بنابراين سن آمادگي در افراد مختلف متغير 
است. از طرفي س��ن پايين براي ازدواج نيز به عنوان 
عاملي مهم در ايجاد تزلزل و فقدان ثبات در زناشويي 
مطرح مي ش��ود. چنين ازدواج هايي بدون مطالعه و 
تحقيق و بيش تر بر اساس دوست داشتن هاي زودگذر 
و آني اتف��اق مي افتد، بنابراين از اس��تحكام كمتري 

برخوردار است. 

از ازدواج به عنوان اهرم 
ترك اعتياد استفاده كنيم؟ 

ابتلا به بيماري هاي جس��مي و رواني و نيز اعتياد از 
عامل هاي مؤثر در بروز شكس��ت در زندگي اس��ت. 
جواناني كه با سابقه اعتياد در دوران ترك اعتياد و با 
نيت واقعي جهت دور ماندن از اعتياد ازدواج مي كنند، 
هنگام مواجهه ب��ا ناكامي هاي احتمال��ي در زندگي 

زناشويي در معرض خطر بازگشت به اعتياد هستند.
 

3 نوع آمادگي كه براي ازدواج 
بايد داشته باشيد

آمادگي اول، آمادگي ش��ناختي اس��ت. اين آمادگي 
از طريق ويژگي هاي ش��ناختي مانند هوش��مندي، 
كفايت عقلاني، تخيلات، نگرش ها و بينش اجتماعي 
ارزيابي مي شود. كفايت عقلاني در ويژگي هايي نظير 
قدرت تشخيص، فهم ودرك و تجزيه و تحليل صحيح 

مفاهيم، اتخاذ تصميم هاي متناس��ب با موقعيت ها و 
شرايط استقلال فكري و انتظارات واقع بينانه از خود و 
ديگران براساس ظرفيت ها و توانمندي تجلي مي يابد. 
باورها ونگرش هاي مثبت، اميدواري و اعتقاد به تلاش 
براي موفقيت نيز از جمله خصوصيات مهم در ارزيابي 
آمادگي شناختي است. آمادگي دوم، آمادگي رواني و 
هيجاني است. س��ابقه بيماري هاي رواني و اختلالات 
شخصيتي يكي از ملاحظات بس��يار مهم در تصميم 
ازدواج اس��ت. آمادگي رواني و هيجان��ي را مي توان با 
ويژگي هايي نظي��ر توانايي در برق��راري ارتباط، ابراز 
محبت، بيان عواط��ف، واكنش متعادل در پاس��خ به 
هيجانات منفي نظير خشم و حسادت، توجه و پاسخ 
مناسب به عواطف و هيجانات طرف مقابل، توانايي در 
همدلي، قبول و اجراي مس��ئوليت و بالاخره تعهد و 

بخشش سنجيد. 
آمادگي سوم، آمادگي اجتماعي است. اين آمادگي را 
مي توان با ارزيابي جوانب مختلف، مراقبت، انضباط و 
ويژگي هاي فردي همراه با نشانه هاي كيفيت ارتباطات 
خانوادگي و اجتماعي مانند خوشرويي، جرئت ورزي، 

ابراز تشكر و قدرداني و نظاير آن سنجيد. 

اين 9ملاك را 
در انتخاب همسر جدي بگيريد

با توجه به اينكه نگرش ها و باورهاي فرد در برداشت و 
انتخاب او از زوج مناسب اهميت زيادي دارد، بنابراين 
اولين قدم در انتخاب زوج مناس��ب، ش��ناخت خود 
و معيارهاي ش��خصي اس��ت. س��پس فرد با توجه به 
شناختي كه از خود به عنوان يك فرد كسب كرده است، 
به بررسي اهداف خود از ازدواج و نيز نقش هايي كه در 

زندگي مشترك به عهده خواهد گرفت مي پردازد. 

اول، انگيزه و هدف از ازدواج
براي تشكيل، رشد و حفظ زندگي خانوادگي، 

ازدواج زیر چتر 
باورهاي رایج

جمعيت هر كشوري خواه ناخواه متأثر از تعداد خانواده ها و فرزنداني است كه در آن خانواده ها به دنيا آمده و پرورش يافته اند، اما تعداد 
خانواده ها نيز اثرپذيري مستقيمي از تعداد ازدواج ها دارد، بنابراين كيفيت يك ازدواج و باورهايي كه افراد در انتخاب زوج دلخواه و 
ايده هايي كه براي آغاز زندگي مشترك خود دارند، بر جمعيت يك كشور اثر مي گذارد. ازدواج، رابطه انساني ظريف و پويايي است كه با پذيرش آن كانوني 
سالم با روابط گرم و تعاملات سازنده موجب رشد و ترقي خود و فرد مقابل مي شود. اما »ازدواج به عنوان منبع خوشي و آرامش فردي« مفهومي مدرن است، 
چرا كه در گذشته افراد به شيوه سنتي و بنا بر مصلحت هاي خانوادگي و اجتماعي دست به اين كار مي زدند. انتخاب همسر يكي از مهم ترين تصميمات زندگي 
هر فرد است. تصميم درست دراين باره اساسي ترين قدم در راه تشكيل يك خانواده سالم و به دور از تنش هاست. از طرفي اين تصميم مهم، نيازمند رشد 
و آمادگي فردي در ابعاد جسماني، شناختي، هيجاني و اجتماعي است.  كتاب »ازدواج و باورهاي رايج« دكتر نرگس چيمه، روانپزشك و عضو هيئت علمي 
دانشگاه شهيد بهشتي تلاش دارد هم از يك سو اقتضائات و تمهيدات ذهني، فرهنگي و رواني آغاز زندگي مشترك را يادآور شود و هم برخي از باورهايي را كه 
در فرهنگ عمومي و بدنه جامعه نفوذ دارد، اما اين باورها پايه هاي منطقي و علمي ندارد به نقد بگذارد. آنچه در ادامه مي آيد اشاراتي به مباحث اين كتاب است. 

شكوفه  شيباني

جمعيت يك كشور، متأثر از ازدواج و ازدواج متأثر از باورهاي شناختي، هيجاني و اجتماعي است

چهارم، هماهنگي خانوادگي
نزديك��ي ويژگي هاي خانوادگ��ي طرفين از 
لحاظ طبقه اجتماع��ي، اقتصادي و ني��ز جنبه هاي 

فرهنگي و قوميتي اهميت بسياري دارد. 

پنجم، هماهنگي
از نظر تحصيلات

تفاوت فاحش ميان تحصيلات طرفين، منجر به بروز 
سوء تفاهم و اختلاف نظر در زمينه هاي گوناگون زندگي 

زناشويي مي شود. تناسب ميان ميزان دانسته هاي افراد 
به تفاه��م و توانايي و همكاري آنها در امور مش��ترك 

زندگي منجر مي گردد. 

ششم، تناسب سني
ديدگاه عموم بر اين اس��ت كه زنان از مردان 
زودتر به بلوغ عقلي، اجتماعي و جس��مي مي رسند و 
معمولاً در طول عمر شكس��ته تر از مردان مي گردند. 
بنابراين بالا بودن س��ن مرد در هن��گام ازدواج امري 

معقول و معمول است. 

هفتم، تناسب
از نظر ويژگي هاي ظاهري

جنبه هاي ظاهري چهره و فيزيك طرفين در ابتدا يكي 
از جاذبه هاي اصلي ميان دختر و پس��ر است. با وجود 
اينكه به تدريج از اهميت اين ويژگي كاسته مي شود، 
اما به هر حال ميان اين دو طرف نبايد تفاوت فاحشي 

وجود داشته باشد. 

هشتم، هماهنگي در ويژگي هاي 
شخصيتي

تناسب ميان خصوصيات ش��خصيتي و نبود مشكل 

ش��خصيتي ب��ارز، عامل مهم��ي در پاي��داري رابطه 
زناشويي است. 

فرد باي��د از ويژگي ه��اي خاصي همچون خش��م و 
عصبانيت شديد ياسوء ظني بودن طرف مقابل آگاهي 
يابد و بر پايه تمام اين اطلاعات، تصميم گيري نهايي 

را انجام دهد. 
نهم، رضايت والدين

پذيرش و موافقت خانواده ها با ازدواج طرفين 
به دليل برخورداري اف��راد از حمايت هاي خانواده از 

اهميت زيادي برخوردار است. 

باورهاي شناختي غيرمنطقي 
در ازدواج

 در اين دنيا براي هر كس تنها يك فرد مناسب براي 
ازدواج وجود دارد 

اين باور غيرمنطقي، پيامدهاي منفي بي ش��ماري را 
براي فرد به هم��راه مي آورد. چني��ن باورهايي باعث 
مي ش��وند تا فرد در فرايند انتخاب همس��ر به شكلي 
منفعلانه عمل كند، به عنوان مث��ال برخي معتقدند 
نيمه گمشده آنها بالاخره خواهد آمد، بنابراين ديگر 
تلاش��ي براي برقراري ارتباط و نزديكي با ديگران و 
شناخت آنها نمي كنند. در مقابل اين باور غيرمنطقي 
مي توان گفت افراد متعددي وجود دارند كه يك فرد 
مي توان��د ب��راي ازدواج موفق از ميان آنها دس��ت به 

انتخاب بزند. 

تا زماني كه فرد ايده آل خود را 
نيافته ايم نبايد راضي شويم

چنين تماي��ل كمال گرايانه اي، باع��ث كاهش توانايي 
فرد در يافتن راه حل هاست و منجر به نتايج معكوسي 
مي ش��ود، چراكه ما در دنياي پ��ر از احتمالات زندگي 
مي كني��م و آرزوي حقيق��ت و امنيت مطل��ق، باعث 
انتظارات اغراق آميزي مي ش��ود كه س��ودي نخواهد 

داشت و در نهايت باعث ايجاد ترديد و تنش در زندگي 
مي شود. افرادي كه اين گونه فكر مي كنند تنها مي توانند 
روابط كوتاه مدتي را با ديگران برقرار س��ازند و به جاي 
اينكه به ش��ناخت طرف مقابل بپردازند با ناپختگي به 

ارزيابي افراد وروابط خود روي مي آورند. 

وجود احساس كفايت 
و شايستگي همسري

قبل از تصميم به ازدواج
اين باور غلط باعث مي ش��ود تا اف��راد مدتي طولاني 
مجرد باقي بمانند، چرا كه بس��ياري از آنها هيچ وقت 
اين احساس كفايت كامل را به عنوان يك زن يا شوهر 
نخواهند داشت. در مقابل اين باور غلط مي توان گفت 
كه يك فرد به عنوان يك همسر بايد احساس كفايت 
كند. اما اكثر افراد درباره شايس��تگي خود احس��اس 
ترديد و اضط��راب دارن��د. اين اس��ترس نبايد باعث 
كناره گيري آنها از ازدواج ش��ود، چ��را كه هيچ كس 

كامل نيست. 

زوج ه�ا قب�ل ازدواج بايد ثابت 
كنند ارتباط خوب�ي در زندگي 

مشترك شان خواهند داشت
اين قبيل زوج ها كساني اند كه بعد از آشنايي با يكديگر، 
دوره نامزدي طولاني خود را صرف تلاش غيرضروري 
مي كنند تا ثابت كنند ازدواج خوبي خواهند داش��ت. 
به اين معني ك��ه موقعيت هايي را خل��ق مي كنند تا 
نقاط قوت رابطه خ��ود را مورد آزماي��ش قرار دهند، 
به عنوان مثال با ديگري قرار مي گذارند تا ببينند كه 
آيا نامزدشان، واكنش حسادت آميز نشان خواهد داد 
يا اينكه چگونه خش��م خود را كنترل خواهد كرد. در 
اين شرايط طرف مقابل هم خسته از اين امتحان ها به 

رابطه خاتمه مي دهد. 

يك ف�رد با هر كس�ي مي تواند 
خوشحال باشد به اين شرط كه 
آنها براي رابطه ش�ان س�خت تلاش 

كنند
پيامد هاي منفي متعددي براي چنين عقيده اي وجود 
دارد كه عبارتند از: اتخاذ ديدگاهي س��هل انگارانه و 
تفريطي در همس��رگزيني، با تلاش كافي هر چيزي 
ممكن است و در نهايت فرد تصميم به ازدواج ناپخته 
مي گيرد. تعدادي از زوجين ك��ه به چنين ديدگاهي 
معتقدند ماه ها و س��ال ها به س��ختي تلاش را تجربه 

مي كنند بدون اينكه به موفقيتي در زندگي برسند. 

اينكه عاشق كسي باشي 
براي ازدواج با او كفايت مي كند

عاشق شدن آس��ان اس��ت اما ازدواجي كه بيش تر بر 
پايه احس��اس بنا شده باش��د تا عقل خطرناك است. 
دوستي ها و آشنايي هايي كه بر پايه احساس و كشش 
ناگهاني اند، اغلب منجر به ازدواج هاي ناپخته مي شوند، 
چرا كه افراد به شناخت درستي از يكديگر نرسيده اند. 
با وجود اينكه عش��ق عاملي مؤثر در ش��روع زندگي 
زناشويي اس��ت، اما موفقيت ازدواج و پايداري آن به 
عوامل مهم ديگري بس��تگي دارد كه برخ��ي از آنها 
عبارتند از: ش��باهت و نزديكي در ارزش ها، گذش��ته 

قواعد زوجيّت
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اينكه افراد با چ��ه انگي��زه و هدفي در اي��ن راه قدم 
مي گذارند، بسيار اهميت دارد. هدفي كه فرد به دنبال 
آن دست به تشكيل زندگي مشترك مي زند، انتظارات 
او را از ازدواج رقم مي زند و به او كمك مي كند هنگام 
بروز اختلاف و مش��كلات دررابطه و درجهت حل آن 

همسر خود را همراهي كند. 

دوم، علايق شخصي مشترك
وجود علايق در تشويق ارتباط كلامي و صرف 
اوقات مش��ترك مؤثر بوده و به صميميت و پايداري 
ارتباط زوج ها كمك مي كند. ويژگي ش��خصيتي هم 
چون برونگ��را و درونگرا بودن، طيف گس��ترده اي از 
رفتارها و علاي��ق و اوقات فراغت را با خ��ود به همراه 

دارد. 
سوم، تناسب در تفكرات

و اعتقادات مذهبي و عقيدتي
عقايد و ارزش ها مفاهيمي هستند كه هر آنچه از نظر 
اجتماع مطلوب يا نامطلوب اس��ت تعيين مي كنند و 
رفتار را تحت تأثير قرار مي دهند. وجود اين تناسب نه 
تنها در ميزان ارتباطات كلامي زوجين تأثيرگذر است، 
بلكه عاملي بسيار مهم در تصميمات زندگي مشترك و 

زمينه مهمي از جمله فرزندپروري است. 

از آمادگي جسماني 
تا بلوغ فكري و تعادل هيجاني

اكثر افراد در سنين 18 تا 20 سالگي، بلوغ جسمي و 
رشد مطلوب جسماني را براي ازدواج كسب مي كنند، 
ليكن بلوغ فكري كه به همراه خود شايستگي عقلاني، 
تعهد، مسئوليت پذيري و تعادل هيجاني را به همراه 
دارد، لازمه يك ازدواج س��الم است. البته بلوغ فكري 
در برخي افراد تا حدود 25 س��الگي يا بالاتر به وجود 
نمي آيد، بنابراين سن آمادگي در افراد مختلف متغير 
است. از طرفي س��ن پايين براي ازدواج نيز به عنوان 
عاملي مهم در ايجاد تزلزل و فقدان ثبات در زناشويي 
مطرح مي ش��ود. چنين ازدواج هايي بدون مطالعه و 
تحقيق و بيش تر بر اساس دوست داشتن هاي زودگذر 
و آني اتف��اق مي افتد، بنابراين از اس��تحكام كمتري 

برخوردار است. 

از ازدواج به عنوان اهرم 
ترك اعتياد استفاده كنيم؟ 

ابتلا به بيماري هاي جس��مي و رواني و نيز اعتياد از 
عامل هاي مؤثر در بروز شكس��ت در زندگي اس��ت. 
جواناني كه با سابقه اعتياد در دوران ترك اعتياد و با 
نيت واقعي جهت دور ماندن از اعتياد ازدواج مي كنند، 
هنگام مواجهه ب��ا ناكامي هاي احتمال��ي در زندگي 

زناشويي در معرض خطر بازگشت به اعتياد هستند.
 

3 نوع آمادگي كه براي ازدواج 
بايد داشته باشيد

آمادگي اول، آمادگي ش��ناختي اس��ت. اين آمادگي 
از طريق ويژگي هاي ش��ناختي مانند هوش��مندي، 
كفايت عقلاني، تخيلات، نگرش ها و بينش اجتماعي 
ارزيابي مي شود. كفايت عقلاني در ويژگي هايي نظير 
قدرت تشخيص، فهم ودرك و تجزيه و تحليل صحيح 

مفاهيم، اتخاذ تصميم هاي متناس��ب با موقعيت ها و 
شرايط استقلال فكري و انتظارات واقع بينانه از خود و 
ديگران براساس ظرفيت ها و توانمندي تجلي مي يابد. 
باورها ونگرش هاي مثبت، اميدواري و اعتقاد به تلاش 
براي موفقيت نيز از جمله خصوصيات مهم در ارزيابي 
آمادگي شناختي است. آمادگي دوم، آمادگي رواني و 
هيجاني است. س��ابقه بيماري هاي رواني و اختلالات 
شخصيتي يكي از ملاحظات بس��يار مهم در تصميم 
ازدواج اس��ت. آمادگي رواني و هيجان��ي را مي توان با 
ويژگي هايي نظي��ر توانايي در برق��راري ارتباط، ابراز 
محبت، بيان عواط��ف، واكنش متعادل در پاس��خ به 
هيجانات منفي نظير خشم و حسادت، توجه و پاسخ 
مناسب به عواطف و هيجانات طرف مقابل، توانايي در 
همدلي، قبول و اجراي مس��ئوليت و بالاخره تعهد و 

بخشش سنجيد. 
آمادگي سوم، آمادگي اجتماعي است. اين آمادگي را 
مي توان با ارزيابي جوانب مختلف، مراقبت، انضباط و 
ويژگي هاي فردي همراه با نشانه هاي كيفيت ارتباطات 
خانوادگي و اجتماعي مانند خوشرويي، جرئت ورزي، 

ابراز تشكر و قدرداني و نظاير آن سنجيد. 

اين 9ملاك را 
در انتخاب همسر جدي بگيريد

با توجه به اينكه نگرش ها و باورهاي فرد در برداشت و 
انتخاب او از زوج مناسب اهميت زيادي دارد، بنابراين 
اولين قدم در انتخاب زوج مناس��ب، ش��ناخت خود 
و معيارهاي ش��خصي اس��ت. س��پس فرد با توجه به 
شناختي كه از خود به عنوان يك فرد كسب كرده است، 
به بررسي اهداف خود از ازدواج و نيز نقش هايي كه در 

زندگي مشترك به عهده خواهد گرفت مي پردازد. 

اول، انگيزه و هدف از ازدواج
براي تشكيل، رشد و حفظ زندگي خانوادگي، 

ازدواج زیر چتر 
باورهاي رایج

جمعيت هر كشوري خواه ناخواه متأثر از تعداد خانواده ها و فرزنداني است كه در آن خانواده ها به دنيا آمده و پرورش يافته اند، اما تعداد 
خانواده ها نيز اثرپذيري مستقيمي از تعداد ازدواج ها دارد، بنابراين كيفيت يك ازدواج و باورهايي كه افراد در انتخاب زوج دلخواه و 
ايده هايي كه براي آغاز زندگي مشترك خود دارند، بر جمعيت يك كشور اثر مي گذارد. ازدواج، رابطه انساني ظريف و پويايي است كه با پذيرش آن كانوني 
سالم با روابط گرم و تعاملات سازنده موجب رشد و ترقي خود و فرد مقابل مي شود. اما »ازدواج به عنوان منبع خوشي و آرامش فردي« مفهومي مدرن است، 
چرا كه در گذشته افراد به شيوه سنتي و بنا بر مصلحت هاي خانوادگي و اجتماعي دست به اين كار مي زدند. انتخاب همسر يكي از مهم ترين تصميمات زندگي 
هر فرد است. تصميم درست دراين باره اساسي ترين قدم در راه تشكيل يك خانواده سالم و به دور از تنش هاست. از طرفي اين تصميم مهم، نيازمند رشد 
و آمادگي فردي در ابعاد جسماني، شناختي، هيجاني و اجتماعي است.  كتاب »ازدواج و باورهاي رايج« دكتر نرگس چيمه، روانپزشك و عضو هيئت علمي 
دانشگاه شهيد بهشتي تلاش دارد هم از يك سو اقتضائات و تمهيدات ذهني، فرهنگي و رواني آغاز زندگي مشترك را يادآور شود و هم برخي از باورهايي را كه 
در فرهنگ عمومي و بدنه جامعه نفوذ دارد، اما اين باورها پايه هاي منطقي و علمي ندارد به نقد بگذارد. آنچه در ادامه مي آيد اشاراتي به مباحث اين كتاب است. 

شكوفه  شيباني

جمعيت يك كشور، متأثر از ازدواج و ازدواج متأثر از باورهاي شناختي، هيجاني و اجتماعي است

چهارم، هماهنگي خانوادگي
نزديك��ي ويژگي هاي خانوادگ��ي طرفين از 
لحاظ طبقه اجتماع��ي، اقتصادي و ني��ز جنبه هاي 

فرهنگي و قوميتي اهميت بسياري دارد. 

پنجم، هماهنگي
از نظر تحصيلات

تفاوت فاحش ميان تحصيلات طرفين، منجر به بروز 
سوء تفاهم و اختلاف نظر در زمينه هاي گوناگون زندگي 

زناشويي مي شود. تناسب ميان ميزان دانسته هاي افراد 
به تفاه��م و توانايي و همكاري آنها در امور مش��ترك 

زندگي منجر مي گردد. 

ششم، تناسب سني
ديدگاه عموم بر اين اس��ت كه زنان از مردان 
زودتر به بلوغ عقلي، اجتماعي و جس��مي مي رسند و 
معمولاً در طول عمر شكس��ته تر از مردان مي گردند. 
بنابراين بالا بودن س��ن مرد در هن��گام ازدواج امري 

معقول و معمول است. 

هفتم، تناسب
از نظر ويژگي هاي ظاهري

جنبه هاي ظاهري چهره و فيزيك طرفين در ابتدا يكي 
از جاذبه هاي اصلي ميان دختر و پس��ر است. با وجود 
اينكه به تدريج از اهميت اين ويژگي كاسته مي شود، 
اما به هر حال ميان اين دو طرف نبايد تفاوت فاحشي 

وجود داشته باشد. 

هشتم، هماهنگي در ويژگي هاي 
شخصيتي

تناسب ميان خصوصيات ش��خصيتي و نبود مشكل 

ش��خصيتي ب��ارز، عامل مهم��ي در پاي��داري رابطه 
زناشويي است. 

فرد باي��د از ويژگي ه��اي خاصي همچون خش��م و 
عصبانيت شديد ياسوء ظني بودن طرف مقابل آگاهي 
يابد و بر پايه تمام اين اطلاعات، تصميم گيري نهايي 

را انجام دهد. 
نهم، رضايت والدين

پذيرش و موافقت خانواده ها با ازدواج طرفين 
به دليل برخورداري اف��راد از حمايت هاي خانواده از 

اهميت زيادي برخوردار است. 

باورهاي شناختي غيرمنطقي 
در ازدواج

 در اين دنيا براي هر كس تنها يك فرد مناسب براي 
ازدواج وجود دارد 

اين باور غيرمنطقي، پيامدهاي منفي بي ش��ماري را 
براي فرد به هم��راه مي آورد. چني��ن باورهايي باعث 
مي ش��وند تا فرد در فرايند انتخاب همس��ر به شكلي 
منفعلانه عمل كند، به عنوان مث��ال برخي معتقدند 
نيمه گمشده آنها بالاخره خواهد آمد، بنابراين ديگر 
تلاش��ي براي برقراري ارتباط و نزديكي با ديگران و 
شناخت آنها نمي كنند. در مقابل اين باور غيرمنطقي 
مي توان گفت افراد متعددي وجود دارند كه يك فرد 
مي توان��د ب��راي ازدواج موفق از ميان آنها دس��ت به 

انتخاب بزند. 

تا زماني كه فرد ايده آل خود را 
نيافته ايم نبايد راضي شويم

چنين تماي��ل كمال گرايانه اي، باع��ث كاهش توانايي 
فرد در يافتن راه حل هاست و منجر به نتايج معكوسي 
مي ش��ود، چراكه ما در دنياي پ��ر از احتمالات زندگي 
مي كني��م و آرزوي حقيق��ت و امنيت مطل��ق، باعث 
انتظارات اغراق آميزي مي ش��ود كه س��ودي نخواهد 

داشت و در نهايت باعث ايجاد ترديد و تنش در زندگي 
مي شود. افرادي كه اين گونه فكر مي كنند تنها مي توانند 
روابط كوتاه مدتي را با ديگران برقرار س��ازند و به جاي 
اينكه به ش��ناخت طرف مقابل بپردازند با ناپختگي به 

ارزيابي افراد وروابط خود روي مي آورند. 

وجود احساس كفايت 
و شايستگي همسري

قبل از تصميم به ازدواج
اين باور غلط باعث مي ش��ود تا اف��راد مدتي طولاني 
مجرد باقي بمانند، چرا كه بس��ياري از آنها هيچ وقت 
اين احساس كفايت كامل را به عنوان يك زن يا شوهر 
نخواهند داشت. در مقابل اين باور غلط مي توان گفت 
كه يك فرد به عنوان يك همسر بايد احساس كفايت 
كند. اما اكثر افراد درباره شايس��تگي خود احس��اس 
ترديد و اضط��راب دارن��د. اين اس��ترس نبايد باعث 
كناره گيري آنها از ازدواج ش��ود، چ��را كه هيچ كس 

كامل نيست. 

زوج ه�ا قب�ل ازدواج بايد ثابت 
كنند ارتباط خوب�ي در زندگي 

مشترك شان خواهند داشت
اين قبيل زوج ها كساني اند كه بعد از آشنايي با يكديگر، 
دوره نامزدي طولاني خود را صرف تلاش غيرضروري 
مي كنند تا ثابت كنند ازدواج خوبي خواهند داش��ت. 
به اين معني ك��ه موقعيت هايي را خل��ق مي كنند تا 
نقاط قوت رابطه خ��ود را مورد آزماي��ش قرار دهند، 
به عنوان مثال با ديگري قرار مي گذارند تا ببينند كه 
آيا نامزدشان، واكنش حسادت آميز نشان خواهد داد 
يا اينكه چگونه خش��م خود را كنترل خواهد كرد. در 
اين شرايط طرف مقابل هم خسته از اين امتحان ها به 

رابطه خاتمه مي دهد. 

يك ف�رد با هر كس�ي مي تواند 
خوشحال باشد به اين شرط كه 
آنها براي رابطه ش�ان س�خت تلاش 

كنند
پيامد هاي منفي متعددي براي چنين عقيده اي وجود 
دارد كه عبارتند از: اتخاذ ديدگاهي س��هل انگارانه و 
تفريطي در همس��رگزيني، با تلاش كافي هر چيزي 
ممكن است و در نهايت فرد تصميم به ازدواج ناپخته 
مي گيرد. تعدادي از زوجين ك��ه به چنين ديدگاهي 
معتقدند ماه ها و س��ال ها به س��ختي تلاش را تجربه 

مي كنند بدون اينكه به موفقيتي در زندگي برسند. 

اينكه عاشق كسي باشي 
براي ازدواج با او كفايت مي كند

عاشق شدن آس��ان اس��ت اما ازدواجي كه بيش تر بر 
پايه احس��اس بنا شده باش��د تا عقل خطرناك است. 
دوستي ها و آشنايي هايي كه بر پايه احساس و كشش 
ناگهاني اند، اغلب منجر به ازدواج هاي ناپخته مي شوند، 
چرا كه افراد به شناخت درستي از يكديگر نرسيده اند. 
با وجود اينكه عش��ق عاملي مؤثر در ش��روع زندگي 
زناشويي اس��ت، اما موفقيت ازدواج و پايداري آن به 
عوامل مهم ديگري بس��تگي دارد كه برخ��ي از آنها 
عبارتند از: ش��باهت و نزديكي در ارزش ها، گذش��ته 

قواعد زوجيّت
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مشترك، سن ازدواج، آمادگي براي ازدواج و انتظارات و خواسته هاي منطقي. 

با كسي ازدواج كنيم
كه ويژگي هاي شخصيتي متفاوتي داشته باشد

از پيامدهاي منفي اين عقيده اين است كه افراد تشويق مي شوند به دنبال همسري 
متفاوت از خودشان باشند تا كسي كه با آنها مشابهت دارد، تشويق بي مسئوليتي به 
اين ترتيب كه آدم شلخته اي كه با فردي منظم و آراسته ازدواج مي كند به اين اميد 
كه طرف مقابل به هم ريختگي هاي او را جمع خواهد كرد، انصراف از تغيير شخصي 
يعني به جاي اينكه خودم را تغيير دهم با كس��ي كه نقطه مقابل ويژگي هاي من را 
دارد، ازدواج مي كنم. به اين ترتيب مي توانم نقاط ضعف خود را جبران كنم. زندگي با 
فردي كه به طور معناداري متفاوت از فرد است، تنها منجر به بروز تعارض، نارضايتي 

و ناخشنودي در زندگي زناشويي مي شود. 

تصميم براي انتخاب همسر آسان و بسته به شانس است
اين عقيده باعث كاهش تلاش فرد در انتخاب همس��ر و در نهايت منجر به 
انتخاب نامناسبي مي شود. همچنين اين باور باعث كاهش مسئوليت پذيري افراد 
هنگام شكست و ناكامي مي شود و در نهايت تلاشي براي بهبود رابطه و حل مشكلات 
آن نخواهند كرد. زندگي مشترك بايد سرشار از خوشي باشد و يك زوج بايد تمام 
رضايت خاطر خود را در زندگي مشترك به دست آورند. زندگي زناشويي نيز مانند 
هر رابطه ديگري در معرض تعارض ها و ناكامي ها ق��رار دارد، بنابراين نبايد انتظار 
داشت كه هميشه همه چيز مطابق ميل ما پيش برود. اما اعتقاد به اين باور كه زندگي 
مشترك يعني خوشي محض و همسر يعني رضايت خاطر مداوم، باعث مي شود افراد 

با كوچك ترين ناكامي دچار يأس شوند و به زندگي زناشويي خود آسيب بزنند. 

يك زوج موفق بايد هميشه با هم باشند
در رابطه زناش��ويي هر يك از طرفين براي خود هويت و ش��خصيت مستقل و 
جداگانه اي دارند و زماني كه دو نفر تصميم به زندگي مش��ترك مي گيرند، بايد بتوانند 
همراه با حفظ فرديت خود قسمتي از زندگي خود را به اشتراك بگذارند. اين اشتراك صد 
در صد نيست و با توجه به نياز افراد براي استقلال لازم است. برخي از فعاليت هاي فردي 
مثل شغل يا برخي علايق حفظ شوند. اما در زندگي مشترك، افراد نيازمند يك حريم 

فضاي ش��خصي به اندازه در كنار شخصي و خصوصي هستند، چراكه وجود اين 
رابطه زناشويي كمك يكديگر بودن به همزيس��تي 

مي كند. 
اگر زوجي با هم دعوا كنند يعني همديگر را دوست 

ندارند
انسان در هر رابطه اي از جمله مادر و فرزندي، خواهر و برادري و زن و شوهري دچار 
تعارض مي شود و به مشكل برمي خورد و هيچ رابطه اي بدون تعارض نيست. اما اين 
دليل نمي شود كه آنان همديگر را دوست ندارند. به علاوه تحقيقات نشان مي دهند 
كه زوج هايي كه مي آموزند چگونه تعارض ها و اختلافات خود را به طور مؤثر وكارآمد 
حل و فصل كنند، بيش تر از زوج هايي كه فاقد چنين مهارت هايي هستند مي توانند 

به زندگي مشترك ادامه دهند. 

ذكر مشكلات و كندوكاو گذشته مي تواند مفيد باشد
گرچه در بسياري از موارد، مش��كل مي تواند هم متأثر از اتفاقات گذشته و 
هم تحت تأثير رويدادهاي زمان حال زندگي باشد، اما زير و رو كردن گذشته ها جز 
اينكه احساسات ناخوش��ايند قبلي را در رابطه با موضوع مشكل زا زنده كند، سود 

ديگري ندارد. 
نكته مهم اين است كه فرد با مشكل فعلي روبه رو شود و به دنبال پيدا كردن راه حلي 
براي آن باشد، به گونه اي كه پس از حل مشكل به سطحي از خودآگاهي برسد كه 
در آن به نقاط قوت و ضعف خود پي ببرد و در برطرف كردن آنها سعي كند و نقاط 

قوت خود را نيز ارتقا ببخشد. 

تا زير يك سقف زندگي نكني
نمي تواني همسرت را بشناسي

قبل از ازدواج، شناسايي ويژگي ها مرحله مهمي است كه از طريق روش هاي مختلف 
مانندرفت و آمدهاي خانوادگي و مشاوره هاي قبل از ازدواج مي تواند صورت گيرد. 
اگر چه كسب ش��ناخت از طرف مقابل هيچ گاه صددرصد نيست اما به فرد كمك 
مي كند تا از روي آگاهي و طبق معيارهاي صحيح اقدام به تصميم گيري كند. اعتقاد 
به اين باور باعث مي شود كه افراد احس��اس كنند هر چقدر هم كه قبل از ازدواج 
تلاش كنند قادر به شناسايي طرف مقابل نيستند بنابراين عده اي در تصميم گيري 
دچار ترديد ودودلي مي ش��وند و عده اي ديگر نيز برعكس از تلاش براي آشنايي 

پيش از ازدواج پرهيز مي كنند.

ازدواج مي كنم و در صورت بروز مشكل طلاق مي گيرم
برخي افراد ديدگاه ساده انگارانه اي نس��بت به طلاق دارند و اين تصور را 
دارند كه اگر بعد از ازدواج با مش��كلي مواجه شوند به راحتي مي توانند جدا شوند. 
اين افراد آگاهي كمي از پيامدهاي طلاق دارن��د و نمي دانند كه جدايي اثرات 
مخرب رواني، اجتماعي و جس��مي به بار مي آورد و اي��ن اثرات در برخي 
موارد، مدت ها در افراد باقي مي ماند. از طرفي افرادي كه با اين طرز 
تفكر ازدواج مي كنند تعهد و پايبندي كم تري براي حفظ رابطه 
دارند و به محض مواجه شدن با مشكلات، طلاق را به عنوان 

اولين راه حل در نظر مي گيرند. 

طلاق يعني شكست
اگرچه طلاق به عنوان پديده اي مذموم شناخته شده است اما در برخي شرايط 
به عنوان آخرين راه حل مي تواند مطرح شود. ماندن طولاني مدت در محيط پر از تنش و 
درگيري نه تنها به بهبود اوضاع كمك نمي كند بلكه دو طرف را فرسوده مي كند و سلامت 
جسمي و رواني آنها را به خطر مي اندازد. در اين ش��رايط جدايي به عنوان يك راه حل 

مي تواند به افراد كمك كند تا شروع جديدي براي زندگي خود به وجود بياورند. 

كساني كه طلاق گرفته اند افراد مشكل دار
 و ضعيفي  هستند

متأس��فانه ديد منفي در جامعه نس��بت به كس��اني كه طلاق مي گيرند باعث 
مي شود از آنها به عنوان ناس��ازگار و ضعيف ياد ش��ود اما بايد بدانيم لزوما اين 
افراد مش��كل دار نيس��تند، چراكه گاهي به دليل انتخاب هاي غلط، اتفاق هاي 
پيش بيني نشده و غيرقابل كنترل در زندگي آنها پيش مي آيد كه آنان را به اين 

مرحله سوق مي دهد. 
*كارشناس ارشد روانشناسي   
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وَاحِدَةٍ وَخَلقََ مِنْهَا زَوْجَهَا وَبثََّ مِنْهُمَا رجَِالًا كَثِيرًا وَنسَِاءً 
وَاتقَُّوا الَلهّهَ الذَِّي تسََاءَلوُنَ بهِِ وَالأْأَرْحَامَ إنَِّ الَلهّهَ كَانَ عَليَْكُمْ 
رَقيِبًا «، مي فرمايد: خداوند شما را كثير آفريده است. 
اينكه نسل شما زياد باش��د، موضوع و قضيه عجيبي 
نيست چون اراده خداوند اين بوده كه شما كثير باشيد 
اما نكته جالب و زيباي آيه اين اس��ت كه زماني انسان 
مي تواند اين حقايق را درك كند كه متقي شده باشد. 
آيه دارد به ما مي گويد مردم بترسيد از عصيان و متقي 
باشيد تا به اين حقيقت پي ببريد كه خداوند همه شما 
را از يك تن آفريد و »وَبثََّ مِنْهُمَا رِجَالًا كَثِيرًا وَنسَِاءً«، 
آنگاه از آفرينش دو نفر يك عالم را مستقر كرد، بعد هم 
مسئلت و درخواست مي كند كه درباره ارحام كوتاهي 
نكنيد و مراقب اعمال خود باشيد. در آيه سوم اين سوره 
مي فرمايد: » وَ إنِْ خِفْتُمْ ألَا تقُْسِطوا فى اليْتَمَى فَانكحُوا 
مَا طاب لكَم مِّنَ النِّس��اءِ مَثْنى وَ ثلُثَ وَ رُبعََ فَإنِْ خِفْتُمْ 
ألَا تعَْدِلُ��وا فَوَحِدَهً أوَْ مَا مَلكَت أيَمَنُك��مْ ذَلكِ أدَْنى ألَا 
تعَُولوُا « يعني اگر بترسيد و نگران باشيد كه در ازدواج 
با يتيم ه��ا مراعات عدل نكنيد از زن��ان ديگر كه نيكو 
هستند براي ش��ما مثني و ثلاث و رباع ازدواج كنيد. 
البته اينكه مي گويد مثني و ثلث نه از باب شهوتراني 
است كه با حقيقت دين سازگار نيست بلكه از اين باب 
است كه انس��ان تكثير پيدا كند، البته در ادامه همين 
آيه مي فرمايد اگر نمي توانيد بين اين زن ها به عدالت 
برخورد كنيد و قدرت مديريت اين عائله را نداريد ستم 
نكنيد و به همان يك زن كفايت كنيد. پس اصل اين 

قضيه به خاطر فرزنددار شدن است. 
در س��وره نس��اء آيات بزرگ و عجيبي وجود دارد و 
لازم اس��ت ما درباره فحواي اين آيات غور بيشتري 

داشته باشيم. 
مرحوم آيت الله ش��اه آبادي مي فرمايد، دو بال اسلام 
» يعلو ولا يعلى عليه « يكي عِدّه است و ديگري عُدّه. 
تبيين مي كند كه اگر ش��ما عِدّه ي��ا همان جمعيت 
انسان ها را نداشته باش��يد عُدّه هم نخواهيد داشت. 

جناب قرهي! فكر مي كنم براي افتتاح بحث مناسب باشد كه از فلسفه و چرايي 
تكثير نسل انسان در ديدگاه توحيدي و وحياني سخن به ميان بياوريم. تأكيدي 

كه در اديان ابراهيمي به ويژه دين اسلام به تكثير نسل مي شود از كجا مي آيد؟
پروردگار عالم، انسان را به عنوان مخلوقي كه با مخلوقات ديگر متفاوت است، به عنوان اشرف 
مخلوقات قرار داده، بنابراين در بحث توليد نسل انسان يكي از مطالب همين است كه اين 
خليفه الله بايد تكثير پيدا كند تا آن وظايف و مسئوليت هاي خليفه اللهي روي زمين تبيين 
شود، بنابراين حتي انسان ها را از اين باب كه يك موقعي بترسند كه نكند به واسطه ازدواج، 
فقري برايشان مستولي شود و دست تنگ باشند برحذر مي دارد، ترغيب به زوجيت و ازدواج 
مي كند و مي فرمايد ازدواج شما با من است و هيچ نگران نباشيد. لذا مى فرمايد: » وَأنَكِحُوا 
الأيَامى مِنكُم وَالصّالحِينَ مِن عِبادِكُم وَإمِائكُِم إنِ يكَونوا فُقَ��راءَ يغُنِهِمُ الَلهّهُ مِن فَضلهِِ وَالَلهّهُ 
واسِعٌ عَليمٌ.  « در اين آيه خداوند صراحتاً مي فرمايد حتي اگر به فقر هم دچار باشيد » يغُنِهِمُ 
الَلهّهُ مِن فَضلهِِ"، خداوند از فضل خود به شما وس��عت مي دهد. پس اين نكته بسيار مهمي 
است. در آيه اول سوره نس��اء مي فرمايد: » ياَ أيَهَُّا النَّاسُ اتقَُّوا رَبكَُّمُ الذَِّي خَلقََكُم مِّن نفَّْسٍ 

كمبود عِدّه

 

گاهي دین را هم عوض مي كند

نگاه صاحبنظران

آيت الله دكتر روح الله قرهي، رئيس حوزه علميه امام مهدي )عج( و دكتراي 
فلس�فه غرب از دانش�گاه هامبورگ در طول گفت وگويمان مدام از تعامل 
دوسويه دو ساحت عِدّه و عُدّه س�خن مي گويد و اين دو واژه مثل ش�يرازه اجزاي گفت وگويمان 
را به هم متص�ل مي كند. به زعم اي�ن انديش�مند، كمبود عِدّه ي�ا همان جمعي�ت مي تواند روي 
عُدّه - ت�وان علمي، اقتصادي، فرهنگي و نظامي – اثر بگذار باش�د و س�رانجام به جابه جايي هاي 
ارزش�ي و اعتقادي در جامعه منجر ش�ود. گفت وگوي ما را با آي�ت الله روح الله قرهي مي خوانيد.

محمدرضا يگانه

دين و جمعيت در گفت وگو با آيت الله دكتر روح الله قرهي 
رئيس حوزه علميه امام مهدي)عج(
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گمان هم نكنيد كه عُدّه فق��ط در تجهيزات نظامي 
است. پس داش��تن عُدّه فقط شامل سلاح نمي شود. 
همه امكان هاي پزشكي، كشاورزي، صنعتي، خدماتي 
و الي ماش��اء الله مصداق عُدّه اس��ت. پس اگر ش��ما 
مي خواهيد به اس��تعلا و ترقي و رشد برسيد چاره اي 
نداريد جز اينكه اين دو بال يعني عِدّه و عَدّه را در كنار 
هم داشته باشيد، يعني نمي شود كشوري جمعيتش 
از بين برود و در عين حال اين كشور برخوردار و رشد 

يافته باشد. 
وقتي امام المس��لمين ام��روز بي��ان مي فرمايند كه 
چشم انداز علمي ما در سال 1404 فلان نقطه باشد، 
اين يعني چه؟ يعني ش��ما عُدّه تان را زياد كنيد. در 
كنارش شما مي بينيد كه امام المسلمين چقدر روي 
بحث جمعيت تأكيد دارند چون مي دانند كه اين عُدّه 
زماني مي توانند محقق ش��وند كه آن بال ديگر يعني 

عِدّه هم وجود داشته باشد. 
ش�ما اش�اره اي به آيات قرآن ناظر به بحث 
تكثير نسل داشتيد. در منابع و متون روايي 

ما چه موضعي در اين باره اتخاذ شده است؟
پيامبر اكرم )ص( فرمودند: » تناكحوا تناسلوا تكثروا 
فأنىّ أباهى بكم الأمم يوم القيامة و لو بالسقط / ازدواج 
كنيد و نسل پيدا كنيد و فرزندان تان را زياد كنيد كه 
من پيامبر، جمعيت شما را آن قدر دوست مي دارم كه 
فرداي قيامت به امت هاي ديگر مباهات مي كنم ولو 

اينكه آن جمعيت بچه هاي سقط شده باشد. « 
توجه كنيد كه حضرت رسول )ص( توصيه مي كنند 
كه فرزنددار شويد ولو اينكه س��قط شود. اين خيلي 
نكته مهمي اس��ت. من معم��ولاً ب��ه جوان هايي كه 
مي آيند عقدشان را بخوانم غير از آن حديث معروف 
كه » النِّكاحُ سُ��نَّتِي فَمَ��نْ رَغِبَ عَنْ سُ��نَّتِي فَليَسَ 
مِنِّي « اي��ن حديث را ه��م مي خوانم ك��ه  »تناكحوا 
تناس��لوا تكثروا...« ما گاهي با تأسف نسبت به عمق 
اين توصيه ها بي خبريم. بس��يار مهم است كه انسان 
تكثير نسل پيدا كند. در مطالب عرفي دنيا هم كه نگاه 
مي كنيد، مي بينيد اگر زماني دشمن آمد و از كينه و 
حقدي كه داشت، نتوانست از راه نظامي پيروز شود 
طبيعي است كه نيروهايي مقاوم در برابر آن دشمن 
ايس��تاده اند. آن وقت مي بينيد همان ه��ا براي آنكه 
به مقاصدشان برس��ند، مي آيند تغيير جمعيت را در 
دستور كار خود قرار مي دهند. همين اتفاقي كه اين 

روزها در بحرين مي افتد، گواهي بر اين مدعاس��ت. 
وقتي وهابيت را از كشورهاي عربي مي آورند و به آنها 
مليت مي دهند و درصدد هستند كه يك نسل را در 
اين كشور تغيير دهند، اين نشان مي دهد جمعيت در 

معادلات چقدر مي تواند مهم باشد. 
حالا شما توجه كنيد كه اگر يك نسل به خودي خود 
ازدواج نكند يا نسلش كم شود، اين نسل بدون اينكه 
جنگي در ميان بوده باشد، خودش با دست خودش 
دست هايش را بالا برده و با زبان بي زباني مي گويد اين 
مملكت ما تقديم شما، چون وقتي نسل كم شد، شما 
مجبوريد براي بازار كار خودت��ان افرادي را از بيرون 
بياوريد و اس��تخدام كنيد و چ��ون جوان هايتان را از 
دست داده ايد، كثرت نس��ل تقليل پيدا مي كند و با 
ورود نيروهايي كه در يك زب��ان و فرهنگ ديگري با 
باورها و اعتقادات ديگري پرورش پيدا كرده اند، شما 
ديگر آن كشور سابق با آن فرهنگ و باورهايي كه نسل 
به نسل به دست شما رسيده بود، نخواهيد بود، چون 
خواسته و ناخواس��ته آن افراد مهاجر فرهنگ كشور 
شما را تحت تأثير قرار مي دهند، نه تنها فرهنگ كه 
آرام آرام عرص��ه اقتصاد و سياس��ت و بهره برداري از 
منابع هم در تسلط اين افراد قرار مي گيرد. پس كمبود 
عِدّه خطرات زيادي را به دنبال دارد. گاهي تفكري و 
حتي ديني را هم عوض مي كند. شما امروز نگاه كنيد 
يكي از وحش��ت هاي اروپايي ها كمبود نسل به ويژه 

تبعات بعد از آن است. 
مشخصاً چه تبعاتي؟

مهاجراني كه به كشورهاي اروپايي وارد مي شوند 
شايد نسل اول آنها آن تحرك براي ورود به مناصب 
حس��اس را نداش��ته باش��ند، اما نس��ل دوم و سوم 
مهاجران به تدريج ام��ور و مديريت ها و وزارتخانه ها 
و مجلس را به دس��ت مي گيرند و گاهي حتي قوانين 
را به نفع خودش��ان تغيير مي دهند. شما وقتي نگاه 
مي كنيد مي بينيد رژيم صهيونيستي، سياست هاي 
تجاوزگرايانه اش را با ابزار جمعيت پيش برده است. 
اينها براي ما درس است. درست است كه ملت مظلوم 
فلس��طين به صورت ملموس امروز اي��ن حقيقت را 
مي چشد اما درس اين واقعه امروز براي همه ملت هاي 
مسلمان اس��ت كه چطور مي توانند با سياست هاي 
جمعيتي يك كش��ور را اش��غال كنند. از  آن طرف با 
سياس��ت اش��غال و اعدام و قتل و زندان از جمعيت 

فلس��طيني ها بكاهند و از طرف ديگر به تكثير نسل 
خودشان اقدام كنند. 

نسخه اي كه مي شود براي اين قضيه پيچيد، 
به نظر شما چيست؟

انسان هوشيار، چش��مش را به روي تحولات محيط 
اطرافش نمي بندد. آموزه هايي كه ما در اس��لام ناب 
محمدي كه امام راح��ل فرمودند ياد گرفته ايم، به ما 
مي گويد مس��لمان حقيقي نمي تواند از واقعيت هاي 
اطراف خود بركنار باشد و اعتنايي به آنچه دور و برش 
مي گذرد، نداشته باشد. شما نگاه كنيد ما خودمان را 
مطيع ولايت مي دانيم اما اگر امامي امت نداشته باشد 
به چه كسي يا كس��اني مي خواهد امامت كند؟ پس 

كثرت نسل هم عقلاني است و هم شرعي. 
جناب قره�ي! من آنچه را كه ش�ما اش�اره 
مي كني�د تا ح�دوي متوج�ه مي ش�وم اما 
نمي ش�ود از تحولات فك�ري و فرهنگي هم به 
س�ادگي گذش�ت. اي�ن س�ال ها در جامعه ما 
اتفاقات�ي افت�اده اس�ت و يك�ي از مهم ترين 
اتفاق هاي مرتبط با كاهش جمعيت به دگرديسي 
بينش آدم ها، به هدف زندگ�ي و لذت جويي و 
مادي تر شدن مقدمه چيني ها و استنتاجات آنها 
برمي گردد؛ اينكه مثلًا امروز خيلي ها مي گويند 
با اين وضعيت معيشت و اقتصاد نمي توانند به 
اين زودي ها بچه دار ش�وند يا اگ�ر هم بچه دار 
شوند نمي توانند به كثرت فرزندان فكر كنند. 

ديدگاه تان در اين باره چيست؟
كساني كه در اين باره ان قلت مي آورند و گاهي نبود 
ارتزاق و فقر را گوشزد مي كنند، عميق تر فكر كنند، 
مي بينند مسئله آن گونه كه طرح مي كنند و در ذهن 
آنها جا افتاده نيست. اولاً ما بيشتر از آنكه درگير فقر 
و تنگي معاش باش��يم، درگي��ر زندگي هاي تجملي 
هس��تيم و اين فراگير ش��دن زندگي هاي تجملاتي 
است كه اجازه كثرت جمعيت را به ما نمي دهد. پس 
اين سبك زندگي تجملي بايد اصلاح شود، نه اينكه 
ما بخواهيم صورت مسئله را از بين ببريم. ثانياً ما در 
كش��وري زندگي كنيم كه پر از منابع اس��ت. اگر ما 
بلد نيس��تيم اين منابع را به درستي مديريت كنيم، 
چرا ان قلت را ج��اي ديگري مي آوري��م؟! يك وقت 
شما مسئله اي را روي تخته س��ياه مي نويسيد، مثلًا 
عددي را مي نويس��يد و از دانش آموزي مي خواهيد 
جذر آن ع��دد را بگيرد. دانش آموزي كه بلد نيس��ت 
جذر بگيرد از حرصش ممكن است مسئله را از روي 
تخته سياه پاك كند و خيال كند مسئله اش حل شد. 
ما هم گاهي در اجتماع مان دچار اين خطاهاي بچگانه 
مي شويم. اين نوع تبيين كه آقا ما در مسائل اقتصادي 
ضعف هاي زي��ادي داري��م و چطور مي ش��ود با اين 
ضعف ها بچه دار شويم يا فرزند كم تر زندگي بهتر، در 
حقيقت صورت مسئله را پاك كردن است. آن چيزي 
هم كه بايد مهار شود نه جمعيت كه لذت جويي هاي 
غيرديني و غيرعقلاني اس��ت كه گاهي انس��ان ها را 
درگير و آنها را از بس��ياري لذت هاي اصيل و شيرين 
دور مي كند. يك وقت مي بينيد پسر يا دختري درگير 
وسواس هاي فكري مي شود. اينكه انسان بخواهد در 
ازدواج، كفو خودش را پيدا كند بسيار پسنديده است 
اما اگر كسي دچار وسواس شود و نتواند زوجي براي 
زندگي انتخاب كند، يك وقت مي بيند سن و سالش 
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گذش��ته و او نمي تواند حلاوت مادر يا پدر ش��دن را 
بچشد. پس مهم است ما به گونه اي برنامه ريزي كنيم 
كه نگاه هاي تنگ نظرانه كه بعض��اً به وفور در جامعه 
ديده مي شود اصلاح شود، چون خيلي وقت ها ظاهر 
اين منطق هاي غلط براي نسل جوان كشور جذابيت 
پيدا مي كند و آنها مي گويند راست مي گويند، ما كه 
اين همه مش��كل اقتصادي داريم چرا ازدواج كنيم؟ 
يا چرا بچه دار ش��ويم؟ خب اين تفكرات يك زمين و 
ميدان آماده براي نفوذ دشمن است، چون دشمن اين 
را مي خواهد كه نس��ل ما كم شود. آن وقت مي بينيد 
ما به اسم زندگي بهتر به اسم اينكه مثلًا نمي خواهيم 
فرزندان مان در تنگنا باشند، اصل زندگي را از دست 
مي دهيم. گاهي برخي از والدين فريب اين حرف ها را 
مي خورند و مثلًا مي گويند يك يا دو فرزند از س��ر ما 
هم زياد است. آن وقت مي بيني 20 سال بعد وقتي آن 
تك فرزند بزرگ مي شود، همان والدين آرزو مي كنند 
كاش يكي دو فرزند ديگر هم داشتند، چون مي بينند 
فرزند آنها مشكلات رفتاري دارد، توقعات بي اساسي 
دارد يا مث��لًا وقتي تك فرزندي باب مي ش��ود، عملًا 
مي بينيم كودكان ما نه داي��ي دارند، نه عمه، نه خاله 
دارند، نه عمو. ما اين طور نسل را از بين مي بريم، نسل 

را ذبح مي كنيم. 

ما امروز در اين وضعي�ت جديد جمعيتي به 
س�ر مي بري�م و س�ايه اندازي باوره�ا روي 
جمعيت ما انكارناشدني است. از يك طرف هم 
پ�روژه افزاي�ش جمعي�ت ج�اي ديگ�ري جز 
خانواده ها محقق نمي شود، از سوي ديگر قاعدتاً 
توس�ل به اجبار و تحميل هم نه شدني است نه 
انساني. شما فكر مي كنيد مهم ترين كاري كه در 

اين حوزه بايد انجام شود، چيست؟
امام راحل قدس سره الشريف فرمودند: سلاح تبليغات 
برنده تر از سلاح جنگ اس��ت. امام )ره( به خوبي به 
نقش رس��انه و تبليغات در اين زمين��ه واقف بودند و 
مي دانس��تند اين س��لاح چقدر قدرتمند و ذي نفوذ 
اس��ت. ما گاهي گرفتار تبليغات رسانه هاي مسموم 

مي ش��ويم و قبل از اينك��ه مرگ برس��د خودمان را 
مي كش��يم و از بين مي بريم چون گرفت��ار تبليغات 
شده ايم و از مرگ مي ترسيم، در حالي كه قرآن با ما 
سخن مي گويد كه » باي ذنب قتلت«. اين يعني چه؟ 
يعني وقتي كسي با وجود وعده الهي به نصرت و ياري 
ازدواج نمي كند، فرزنداني را مي كشد كه از ازدواج او 
به وجود مي آمدند. وقتي كسي ازدواج مي كند اما بنا 
به همان ضع��ف ايمان و تبليغاتي ك��ه در ذهن او جا 
كرده اند، فرزنددار نمي ش��ود، يعني مي ش��ود همان 
» باي ذن��ب قتلت«. ف��رداي روز قيامت از ما س��ؤال 
خواهد شد كه »باي ذنب قتلت«. چرا با وجود اينكه 
استعداد ازدواج و فرزنددار ش��دن داشتيد اين كار را 
نكرديد. ممكن است كس��ي با خودش بينديشد من 
كه در آن دنيا كسي را به قتل نرسانده بودم. كسي را 
نكشته بودم. اما جنيني كه او به خاطر ترس از فقر و 
نداري از بين برده و سقط كرده، مصداق همين »باي 
ذنب قتلت« است يا كسي كه امكانات فرزندآوري را 
داشته اما با اين وجود با بهانه هاي واهي بچه دار نشده، 
در واقع فرزنداني را كش��ته كه مي توانسته از صلب و 

رحم يك زوج به دنيا بيايند.
يك نكته اي كه اينجا وجود دارد اين است كه ما گاهي 
دچار فقر فرهنگي هستيم و آنچه را كه ديگران ديكته 
مي كنند، بدون ارزيابي دقيق��ي الگو قرار مي دهيم و 

طابق النعل بالنعل با آن سرمشق ها جلو مي رويم. 
نكته ديگر اينكه ما بايد به مديريت منابع انساني مان 
توجه كني��م. امروز چه در علم اقتص��اد و چه در علم 
مديريت، منابع انس��اني را اصل هر تحولي مي دانند 
اما گاهي در جامعه ما و نزد مديران احساس مي شود 
آن طور كه شايسته اس��ت به مديريت منابع انساني 

توجه نمي شود. 
نكته بسيار مهم ديگر كه در مباحث دقت نمي شود 
» الناس علي دين ملوكهم« اس��ت. اگر دولتمردان 
ما اعتقاد محكم قلبي به اين كار نداش��ته باش��ند و 
برنامه ري��زي ج��دي نكنند و روش تبليغاتي ش��ان 
هوشمندانه نباش��د، اميدي به جنبش و تكان قابل 
ملاحظه اي نخواهد بود. من مثال مي زنم. وقتي جشن 
نيكوكاري مي ش��ود مي بينيد كه بين دستگاه هاي 
اجرايي و رسانه اي هماهنگي مثال زدني اي به وجود 
مي آيد. صدا و س��يما با تمام توان پ��اي كار مي آيد. 
انتخابات كه مي ش��ود باز مي بينيد تمام دوربين ها 
در امر انتخابات متمركز ش��ده اند و م��ردم را براي 
رأي دادن و حض��ور در انتخاب��ات تهييج مي كنند 
و مي بيني��م همين تهييج ه��ا و تمركزها هم جواب 
مي ده��د و بحمد الله در ه��ر دوره ش��اهد انتخابات 
پرشكوهي هم مي ش��ويم چرا؟ چون دولتمردان ما 
مي خواهند اين اتفاق محقق ش��ود اما ش��ما وقتي 
به موضوع جمعيت مي رس��يد مي بينيد هر كس��ي 
در يك گوش��ه اي ان قلت ها و نمي شود هاي خاص 
خودش را مي آورد. مس��ئول اجرايي به يك شكل، 
مسئول قانونگذار به يك گونه ديگر، رسانه به شكل 
ديگر. مي بينيد كه آن هماهنگي لازم وجود ندارد، 
بنابراي��ن آن اتفاقي هم كه ما به دنبال آن هس��تيم 
نمي افتد. اگر رؤساي جمهور ما، وزراي ما و وكلاي 
ما عميقاً اعتقاد داشته باشند كه اگر نسل كم شود، 
اگر عِده ما كم شود، عده ما هم از بين خواهد رفت، 
آن وقت خيلي خزنده و خاموش كش��ور مستعمره 

ديگران نخواهد شد، مثل ايرلند كه انگليسي ها براي 
خودشان مي دانند و زير سر خودشان گذاشته اند يا 
اسكاتلند كه باز براي خودشان مي دانند يعني شايد 
در ظاهر اسم يك كشور مستقل باشد اما عملًا يك 

مستعمره وابسته است. 
پس دقت كنيم كه وقتي امام المس��لمين مي گويد، 
ما مي توانيم در اين كشور 150 ميليون نفر جمعيت 
داش��ته باش��يم بر اس��اس حقايقي اين نكته را بيان 
مي كنند. عرض ش��د كه ما با كمب��ود منابع روبه رو 
نيستيم، گاهي با دس��ت خودمان منابع مان را ضايع 
مي كنيم يا آن مديريت شايس��ته اعمال نمي ش��ود. 
در ثاني اگر كسي بگويد ما دچار فقريم بايد به چنين 
شخصي آن حديث قدسي را يادآور شد كه » أنَاَ عِنْدَ 

ظَنِّ عَبْدِي / من در ظن و گمان بنده ام هستم.« 
يعني همان چيزي ك�ه امروزي ها مي گويند 

مثبت انديشي؟
به يك معنا بله. اينكه انس��ان به وعده هاي پروردگار 
اعتماد داشته باشد و عميقاً باور كند خداوند رزاق و 
روزي رسان است، مسلماً همين انديشه ها نمي گذارد 
او دچار فقر ش��ود. مگر خداوند نفرم��ود: إنِ يكَونوا 
فُقَراءَ يغُنِهِمُ الَلهّهُ مِن فَضلهِِ وَالَلهّهُ واسِعٌ عَليمٌ / اگر شما 

از فقر مي ترسيد و واهمه داريد، خداوند شما را غني 
مي كند چون خداوند واسع است. اگر ما اين حقيقت 
را قبول داريم كه خداوند رزاق ذوالجلال است، پس 
اين حقيقت بايد در زندگي ما خودش را نشان دهد، 
اما اگر اعتقاد محكمي نداش��ته باشيم طبيعي است 
كه اينجا آيه يأس مي آوريم و ان قلت پش��ت ان قلت 
كه نمي شود و نشدني است، البته هر چيزي به جاي 
خودش نيكو است. اعتماد به رزاق بودن خداوند جاي 
خود و اينكه ما بايد همت كنيم، برخيزيم و آستين ها 
را بالا بزنيم و اوضاع را به نفع امروز و نس��ل هاي بعد 
مديريت كنيم ج��اي خود، پس اگر م��ا مي خواهيم 
ش��اهد اتفاقات خوبي باش��يم ه��ر دو عرصه جلوي 

چشم مان بايد باشد.  

ما گاهي گرفتار تبليغات رسانه هاي مسموم 
مي شويم و قبل از اينكه مرگ برسد، خودمان را 
مي كشيم و از بين مي بريم، در حالي كه قرآن با 
ما سخن مي گويد كه » باي ذنب قتلت«. اين يعني 
چه؟ يعني وقتي كسي با وجود وعده الهي به 
نصرت و ياري ازدواج نمي كن��د، فرزنداني را 
مي كش��د كه از ازدواج او به وجود مي آمدند. 
وقت��ي كس��ي ازدواج مي كن��د ام��ا فرزنددار 
نمي ش��ود، مي ش��ود همان » باي ذنب قتلت«
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كه كم بچه دار شو! يا زياد بچه دار شو! اما از يك 
طرف جمعيت با بحث هاي سياسي، اجتماعي، 
اقتصادي و امنيتي همپوش�اني و تداخل پيدا 
مي كن�د. نمونه اش هم اتفاق�ات جمعيتي قرن 
گذشته اس�ت كه كش�ورهاي زيادي وارد گود 
سياس�ت هاي جمعيتي انقباضي يا انبس�اطي 
شدند. مي خواستم از جنابعالي بپرسم حد و مرز 
دخالت يا اگر مثبت تر نگاه كنيم كاركرد دولت ها 
و نظام ه�ا را در سياس�ت هاي جمعيتي چطور 

ارزيابي مي كنيد؟
شما در آغاز پرسش اش��اره كرديد كه داشتن فرزند 
بيش��تر يك انتخاب شخصي اس��ت. در بدو امر واقعاً 
همين طور است ولي ساحت زندگي ما كاملًا اجتماعي 
است و نمي توانيم منفك از ديگران، سرنوشت خودمان 
را رقم بزنيم و آثاري را كه انتخاب ما بر محيط پيرامون 
و محيط پيرامون بر سرنوش��ت م��ا مي گذارد ناديده 
بگيريم. به اين ترتيب اين بحث علي الظاهر شخصي 
از آن دايره امر خصوصي و ش��خصي بيرون مي آيد و 

تبديل به يك موضوع اجتماعي مي شود. 
البته افزايش بي مهار جمعيت - افزايشي كه تناسبي 
با امكانات بالفعل و بالقوه يك منطقه يا كشور نداشته 
باش��د - حتماً تبعاتي خواهد داش��ت كه نس��بت به 
آن تبعات نمي ش��ود بي تفاوت بود. اگر كشور چين 
از طريق سياس��ت هاي كنترلي، افزايش جمعيت را 
مهار نكرده بود و همچنان س��ير تصاعدي جمعيت 
ادامه پيدا مي كرد، معلوم نب��ود از عهده تأمين غذا و 
ساير امكانات اين جمعيت ميلياردي برمى آمدند، چه 
برسد به تبعات جدي اجتماعي، اقتصادي و امنيتي 
افزايش بي مه��ار جمعيت. اما با اين همه آن س��وي 
قضيه را هم بايد ديد. از آن طرف هم اگر سياست هاي 
كنترلي روي جمعيت از س��وي مردم اعمال ش��ود، 
يعني مردم تصميم بگيرند كه فرزند نداشته باشند، 
مي شود حدس زد روزگاري پيش روي اين افراد قرار 

جناب هرن�دي! همچن�ان ك�ه در جريان هس�تيد چند س�الي اس�ت كه 
سياست هاي جديد جمعيتي به صورت جدي دنبال مي شود. البته موضوع 
جمعيت از يك منظر يك مسئله كاملًا شخصي است، قاعدتاً توليد جمعيت يك 
كالاي صنعتي نيست كه ما سفارش بدهيم و مثلًا يك مجموعه صنعتي براي ما 
جمعيت بس�ازد. از يك منظر به خصوصي ترين لايه هاي زندگي آدم ها مرتبط 
است و طبق عرف و حقوق انساني و اسلامي هم نمي شود تحميل كرد به كسي 

 غیرت كاهش جمعیت داشتیم
اما غیرت افزایش نداریم!

اگرچه اي�ن عضو مجمع تش�خيص مصلحت نظام و وزير اس�بق فرهنگ و 
ارشاد اسلامي را به واسطه اشتغالات و مناصبي كه داشته و دارد، مي توانيم 
يك چهره سياسي بناميم يا به خاطر مواضع و ديدگاه هاي سياسي اش او را به اردوگاه اصولگرايان 
منتسب كنيم اما او به زعم من بيشتر حامل يك روحيه و پيشينه فرهنگي است و اگر بخواهم كمي 

مطايبه را چاشني اين معرفي كنم او را در ساحت سياست به گروگان گرفته اند. 
محمدحسين صفارهرندي از اهالي قلم و كلمه است. دهانش كلمه را مي پزد و كلمات، پخته شده 
به گوش تو روانه مي شود. از آدم هايي است كه حضور دارد، يعني كه يك سر و هزار سودا را در طول 

گفت وگو كنار مي گذارد و با كسي كه روبه رويش نشسته يك سر و يك سودا مي شود. 
گفت وگوي ما با اين تحليلگر فرهنگي از نقد سياست هاي مهار جمعيت در دهه 60 آغاز مي شود و با 
گذر از موضوع رصد و ديده باني جمعيت به بازگويي زاويه ديد دو جريان و دو نحله فكري مديريتي 
در حوزه افزايش يا مهار جمعيت مي پردازد و سرانجام با بررسي سياست هاي حمايتي امروز كشور 
از افزايش جمعيت، سايه اندازي باورها و اعتقادات روي كاهش يا افزايش زاد و ولدها و ابعاد فراملي 

كمبود جمعيت به ويژه آنجا كه با منافع غرب همپوشاني دارد، پايان مي پذيرد.

حسن فرامرزي

فرهنگ و جمعيت در گفت وگو با محمدحسين صفارهرندي
عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام

سوزن برنامه ريزی ما روي كاهش جمعيت گير كرده است

ان
اني
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بگيرد كه همگي يا بخش قابل توجهي از جمعيت به 
سن سالخوردگي رسيده اند و هيچ نيروي جواني كه 
عمل كند و از حاصل عمل او ديگران يعني كس��اني 
كه به سن بازنشستگي مي رسند منتفع شوند وجود 
ندارد، شما مي دانيد كه در سيستم تأمين اجتماعي 
بازنشس��تگان عم��لًا از حاص��ل كار جوان ترها بهره 

مي برند تا بتوانند به حيات خود ادامه دهند. 
پس اين انتخاب از يك منظر فراشخصي است، چون 
سرنوش��ت آدم ها روي زندگي هم اثر مي گ��ذارد. به 
اين ترتيب ش��ايد آنهايي ك��ه يك زمان ب��ه صورت 
اغراق آميز و افراط��ي، روي آزادي ه��اي فردي تكيه 
كرده بودند و همين تمايل به آزاد بودن و رها ش��دن 
از همه قيود، بعضي ها را به اين نتيجه رس��انده بود كه 
فرزند را مي خواهند چه كار كنند - چون آزادي آنها را 
محدود مي كرد - يك روزي چش��م باز كردند، يعني 
اوج ليبراليسم منتهي ش��د به اين جا كه حس كردند 
آينده را دارند از دس��ت مي دهند و آتيه شان در خطر 
است، بنابراين سياست هاي تش��ويقي فرزندآوري در 
كش��ورهاي غربي كه اتفاقاً همراه است با حمايت ها و 
جايزه هاي فوق العاده آغاز ش��د، در حالي كه 50 سال 
پيش از آن در همين غ��رب آدم ها روند ع��ادي زاد و 
ولد را طي مي كردند و كس��ي نبود به خاطر بچه آوري 

تشويقش��ان كند اما امروز به جايي رسيده اند كه لازم 
دارند تشويق شوند، يعني به صورت جدي مشوق هاي 
پولي و امكانات و حمايت همه جانبه را در نظر بگيرند تا 
آدم ها قانع به باروري شوند. به خاطر همين است كه در 
بعضي از كشورهاي اروپاي شمالي اگر براي فرزند آوري 
اول مثلاً 5 هزار دلار جايزه مي دهند، اين جايزه تشويقي 

براي فرزند سوم 7 هزارو 500 دلار است. 
يعني عكس آن كارهايي كه ما اين س�ال ها 

در سياست مهار انجام داديم؟!
بله، دقيقاً برخلاف آن چه كه م��ا قبلًا كرده ايم. مثلًا 
ماها مي گفتيم به فرزند چهارم ب��ه بعد، ديگر كوپن 
تعلق نمي گيرد يا مثلًا يارانه فقط به س��ه يا چهار نفر 
تعلق مي گيرد، اين سياست مهار جمعيت بود. حالا 

از اين طرف رسيده ايم به اين نقطه كه مشوق هايي را 
قرار دهيم و بگوييم اگر كسي فرزند سوم را بياورد از 
فرزند اول امتياز بيشتري مي دهيم، يعني فرزند سوم 
استثنايي مي شود كه بالاترين مشوق ها و امتيازها را 
براي او مي پردازيم. حالا تازه اينها مال زماني است كه 
بعضي از آن سياست هاي كنترلي و مهار، جبران پذير 
هس��تند. ممكن اس��ت به موقعيتي برس��يم كه اين 
كاهش جمعيت جبران نشدني شود، يعني جامعه به 
وضعيتي دچار مي شود كه ديگر نمي تواند به شرايط 

طبيعي و تعادل برگردد. 
به نظرتان ما به اين نقطه مي رسيم؟

برحسب بدترين س��ناريوي محتمل ممكن است 
س��طح باروري از زير حد جانش��يني ي��ا جايگزيني 
پايين تر بيايد و مثلًا برس��د به رقم 1/3. اگر اين روال 
ادامه پيدا كند چه بس��ا در 100 س��ال آينده نه تنها 
جمعيت ما افزايش پيدا نكند، بلكه كاهش شديدي 
را تجربه كند. جمعيت ما الان با يك ضرباهنگ آرام، 
85 ميليون مي ش��ود، چند صباح ديگر 90 ميليون 
مي ش��ويم اما از يك جايي اين روند كندتر  و كند تر 
مي ش��ود تا به يك جايي مي رسيم كه رشد جمعيت 
متوقف و از ي��ك جايي س��ير نزول��ي جمعيت آغاز 
مي ش��ود. مي گويند ممكن اس��ت برحسب بدترين 
سناريو در كمتر از 100 س��ال آينده به 35 ميليون 
نفر برس��يم آن هم در حالي كه بالاي 40 درصد اين 
جمعيت، كهنسال و سالمند هستند، يعني 65 سال به 
بالا! يك وقتي در جلسات مجمع - تشخيص مصلحت 
نظام - در اين باره بحث مي شد. يكي از بزرگان گفت 
خب! مگر آدم ه��اي س��المند كار نمي كنند؟ )مكث 
و خنده( به خودش��ان نگاه مي كردن��د كه نزديك به 
80 س��الگي در موقعيت و منصب كاري هس��تند اما 
عامه مردم كه اين طور نيس��تند. طبيعي اس��ت در 
اين س��نين، نيازهاي افراد زياد و برط��رف كردن يا 
ترميم اين نيازها پرهزينه مي ش��ود. امروز مي گويند 
هزينه هاي بهداشتي و مراقبتي يك كودك در مقايسه 
با يك بزرگسال و سالمند يك سوم يا يك چهارم است 
يعني در آن سن سالمندي نيازها و آسيب پذيري آدم 
چهار برابر بيشتر مي ش��ود و به نوعي همه بايد براي 

او هزينه كنند. 
اتفاقي كه امروز در جمعيت ما مي افتد يك 
سرش به دهه 60 برمي گردد. البته همه سرها 
را نمي ش�ود به دهه 60 برگرداند اما به هر حال 
سياس�ت هايي كه آن موقع از ط�رف حاكميت 
براي مهار جمعيت در نظر گرفته شد و خود آقا 
هم حتي انگشت اتهام را به سمت خودشان هم 
گرفتند، نقش كليدي در اين باره داشتند. گرچه 
براي تحليل يك رخ�داد اجتماعي به نوعي ما 
بايد در آن ظرف زماني هم قرار بگيريم و شرايط 
و اقتضائ�ات را بس�نجيم. ام�روز وقت�ي نگاه 
مي كنيد به دهه 60 و سياست هايي كه اتخاذ شد 
چه تصويري از آن سياست ها داريد و چه نقدي 

را متوجه آن سياست ها مي دانيد؟
به نظرم مي رس��د دهه 60 دو بخش دارد؛ بخش اول 
اين دهه متأثر از سياست هاي افزايش جمعيتي است 
كه از سال 55 آغاز مي شود. حالا احساس عمومي اي 
در مردم بوده، يك ضرورت تاريخي و شرايط انقلاب 
در اين دوره تا ح��دود س��ال 61 و 62 افزايش قابل 

توجهي در جمعيت را رقم مي زند. ش��ايد در حدود 
4 درصد و نرخ باروري بالاي 4 و 4/5. اما از يك زماني 
به بع��د تصميم به مهار جمعيت گرفته مي ش��ود كه 
البته اين تصميم مي توانسته تصميم خردمندانه اي 
باش��د، يعني لزوماً خود آن تصميم زير سوال نيست 
اما كيفيت اجرا مي تواند پرس��ش برانگيز باش��د. آن 
چيزي هم كه از زبان رهبر بزرگوار شنيديم اين بود 
كه سياس��ت هاي مهار و تحديد جمعيت قرار بود تا 
يك مقطعي ادامه پيدا كند تا ما به يك نرخ مثلًا 2 يا 
3 درصد برسيم كه بالاي نرخ جايگزيني است. اين رقم 
معقولي است كه مي تواند هم ميزان زاد و ولد را بالاتر 
از س��طحي كه بخواهد در درازمدت منجر به پيري 
جمعيت ش��ود نگه دارد و هم از آن طرف گس��ترش 
بي مهار و بي رويه جمعيت را كنترل كند. حالا شايد 
تقصيري كه آقا مي فرمايند و شخصاً و متواضعانه به 
نيابت از كل كش��ور و نظام به گ��ردن مي گيرند، اين 
است كه هدف گذاري صحيح جمعيتي در مقام اجرا 
به گونه اي جامع و حساب شده رصد نشد تا وقتي ما 
به آن رقم معقول رس��يديم ديگر آن سياس��ت هاي 
مهار با آن حدّت و شدت پيش��ين دنبال نشود، ولي 
متأسفانه همچنان سوزن ما روي اين گرامافون گير 

كرده و پشت سر هم همان پيام هايي را صادر مي كنيم 
كه پيشتر صادر مي شد. ما در آن دوره برحسب يك 
ضرورت تاريخي براي مه��ار جمعيت حتي رفتيم از 
بزرگان و علما اجازه گرفتيم كه البته عيبي هم ندارد. 
ما در شرع مقدس جاهايي هم داريم كه درباره كاهش 
جمعيت حرف زده ان��د و كمي عائله را س��توده اند و 
تأييد كرده اند. مثلًا گفته ان��د كم بودن عائله، يكي از 
امتيازهاي زندگي ميسور و آسان است. البته در كنار 
آن روايت هاي متعددي ه��م در تأييد كثرت عيال و 
فرزندان داريم، ولي همه اينها در واقع مي خواهد به 
ما بگويد كه يك نگاه آدم بايد به اقتضائات باشد و در 
تصميمي كه متعلق به زماني خاص با اقتضائاتي خاص 
بوده متوقف نشود. به ما گفته اند و مي دانيم كه: » كل 

ش��ايد تقصيري كه آقا مي فرمايند و ش��خصاً 
و متواضعانه به نياب��ت از كل كش��ور و نظام به 
گردن مي گيرند اين است كه هدف گذاري صحيح 
جمعيتي به گونه اي جامع و حس��اب شده رصد 
نشد تا وقتي ما به آن رقم معقول رسيديم ديگر 
آن سياست هاي مهار با آن شدت پيشين دنبال 
نشود، ولي متأسفانه همچنان سوزن ما روي اين 
گرامافون گير كرده و پشت سر هم همان پيام هايي 
را ص��ادر مي كني��م كه پيش��تر صادر مي ش��د
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يوم هو في شأن«. هر روز اقتضاي خاص خود را دارد 
و بر اساس آن اقتضا بايد عمل كرد. يعني هر سال بايد 

رصد كرد كه وضعيت ما چگونه پيش مي رود. 
و ش�ما اين كوتاه�ي در رص�د و ديده باني 

جمعيتي را متوجه چه كساني مي دانيد؟
به نظر مي رسد اين بي مبالاتي ما در وهله اول محصول 
غفلت و توجه نكردن كارشناسان است. آنها هستند 
كه بايد زنگ خطر را ب��ه صدا دربياورن��د، يعني آن 
جمعيت ش��ناس يا كسي كه در دس��تگاه بهداشت و 
درمان و نهادهاي ديگر درباره جمعيت مس��ئوليت 
مرتبطي دارد بايد بيايد بگويد كه الان ما به س��متي 
مي رويم كه درست نيست. اتفاقاً وقتي نگاه مي كني 
مي بيني اين دستگاه ها در هش��دار كاهش جمعيت 
ساكت تر از جاهاي ديگر بوده اند! و جالب اينجاست كه 
پيام هشدار اولين بار از سمت دستگاه سياسي صادر 
مي شود، يعني جايي كه اولين بار اعلام خطر مي كند 

دستگاه كارشناسي نيست! 
شما چقدر بحث همگرايي و وحدت رويه را 
در ح�وزه سياس�ت هاي جمعيت�ي بي�ن 
سياس�تمداران و مدي�ران جامع�ه به چش�م 
مي بينيد؟ چ�ون يك وق�ت آدم حس مي كند 
برخي از مديران – اگرچه ش�ايد با صداي بلند 

گفته نش�ود – ب�ر اين باورن�د كه وقت�ي ما در 
جامع�ه اي 80 ميلي�ون نفري ب�ا جمعيت قابل 
توجهي از بي�كاران ب�ه وي�ژه تحصيلكرده ها 
روبه رو هس�تيم، وقتي اقتصاد كشور و درآمد 
سرانه نمي تواند همين جمعيت را تأمين كند و 
عملًا ت�ورم بالا و ركورد را تجرب�ه مي كنيم، در 
چنين ش�رايطي چرا ما بايد ح�رف از افزايش 
جمعيت بزني�م؟ در نقط�ه مقابل ه�م افرادي 
هستند كه مي گويند اين چالش ها وجود دارد 
اما بحث نقصان مديريتي چه ربطي به جمعيت 
دارد؟ يعني ما اين مس�ئله »ضعف مديريتي و 
برنامه ريزي« را بايد ح�ل كنيم. حضرتعالي در 
جلسات مجمع تشخيص مصلحت نظام حضور 
داريد؛ مجمعي كه مي تواند مدلي از همين تنوع 

س�لايق و ذائقه ها و تحليل ها درباره سياس�ت 
افزاي�ش جمعي�ت باش�د، آي�ا اين تش�تت يا 
چندصدايي در باب سياست جمعيتي آنجا ديده 

مي شود؟ 
بله، متأس��فانه يكي از م��واردي كه به عن��وان دليل 
مخالفت افزايش جمعيت مطرح مي شود، امكانات و 
شرايط امروز جامعه است. معمولاً اين طور القا مي شود 
كه ما محكوم به استفاده از ظرفيت موجود هستيم، 
بعد هم مي سنجيم و مي گوييم اين ظرفيت ها تناسبي 
با آن افزايش جمعيتي كه به دنبالش هستيم ندارد، 
پس ما بايد جمعيتمان را مهار كنيم و اجازه افزايش 
ندهيم چون مثلًا اين قدر امكانات داريم و اين امكانات 
هم جوابگوي اين ميزان جمعيت است، در حالي كه 
امكانات بالفعل يك چيزي است و امكانات بالقوه چيز 
ديگري. استفاده درست و بهينه از آن امكانات و منابع 
موجود يك چيزي است و هرز دادن و هرز رفتن آن 
منابع يك چيز ديگر. اصلًا ما چقدر سراغ استحصال 

امكانات بالقوه رفته ايم و مي رويم؟
منظورتان از امكانات بالقوه دقيقاً چيست؟

فرض كني��د ظرفيت هاي ما در مناب��ع آبي. مثلًا 
يكي از ش��بهات اين اس��ت كه آب در اين كشور كم 
است و ما متناسب با جمعيت كش��ور به سختي آب 

مورد نياز خودمان را تأمين مي كنيم. البته آب شرب 
مش��كل زيادي ندارد چون حداكث��ر 6 درصد از كل 
مصرف آب در كش��ور اس��ت، حتي اگر آب صنعتي 
را هم اضافه كنيم مي ش��ود 15 درصد، بقيه آب هاي 
مصرفي كشور در حوزه كشاورزي است. خب صورت 
ظاهر اين است كه اين مقدار آب به ما متناسب با اين 
جمعيت، تا اين حد محصولات كش��اورزي مي دهد 
اما وقتي دقيق مي شويم مي بينيم آيا ما بهره برداري 
بهين��ه اي از همين مق��دار آب موج��ود مي كنيم يا 
اينكه ما اين امكانات اله��ي را تضييع مي كنيم. الان 
ثابت شده كه با سيس��تم هايي از جنس آبخيزداري 
يا آبخوان داري و بهره گيري از سيس��تم هاي آبياري 
تحت فش��ار و قطره اي ب��ا صرفه جوي��ي در حد يك 
چهارم تا ي��ك پنجمِ مصرف قبلي، معادل برداش��ت 

فعلي يا بيشتر از برداشت فعلي را داشته باشيم. اين 
ديگر امر اثبات شده و تجربه شده اي است اما چرا ما 
اين كار را نمي كنيم؟ به جاي اين بند مي كنيم روي 
اينكه جمعيت را زياد نكنيم و همين كه هست خوب 
است. همت كنيم كه آن طرف قضيه را درست كنيم. 
چرا هنوز بخش قابل توجهي از آب ه��اي ما به دليل 
اينكه پوشش��ي ندارند و عملًا با انهار بدون پوش��ش 
روبه رو هستيم تبخير مي ش��ود و از بين مي رود. چرا 
هنوز عمده كش��اورزي ما غرقابي است، در حالي كه 
كشاورزي روز و مدرن امكانات قابل توجهي را براي 
بهره ب��رداري بهين��ه از منابع آبي در اختي��ار ما قرار 
مي دهد؟ با تأسف ما اين كارها را نمي كنيم آن وقت 
پناه مي بريم پشت كمبود امكانات و خودمان را قانع 
مي كنيم كه دس��ت به تركيب جمعيت��ي نزنيم. اين 
اتفاق نوعي محافظه كاري اس��ت و با روحيه انقلابي 
نمي خواند. البته م��ا وجهه علمي هم ب��ه اين قضيه 
مي دهيم كه اين سرزمين اين قدر ظرفيت دارد. آن 
وقت در برابر ما كساني مثل ژاپني ها هستند كه وقتي 
خشكي كم دارند مي روند دريا را خشك مي كنند و به 
زمين زراعي و كشاورزي تبديل مي كنند. خب اين كار 
خيلي سخت تر از كاري است كه ما مي كنيم. ما دور و 
برمان آب زياد است. خليج فارس و درياي عمان از آن 
طرف و از اين طرف درياي خزر. اگر نگوييم كه برخي 
از كشت و زرع ها را با همين آب شور هم مي شود انجام 
داد حداقل اين است كه بشر امروز توانسته آب شور را 
تبديل به آب شيرين كند. الان بسياري از كشورهاي 
حاشيه خليج فارس بخش عمده اي از تأمين نيازهاي 
آب شرب و كشاورزي شان را از طريق آب شيرين كن ها 
تأمين مي كنند، چرا ما نبايد از اين فناوري در سطح 
گسترده استفاده كنيم؟ خب ما اين كار را نمي كنيم و 

از آن طرف مي آييم و مي گوييم امكانات كم است. 
در واقع ش�ما مي خواهيد اين مث�ال آب را 
تعميم بدهيد ب�ه بس�ياري از منابعي كه به 
چش�م مي آي�د ي�ا نمي آي�د و مس�تقيم و 

غيرمستقيم بر جمعيت سايه اندازي دارد؟
بله، اين يك شاهد است. خيلي از امكانات هست كه 
هنوز ما به طور جدي به حساب نياورده ايم. مثلًا شما 
مي بينيد از هر هكتار كش��ت س��نتي ما، كشتي كه 
رويش بهينه سازي اش انجام نش��ده دو و نيم تا سه 
تن گندم به دس��ت مي آيد، اما اگر روي اين كش��ت 
كار كنيد، مي شود 10 تن گندم. در بعضي از كشورها 
اين رقم را رس��انده اند ب��ه 14 و 15 تن. پ��س اينها 
ظرفيت هاي پنهان ذخاير ماس��ت كه با عقل بشري 
قابل كشف و استحصال است اما چون ما نمي خواهيم 
به خودمان زحمت بدهيم مي گوييم وضعيت موجود 

را حفظ كنيم. 
 نقش باورهاي آدم ه�ا را در جمعيت چطور 
مي بينيد. مثلًا امروز ي�ك خانم حس كند با 
يك بچه هم مي تواند مادر باش�د و نياز نيست 
مثل گذشته سه يا چهار يا پنج بچه داشته باشد 
تا به او بگوييم مادر. يا نقش باورها و اعتقادات 
مذهب�ي، س�ايه اندازي اعتم�اد به خ�دا روي 
جمعيت. آن جايي كه س�عدي مي گويد هر آن 
كس كه دندان دهد نان دهد. حالا شايد آدم هاي 
امروزي اين معادله را از  آن طرف بخوانند كه هر 
آن كس كه نان دهد دندان دهد. من با خيلي از 
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خيل��ي  تج��دد  قواع��د  معتق��دم  م��ن 
افسارگسيخته به جامعه ما كه يكي از جوامعِ 
به تعبير ديگران جهان س��وم اس��ت، هجوم 
آورده اس��ت. ما مدرنيت��ه را مه��ار نكرديم، 
بنابراين او بود كه آمد و م��ا را مهار كرد و به 
استخدام گرفت، حالا هم ما را مي برد آن جا 
كه خاطرخواه اوست. يعني آن سكولاريسم 
پنهاني ك��ه در مت��ن مدرنيته ب��وده، امروز 
به همه حي��ات ما تس��رّي پيدا كرده اس��ت

همين جوان هاي دور و برم كه صحبت مي كنم 
مي گويند من با اين درآمد خودم را هم نمي توانم 
اداره كنم، چه برسد به اينكه دست كسي ديگر 
را هم بگيرم و به متن زندگي مش�ترك بياورم. 
من ب�ه آنها از تجرب�ه ش�خصي و عيني خودم 
مي گويم كه درآمد دوران مجردي ام خيلي كمتر 
از دوران تأه�ل ب�ود. ش�ما وقت�ي وارد دوران 
متأهلي مي شويد طبعاً يك احساس مسئوليتي 
مي كني�د در برابر يك ديگري به نام همس�ر يا 
فرزند و اين تح�رك و پويايي باعث مي ش�ود 
فضاه�اي جدي�دي را تجربه كن�ي. يعني اين 
منطقي كه ش�ما ب�ا آن داري مثلًا تأه�ل را رد 
مي كني، منطق الان اس�ت. نق�ش باورها روي 

جمعيت را چطور ارزيابي مي كنيد؟
من معتقدم قواع��د تجدد خيلي افسارگس��يخته به 
جامعه ما كه يكي از جوامعِ ب��ه تعبير ديگران جهان 
سوم است، هجوم آورده است. يك وقت شما خودتان 
به استقبال امر تازه مي رويد و انتخاب مي كنيد و آن را 
وارد زندگي تان مي كنيد، آن پديده را بومي و با شرايط 
زندگي تان سازگار مي كنيد. مثل يك اسب سركشي 
كه به او زمام و لگام مي زنند. اما ما مدرنيته را آن طور 
مهار نكرديم، بنابراين او بود كه آمد و ما را مهار كرد 

و به استخدام گرفت، حالا هم ما را مي برد آن جا كه 
خاطرخواه اوست. يعني آن سكولاريسم پنهاني كه در 
متن مدرنيته بوده، امروز به همه حيات ما تسرّي پيدا 
كرده است. به خاطر همين مي بينيد انسان متوكل، 
انسان ماقبل مدرنيته است. كسي كه روزانه قرآن را 
مي خواند، مي بيند قرآن او را دعوت به حركت مي كند 
كه: ليَسَ للِإنِسانِ إلِّا ما سَعى. از آن طرف مي بينيم كه 
مي گويد: وَلا تقَْتُلُوا أوَْلادَكُمْ مِنْ إمِْلاقٍ نحَْنُ نرَْزُقُكُمْ 
وَإيِاَّهُمْ )الأنعام( / مب��ادا بچه هايتان را به خاطر ترس 
از گرس��نگي بكش��يد. يعني از آن طرف مي گويد تو 
هرچه به دست مي آوري محصول سعي توست از آن 
طرف هم مي گويد مبادا بي دليل به خاطر اين ترس 
كه بچه هايت بي غذا بمانند، فرزندت را بكش��ي. حالا 

انس��اني كه تحت تعليم اين تربيت نيست و دو دو تا 
چهارتاي خشك عقل ابزاري بر او حاكم شده عملًا زير 

چتر سكولاريسم قرار مي گيرد. 
حتي اگر حواسش نباشد؟ 

بله، حتي اگر به صورت آگاهانه نباشد. سكولاريسم 
يعني حاكميت عقل ابزاري. يعني خلاصه كردن روابط 
و معادلات در دو دو تا چهار تا، دو دو تا چهارتايي كه 
هيچ حاكميتي براي امر ماورايي قائل نيس��ت. طرف 
مي گويد معلوم است كه من اين قدر بيشتر نمي گيرم. 
با اين حقوق و درآم��د هم نمي ش��ود ازدواج كرد يا 
بچه دار ش��د. آن چيزي هم كه ش��ما اشاره مي كنيد 
مال عقل خارج از سيطره سكولاريسم است. مي گويد 
اگر شما در اين مسير راه افتادي، خداوند هم بركت 
خواهد داد. اص��لًا بركت در آن عقل س��كولار معني 
ندارد. بركت مال اين طرز تفكر و تلقي است، ضريبي 
را خارج از چارچوب هاي عادي به حساب آوردن. البته 
اين چارچوب هاي عادي را با عقل مادي هم مي شود 

ديد، يعني همه اش هم ماروايي نيست. 
مثالي مي زنيد؟

مثلًا ش��ما يك كارگر مي آوريد و به او مي گوييد 
اين چاه را بكِن يا اي��ن ديوار را ب��راي من رنگ كن. 
يك كارگر براي رنگ كردن يك س��اختمان سه روز 
وقت مي خواهد. اما دو كارگ��ر مي آوريد و مي بينيد 
كار در نصف يك روز تمام ش��د. با عقل ظاهري جور 
درنمي آيد. وقتي از يك كارگر به دو كارگر رسيديد، 
قاعدت��اً كار بايد در ي��ك روز و نيم تمام مي ش��د اما 
مي بيني اينجا يك » Synergy« يا هم افزايي روي 
مي دهد. اثر نگاه لطيف انس��اني و اعتقادي به مسائل 
اين اس��ت. يك بچه م��ي آوري، همان پ��ول بركت 
مي كند و زندگي را بهتر اداره مي كني، البته آن پول 
و درآمد، اضافه هم مي شود اما خودت هم نمي داني 
چطور اضافه شد ولي عقل ابزاري مي گويد مگر ممكن 

است؟ امكان ندارد!
به طور مشخص نقش زنان را در بحث جمعيت 

چطور مي بينيد؟
حتماً نقش برجسته متعلق به زنان است. نقش اولي 
مال آنهاس��ت، چون به هر حال فرزند در دامان مهر 
مادري پرورده مي شود. طبيعت الهي او اين طور اقتضا 
مي كند كه او مرجع اصلي چنين اتفاقي باشد اما وقتي 
مادرها از خصلت مادري خودش��ان تهي شوند، قصه 
جمعيت شكل ديگري پيدا مي كند. من مخالف اين 
نيس��تم كه زن عمل و فعاليت اجتماعي داشته باشد 
اما اين عمل اجتماعي الزامات و ضمايم حمايتي هم 
مي خواهد. چطور اس��ت در جوامع بس��يار پيشرفته 
مدرن وقتي تصميم مي گيرن��د كه جمعيت افزايش 
پيدا كند ب��ه مادرها امتياز مي دهن��د. مرخصي هاي 
فوق العاده در نظر مي گيرند. من ش��نيدم در روسيه 
مرخصي چند هفته اي زايمان را به مرخصي چند ماهه 
تبديل كرده اند يا به همسر آن زن هم مرخصي اضافه 
مي دهند. پول هم مي دهند كه كمبود مالي نداشته 
باشند. اين اطمينان را هم به آن زن شاغل مي دهند 
كه اگر شما مثلًا براي زايمان يك سال مرخصي رفتي 
بعد كه آمدي ش��غلت و صندلي و منصبت محفوظ 
است اما در اينجا بس��ياري از كارفرما هاي ما مترصد 
هستند. به طرف مرخصي زايمان مي دهند اما وقتي 
آن فرد برمي گردد ديگر جايگاه و صندلي اش نيست. 

گاهي حتي نرفته جايگزينش را مي آورند. 
ش��ما چه انتظاري داري��د؟ معلوم اس��ت كه اين 
سياس��ت، ضد جمعيت اس��ت. آن وقت ما اينها را به 
حساب خانم ها مي گذاريم. البته يك بخش هم ابعاد 
فرهنگي دارد. بعُد فرهنگي هم اين اس��ت كه به هر 
حال اين س��ريال هاي خارجي و حتي داخلي - البته 
داخل را دارند كنترل مي كنن��د – تبعات دارد چون 
ش��ما در اين س��ريال ها خانواده نمي بينن��د. خيلي 
وقت ها در س��ريال ها اين حس را داري��د كه در اين 
خانواده، بچه اي وجود ندارد يا اگر بچه اي هم هست، 
بچه با مادربزرگش زندگ��ي مي كند. پس پدر و مادر 
اين بچه كجا هس��تند؟ باز صد رحمت به آنهايي كه 
بچه را مي گذارند پي��ش مادرب��زرگ، آن جايي كه 
بچه ها را در اختيار مهدهاي ك��ودك  قرار مي دهند، 
آنجا مصيبت بارتر است. تصويري كه ما از اين زندگي 
آرمان��ي و اي��ده آل در فيلم ها و س��ريال ها مي بينيم 
مخصوصاً فيلم هايي كه از بيرون مي آيند ضد خانواده 
و مصيبت بار اس��ت. خب ما گاهي تح��ت تأثير اين 
القائات فرهنگي تصور مي كنيم بي فرزند بودن يا كم 
فرزند بودن، مد روز و بورس است. الان بين جوان ها 
من گاهي مي شنوم كه داش��تن فرزند را نوعي نشانه 
عقب ماندگي و فناتيك بودن تلقي مي كنند يا حتي 

يك جنايت. اين القايي اس��ت كه توسط شبكه هاي 
آشكار و پنهان مي شود و يك عده هم مي شوند عمله 
توزيع اي��ن القائات. بچه هاي خودم��ان توزيع كننده 
اين تفكر مي شوند. اگر هم بپرسيد كدام خردمندي 
اول بار اين حرف را زده است كه مثلًا بچه آوردن يك 
جنايت است؟ به يك آدم باريشه و اصيل نمي رسي. 
آخرش مي رس��ي به اينكه يك آدم حس��ابي پشت 
اين حرف نيس��ت، اما كلي آدم حسابي ما حامل اين 
حرف هاي بي بته و بي ريشه مي شوند. يك آدم عقده اي 
و ناكام اين حرف ها را ساخته و امروز با تأسف كلي آدم 
تحصيلكرده اين حرف ها را منتقل مي كنند. من خيلي 
لذت مي برم از بعضي از خانواده هاي تحصيلكرده كه 
امروز اصرار دارند فرزندان بيش��تري داش��ته باشند. 
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چند وقت پيش در يك محفلي بوديم. فرزندان آقاي 
دكتري كه نخبه و نابغه در رشته الكترونيك هستند، 
آنجا بودند. پن��ج بچه قد و نيم قد وارد ش��دند. يكي 
برگش��ت گفت آقاي دكتر! ش��ما چرا؟ ايشان هم با 

افتخار گفت الحمدلله! منتظر ششمي هم هستيم. 
اتفاق�اً چني�ن آدم هاي�ي ج�ا دارد بچه دار 

شوند. 
بله يك ج��ور در جامعه ما جا افتاده ك��ه آنهايي كه 
زياد فرزند دارند، اين جمعي��ت زياد از بي اطلاعي و 
بي فرهنگي و عقب ماندگي ش��ان است. مثلًا از پشت 
كوه آمده اند، جاهايي كه دسترسي هاي فرهنگي كم 
بوده، در حالي كه اين طور نيست، چون اتفاقاً كسي 
كه فهيم تر و عاقل تر اس��ت احس��اس خطر مي كند 
و مي گويد اين جامعه رو به پي��ري دارد مي رود. آن 
نخبه مي گويد جنس من بايد تكثير ش��ود، خودش 
و همسرش دانش��گاهي هس��تند. امروز شما وقتي 
مي شنويد كه بعضي ها تمايلي به بچه دار شدن ندارند 
كمي كه به اين آدم ها نزديك مي شويد مي بينيد اين 
اتفاق مال خوشگذران بار آمدن بعضي از بچه هاي ما 

و نسل جوان است كه سختي ها و رنج هاي پدرانشان 
را نديده اند. اين موضوع به نظرم بار فرهنگي دارد و 
همه مان هم دخيل هس��تيم. دس��تگاه رسانه اي ما، 
كلاس هاي دانش��گاهي ما، مواض��ع روي منبرها و 
محافل مذهبي ما، همه اينها مؤثر اس��ت. گاهي آن 
كسي كه مي خواهد تبليغ اولاد و فرزندآوري را بكند، 
از يك منطق سستي حرف مي زند كه مخاطبش نه 
تنها باور نمي كند بلكه موضعش در بچه دار ش��دن 
محكم تر هم مي شود. گاهي ما به شبهاتي كه مطرح 
مي شود درست نمي توانيم جواب بدهيم. مثلًا اينكه 
مي گويند ما امكانات نداريم، اين يك ش��بهه جدي 
است. اين را چه كسي بايد جواب بدهد؟ كارشناس 
و متخصص بايد بياي��د و جواب بدهد ك��ه افزايش 
جمعيت ربطي به اين چيزها ندارد. اوباش اسرائيلي 
سرزميني را غصب كرده اند. 20 سال پيش 3 ميليون 
نفر بودند حالا بيشتر از 8 ميليون نفر جمعيت دارند. 
همه شان هم تحصيلكرده اند. اما آنجا از شعار » فرزند 

كمتر، زندگي بهتر« خبري نيست. 

الان برخ�ي از زوج هاي ج�وان مي گويند 
اگرچه حاكميت، لح�ن و موضعش در برابر 
جمعيت عوض شده و مدافع افزايش جمعيت 
است اما در عمل مي بينيم كه از زوج هاي جوان 
حمايتي صورت نمي گيرد، يك نمونه ملموس 
همان مرخصي زايمان و نداشتن امنيت شغلي 
كه شما اشاره كرديد. ش�ما مي بينيد در دوره 
آقاي احمدي نژاد قرار ش�د به ه�ر نوزاد يك 
ميليون تومان داده ش�ود كه عملًا اين اتفاق 
نيفتاد. افرادي كه درگير فرزندآوري هستند، 
هزينه هاي زيادي را تحم�ل مي كنند. گرچه 
افرادي كه بيم�ه تكميلي دارن�د بخش قابل 
توجهي از اين هزينه ها را برمي گردانند اما اولاً 
همه بيم�ه تكميل�ي ندارن�د و در  ثان�ي همه 
هزينه ها هم درماني و بهداشتي نيست. بخش 
قابل توجه�ي از زوج ها هم درگي�ر ناباروري 
هس�تند كه هزينه هاي درمان�ي زيادي دارد. 
فكر مي كني�د قوانين ما و اج�راي آنها چقدر 
توانسته چتر حمايتي بر سر زوج هايي باشد كه 

تصميم به فرزن�دآوري دارند ي�ا در بحبوحه 
ارزيابي قرار دارند؟

حتماً اطلاع داريد كه سياست هاي كلي جمعيت در 
مجمع تشخيص مصلحت نظام بررسي و خدمت رهبر 
بزرگوارمان ارسال شد و ايشان هم اين سياست ها را 
با حذف و اضافاتي كه معمول اس��ت، ابلاغ فرمودند. 
شما وقتي نگاه مي كنيد مي بينيد روح حاكم بر بندها 
يك سري سياست هاي س��نجيده حمايتي، هدايتي 
و تضمين كننده ي��ك زندگي معقول و س��الم براي 
خانواده هاس��ت، البته نمي ش��ود جمعيت را صرفاً با 
توصيه و ارشاد و حتي تحذير به اينكه 80 سال ديگر، 
40 درصد جامع��ه از پيرمردها و پيرزن ها هس��تند، 
افزايش داد. اينجا بايد سياست ها و رويه هايي اتخاذ 
شود كه اگر افراد سراغ بچه آوري رفتند، آرامش خاطر 
هم داش��ته باش��ند. در ژاپن فرزند خانواده ها تا 15 
س��الگي تحت الحمايه ويژه دولت هستند. يعني فكر 
نكنيد يك ميليون به ط��رف مي دهند و بعد رهايش 
مي كنند. نه! اين بچه تا 15 سالگي دائم تحت الحمايه 

اس��ت تا اينكه آن فرزند به سني برس��د كه سن كار 
است. پس اين سياست هاي حمايتي حتماً لازم است. 
ما هنوز به يك معنا سياست هاي جمعيتي نداريم. اين 
سياست هايي هم كه مجمع خدمت آقا ارائه و آقا ابلاغ 
كردند هنوز تبديل به قانون نشده است. مجلس بايد 
مبتني بر اين خطوط كلي جسارت ورزي كند و قانون 
بنويسد، يعني همان كاري كه ديگران كرده اند. لازم 
است نقاط كور و چالش زا هم شناسايي شود. مثلًا يقه 
كارفرمايي كه مي خواهد مرخصي زايمان يك بانوي 
شاغل را به گروگان بگيرد و وسيله اي براي اخراج او 
قرار دهد، بايد گرفت و بايد با آن كارفرما مقابله شود. 
قانون سفت و سختي براي مقابله با اين اتفاقاًت بايد 
وجود داشته باشد. ش��ما نگاه كنيد كه روسيه كشور 
چندان ثروتمندي نيست اما چون احساس خطر كرده 
الان آمده و سياس��ت هاي ترميمي جمعيتي را اجرا 
مي كند. كسي كه فرزند س��وم را آورد و خانه نداشته 

باشد دولت موظف است به او خانه بدهد و مي دهد! 
احتمالاً بعضي ها براي خانه دار شدن هم كه 

شده مجبور مي شوند بچه سوم را بياورند. 
فقط هم همين نيست. سياست هاي بهداشت و درمان 
و تحصيلات هم در كنارش هست. گاهي البته ما اين 
سياست ها را از سر استيصال درباره بعضي ها اعمال 
مي كنيم. مثلًا يكه��و خانواده اي صاح��ب چهارقلو 
ش��ده اند. به يكباره عواطف ش��كل مي گيرد و همه 
مي خواهند كمك كنند اما يادمان باشد كسي هم كه 
صاحب يك يا دو بچه شده او هم نياز به حمايت دارد. 
پس از اين زاويه بايد بگويم نه خير! هنوز سياست هاي 
حمايتي اعمال نش��ده اس��ت. البته يك چيزي در 
ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي تصويب و گفته ش��د 
اما به مرحل��ه اجرا درنيامده اس��ت. يك طرحي هم 
هول هولك��ي در مجلس ب��ه تصويب رس��يد اما آن 
چيزي نيست كه بايد باش��د. اميدوارم برنامه ريزان، 
قانونگذاران و مجريان ما سنجيده و حساب شده در 
اين باره رفتار كنند و فكر هم نكنند اينها هزينه است، 
اينجا در واقع ما با يك س��رمايه گذاري عظيم براي 
توليد نيروي بانشاط، خوشفكر و جوان آينده كشور 

روبه رو هستيم. 
همچنان ك�ه مي داني�د جمعي�ت آوري بعُد 
فراملي هم دارد. برخ�ي معتقدند غرب روي 
كاهش جمعيت به عنوان يكي از گزينه هاي تغيير 
ماهيت انقلاب اس�لامي اميد بسته است. اما در 
داخل كشور چاره اي براي اين اتفاق وجود ندارد 
و برخي هم مي گويند هيچ تدبيري نمي تواند مانع 
از كاهش سير جمعيت ايران باشد. البته ممكن 
اس�ت اين ديدگاه منتقداني هم داش�ته باشد، 
كس�اني كه اين ديدگاه را مصداق تئوري توهم 
توطئه مي دانند. ديدگاه شما مشخصاً درباره ابعاد 

فراملي كاهش جمعيت در كشور چيست؟
اينك��ه برخي معتقدند همه دنيا بس��يج ش��ده روي 
كاهش جمعيت ما و اختصاصي دارند صبح تا ش��ب 
براي تحقق اين ام��ر س��رمايه گذاري مي كنند، من 
اين طور نگاه نمي كنم چ��ون من مي بينم اين همان 
مصيبتي است كه بخش��ي از جهان بيرون از ما كه ما 
آن را داراي سيس��تم هاي تبهكارانه عليه ملت هاي 
مستضعف مي دانيم، پيشتر دچارش شده و حالا هم 
به فكر ترميم و رفو افتاده ان��د. مي خواهم بگويم اين 
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عارضه عصر جديد است و اين طور نيست در پستويي 
نشسته باش��ند و براي جايي از جهان تصميم گرفته 
باشند و بخواهند اعمال كنند. تصور مي كنم اين تفكر 
يعني تفكر زندگي بدون بچه، بيش از همه محصول 
فهم نادرس��ت از حقايق جهان اس��ت، يعني همان 
تفكر جاهل��ي كه بچه هاي اضافي را ب��ه خاطر اينكه 
نان خورش��ان بيشتر مي شد مي كش��تند، اين همان 
تفكري است كه با رنگ و لعابي ديگر در عصر جديد 
دامنگير ما ش��ده اما داس��تان، همان داستان است. 
اما اين موضوع يك وجه ديگ��ر هم دارد، يعني تصور 
نكنيم چشم دشمنان ما به س��مت جمعيت نيست. 
طبيعتاً اين موضوع در بعضي از محاس��بات مي تواند 
براي آنها موضوعيت مضاعف و دوباره پيدا كند، يعني 
يك ايران با جمعيت پير، فرت��وت و ناتوان براي آنها 
مطلوبيت بيشتري دارد تا ايران جوانِ بانشاطِ جسور. 
فهميدن اين موضوع هم زياد دشوار نيست كه جامعه 
جوان ما پنجه به چهره آنها كش��يده و برخلاف اراده 
آنها حركت كرده است، پس خيلي ناراحتند و دلشان 
نمي خواهد ب��ا چنين اتفاقي مواجه باش��ند. طبيعتاً 
برنامه ريزي خاص آنها به سمتي است كه گريبان ما 
را بگيرد. اما از چه راهي؟ راهش القائاتي اس��ت كه از 
طرف شبكه هاي روشنفكري و توسط خود ما توزيع 
مي ش��ود. اين نيس��ت كه او به طور اخص روي من 
تمركز پيدا كند. در واقع او مرا با آموزه هاي مختلفش 
طوري تربيت مي كند كه من خيال كنم دارم انتخاب 
مي كنم و اين بهترين راه زندگي مطلوب اس��ت. من 
عرض مي كنم جنس اين سياست هاي فراملي اينطور 
است. آن كساني كه روي اجزاي عمل محافل به ويژه 
محافل صهيونيس��تي تحقيق كرده اند مي دانند كه 
اين محافل از اينكه جمعيت جهان اسلام گسترشي 
نداشته باشد يا اگر مي خواهد گسترش پيدا كند آن 
بخش غيرمؤثر رش��د كند، اتفاق نظر دارند. مثلًا اگر 
جمعيت فلان كشور آفريقايي به دليل كم برخوردار 
بودن از فرهنگ و بهداشت يا امكانات هرچقدر تكثير 
شود طوري نيست اما اگر جامعه ايران كه در آن 90 
درصد جمعيت باسوادند و بالاي 60 درصد تحصيلات 
دانش��گاهي دارند و درصد قابل توجهي كارشناسي 
ارشد و دكترا هستند و عالمان و پژوهشگران زيادي 
را پرورده اند اين جمعيت براي آنها مضر خواهد بود. 
وقتي سرعت رش��د علم در ايران از ميانگين سرعت 
رشد علم در جهان 13 برابر بالاتر مي رود، اين موضوع 
براي آنها خطرناك است. البته آن چيزي كه آنها بهانه 
كردند، انرژي هسته اي بود اما خودشان هم مي دانند 
انرژي هسته اي يك بهانه است. آنها در واقع مي گويند 
چه شده است ش��ما اينقدر تند و تند داريد پيشرفت 
مي كنيد. چرا رشد ش��ما اينقدر زياد است؟ حالا اين 
جمعيت هرچقدر بيشتر رش��د كند، اين پيشرفت ها 
هم بيشتر به چشم خواهد آمد و براي آنها خطرناك تر 
خواهد بود. پس اين جامعه و جمعيت محدود و درش 
بسته باشد، بهتر است. هرچه سفيران و پيك هايي كه 
از اينجا به ساير نقاط جهان صادر مي شود كمتر باشد 
بهتر است. هرچه كمتر جوان داشته باشند و شجاعت 
و خلاقيت و نوآوري كمتر، بهتر. اين جوري مي شود 
فهميد سياست هايي از آن طرف القا و ديكته مي شود. 
حالا كارگزاران و واس��طه هايش چه كساني هستند، 
اين را دستگاه هاي اطلاعاتي كشور بايد كشف كنند. 

گاهي مي بينيد در قالب يك ش��ركت دارويي ممكن 
است اين كار را بكنند يا در قالب آكادمي علمي. گاهي 
ممكن است به عنوان يك رسانه اين كار را پيش ببرند، 
بنابراين حتما اين سياست ها روي ما يك تمركز ويژه 
دارد، چون براي ما جمعيت بالاتر مي تواند يك فرصت 
و براي آنها ضد فرصت باش��د، بنابراين طبيعي است 

جلويش را بگيرند. 
ش��ما مي بينيد كه امروز جمعيت زياد چين برايش 
قدرت آورده اس��ت. همه دني��ا هم قب��ول دارد اين 
جمعيت يكي از دلايلي بود كه اين كش��ور را صاحب 
حق وتو كرد. كش��وري ك��ه نش��ان داد خردمندانه 
مي تواند اين جمعيت گس��ترده و بزرگ را اداره كند 
و آنقدر عاقل اس��ت كه وقتي مي بيند جمعيت يك 
ميليارد و 400 ميليون نفري دارد پير مي شود، مي آيد 
و سياس��ت تك فرزندي را تعديل مي كند و مي گويد 
دو فرزن��دي با اين ش��رايط عيب ندارد. مث��لًا پدر و 
مادرهايي ك��ه تك فرزند هس��تند مي توانند دو بچه 
بياورند يا يكي از والدين تك فرزند باشند باز مي توانند 
براي داشتن يك بچه ديگر اقدام كنند. اگر والدين در 

روستا باشند مي توانند دو فرزند داشته باشند. توجه 
كنيد اين همان كشوري است كه قبلًا سياست هاي 
بسيار سختگيرانه اي را در جمعيت اعمال مي كرد اما 
همين كش��ور با همين جمعيت ميلياردي باز از يك 
برهه اي احساس خطر مي كند كه نكند با اين سياست 

به سمت جمعيت غيرمولد حركت كند. 
ش�ما نس�بت ب�ه آين�ده جمعيتي كش�ور 

خوش بين هستيد؟
اين خوش بيني مبتني بر آن شرايطي است كه عرض 
شد. اگر آن شرايط حاصل نش��ود، نه. البته ما در باب 
تعديل سياست هاي مهار جمعيت يك پله پيشرفت 
كرده ايم و بعضي از كساني كه بانيان تبليغ يكسويه 
براي تحديد جمعيت بودند دست كم بعضي هايشان 
امروز ترديد مي كنند كه حالا ش��ايد ما به آن تندي 
هم نبايد مي رفتيم و آنقدر افراطي عمل نمي كرديم 
اما متأس��فانه برخي از همان موض��ع قبلي برخورد 
مي كنند. ش��ما نگاه كني��د وقتي سياس��ت كنترل 
جمعيت دهه 60 در دس��تور كار قرار گرفت، بسيج 

و جنبش عجيبي در كش��ور اتفاق افتاد. اين بهيارها 
و كادرهاي منتس��ب ب��ه وزارت بهداش��تِ وقت، در 
يك ي��ك خانه ها در روس��تاها را مي زدن��د. آنجا كه 
خانم جواني ب��ود مي رفتند توجيه��ش مي كردند و 
وس��ايل پيش��گيري به او مي دادند. يعني آنها خيلي 
غيرتمندانه پاي آن سياست ايستاده بودند اما سؤال 
اين است، امروز كه آن سياست ها مي خواهد از دستور 
كار خارج ش��ود آيا براي افزايش جمعي��ت هم اين 
غيرت ورزي به آن ش��كل وجود دارد ك��ه بروند تك 
تك درِ خانه ها را بزنند و بگويند ما آمده ايم به ش��ما 
بش��ارت » فرزند بيش��تر، زندگي بهتر« را بدهيم؟! 
چنين چيزي هست؟! نيست! در نظام رسانه اي ما هم 
نيس��ت. بماند كه امروز در همين سيستم بهداشتي 
باز همان سياس��ت تحديد جمعي��ت را به بهانه هاي 
مختل��ف ادامه مي دهن��د اما چون باي��د ظاهرش را 
حفظ كنند، مي گويند خانواده اي ك��ه بيماري دارد 
نبايد تكثير ش��ود. آن خانواده اي كه فلان مشكل را 
دارد، نمي تواند بچه دار ش��ود. 10، 20 عنوان درست 
كرده اند و مي گويند كس��اني كه اين خصوصيت ها را 

دارند، مجوز عقيم كردنش��ان وجود دارد. چرا؟ چون 
آن سيستم بيروني كه گفتيم با نگاه توطئه بايد به آن 
نگاه كرد وقتي شما پيش تر آن كارها را انجام داده اي، 
تشويقت كرده است، جايزه داده است، مقام و منصب 
داده و حتي گفته ش��ما از خود ما هم جلوتر رفته ايد. 
امريكايي ها واقعاً اين را گفتند. گفتند ش��ما از ما هم 
جلوتر زديد. آفرين! دور از انتظار بوديد. آن وقت اين 
سال ها ما هنوز حرف تعديل سياست مهار را زده ايم. 
رهبري هشدار داده، آن طرف دارد صدايش درمي آيد. 
فقط حرف��ش را زده ايد، فعلًا سياس��ت جدي اي در 
اين باره اتخاذ نش��ده اس��ت. با اين ح��ال آن طرف 
مي گويد اگر برويد س��مت تعديل آن سياست ها، آن 
حمايت هايي كه ما كرديم و تعريف و تمجيدهايمان 
را پس مي گيريم. تهدي��د هم مي كنن��د. اما با همه 
اين ش��رايط و گرفتاري ها اگر بتوانيم نگاه جامعي به 
موضوع جمعيت داشته باشيم و عوامل بازدارنده رشد 
جمعيت را مهار كنيم، مي توانيم اميدوار باشيم كه اين 

شكاف در آينده ترميم شود.  
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زن محاس��ني وجود دارد كه خداون��د در زندگي، آن 
زيبايي را ب��ه آن زن مي بخش��د و زيبايي هاي ديگري 
در چشم او جلوه گر مي ش��ود، چه زن باشد، چه مرد و 
همان ها باعث مي شود زن وشوهر به هم نزديك شوند. 
از اميرالمومنين )ع( است كه منافقيني دور هم جمع 
ش��ده بودند. مي دانيد كه منافقين، ديدشان هميشه 
مادي بوده و علت انحرافات شان هم همين بوده كه در 
حركت هايشان، ابعاد تعالي را در نظر نمي گرفتند. زن 
زيبايي از جايي ك��ه اميرالمؤمنين و آن جمع بوده، رد 
مي شود. همه به او توجه مي كنند. حضرت مي فرمايد 
كه زنان همه ش��ان يك جورند تا ذهني��ت آن افراد را 
متوجه مس��ائل عالي تر كند: » إنَِّ أبَصَْارَ هَ��ذِهِ الَفُْحُولِ 
طَوَامِحُ وَ إنَِّ ذَلكِ سَ��بَبُ هِبَابهَِا فَإذَِا نظََ��رَ أحََدُكمْ إلِىَ 
امِْرَأةٍَ تعُْجِبُهُ فَليْلَامِسْ أهَْلهَُ فَإنِمََّا هِ��ي امِْرَأةٌَ كامْرَأتَهِِ / 
همانا ديدگان اين مردان به منظره شهوت آميز دوخته 
شده و به هيجان آمده اند، هر گاه كسى از شما با نگاه به 
زنى به شگفتى آيد، با همسرش بياميزد كه او نيز زنى 

چون زن وی باشد.«
در ازدواج هاي پيامب��ر و معصومين هم اگر دقت كرده 
باشيد مي بينيد اين حضرات گاهي از يك كنيز استفاده 
مي كردند براي تشكيل زندگي و همان كنيز، مادر يكي 
از امامان ما شده است. يقيناً آنها ملاك اصلي را مسائل 
مادي در نظر نگرفتند، بلكه با ديد عالي تر نگاه كردند. 
مصالح اس��لام و ايمان و اخ��لاق در درجه اول اهميت 
بوده است. مثلًا از پيامبر )ص( سؤال كردند كه چطور 
شد شما عايش��ه را انتخاب كرديد؟ حضرت فرمودند 
نمي خواس��تم از لحاط اخلاق��ي، تع��ارف ابوبكر را رد 
كنم. يا مثلًا حضرت فاطمه )س( از پيامبر مي پرسند: 
مي گويند علي دس��تش بزرگ و بلند است، چشمش 
درشت اس��ت، جلوي موهايش ريخته است. حضرت 
براي هر كدام دليل مي آورند و مي فرمايند اگر دستش 

جناب دكتر آقارفيعي! امروز خدمت تان رسيده ايم كه به عنوان مرد طب و دين 
يا كسي كه مي خواهد تن و روان انسان و رابطه اين دو با هم را از منظر حكماي 
مسلمان، اوليا و معصومين )ع( نگاه كند به ما بگوييد  وقتي به ضرورت هاي مهم در 
رابطه زوجيّت، خانواده و ازدواج نگاه مي كنيد، چه مؤلفه هايي را مهم و در اولويت 

حس مي كنيد؟ 
من تلاش مي كنم بحث را با يك دورانديشي آغاز كنم و آن پرداختن به ضرورت » پرورش 
نسل سالم « است. اصلًا چرا ما ازدواج مي كنيم و اقدامات قبل از ازدواج، ضمن ازدواج و بعد 
از ازدواج ما چه بايد باشد. خب يكي از ملاك هاي ازدواج، كفو بودن است. من بررسي كردم 
كه منظور از كفو يا همساني چيست؟ ديدم منظور، كفوِ ايماني است. يعني در درجه اول، 
بينش زن و شوهر بايد نزديك هم باشد و براي وابستگي هاي دنيوي با هم ازدواج نكند. به 
عنوان مثال در روايت داريم كه اگر شما به خاطر ثروت با كسي ازدواج كنيد، همان ثروت 
مي شود ضرر و نقمت يا توصيه شده است كه صرفاً به خاطر زيبايي ازدواج نكنيد. چرا؟ در 

 »نسل سالم و صالح« را 
از تغذیه آغاز كنید

 حجت الاسلام و المس�لمين دكتر احمدعلي آقارفيعي، مرد جامع الاطرافي 
است، يعني دس�ت كم در روزگار ما كه آدم ها به يك شاخه و رشته و گرايش 
بس�نده مي كنند و از همان تك دريچه و روزنه به هس�تي و پيرامون و روابط خ�ود نگاه مي كنند و 
داوري ها و استنتاجات شان به همان دريچه برمي گردد، او در خلاف آمد روزگار، هم در حوزه فقه و 
دين پيش رفته است و هم در دو شاخه از طب، يعني هم طب كلاسيك را خوانده و امروز جراح عمومي 
اس�ت و هم تحقيقات و مطالعات وسيعي در طب اس�لامي انجام داده و امروز كلينيك طب اسلامي 
اوَِسينا را اداره مي كند. گفت وگوي مفصل ما با اين چهره علمي در چند بعُد مهم كه امروز خانواده هاي 
ايراني را درگير كرده، پيش رفته است. از سيطره انديشه و فكر زوج ها بر كودك در لحظه انعقاد نطفه 
فرزند تا تأثير تغذيه زوج بر روابط شان. از شيوه آشنايي زوج ها در پيشينه تاريخي و فرهنگ اسلامي 
تا آداب زناشويي و نوع مواجهه طب اسلامي با اختلال هايي كه در روابط زوج ها ممكن است پيش آيد. 

آيدين  سالاری

گفت وگو با حجت الاسلام والمسلمين دكتر احمدعلي آقارفيعي
متخصص طب اسـلامي درباره »نسـل سـالم و صالح«، رابطه 

زوجيت، آداب خواستگاري و زناشويي و اختلال در روابط زوج ها
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بزرگ است به خاطر اين است كه دشمنان اسلام را به 
هلاكت مي رساند. اگر صورتش اين طور است به خلقت 
آدم )ع( است. فاطمه! علي ثروت ندارد اما ايمان دارد. 
بعد حضرت فاطمه )س( سكوت مي كند به اين نشانه 
كه پس علي، همسر آينده من است و تنها كسي كه من 
مي توانم با او زندگي كنم علي است، در حالي كه حضرت 

فاطمه)س( خواستگاران زيادي داشته است.
 يا اولين چيزي كه بين خديج��ه )س( و پيامبر )ص( 
اشتراك ايجاد مي كند، امانت داري پيامبر است. پيامبر 
)ص( آن همه ثروت را مي برد و مي آورد و بر آن مي افزايد 
و توقع حقوق بيشتري هم ندارد. اين خصوصيت ها بوده 

كه سبب تحكيم خانواده مي شده است. 
امروز دانشمندان و بزرگان مي گويند يكي از چيزهايي 
كه براي ثبات خانواده خيلي مهم است، تقديس است، 
مقدس بودن امر ازدواج است. الان ما ازدواج را به عنوان 
امر مقدس، به عنوان عبادت و سنت كمتر مورد ملاحظه 
قرار مي دهيم. اگر قرار باش��د همه دختران و پسران، 
مجرد باشند پس س��نت پيامبر )ص( چه كاره است؟ 
اسلام در اينجا چه نقشي دارد؟ اگر خداي نكرده گناهان 
متعدد به وجود بيايد، آيا مس��ئولش خود ما جوان ها 
نيس��تيم كه به ازدواج تن نمي دهيم؟ آيا ما به عنوان 
انساني كه عضو جامعه جهاني هستيم، اين فقدان را كه 

ممكن است در آينده سبب افسردگي و اضطراب شود 
درك كرده ايم؟ ما امروز با بيماران زيادي سر و كار داريم 
و كاملاً اينها را مي دانيم. چند وقت پيش يك خانمي آمد 
پيش ما. من احساس كردم از يك خانواده نسبتاً فقير 
اما بسيار محترم هستند. بعد از يك مدتي آقايي هم آمد 
پيش من. احس��اس كردم خلأ فكري اي كه در اين دو 
فرد است، فقط به وسيله ازدواج حل و رفع مي شود. تنها 
كاري كه توانستم انجام دهم اين بود كه به آن آقا گفتم 
تو نياز ب��ه ازدواج داري، اين هم ش��ماره تلفن خانواده 
دختر. بعد خودم آن قدر در گير كار بودم كه پيگير هم 
نشدم چه شد. شايد بعد از يك سال ديدم اين ها با دسته 
گل به مطب من آمدند. پرس��ش من اين اس��ت: آيا ما 
مي توانيم دو انسان را در دل همين روابط معمول زندگي 

به همديگر برسانيم؟ آيا مسئوليتي در اين باره نداريم؟ 
آيا كساني كه يك درجه از جوان ها بالاترند، نبايد اين امر 
مقدس را گسترش بدهند در حالي كه ثوابش از سال ها 
عبادت بهتر است؟ حالا بعضي ها مي گويند ما ريسك 
اين امر را تقبل نمي كنيم. خ��ب ما جراح ها مي گوييم 
بالاخره هر عمل جراحي 15 درصد fault يا خطا دارد. 
نمي شود كه آدم كار خير كند، بعد انتظار داشته باشد 

100 درصد درست از آب دربيايد. 
آقاي دكتر! اي�ن خانم و آقا براي چه به ش�ما 

مراجعه كرده بودند؟
براي بيماري شان. 

 بيماري جسمي داشتند؟
بله اما احساس كردم خلأ فكري هم دارند، نزديك به 

افسردگي و تشويش فكري. 
شما تشخيص داديد اين دو نفر كه در دو زمان 
مجزا به ش�ما مراجعه كرده بودند، مي توانند 

كفو هم باشند؟
بله من دي��دم در حقيق��ت هر دو بچه ه��اي متديني 
هستند، جفت شان هم مشغول كار بودند و سن هايشان 
هم داشت مي رفت بالا. بالاتر از 30 سال شده بود. ما در 
زندگي اميرالمؤمنين )ع( و پيامبر )ص( مي بينيم كه 
اين حضرات 25 س��الگي ازدواج كردند. حالا امامان ما 
خيلي زودتر ازدواج كردند، البته سن تنها ملاك نيست. 
براي ازدواج، نشاط و شور و تلاش را در نظر مي گيرند. 

آقاي دكتر! درباره شيوه هاي آشنايي زوج ها 
كه امروز بخشي از تبعات ازدواج را رقم مي زند 
چطور؟ توصيه هايي در اين ب�اره صورت گرفته 

است؟
بله، ما نكات قبل از ازدواج را داريم و آن رابطه اوليه بين 
زن و مردي است كه مي خواهند به عقد هم دربيايند. 
امام صادق )ع( مي فرمايد: ما دختر و پسر را سر سفره 
آشنا مي كنيم. چرا؟ سر سفره چه اتفاقي مي افتد؟ سر 
سفره بساطي پهن مي شود كه عموماً دستپخت يكي 
از طرفين است. اين دستپخت سبب مي شود طرفين، 
سليقه ها حتي مزاج هاي همديگر را بشناسند. غذا كه 
چيده مي شود، خصلت هاي آدم ها عيان مي شود. معلوم 
مي شود چه كس��ي خجالتي است، چه كسي راحت تر 
برخورد مي كند. س��ر غذا معمولاً صحبت نمي شود و 
آدم ها رفت��ار مي كنند و اين رفتارها براي كس��اني كه 
چشم شان باز اس��ت ديدني است. ببينيد اسلام چقدر 
پيشرفته است. ما اين نس��خه ها را مي گذاريم صندوق 
و مخفي مي كنيم و بعد بس��نده مي كني��م به تلفن يا 
اينترنت و ب��ا رابطه اينترنتي مي خواهي��م همديگر را 

بشناسيم. اين كافي نيست. 
من در يك مطالعه اي، زندگي اميرالمؤمنين )ع( را قبل 
از ازدواج در مدينه مي ديدم. مي دانيد كه پيامبر)ص( 
صلوات الله با ابابك��ر مخفيانه از مكه بي��رون آمدند و 
اميرالمؤمنين)ع( جاي پيامب��ر)ص( خوابيد با اينكه 
مي دانست احتمال خطر جاني است و شايد كشته شود. 
بعد چه اتفاقي افتاد؟ بعد از اينكه مشركان ترسيدند از 
كشتن اميرالمؤمنين - بيش��تر هم به واسطه پشتوانه 
ابوطالب)ع( – اميرالمؤمنين)ع(، همس��ر پيامبر)ص( 
و حضرت فاطمه)س( و اهل و عي��ال پيامبر)ص( را از 
مكه به مدينه آوردند. در حقيقت در همين مسافرت، 
حضرت فاطمه و اميرالمومنين همديگر را شناس��ايي 
كردند. حتي اگر همديگر را هم نديده باشند، رفتارهاي 

همديگر را بررسي كردند. اينها وقايعي بوده كه سبب 
مي شده اين حضرات نسبت به هم شناخت پيدا كنند، 
ضمن اينكه معرّف هايشان هم افراد خوبي بودند. مثلًا 
ابوطالب يكي از معرّف ها بودند يا در ازدواج ام البنين، 
عقيل كه نسل و نسب عرب را مي شناخته، ام البنين را 

پيشنهاد مي كند. 
ازدواج هاي ما در قديم با معرفي معتمدين فاميل بود 
و از اول ازدواج از ش��بي كه خطبه خوانده مي شده اين 
معتمدين حضور داشتند. من در ازدواج دايي ام ديدم كه 
يكي از بزرگان خانواده آن شب كاملًا توضيح مي دادند 
به داماد كه وظيفه تو نسبت به طرف مقابل چيست، اما 

ما حالا اينها را نداريم. 
يك نكته هم درباره خطبه ازدواج بگويم. خب چه كسي 
اولين خطبه را خوانده است؟ خداوند، خطبه حضرت 
حوا و آدم را خواند و اينها به هم محرم شدند. خداوند به 
حضرت آدم فرمود در بهشت، كمبودي داري؟ حضرت 
آدم عرض كرد فقط كسي نيست من با او صحبت كنم 
و خداوند ح��وا را خلق كرد. پس خداون��د، زن را براي 

صحبت كردن آفريده. 
آن كه عالم مس�ت گفتش آمدي / كلّميني يا 

حميرا مي زدي. 

بله. آقاياني كه مي روند س��ر منبر و مي گويند خانم ها 
ساكت! بي جهت مي گويند ساكت، چون اساساً خداوند، 
زن را براي صحبت ك��ردن و درد دل ك��ردن آفريده. 
حضرت فاطمه )س( با اميرالمؤمني��ن )ع( بارها با هم 
درد دل و صحبت مي كنند. اواخر عم��ر مي فرمايد يا 
علي! شنيده ام به تو سلام نمي كنند. مي گويد سلام كه 
هيچ، من سلام مي دهم آنها جواب مرا نمي دهند. خب 
اينها همه غم و غصه ها و مشكلات خود را به همديگر 
مي گفتند. اگر حضرت علي )ع( از جنگ مي آمدند يقيناً 
حضرت فاطمه )س( پانس��مان مي كردند و به ايش��ان 
مي رسيدند. مي دانيد كه تقريباً در هيچ جنگي ايشان 
شركت نكردند الّا اينكه زخم خوردند. خب چه كساني 

به ايشان مي رسيدند؟ 

امام ص��ادق )ع( مي فرمايد: ما دختر و پس��ر 
را سر سفره آش��نا مي كنيم. چرا؟ سر سفره 
چه اتفاقي مي افتد؟ سر سفره بساطي پهن 
مي ش��ود كه عموماً دستپخت يكي از طرفين 
است. اين دستپخت س��بب مي شود طرفين، 
سليقه ها حتي مزاج هاي همديگر را بشناسند. 
غذا كه چيده مي شود، خصلت هاي آدم ها عيان 
مي شود. معلوم مي شود چه كسي خجالتي 
اس��ت، چه كس��ي راحت تر برخورد مي كند
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 ابتداي بيانات ت�ان از ضرورتي به نام به وجود 
آمدن » نسل سالم « به عنوان مهم ترين اهداف 
ازدواج ي�اد كردي�د. اين مفهوم نس�ل س�الم با 
آموزش هايي كه براي شروع يك زندگي مشترك 
نياز است چه رابطه اي برقرار مي كند؟ مخصوصاً 
آموزش هاي جنس�ي كه پ�در و مادره�ا عموماً 
انديش�انه و ب�ه نام حي�ا خيل�ي راحت از  ساده 
تغييرات و گردنه ه�اي روان�ي دوره نوجواني به 

جواني مي گذرند. 
من از شما مي پرسم به نظر شما ما از كِي بايد به فكر 

يك نسل سالم باشيم؟ 
)سكوت و مكث من(.  

از قبل از ازدواج. ما اين نسل را از خانواده هاي اصيل 
و مؤمن انتظار داريم با نماز شبِ زفاف كه فرمودند وقتي 
نماز را خوانديد بگوييد خداوند مهر و محبت را در دل 
همديگر قرار بده��د و از ما فرزنداني صال��ح قرار دهد. 
نگفته فرزندان ثروتمند يا حتي فرزندان دانشمند. گفته 
فرزندان صال��ح. صالح يعني هدف ش��ان فقط خداوند 
باشد و اهل فس��اد و اختلاف در جامعه نباشند و براي 
اسلام بتوانند خدمت كنند، براي بسط محبت بين افراد 
تلاش كنند. اين از كجا شروع مي شود؟ از تغذيه. مثلًا 
فرموده اند كه در شب زفاف، شما لبنيات نخوريد، مثل 
شير و ماست. غذاهايي كه معصومين ما در نظر گرفتند 
سيب بوده، خرما بوده، انگور بوده، مثلًا خطبه ازدواج كه 
خوانده مي شود استحباب دارد كه در دهان زن، عسل 
بگذارند. رابطه زناشويي در يك محيط آرامي باشد. يكي 
از دلايلي كه بعضي از ازدواج هاي بدون ضابطه و با عجله 
تجويز نمي شود، به خاطر همين ترس و اضطراب هنگام 
زناشويي اس��ت. مثلًا فرموده اند مباشرت و نزديكي در 
حال اس��تراحت باشد. ما پيش��نهاد مي كنيم شبي كه 
مباشرت دارند مرد و زن سر شب يك مقدار استراحت 
كرده باشند. مثلًا سر شب، رابطه زناشويي كراهت دارد. 
بهتر است كه اواخر شب باشد كه هم آب و هوا بهتر است، 

هم خستگي از بدن رفع شده و هم شكم پر نيست. 
بعد خود امام رضا )ع( در » رساله ذهبيه « براي مأمون 
توضيح مي دهند و مي فرمايند براي زناشويي آمادگي 
جسمي و جنسي را بايد تدارك ديد، نكته خيلي مهم 
اين است كه تمركز فقط بايد به سمت مباشرت باشد. 
اگر ذهن جاي ديگري باش��د، نس��ل آن كيفيت لازم 
را نخواهد داش��ت. روايت جالبي داريم كه از حضرت 
اميرالمؤمنين )ع( مي پرس��ند چرا فرزندان بعضي ها 

شبيه پدر و مادرهايشان مي شوند اما فرزندان برخي اين 
طور نمي شود. حضرت مي فرمايد: اگر هنگام زناشويي، 
تمركز كامل و نزديكي كافي باشد، فرزندان شبيه پدر 
و مادرها مي ش��وند، پس حتي تصاوي��ري كه ما حين 
نزديكي در ذهن داريم، روي فرزندان ما تأثير مي گذارد. 
حتي درباره ايام مباشرت فرمودند: برج حمل و برج ثور، 
فرزند بهتري توليد مي كند يا فرموده اند قمر در عقرب 

نباشد. اينها همه اش دستورات اسلام است. 
يا مثلًا داروها روي كيفيت جنين و نوزاد اثر مي گذارد. 
چند وق��ت پيش خانم بيم��اري آمد پي��ش ما. گفت 
من يك س��ونوگرافي انجام دادم و ب��ه من گفتند بچه 
من لب ش��تري است. به ايش��ان گفتم ش��ما دارويي 
مصرف نمي كردي؟ ايشان گفت چرا قرص فشار خون 
مي خوردم به نام » متيل دوپا«. بعد گفتم متخصص شما 
تذكر نداد كه اين دارو ممكن است عارضه داشته باشد؟ 
ايشان گفت: چرا من پرسيدم، دكتر گفت: عارضه اش 
زياد نيست. بلافاصله من كتاب » فارماكوپه- درسنامه 
داروهاي رسمي ايران « را درآوردم و اين دارو را دنبال 
كردم ديدم نوش��ته: عوارض ژنتيكي اي��ن دارو هنگام 

حاملگي رد نشده است. 
حتي غذايي كه زن و ش��وهر مي خورند اثر دارد روي 
فرزندشان. به نظر ما بهتر است غذاهايشان با تعادل مزاج 
باشد يعني نه خيلي گرم و نه خيلي سرد. سهل الهضم 
باشد. غذايي كه هضمش خيلي سخت است يا خيلي 

پرچرب و سرخ كردني يا مرغ هاي هورموني، اين چيزها 
را دس��ت كم نبايد مصرف كنند. به خاطر همين ما در 
كتاب خودمان يك بخشي را عنوان كرده ايم به عنوان 
» تقويم طب اسلامي « كه رفتارها در ماه هاي گوناگون 
بايد شكل هاي گوناگون باشد. در يك ماه شما بايد آب 
خنك بخوري، در ماه ديگر آب ول��رم. در ماه بعد اصلًا 
نبايد در آن وقت خاص از روز آب بخوري. اينها يك سري 

نكات مهم است. 
 آقاي دكتر! يكي از حساسيت هايي كه برخي 
از زوج ها دارند و حساسيت پسنديده اي است 
درباره چه كنم چه نكنم هاي ايام بارداري است. 
امروز ديگ�ر بر همه ما اين ظراي�ف و تأثير آن بر 
جنين مسجّل اس�ت. مي خواس�تم در اين باره 

توضيحاتي بفرماييد. 
در اين ايام يك بحران دقيق، ظريف و خوشايندي اتفاق 
مي افتد كه زن بايد حتماً در حال آرامش و عبادت باشد. 
شما نگاه كنيد به تولد حضرت عيسي)ع( و مناجات هايي 
كه حضرت مريم)س( در محراب داشتند. صوت قرآن 
بسيار مي تواند مؤثر باش��د. به وي ژه كه امروز ما خيلي 
وسايل داريم كه مي توان به وسيله آنها قرآن پخش كرد 
و به گوش جنين رساند. اين جنين ديگر از چهار ماهگي 
روح در او دميده مي ش��ود. حتي من معتقدم از همان 
لحظه اي كه نطفه بسته مي شود، انسان شكل مي گيرد. 
من نظر مرحوم آقاي بهجت را قبول دارم كه به محض 
اينكه نطفه بسته مي شود سقط ممنوع است. ما كه در 
طب اسلامي كار مي كنيم به اين چيزها نظر داريم چون 
استعداد رشد در جنين وجود دارد، اگر شما جلوي رشد 
را بگيريد، كار حرامي كرده ايد. حالا در اشكال مختلف 
هم هست. اگر شما استعداد يك دانشمند را هم بگيري 

و نگذاري او رشد كند، باز كار حرامي كرده ايد. 
شما يك انس��ان ولو اينكه او يك ماهه باشد، بسترش 
را آماده كرده اي، پس حق نداري س��قطش كني. حق 
نداري دارو بدهي، گرچه روح در او دميده نشده باشد. 
حالا بعضي علما فتوا مي دهند كه اگر ضرورت باش��د 
مي ش��ود مجوز س��قط را داد اما ما از يك روايت ديگر 
استفاده كرديم كه فرمودند علاج در حرام نيست. اگر 
شما بر حرام صبر كنيد، شفا را در حلال قرار مي دهيم. 

خب اينها مباحثي است كه ما بايد مراقب باشيم. 
ايام حاملگي، مادر بايد در آرامش باشد، گاهي بدنش 
را روغن مالي كند. از غذاهاي افزودني اس��تفاده نكند. 
صبحانه اش قوي باش��د، آفتابش به اندازه كافي باشد. 
چون از چهار پنج ماهگي، استخوان بندي هاي جنين 
تكميل مي شود و به بدن مادرها بايد كلسيم و ويتامين 

D كافي برسد. 
پس زنان باردار يك مقدار ق��دم بزنند كه افزايش وزن 
نداش��ته باش��ند. حتي غذاهايي در طب سنتي داريم 
كه براي مادران مفيد اس��ت. اينها را بايد تجويز كرد. 
غذاهاي��ي مثل آش و آبگوش��ت و مايع��ات كافي. اگر 
احتمال فشار خون و اكلامپس��ي خيلي زياد است، ما 
حجامت قبل از زايمان، ضم��ن زايمان و بعد از زايمان 
را پيش��نهاد مي كنيم، البته خون دادن را در اين دوره 
پيشنهاد نمي كنيم. در اين مدت، مسافرت ها و تفرج ها 
را پيشنهاد مي كنيم. پيشنهاد مي كنيم از مصرف زياد 
داروها جلوگيري كنند. از غذاهايي كه تعادل مزاج ايجاد 
مي كنند بيشتر تجويز مي كنيم. خيلي گرمي و خيلي 
سردي نخورند. از ميوه جاتي مثل به، سيب، انار، گلابي 
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و رطب استفاده كنند. اينها چيزهايي است كه در طول 
حاملگي زياد تجويز شده است. 

اين حجم از س�ونوگرافي ها كه امروزه تجويز 
مي شود واقعاً ضروري است؟

 safe البته سونوگرافي تا آن جايي كه من مي دانم وسيله
و بي ضرري است. اما اينكه پدر و مادر خيلي اضطراب 
داشته باشند كه جنسيت فرزندشان چيست يا حساس 
باشند، خيلي جايز نيست و بهتر است اين بررسي ها را 
تعديل كنند و بيشتر به خدا توكل كنند و به فكر سلامت 
جسمي و طبيعي خودشان بوده و با طبيعت بيشتر در 

تماس باشند. 
 آقاي دكتر! آداب به دنيا آمدن كودك در طب 

سنتي چيست؟ 
وقتي زايمان انجام ش��د، مهم ترين چيز براي كودك 
صدقه است. فرمودند يك گوسفند بكشند، رانش را به 
ماما بدهند براي زايمان، چون دست ماما و دعاي ماما 
خيلي اثر دارد. اين گوسفند را روز هفتم مي كشند كه 
دعا دارد. از موي سر كودك صدقه مي دهند و موهايش 
را برای تب��ادلات بخارات مغز مي تراش��ند. بعد ختنه 
كودكان است كه معمولاً بهترينش روز هفتم است كه 
عوامل مفيد هورموني مادر و بس��تر آماده براي ترميم 
زخم فراهم اس��ت، با تجربياتي كه ما داشتيم اين كار 
حتي باعث كاهش يرقان فيزيولوژيك شده است. نكته 
بعدي تميز نگه داش��تن كودك اس��ت كه يك روز در 
ميان بچه را حمام ببرند و بدنش را با روغن هاي مفيد 

چرب كنند. 
پدر و مادرها از قبل تولد، اس��م كودك را تعيين كنند. 
اسامي خوب روي بچه بگذارند كه وقتي بچه بزرگ شد 
افتخاركند به آن اسم. حتي ذكر شده كه برخي اسامي 
را نگذاريد. حميرا، خالد و امثالهم. اين اسم ها را نگذاريد. 
معصومين )ع( اين همه اسم زيبا دارند، خب اين اسم ها 
را بگذاريد. بعضي اسامي هس��ت طرف نمي داند اصلا 
معني شان چيست؟ از دهات رد مي شوي، مي بيني مثلًا 
صدا مي زنند سامانتا! سامانتا! بيا اينجا. خب اين سامانتا 
از كجا آمده؟ اينها معقول نيست. اسامي بايد مفاهيم 
زيبا داشته باشد و بچه ها با آن مأنوس باشند و نكته مهم 
ديگر، تغذيه با شير مادر است كه بيش از 10 خاصيت 
دارد، در دس��ترس كودك است. تعادل حرارتي با بدن 
كودك دارد و وقتي مادر بچه را بغل مي كند، قلب مادر 
و كودك هماهنگ مي شود. مادرها حتماً بايد فرزندان 
خود را در س��اعاتي خاص از روز ببينند. دانش��مندان 
بررسي كرده اند مادر و كودك قبل از ظهر هنگام غروب 
بايد حتماً ارتباط چشمي و رواني داشته باشند. در طول 
چند سال، كودك آرام آرام بايد ياد بگيرد نماز بخواند. 
الان در ازدواج هاي ما، تازه معلوم مي شود بعضي از اين 
دختر و پسرها اصلًا نماز خواندن بلد نيستند. ما آموزش 
نماز را از سه سال و چهار ماه و 10 روز داريم كه اولين 
كلمه اي كه به كودك آموزش داده مي شود: لا اله الا الله 
است. در چهار سالگي كودك، صلوات را ياد مي گيرد. 
اللهم صلّ علي محمّد و آل محمّد. بعد كم كم ذكر ركوع 
و سجود وحمد تا هفت سالگي كه بچه نمازخوان است. 
حتي وقتي نمي تواند وضو بگيرد و كوچك است، دست 
و صورتش را بشوييد تا هفت سالش كه شد، بتواند وضو 
بگيرد. بعد جايزه بدهند به كودك تا تشويق شود. اين 
بچه بازي بايد بكند. آنچه در سير رشد كودكان بسيار 
مهم است ارتباط آنها با پديده هاي طبيعي و حضور در 

جاهاي خوش آب و هواست. پيامبران در كودكي دنبال 
گوسفندان مي رفتند و با طبيعت در تماس بودند. آب و 
هوا در ساختن خون در بچه ها خيلي مؤثر است. هرچه 
در خانه بسته باشد، غلبه مزاج هاي س��رد در آن زياد 

مي شود. در نتيجه خون سازي متوقف مي شود. 
آق�اي دكتر! ام�روز بخ�ش قاب�ل توجهي از 
اختلافات زناش�ويي در زوج ها ب�ه اختلال و 
كاهش نيروي جنسي برمي گردد. ريشه هاي اين 

موضوع را در چه مي دانيد؟
در بررس��ي اي كه ما كرديم، علت كاهش توان جنسي 
در ايران، در درجه اول تأمين نشدن غذاي صبح است. 
شما از پدر و مادرهاي ايراني آمار بگيريد، شايد چيزي 
حدود بالاي 50 درصد مي گوين��د ما صبح غذاي كافي 
نمي خوريم. در حالي كه » لقمه الصباح مس��مار البدن 
/ لقمه صبح، ميخ محكمي است كه بدن را نگه مي دارد 
و ب��دن را تقويت مي كن��د. « غذاهاي مق��وي در صبح 
بايد خورده ش��ود. غذاهايي كه محتوي مواد پروتئيني 
و قندهاي مفيد باش��د. مثلًا اميرالمؤمنين )ع( مويز را 
پيش��نهاد مي كند يا نخود و آبگوشت بس��ته به فصل و 
حتي برای كس��اني كه خيلي ضعيف هستند، كباب يا 
تخم مرغ هاي رسمي هر چند روز يك بار. تركيباتي كه 
مقوي تر باشد. پودرهايي كه به عنوان » قوّتو « مي شناسيم 
يا روغن هاي طبيعي. اينها چيزهايي است كه بايد صبح 
خورده ش��ود. مثلًا ما از يك خانم مي پرس��يم آقايتان 
صبحانه مي خورند؟ مي گويند بله! مي رود اداره صبحانه 
مي خورد. خب اين آقايي كه اداره صبحانه مي خورد اولاً 
سر كار است و آن صبحانه خوردن مزاحم كار اوست و چه 
بسا با آرامش صبحانه اش را نخورد چون تمركز در خوردن 
ندارد. از طرف ديگر اصلًا همسران بايد با هم غذا بخورند. 
مكروه است كه همسران جداي از هم غذا بخورند. يعني 
ما از اول صبح كار خلاف مي كنيم تا آخر همين طور توقع 

هم داريم فرزندان خوبي داشته باشيم. 
امروز آدم ها دو سفره از سه سفره روزانه را در 
مح�ل كار خ�ود و ب�ا هم�كاران ش�ان پهن 

مي كنند. 
در حالي كه س��فارش ش��ده اس��ت همس��ران با هم 
غذا بخورند. قديم ترها ش��ما مي ديدي��د، بازاري ها و 
غيربازاري ها براي خوردن غذا به خانه هايشان مي رفتند 
و بعد از كمي استراحت، سر مغازه برمي گشتند. حالا 
امروز اگر يك سفره نمي شود، زوج ها حداقل صبحانه 
و ش��ام كنار هم باش��ند. حتي روايت داريم مادرها با 
فرزندان شان غذا نخورند چون مادر به خاطر علاقه اي 
كه نس��بت به فرزند دارد بيش��ترين غذا را به فرزندان 
خود مي دهد، به خاطر همين مادران ما اكثراً از حيث 
تغذيه اي ضعيف هس��تند. مي دانيد ك��ه اخيراً آماري 
گرفته اند كه نشان مي دهد 80 درصد مادران ما دچار 
فقر ويتامين D هستند. خب اين آمار خيلي خطرناكي 
است يا بخش قابل توجهي از زنان و دختران ما دچار فقر 
آهن و كم خوني شده اند. ما بعد از ازدواج، شيوع پوكي 
دندان و استخوان را داريم كه بايد نسبت به اين علائم 
هشدار، توجه نشان دهيم. پس اگر مادران با فرزندان 
خود سر غذا هستند، بايد از اول غذايشان را جدا بريزند 
و كنار بگذارند. معمولاً غذاي فرزن��د را بايد زودتر داد، 
بعد همسران بنش��ينند با هم غذا بخورند يا اگر بچه ها 
صبح ديرتر بلند مي شوند، صبح همس��ران با هم غذا 
بخورند و آقا برود س��ر كارش. شب هم كه مرد مي آيد 

قبلًا غذاي بچه ها داده شده، با هم بنشينند غذا بخورند. 
تا 25 سالگي بايد غذاهاي گرم تر و مقوي تر، گوشت، 
پختني ها، خرما و شربت ها خورده شود، نه نوشابه گازدار 
و مواد افزودني، كنسروها و فست فودها. ظروف مسي 
و سنگي باش��د و حتي الامكان از ظروف آلومينيومي 

استفاده نشود. اينها در اسلام برنامه ريزي دارد. 
از طرف ديگر ما تا 25 سالگي روش هايي براي تعديل 
مزاج داريم. مثلًا ما حجامت كودك را از چهار ماهگي 
داري��م. از ناحيه چين پش��ت گردن. اي��ن حجامت ها 
درماني نيس��تند، حجامت هاي پيش��گيري هستند و 
براي رشد بچه خيلي مؤثرند چون در هر خون دادني، 
يك مقدار هورمون رشد ترشح مي شود. يكسري عوامل 
ضد سرطان در بدن ترشح مي شود. لازم هم نيست زياد 
خون گرفته شود، چند قطره كه گرفته شود جوابدهي 
دارد و رشد بچه ها را خوب مي كند و بعد نوع غذاهايي 
كه مي دهند به بچه ها متناسب با وعده ها و خوب باشد. 
ما نان و پنير را براي صبحانه قبول نداريم. نان و پنير را 
البته با گردو بگذارند براي وعده شب. باز در سنين بالاتر 
ما تغذيه ه��اي متفاوت تري داريم كه بر اس��اس مزاج 

پيشنهاد مي كنيم. 
 حض�ور و مداخل�ه تربيتي پدر از چه س�ني 

پررنگ تر مي شود؟

وقتي كه بچه هفت سالش شد، او در حقيقت در دامان 
مادر پرورش يافته، اينجاست كه پدر نقش ايفا مي كند 
و كودك را جاهايي كه مي رود بايد ب��ا خودش ببرد و 
با س��ختي ها درگير كند. ما ايامي كه جبهه مي رفتيم 
فرزندان خردس��ال مان را نمي توانس��تيم با خودمان 
ببريم اما حداقل مسئوليت هاي خانواده و خريدها را به 
آنها مي داديم. بعد از اينكه مي آمديم، مي ديديم كم كم 
خانواده خودكفا ش��ده اند. بعد هم كه اين كودك بالغ 
مي شد و به دوره نوجواني مي رسيد، ديگر آن قدر قوي 
شده بود كه مي توانست مورد مشورت انسان قرار گيرد. 
خب بچه اي كه اين طور آموزش ديده باشد، براي ازدواج 
هم آم��وزش دارد. يعني كار كردن ب��راي او در جامعه 
س��خت نيس��ت. يك نفر خدمت پيامبر )ص( مي آيد. 

قديم ترها، بازاري ها و غي��ر بازاري ها براي 
خوردن غذا به خانه هايشان مي رفتند و بعد از 
كمي استراحت، سر مغازه برمي گشتند. حالا 
امروز اگر يك سفره نمي شود، زوج ها حداقل 
صبحانه و ش��ام كنار هم باشند. حتي روايت 
داريم مادرها با فرزندان شان غذا نخورند چون 
مادر به خاطر علاقه اي كه نسبت به فرزند دارد 
بيش��ترين غذا را به فرزندان خ��ود مي دهد، 
مادران ما از حيث تغذيه اي ضعيف هس��تند
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پيامبر )ص( مي پرسند: شغلت چيست؟ مي گويد من 
بيكارم. حضرت مي فرمايد: تو دل مرا آزردي و از چشمم 
افتادي. كار يكي از شروط مهم ازدواج است. بعضي از 
بيمارها مي آيند پيش ما، اعصاب شان خرد شده است. به 
اينها مي گوييم چرا اين طور شده ايد؟ مي گويد بچه من 
ليسانس دارد يا فوق ليسانس و دكترا اما هنوز سر كار 
نرفته است. خب اين چه كار كند؟ چگونه مسئوليت پذير 
باشد؟ نظر من اين است كه دانشجوها حداقل در رشته 
خودشان مسئوليت اجرايي بپذيرند. پروژه بپذيرند و 
براي خودشان و مملكت كار كنند. بنده از اين گروه هاي 
هجرت خيلي خوشم مي آيد كه مي روند در روستاها كار 
مي كنند. اگر الان جبهه نيس��ت ما به يك شكل ديگر 

جبهه داريم و فعاليت را بايد شروع كنيم. 
 مهارت هاي قبل از ازدواج، چطور به نوجوان ها 
و جوان ها آموزش داده ش�ود، چون به اس�م 
اينكه پرده دري مي ش�ود، خيلي وقت ها پدر و 
مادر به فرزندان خود اطلاعات به دردبخور منتقل 

نمي كنند. 
يكي از علل ش��ايع طلاق، دخالت افراد غير متخصص 
است. من يقين دارم آمار طلاق ايران كه بالاست، يك 
بخشي به اين موضوع برمي گردد. برعكس كشورهاي 
ديگر كه در روابط خانوادگ��ي كمتر دخالت مي كنند، 
متأس��فانه ايراني ها در كارهاي غي��ر تخصصي خيلي 
دخالت مي كنن��د و مرتب با تلف��ن و فضولي هاي غير 
عالمانه در جزئيات زندگي همديگر سرك مي كشند. 
ببينيد، اينكه آدم ها به هم سر بزنند و از احوال هم باخبر 
باشند خيلي خوب است اما اينكه به خلوت زندگي هم 
سرك بكشند و كنجكاوي كنند، ما از اين رفتار برحذر 
شده ايم. من خواهش مي كنم خانواده هاي ايراني براي 
ديگران مشكل ايجاد نكنند. جوانان ما به جاي اينكه از 
افراد مسلط و وارد در اين زمينه ها تحقيق كنند، مي روند 
از افرادي تحقيق مي كنند كه چند پله حتي از خودشان 
هم پايين ترند. الان ديگر زماني نيست كه گمان كنيم 

آگاهي و تخصص وجود ندارد. 
بنده بالش��خصه بعضي مواقع از اس��اتيد و دكتراهاي 
روانشناسي - آنها كه متدين هستند، يعني روانشناسي 
اس��لامي را فرا گرفته اند - مدد مي گيرم و در مباحث 
خانوادگي با آنها مش��ورت مي كنم اما در جامعه ما تن 

دادن به مش��ورت كمرنگ اس��ت، به ويژه در مسائل 
خانوادگي و همين سبب اختلاف مي شود. از دوستانشان 
مشورت مي گيرند. خب همكلاسي شما چقدر درباره 
مس��ائل خانواده اطلاعات دارد؟ چند بار ازدواج كرده 

است كه نكات اصيل و قابل اعتنايي در اين باره بداند؟
 آقاي دكتر! به نظر مي رسد آنها مقصر نيستند. 
در خانواده اين اطلاعات به آنها داده نمي شود. 

از طرف پدر و مادر ارائه نمي شود. 
خب ما اين هوشياري را به كودكان از قبل ازدواج بدهيم 
كه اگر دچار مشكل شدند، به متخصص رجوع كنند نه 
لزوماً فرد قابل دس��ترس يا با پدر و مادرشان مشورت 
كنند اما متأس��فانه اغلب پدر و مادرها وارد نيس��تند 
و دانش كاف��ي در اين باره ندارند. پس با مش��اورهايي 
مشورت كنند كه شايد تعدادش��ان كم باشد اما قابل 
اعتمادترند. بعد هم توجه كنند كه مسائل خانوادگي در 
حقيقت نوعي راز است، ما نبايد رازها را برملا كنيم. مثل 
گنجينه است كه بايد به دست صاحبش بدهيم. يكي 
از وظايف ما در رابطه با خدا، سِرّ نگه داري است و اگر ما 
سِرّ و راز را نگه نداريم در واقع پرده خدا را دريده ايم. اين 
اس��ت كه فرضاً يك خانمي فراموش مي كند. شما با او 
مشورت مي كنيد و او مي رود به صدها نفر مي گويد. اين 
زندگي خانوادگي را به هم مي ريزد. شما جايز نيست با 
خواهرتان يا برادرتان يا كساني كه مي دانيد غرضي دارند 
و حسادت دارند، مشورت كنيد. مي توانيد مسائل تان را 
با كسي كه غريبه است اما آگاه، طرح كنيد و از طريق 

او كمك بگيريد. 
اينك�ه ه�ر عط�اري را در كوچ�ه و خياب�ان 
مي بينيد، كاغذي چسبانده و با درشت ترين 
فون�ت ممكن روي�ش نوش�ته: » تقوي�ت قواي 
جنس�ي«، اين تجويزهاي فلّه اي و مراجعه ها و 
اس�تقبال ها از نظر طب س�نتي چق�در معقول 

است؟
من از هر دو طرف مي گويم، هم طب كلاس��يك و هم 
طب سنتي. ببينيد تا بحث ريشه اي در اين باره صورت 
نگيرد، يعني طبع طرف بررسي و مزاجش اصلاح نشود، 
دارو در او مؤثر نخواهد بود. چه بسا خيلي از اين داروها 
كه براي تقويت قواي جنسي مصرف مي شود، عوارض 
جبران ناپذيري هم داشته باشد. حالا داروهاي گياهي 

عوارض كمتري دارن��د، اما عموماً ع��وارض داروهاي 
شيميايي بيشتر است. به نظر مي رس��د اگر كسي در 
اين باره اختلالي دارد هم بايد حالات روحي و رواني فرد 
لحاظ شود، هم تغذيه او و هم اصلاح مزاج صورت گيرد. 
در عين حال شايد نياز به دارو هم باشد اما دارو گام اول 
نيست. مثلًا اگر فرد دچار كم خوني باشد تا زماني كه 
كم خوني فرد جبران نشود، هرچقدر هم ما دارو تجويز 

كنيم فايده اي نخواهد داشت. 
مباحث رواني و شرايط ذهني موجود در روابط 
همس�ران، چقدر روي اختلالات جنسي اثر 

مي گذارد؟
صددرصد دخالت دارد و خيلي مهم است. ارتباط عاطفي 
ميان زن و مرد خيلي مهم است و اين ارتباط عاطفي پايه 
رابطه جنسي است. متأسفانه برخي از خانواده ها احترام 
متقابل بين همديگر را ندارند. وقتي زني همسرش را 
تحقير كند يا برعكس، اينها در رابطه جنسي شان هم 
به مش��كل برمي خورند. چند سال قبل مهندسي آمد 
پيش من گفت خانواده ام تحقيرم مي كنند. همسرم در 
جمع يك چيزي مي گويد كه مدت ها خجل مي شوم. 
خانم او معلم ب��ود و مي گفت در جمع ط��وري با من 
صحبت مي كند كه انگار با يكي از ش��اگردان تنبلش 
حرف مي زند. يك چيزي مي گويد و مرا تحقير مي كند. 
ما يك مقدار كمك كرديم كه با هم مأنوس ش��وند اما 
متأسفانه نشد و بعد از مدتي هم آن مهندس سكته كرد 
و از دنيا رفت. بعد هم براي فرزندان آن خانم مشكلات 
زيادي به وجود آمد. ببينيد وقتي خانواده ناآرام باشد ما 
نبايد انتظار يك رابطه درست جنسي را داشته باشيم. 
زن و مرد همديگر را بايد درك كنند، گاهي براي تمدد 
اعصاب و دور شدن از يكنواختي، مسافرت بروند، در سفر 
با هم خوش باشند، جايي خوش آب و هوا هم بروند، مثلًا 
جنگل ها براي آرامش خيلي كمك مي كند. مسافرت 
مي تواند يك مقدار افراد را ب��ه هم نزديك كند. با زن و 
شوهرها و خانواده هايي در تماس باشند كه روابط پايدار 
و موفقي دارند و با افراد دنياطلب كه چشم شان فقط به 

دو دو تا چهارتاي دنياست مشورت نكنند. 
ام�روز در بحث فرزن�دآوري فرمول�ي ارائه 
مي شود كه زوج ها در » پنج سال اول زندگي 
مشترك « بچه دار نش�وند. چقدر با اين فرمول 
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موافقيد؟
اين كاملًا اشتباه اس��ت. از نظر طب اسلامي كسي كه 
بالغ مي شود توان بچه دار شدن هم دارد. مثل يك ميوه 
رسيده. وقتي يك ميوه رسيد بايد مصرف شود و بيايد 
در وجود يك انسان وگرنه ظلم است. حالا علت اينكه 
بعضي ها مي گويند ازدواج يا بچه دار شدن ديرتر اتفاق 
بيفتد به خاطر چيست. به خاطر اين است كه ما دانش 
و مهارت ازدواج و بچه دار شدن را نداريم. اگر ما زودتر 
آموزش هاي جدي ت��ر مربوط به زندگي، مس��ئوليت 
پذيري و بلوغ معيشتي را به كودكان مان ياد بدهيم - 
يعني به دختران مان از 9 سالگي و به پسران مان از 15 
س��الگي - اينها مي توانند در يك فضاي ايمن و مصون 
زودتر ازدواج مي كنند و زودتر بچه دار شوند. آن وقت 
اين فقدان و فقري كه در جامع��ه ما از حيث جمعيت 
هست، جبران مي شود و بچه هايي متولد مي شوند كه 

آنها هم بچه هاي كارآمدي هستند. 
ما اشكال را از يك جاي ديگر داريم و بعد مي خواهيم 
به صورت بيماري زا مش��كل را حل كنيم. چرا نرويم 
پيشگيري كنيم. ما مي توانيم همين مباحث را به تدريج 
و از سن 10 سالگي به جوان هايمان آموزش دهيم. براي 
دخترها زودتر، براي پسرها كمي ديرتر كه اينها آمادگي 
ورود به زندگي مشترك را داشته باشند. الان دخترهاي 
جنوب ما بايد زودتر ازدواج كنند و بچه دار شوند، چون 
آمادگي بيشتري دارند و زودتر بالغ مي شوند. خب اگر 
اينها به گناه بيفتند، ما مس��ئولش هستيم. مي دانيد 
متخصصان چه مي گويند؟ مي گويند هر بار قاعدگي 
در زن يك نوع سقط است. چرا؟ فيزيولوژي آزاد شدن 
تخمك در زنان براي چيست؟ براي اينكه يك اسپرم 
بيايد با او همگام ش��ود. ب��از آماري گرفتن��د و ديدند 
مادراني كه زير 18 سالگي فرزندان شان را شير داده اند 
اصلًا يك مورد سرطان پستان هم نداشته اند. خب اين 
همه آمار سرطان زنان در كشور ما زياد است، بخشي 
به همين موضوعات برمي گردد، البته درست است كه 
نوع تغذيه و آب و هوا اثر دارد، هورمون ها، افزودني ها، 
فس��ت فودها، خمير مرغ و نمي دانم چه و چه اثر دارد 
اما بالا رفتن سن ازدواج و نرخ پايين باروري هم در اين 

اتفاقات بي نقش نيست. 
 آقاي دكتر! بين بلوغ زودرس و تغذيه ارتباطي 

وجود دارد؟
ممكن اس��ت بعضي از غذاها س��بب بل��وغ زودرس 
شود. الان متأس��فانه مش��كلي كه ما داريم در برخي 
سهل انگاري هاي توليد غذاهاست مثلًا مرغ هاي بازار با 
هورمون پرورش داده مي شوند و يك شبه مي خواهند 
اينها را چاق و چله كنند، بنابراين غذاهاي گوناگوني 
كه معلوم نيست از شرق اس��ت، از غرب است، از كجا 
تهيه شده به اينها مي دهند. الان متأسفانه الگوي رشد 
جنسي كودكان تغيير پيدا كرده و حتي روي فعاليت 
بيضه ها و تخمدان ها اثر گذاشته است. اينها بايد تغيير 
كنند، چون هورمون رش��د زنانه ممكن است در يك 

غذايي باشد و در مردها اثر بگذارد. 
وقتي پس�ر ي�ا دخت�ر در دوران تجرد خود 
هس�تند، غذايي كه مي خورند متناس�ب با 
مزاج هايش�ان اس�ت ك�ه ممكن اس�ت با هم 
متفاوت باش�د اما وقتي اين پسر و دختر با هم 
ازدواج مي كنند، يك سفره مي شوند و يك غذا 
مي خورن�د. آي�ا در زمين�ه تعذي�ه ي�ك زوج 

حساسيت خاصي وجود دارد؟
ما پيشنهاد مي دهيم غذاهايشان متعادل باشد. وقتي 
غذايشان متعادل باشد، كسي كه مزاجش گرم است، 
سرد مي شود و كسي كه سرد است، گرم مي شود و به 
تعادل مي رسند. حتي اخلاق هايشان هم نزديك هم 
مي ش��ود، چون غذا روي اخلاق تأثير مي گذارد. روي 
قيافه هم اث��ر مي گذارد. حتي به نظر مي رس��د چون 
يك مقدار مزاج همسرها به هم نزديك مي شود، زن و 
شوهر قيافه هايشان هم به هم نزديك مي شود، حتي 
در كنار هم خوابي��دن هم باعث مي ش��ود حرارت ها 

نزديك هم شود. 
چند ماه پيش مطلبي را در يكي از سايت هاي 
خبري مي دي�دم. روايتي از معص�وم )ع( كه 
فرموده بودند بخش�ي از اين سردردهايي كه ما 
دچار مي ش�ويم و مادرزادي ب�ا خودمان حمل 
مي كنيم به خاطر اين است كه در روزهايي خاص 
از ماه نبايد نزديكي بين زن و شوهر صورت گيرد 
اما بعضي ها اين را نمي دانند و رعايت نمي كنند. 

طب سنتي در اين باره موضع و ديدگاهي دارد؟
اگر روايت صحيح باشد، خبر جالب و قابل تأملي است. 
بالاخره آداب زناشويي زمان ها، غذاها و تدابير خاص 
خود را دارد و يقين��اً اين مباحث مورد تأمل اس��ت و 
بايد بررسي كرد، البته من اين مأخذ خاص را كه شما 
مي گوييد ندي��ده ام اما در مجموع معتقدم س��لامت 
كودك، بستگي به سلامت مادر و آداب زناشويي دارد. 
درباره اين آداب زناشويي و ظرافت هايي كه 
در اين باره وجود دارد اگر حرف خاصي است 

بفرماييد. 
زن و ش��وهر بايد قبول داش��ته باش��ند كه هر كدام 
شريكي از يك خانواده اس��ت، بنابراين از روز اول كه 
با هم ازدواج مي كنند بايد با هم انس داشته باشند و 
نسبت به هم بي پرده باشند. بايد رازدار هم باشند. قبل 
از اينكه مطالب را به ديگران بگويند، بين خودش��ان 
حل كنند. ب��ه ديگران اجازه دخال��ت ندهند و حتي 
فقر خودشان را هم بپوش��انند. چنين زن و شوهري 
مي توانند موفق باش��ند. مگر ما در صدر اسلام چقدر 
تجملات داش��تيم؟ گاه��ي مي ديديد ي��ك چادر را 
چند نفر سر هم مي كردند و نماز مي خواندند. اگر ما 
س��ختي هاي زندگي را كنار هم تحمل كنيم و از اول 
پايه را خوب بريزيم در مباحث ديگر هم به هم نزديك 
مي شويم. در مس��ائل جنس��ي هم راحت مي توانيم 
مش��كل همديگر را حل كنيم. زن و شوهر بايد با هم 
راحت تر معاشرت و معاش��قه كنند. اينها چيزهايي 
است كه بايد پدر و مادرها كمك كنند و بفهمانند كه 
زن و شوهر، مشكلات خودشان را خودشان حل كنند. 
حتي اگر پدر و م��ادر س��بب كوچك ترين اختلافي 
مي ش��وند - چون مادرها و پدرها ب��ه خاطر محبت 
نسبت به فرزندان خود طرف يكي را مي گيرند - گاهي 
امتحان كنند و در اين موارد، خودشان را كنار بكشند 

تا آنها خودشان مسئله خودشان را حل كنند. 
من با فرزند بزرگ آيت الله شاه آبادي صحبت مي كردم. 
ايشان مي فرمودند، در خانواده ما وقتي فرزندان ازدواج 
مي كردند پدر مي فرمودند حق نداريد تنهايي خانه من 
بياييد. اگر مي خواهيد خانه ما بياي��د هر دو بايد با هم 
بياييد، يعني اگر دختر خانواده است حتماً با داماد بيايد 
و اگر پسر خانواده است حتماً با عروس. تك تك نياييد. 

ببينيد علماي ما چقدر قشنگ فكر و عمل مي كردند. 
وقتي فرزندان مجردي و تك تك مي آيند به خانه پدري، 
يعني اختلاف فازي ممكن است وجود داشته باشد. اينها 
ظرافت ها و دورانديشي هايي است كه ما بايد از اول خوب 

پايه ريزي كنيم و بعد جلو برويم. 
جناب دكتر آقارفيعي! پيش از اينكه مصاحبه 
را آغاز كنيم، ش�ما گفتيد فقط در اين مركز 
- كلينيك طب سنتي اوسينا - 80 هزار پرونده 
داريد. اين اقبال مخاطبان واقعاً دلگرم كننده 
است و عملًا بدنه جامعه دارد به اين طب اعتماد 

مي كنند. 
من هميش��ه مي گويم آدم وقتي جايي مثل بيابان يا 
دريا مي رود، مي بيند گرماي خورشيد زماني محسوس 
است كه آسمان صاف باشد. به همان نسبتي كه امروز 
تقاضاي مردم زياد مي ش��ود، از آن ط��رف ما هم بايد 
آم��وزش و تحقيقات م��ان را چندين براب��ر كنيم كه 
بتوانيم جواب اين همه اس��تقبال مخاطبان را بدهيم. 
چندي قبل با يكي از علما بحثي مي كردم درباره اينكه 
ايش��ان گفت ما تم��ام باب هاي فقه را تقس��يم بندي 
كرديم و تطبيق داديم اما به طب كه رس��يديم هرچه 
جلو رفتيم ديديم باز بايد بنويسيم.  بعد من به ايشان 

گفتم كه ما روايت داريم گناهان جديد، بيماري هاي 
جديد مي آورد، بنابراين هي��چ وقت يك طبيب و يك 
مركز پژوهشي نبايد فكر كند حالا اين چارچوب طبي 
كه در غرب يا شرق تدوين شده اين چارچوب و محتوا 
مي تواند جوابگوي همه نيازهاي بيماران دنيا باشد بلكه 
حتماً مراكز و اس��اتيدي نياز داريم كه اين محتواها را 
دوباره بررسي و راهكارهاي جديدي براي اين موضوع 
تهيه كنند. اصلًا يكي از دلايل پويايي علم همين است. 
مثلًا ما مي گوييم باب اجتهاد در فقه ما باز است يعني 
مسائل مس��تحدثه را علماي جديد بررسي و نظرات 
جديد را اضافه كنند به آنچ��ه معصومين )ع(، قرآن و 

دانشمندان گذشته بررسي كرده اند.  

مي دانيد متخصصان چه مي گويند؟ مي گويند 
هر بار قاعدگي در زن يك نوع س��قط اس��ت. 
چرا؟ فيزيولوژي آزاد ش��دن تخمك در زنان 
براي چيست؟ براي اينكه يك اسپرم بيايد با او 
همگام شود. باز آماري گرفتند و ديدند مادراني 
كه زير 18 سالگي فرزندان شان را شير داده اند 
اصلًا يك مورد سرطان پستان هم نداشته اند. 
خب اين همه آمار سرطان زنان در كشور ما زياد 
است، بخشي به همين موضوعات برمي گردد
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سياس��تمداران دنيا نگران افزاي��ش جمعيت بودند. 
آن سال ها رش��د جمعيت حدود 3 درصد بود. مرتب 
مي گفتند اگر قرار باشد اين رشد همين طور حفظ شود 
و جمعيت دنيا به سرعت افزايش پيدا كند، امكاناتي كه 
در دنيا هست و توانمندي هايي كه وجود دارد با رشد 
جمعيت همخواني نخواهد داشت. اين نگراني ها وجود 
داشت، به همين دليل در آن س��ال ها مسئله كنترل 
جمعيت و برنامه تنظي��م خانواده به ط��ور جدي در 
سازمان هاي جهاني مطرح بود و كشورهاي پرجمعيت 
مثل چين، هند، اندونزي، بنگلادش و كشورهاي ديگر 
برنامه هاي جدي كنترل جمعيت داشتند. اين برنامه ها 
موفق شد يك شيفت عظيمي در نگاه به جمعيت اتفاق 
بيفتد. آن اتفاق اين بود كه در س��ال 1994 در قاهره 
بحث »جمعيت و توسعه« مطرح ش��د و در ادامه نگاه 
كمَي به نگاه كيفي تغيير پيدا ك��رد. اين نقطه عطف 
در سال 1994 يك تغيير جدي اي بود كه ما نبايد به 
جمعيت رويكرد صرفا كمّي داش��ته باشيم. به همين 
دليل جمعيت از قالب يك مسئله شمارشي و عددي 
رفت به س��مت برنامه اي كيفي. معلوم است كه اگر ما 
برنامه Population control )كنترل جمعيت( 
را در پكيج س��لامت باروري بگذاريم، اين يك تغيير 
جهت بسيار مهم خواهد بود و به خاطر همين تغييري 
كه ايجاد شد گفتند اگر قرار است توجه ما به سلامت 
باروري باشد پس ما بايس��تي برنامه ها، مكانيسم ها و 
سياس��ت هايي را تدوين كنيم كه فرآيند باروري يك 
فرآيند سالم باشد تا سلامت حسي، رواني و رفاه مادر 
و كودك فراهم ش��ود. در اين Approach )روش( 
س��لامت مادر و كودك اهميت مي يافت بنابراين اين 
جا بود كه غيراز بحث مديكال و ژنوكولوژي، بحث هاي 
اجتماعي هم مطرح شد كه اگر ما بخواهيم اين فرايند 
سالم انجام ش��ود بايد زن باسواد باش��د. اگر بخواهيم 
اين فرايند سالم باش��د بايد از امكانات مالي برخوردار 
باشيم و جامعه بركنار از تبعيض باشد. يعني يك سري 
عواملي وارد اين پكيج ش��د كه غيراز عوامل مديكال 
 ،Social economic بود و مي توانيم آن ها را عوامل
يعني عوامل اقتصادي، اجتماع��ي و محيطي در كنار 
عوامل پزش��كي بناميم. آن وقت اين مقدمه اي براي 
رشد مناس��ب كودكان و نوجوان ها خواهد بود. اينكه 
بعدها همين جوان ها بتوانند ازدواج و فرآيند باروري 

را درست طي كنند. 

آنچه Family planning دنبال 
مي كند

در واق��ع مفهوم بهداش��ت باروري ي��ك مفهوم خيلي 
وسيع است. يكي از اجزاي بهداشت باروري اين شد كه 
باروري ها بايد حساب شده و برنامه ريزي شده باشد يا 
همان Family planing، يعني بايستي فرزندان با 
برنامه به دنيا بيايند. برنامه اي كه فلسفه و پشتوانه اش 

سلامت مادر و كودك است. 
هر برنامه اي كه بخواهد سلامت مادر و كودك را به خطر 
بيندازد اسمش Family planing نيست، بنابراين 
در Family planing ن��ه كاه��ش جمعيت مطرح 
است نه افزايش بلكه طرح و نقشه مطرح مي شود يعني 
آنچنان ما برنامه ريزي كنيم كه از مادر و كودك صيانت 
شود. به همين دليل در كنار اين برنامه »تنظيم خانواده« 
برنامه هاي ديگري هم از جمله Infectivity هم آمده 

اگر ما مسئله زاد و ولد را به صورت يك Approach يا روش علمي مطرح كنيم اذهان نسبت 
به ابعاد مسئله روشن مي ش��ود. من امروز راجع به چند مطلب صحبت مي كنم، يكي اينكه 
بالاخره امروز در دنيا در اين 30 سال اخير وضعيت جمعيت چطور بوده، رويكردها چه تغييراتي 
پيدا كرده و كشور خودمان چه وضعيتي دارد و فكر مي كنيم براي آينده با توجه به چالش ها و 

تهديدهايي كه براي جمعيت وجود دارد چه كار بايد كرد. 
دوستان خبر دارند كه در دهه هاي 1960 و 1970 دنيا متوجه مسئله اي شد. آن مسئله 
اين بود كه مرگ و مي��ر را در دنيا كنترل كرده بودن��د و زاد و ولد بالا ب��ود و به طور كلي 

فرصت زیادی نداریم

اشكال ما اين بود كه دوز تنظيم خانواده را بالا گرفتيم

هيچ كجای دنيا زنان به سرعت پس از انقلاب باسواد نشدند و همين نرخ بارداری را كاهش داد

بايد همه امكانات را برای ازدواج جوانان فراهم كنيم وگرنه زمزمه های »چرا ازدواج كنم؟« 
و »چرا بچه دار شوم« فرصت ها را تباه می كند

دكتر حسين ملك افضلي، اس�تاد ممتاز گروه آمار و اپيدميولوژي دانشگاه 
علوم پزش�كي تهران، چه�ره علمي اي�ران در مجامع بي�ن المللي مرتبط 
با باروري و جمعي�ت اس�ت. او را يكي از چهره ه�اي درگير و ط�راح در برنامه »تنظي�م خانواده« 
دهه 60 مي دانن�د. دكتر مل�ك افضلي، مس�ئوليت هايي چ�ون قائ�م مقامي وزير بهداش�ت در 
ستاد هماهنگي گس�ترش شبكه هاي بهداش�تي و درماني كش�ور ورئيس انجمن تنظيم خانواده 
را در كارنام�ه كاري اش داش�ته اس�ت. وي همچني�ن تأليفات متع�ددي در نگاه ميان رش�ته اي 
ب�ه دو حوزه »بهداش�ت« و »جامع�ه« دارد. كت�اب »اص�ول اپيدميول�وژي« او در س�ومين دوره 
جايزه كتاب س�ال جمهوري اس�لامي ايران، اثر برگزيده معرفي ش�ده اس�ت. اما س�خنان او در 
هش�تمين كنگره مركز تحقيقات بهداش�ت باروري و ناباروري دانش�گاه ش�هيد بهشتي كه 25 
آذرماه امس�ال برگزار ش�د از جهات زيادي مورد توجه قرار گرفت. س�خنان او البت�ه آميخته به 
كلي اصطلاحات علمي و اس�لايدهايي به زبان انگليس�ي بود كه ترجمه و در متن گنجانده ش�د. 

سعيد  شرافت

تأثير برنامه »تنظيم خانواده« دهه 60 بر جمعيت حال 
و آينده كشور در گفت و گو با دكتر حسين ملك افضلي از طراحان برنامه

ان
اني

رف
ه ع
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است يعني اگر قرار است كه ما سلامت باروري را به معناي 
عام كلمه توجه كنيم پس در پكيج بهداشت باروري به 
هيچ وجه كميت وجود ن��دارد. اصلا نمي گويد يك بچه 
يا دو بچه يا سه بچه. مي گويد آنچنان فرآيند باروري را 
تنظيم كنيد - و اگر كسي اين توان را ندارد به او بگوييد 
و از بيماري هايي هم كه در رابطه با تماس هاي جنسي 
و تناسلي پيش مي آيد صيانت كنيد - تا اين فرايند در 
نهايت سلامت طي ش��ود، به علاوه مقدمات لازم را هم 
براي اين منظور فراهم كنيد، يعني به او آگاهي، سواد، 
امكانات و اختيارات و دسترسي به خدمات و حمايت هاي 

اجتماعي بدهيد تا اين فرآيند جامع و كامل باشد. 

چ�را ب�اروري را ي�ك مس�ئله 
چندبعدي نمي بينيم؟ 

اگر ما بخواهيم نگاهي جامع به رفتارهاي سلامت باروري 
داشته باشيم مي بينيم مس��ئله كاملا چند بعدي است 
يعني بايد جامعه شناسان باشند، فقها باشند، پزشكان 
باشند، جمعيت شناسان باشد و همه دست به دست هم 
بدهند تا بتوانند اين فرآيند را درست طي كنند، يعني از 
دوران بارداري تا دوران سالمندي اتفاقاتي كه در زندگي 
روي مي دهد همه اين ه��ا را در مجموع مي توان در يك 
پكيج ديد. خب اگر ما به بهداش��ت باروري نگاه جامعي 
داشته باشيم مي بينيم قسمت عمده برنامه ها و خدماتي 
كه مربوط به سلامت جامعه اس��ت در همين فضا قرار 
مي گيرد، پس اين فضا فضاي بس��يار موسعي است و با 
رويكردها و نگاه هاي مختلفي مي شود به آن نگاه كرد. در 
واقع ما با يك بحث فلسفي، اجتماعي، سياسي و اقتصادي 
روبه رو هستيم و نه صرفا يك بحث مديكال و من حسرت 

مي خورم چرا رشته هاي ديگر وارد اين فضا نمي شوند. 

دانشگاه نسل سوم
و سياست هاي جديد جمعيتي 

اين بحثي كه مطرح مي كنم بحثي است كه در سال هاي 
اخير يعني تقريب��ا از 2007 به بعد در حوزه مس��ائل 
سلامت روان مطرح شده است كه اگر ما بخواهيم يك

Approach جامعي به اين بحث ها داشته باشيم، بايد 
برويم در لايه هاي اجتماعي. اينجاست كه مي شود بحث 
دانشگاه نسل سوم را مطرح كرد، يعني دانشگاهي كه نه 
تنها با صنعت در ارتباط است و نوآوري و توليد مي كند 
و درآمد ملي را بالا مي برد ك��ه در عين حال با جامعه 
عجين است و مي تواند در قبال نيازهاي رفتاري جامعه 
پاسخگو باشد. يكي از مهم ترين نيازهاي ما هم در رابطه 
با بحث باروري است. امروز بحث فناوري هايي هست كه 
اين فناوري ها منجر به اصلاح رفتار مي شود. بسياري 
از مشكلاتي كه ما امروز در جامعه مي بينيم به خاطر 
رفتارهاي ناهنجاري است كه يا در حوزه تغذيه است، يا 
در حوزه خشونت يا رفتارهاي پرخطر جنسي. آنها پايه 
بسياري از مشكلات ما هستند، بنابراين دانشگاه نسل 
سوم بايد ارتباط بسيار نزديكي با جامعه داشته باشد و 
بتواند در كنار مسئوليت هاي صنعتي به مسئوليت هاي 
اجتماعي اش هم عمل كند. البته ما انتظار داشتيم با 
ادغامي كه انجام داديم اي��ن اتفاق بيفتد اما اين اتفاق 
رخ نداد. دانشگاه هاي ما هنوز در لاك خودشان هستند 
و مسئولان اجرايي هم در لاك خودشان، بنابراين يك 
تحول اقتصادي و اجتماعي در دانش��گاه ها بايد روي 
بدهد. اين تحول هم نمي تواند از بي��رون و به صورت 

تحميلي باش��د، اين تحول از درون خود دانشگاه و به 
واسطه آگاهي بايد بجوشد. 

اهدافي كه در برنامه MDG آمده 
است

 Milleninum ام��ا ن��گاه جام��ع ب��ه س��لامت در
Develepment Goals ي��ا همان MDG )اهداف 
توسعه هزاره( هم آمده است. مبناي اين برنامه 1990 

بود و امسال پايان آن اهداف بود.
MDG  سلامت را كنار عوامل اجتماعي، محيط زيست و 
اقتصادي گذاشته است. اولين مرحله اي كه در اين برنامه 
مطرح مي شود اين اس��ت كه فقر را بايد از بين برد. اگر 
آدم فقير باشد نمي تواند كاري را از پيش ببرد و از امكان 
خدمات درماني اس��تفاده كند. مرحله ديگر بحث سواد 
است. جامعه اي كه از دانش و سواد بي بهره است نمي تواند 
سلامت باروري را تأمين كند. بحث سوم تبعيض است كه 
اگر در كش��وري بين زن و مرد، بين شهري و روستايي و 
اين قوم و آن قوم تبعيض باش��د، اين تبعيض مبناي به 
هم خوردن تعادل در س��لامت انسان مي شود. ملاحظه 
مي كنيد كه اين سه عامل اول ريشه ها و پايه ها و مايه ها 
هستند. چهار و پنج و شش مي آيد روي كودك، مي آيد 
روي مادر، روي بيماري هاي رفتاري مثل ايدز. ملاحظه 
مي كنيد كه نظم منطقي دارد و اگر زير پايه ها را نسازيد، 
آن وقت س��لامت مادر و كودك دچار اختلال مي شود. 
هفتمي اين است كه هواي محيط زيست را داشته باشيد. 
 Reproductive الان خيلي از مشكلاتي كه ما در حوزه
Health )سلامت باروري( داريم مربوط به محيط زيست 
است، يعني محيط مي تواند به عنوان يك عامل اجتماعي 
در حوزه سلامت مداخلات مهمي داشته باشد، بعد هم 
تأكيد مي كند روي »مش��اركت« كه اگر همه دست به 
دس��ت هم ندهند و بخش ه��اي مختلف توس��عه با هم 

هماهنگ نباشند نمي توان آن اهداف را محقق كرد. 

ام�روز درباره كيفي�ت زاد و ولد 
سخن مي گويند

 Sustainable يا SDG اما امسال در نيويورك بحث

Development Goals- اهداف توس��عه پايدار - 
مطرح شد، يعني گل هاي جديد را مطرح كردند. اينها 
هم GoalL 17 دارد. تمام كش��ورها تعه��د دادند كه 
پيگيري كنند. در گل س��وم مي آيد راجع به سلامت و 
رفاه صحبت مي كند و اين جا بحث مفصل مي كند راجع 
به مادر و كودك و بيماري ها و غيره كه البته در كنارش 
عوامل و حوادث هم لحاظ شده است. به نظر من اگر ما 
گل سوم SDG را در كش��ورمان مبناي كار قرار دهيم 
خيلي مؤثر مي تواند باشد. شما مي بينيد كه يك كلمه 
هم راجع به كنترل جمعيت و كميت بحث نشده است. 
ببينيد واقعا آدم در جه��ان در محافل علمي كه مي رود 
مي بيند همه جا درباره كيفيت انسان سخن مي گويند؛ 
انساني كه بتواند مولد باشد، انساني كه بتواند توسعه را 
به وجود بياورد. آدم هايي هستند كه نوآوري و فناوري 
دارند و مي توانند با اين نوآوري ها تغييرات عظيمي را به 
وجود آورند. به خاطر همين وقتي نگاه مي كنيد مي بينيد 
ش��اخص توسعه انس��اني روي »س��لامت«، »سواد« و 
»درآمد« تأكيد دارند، مي خواهم بگويم در دنيا نزديك 
30 سال است كه ديگر كسي خيلي بحث از يك بچه و 
دو بچه و سه بچه نمي كند. نمي خواهم بگويم اين بازار 
كاملا تعطيل است اما حقيقتا در مستندات جهاني همه 
درباره انسان جامع و كاملي كه حقوق انسان ها را مراعات 
كند و سالم و باسواد باشد بحث مي كنند. ما البته روي 
اخلاق و معنويت هم بايد تأكيد كنيم چون اگر ما انساني 
داشته باشيم كه همه اين ها را داشته باشد اما فاقد اخلاق 
و معنويت باشد عرصه را باخته ايم. گاهي يك انسان آگاه 

كاري مي كند كه آرزو مي كني اي كاش ناآگاه بود. 

فق�ه پوياي ش�يعه در س�لامت 
باروري بسيار به ما كمك كرد

اما در كشور خود ما قبل از اينكه اين بحث ها مطرح شود 
ما با همين اپروچ با برنامه جمعيت برخورد كرديم. اين 
نكته بسيار مهمي است. ما در سال 1988 يعني شش 
س��ال قبل از قاهره با برنامهSDH )عوامل اجتماعي 
 Reproductive Health مؤثر بر سلامت( با برنامه
)سلامت باروري( برنامه تنظيم خانواده را شروع كرديم 
نه با برنامه كنترل جمعيت. خواهش مي كنم دقت كنيد. 
ما با برنامه »سلامت و توسعه« و با همان نگاهي كه امروز 
در پكيچ سلامت باروري اس��ت پيش رفتيم، يعني ما 
بحث را با فقهاي ديني و مذهبي مان مطرح كرديم و آن 
 Flexible فقها با خاصيتي كه فقه شيعه دارد و كاملا
)قابل انعطاف( است و مي توان بر اساس زمان فتوا دهد 
فتوا دادن��د. آن زمان حضرت ام��ام )ره( فتوا دادند كه 
برنامه تنظيم خانواده به دلي��ل صيانت مادر و كودك 
مباح است، بنابراين مباح بودن برنامه تنظيم خانواده 

يك روش ديني، يك اپروچ SDH است. 

اشكال ما اين است
كه دوز تنظيم خانواده بالا بود

 SDHما خيلي تند بود. آن SDH اما اتفاقي كه افتاد
كه آن زمان پايه و مايه اين تحول شد بسيار بسيار دوز 
بالايي داشت. به شدت سواد در جامعه و خانم ها رشد 
كرد. دختران ما به مدارس و دانشگاه ها هجوم آوردند. به 
اين محافل آمدند كه آگاهي شان را بالا ببرند. ارتباطات 
به شدت رشد كرد. جاده درست شد و تلفن و تلويزيون و 
برنامه ها و بهداشت رشد كرد. رشد سريع بهداشت، رشد 
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سريع سواد در زنان و رشد ارتباطات، عوامل اجتماعي مهمي بودند. در كنار نوآوري هايي 
كه در فتواي علماي ما بود اينها با هم پكيجي ش��د و اين عوامل با هم به تعامل مثبت 
رسيدند و اين تعامل مثبت موجب ش��د ما خيلي زودتر از آن چه تصور مي كرديم به 
اهداف مان برسيم. ما تصور نمي كرديم بتوانيم به اين سرعت موفق شويم. علت موفقيت 
ما به خاطر اين بود كه همه عوامل SDH با هم وارد عمل شدند و اين تحول پيدا كرد. 

ما بايد به دنبال باروري اپتيموم باشيم
در زماني كه جنگ بود و جن��اب دكتر مرندي، وزير بهداش��ت بودند و اين 
همه فشار بود، ايشان اولويت اول را دادند به اين كار. خيلي جرئت مي خواهد. تصور 
كنيد كه زمان جنگ باشد و اين همه فشار و يك وزير بتواند اين قدر اعتماد و انگيزه 
داشته باشد كه از آن اطميناني كه دارد عقب نشيني نكند. البته بعدها در تاريخ اين را 
خواهند گفت كه چه اتفاقي افتاد. البته اين سرعت تند بود. امروز هم اگر اين سرعت 
تند شود دوباره مُخلّ سلامت است. نكته اين است كه مجموعه SDH بايد معتدل 
حركت كند. اگر زياد باشد مُخل توسعه است اگر كم هم باشد مخل توسعه است. اينكه 
متوسط بچه هايي كه در يك كش��ور به دنيا مي آيند 5/5 و 6 باشد براي توسعه مضر 
است. اينكه Total fertility )باروري كل( كشوري 1/2 و 1/3 باشد، آن هم مضر 
است. آن اپُتيموم خوب است يعني 2/5 و 3. ما به خاطر كارهاي خوبي كه انقلاب كرد 
عارضه پيدا كرديم. كار خوب انقلاب اين بود ك��ه دوز SDH را بالا گرفت چون دوز 

SDHبالا بود، منجر به كاهش باروري شد. 

اگر برنامه هاي دهه 60 نبود 2046 مي رسيديم
به 400 ميليون نفر

اين يك واقعيت است كه رفتار باروري دنيا و ايران در 55 سال اخير تغيير كرده است. ما 
از Total fertility )باروري كل( 7 رسيديم به 1/8. اين تفاوت 4  يا 3/5 برابري كاهش 
در هيچ كجاي دنيا اتفاق نيفتاده اس��ت. براي اينكه در هيچ كجاي دنيا با اين سرعت 
خانم هايش باسواد نشدند. اين را من با عدد و رقم نشان مي دهم كه در هيچ كجاي دنيا 
زن هاي جامعه كه پايه و مايه توسعه هستند، اين جوري باسواد نشدند. ما در دانشگاه ها 
مي رويم و مي بينيم. هر جا مي رويم مي بينيم 37 دانشجو در كلاس نشسته اند، هفت 
نفر آقا هستند، بقيه خانم. هر كجا مي رويم مي بينيم راه ها را باز كرده اند. يعني انقلاب 
اسلامي راه ها را باز كرده است. قبلا خانم ها در خانه ها بودند. خانواده هايي بودند كه اجازه 
نمي دادند فرزندان شان تحصيلات شان را ادامه بدهند اما بعد از انقلاب به خاطر فضايي 
كه به وجود آمد اين امكان فراهم شد بنابرين سرعت و شتاب اين رخداد اين حادثه را 
به وجود آورد. در سال 1966 كه مي شود 1335 جمعيت ايران 25 ميليون نفر بود، اما 
جمعيت ايران در 1986 يعني 1355 مي شود 50 ميليون نفر. يعني در عرض 20 سال، 
جمعيت ايران دو برابر مي شود. اين اتفاق بي نظير است. يعني هيچ كجاي دنيا - حالا 
بگوييم خيلي نادر است- نمي بينيد جمعيت در 20 سال از 25 ميليون نفر برسد به 50 
ميليون. جمعيت در عرض 20 سال، دو برابر مي شود. اما حالا توجه كنيد كه همين 50 
ميليون بخواهد به 100 ميليون برسد 60 سال طول مي كشد، يعني اتفاقي كه در 20 
سال افتاد حالا به خاطر برنامه هايي كه اجرا شد مي رود به سال 2046، يعني 60 سال 
بعد از 1986 تازه مي رسيم به 100 ميليون. اما اگر قرار بود همان رفتار را داشته باشيم 
آن وقت در 2046، مي رسيديم به 400 ميليون نفر. پس اين طور هم بايد به قضيه نگاه 
كرد. اگر مي خواهيم قضاوت كنيم از اين زاويه هم بايد نگاه كنيم. درس��ت است كه ما 

الان يك مشكلي پيدا كرده ايم و باروري مان پايين است اما از آن ور هم اگر اين هجمه 
اجتماعي اتفاق نمي افتاد، آن وق��ت ما در معرض اين بوديم ك��ه 2046 به جاي 100 
ميليون جمعيت 400 ميليون داشته باشيم. ملاحظه مي كنيد كه بحث جمعيت خيلي 
ظريف است. اگر خيلي رهايش كني مصيبتي پيدا مي كند و اگر محكم بگيري آن هم 

مشكلات ديگري به بار مي آورد. 

مقام معظم رهبري مشكل ما را دقيق شناسايي كرده 
است

ما امروز با يك اتفاق بزرگ مواجه هس��تيم و آن پديده و اتفاق اين است كه خانم هاي ما 
باسواد شده اند و رفتار باروي شان افت كرده اس��ت. الان 80 درصد خانم هاي ما در سن 
مناسب بچه هايش��ان را به دنيا مي آورند يعني از 20 تا 35 س��الگي. پس رفتار باروي ما 
اصلاح شده است. اما اگر 30 – 20 سال قبل را نگاه كنيم اغلب باروري هاي ما در سنين 
پايين است. پس رفتار باروري ما درست شده است. اما مشكل ما كجاست؟ مقام معظم 
رهبري مشكل ما را به خوبي آناليز و در سياست هاي كلي ابلاغ كرده است. مشكل ما در 
ازدواج است. بنده معتقدم تلاش هايي كه آقاي دكتر مطلق و تيم او مي كنند كه ناباروري 
را درمان و تشويق كنند تأثير خيلي ناچيزي دارد.  اي كاش ما همه زورهايمان را مي زديم 
و زيرساخت هايي را فراهم مي كرديم تا جوان ها تشكيل خانواده بدهند.  اي كاش ما تمام 
توان مان را به كار ببريم و پول هايي كه به عنوان يارانه اين طرف و آن طرف مي دهيم در 
اين راه هزينه كنيم و جوان هايمان را كارآفرين بار بياوريم، براي جوان هايمان درآمدزايي 
كنيم. به اعتقاد من هنوز آن علاقه و انگيزه تشكيل خانواده در جوانان ما هست اما ممكن 
است چند سال ديگر نباشد. پس ما بايد فضاي كسب و كار مناسب را به وجود بياوريم تا 
جوان هاي ما بتوانند ازدواج كنند. آن وقت با رفتار ب��اروري خوبي كه ما داريم و افزايش 
ازدواج، مطمئن باشيد كه Total fertility شما به سرعت اصلاح مي شود. اگر امروز اين 

شاخص يك ذره تغيير كرده به خاطر آن است كه ساختار جمعيت دارد تغيير مي كند. 

زيربناها و ساختارهاي سياست جديد جمعيتي ما 
آماده نيست

جمعيت ما پيشتر خيلي جوان بود اما الان دارد ميانسال مي شود و طبيعي است كه زاد و ولد 
دارد بالا مي رود ولي مشكل اساسي حل نشده است. راهكار اساسي سياست هاي ابلاغي 
مقام معظم رهبري است. اين سياست ها مي گويد اولا شما كاري كنيد كه تعداد فرزندان 
بالاي حد جانشيني باشد. يعني چي؟ بالاي 2/5. يعني 2/7 و 2/8. بعد بلافاصله پشت سرش 
مداخلات اجتماعي است. مداخلات اجتماعي در مورد كارآفريني، در مورد اشتغال، نوآوري 
و فناوري هرچه شما نگاه مي كنيد تحكيم خانواده را مي بينيد، بنابراين فصل الخطاب همان 
طور كه فقهاي ما در آن سال ها به درستي تشخيص دادند و فتوا دادند و اين اتفاق به عنوان 
يك determentاجتماعي )تحذير و هشدار اجتماعي( و ديني وارد عمل شد و توانست 
جمعيت را كنترل كند، امروز هم كه دچار عارضه شده ايم اين فتوا، اين نگاه و اين رويكرد 
كه برخاسته از تفكر ديني و مذهبي است - خاستگاه اين تفكر سلامت انسان، مادر و كودك 
است - مي تواند نجات بخش باشد. در آن زمان زيربناي آن كار شروع شده بود و دانشگاه ها و 
مراكز مرتبط ديگر همكاري بالايي داشتند اما در اين برنامه اخير متأسفانه ما هنوز نتوانسته 
ايم زيربناها را فراهم كنيم اما اميدواريم اين دولت معزز با سياست هايي كه دارد بتواند آن 
شرايط را فراهم كند. اين را هم بگويم كه ما خيلي هم فرصت نداريم. بالاخره زمزمه هايي در 
جوان ها شنيده مي شود كه چرا بايد تشكيل خانواده بدهيم؟ چرا بايد بچه به دنيا بياوريم؟ 
اين زمزمه ها را امروز داريم مي شنويم ولي هنوز نس��ل هاي قبلي اصرار دارند كه خانواده 
تشكيل شود بنابراين هرچه زودتر بايد مكانيسم هايي پيدا كنيم كه جوانان ما فرصت پيدا 
كنند. آگاهي پيدا كنند و بتوانند توليد كنند و درآمد داش��ته باشند تا زندگي را در قالب 

خانواده پي بگيرند. اگر اين اتفاق بيفتد در اين صورت حتما موفق خواهيم شد. 

برنامه دهه 60 و امروز ما هر دو سلامت محور است
در آخر جمع بندي مي كنم. امروز نگاه صرفا كمَي به جمعيت به پايان رسيده است 
و الان ما در دوره نگاه كيفي با رويكرد بهداشت قرار داريم. البته اين اتفاق در كشور عزيز ما 
قبل از اينكه دنيا به اين موضوع در سطح گسترده توجه كند افتاد. ما اين رويكرد را متأثر 
از جهان بيني رهبران مذهبي مان پنج سال قبل از دنيا آغاز كرديم. به نظر ما آنچه كه در 
برنامه تنظيم خانواده اتفاق افتاد و آنچه امروز به آن نگاه مي شود هر دو يكي است و هر دو 
نگاه سلامت محور دارد. در واقع تفاوتي بين سياست هاي آن روز و امروز وجود ندارد. ما البته 
اگر مي خواهيم اتفاق قابل توجهي در اجراي سياست هاي جديد بيفتد بايد سياست هاي 

ابلاغي مقام معظم رهبري و ازدواج جوان ها را مورد توجه قرار دهيم.  
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ش�ما مي گوييد ك�ه اگر م�ا با يك هش�ياري 
وسيع تر به موضوع جمعيت نگاه كنيم ديگر آن 

را يك امر شخصي تلقي نخواهيم كرد؟
بله، س��اده انگاري اس��ت كه ما بدون نگاه به تحولات 
عظيمي كه در جهان روي داده، صرفاً با اتكا به داده هايي 
محدود درباره خانواده تصميم بگيريم. امروزه ما در بستر 
يك نظام فكري وارداتي زندگي مي كنيم كه مي خواهد 
تفكر آدم هاي زمين را در راستاي منافع خود ايزوله و 
منحرف كند. چه بسا افرادي كه گمان مي كنند دست 
به انتخ��اب مي زنند اما در واقع زير ي��ك چتر فكري و 
معرفتي كه براي آنها س��اخته ش��ده دست به انتخاب 
مي زنند و خانواده ها هم خواه ناخواه در اين چتر فكري 
قرارگرفته اند. البته بعضي از افراد در موضوع خانواده، 
گاه دچار فقر فكري و معرفتي هس��تند، بنابراين بايد 

ابزارهايي براي رشد آگاهي آنها به كار گرفته شود. 
چه ابزارهايي؟

خداوند مي فرمايد ما ابزار انتقال معرفت را به ش��ما 
هَاتكُِمْ لاَ تعَْلمَُونَ  داده ايم. وَاللهّهُ أخَْرَجَكُم مِّن بطُُ��ونِ أمَُّ
مْعَ وَالأبَصَْارَ وَالأفَْئِدَةَ لعََلَّكُمْ تشَْكُرُونَ.  شَيْئًا وَجَعَلَ لكَُمُ السَّْ
مي فرمايد زماني كه شما در شكم مادرانتان بوديد، چيزي 
نمي دانستيد اما خداوند براي شما گوش و چشم و فهم 
قرار دارد يعني ابزار درك و دريافت ديداري و شنيداري 
را در وجود شما گذاشت تا به واسطه اين ابزارها به درك 
حقيقت برسيد، پس هركسي بايد براي زندگي دنيايي و 

زندگي جاودانه آخرتي اش برنامه داشته باشد. 
حالا چطور مي توانيم خانواده ايراني را در اين باره 
اقناع كنيم در صورتي كه او گمان نمي كند چيزي 

از بيرون دارد به او تحميل مي شود؟
اين پرسش بجايي اس��ت. اين هنر ماست كه در عين 
حال كه ابعاد و وجوه مسئله را مي كاويم اما در نهايت، 
تصميم گيري را به او واگذار كنيم. خداوند مي فرمايد: وَ 
ماواتِ وَ ما فيِ الأْأَرْضِ جَميعاً مِنْهُ /  رَ لكَمْ ما فيِ السّهَ سَخّهَ
هرچه در آسمان ها و زمين است مسخّر انسان قرار داده 
شده است. در عين حال همين انسان در انتخاب آزاد 
گذاشته شده اس��ت. پس آنچه در اقناع فكري بايد در 
نظر گرفته شود اين است كه ما داده ها و تحليل شرايط 
موجود را درباره خان��واده به او بدهيم اما اين ش��يوه ، 
آن قدر محترمانه و در فضاي آزاد باش��د كه او تصميم 
بگيرد كه فرزند بياورد، زيرا او در برابر پروردگار خويش 

مسئول آفريده شده است. 
امروز سايه اندازي س�احت هاي مرئي و نامرئي 
روي فرزندآوري انكارناشدني است. مثلًا اينكه 
من »فرزن�د« را ي�ك »مزاح�م ل�ذت« ببينم در 
بچه آوري من اثرگذار خواهد بود. مهم ترين چالشي 
كه امروز خانواده ايراني در ارتباط با بچه آوري با آن 

مواجه است چيست؟
اگر بخواهم در يك جمله پاس��خ ش��ما را بدهم عرض 
مي كنم انس��ان درگرايش »رنج گريزي و لذت جويي« 
به اين روش زندگي رسيده است . شما مي دانيد كه ذات 
انسان ها به صورت طبيعي لذت طلب و رنج گريز است. 
اشكالي هم ندارد اما اش��كال زماني پيش مي آيد كه ما 
مصاديق لذت و رنج را جابه جا كنيم و بايد ببينيم تعريف 
شما از لذت و رنج چيست؟ اين حرف شيطان در قرآن 
هُمْ أجَْمَعِينَ.  اس��ت كه: لَأُزَينَنَّ لهَُمْ فيِ الأْأَرْضِ وَ لَأُغْوِينَّ
يعني چون مي خواهم آدم ه��ا را اغوا و گمراه كنم زمين 
را براي آنها زين��ت مي دهم و زيبا جل��وه مي دهم كه از 

برخي بر اين باورند كه تصميم گيري براي يك زوج يا خانواده و مداخله درباره اينكه 
خانواده او چند نفر باشد و چند نفر را به عنوان فرزند به حلقه خانواده اضافه كند، 

دخالت در يك امر خصوصي و شخصي است. چنين تحليلي را مي پذيريد؟
در پاسخ به اين نكته بايد ببينيم از چه افقي بايد به موضوع نگاه كنيم. مسلماً دخالت در حوزه 
خصوصي افراد صحيح به نظر نمي رسد اما اگر منصف باشيم و بپرسيم آيا اين حوزه خصوصي 
با حوزه هاي ديگر تلاقي و تعاملي دارد يا خير، ترديدي نيست كه اين موضوع را نمي توان 
صرفاً يك امر خصوصي دانست. امروزه زماني كه هوشمندانه نگاه مي كنيد مي بينيد علم 
جمعيت شناسي در جهان تكوين يافته و با يك سري شواهد، آمار و ارقام و استنتاج ها قصد 
دارند جمعيت آينده كره زمين را بررسي كنند و برنامه هاي سياسي، اقتصادي، فرهنگي را 
براي جوامع موجود تدوين نمايند. پس اگر با نگاه فردي به امر »فرزندآوري« بنگريم مانند 
قطاري هستيم كه روي ريل آنها حركت خواهيم كرد و به مقصدي كه آنها تعيين مي كنند 
خواهيم رس��يد. امروز تأثيرات جهاني جمعيت در معادلات بين الملل��ي جوامع، يك امر 

پذيرفته شده و انكار ناپذير است. 
شما اگر در افق تصميم گيري براي خانواده خودت هستي مختاري، اما از افق بالاتر كه به اين 
معادله نگاه كنيد، مي بينيد اين تصميم مي تواند يك ضري��ب جهاني هم به خودش بگيرد. 
به خاطر همين اس��ت كه قدرت هاي جهاني از اين افق غافل نيستند و جهان را به مثابه يك 
دهكده مي بينند كه مي توانند براي افراد اين دهكده تصميم بگيرند و برنامه بريزند تا مطابق 
با خواسته ها و آمال خودش��ان پيش بروند. پس »فرزندآوري« اين جا بعُد و وجهه جهاني به 

خودش مي گيرد و ديگر امر ساده اي نيست، آن وقت فرمانرواي زندگي خودت نيستي. 

دختران و پسران را براي زندگي 
زوجیتي آماده نکرده ایم

طاهره هميز در حوزه مش�اوره خانواده چهره شناخته ش�ده اي اس�ت. او 
كارشناسي ارشد فقه و حقوق خوانده اما حوزه پژوهشي اي كه سال هاست 
دنبال مي كند، موضوعات تربيتي و خانواده با رهيافت هاي ديني است. نشست ها و كلاس هاي او 
در دانشگاه و بيرون از آن طرفداران و هواخواهان قابل توجهي دارد، شايد از اين رو كه او كوشيده 
دو خط را ب�ه موازات هم دنبال كند؛ خطي كه به اس�تخراج و تش�ريح دقيق »س�بك زندگي« از 
لابه لاي آيات و روايات مي رسد و خط ديگري كه معطوف به ذهن زمانه است يعني قدرشناسي از 
مخاطب و س�خن گفتن در افق فكري او. هميز كه هر روز با زوج ها و چالش هاي زندگي خانوادگي 
آنها در ارتباط اس�ت، احتمالاً مي تواند گزارش قابل تأملي از قصه فرزندآوري در ايران ارائه كند. 

محمد  صارمی

خانواده به مثابه يك سازمان  در گفت وگو با طاهره هميز، 
چهره شناخته شده در حوزه مشاوره خانواده
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ملكوت آسمان ها غافل بمانند. مثلا لذت جنسي چنان 
ابعاد ديگر وجودي انسان را تحت تأثير قرار مي دهد كه 
وقتي مي گويي لذت، آدم ها منحصراً در همان محدوده 
بسته لذت جنسي فكر و عمل كنند. شما امروز وقتي به 
برنامه هاي ماهواره نگاه مي كنيد مي بينيد پنهان و آشكار 
محدوده لذت را در همين جاذبه هاي جنس��ي تعريف 
مي كند و مخاطب را ه��م اقناع مي كند كه همين را هم 
بپذيرد، اما خداوند، عقل و فطرت انسان، اين تعريف را 

نمي پذيرند. 
ش��ما نگاه كنيد همين داس��تان ها و قصه هاي بومي ما 
چه ظرفيت هاي��ي از درايت و خ��ردورزي را پيش روي 
ما مي گ��ذارد. حتما آن داس��تان »مورچ��ه و بلبل« را 
شنيده ايد؛ مورچه اي كه در تابستان سخت تلاش مي كرد 
و عرق مي ريخت اما بلبل به سخره اش مي گرفت كه به 
جاي اينكه مثل من در شاخه اي بنشيني و نغمه سرور 
و شادي سر دهي و كيف دنيا را ببري، مدام خودت را به 
زحمت مي اندازي و كار مي كني اما بعد كه فصل تغيير 
مي كند و آن نشاط و سرزندگي مي رود و درختان فسرده 
مي شوند و سرما و زمستان مي آيد، بلبل مي ماند و بي برگ 
و باري و يك زمستان سرد و اين پند مورچه به بلبل كه: 

جيك جيك مستونت بود / فكر زمستونت بود؟
مي خواهيد اين موضوع را به بچه آوري پيوند 
بزني�د و بگوييد ام�روز جوان هاي�ي كه در 
تابستان وجودشان هستند، زمستان وجودشان 

را هم ببينند؟
نه نمي خواهم اي��ن را بگويم. مي خواه��م عرض كنم ما 
صرفاً به فكر لذت هاي آني و لحظه اي نباشيم. تعريفمان 
را از »لذت« واقعي كنيم، آن وقت مي بينيم آنچه ما رنج 
مي ديديم چيزي جز لذت نبوده است. يعني آن مورچه 
از كار و اندوختن و نگاه به فردا ، در همان تابس��تان لذت 
مي برد چون آينده لذت بخش را مي ديد، اما از چشم بلبل 

آنها همه زحمت و رنج بوده است. 
امروز خيلي ها گمان مي كنند مثلًا اگر چهار فرزند داشته 
باشند گرفتار مي شوند اما حقيقتاً اينطور نيست. كساني 
كه فرزندان چهار به بالا دارند مي دانند كه داش��تن چند 
فرزند آرامش مي آورد. مي دانند كه وقتي تعداد فرزندان 
زياد باشد خانه مي شود سازمان و پدر و مادر به جاي اينكه 

خادم فرزندان باشند مي شوند مديران سازمان. 
ممكن است بعضي ها اين موضع شما را شعاري 

بدانند. شما خودتان چند فرزند داريد؟

چهار فرزند دارم. سه پسر و يك دختر. 
و چند نوه؟

پنج نوه، البته ششمي هم در راه است. 
اصلًا به چهره تان نمي آيد. مادربزرگ جواني 

به نظر مي رسيد. 
خب من دوره ليسانس دو تا از بچه هايم را به دنيا آوردم. 

بچه اول من اول دبستان بود و بچه چهارمم سه ماهه. 
چطور توانستيد هم به تحصيلات عالي برسيد 

هم چهار بچه را بزرگ كنيد؟
اين اتفاق در درجه اول به بينش آدم ها برمي گردد. 

واقعاً مي شود آدم هم دانشجو باشد و هم طفل 
شيرده داشته باشد؟

اگر بخواهيد مي شود. 
چطور؟

من در دوره ليس��انس با چند تن از همدوره اي های 
خودم رفتيم و با مسئولان دانشگاه مذاكره كرديم و آنها 
بالاخره قبول كردند ما هر ترم 10 واحد برداريم، چون 
نمي شد با آن وضعيت 20 واحد درس بخوانيم. از طرفي 
هم نمي خواس��تيم فاصله زيادي در تحصيلمان بيفتد 
بالاخره تلاش كرديم و موافقتشان را جلب كرديم. شايد 
شما باور نكنيد اما تعداد قابل توجهي از دانشجويان من 

مادرِ چند فرزند هستند و بچه شير به شير مي آورند. 
چرا آنها اين كار را مي كنند؟

آنها به اين باور رس��يده اند كه اگر خانواده به سازمان 
تبديل شود، افراد بهتر شايستگي هاي اجتماعي و معنوي 
و اخلاقي شان را در اين س��ازمان نشان مي دهند تا وقتي 
كه مثلًا يك فرزند در اين خانواده حضور داش��ته باشد و 
به خاطر عوارضي كه خواه ناخواه به وجود مي آيد و همه 
توجه ها معطوف به يك بچه مي ش��ود اس��تعدادهاي او 
شكوفا نمي شود. آقاي دانش��جوي دكتري را در دانشگاه 
شريف مي شناختم كه متولد س��ال 61 هستند و چهار 
فرزند دارند و با علاقه همراه با همسرش زندگي طبيعي 

خودشان را دارند. 
اي�ن مثال هاي�ي ك�ه ش�ما مي زنيد مث�ال از 

استثناست يا مثال از قاعده؟ 
ببينيد، شما اگر به يك جريان يا پديده اي علاقه مند باشيد 
خواه ناخواه آن پديده را مي بينيد اما اگر علاقه مند نباشيد 
نمي بينيد. اصلًا فرض بگيريم استثناست اما آن قدر دور 
و بر من اين اتفاقات مي افتد كه اولاً يك استثنا نبينم، در 
ثاني به فرض كه اينطور باشد همين ها را نمي شود به عنوان 

الگوهاي عيني به جامعه معرفي كرد؟
چرا، حرفتان را مي پذيرم ام�ا امروز ما در يك 
وضعيت جديدي به سر مي بريم. زنان ما امروز 
اكثراً تحصيلات دانشگاهي دارند و تخصص هايي 
گاه بسيار كليدي و مهم را عهده دار شده اند. آنها 
مي گويند حيف نيست ما بنشينيم خانه و پشت سر 
هم بچ�ه دار ش�ويم؟ پ�س آن هم�ه زحمت چه 

مي شود؟
بله مسلماً حيف است كه اجتماع از آن تخصص بي بهره 
بماند، ولي از يك منظر ديگر اصلًا ظلم است زن هم باردار 
شود، هم بچه را شير بدهد و هم نان آور خانه باشد و در آن 
سو مرد فقط يك نقش نان آوري داشته باشد، يعني ما سه 
نقش را توأمان براي زن تعريف كنيم اما فقط يك نقش 
براي مرد در نظر بگيريم. اين يك ظلم است اما حالا شما به 
خاطر اينكه موازنه را برقرار كني، بيايي زنان را از تحصيل 
محروم كني كه آنها بنشينند خانه و بچه بزرگ كنند آن 
هم غلط است. پرسش منطقي تر اين است كه ما چه كنيم 
»مادري زن« آسيب نخورد در عين حال كه كاركردهاي 

اجتماعي او هم حفظ شود. 
شما بهتر از من مي دانيد ما در بستر واقعيت هاي 
اجتماعي حرف مي زني�م. گفتن اينكه بياييم و 
بين نقش هاي اجتماعي و خانوادگي زنان موازنه اي 
برقرار كنيم، البته به زبان ساده است اما جامعه ما 
چقدر ظرفيت اين ساختارس�ازي براي تحقق اين 
مطالب�ه را دارد؟ يعني چقدر ب�ه زن هاي ما كمك 

مي كند كه توأمان آن سه نقش را عهده دار شوند؟
من سال 65 خيلي جوان بودم. آن روزها در يك سمينار 
سه روزه كه درباره حجاب و عفاف بود خيلي صحبت هاي 
كلان كردي��م كه مثلًا ب��راي اولين بار زن��ان چادري در 
تلويزيون حضور داشته باشند. شما امروز مي بينيد كه زنان 
چادري به راحتي در تلويزيون برنامه اجرا مي كنند و اصلًا 
هم جاي تعجب و شگفتي ندارد اما آن روزها حضور يك 
خانم چادري براي اجرا در تلويزيون يك خط قرمز نانوشته 
بود. ما آن روز روي اين موضوع متمركز شديم كه يكي از 
بهترين تبليغ ها براي حجاب اين است كه مثلاً اخبارگوي 
ما در تلويزيون يك خانم چادري باشد يا مثلًا رفتيم روي 
پارك بانوان متمركز شديم كه برخي از محيط ها براي زنان 
تفكيك و مناسب سازي شود، الان شاهد هستيد كه آن 
تصميمات اجرايي شده است و مي خواهم عرض كنم ما 
نبايد از نقش فرهنگ سازي به سادگي عبور كنيم. اگر ما 
امروز برنامه هاي بچه آوري را آغاز كنيم و آرام آرام در ذهن 
مردم جا بيفتد ديگر كسي از اينكه مثلًا خانواده اي پنج، 

شش بچه دارد چشم هايش از تعجب گرد نمي شود. 
من از تجربه هشت س��اله ام در يك NGO مي گويم. ما 
در اين مركز روي برنامه ريزي آموزشي و تربيت فرزند كار 
مي كنيم و در اين سال ها خبرهاي به شدت دلگرم كننده اي 
به گوش ما مي رسد. شما كافي است مهارت حل بحران ها 
را به زوج ها انتقال دهيد، آن ها خودشان به بهترين شكل 
ممكن چالش ها را حل مي كنند. همچنان كه اشاره شد 
امروز بسياري مي گويند يا من بايد ادامه تحصيل دهم يا 

بچه دار شوم، يعني مجالي براي راه سوم نمي دهند. 
يعني مي گوييد اي�ن جا م�ا مي توانيم مداخله 

كنيم؟
بله. بنده از تجربه ش��خصي خودم گفتم. م��ن در دوران 
ليسانس دو بارداري را پش��ت سر گذاشتم، در عين حال 
تحصيلم را هم ادامه دادم. يعني رفت��م و صحبت كردم 
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و فشار آورديم و پذيرفتند كه ما زنان شيرده هر ترم 10 
واحد درسي بگيريم در حالي كه همين حالا پايين ترين 
واحدگيري 14 واحد اس��ت. ما مي گوييم اينكه يك زن 
در آغاز جواني مادر ش��ود، خيلي خوب اس��ت. حتي در 
استانداردهاي جهاني هم مي بينيد مي گويند 20 سالگي، 
در حالي كه ما اين س��ال هاي طلايي را با تأسف تمام از 

دست مي دهيم. 
چه كنيم كه اين سال ها از دست نرود؟

راهش به نظر م��ن در آم��وزش مهارت هاي كلان 
زندگي به نوجوان ها و جوان هاي ماس��ت. از دبيرستان 
هم آرام آرام بايد شروع كنيم. شما مي بينيد كه دختر 10 
ساله امام حسين)ع( در كربلا مي درخشد. چرا اين دختر 
تا اين حد پخته و انديشمندانه عمل مي كند؟ چون به او 
اصول تفكر حكيمانه و نحوه زندگي فاخر را آموخته اند. 
مهارت هاي زندگي را ياد گرفته اس��ت ك��ه در بحران 
چطور رفتار كند. ما همين چن��د وقت پيش برنامه اي 
را به علماي قم ارائه كرديم كه از دوره اول دبيرس��تان، 
مهارت هايي را به دختران و پسرانمان ياد بدهيم و آن ها 
را براي يك زندگي زوجيتي آماده كنيم نه از منظر فقط 
مسائل جنسي، بلكه يك همزيستي متعالي انساني كه 
مورد رضايت خداوند عزيز قرار بگيرند. اگر اين دخترها و 
پسرها براي زندگي زوجيتي آموزش ببينند وقتي به سن 
ازدواج مي رسند مستأصل نمي شوند يا در برابر ازدواج 
مقاومت نمي كنند. امروز در مدارس م��ا، تربيت براي 
زندگي مشترك آموزش داده نمي شود و فرزندان خادم 
به پدر و مادر تربيت نمي ش��وند، مهارت ارتباط مهذب 
و س��نجيده با فاميل را ندارند. اصلًا اين يك اصل است 
كه مردم قاعدتاً دنبال منافع هستند و از منفعت بيشتر 
استقبال مي كنند اما شما اين منافع حقيقي و پايدار را 

بايد درست به آن ها نشان دهيد. 
البته گاهي ممكن است درگير تحليل هاي ذهني 
و انتزاعي ش�ويم. به نظرم اين يك خطر است. 
چقدر با جامعه مخاطب تان در اي�ن ايده هايي كه 

مطرح مي كنيد مواجهه داريد؟
من در چند دانشگاه تدريس مي كنم و گاهي هر ترم بين 
500 تا 600 دانشجو دارم. بعضي از كلاس هايم هم فقط 
دانشجوي دختر دارم كه قاعدتاً راحت تر حرف مي زنم و 
برخي محذوراتي كه در كلاس هاي دختر و پسري دارم 
آنجا ندارم. بدون هيچ اغراقي مي گويم وقتي در همين 
كلاس ها با بچه ها صحبت مي كنم مي بينم كه مي پذيرند 
و الگو مي گيرند. يعني فكر نكني��م آن ها مقاومت هاي 
عجيب و غريبي مي كنند. اين طور نيس��ت. ما گاهي از 
جوان هايمان تصويرهاي غيرواقعي مي سازيم و بدتر، آن 
تصويرها را به عنوان روحيه و شخصيت جوان ها بازتاب 
مي دهيم. من فكر مي كنم اگر ما در خانه و مدرسه دختر 
و پسر را طوري تربيت كرديم كه براي زندگي شخصي 
خودش، براي همسرش حل بحران را ياد بگيرد، قسمت 
عمده اي از چالش هايمان را ح��ل كرده ايم. وقتي يك 
دختر در خانه، شأن پدر را رعايت كند او فردا شأن همسر 
را هم مراعات خواهد كرد و پسر مسئوليت پذير و امين 

تربيت شود ديگر تنوع طلب نمي شود. 
شما الان در كلاس هايتان دانش�جوي باردار و 

شيرده هم داريد؟
بله.

آن ها را حتماً درك مي كنيد. 
قاعدتاً بل��ه، آن ها مرا ي��اد دوره دانش��جويي خودم 

مي اندازند. 
وقتي آن ها مي آين�د و اجازه مي گيرند كه چند 
جلس�ه از كلاس ها را حضور نداشته باشند چه 

مي گوييد؟ اجازه مي دهيد؟
بله، اجازه مي دهم اما شرط هم مي گذارم. 

چه شرطي؟
ببينيد، ما به هيچ وجه نمي توانيم درس را سَمبَل كاري 
كنيم. تعارف نداريم، علم آموزي يك امر جدي است. من 
به آن دانشجو مي گويم اين ساعت را مي تواني نيايي اما به 
جايش اين تحقيق را بايد برايم بياوري. ما كه نمي توانيم 
همين طور به دانشجو نمره بدهيم. اينكه امروز آمارها به ما 
مي گويد 30 درصد از فارغ التحصيلان عاليه دانشگاه هاي 
ما بيكار هستند، من بخشي از اين اتفاق را معلول كيفيت 
آموزش مي دان��م بنابراين كيفيت آم��وزش تحت هيچ 
شرايطي نبايد فدا شود يعني جايي هم كه ما به يك خانم 
باردار يا شيرده ارفاق مي كنيم اين ارفاق نبايد به نابودي 

علمي او منجر شود. 
در مش�اوره هايتان چط�ور رفت�ار مي كنيد؟ 
منظورم آن چيزي است كه امروز به عنوان يك 
امر تكرارشونده در مشاوره هايتان مي بينيد كه 
مي تواند به عنوان يك عامل نرم افزاري و ذهني 

عليه بچه آوري باشد. 
خوشبخانه در مشاوره هايم از هر قشري و طبقه اي به من 
مراجعه مي كنند، يعني حتي زن هايي كه مثلاً  پوش��ش 
خيلي باز دارند هم مي آيند. چند وقت پيش خانمي به من 
مراجعه كرده بود و مي گفت با دوست پسرم دو سال عقد 
بوديم و بعد هم ازدواج كرديم. خانمي كه با همسرم بوده 
- خيلي عذر مي خواهم - عكس خودش و همسر مرا در 
رختخواب براي من ارسال كرده و نوشته اگر غيرت داري 
با اين مرد زندگي كن. اين خانم ب��ه مفهوم واقعي كلمه 
فكر مي كرد نابود شده اس��ت. وقتي به من مراجعه كرد 
گفتم بچه داري؟ گفت نه، من اين سال ها بچه را مزاحم 
لذت مي دانستم. گفتم الان چي؟ الان هم همين عقيده 
را داري؟ گفت نه شايد به خاطر تعهد به بچه اش اينطور 
تنوع طلب نمي ش��د. ما واقعاً اين ها را به چشم مي بينيم. 
چند وقت پيش سوار يك تاكس��ي شده بودم. راننده اش 

حال��ت بي قراري داش��ت. كمي هم با س��رعت رانندگي 
مي كرد. علت را پرسيدم. گفت من دختر سه ساله اي دارم 
و اين دختر دنياي من است. مي خواهم سريع تر به خانه 
برسم و دخترم را بغل كنم چون وقتي دخترم مي گويد بابا! 
بابا! تمام خستگي روز از تنم بيرون مي رود. ببينيد اين ها 
يك واقعيت اس��ت كه حضور بچه در خانواده مسئوليت 
مي آورد. محبت مي آورد. حتي مي بينيد گاهي مردهاي 
سركش وقتي بچه دار مي شوند، زاويه ديدشان به زندگي 

عوض مي شود. 
ش�ما مي گوييد كه بهتر اس�ت زوج هاي جوان 
زودتر بچه دار شوند و فاصله بين ازدواج و اولين 
بچه طولاني نباشد و دليل هم مي آوريد كه با اين كار 
اولاً بهترين س�ن ب�ارداري و باروري را از دس�ت 
نمي دهند و در ثاني حضور بچه مي تواند آن ها را به 
بلوغ رفتاري بكش�اند. ام�ا در مقابل مش�اورها و 
روانش�ناس هايي را هم داريم ك�ه مي گويند زن و 
مردي كه در سال هاي اول زندگي مشترك شناخت 
عميقي از هم ندارند اگر بچه دار شوند ممكن است 
بچه يا بچه هايشان را تبديل به بچه هاي طلاق كنند 
چون بيش�ترين طلاق ها در همان پنج س�ال اول 
زندگي مشترك اتفاق مي افتد بنابراين آن ها توصيه 
مي كنند زوج هاي جوان در پنج س�ال اول زندگي 
مش�ترك بچه دار نش�وند. ديدگاه تان در اين باره 

چيست؟
آن ها البته به يك معنا درس��ت مي گويند اما درباره چه 
زوجي؟ زوجي ك��ه مهارت هاي زندگ��ي زوجيتي را ياد 
نگرفته اند و تازه مي خواهند در آن پنج سال اين مهارت ها 
را تمرين كنند اين نظر را مي دهند، اما وقتي دختر و پسر 
ما اين مهارت را بلد باشد چرا بايد بهترين سال هاي زندگي 
را از دست بدهد. من چند وقت پيش با يك متخصص زنان 
و زايمان كه عضو هيئت علمي دانش��گاه تهران هستند 
صحبت مي كردم. ايشان مي گفت از هر هفت خانمي كه 

به من مراجعه مي كنند دو خانم باردار نمي شوند.
 ريشه اين ناباروري كجاست؟ 

در خيلي از چيزهاي ريز و درشت مي تواند باشد. از 
سبك زندگي و تغذيه و نمي دانم تشعشعات بگيريد تا 
چيزهاي ديگر اما از دس��ت دادن سال هاي طلايي اول 
ازدواج هم مي تواند يك عامل باش��د. پس ما مي توانيم 
بياييم و ديدگاه مشاورها و روانشناس ها را به اين سمت 
سوق بدهيم كه به جاي اينكه به زوج ها توصيه كنند پنج 
سال اول زندگي مشترك بچه دار نشوند بيايند و آموزش 
مهارت هاي زندگي زوجيتي را از سنين كمتر يعني از 
اول دبيرس��تان جدي بگيرند. نكته ديگري كه بسيار 
مؤثر است و در اسلام هم بسيار سفارش شده، حمايت از 
خانواده هاي نوپاست. ما حتي در علم متعالي فقه اسلامي 
داريم اگر پسر توان مالي اداره زندگي مشترك – مثلًا 
در ماه ها و سال هاي اول – را ندارد بر پدر او واجب است 
كه به لحاظ مالي فرزندش را تأمين كند نه اينكه بهتر 
است نه! واجب است. يعني مسئله تا اين حد جدي است. 
اما ما چقدر براي اين مطالبات اهميت قائل هس��تيم و 
اطرافيان و بس��تگان چقدر كمك فكري و مشاوره اي و 
مالي به زوج هاي جوان مي دهن��د كه زندگي آنها روي 
غلتك بيفتد و چشم جوان هاي ديگر هم كه مي خواهند 

وارد اين گود شوند، از ازدواج نترسد. 
نكته ديگري كه نبايد فراموش كنيم اين است كه خداوند 
مؤثر در عالم وجود اس��ت، الله اس��ت كه اثر نهايي را در 
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زندگي ها مي گذارد ولي م��ا آن بخش ملكوتي وجودمان 
را لحاظ نمي كنيم. خداوند مي فرماي��د: أوََلمَْ ينَظُرُوا فيِ 
ءٍ / آيا  ��مَاوَاتِ وَالأْأَرْضِ وَمَا خَلقََ الَلهّهُ مِن شَ��يْ مَلكَُوتِ السَّ
نگاه نمي كنيد به ملكوت آسمان ها و زمين و هر آنچه كه 
خداوند آفريده است؟ شما اگر دقيق نگاه كنيد اثر خدا را 
در هر چه كه مي بينيد و مي شنويد خواهد ديد. اگر ما اين 
باور را داشته باشيم، آن وقت دختر و پسر ما به جاي اينكه 
مخدوم و طلبكار پدر و مادر تربيت شوند خادم پدر و مادر 
تربيت مي ش��وند. در اين صورت خداوند هم زندگي آنها 
را تنظيم مي كند، در حالي كه ما برعكس ش��ده ايم. پدر 
و مادرها مي شوند خادم ش��بانه روزي فرزندي كه گاهي 
قدرناشناس و ناسپاس مي شود و با دچار شدن به عاق والد، 
روزي اش تنگ مي شود. پس اگر ما مي خواهيم گره هاي 
ما در اين حوزه گشوده ش��ود بايد به دو بخش وجودمان 
يعني مُلك و ملكوت توجه داش��ته باش��يم و خداوند را 
منشأ اثر بدانيم در حالي كه روانشناسي متداول غرب آن 
بعُد ملكوتي وجود انسان را ناديده مي گيرد و نسخه هايي 
مطابق با آن درك و دريافت مُلكي براي انسان مي پيچد. 

ما در پيامي از سوره نوح در مي يابيم كه خداوند مي فرمايد 
اگر پدر و مادر خداوند را بپرستند ديگر غصه پول و فرزند را 
نخورند. در سوره اسرا مي فرمايد: امددناكم باموال و بنين و 
جعلناكم اكثرنفيرا / شما را به واسطه مال و فرزندان ياري 
مي رس��انيم. وقتي من به حضور خداوند اعتماد داشته و 
عميقاً  معتقد به رزاق بودن او باشم همين »اسم« براي من 

در زندگي تجلي پيدا مي كند. 
ولي امروز ما اينطور فكر نمي كنيم. 

چون امروز مي گوييم اول بايد همه چيز مهيا باشد و بعد 
من تصميم مي گيرم كه ازدواج كنم يا نه. يعني به چيزي 
به نام بركت باور نداريم. ريش��ه اش هم برمي گردد به آن 
تفكر سكولاري كه امروز در لايه هاي مختلف زندگي مان 
مي بينيم. امروز باورهاي ما دستكاري شده است. مادري 
كه دوست دارد فرزندان زياد داش��ته باشد زير فشار اين 
تفكر س��كولار قرار مي گي��رد و به همان ي��ك بچه اكتفا 
مي كند، چون ش��يطان او را دائم از فقر مي ترساند. پدر را 
مي ترساند يا زمزمه هاي ديگري در گوش آنها مي خواند. 
زن تنها غمگين است در حالي كه او مي توانست مادر چند 
فرزند باشد. من هميشه مي گويم بچه ها اگر دو تا باشند با 
هم متحد مي شوند و سر مادر كلاه مي گذارند. اما اگر سه 
تا باشند نمي توانند چنين كنند چون يكي، آن دو تا را لو 
مي دهد. اگر چهار تا باشند بازي چهارگوش و پنج تا باشند 
مي شوند مربي همديگر، يعني بچه بزرگ مي شود مربي 
بچه كوچك، آن وقت پدر و مادر آزاد مي ش��وند. از تجربه 
شخصي ام مي گويم. وقتي بچه هاي من با همديگر بازي 
مي كردند من آزاد مي شدم. با هم درس مي خواندند، با هم 
بازي مي كردند، سر به سر هم مي گذاشتند اما شما وقتي 
يك بچه داشته باشي هم بايد به درس بچه ات برسي، هم 
ببري پارك و با او بازي كني در حالي كه خسته اي. يعني 
در يك آن بايد چن��د نقش را براي او عهده دار ش��وي اما 
نمي تواني. چند وقت پيش خانمي كه فوق ليسانس بود به 
من مراجعه كرده بود و مي گفت دختر 9 ساله اي دارم و آن 
قدر براي اين دخترم وسايل بازي خريده ايم كه خانه مان 
جا ندارد اما ديگر بيچاره ش��ده ايم و نمي دانيم چطور او را 
شاد كنيم. اين بچه بسيار پرحرف است و كلاس را به هم 
مي ريزد و دائم بايد بروم مدرسه اش. گفتم شما خودت در 
كودكي ات تك فرزند بودي؟ گفت نه م��ا چهار تا خواهر 
بوديم. گفتم اتفاق مي افتاد با پدر و مادر قهر كني؟ گفت 

بله. گفتم چه كار مي كردي؟ گفت مي رفتم با خواهرهايم 
درددل مي كردم و صحبت مي كرديم و آرام مي شدم. گفتم 
پس اين كودك شما وقتي از دست شما دلگير است برود با 
چه كسي حرف بزند و آرام بشود؟ با چه كسي همانندسازي 
كند؟ شما با خواهرت همانندسازي مي كردي او با چه كسي 
دست به همانندسازي بزند؟ شما هرچقدر هم كه سرحال 
باشي و خسته نباشي و بخواهي با كودكت بازي كني، جاي 

خواهر و برادر براي او نمي شوي. 
نتيجه اين مشاوره چه شد؟

ما چون معمولاً پرونده مش��اوره هايمان را پيگيري 
مي كنيم چند وقت كه گذشت پيگيري كرديم و ديديم 
اين خانم ب��راي مادر ش��دن اقدام كرده اس��ت گرچه 
متأسفانه خيلي دير بود ولي خوب بود. شما توجه كنيد 
اگر بچه ها با فاصله كم از هم به دنيا بيايند و تربيت شوند 
خيلي همديگر را درك مي كنن��د، آن وقت پدر و مادر 
مي شوند مدير سازمان نه خادم بچه ها. آن وقت درهاي 
بركت به روي آنها گش��وده مي شود. اين وعده و بشارت 
خداوند است كه: وَلوَْ أنََّ أهَْلَ القُْرَی آمَنُوا وَاتقََّوْا لفََتَحْنَا 
��مَاءِ وَالأْأَرْضِ. يعني اينجا ما هيچ  نَ السَّ عَليَْهِم برََكَاتٍ مِّ
شبهه اي  نداريم كه خداوند با ما سخن مي گويد و بشارت 
مي دهد كه اگر اهل شهري و سرزميني مؤمن باشند و 
تقوا داشته باشند و حدود الهي را مراعات كنند، خداوند 

بركات آسمان ها و زمين را براي آنها نازل مي كند. 
چقدر تجسم اين مفاهيم را جلوي چشم هايتان 

مي بينيد؟
اجازه بدهيد م��ن خاطره اي در اين ب��اره برايتان بگويم. 
سال گذشته فروردين ماه به عنوان يك مشاور خدمتگزار 
در حج بودم. آنجا طبيعتاً وق��ت كمي براي زيارت و نماز 
داشتم اما گاهي خدا در همان لحظات كوتاه هم حقايقي 
را جلوي چشم آدم قرار مي دهد و درس هاي قشنگي به 
آدم مي دهد. آنجا در مس��جدالنبي خانم��ي مرا ديدند و 
گفتند چرا تنها آمده اي؟ شروع كرديم به گفت وگو و بعد 
هم گفتند ما 40 نفري آمده ايم اينجا. برايم جالب شد و 
توضيح دادند كه پدر من 19 بچه از دو همس��رش دارد و 
حالا ما به اتفاق همسرهايمان و با دايي ها و خاله ها اينجا 
هستيم. اين جمعيت 40 نفري را پدرشان آورده بود حج. 
پرسيدم ش��غل پدر شما چيه؟ گفت كش��اورز. من آنجا 
اين آيه به ذهنم خطور كرد كه اگ��ر خدا بخواهد بركات 
آسمان ها و زمين را براي كس��ي فرو بريزد اين طور نازل 
مي كند. ما گاهي در فكرهاي كوتاه و در آن لباس تنگي 
كه براي ذهن و روح خودمان مي دوزيم گرفتار مي شويم 

و فكر مي كنيم روزي ما كم است، در صورتي كه اين طور 
نيست. اين حديث زيبا از امام رضا )ع( است كه مي فرمايند: 
چه بسا محبان ما ترك صله رحم مي كنند و فقير مي شوند 
و عمرهايشان كوتاه مي شود و چه بسا كافر اما صله رحم 

مي كند و عمر بلندي دارد. 
اصلًا خداوند توهين به خودش مي داند كه شما به خاطر 
نگاه تنگ نظرانه و از ترس فقر، بچه ات را از بين ببري در 
حالي كه خدا روزي رسان است. خداوند در سوره ممتحنه 
خطاب به پيامبر مي فرمايد: ش��ما اگر بخواهيد از زن ها 
بيعت بگيريد شش شرط بايد داشته باشند: ياَ أيَّهُهَا النّهَبِيّهُ 
ِ شَيْئًا  إذَِا جَاءكَ المُْؤْمِنَاتُ يبَُايعِْنَكَ عَلىَ أنَ لاّهَ يشُْرِكْنَ باِللهّهَ
وَلَا يسَْرِقْنَ وَلَا يزَْنيِنَ وَلَا يقَْتُلنَْ أوَْلَادَهُنّهَ وَلَا يأَتْيِنَ ببُِهْتَانٍ 
يفَْتَرِينَهُ بيَْنَ أيَدِْيهِنّهَ وَأرَْجُلهِِنّهَ وَلَا يعَْصِينَكَ فيِ مَعْرُوفٍ 
. يكي از شرط هايي كه در اين آيه براي بيعت با  فَبَايعِْهُنّهَ
زن ها گذاشته مي شود اين اس��ت كه آن زن »لَا يقَْتُلنَْ 
أوَْلَادَهُنّهَ / فرزند خود را نكشته باشد.« شما مي دانيد كه 
يك زن مي تواند بدون آنكه همسرش حتي متوجه شود 
فرزند خود را بكشد. مي بينيد كه مسئله آنقدر مهم است 
كه خداوند خطاب به پيامبر مي گويد ش��ما به اين شش 
شرط مي تواني با زن ها بيعت كني، اينكه آن زن مشرك 
نباشد، دزدي نكرده باش��د، آلوده به زنا نباشد، فرزندان 
خود را نكشته باشد، اهل تهمت و افترا نباشد و بر آن كار 

نيكي كه تو فرمان مي دهي راغب باشد. 
پس ما اگر مثلا از فقر مي ترس�يم يا دچارش 
ش�ده ايم و نمي خواهيم بچه دار ش�ويم بايد 
بگرديم ببينيم در زندگي و تفكر ما چه اتفاقاتي 

افتاده است؟
دقيقاً ! در روايات داريم كه زنا، فقر مي آورد. مي دانيد كه 
هر عضوي هم حكم زناي خودش را دارد، يعني از زناي 
چش��م و زناي گوش بگيريد تا زناي جوارح ديگر. امام 
كاظم)ع(  در كافي باب زنا  مي فرمايد از زنا بپرهيزيد كه 

روزي را مي كاهد و دين را به باد مي دهد. 
حال بايد ببينيم كه چقدر درگير اين بحران ها شده ايم و 
چقدر علت اين كم روزي بودن ها بر مي گردد به اين عوامل، 

مثلًا به اينكه ما صله رحم را فراموش كرده ايم و.... 
چند وقت پي��ش يك خانمي از شهرس��تان با من تماس 
گرفته بود و اصرار داشت خيلي سريع در آن زماني كه او 
داشت تعيين مي كرد به اتفاق همسرش بيايد و مرا ببيند. 
مي گفت من فقط در اين زمان حريف همس��رم مي شوم. 
گفتم مشكلت چيست؟ گفت همسرم مدام در شبكه هاي 
اجتماعي دنبال س��كس اس��ت و تصويرهاي مستهجن 
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مي بيند. مي گفت م��ن مي خواهم با اين م��رد يك عمر 
زندگي كنم و نمي خواهم از دستش بدهم. بالاخره پذيرفتم 
و آمدند. وقتي آمدند من از آن آقا پرس��يدم شما اخيراً در 
مسائل كاري تان دچار بحران نشده ايد؟ گفت چرا، دو سال 
اخير پشت سر هم بد مي آورم و به بن بست خورده ام. گفت 
من در رشته كاري خودم آدم ماهري هستم اما در اين چند 
وقت دست به هر كاري مي زنم خراب مي شود. من آنجا اين 
حديث از امام موسي كاظم )ع( را خواندم. غيرمستقيم به او 
فهماندم كه منشأ اين اتفاقات كجاست. باور كنيد آن مرد 
سرش را پايين انداخت و خيلي متأثر شد، بدون آنكه كلامي 
بين ما رد و بدل و پرده دري شود متوجه ماجرا شد. ببينيد 
موضوع اين جاست كه وقتي ما به اين بحران ها مي رسيم 
و درها به روي ما بسته مي شود بايد متوجه باشيم كه همه 
اينها كار خداست كه درنظام هستي برنامه ريزي شده و 
او مي خواهد تو از خودت بپرس��ي چرا اين طور شده؟ چرا 
اين درها به روي من بسته شده؟ بسته شد تا تو برگردي. 
ما حديث داريم كه وقتي مردي زياده طلبي جنسي كند، 
خداوند مهرهمسرش را از قلب او بر مي دارد. شما مي بينيد 
مرداني كه درگير اين مفاسد شده اند عملًا مونس دائمي 
ندارند. مال، عمر و س��لامت خود را صرف زنان مي كنند 
اما يك زن مونس با وفا و با محبت ندارند كه حافظ عمر و 
سلامتي و اموالشان باشد. من گاهي از اين مثال استفاده 
مي كنم كه »كبوتر گندم خورد و حرم نشين شد اما لاشخور 
مردار خورد و بيابانگرد شد!« مردي كه حقيقتاً بداند اگر 
به همان گندم خانه اكتفا كند حرم نشين مي شود يعني 
فردايش را هم مي بيند كه خانواده اي دارد، دختر و پسري 
دارد و حامي دارد و محبوب است دنبال زندگي بي بند و بار 
جنسي نمي رود كه يكي از نتايجش بي فرزندي يا تربيت بد 
فرزند هم مي تواند باشد. اخيراً شاهد زندگي مردي بودم كه 
چندين دختر نجيب و پسر رشيد تربيت كرده بود. او آخر 
عمري فلج شده بود و جالب اينجاست كه خانواده نشسته 
بودند و براي شبانه روز پيرمرد برنامه ريزي كرده بودند كه 
مثلًا پسرها هر كدام به نوبت شب ها هفت، هشت ساعت 
كنار پدر بنشينند. دخترها به نوبت در روز مي آمدند و نوه ها 
هم همين طور. بين خودشان تقس��يم كرده بودند و باور 
كنيد روحيه پيرمرد هم بسيار خوب بود چون مي نشستند 
و با هم بگو و بخند داشتند. ما اصلي داريم كه اگر روحيه 
كسي خوب باش��د، بدن او به صورت هوشمند خودش را 
بازس��ازي مي كند و اميد به بهبودي اش بيشتر مي شود. 
حالا شما در نظر بگيريد كه اگر اين مرد در جواني دنبال 
لذت هاي آني خودش بود و خانواده را فراموش مي كرد و 

فرزندي نداشت حالا چه سرنوشتي پيدا مي كرد. 
چند وقت پيش براي جلس��ه اي به قم دعوت شده بودم. 
راننده اي كه از قم آمده ب��ود پيرمردي با چهره اي نوراني 
بود. راننده در مس��يرمان كنار پارك��ي توقف كرد. جايي 
كه ما توقف كرده بوديم درختاني بودند كه برگ هايشان 
ريخته بود اما لانه پرنده اي هنوز آن بالا بود. اين پيرمرد 
با يك صفايي برگشت گفت خدايا! قربانت بروم كه همه 
برگ هاي اين درخت ريخته اما خان��ه پرنده اي را آن بالا 
حفظ كرده اي، خانه اي كه پرنده با چند تكه شاخه بي دوام 
ساخته. باز دوباره رو كرد به آسمان و گفت خدايا اين پرنده 
انبار غذا ندارد، اما تو به او روزي مي دهي و نسل او را حفظ 
مي كني. آن پيرمرد وقتي اين حرف ها را مي زد من با خودم 
گفتم ما اين همه سيلو، انبار، فروشگاه و فريزر داريم و باز 
هم نگران روزي مان هستيم كه نكند فردا گرسنه بمانيم، 
در حالي كه خداوند مي گويد: »وَ مَ��ن يتَّقِ اللهَ يجعَل لهَ 

مَخرَجاً وَ يرزُقهُ مِن حَيثُ لا يحتَسِب.« يعني از جايي كه 
حساب نمي كني از جايي كه گمانش را نداري روزي ات 

را مي رسانم. 
در صدق موضعگيري ش�ما ترديدي نيست اما 
مسئله ما اين جاست كه رسانه ما چطور اين تفكر 
را به يك محصول تبليغي و هن�ري، به يك برنامه 
جذاب تبدي�ل كند؟ چون كس�ي كه ب�اور به اين 
بشارت ها دارد كه قاعدتاً عمل هم مي كند اما فرض 
ما مخاطبي اس�ت كه نمي توان ب�ه او گفت به اين 
حرف ها عمل كن چون قرآن گفته است يا در فلان 
روايت و حديث آمده است. به نظر مي رسد ما اين جا 
در واقع اول آن لذت معرفت را بايد به او بچشانيم و 
صدق كلام را به واسطه استدلال و مشاهدات به او 

تفهيم كنيم. ديدگاه تان در اين باره چيست؟
من حرف ش��ما را مي پذيرم اما اي��ن را بگويم كه همين 
حرف ها هم اگ��ر درس��ت و در موقع و مكان مناس��ب با 
شگردهاي روانشناختي و با توجه به شرايط ذهني، سني و 
جنسيتي آدم ها زده شود تأثير خودش را خواهد گذاشت. 
ما در همين گام هم به نظرم نقص هاي جدي اي داريم. گام 
مهم ديگر اين است كه تفكر برگرفته از قرآن چقدر راهش 
را در تصمي��م گيري هاي كلان ما باز كرده اس��ت. يعني 
وقتي ما در سطوح بالاي تصميم گيري و اجرا قرار داريم و 
مي خواهيم براي جامعه، اقتصاد و فرهنگ تصميم بگيريم 
چقدر اين تصميم ها متأثر از رهيافت هاي قرآني است. بنده 
در همين رسانه تلويزيون و در »سيماي قرآن« تجربه ارائه 
برنامه داشته ام و مي دانم اگر با زباني عامه فهم با مخاطب 
روبه رو شوي و مصداقي حرف بزني چقدر استقبال مي شود. 
در دوره اي كه ما در اين برنامه بوديم يعني حدود يك سال 
و نيم استقبال ها بيش از انتظار ما بود و پيامك هاي بسيار 

رضايتبخش و دلگرم كننده اي به دستمان مي رسيد. 
در فرهنگ عمومي ما ظرفيت هايي وجود داشته 
كه اج�ازه فرزندآوري بيش�تر را ب�ه خانواده ها 
مي داده اما امروز تحولاتي در شكل خانواده ها روي 
داده و گاهي از اين ظرفيت ها استفاده نمي شود. فكر 
مي كنيد چه ظرفيت مغفولي را در بطن اين فرهنگ 
عمومي مي توان احيا يا ترميم كرد كه كار فرزندآوري 

را از صورت يك امر دشوار بيرون بياورد؟
پرسش��ي كه مطرح مي كنيد تحليل هاي موشكافانه اي 
مي طلبد اما ب��ه نظرم يكي از مهم ترين نكات اين اس��ت 
كه ما بتوانيم رفتارهاي داخ��ل خانه ها را مديريت كنيم. 
براي مديريت اين رفتارها هم همچنان كه اشاره كرديد 
ظرفيت هاي بوم��ي خيلي خوب��ي داريم. ما در اس��لام 
مي بينيم بهاي بس��ياري ب��ه »خانواده گس��ترده« داده 
مي شود تا خانواده هسته اي. دليل هم دارد چون كمك، 
تعامل و صله رحم در خانواده گس��ترده بالاتر است. شما 
مي بينيد قديم ترها رش��د و بالندگي كودكان در همين 
خانواده هاي گسترده شرايط بچه داري را براي پدر و مادرها 
آس��ان مي كرد. اينكه چقدر مادربزرگ ها و پدربزرگ ها 
حامي بودن��د. از زندگي خودم مي گويم ك��ه چقدر اين 
پيوندهاي خانوادگي كمك حال م��ن در بچه داري بود. 
خواهرشوهري كه با رغبت از بچه من مراقبت مي كرد كه 
هم من كمي به كارهايم برسم و هم او واقعاً از بازي كردن 
با بچه لذت مي برد. وقتي فرزند سوم من به دنيا آمد بچه 
دوم من رقابت ش��ديدي با او داشت و اصلًا وقتي مي ديد 
بچه در آغوش من جا گرفته بغض مي كرد. خاطرم است 
مادرشوهر من 10 روز اين بچه را خانه خودش برد و بعد 

از 10 روز وقتي اين بچه برگشت خانه نمي دانيد با چه مهر 
و عاطفه اي به خانه برگشته بود. مي خواهم عرض كنم در 
يك خانواده گسترده چون شما با طيف وسيعي از سن و 
جنسيت مواجه هستيد اگر بتوانيد اينها را مديريت كنيد 
بسياري از ظرفيت ها را در اختيار شما قرار مي دهد. مثلًا 
دختر 16 ساله اي كه عاش��ق بچه است و مي آيد با كمال 
ميل چند ساعت در هفته به شما كمك مي كند يا نوجواني 
كه مي رود خريدهاي شما را انجام مي دهد اما اين ظرفيت 

در خانواده هسته اي نيست. 
اما خانواده هاي گسترده هم مسائل و چالش هاي 

خودش را مي توانند داشته باشند. 
قبول دارم اما اولاً وقتي دو سبك خانواده را در كفه ترازو 
قرار مي دهيد مي بينيد خانواده گسترده مزاياي بيشتري 
دارد و در ثان��ي مي توانيم ضمن احي��اي خانواده هاي 
گس��ترده آموزش هايي هم ارائه كنيم ك��ه مثلًا پدر و 
مادرهاي زوج ها بدانند كه مرز محبت و دخالت كجاست. 
ش��ما مي دانيد كه در ايران دخالت هاي والدين س��هم 
قابل توجهي در اختلافات زناشويي و طلاق دارند. مثلًا 
يكي از نقاط بحراني ايام عقد است. پدر و مادرهايي كه 
بچه هايش��ان در دوران عقد هستند و فضا را به گونه اي 
به هم مي ريزند كه زندگي آن زوج از هم مي پاشد. اينها 

نكاتي اس��ت كه روي فرزندآوري اثر مي گذارد و گاهي 
بحران هاي بزرگي به وجود مي آورد. نكته ديگر اينكه ما از 
نقش تقويت مثبت در الگوگيري ها نبايد غافل بمانيم. ما 
خانواده هاي پرجمعيت را عموماً در رسانه هايمان گرفتار 
و شلوغ و فقير نش��ان داده ايم در حالي كه خانواده هاي 
قابل توجهي دور و بر ما هس��تند و ما ديده ايم كه پدر و 
مادر فرهيخته اند و چهار، پنج فرزند فرهيخته هم دارند. 
آنها مي گويند در اين خانواده ها روابط اخلاقي، عاطفي 
و اجتماعي را بهتر مديريت كرده اند. فرزندان در مسير 
رشد به همديگر كمك مي كنند و زندگي هاي شادتري 
دارند. ما اگر اين موفقيت ها را نشان دهيم در آن صورت 
بس��ياري از اين خط قرمزهاي موهوم و س��اختگي در 

ذهن ها از بين خواهد رفت..  

من گاهي از اين مثال استفاده مي كنم كه »كبوتر 
گندم خورد و حرم نشين شد اما لاشخور مردار 
خورد و بيابانگرد شد!« مردي كه حقيقتاً بداند 
اگر به همان گندم خانه اكتفا كند حرم نشين 
مي ش��ود يعني فرداي��ش را ه��م مي بيند كه 
خانواده اي دارد، دختر و پسري دارد و حامي 
دارد و محبوب است دنبال زندگي بي بند و بار 
جنسي نمي رود كه يكي از نتايجش بي فرزندي 
يا تربي��ت ب��د فرزن��د ه��م مي تواند باش��د
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كه در اين سياست ها اتخاذ شده عملياتي شود، البته يك 
كميته مركزي هم با حضور مقام محترم وزارت تشكيل 
شد كه دبيري اين كميته به عهده جناب دكتر سياري 
است. وظيفه اين كميته نظارت، برنامه ريزي، هماهنگي 
و مديريت كميته هاي ديگري اس��ت ك��ه در وزارتخانه 

تشكيل شده است. 
روند فعاليت اين كميته ها چگونه است؟

كميته ها هر هفته و هر ماه تش��كيل مي شوند و هر 
كميته در حيطه مسئوليتي كه عهده دار شده فعاليتش 
را دنبال مي كند. مي توانم به جرئ��ت بگويم كه واقعاً در 
وزارت بهداشت انقلابي ايجاد شده و همه در جهت به ثمر 
رساندن سياست هاي ابلاغي كه در حيطه فعاليت وزارت 

بهداشت است، مجدانه تلاش مي كنند. 
يعني خانه هاي بهداشت، پايگاه هاي روستايي 

و مراكز بهداشتي درماني توجيه شده اند؟
بله، هم اكنون اجزاي خدمات درماني و بهداشتي ما در 

شهرها و روستاها در اين باره توجيه هستند. 
آقاي دكتر! شما مي فرماييد با ابلاغ سياست هاي 
جديد جمعيتي از سوي رهبر معظم انقلاب، در 
وزارت بهداشت انقلابي صورت گرفته است. حتماً 
اش�راف كامل به بار معنايي واژه انق�لاب داريد و 
مي دانيد ك�ه انقلاب يعن�ي يك زير و رو ش�دن 
اساسي در اهداف، آرمان ها و جهت گيري ها. چرا 
از واژه انقلاب استفاده مي كنيد و اگر انقلابي در اين 

زمينه صورت گرفته آثارش كجاست؟ 
گاهي رس��انه هاي ما از دور چيزهايي يا خبرهايي را از 
خدمات درماني مي ش��نوند و از همان دور هم تصويري 
از اين خدمات ارائه مي كنند كه البته تمركزش��ان روي 
كمبودها و نقصان هاست. گاهي بي انصافي هاي عجيبي 
هم روي مي دهد. در اين شبكه عظيم خدمات درماني و 
بهداشتي هزاران انس��ان خدوم تلاش مي كنند. ممكن 
اس��ت در يك روز هزاران جراحي بدون مسئله داشته 
باشيد اما به محض اينكه يك حفره اي به وجود مي آيد 
يا يك رسانه گمان مي كند كه به وجود آمده سريع روي 
آن حفره متمركز مي شويم و آن حفره را قامت خدمات 
درماني و بهداش��تي تصور مي كنيم. از طرف ديگر يك 
تفكري در كش��ور وجود دارد كه انگار وزارت بهداشت 
موافق ازدياد نسل نيست. ما نمي دانيم اين تفكر از كجا 
آمده است، يعني با كدام نشانه ها به اين نتيجه رسيده اند. 
همچنان كه عرض شد آنچه براي وزارت بهداشت در زاد 
و ولدها از گذش��ته تا به امروز مهم بوده سلامت مادر و 
كودك است، يعني ما با نگاه سلامت محور به اين قضيه 

نگاه مي كنيم. 
اجازه بدهيد مصداقي تر صحبت كنيم. امروز 
شيوه ارائه وسايل پيشگيري از بارداري نسبت 

به گذشته تغيير كرده است؟
بله. امروز وقتي شما به مراكز بهداشتي و درماني مراجعه 
كنيد ممكن اس��ت مث��لًا كاندوم باش��د ام��ا اين اقلام 

پيشگيري در اختيار هر كسي قرار نمي گيرد. 
كارشناسان شما چطور اقلام پيشگيري را ارائه 

مي دهند؟
با مش��اوره و بررس��ي پرونده فرد. يعني زوجي كه سه 
چهار بچه دارن��د و از دوره بارداري مفيد گذش��ته اند و 
نمي خواهند ديگر بچه دار ش��وند چه اي��رادي دارد كه 
وسايل پيشگيري در اختيار آنها قرار گيرد. ما نبايد مسئله 
سلامت را صفر و صدي ببينيم. شما وقتي به اين پرونده ها 

آقاي دكتر مطلق! همچنان كه مي دانيد وزارت بهداش�ت يكي از مؤثرترين 
نهادها در بحث سياست هاي جمعيتي است. نمونه عيني اين اتفاق را هم در 
دهه 60 شاهديم كه سياست هاي وزارت بهداشت منجر به يكي از بزرگ ترين 
مهارهاي جمعيتي در دنيا مي شود. گرچه عوامل ديگري هم در اين زمينه مؤثر 
بودند. از طرف ديگر گفته مي شود كارشناسان وزارت بهداشت در دهه 60 خيلي 
با جديت بحث كنت�رل جمعيت را پيگي�ري كردند، از مش�اوره هاي فكري به 
خانواده ها بگيريد تا ابزارهايي كه براي كنترل باروري به صورت رايگان به زوج ها 
داده مي شد و عمل هاي جراحي عقيم سازي. پرسش من اين است كه امروز بدنه، 
ساختار و كارشناسان وزارت بهداشت چقدر آمادگي هضم و اجراي سياست هاي 

جديد جمعيتي را دارند؟
اول از همه اجازه بدهيد اين را تصحيح كنم كه سياست وزارت بهداشت در دهه 60 بحث مهار 
نبود. اولويت ما سلامت جمعيت بود. امروز هم همين طور است. آنچه براي ما در درجه اول 
اهميت قرار دارد بحث سلامت جمعيت، خانواده، مادر و كودك است. اما درباره پرسش شما 
بايد اين نكته را خاطرنش��ان كنم كه وزارت بهداشت بعد از سياست هاي ابلاغي مقام معظم 
رهبري در 30 ارديبهشت س��ال 93 بلافاصله كميته هاي مرتبطي را تشكيل داد تا منوياتي 

كلینیك هاي زناشویي و جنسي 
در راه است

تقويت و گسترش برنامه مراقبت از نوزادان، غربالگري نوزادان و مراقبت از 
كودكان، تقويت و گس�ترش برنامه مراقبت از نوجوانان، جوانان و بهداشت 
مدارس، برنامه مراقبت از زنان و مادران، ميانسالان و سالمندان، تقويت و سلامت باروري از جمله 
مأموريت هاي دفتر سلامت جمعيت، خانواده و مدارس وزارت بهداشت است. به يك معنا مي شود 
گفت مأموريت هاي اين دفتر در رابطه با سلامت نسل و باروري بسيار گسترده است. گفت وگوي ما 
با دكتر محمداسماعيل مطلق، مدير كل دفتر سلامت جمعيت، خانواده و مدارس وزارت بهداشت 
البته پيش از آنكه به گستره وس�يع مأموريت هاي اين دفتر بپردازد، بيش�تر در موضوع باروري و 
سياست هاي جمعيتي متمركز شده است. او يكي از قديمي هاي حوزه بهداشت و درمان است و وقتي 
پاي سياست هاي جمعيتي وزارت بهداشت در دهه 60 به ميان مي آيد، تمام قد از  آن سياست ها دفاع 
مي كند و بسياري از داوري ها در اين زمينه را غيرمنصفانه مي خواند. او مي گويد برخلاف كساني كه 
معتقدند بدنه وزارت بهداشت هنوز آمادگي لازم براي اجراي سياست هاي جديد جمعيتي را ندارد 
اما كارشناسان و دست اندركاران شبكه وسيع بهداشتي و درماني كشور در اين باره توجيه شده اند.  

سامان  عليزاده

باروری و سلامت مادر و كودك در گفت وگو با 
مدير كل دفتر سلامت جمعيت،  خانواده و مدارس وزارت بهداشت

ان
اني

رف
ه ع

طم
فا
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نزديك مي شويد مي بينيد كه شرايط آدم ها با همديگر 
متفاوت است، بنابراين نمي توانيد وسايل پيشگيري را 
كاملًا از سيستم بهداش��تي حذف كنيد، چون اين كار 
تبعات خاص خود را دارد. پس اين طور نيست كه مثلاً هر 
كسي به خانه بهداشت ما در روستا مراجعه كرد به وسايل 
پيشگيري دسترسي داشته باشد بلكه اين كار با مشاوره 
و نهايتاً براي حفظ س��لامت خانواده انجام مي شود اما 
وقتي ما همه چيز را صفر و صدي ببينيم و نگاه تخصصي 
به حوزه درمان و بهداش��ت نداشته باش��يم مي آييم و 

مي گوييم اينها هنوز كار گذشته را مي كنند. 
يك روحيه ديگري كه ما داريم روحيه نفي است. سريع 
مي خواهيم به اين نتيجه برسيم كه فلان نهاد و دستگاه 
كاري انجام نمي دهد چون مي خواهي��م به اين نتيجه 
برس��يم، بنابراين از اع��داد و ارقام بگيريد تا ش��واهد و 
مقدمه چيني ها را طوري كن��ار هم مي چينيم كه به آن 
نتيجه دلخواه ما برسد. من فكر مي كنم اگر ما مي خواهيم 
در اين سياس��ت هاي جديد به توفيق خوبي برسيم، در 
درجه اول اين كار نه با سياست نفي و زير سؤال بردن كه 

با همگرايي و تعامل حاصل خواهد شد. 
آقاي دكتر! من استدلال شما را قبول دارم اما 
روندي كه از دهه 60 آغاز و تصميم گرفته شد 
آن روند صعودي و تصاعدي رش�د جمعيت در 

كشور مهار شود، قابل انكار نيست. اصلًا اگر آن 
جمعيت مهار نمي شد و همان نرخ رشد و باروري 
روي عدد 6 مي ماند ما 20 سال ديگر مي رسيديم 
به جمعيت 400 ميليون نفري اما آنچه مد نظر مقام 
معظم رهبري است، اين است كه ما از يك برهه اي 
به بعد كه ب�ه نرخ ب�اروري متعادلي رس�يديم، 
سياس�ت هاي مهار با همان ضرباهنگ پيشين 
ادامه پيدا كرد و وضعيت امروز را پديد آورد. به 
هر حال بخشي از انگشت اشاره ها و اتهام ها به 
سمت سياست هاي وزارت بهداشت در دوره هاي 
مختلف برمي گردد. به عنوان كسي كه از گذشته 
در روند اين سياست ها قرار داشته ايد، نظرتان 
درباره آن بعُد بهداشتي و كنترل باروري در اين 

وزارتخانه در دوره هاي مختل�ف چه بوده؟ مثلًا 
بعضي ها معتقدند آن حميت و شوري كه دهه 60 
در برنامه مهار جمعيت در وزارتخانه و بدنه اش 
وجود داشته امروز در تعويض ريل هاي جمعيتي 

نمي بينيم. 
ما اينجا با هم اخت��لاف ديدگاه داري��م. من مجبورم 
دوباره اين نكته را يادآور شوم كه هدف عمده ما چه در 
گذشته و چه امروز حفظ س��لامت مادر و كودك بوده 
است، منتها شكل اجراي  آن با توجه به اقتضائات زماني 
مي تواند متفاوت باش��د. اگر كس��ي هم منصف باشد 
مي داند كه اصلاً جمعيت، دست وزارت بهداشت نيست 
و بس��ياري از اقتضائات در اين حوزه مي تواند سهيم 
باشد. از زماني كه بنده در وزارت بوده ام تا به حال اين 
ديدگاه را در كارشناسان مان ديده ام و از سال 1393 به 
بعد هم در قالب سياست هاي جديدي كه اتخاذ شد، آن 
دسته از سياست ها كه مربوط مي شود به ما، چه آنجا 
كه وزارتخانه عامل اصلي اين سياست هاست يا با نهادي 
ديگر همكاري دارد، حقيقت��اً آن روحيه تلاش و اجرا 
براي تحقق اين سياس��ت ها در كارشناسان و مديران 
وزارتخانه وجود دارد. اينكه برخي  از كارشناس��ان ما 
ايراد مي گيرند و موضوع را به گونه اي بازتاب مي دهند 
كه انگار مقاومتي در كارشناس��ان ما در برابر افزايش 

جمعيت وجود دارد به نظرم بي انصافي مي كنند. 
آقاي دكتر! اين موضع شما يك تعصب و علاقه 
درون سازماني است و مي خواهيد از سازمان 
متبوع تان دفاع كنيد يا نه رگ و ريشه هاي واقعي 

دارد؟
به هيچ وجه. م��ا در جنگ ثابت كردي��م كه خط اول 
هستيم. بنده در زمان جنگ، مسئوليت بيمارستان هاي 
زمان جنگ را به عهده داشتم. هميشه قبل از عمليات 
كارشناسان و پزشكان ما در منطقه حضور داشتند و به 
محض اينكه اولين مجروح از منطقه مي آمد، پزشكان 
و پرس��تاران و امدادگران ما وارد عمل مي ش��دند؛ در 
بيمارس��تان هاي صحرايي مثل بيمارس��تان علي بن 
ابيطالب )ع(، بيمارستان امام حسين )ع(، بيمارستان 
فاطمه الزهرا )س( و بيمارس��تان امام حسن)ع(. خط 
بعدي ما بيمارستان ش��هيد بقايي و بيمارستان هاي 
شهرهايي مثل آبادان، خرمشهر، ماهشهر و اهواز بودند. 
ما نبايد به س��ادگي از كنار اين اتفاقات عبور كنيم. ما 
خط اول بوديم. در ريشه كني فلج اطفال خط اول بوديم. 
در كاهش سرخك خط اول بوديم. در همين بيماري 
آنفلوآنزا خط اول هستيم. به نظرم اينكه بعضي ها خرده 
مي گيرند آگاهي از روحيات كارشناسان ما ندارند. اينكه 
شما مي گوييد تعصب درون سازماني نه! من يك استاد 
دانشگاه هستم و مأمور به خدمت در وزارتخانه ام. من 
اين حرف ها را به عنوان يك استاد دانشگاه و كارشناس 
مي گويم و به نظرم كس��اني كه مي آين��د و از ما ايراد 
مي گيرند بايد بيايند و كمك كنند. ما متأسفانه خيلي 
وقت ها راحت ترين راه را كه كمك نكردن و از دور غر 
زدن و ايراد گرفتن است انتخاب مي كنيم اما ما با اين 

كار به نتيجه نمي رسيم. 
قضاوت هاي رسانه ها و نويسندگان ما هم نبايد به گونه اي 
باشد كه بدنه فعال خدمات درماني و بهداشتي را دلسرد 
و مأيوس كند، يعني ما بايد حواس مان به آن ابعاد رواني 
و اجتماعي قضيه هم باشد كه شرايط را به گونه اي جلوه 
ندهيم كه كارشناس بهداشتي و درماني ما احساس كند 

او هر كاري هم بكند، متهم اس��ت. ما نبايد اين روحيه 
بي تفاوتي را در كارشناسان، پرستارها و ماماهايمان ايجاد 
كنيم و اين ش��وقي را كه بعد از ابلاغ سياست هاي مقام 

معظم رهبري در آنها ايجاد شده از بين ببريم. 
نشانه هاي اين شوق كجاست؟

همين كه ميزان باروري در يك سال از 1/8 به 1/9 
رس��يده اس��ت، البته من اين را نمي گويم، اين آمار را 
جمعيت شناس ها مي گويند. همين كه 65 هزار تولد 
در يك سال اضافه شده است، همين كه مرگ مادر و 
نوزادهاي ما كم شده است، همين كه مرگ كودك كم 
شده است. اينها نشان مي دهد كارشناسان ما در كنار 
خانواده ها هستند و با همكاري خانواده ها دارند كارها 

را پيش مي برند. 
آقاي دكتر! فكر مي كنيد كارشناس�ان ش�ما 
چقدر با خانواده هاي نسبتاً پرجمعيت - حالا ما 
نمي گويي�م خانواده ه�اي 10 نف�ره، منظ�ورم 
خانواده ه�اي پنج ش�ش نف�ره اس�ت – همدلي 

مي كنند؟ 
شما خودتان را جاي من بگذاريد. به اين سؤال چه جوابي 
مي شود داد. آيا اين درجه از وسواس هايي كه شما داريد 

مطرح مي كنيد ما را به نتيجه مي رساند؟ 

دست كم بگوييد فضاي ذهني و فرهنگي آنها 
را چطور مي بينيد؟

ممك��ن اس��ت كارشناس��ي ب��ا توج��ه ب��ه وضعي��ت 
اقتصادي معيشتي و تجربه شخصي و خانوادگي خودش 
قضاوتي در اين باره داشته باش��د ولي مطمئن باشيد بر 
اساس ابلاغ و دس��تورالعملي كه دارد مقيد به آن ابلاغ 
است. كارشناسان ما الان به اين امر باور دارند كه ميزان 
باروري كلي زير 2/1 يك تهديد براي سلامت است و اينها 
به صورت حرفه اي موظفند فضا را به سمت ارتقا و آموزش 
سلامت سوق بدهند، در نتيجه چون مي دانند كه ميزان 
باروري كلي زير 2/1 تهديد سلامت است، تلاش مي كنند 
اين ميزان باروري كلي به بالاي 2/1 برسد اما در بعضي از 
نقاط استان هاي ما ممكن است باروري ما به 5 برسد، پس 

همين كه ميزان باروري در يك سال از 1/8 به 1/9 
رسيده است، يعنی ما با سياست های جمعيتی 
همراهی كرده ايم. البته من اين را نمي گويم، اين 
آمار را جمعيت شناس ها مي گويند. همين كه 65 
هزار تولد در يك سال اضافه شده است، همين 
كه مرگ مادر و نوزادهاي ما كم شده است، همين 
كه مرگ كودك كم شده است  اينها نشان مي دهد 
كارشناس��ان ما در كنار خانواده ها هستند و با 
همكاري خانواده ها دارند كارها را پيش مي برند
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همه جا نمي شود مثل هم رفتار كرد. مثلًا در بلوچستان 
ميزان باروري كلي ما بالاست. در بعضي از شهرهايمان 
مثل سراوان بالاي 5 اس��ت. در هرمزگان در قسمتي از 
بوشهر و در بعضي از استان هاي محروم و آسيب پذير ما 
ميزان باروري بالاست، پس آنجا كه ما نمي توانيم دوباره 
تشويق كنيم چون آنها خودشان به صورت طبيعي زاد و 
ولد دارند اما آنجا ميزان مرگ و مير نوزادها و مادرها نسبت 
به استان هاي ديگر بالاتر است. اميد به زندگي در خانم ها و 
آقايان كمتر از استان هاي برخوردار است. ما روي سلامت 
كار مي كنيم. آقا هم فرموده اند افزايش ميزان باروري به 
بالاي 2/1 با حفظ سلامت مادر و كودك. پس دقت كنيم 
در رابطه با جمعيت نمي ش��ود صرفاً يك دستورالعمل 
واحد صادر كرد و همه كارشناس��ان ما از روي دست هم 
كپي كنند. ما حتماً اين مس��ائل را لحاظ مي كنيم و به 
كارشناس مان ياد مي دهيم كه بعُد اجتماعي و منطقه اي 
را در كار حرفه اي و خدمات��ي اش لحاظ كند، چون همه 

نقاط كشور از حيث باروري در يك نقطه قرار ندارند. 
اينكه امروز گفته مي شود بحث باروري صرفاً 
يك بحث مديكال و پزش�كي نيست و طبيعتا 
اقتصاد و جامعه و فرهنگ س�ايه اندازي وسيعي 
روي اين موضع دارد، حرف درستي است. به عنوان 

يك فرد دست اندركار در حوزه پزشكي كه دستي 
هم در واقعيت هاي اجتماعي دارد ديدگاه تان در 

اين باره چيست؟
ما الان مشكل اساسي مان اين است كه 13 ميليون نفر 
در آستانه ازدواج هس��تند و ميزان باروري آنها از دست 
مي رود، يعني اگر از اين بعُد نگاه كنيد مشكل ما ازدواج 
است، چون هر چقدر سن ازدواج افزايش پيدا كند ميزان 
باروري هم كاهش پيدا مي كند، پس بايد همه بيايند و 
كمك كنند. دولت از يك زاويه، خيري��ن از يك زاويه، 
ارگان ها هم همين طور. اگر اين 13 ميليون نفر ازدواج 
كنند و ما 10 درصد طلاق را كاهش و 10 درصد ازدواج 
را افزايش بدهيم، ميزان باروري كلي مان به 2/1 مي رسد 

و هيچ مشكلي نخواهيم داشت. 

آقاي دكتر! مجلس چن�دي پيش يك فوريت 
طرح تعالي خانواده را در جهت رشد باروري و 
حمايت از زوج ها به تصويب رس�اند. در اين طرح 
الزاماتي هم به عهده وزارت بهداشت گذاشته شده 

است. نظرتان درباره مفاد اين طرح چيست؟
در اين طرح بعضي از سياس��ت هاي ابلاغي مقام معظم 

رهبري لحاظ نشده و بايد آن سياست ها لحاظ شود. 
منظورت�ان دقيق�اً ب�ه چ�ه نقط�ه ضعف�ي 

برمي گردد؟
انتظار م��ا اين ب��ود ك��ه روي موضوع س��لامت مادر و 
كودك تأكيد بيشتري مي شد. اگر اين قوانين بر اساس 
سياس��ت هاي ابلاغي مقام معظم رهبري تدوين شود، 
اثرگذاري و جامعيت بيش��تري خواهد داشت اما طرح 

ظاهراً پيش از ابلاغ سياست ها آماده شده است. 
بهتر از من مي دانيد س�لامت رواني و جسمي 
زنان به ويژه زناني كه مي خواهند مادر شوند يا 
مادر ش�ده اند، يكي از آن نق�اط كليدي در بحث 
جمعيت اس�ت. هرچه مادران ما از حيث سلامت 
جسم و روان در وضعيت بهتري قرار داشته باشند، 
مس�لماً هم در كمي�ت و هم كيفي�ت جمعيت ما 
اثرگذار خواهد بود. وزارت بهداش�ت سياس�ت 

خاصي را در اين زمينه دنبال مي كند؟
ما در اين رابطه بحث كلينيك هاي زناشويي و جنسي را 
داريم و در شرف راه اندازي اين مراكز هستيم. برنامه ريزي 
مي كنيم و ان شاء الله تا پايان امس��ال چند نمونه از اين 
كلينيك ها در دانشگاه هاي علوم پزشكي كارشان را شروع 
مي كنند و بعد از فروردين س��ال بعد هم دانشگاه هاي 
ديگري به اين برنامه مي پيوندند. ما در اين كلينيك ها از 
تخصص هاي مختلفي مثل داخلي، ارولوژي، زنان، روان 
و روحانيون آگاه به مسائل حقوقي و حقوقدان هاي خبره 

در مسائل خانواده استفاده خواهيم كرد. 
يعني شما يك بسته خدمتي در اين كلينيك ها 

ارائه خواهيد كرد؟
بله، ما در حال تدوين اين بس��ته ها هس��تيم و هر روز 

جلسه داريم. 
چند كلينيك افتتاح مي شوند؟

13 دانش��گاه اع��لام آمادگي كرده ان��د و اميدواريم 
دانشگاه هاي ديگر هم در ادامه به اين حركت بپيوندند 
و ما بتوانيم اين بس��ته خدمتي را در سراسر كشور ارائه 

كنيم. 

3 ميليون زوج نابارور در كشور وجود دارد كه 
گاهي تنگناهاي مالي و هزينه هاي درماني بالا 
آنها را از ادام�ه درمان و بچه دار ش�دن منصرف 
مي كند. در اين باره برنامه خاص�ي در وزارتخانه 

دنبال مي شود؟ 
همه تلاش وزارتخانه اين است كه اين چالش ها را حل 
و فصل كند. معاونت درمان وزارتخانه هم پيگير قضيه 
است اما توجه كنيد كه ما به تنهايي نمي توانيم از عهده 
ابعاد مالي و خدماتي اين پرونده ه��ا برآييم. يك بخش 
از اين قضيه هم به بيمه ها برمي گ��ردد. به هر حال اگر 
مي خواهيم اتفاقي در اين حوزه بيفتد، نياز به پيگيري 

و وقت و تعامل دارد. 
آقاي دكتر! يكي از انتقاداتي كه از كاركردهاي 
درماني بيمارستان ها در ارتباط با زايمان مطرح 
مي شود اين است كه بيمارستان ها و كادر درماني 
در حال حاضر تمايل عجيبي به عمل سزارين به 
جاي زايم�ان طبيعي دارن�د. از طرفي س�زارين 
مي تواند مخاطرات و عوارض جدي بعد از زايمان 
داشته باشد و زنان را از بچه دار شدن منصرف كند، 
چون زايمان را در ذهن آنها تبديل به يك دردسر 
بزرگ مي كن�د. چرا آم�ار س�زارين ها به صورت 

غيرطبيعي در بيمارستان هاي ما بالاست؟ 
اينكه چرا بالاست عوامل مختلفي مي تواند داشته باشد، 
البته ما در سال هاي اخير روند كاهشي سزارين و افزايش 
زايمان هاي طبيعي را آغاز كرده ايم. آمار زايمان هاي سال 
93 در مقايسه با مدت مشابه نشان مي دهد 10 درصد از 

ميزان سزارين ها كاسته شده است. 
ولي آمار س�زارين ها همچنان بالاست. من از 
تجربه ش�خصي و عيني خودم مي گويم كه از 
پنج زايماني كه اخيراً در بس�تگان ما در سه شهر 
مختلف اتف�اق افتاد، ب�ا وجود تمايل ب�ه زايمان 
طبيعي اما نهايتاً هر كدام ب�ه يك بهانه و دليل به 

صورت سزارين بچه هايشان را به دنيا آوردند. 
مسلماً آگاهي خانواده ها نقش مهمي دارد. پرستارها و 
ماماها و متخصص هاي ما هم بايد در اين باره توجيه شوند 
و آموزش ببينند، البته تمام تلاش ما اين است كه باري 
را از روي كش��ور برداريم اما اينكه ما تا چه اندازه موفق 
بوده ايم اولاً اين زمان مي خواهد و بعد هم خيلي صريح 
بگويم ما به توفيقي در اين باره نخواهيم رسيد، مگر اينكه 

آحاد جامعه را با خودمان همراه كنيم.  

م��ا الان مش��كل اساس��ي مان اين اس��ت كه 
13 ميليون نفر در آس��تانه ازدواج هستند 
و مي��زان ب��اروري آنها از دس��ت م��ي رود، 
يعني اگ��ر از اين بعُ��د نگاه كنيد مش��كل ما 
ازدواج اس��ت، چون هر چقدر س��ن ازدواج 
افزاي��ش پي��دا كن��د مي��زان ب��اروري هم 
كاهش پيدا مي كند، پس باي��د همه بيايند 
و كمك كنند. دول��ت از يك زاوي��ه، خيرين 
از ي��ك زاوي��ه، ارگان ه��ا ه��م همي��ن طور
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چيزي كه در حال وقوع باش�د، خوراك و مواد 
اوليه مناس�بي به ما بدهد. پرس�ش من از شما 
مش�خصاً اين اس�ت كه چه تغيي�رات ذهني و 
فرهنگ�ي در زوج هاي ج�وان م�ا روي داده كه 

چندان رغبتي به فرزندآوري ندارند؟
قبل از اينكه وارد اين پرسش ش��وم، به نظر مي رسد 
اول اين تذكر را بدهم كه درب��اره مباحث جمعيت و 
فرزندآوري خلطي صورت گرفته است. اين خلط در 
واقع نش��ناختن س��احت مباحث خرد و كلان است. 
ما يك موقع مخاطب بحث مان، نهادهاي حاكميتي 
عامل هستند و موضوع بحث مان سياست گذاري در 
بحث جمعيت و برنامه ري��زي كلان و جهت گيري و 
چشم انداز، اصولاً در اين ساحت رويكردمان رويكرد 
خاصي اس��ت كه بايد مناس��بات و ل��وازم و مقدمات 
خاص آن ديده شود و اگر وارد مباحث فرهنگي شويم، 
فرهنگ برنامه ريزي و فرهنگ حاكم بر ذهنيت مراد 
ماس��ت؛ اينكه مطالعه فرهنگ عمومي كشور و بحث 
سرمايه اجتماعي حاكميت چقدر با زبان عامه ارتباط 
برقرار مي كند تا حاكميت در اين باره بتواند دست به 

اعتمادسازي بزند. 
اما گاهي در يك مقياس خُرد، مخاطب ما فرد اس��ت 
و مثلًا مي خواهيم به زن و شوهري كه انگيزه بچه دار 
شدن و زاد و ولد ندارند، انگيزه بچه داري بدهيم. حال 
اين پرسشي كه ش��ما مطرح مي كنيد بيشتر ناظر به 
موقعيت دوم اس��ت. در اين موقعيت دوم اشكالي در 
بحث به وجود مي آيد و آن اش��كال اين است كه كل 
مناسبات فرهنگي ما به مسيري مي رود، مثل جريان 
تند آب در رودخانه اس��ت. حالا ش��ما مي خواهيد با 
طرح اي��ن موضوع برخلاف جريان اين مس��ير ش��نا 
كنيد. شما كافي است نشريه خودتان را تورق كنيد. 
نشريات و مجلات و جرايد ديگر را هم نگاهي بيندازيد. 
همين طور فضاي مجازي را ه��م مدنظر قرار بدهيد. 
آن چه مي بيني��د بازنمايي يك فرهن��گ اقتصادي 
و مادي گرايانه اس��ت. ش��ما به تبليغ هاي بنگاه هاي 
اقتص��ادي و بانك��ي در تلويزيون نگاه��ي بيندازيد. 
همه دارند فرهنگ مادي گرايي را ب��ه جامعه تزريق 
مي كنند. حالا در بطن و درون مايه اين تبليغات شما 
نمي توانيد بگوييد جامعه در باب جمعيت در مقابل اين 
مادي گرايي بايستد و معناگرايانه رفتار كند. اگر واقعاً 
اين طور است پس چرا شما زور مي زنيد و مي خواهيد 
مردم را به سمت سيستم استقراض بانكي ببريد؟ نگاه 
كنيد كه امروزه در جامعه ما همه دست ها آمده اند كه 
يك جامعه مصرفي درست كنند. جامعه ايراني فقط 
در يك سال از هشت س��ال گذشته، 48 هزار ميليارد 
تومان به بانك ها مقروض تر شده است. اين يعني چه؟ 
يعني تب مصرف در جامعه ايران از پول توجيبي جلو 
مي زند، يعني قبل از اينكه پول داشته باشند امكانات را 
مي خواهند. اين چه زماني مي تواند اتفاق بيفتد؟ زماني 
كه خانواده واقعاً امكاناتي ندارد يا حرص امكانات بيشتر 
و لوكس تر را مي زند. آن وقت در جامعه اي كه مصرف، 
هويت نمايي و هويت سازي مي كند و مصرف، سرمايه 
اجتماعي مي شود و خانواده با الگوي مصرف خود پز 
مي دهد و تشخّص براي خود مي خرد. فرزندآوري به 
دليل اينكه تا حدود 30 س��الگي فرزند شما نان خور 
است و شما تا 30 سالگي بايد براي شكم و تحصيل و 
فراغت و كار و ازدواج او هزينه كنيد، به تعويق مي افتد. 

امروزه در فرهنگ عمومي ما نگاه به فرزندآوري، دستخوش تغييرات معرفتي 
شده است. اينكه همين اعوجاج ها و پوست اندازي هاي معرفتي كار را به جايي 
مي رساند كه بچه از » هيئت يك موهبت « به » صورت يك مزاحم « درمي آيد، به 
نظر مي رس�د اگر همين يك قلم تغيير جلوي چشم ما باش�د براي ارزيابي آن 

خانواده ایراني چالش هاي 
عمیق تر از فرزندآوري دارد

»يك انگيزه مهم فرزندآوري براي پدرها در گذشته اين بود كه آن ها احساس 
مي كردند حرف ش�ان به قول معروف برو دارد و در تربيت فرزند مؤثر است. 
اما امروز رسانه ها پدر و مادرها را تحقير كرده اند. رس�انه ها فرزند را از دست پدر و مادر گرفته اند. 
ما آمديم به نام دموكراس�ي به فرزند استقلال بيش�تري داديم اما حواس مان نبود كه داريم پدر را 
تحقير مي كنيم. چرا خداوند اين همه بر اطاعت از پدر و مادر تأكي�د مي كند. به خاطر اينكه پدر و 
مادر انگيزه بچه آوري داشته باشند. اگر شما پدر و مادر را كنار زديد، خانواده را در بحث تربيت كنار 
زديد، اين دختر و پسري كه با هم ازدواج كرده اند و مي توانند پدر و مادر باشند با خودشان مي گويند 
اين چه كاري است كسي يا كساني را به دنيا بياورند كه قرار است به زودي بلاي جانشان شوند و در 
برابرشان بايستند.« اين عبارت ها را حجت الاسلام و المسلمين محمدرضا زيبايي نژاد مي گويد. او 
تحليل هايي واقع بينانه از تغييرات هويتي و بطني در خانواده ايراني به ويژه در تغيير نگاه به موضوع 
فرزندآوري دارد و بر اين باور اس�ت كه خانواده ايراني چالش هاي عميق ت�ري از فرزندآوري دارد. 
چالش هاي عميق تر يعني اينكه خانواده ايراني دس�تور كار و برنامه مشخصي ندارد. تحقير شده 
است و عملًا نه از سوي آموزش و پرورش و نه از سوي رسانه ها به بازي گرفته نمي شود. در واقع دچار 
نوعي وادادگي و رهاشدگي است. حجت الاسلام والمسلمين زيبايي نژاد، رئيس مركز تحقيقات » زن 
و خانواده « و مسئول مركز » مطالعات و تحقيقات زنان « حوزه علميه قم است. مطالعات و پژوهش هاي 
اين محقق برجسته كش�ور را مي توان معطوف به حوزه زنان، خانواده و جنسيت از ديدگاه اسلام 
دانست. وي در مقطع دكتري مطالعات زنان دانشگاه اديان و مذاهب قم تدريس مي كند. از تأليفات 
اين پژوهشگر مي توان به كتاب » درآمدي بر تاريخ كلام مسيحيت«، » درآمدي بر نظام شخصيت 
زن در اسلام«، » فمنيس�م و دانش هاي فمنيس�تي«، » هويت و نقش هاي جنس�يتي«، » خانواده، 
جنسيت و نظام تربيتي رسمي « و » تحليلي بر مهم ترين مسائل زن و خانواده در ايران « اشاره كرد. 

حسن فرامرزي

چالش های فرزندآوری در گفت وگو با حجت الاسلام والمسلمين 
محمدرضا زيبايي نژاد، رئيس مركز تحقيقات زن و خانواده

 پدر و مادر جوانی كه در رسانه ها به نام دموكراسی تحقير می شوند 
تا به فرزند استقلال بيشتری داده  شود، دنبال فرزند آوری نمی روند
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آن وقت شما نمي توانيد دو دو تا چهار تاي جامعه ديني 
را بپذيريد كه » ز هر تخم برخاست هفتاد تخم « يا به 
ثَلُ الذَِّينَ ينُفِقُونَ أمَْوَالهَُمْ فيِ سَ��بِيلِ  تعبير قرآن: » مَّ
ئَةُ  ةٍ أنَبَتَتْ سَبْعَ سَنَابلَِ فيِ كُلِّ سُنبُلةٍَ مِّ اللهِّ كَمَثَلِ حَبَّ
ةٍ وَاللهّهُ يضَُاعِفُ لمَِن يشََاءُ وَاللهّهُ وَاسِعٌ عَليِمٌ / مثل آنان  حَبَّ
كه مال خود را در راه خدا انفاق مي كنند، مثل دانه اي 
است كه هفت خوشه برآورد و در هر خوشه اي صد دانه 
باشد. خدا پاداش هر كه را بخواهد، چند برابر مي كند 

خدا گشايش دهنده و داناست.« 
قرآن به ما مي گويد از يك حبه مي توان به هفتصد حبه 
رسيد اما اين حرف متعلق به فرهنگ ديني است، نه 
آن فرهنگ مدرن. نمي شود كه شما شئون فرهنگي و 
اقتصادي جامعه را با ادبيات مدرن اداره كنيد و آن وقت 
به بحث فرزندآوري كه مي رسيد در برابر آن سيلي كه 

راه انداخته ايد مقاومت كنيد. 
يعني در واقع ما امروز در بحث جمعيت چيزي 
را كه پيش تر و در اين دهه ها كاش�ته ايم درو 
مي كنيم و ب�ه يك معنا اتف�اق عجيبي نيفتاده 

است؟
بله، مي ش��ود اين طور هم گفت. چرا ب��ا وجود اينكه 
بزرگان جامعه ما بحث جمعي��ت را مطرح كرده اند و 

خطر كاهش جمعيت بارها گوش��زد شده اما اعتنايي 
صورت نگرفته است. چالش و گره اصلي ما اين نيست 
كه جامعه ما نسبت به اين موضوع دانش و اشِراف ندارد 
كه شما با چند روايت و حديث اين بي دانشي و آگاهي 

نداشتن را حل كنيد. 
چالش دقيقاً كجاست؟

مشكل اينجاست كه ارزش هاي جامعه ما جابه جا 
شده است. ما امروز مدرن فكر مي كنيم و در تفكر مدرن 
فرزند يك مزاحم است. من دارم مدرن فكر مي كنم، 
بنابراين اصل را بر لذت خودم قرار مي دهم و طبيعي 
اس��ت كه بچه را نخواهم. من امروز وقتي نوشابه ام را 
مي خورم روي قوطي پپسي براي من نوشته اند: » در 
لحظه زندگي كن«. وقتي هر روز به ما دارند اين نسخه 

را تجويز مي كنند كه » خوش باش و در لحظه زندگي 
كن « اين يعني آينده نگري حرف پرت و پلايي است، 
فقط كيف اين لحظه ات را ببر. اين لحظه هم كه تو و 
همسرت بدون دردسر با هم زندگي مي كنيد. همين 
دم را غنيمت بدانيد. اين يك منطق مدرن اس��ت كه 
وقتي خانواده اي تشكيل مي شود، چهار، پنج سال اول 
كيف شان كوك است و حواس شان هست كه اندام شان 
به هم نخورد. بعد هم كه آن احساس ها كم شد مي آيند 
به سمت اولين فرزند، گاهي اولين و آخرين. حالا اگر 
بخواهند سمت دومي هم بروند به خاطر اين است كه 
جنس شان جور شود. كم اتفاق مي افتد كه يك خانواده 
بيش از دو فرزند داشته باشد. حالا در همين آماري هم 
كه ارائه مي شود 40 – 30 درصد خانواده ها علاقه مند 
به تك فرزندي هستند. 30 درصد از خانواده ها سه بچه 
مي خواهند اما كساني كه بيشتر از سه بچه بخواهند 

خيلي خيلي كم اند. 
خب اج�ازه بدهيد كم�ي از زاوي�ه ديد اين 
خانواده ها به قصه ب�اروري و بچه آوري نگاه 
كنيم. آن ها مي گويند ما چطور با اين درآمدها و 
آپارتمان هاي نقلي برويم س�مت يك خانواده 
پرجمعيت؟ چطور مي شود در يك آپارتمان 50 
متري، سه يا چهار بچه داشت و بزرگ كرد؟ يا با 
دو ميليون تومان حقوق و دستمزد به نيازهاي 

يك خانواده پرجمعيت جواب داد؟
بله، من هم در جري��ان اين اس��تدلال ها و بهانه هاي 
اقتصادي هستم اما شما گول اين بهانه هاي اقتصادي را 
نخوريد. من نمي خواهم بگويم كه متغيرهاي اقتصادي 
در فرزندآوري اصلًا دخيل نيستند اما درصد كم تري از 

تحولات فرزندآوري به اين مقوله اختصاص دارد. 
چرا؟

به خاطر اينكه وقتي شما آمار را مطالعه مي كنيد 
مي بينيد ميزان فرزندآوري و زاد و ولد در خانواده هاي 
متمول كم تر از خانواده هاي فقير اس��ت. همين آمار 
نشان مي دهد كه س��طح اقتصادي يك عامل مهم در 
فرزندآوري نيست. البته ممكن اس��ت مردم به شما 
بگويند دغدغه شان دغدغه نان و آب است اما در واقع 
آنها به زبان اشاره به شما مي گويند كه جامعه مصرفي 

شده است. 
يعني ش�ما مي خواهيد بگوييد ك�ه وقتي ما 
بهانه هايي را از دل فرهنگ عمومي مي شنويم 
دوباره بايد آنها را بازترجمه و بازتفسير كنيم يا 

چيزهاي ديگري از آن بفهميم؟
بله، در بعضي كشورها رويشان مي شود كه اين حرف 
را آش��كار بزنند كه اصل اول براي ما لذت همين حالا 
است. رويشان مي ش��ود كه بگويند مهم ترين اولويت 
ما رفاه اس��ت. اما در كش��ور ما اين طور نيست. شما 
مي بينيد كه رويش��ان نمي ش��ود بگويند مهم ترين 
اولويت ما رفاه و لذت از لحظه است، بنابراين به اينجا و 
آنجا مي زنند و تعارف و رودربايستي مي كنند كه مثلًا 
اگر درآمدم��ان فلان قدر بود يا خانه م��ان بزرگ بود، 

بچه دار مي شديم. 
اگر من مطمئن باشم كه كس��ي به اين خاطر بچه دار 
نمي ش��ود چون گير و گرفتاري او در بچه دار نش��دن 
آموزه هاي ديني است، آن وقت روايت امام صادق)ع( را 
برايش مي خوانم كه شخصي آمد پيش امام صادق)ع( 
و از وضع مالي اش ناليد كه اوضاع معيش��ت ما خوب 

نيست و با اين شرايط نمي توانيم بچه دار شويم. امام 
صادق )ع( هم در جواب فرمودند كه به خداوند اعتماد 
داشته باش��يد چون روزي او را خداوند خواهد رساند 
و س��نگيني اش را زمين متحمل خواهد ش��د يا مثلًا 
پيامبر مي گويد: من در روز قيامت به كثرت جمعيت 
مسلمانان بر امت هاي ديگر مباهات مي كنم حتي اگر 

فرزندي باشد كه سقط شده است. 
در چنين فضايي مي بينيد بعضي ها از اينكه فرزندشان 
ممكن است به انحراف كشيده و در محيط هاي آلوده 
بزرگ ش��ود از فرزندآوري مي ترس��ند، در حالي كه 
پاسخ بزرگان به ما اين اس��ت كه تو بايد وظيفه ات را 
انجام بدهي. در فرزندآوري ه��م دو اولويت به ما داده 
شده است. اولويت اول بحث كثرت جمعيت لا اله الا 
الله است و دومي تربيت درست فرزند. اين دو مطالبه 
از جانب خداوند و اوليا مطرح شده است. اولويت اول 
هم كثرت اس��ت، يعني فرزندآوري. پس اگر كس��ي 
مي خواهد اين بهانه را بياورد كه من نمي دانم اين فرزند 
من شقي مي شود يا سعيد، پس بچه نمي آورم پاسخش 
اين است كه خدا از ش��ما مي خواهد كه وظيفه ات را 
انجام بدهي، چون اگر كس��ي مس��لمان باشد حتي 
اگر گناهان زيادي هم داشته باشد با تحمل مجازات 
بالاخره وارد بهشت مي ش��ود. در واقع مؤمن با اندك 
عمل صالحي به بهشت مي رود نتيجه اش اين مي شود 
كه وجودش بهتر از نبودنش است. به پدر يا مادري هم 
كه در اين باره شبهه دارد مي شود گفت كسي كه بچه 
مي آورد، ثواب بچه آوري را مي برد. اگر هم شما زحمت 
كش��يدي و او به راه بدي رفت، خدا كه زحمات ما را 
بي پاسخ نمي گذارد. اگر خوب تربيت كردي و بچه هم 
خوب تربيت شد ارزش مضاعف دارد اما اگر هم نشد 
شما كار خودت را انجام دادي و به اندازه وسع خودت 
زحمت كش��يدي. البته اگر رزق ما نمي رسد مشكل 
خود ماس��ت وگرنه خداوند كار خ��ودش را مي كند. 
خداوند فعال عمل مي كند. اين طور نيست كه معتزله 
مي گويد كه خداوند جهان را آفريد و كوك كرد و كنار 
كشيد. خداوند فعال مايشاء اس��ت و لحظه به لحظه 

عمل مي كند. 
شما در ابتداي گفت وگو به اين موضوع اشاره 
كردي�د ك�ه چال�ش اصل�ي جامع�ه م�ا در 
فرزندآوري نداش�تن يا كمبود آگاهي نيست، 
يعن�ي بح�ث ندانس�تن نيس�ت ك�ه مث�لًا با 
برنامه سازي يا نوشتن مقاله و كتاب و نظاير آن 
بتوان حل و فصل كرد. آنچه اين وسط گم شده 
چيست كه نمي شود خلأ آن را با اين حركت ها پر 

كرد؟
ضعف نگرش با آموزش حل مي ش��ود اما وقتي پيوند 
عاطفي ما با موضوعي قطع ش��د يعني به آن موضوع 
اعتقادي نداريم، چطور مي ش��ود درب��اره آن موضوع 
آموزش دي��د. وقتي من ب��ا اصل بچه مش��كل دارم 
ش��ما هر چقدر هم ش��يوه هاي صحيح تربيت بچه را 
آموزش دهي، من پاي آن برنامه نخواهم نشست. من 
مثالي در اين رابطه مي زنم. ش��ما يك شب مي رويد 
قبرس��تان و كنار مُرده ها مي خوابيد اما تا صبح دچار 
وحشت هستيد. ذهن شما به ش��ما مي گويد مُرده ها 
كوچك ترين خطري براي ش��ما ندارند اما قلب شما 
آرام نمي شود و نمي پذيرد. در جامعه ما هم اين اضطرار 
وجود دارد. مسئله ما در جامعه اينجاست كه قلب ها 

مش��كل اينجاس��ت كه ارزش ه��اي جامعه 
ما جابه جا ش��ده اس��ت. ما امروز مدرن فكر 
مي كنيم و در تفكر م��درن فرزند يك مزاحم 
اس��ت. من دارم مدرن فكر مي كن��م، بنابراين 
اصل را بر لذت خودم قرار مي دهم و طبيعي 
اس��ت كه بچه را نخواهم. من ام��روز وقتي 
نوش��ابه ام را مي خورم روي قوطي پپس��ي 
براي من نوشته اند: » در لحظه زندگي كن«. 
اين يعني آينده نگري حرف پرت و پلايي است
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نسبت به موضوع فرزندآوري آرامش ندارد. 
چرا قلب ها اين آرامش را ندارند؟

به خاطر ساختارهاي جديد ارزشي كه ايجاد شده 
است. ما در 50 سال گذشته جامعه را به سمت حرص 
و ولع مصرف هل داده ايم. س��اختارهاي اقتصادي ما 
اين وضعيت را تشديد كرده است. از آن طرف ادبيات 
دموكراتي��ك آرام آرام در مي��ان ما جا افتاده اس��ت. 
به تعبير گيدنس، دموكراس��ي بايد بيايد در سراس��ر 
زندگي آرام آرام جريان پيدا كند تا زايا و زنده شود. شما 
مي بينيد در يك مقطع زماني مرد اين اقتدار را داشت 
كه درباره فرزندآوري تصميم بگيرد اما امروز كس��ي 
كه درباره بچه آوري تصميم مي گيرد يا زن اس��ت يا 
مشترك تصميم گرفته مي شود. كافي است زن راضي 

نباشد، بچه اي هم در كار نخواهد بود. 
نكت��ه مهم ديگ��ر اين اس��ت كه ي��ك انگي��زه مهم 
فرزندآوري براي پدرها در گذش��ته اين بود كه آن ها 
احساس مي كردند حرف شان به قول معروف برو دارد 
و در تربيت فرزند مؤثر اس��ت اما امروز رسانه ها پدر و 
مادرها را تحقير كرده اند. رسانه ها فرزند را از دست پدر 
و مادر گرفته اند. ما آمديم به نام دموكراسي به فرزند 
استقلال بيشتري داديم اما حواس مان نبود كه داريم 
پدر را تحقير مي كنيم. چرا خداوند اين همه بر اطاعت 
از پدر و مادر تأكيد مي كند؟ به خاطر اينكه پدر و مادر 
انگيزه بچه آوري داشته باشند. اگر شما پدر و مادر را 
كنار زديد، خانواده را در بحث تربيت كنار زديد، اين 
دختر و پسري كه با هم ازدواج كرده اند و مي توانند پدر 
و مادر باشند با خودشان مي گويند اين چه كاري است 
كسي يا كساني را به دنيا بياورند كه قرار است به زودي 
بلاي جان شان شوند و در برابرشان بايستند. اين پدر 
و مادر مي داند كه در اين ساختارهايي كه تعريف شده 
آنها نقش چنداني در تربيت بچ��ه ندارند، پس اقدام 
جدي اي در اين باره نمي كنند. ما در بستر واقعيت هاي 
اجتماعي ح��رف مي زنيم و حواس��مان باي��د به اين 

تغييراتي كه در جامعه ما به وجود آمده باشد. 
مشخصاً چه تغييراتي مدنظرتان است؟

مثلًا وقتي شما سيس��تم هاي تأمين اجتماعي را 
در كش��ور پياده مي كنيد، طبيعتاً ترس از آينده كم 
مي شود، به دنبالش طلاق زياد مي شود و فرزندآوري 
كم. چرا پدران ما در گذش��ته زياد بچه دار مي شدند. 
چ��ون آنها در سيس��تم تأمي��ن اجتماع��ي و حقوق 

بازنشستگي نبودند و با خودش��ان فكر مي كردند اگر 
زياد بچه داشته باشند، موقع پيري اين بچه ها عصاي 
دست شان مي شوند، آن موقع به طور طبيعي اين افكار 
سايه خودشان را بر جمعيت مي انداختند يا مثلًا وقتي 
ش��ما مي بينيد كه زنان شاغل مي ش��وند و استقلال 
مالي دارند راحت تر مي توانند طلاق بگيرند، بنابراين 
خيلي هايشان ممكن است ازدواجي نداشته باشند يا از 

سن باروري عبور كنند. 
يك اتفاق بس��يار مهم و بزرگي هم كه ما از آن غافل 
هس��تيم و در باب جمعيت يك معضل اساسي است 
نگاه هاي دولت س��الارانه اي اس��ت كه پس از انقلاب 
تقويت شد. ما وقتي نگاه مي كنيم عامل شكل گيري 
انقلاب شبكه ارتباطي روحانيت با مردم است. فرهنگ 
ديني از طريق روحانيت به مردم تزريق مي شود. ما در 
جريان انقلاب به يك توهم دچار شديم و گفتيم هرچه 
فساد است، مال حاكميت شاه است، بنابراين انتظارات 
بس��يار زيادي از دولت در ذهن ما نقش بس��ت اما به 
اين موضوع دقت نكرديم كه اگرچه دولت اس��لامي 
مشروعيت دارد اما اين پديده دولت اساساً يك پديده 

مدرن است. 
اين يك واقعيت اس��ت كه دولت ي��ك پديده مدرن 
است و 300 – 200 سال است كه از عمر دولت هاي 
مدرن مي گذرد. دولت چنين پديده اي است. به تعبير 
وِبرِ، » دولت ها آمدند كه دي��ن را زمين بزنند.  « اصلا 
روح حاكم بر مدرنيته چيس��ت؟ خيلي ها مي گويند 
ليبراليس��م اما وِبرِ مي گويد دول��ت. در واقع دولت ها 
مي آيند و آرمان ش��هر زميني را به جاي آرمان ش��هر 
كليس��ايي بنا مي گذارن��د و دي��ن را از عرصه خارج 
مي كنند. حالا اتفاقي كه مي خواهد بيفتد اين اس��ت 
كه شما مي خواهي دولت را يعني ابزاري كه براي كنار 
زدن دين آمده در خدمت تقوي��ت فرهنگ ديني به 

استخدام درآوري. 
وزارت ارش��اد خيلي بخواه��د هنر كن��د، مي آيد به 
نش��ريه اي مجوز نش��ر مي دهد يا مجوز نش��رش را 
مي گيرد و لغو مي كند. اما اين وزارت چقدر قدرت دارد 
كه جامعه را ديني كند؟ موضوع اينجاست كه دولت 
بروكراسي اي دارد كه آن بروكراسي، لوازم و مشكلات 
خاص خود را پديد مي آورد. تازه در دولت هاي نفتي 
ايران اين بروكراسي تبديل به يك بروكراسي بي قاعده، 
بي انگيزه، سنگين و فربه شده است. مي خواهم عرض 

كنم كه بروكراس��ي دولتي در ايران قابل مقايس��ه با 
بروكراسي فرانسه نيست چون آن ها بسيار كارآمدتر 
و چابك تر رفتار مي كنند. حالا شما مي خواهيد بحث 
فرهنگ ديني را در كاكل دولت قرار دهيد؛ دولتي كه 
خود اسير مدرنيته و بروكراسي ايراني است. اين اشتباه 
بزرگ باعث شده كه مس��ئله فرهنگ در جامعه ما به 
حال خودش رها شود و من به عنوان يك شهروند به 
عنوان يك فرد احساس نكنم كه يك كنشگر فرهنگي 
هستم. به خاطر همين شما مي بينيد روحانيت به جاي 
اينكه در فرهنگ ديني پاسخگو باشد، مطالبه گر شده و 
به دولت ها مي گويد چرا فلان كار را نمي كنيد، خب اين 
تفكر خطاست. البته روحانيت براي اصلاحات فرهنگي 
مي تواند از ظرفيت هاي دولتي استفاده كند اما اينكه 
همه ما در اين سيستم مطالبه گر باشيم و مطالبات مان 

را در دولت منحصر كنيم خطاست. 
مصيبتي كه م��ا بعد از انقلاب دچارش ش��ده ايم اين 
است كه شكاف دولت و ملت عملًا تشديد شده است. 
مدام شرح وظيفه براي دولت ها تراشيده ايم و در ادامه 
دولت ها را به ناكارآمدي مته��م كرده ايم. از همين رو 
بي اعتمادي مردم و دولت روزافزون ش��ده است، در 
حالي كه اگر ما سهم مش��اركت مردم در حل مسائل 
اجتماعي و فرهنگي را بالاتر مي برديم مردم براي حل 

اين چالش ها انگيزه پيدا مي كردند.
آقاي عبدالعلي زاده وزير اس��بق مسكن و شهرسازي 
كه مسئول بازسازي شهر بم بعد از زلزله بود، تعريف 
مي كردند: اولين مس��ئله ما در بم اين ب��ود كه مردم 
افسردگي شديدي گرفته بودند و ما هم نمي دانستيم 
چه كار بايد بكنيم. نشستيم و بررسي كرديم كه چطور 
اين آدم ها را از اين ملال و افسردگي به سمت زندگي و 
تحرك بياوريم. ديديم هيچ راه حلي بهتر از اين نيست 
كه سر آن ها را با كار گرم و مشاركت آنها را در بازسازي 
خانه هايشان جلب كنيم. در اولين گام هم گفتيم هر 
كس آجرهاي خانه خ��ودش را براي ما بياورد به ازاي 
هر آجر اين قدر پول برايش مي دهيم. بعد هم گفتيم 
ما مهندس مي آوريم اما ش��ما خودتان بگوييد چطور 
خانه هايتان ساخته شود، يعني نقشه خانه را خودتان 
به ما بدهيد. مي گفت وقتي اين كارها را شروع كرديم، 
غصه هاي مردم كم شد و نشاط به شهر برگشت، اين 

واقعاً تأثير شگفت مشاركت دادن خانواده هاست. 
جامعه اي كه درگير مس��ائل اجتماعي و فرهنگي اش 
باشد و احساس كند كه به بازي گرفته شده است، پويا 
و خلاق مي ش��ود. خانواده اي كه حس كند نظر او در 
تربيت فرزندش به بازي گرفته مي شود احتمالاً دوست 
خواهد داشت فرزند و فرزندان ديگري هم داشته باشد 
اما وقتي من ببينم كه برادر يا خواهر من درگير تربيت 
فرزندش شده است و با مدرس��ه فرزندش به مشكل 
خورده و نظر او در تربيت فرزند به بازي گرفته نمي شود 

من هم خواهم ترسيد كه بچه بياورم. 
ديدگاه شما درباره نظام تربيتي ما چيست؟ 
اينكه مثلًا ما فرزندان خود را وارد سيس�تم 
آموزش و پرورش مي كنيم. آنها نزديك 12 سال 
در اين سيستم در اختيار نظام آموزش و پرورش 
هستند. آيا مي شود گفت محتوايي كه آموزش و 
پرورش به كودكان و نوجوان هاي ما ارائه مي كند 
ذه�ن آن ه�ا را ب�ه مس�ئله جمعيت هوش�يار 

نمي كند؟
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نكته اينجاس��ت كه نظام تربيتي، تربيت رس��مي و 
آموزش و پرورش ما خصلت هاي ضد خان��واده دارند. 
نظام تربيتي ما عملًا جنسيت و خانواده را به رسميت 
نمي شناسد، البته س��ند تحول بنيادين نظام تعليم و 
تربيت، انقلابي در تربيت اس��ت و مي شود گفت سند 
مترقي اي است اما اش��كالات متعددي هم دارد. اين 
س��ند به ما مي گويد آموزش و پرورش مسئول اصلي 
تربيت از سن 18 – 6 سالگي اس��ت و خانواده هم در 
كنار آموزش و پرورش مشاركت دارد، در صورتي كه 
فرهنگ ديني به ما مي گويد مس��ئول اصلي تربيت، 
خانواده است. شما خانواده را از موضع راهبردي تربيت 
خ��ارج كرديد و او را دس��تيار تربيت ق��رار داديد، در 
صورتي كه فرهنگ ديني مي گويد مسئول تربيت، پدر 
است. كسي غيراز پدر نمي تواند به فرزند تحكم كند، 
حتي مادر هم حق تحكم به فرزند را ندارد. معلم هم 
حق تحكم ندارد مگر به اذن پدر. پدر چنين جايگاهي 

در فرهنگ ديني دارد. 
خب ش��ما وقتي به آموزش و پ��رورش نگاه مي كنيد، 
مي بينيد آموزه هاي اين نظام مدرس��ه اي مناس��ب با 
بازار طراحي شده است. البته آموزش و پرورش ما در 
اين عرصه هم متأسفانه ناكارآمد اس��ت. شما در اين 

نظام مدرس��ه اي قرار اس��ت زبان ياد بگيريد كه البته 
نمي گيريد. قرار اس��ت زيست شناس��ي ي��اد بگيريد، 
فيزيك ياد بگيريد اما بنا نيست كه اين سيستم شما را 
به يك انسان فرهيخته تبديل كند. يعني شما در اين 
نظام آموزش و پرورش ما به يك آدم متعادل اجتماعي 
بدل نمي شويد. دختر براي زن شدن تربيت نمي شود. 
چيزي به اسم تمايزات جنس��يتي را نمي بينيد. خب 
وقتي زن، زنانگي خود را به رسميت نشناسد و آرزوهاي 
مردانه در سر بپروراند، ژست هاي مردانه پيدا مي كند. 
خانه داري در ذهن او تحقير مي شود. نمي تواند بپذيرد 
كه مثلًا ازدواج كند و برود در لاك كارهاي خانه داري. 
فكر مي كند استقلال ش��خصيتي اش را از دست داده 
اس��ت. فكر مي كند تحقير شده اس��ت. چرا؟ چون ما 

پيش تر خان��ه داري را در ذهن او تحقي��ر كرده ايم، ما 
تمايزات جنس��يتي را با او مطرح نكرده ايم. به خاطر 
همين مي بينيد كه مادري در كش��ور م��ا به صورت 
بي قواره سيبل مي شود. نگاه كنيد كه در فرهنگ ديني 
مهم ترين شأن زن، همسري است، اما ما فقط مادري 
را بولد كرده ايم و پدر هم اين وس��ط تحقير مي شود. 
شما نگاه كنيد سريال هاي ما چه تصاويري از پدر ارائه 
مي كنند؟ بنده در جلسه نقد سريال » پايتخت چهار « 
كه در حضور كارگردان و بازيگران اين سريال تشكيل 
شده بود گفتم اين س��ريال در ميان ساير سريال هاي 
تلويزيون نسبتاً خوش س��اخت و خوب است اما شما 
نگاه كنيد در اين س��ريال هيچ مرد باقواره اي نيست. 
تنها شخصيت منطقي سريال، زن نقي است. در همين 
س��ريال هاي طنز تلويزيون هيچ اقتداري براي مردها 
نمانده اس��ت. تمام مردهاي س��ريال آدم هاي ناقص، 
بي قواره، لوده، مفلوك و زائد هستند. خب اين تصويرها 
كه از تلويزيون ما پخش مي شود مردها را در خانواده ها 
تحقير مي كند. خانه ها را بي ارزش مي كند. اين ها آثار و 
تبعات دارد. وقتي شما ارزش هاي خانوادگي را تحقير 
مي كنيد، اينها تبعات دارد. اين راهى است كه غرب يك 
بار رفته است. وقتي مردها تحقير شدند، وقتي زن ها 
روز به روز به استقلال بيشتري رسيدند، وقتي خانواده 
معناي خود را از دس��ت داد، بايد منتظر روابط خارج 
از خانواده ش��د، منتظر افزايش طلاق ها شد، منتظر 
ازدواج هاي غيررسمي ش��د. وقتي خانه هاي ما روز به 
روز كوچك مي شود اين ها تبعات دارد. مي گويند يك 
موقعي اساتيد خوشنويسي در خطاطي هايشان حروف 
را خيلي مي كشيدند اما حالا اين طور نيست. بررسي 
كه مي كنن��د مي بينند خطاطان قدي��م در فضاهايي 
مي زيستند كه فراخ و دلباز بود. افق ديد اين خطاط ها با 
طبيعت گره مي خورد و اين افق وسيع با كشيده شدن 
حروف در خطاطي هايشان به هماهنگي مي رسيد اما 
خطاطي كه امروز در يك آپارتمان 40 متري مشاقي 
مي كند چطور حروف را بكشد؟ شما وقتي در يك خانه 
50 متري زندگي مي كني ناخ��ودآگاه افق ديدت هم 

كوچك مي شود و نمي تواني وسيع فكر كني. 
به نظر مي رسد امروز در فضاي سياست هاي 
جديد جمعيتي نظ�رات همگرايانه در ميان 
مسئولان و مديران جامعه وجود ندارد. برخي بر 
اين باور هس�تند كه مثلًا با اي�ن همه معضلات 
اجتماع�ي و فرهنگ�ي و اقتص�ادي چط�ور 
مي خواهي�م از ازدي�اد نس�ل و جمعيت حرف 
بزنيم. چطور وقتي نمي توانيم براي يك خانواده 
70 ميليوني امكانات مناسب بدهيم و تورم بالا 
و ركود اقتصادي و بيكاري بخش قابل توجهي از 
جمعيت كشور را آزار مي دهد، منطقي است كه 
از افزايش جمعيت سخن بگوييم؟ اما در آن سو 
مديراني هم هس�تند ك�ه مي گوين�د اين نوع 
استدلال ها خلط مبحث است. به اين معنا كه اگر 
امروز ما ب�ا ضعف ه�اي اقتص�ادي و مديريتي 
روبه رو هستيم اين ضعف ها با آن صورت مسئله 
دو امر منف�ك از ه�م هس�تند. يعن�ي اگر ما 
نمي توانيم درس�ت از منابع مان استفاده كنيم 
يك موضوع مديريتي است نه اينكه بخواهيم 
كاس�ه كوزه ه�ا را س�ر جمعي�ت بش�كنيم. 

ديدگاه تان در اين باره چيست؟

خب طرفين در اين باره حرف ه��اي خوبي مي زنند. 
اين تعارض ها هم كه پيش مي آيد ناش��ي از اين است 
كه ذهن ما مدرن شده اس��ت و گمان مي كنيم كه ما 
به مردم نان مي دهيم. پاسخش هم اين است كه شما 
وظيفه مديريتي ات را درست انجام بده، خدا هم هست 
و بندگانش را ره��ا نمي كند. ما متأس��فانه همچنان 
درگير فساد دولت سالاري هستيم و سايه اين تفكرات 
روي جمعيت هم مي افتد. من از ش��ما مي پرس��م آيا 
خوب است كه دولت بيايد براي مردم مسجد بسازد؟ 
خب خيلي ها از اين امر استقبال مي كنند و خوششان 
مي آيد اما اين تفكر خطر دارد و م��ردم را از دين جدا 

مي كند. 
تفكر درست چه مي شود؟

مردم بايد خودش��ان در اين باره حس��اس باشند، 
خودش��ان هزينه كنند تا مس��جد را از آنِ خودشان 
بدانند و دل شان براي مسجدي كه خودشان ساخته اند 
بسوزد اما اگر كس��ي ديگر هزينه كند و آماده و حي 
و حاضر تحويلش��ان بدهد چنين حس��ي را نخواهند 
داشت. توجه كنيد كه هرچه دولت پيش تر بيايد مردم 
بيشتر عقب مي نشينند. تا زماني كه دولت مي خواهد 
موضوع جمعيت را مديريت كند، مردم عقب خواهند 
نشست و هيچ اتفاقي هم نخواهد افتاد چون آنها اين 

حس را خواهند داش��ت كه دولت آمده و خودش هم 
بحث جمعيت را حل خواهد كرد. پس خيال شان از اين 

بابت راحت خواهد بود. 
نظرتان درباره سايه اندازي تفكرات واگرايانه 

مديران بر جمعيت چيست؟
خب اين يك واقعيت اس��ت. مشكل كش��ور ما وجود 
فرهنگ و گفتمان تخاصم اس��ت كه اج��ازه نمي دهد 
مسائل حل و فصل شود. هر كسي را كه مي بينيد براي 
اثبات خود به طرف مقابل فحش مي دهد. هر كسي را 
مي بينيد مي گويد »من آنم كه دولت قبلي بد بود.« اين 
طرز معرف��ي دولت ها در ايران اس��ت. به دولت خاصي 
هم اختصاص ن��دارد. مي خواهم ع��رض كنم كه بحث 
ما سياسي و جناحي نيس��ت. ما نمي نشينيم الگوهاي 
مديريتي را غيرسياس��ي و مبتني بر كارهاي روشمند 

نظام تربيتي و آموزش و پرورش ما خصلت هاي 
ضد خانواده دارند. نظام تربيتي ما عملاً جنسيت 
و خانواده را به رسميت نمي شناسد، البته سند 
تحول بنيادين نظ��ام تعليم و تربيت اش��كالات 
متعددي دارد. اين سند به ما مي گويد آموزش و 
پرورش مسئول اصلي تربيت از سن 18 – 6 سالگي 
اس��ت و خانواده هم در كنار آم��وزش و پرورش 
مش��اركت دارد، در صورتي كه فرهنگ ديني به 
ما مي گويد مسئول اصلي تربيت، خانواده است
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علمي طراحي كنيم. شما اصلًا به مشاركت مردم توجه 
نداريد. ما در 50 سال اخير حجم جنگل هايمان به يك 
سوم تقليل پيدا كرده است. اين يك فاجعه است. منابع 
طبيعي ما به شدت تخريب ش��ده است. ايران چندين 
سال متوالي ركورددار نشس��ت زمين به خاطر شدت 
برداش��ت منابع آب زيرزميني اس��ت اما شما سياست 
روشني را نمي بينيد كه مردم را نسبت به محيط زيست 
حساس كند و اجازه دهد كه آن ها به جاي مطالبه گري 
كنشگر باشند. امروز ما به گونه اي برنامه ريزي كرده ايم 
كه در موضوع جمعيت هم مردم ب��ه جاي آنكه خود را 
كنشگر بدانند، مطالبه گر ش��ده اند. همچنان كه اشاره 
كردم اصناف و گروه هاي اجتماعي هم درگير اين چالش 
ش��ده اند، مثلًا روحانيون در بحث حج��اب مطالبه گر 
شده اند در صورتي كه آن ها خود را بايد كنشگر بدانند و 

انگشت اشاره را به سمت خودشان بگيرند. 
كتابي منتشر ش��ده است به نام » مناس��بات خانواده و 
آموزش و پرورش در كش��ورهاي عضو اتحاديه اروپا«. 
ش��ما نگاه كنيد كه مناس��بات اولياي دانش آموزان و 
آموزش و پرورش در كشور ما چطور است. اول سال كه 
مي ش��ود اوليا را صدا مي زنند و پولي از آن ها مي گيرند 
تا سال بعد. اصلًا اوليا نمي دانند كه در مدرسه چه خبر 
است. چه برنامه هايي براي دانش آموزان ارائه مي شود. 
در حالي كه در كشورهاي اروپايي، مدرسه به جاي مدير، 
هيئت مديره دارد و در اين هيئت مديره سه نفر نماينده 
خانواده ها هس��تند، يعني معلم كه مي خواهد بيايد و 
سركلاس درس بدهد، شيوه تدريس او بايد به تصويب 
نماينده خانواده دانش  آموزان برسد. شوراي آموزش و 
پرورش استان هم 9 عضو دارد كه از اين تعداد سه نفر 
نماينده خانواده ها هستند. آن ها به اين نتيجه رسيده اند 
كه هر كاري مي خواهند براي آموزش دانش آموزان انجام 
دهند بايد با نظارت و نگاه پدر و مادرها باشد، در حالي كه 
نگاه آموزش و پرورش ما به پدر و مادرها نگاه عاقل اندر 
سفيه است. آموزش و پرورش عملًا خانواده ها را تحقير 
مي كند و آن ها را به بازي نمي گيرد. وقتي هم خانواده ها 
به بازي گرفته نمي ش��ود، انگيزه اي براي حركت هاي 
فرهنگي و اجتماعي وجود ندارد و همين چالش، امنيت 
ملي ما را تهديد مي كند. خب خانواده چطور قانع شود 
در چنين فضايي به تعداد بيشتر فرزندان فكر كند، وقتي 

كسي او را تحويل نمي گيرد؟
مش��كل ما در كش��ورمان اين اس��ت كه تصوير ما از 
خانواده مخدوش است و خانواده مشكلات اساسي تري 

از فرزندآوري دارد. 
مي توانيد مثال بزنيد؟

يكي از مهم ترين هايش اين اس��ت كه خانواده ما 
دستور كار و برنامه ندارد. يعني اين خانواده مي خواهد 
به كجا برود؟ هدف و ارزش هايش چيست؟ چه چيزي 
را تعقيب مي كند؟ مشخص نيس��ت. همين دختر و 
پسر ما قاعده زندگي را بلد نيستند. قبلًا چه كسي به 
پدر و مادرهاي ما مي گفت كه بچه دار ش��ويد؟ آن ها 
اصلًا اين خلأ را خودش��ان در زندگ��ي مي ديدند. ما 
چه كنيم كه خانواده به يك نشاطي برسد كه در اين 
مسير احس��اس كند فرزند كاركرد اخلاقي دارد. من 
بايد به اين جا برس��م كه فرزندآوري مس��يري براي 
بلوغ اجتماعي من اس��ت. خانم دكت��ر مجتهدي در 
دهه 40 كتاب ارزش��مندي درباره زنان مي نويسد و 
آن جا اشاره مي كند به اينكه علت تمايل زنان به جرم، 

بي فرزندي است. اشاره مي كند به اينكه زناني كه فرزند 
ندارند، پايگاه عاطفي ندارند و به راحتي دچار تزلزل 
شخصيتي مي شوند. در واقع اشاره او به اين است كه 
اگر شما فرزنددار نشويد، بخشي از وجود شما به بلوغ 
نمي رس��د. خب ما اينها را بايد با جامعه مان در ميان 
بگذاريم كه شخصيت انسان با پدر شدن يا مادر شدن 
كامل تر مي ش��ود و در وجودش اتفاقاتي مي افتد كه 

پيش تر حس و درك نمي كرده است. 
اما من ب��از روي اي��ن نكت��ه تأكيد مي كن��م كه اگر 
مي خواهيد تكاني در خانواده ايراني اتفاق بيفتد راهش 
اين اس��ت كه ش��ما بايد به خانواده ايراني شخصيت 
بدهيد. اگر من احساس شخصيت نكنم مبتذل رفتار 
خواهم كرد و در افق هاي بالا رفتار نخواهم كرد. كسي 
كه احس��اس كند آدم محترم و باش��خصيتي اس��ت 

مسئوليت اجتماعي را هم مي پذيرد. 
خانم دكتر طاهره هميز، مش��اور اخيراً در يك جايي 
صحبت هايي مي كرد كه من تعجب مي كردم. ايشان 
مي گفت راهكارهايي كه من حتي براي غيرمذهبي ها 
مطرح كرده ام جواب گرفته ام. مي گفتند وقتي زني با 
شوهرش مشكل دارد و به اختلاف خورده است، به زن 
مي گويم شوهرت را بالا ببر و به او شخصيت بده. براي 
او احترام بگذار. وقتي ش��وهر را بردي بالا، احس��اس 
مسئوليت او هم بالا مي رود. آن شخصيت تحقيرشده 

است كه رفتارهاي بچگانه را پيش مي آورد. 
و اينكه چه انتظاري است وقتي مردي يا زني 
تحقير شده و رفتارهاي بچگانه مي كند، بيايد 

مسئوليت بچه اي را هم بپذيرد؟
همين طور اس��ت. ما در روايت داريم مَنْ هانتَْ عَليَهِ 
هُ / كس��ي كه در چشم خودش  نفَْسُ��هُ فَلا تأَمَنْ شَ��رَّ
بي مقدار شده از شرّ چنين كسي در امان نباش. ببينيد 
يك وقت ما فكر مي كنيم ب��راي اينكه فرزندآوري در 
مملكت زياد ش��ود يا مثلًا قضيه عفاف و حجاب حل 
شود، صبح تا ش��ب بايد درباره فرزندآوري يا حجاب 
حرف بزنيم اما اين خلط مبحث اس��ت. اتفاقاً گاهي 
زياد حرف زدن مسئولان در اين باره نتيجه عكس به 
بار مي آورد. ممكن است شكاف اجتماعي را زياد كند 
و مردم بگويند مگر بزرگان جامعه نمي دانند گراني و 
بي پولي يعني چه. اينجاست كه شما بايد به دلالت هاي 

التزامي حرف بزنيد. 
منظورتان از دلالت هاي التزامي چيست؟ 

ش��ما مثلًا تصاويري از كودكان تازه به دنيا آمده را 
نش��ان مي دهيد. تصاويري از مادراني كه بچه هايشان 
را بغل مي كنند. تصاوي��ري از قدم زدن يك پدربزرگ 
يا مادربزرگ با نوه اش. اينجا شما حرفي نمي زنيد اما 
همين تصاوير لذت به دنيا آمدن بچه ها را نشان مي دهد. 
وقتي شما تصوير همراهي يك بچه با پدربزرگش را در 
يك پارك نشان مي دهيد كه دور تا دورشان درخت سبز 
است، عملًا بحث رويش را پيش مي كشيد. وقتي با پدر 
و مادرهايي مصاحبه مي كنيد و در خلال آن مصاحبه، 
پدر يا مادري ابراز رضايت مي كند از اينكه بچه دار شده 
است، غيرمستقيم داري حرف خودت را مي زني. شما 
مي بيني در سريال هاي ما بچه اي نيست. در سريالي هم 

كه ماه رمضان امسال پخش شد... 
دردسرهاي عظيم!

بله در اين سريال هم كه نوزادي سرراهي را نشان 
مي دهد، نوزاد را در مقام يك دردس��ر عظيم نش��ان 

مي دهيم. بعد در همين سريال مي بينيد هيچ كدام 
از خانواده ها كامل نيستند. يكي شان پدر ندارد. يكي 
مادر ندارد. يكي شان بچه ندارد. يك خانواده كامل در 
اين سريال نمي بينيم. تنها خانواده اي هم كه مي بينيد 
هم پدر دارد هم مادر و هم فرزند و عروس آنجا هم يك 
پيرزن ياغي را نشان مي دهد كه فرزندش را عاق كرده 
است و يك پدر فاقد اقتدار را به تصوير مى كشد، خب 
اين چه تصويري اس��ت كه ما داريم از خانواده ايراني 

نشان مي دهيم؟ 
شما طرحي را كه مجلس براي سياست هاي 
تش�ويقي جمعي�ت آوري آم�اده ك�رده، 

ديده ايد؟
بله، پيش نويس اين طرح را ديدم و نكات خوبي هم در 
اين پيش نويس آمده بود. اما احساس مي شد آدم هاي 

بي مسئله اي اين پيش نويس را نوشته اند. 
چطور؟

مثلًا آمده ان��د گفته اند براي بچ��ه اول اين قدر 
سكه بدهيم، براي بچه دوم اين قدر، براي بچه سوم 
هم اين قدر. خب آيا دوس��تان متوجه واقعيت هاي 
اقتصادي جامع��ه ما نيس��تند؟ مي داني��د همين 
س��كه ها چه بار مالي اي دارند؟ شما درباره چند ده 
هزار ميليارد توم��ان حرف مي زنيد. ك��دام دولتي 

مي تواند اين رقم ها را پرداخت كند؟ كسي كه اين 
پيش نويس را نوش��ته با ذهنيت نفت 120 دلاري 
اين طرح را نوش��ته، ن��ه نفتي كه ام��روز 40 دلار 

مي فروشيم. 
البته سياس��ت هاي تش��ويقي خوب اس��ت. ش��ما 
مي بينيد كه در فرانس��ه زن باردار در حمايت كامل 
است. كودك از لحظه بارداري تا 21 سالگي حمايت 
مي ش��ود، چون فرانسه در بس��تر ثروت هاي ثابت و 
ماليات هاي ثابت قرار دارد و بدنه دولت هم بزرگ و 
فربه و فشل نيس��ت اما واقعيت آن است كه ما روي 
بستر ثروت هاي ثابت نيستيم و حجم دولت هم آن 
قدر بزرگ و حجيم اس��ت كه نمي تواند حتي از بدنه 

خودش حمايت كاملي كند.  
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بي بي سي مادر را تخمك كرد!
زهرا از مشهد 

و ليلا از تايلند با ماست
اما در ادامه مجري از بيننده اي به نام الهه از تهران كه روي 
خط تلفني آمده مي پرسد آيا شما در جامعه اي كه زندگي 
مي كني يعني در ايران ش��اهد اين هستي كه زني به هر 
دليل ترجيح دهد بچه دار نشود و هيچ فشار خاصي براي 
او نباشد؟ آيا جامعه به نوعي زنان را مي برد به سمت مادر 

شدن يا اين انتخاب براي زنان فراهم است؟
ارتباط با الهه برقرار نمي شود، بنابراين مجري همين سؤال 
را از زهرا مي پرسد كه از مشهد به اين برنامه پيوسته است. 
مجري مي پرسد: زهرا! مشاهده اي داري از زني كه به هر 
دليل نخواهد مادر شود؟ زهرا اما حرف هايي را مي زند كه به 
نظر مي رسد در چارچوب فكري و القايي مجري نيست. او 
مي گويد: به نظر من مادر بودن تناقضي با رشد زن ندارد. زن 
مي تواند در كنار مادر بودن به همه آن خواسته ها و رشدي 
كه مدنظرش اس��ت، چه تحصيل و چه كار برسد. امروز 
حتي در روستاها هم امكان رش��د زنان وجود دارد. فقط 
كمي مديريت مي خواهد؛ مديريت فكر و مهارت زندگي. به 
نظرم اينكه يك عده از زنان مدعي هستند اگر مادر نباشند 
به رشد و ارتقاي بيشتري مي توانند برسند توجيهي است 
براي رسيدن به خواسته هايي كه خيلي هايشان ضرورت 

چنداني براي زندگي ندارد. 
اينجاست كه مجري از زهرا مي پرسد: فكر مي كني آيا يك 
زن واقعاً به تنهايي با مديريت زمان مي تواند هم پيشرفت 
كند و هم مادر خوبي باشد؟ يا اينكه نياز به همكاري افرادي 
از همسر گرفته تا حمايت هاي دولتي دارد. فكر مي كني 

بدون كمك اين عوامل، مادر شدن مقدور است؟
زهرا مي گويد: ببينيد اگر همسر با زنش همكاري كند، اگر 
امكانات دولتي مثل مهدكودك هايي با هزينه كمتر فراهم 
باشد، مهدهايي در كنار دانشگاه ها، كارخانه ها و مدارس 
وجود داشته باشد، نه تنها حق مادر بودن از خيلي از زن ها 
گرفته نمي ش��ود بلكه بچه هاي ما كه در جامعه در حال 

توسعه حضور دارند، بهتر مي توانند رشد كنند. 
وقتي صحبت هاي زهرا به اينجا مي رسد مجري حرف هاي 
او را قطع مي كند و مي گويد ليلا از تايلند با ماست: ليلا؟ زهرا 
معتقد است كه تناقضي بين مادر شدن و پيشرفت شغلي 
وجود ندارد و اگر كسي برنامه ريزي درست زماني داشته 

باشد، به همه كاري مي تواند برسد. موافقي؟
ليلا مي گويد: تا حدي موافقم تا حدي نه. مسئله اينجاست 
كه وجود آن زن يا مادر كجا قرار مي گيرد؟ زن چقدر بايد 
فشار را در خودش تحمل كند كه هم بچه درستي تربيت 
كند و هم به خواس��ته ها و نيازهاي خودش پاسخ بدهد. 
نيازهاي روحي اين بچه كجا مي رود؟ بچه اي كه قرار باشد در 
خانه پدر بزرگ و مادر بزرگ رشد كند يا دائم در مهدكودك 
باشد، مسلماً خيلي از شرايط روحي او تأمين نمي شود و به 
نظر من اين ظلمي است كه ما به خاطر خودخواهي مان به 

بچه هاي آينده تحميل مي كنيم. 
مجري مي پرسد: ليلا! اشاره مي كني به خودخواهي. در واقع 

چهارم آذرماه امسال دست اندركاران »نوبت شما« سوژه اين برنامه را به اين پرسش اختصاص 
داده بودند »مادر شدن يا نشدن؟ چقدر حق انتخاب داريد؟« اگرچه اين پرسش به عنوان موضوع 
برنامه انتخاب شده بود اما اولين سؤالي كه مجري مطرح كرد، دقيقاً اين بود: »زني كه به هزار 
و يك دليل نمي خواهد بچه دار شود، آيا جامعه تحت فشارش مي گذارد يا به تصميم او احترام 
مي گذارد؟«پرسشي كه جانبدارانه به نظر مي رسيد، يعني اگر طرح سؤال آن هم در آغاز برنامه 
مطابق با موضوع - مادر شدن يا نشدن؟ چقدر حق انتخاب داريد؟ - باشد درست تر اين بود كه 
سوي ديگر ماجرا هم پرسيده مي شد، يعني زناني كه به هزار و يك دليل مي خواهند بچه دار شوند 
اما از جانب اطرافيان، دوستان و فرهنگ عمومي تحت فشار قرار مي گيرند چه درباره موعد بچه دار 

شدن و چه تعداد فرزندان. 
مجري اين طور ادامه مي دهد: در بسياري از جوامع صرف نظر از گرايش هاي فرهنگي و مذهبي، 
مادر بودن يكي از نقش هاي اصلي زنان تعريف شده و در بخشي از روند طبيعي زندگي به عهده 
آنها گذاشته مي شود. اين نگاه در حدي غالب است و در جامعه نهادينه شده كه فكر مي كنند تجربه 
زن بودن وقتي كامل مي شود كه زن، مادر شود. با اين حال هستند زناني كه به دلايل مختلف به 
اين نتيجه مي رسند كه نمي خواهند بچه دار شوند؛ دلايلي مثل تمركز بر پيشرفت هاي شغلي و 
حرفه اي يا لذت بردن از آزادي بچه نداشتن. اما آن عده معتقدند براي رسيدن به اين خواسته بايد 
با انواع و اقسام فشارهايي كلنجار بروند كه جامعه به آنها تحميل مي كند. امروز از شما مي پرسيم 
اگر در جامعه شما زني نخواهد بچه دار شود، چقدر اين امكان برايش فراهم مي شود. در واقع جامعه 
مستقيم و غيرمستقيم روي بچه دار شدن زنان فشار مي آورد؟ شما آيا مادر شدن را مانعي براي 
پيشرفت هاي حرفه اي و برابري حقوق زن و مرد مي دانيد؟ از نظر شما مادر خوب چه مادري است؟ 
آيا در جامعه و خانواده شما امكان پيشرفت در زندگي حرفه اي در كنار مادر شدن فراهم است؟ 

اگر به حجم پاراگراف بالا نگاه كنيد متوجه خواهيد شد كه بيش از 80 درصد آنچه مجري برنامه 
بيان مي كند اظهاراتي جهت دار و تلقين حس منفي درباره مادر شدن است، تنها مي توان دو سطر 

پاياني حرف هاي او را در قالب پرسشي كه در ابتداي برنامه عنوان شده به حساب آورد. 

»نوبت شما« يك برنامه مشاركتي در ش�بكه بي بي سي فارسي است. اين گونه 
كه بينندگان و مخاطبان اين شبكه از طريق وب كم، ايميل، شبكه هاي مجازي و 
ارتباط تلفني در برنامه شركت مي كنند و سعي مي شود چالش ديدگاه ها يعني آراي موافق و مخالف به ويژه 
در ارتباط هاي تلفني حفظ شود. اما نكته اينجاست كه بی بی سی فارسی به صورت كاملا حرفه ای سياست 
تقابلی خود را با سياست گذاری رسمی نظام دنبال می كند، آنچنان خزنده كه گمان می كنی آنچه در اين 
برنامه اتفاق می افتد نماينده، برآيند و معدلی از افكار عمومی كشور است اما داستان چيز ديگری است.

محمد مهر

برنامه»نوبت شما« بي بي سي فارسي مي پرسد: مادر شدن يا نشدن؟ چقدر حق انتخاب داريد؟
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بچه دار شدن را نوعي خودخواهي مي داني. خود شما 
بچه داري؟ يا تصميم داري بچه دار شوي؟

ليلا جواب مي دهد: تصميم دارم كه هيچ وقت اين 
كار را نكنم. 

مجري مي پرسد: دليل شخصي ات دقيقاً چيست؟ 
همين كه نوعي خودخواهي مي داني باعث شده اين 

تصميم را بگيري يا دلايل ديگري هم دارد؟
ليلا مي گويد: جنبه هاي مختلفي دارد. به نظر من 

مسئوليتي كه ما به عنوان مادر بايد بپذيريم، خيلي بزرگ تر از آن چيزي است كه جامعه ما 
دارد به ما مي گويد. ما از دوران دبستان و دبيرستان به بچه هايمان از مادر شدن مي گوييم و 
مي گوييم وظيفه تو مادر شدن است. اما اين وظيفه چيست و چطور بايد انجام شود؟چقدر 
دانشش را داريم؟ چقدر توانايي اش را داريم؟ هيچ وقت به ما آموزش داده نمي شود. تنها شرايط 
مالي را در نظر نگيريم. شرايط روحي، شرايط آينده آن بچه، شرايط زندگي خود آن مادر همه 
را بايد ببينيم. آيا آن پدر با بچه سازگاري مي كند؟ حتي اگر پدر هم بسيار خوب باشد، حق يك 

زن به عنوان يك انسان كجا قرار مي گيرد؟
مجري پرسشي به موقع و منصفانه را مي پرسد: زهرا؟! فكر مي كني ليلا و كساني كه اين 
ديدگاه را دارند، آيا بيش از حد سختگيرانه به مقوله بچه دار شدن نگاه مي كنند يا نه، بحث 

مسئوليت همين قدر سنگين است؟
زهرا مي گويد: ببينيد من فكر مي كنم خيلي ايده آل به زندگي نگاه مي كنند. ما در دنيايي با همه 
ايده آل ها زندگي نمي كنيم. حضور، بودن و نبودن يك بچه دليل نمي شود كه ما فكر كنيم او 
مي تواند مانع رسيدن ما به ايده آل هايمان باشد، البته قرار نيست ما مثل 50 سال پيش يا 40 
سال پيش يا حتي در مواردي مثل25 سال گذشته 15 بچه بياوريم. كسي توقع ندارد از يك 
زن كه هشت بچه بياورد. خود ما تصميم نداريم كه شش تا بچه داشته باشيم اما يك بچه و دو 

بچه هيچ منافاتي با اينكه بخواهي رشد و تحصيل كني ندارد. 
مجري از زهرا مي پرسد: تجربه شخصي شما چي بوده؟ آيا توانستي اين دو مقوله يعني بچه دار 

شدن و پيشرفت شغلي را در كنار هم داشته باشي؟
زهرا مي گويد: بله، من 42 سال دارم و فوق ليسانس هستم. بچه هاي موفقي دارم. چهار تا دختر 
كه خيلي موفق هستند و در رشته هاي پزشكي و مهندسي ادامه تحصيل مي دهند. من از همان 
اول مديريت زمان و مديريت فكر را اولويت نخستم در زندگي قرار دادم. هم بچه داري كردم، 
هم 12 سال كار مي كردم و اگر هم الان شغل ندارم به خاطر بچه ها نيست، به خاطر چيز ديگري 
است. در اين مدت هم بچه داري كردم، هم تحصيل و هم كار. مسافرت ها و تفريحات خودم را هم 
داشتم و دارم. همراهي و همفكري همسرم را هم داشتم. به نظر من مهارت زندگي و مديريت 
فكر و زمان مي تواند به زن ها كمك كند كه به جاي رؤياپردازي، به جاي اينكه فكر كنند فلان زن 
موفق از مريخ نازل شده واقع بينانه رفتار كنند. فقط كمي بايد فكر كنيم كه قرار است چه نقشي 

را به عنوان يك زن داشته باشيم. 
مجري مي پرسد: ليلا! صحبت هاي زهرا را شنيدي. او فكر مي كند نگاه شما ايده آليستي است اما 
گذشته از اين در بخشي از صحبت هاي خودش از حق طبيعي مادر شدن ياد كرد. فكر مي كني 
چقدر اين نگاه طبيعي است كه يك زن در روند زندگي حتماً بايد مادر شود؟ به عبارت ديگر اگر 

يك زن مادر نشود زن كاملي نيست؟
ليلا مي گويد: من اعتقادي به اين مسئله ندارم، چون ما خيلي چيزها را به صورت طبيعي 
در وجودمان داريم ولي نمي توانيم - اين جمله ليلا كاملاً مبهم به نظر مي رسد اما مجري از 
اين روي اين جمله مبهم مي گذرد - نه من فكر نمي كنم كه زن به معني مادر بودن است. 

من اين را قبول ندارم. 
مجري مي پرسد: فكر مي كني پيشرفت كاري و شغلي همزمان با بچه داشتن غيرممكن 

است؟ 
ليلا پاسخ مي دهد: قبول ندارم كه مانع هم باش��ند ولي نمي توانيم اين را هم در نظر نگيريم 
كه مسلماً من به عنوان يك زن اگر كار و تحصيل مي كنم و در كنارش مادر هستم، چقدر از 
توانايي هايم را روي هر كدام از اينها مي گذارم. چقدر سر كارم مي توانم متمركز كارم شوم و به 
بچه ام فكر نكنم و وقتي پيش بچه ام هستم نگراني هاي كارم را نداشته باشم يا تحصيلم را. من فكر 

مي كنم انصاف نيست من به عنوان يك انسان بخواهم خودم را تحت فشار بگذارم. 
مجري مي پرسد: ليلا! تو گفتي كه تصميم گرفتي مادر نشوي. آيا از طرف جامعه و خانواده فشار 

خاصي احساس كردي كه بروي به سمت مادر شدن؟
ليلا مي گويد: بله، فشار مستقيم و غيرمستقيم داشتم اما قرار نيست تصميمم را به خاطر ديگران 

عوض كنم.
از سيدجلال در توئيتر

تا خجسته در فيس بوك

حالا برنامه به سمت مرور پيام ها مي چرخد و مجري 
از همكارش مي خواهد چند پيام را بخواند. پيام ها 
اين طور خوانده مي شود: س��يدجلال در توئيتر 
نوشته كه جامعه مردسالار هيچ حق انتخابي براي 
مادر شدن يا نشدن قائل نمي شود و زنان بايد بعد 
از ازدواج مادر شوند. اورهان در وب سايت ما نوشته: 
در ايران مادر يعني پرس��تاري ك��ه براي خودش 
موجوديتي قائل نيس��ت و آرزويي براي خودش 
ندارد. مادران ما زندگي ش��ان را فدا كردند تا زندگي ما زيباتر شود. شمائل در فيس بوك 
نوشته: زندگي بدون فرزند معني ندارد. من خودم يك دانشجوي مادر هستم و فرزندم مانع 
پيشرفت من نشده. من سال سوم دانشكده اقتصاد هستم و با وجود داشتن فرزند، نمرات 
بالايي هم كسب كرده ام. اما خجسته در فيس بوك نوشته: مادر شدن يقيناً مانع شغل و حرفه 
زنان مي شود چون با مادر شدن فشار مضاعفي روي زن وارد مي شود و او بايد وظيفه مادري، 

خانه داري و كار بيرون از خانه را به تنهايي انجام دهد. 

امروز زن ها تصميم مي گيرند مادر بشوند يا نه
بعد از خواندن پيام ها و قرائت آراي مخالفان و موافقان، دوربين به سمت خانمي 
مي چرخد كه قرار است به عنوان كارشناس، بخش��ي از برنامه را پيش ببرد. از او پرسيده 
مي شود مادر شدن و نشدن در دنيا چه مباحثي را به وجود آورده است؟ او در پاسخ مي گويد: 
همان قدر كه اين پرسش در فضاي مجازي ايران س��ر و صدا كرده، در انگليس و دنيا هم 
بحث هاي مختلفي به راه انداخته است. امروز يك عده از زنان هستند و تصميم گرفته اند و 
حق خودشان مي دانند كه انتخاب كنند مادر بشوند يا نشوند. اين هم مبحث تازه اي است، 
به خاطر اينكه پيش از اين در جوامع بش��ري وس��ايل كنترل بارداري را نداشتيم و زن ها 
نمي توانستند از حاملگي پيشگيري كنند. از طرف ديگر سن حاملگي هم بسيار بالارفته و 
امكان مادر شدن در سنين بسيار بالا وجود دارد كه اين هم شرايط را تغيير مي دهد. يك نكته 
هم اينكه امروز ما با جمعيت زيادي مواجه هستيم و زنان مي گويند چرا در چنين شرايطي 
ما بايد موجودات ديگري را به دنيا بياوريم و چرا ما نبايد از زمان و انرژي مان براي كمك به 
كودكان ديگر اين دنيا استفاده كنيم. استدلال هم مي كنند كه اگر همه مادران دنيا بخواهند 
و تصميم بگيرند مادر باشند چه اتفاقي مي افتد براي كودكان بي سرپرستي كه در دنيا وجود 
دارد. يك بحث جذاب ديگر كه ليلا و زهرا هم مطرح كردند بحث پيشرفت است. اين بحث 
نقطه ظريف و كوچكي دارد و آن اين است كه در دنياي امروز خيلي ها صحبت مي كنند كه 
پيشرفت زنان با مادر بودن ديگر ناسازگار نيست. ما شركتي مي بينيم مثل فيس بوك يا اپَل 
كه تصميم گرفته اند به كارمندان زن خود فرصت دهند تخمك شان را فريز و نگهداري كنند 
تا هر زمان كه احساس مي كنند مي خواهند بچه دار شوند آن وقت بچه دار شوند، يعني زن 

حق انتخاب دارد كه پيشرفت هم داشته باشد در عين حال هر وقت خواست مادر شود. 
از اين كارشناس پرسيده مي شود يك عده فكر مي كنند بچه دار شدن خودخواهي است، 
يك عده هم فكر مي كنند بچه دار نشدن خودخواهي است. اين بحث در دنيا چطور مطرح 
شده است؟ كارشناس مي گويد: پاپ معروف ترين جمله را درباره خودخواهي زن هايي كه 
نمي خواهند بچه دار شوند زده است. يك سال و خرده اي پيش بود كه او گفت، زناني كه 
نمي خواهند بچه دار شوند، خودخواهند. از آن طرف زناني كه نمي خواهند بچه دار شوند، 
استدلال مي كنند كه بچه دار شدن خودخواهي است چون دلايلي كه براي بچه دار شدن 
وجود دارد روشن است؛ يا شما مي خواهي ژن خودت را به نسل بعد منتقل كني يا اينكه 
عشق مادرانه به كسي بدهي يا در نهايت يك نوع خودخواهي دروني داري، مثلاً آرزوهايي 

كه خود شما بهش نرسيدي در فرزندت دنبال كني. 

وقتي تخمك مساوي با مادري مي شود
اينها اظهارات مثلًا بي طرفانه كارشناس برنامه اي است كه قرار بود در افق »مادر 
شدن يا نشدن« بحث كند اما فحواي غالب در اظهارات او مرتبط با مادر نشدن است، حتي 
آن جايي كه او درباره سازگار بودن پيشرفت زنان با مادري سخن مي گويد عملًا راهكارها 
فانتزي و تا حدي مضحك به نظر مي رسد، مثلاً آنجا كه او مي گويد حالا شركت هايي مثل 
اپل و فيس بوك اين امكان را به كارمندان خود مي دهند كه تخمك هايشان را فريز كنند 
تا - احتمالاً در دوران يائسگي كه ديگر تخمك ندارند بتوانند يخ اين تخمك ها را آب كنند - و 
آنها در آينده مادر شوند، اين نوع اظهارنظر به شدت دور از ذهن و غيرقابل باور مي رسد، چون 
بسياري از تعهدات ذهني و توان روحي - رواني مادري در ايام جواني قابل حصول است و 
نمي تواني تخمك را مساوي با مادر بداني و همين كه تخمك را فريز كردي، احساس كني 

وظيفه مادري ات را تمام و كمال انجام داده اي. 
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الهه از تهران با ماس�ت، ناز از 
لندن، سميرا از سوئد

اما در ادامه برنامه دوباره ارتباط هاي تلفني از سر 
گرفته مي ش��ود. حالا الهه از تهران كه در ابتداي 
برنامه موفق به ارتباط نشده بود سخن مي گويد. 
از او پرسيده مي شود آيا جامعه به زناني كه انتخاب 
مي كنند مادر نشوند نگاه خاصي دارد؟ او مي گويد: 
بچه دار شدن براي بعضي ها خيلي راحت است. اما 

آيا اين فكر را مي كنند كه من مي توانم يك بچه را درك كنم؟ يا فكر اين بچه را ارتقا دهم؟ در 
اين جامعه كه فساد و فحشا در مدارس كاملاً رواج دارد، مي شود بچه بزرگ كرد؟ 

مجري مي پرسد: شما تصميم گرفته اي مادر شوي؟
الهه مي گويد: من تصميم نگرفته ام و هيچ وقت هم نخواهم گرف��ت، براي اينكه براي مادر 
شدن اول بايد سطح فكري و پرورشي فرد بالا باشد كه به دنياي بچه راه داشته باشي، بچه را 

روانشناسي كني و من اين صلاحيت و توانايي را ندارم. 
مجري مي گويد: ناز از لندن با ماست. ناز؟! فكر مي كني جامعه بريتانيا يا هر جاي ديگر اين حق 

را دارد كه اگر يك زن نخواست مادر شود، او را تحت فشار نگذارد؟
ناز مي گويد: به نظر من هيچ دليلي ندارد يك زن بخواهد حتماً مادر شود. به اين دليل كه آدم 
بايد حق انتخاب داشته باشد. براي اينكه جسم و روح مال خودت است و به هيچ كس جز 
خودت ربطي ندارد، البته من هم قبل از اينكه مادر بشوم مثل الهه فكر مي كردم براي اينكه 
مسئوليت خيلي بزرگي است. هر مادري وقتي مي خواهد بچه دار شود، اصلاً نمي داند قرار 
است چه شود؟ من قبل از مادر شدن نمي دانستم قرار است چه بشود. من از همسرم جدا 
شده ام ولي او پدر خوبي براي بچه اش است. اين طور نيست كه يك زن نتواند هم از بچه اش 
مراقبت كند و هم به كارش برسد. فقط سال اول است كه خيلي مهم است كه كاملاً با بچه ات 
باشي، البته اين جايي كه من هستم دولت كمك زيادي مي كند. مهدكودك هاي عالي و 
آموزش هاي عالي وجود دارد و بچه اصلاً از كوچكي ياد مي گيرد مستقل باشد. ياد مي گيرد 

چطور با بچه هاي ديگر ارتباط برقرار كند. 
مجري مي گويد: سميرا از سوئد. سميرا؟! آيا بايد بين مادر شدن و شغل و تحصيل تناقضي 

در نظر گرفت؟
س��ميرا مي گويد: به نظر من نمي توانيم بگوييم اينها 100 درصد با هم مغايرت دارند و 
هركس كه مادر بشود نمي تواند به موفقيت يا آرزوهايش برسد. اين بستگي به خود شخص 
دارد و كاملاً يك مسئله شخصي است، البته بايد ببينيم كه چقدر دولت از مادران حمايت 
مي كند. در خيلي از جوامع از جمله ايران، زن ها وقتي مادر مي شوند شغل خودشان را از 
دست مي دهند، بنابراين بچه دار شدن ريسك بالايي دارد و خيلي از محدوديت ها ايجاد 
مي شود اما در جوامعي كه دولت كمك مي كند و فرهنگ سازي شده اين طور نيست. الان 
در سوئد تصويب شده كه پدرها بايد سه ماه به صورت اجباري مرخصي بگيرند، براي اينكه 
در اين مدت به مادر و نوزاد كمك كنند. من فكر مي كنم اگر در اين راستا بيشتر حركت 

بشود و تقسيم وظايف صورت بگيرد، خيلي مي تواند به اين اتفاق كمك كند. 

پيام هاي مخاطبان و كاربران خوانده مي شود
مجري به سمت پيام ها مي چرخد و همكارش پيام ها را مي خواند: جلوه در فيس بوك 
نوشته: دنيا متأسفانه به ارزش مادري پي نبرده است، حتي به اندازه سر سوزن. يك بيننده 
ديگر مي گويد: مادر شدن روند جامعه انساني است و نقص ايجاد كردن در اين روند مشكلات 
جدي ايجاد مي كند. رها نوشته: آزادي انتخاب حق زن است. اين زن است كه انتخاب مي كند 

تمايل دارد بچه دار شود يا نه، چون بدن، بدن اوست. 
فاطمه نوشته: اينكه مادر شدن با پيشرفت منافاتي 
ندارد طنز خنده داري است. كاربر ديگري نوشته: 
زندگي بدون فرزند بي فايده اس��ت. آزاده نوشته: 
مادر شدن بزرگ ترين خيانت زن به خودش است. 
كاربر ديگري نوشته: ما به سنت پيامبر اسلام )ص(  
ازدواج مي كنيم و مراس��م و خطبه عقد اس��لامي 
مي خوانيم و در اس��لام هم همس��ر خوب و نمونه 
كسي است كه فرزندان زيادي براي شوهرش بياورد و ما نبايد ارزش بزرگ انساني مادر بودن 

را فراموش كنيم. 

غزال از ساوه با ماست
دوربين دوباره به سمت مجري مي چرخد و او اعلام مي كند كه غزال از ساوه با ماست: 
غزال؟! چقدر حق مادر شدن يا نشدن در جامعه ايران فراهم است و اگر كسي نخواهد مادر 

شود، اين حق براي او محترم شمرده مي شود؟
غزال مي گويد: راستش درست است كه در جامعه ما طبقات مختلفي وجود دارد ولي ما در 
كل جامعه ای سنتي هستيم و فكر مي كنم بيشتر كساني كه در جامعه ما هستند، چنين حقي 
براي زنان قائل نيستند، البته ممكن است شعارهايي داده شود اما در نهايت با آن تفكر سنتي 

غالب روبه رو هستيم. 
مجري مي پرسد اين نگاه سنتي غالب به عنوان اهرم فشار چه تأثيري روي زندگي آن زن 
مي گذارد و پاسخ مي شنود: سياست هاي جمعيتي و اعتقادات و آداب و رسوم جامعه باعث 
مي شود كه يك خانم نتواند به راحتي در اين باره تصميم بگيرد، بنابراين از رشد و بالندگي 

جا مي ماند. جامعه ما فقط همسري و مادري را براي زن تعريف مي كند. 
مجري مي پرسد: انتخاب شما چيست؟

غزال مي گويد: من فكر مي كنم بايد به شرايط جامعه نگاه كرد. شرايط جامعه چطور است؟ 
آيا فرصت بالندگي به زن را خواهد داد؟ اگر پاسخ مثبتي به اين سؤال بدهيم مي توان مادري 

را انتخاب كرد. 

ظرفيت هايی كه در رسانه ملی وجود دارد
زماني كه اين برنامه بي بي س��ي فارسي را مي ديدم، س��ؤالي ذهنم را مي خراشيد. 
ترديدي در اين نيس��ت كه بي بي س��ي در نهايت هدايت چنين برنامه هاي��ي را در جهت 
سياست هاي خاص خودش دنبال كند؛ سياست هايي كه با آنچه امروز در ايران دنبال مي شود 
سنخيتي ندارد. كساني كه كار رسانه كرده اند با اين شگردها آشنا هستند و مي دانند كه اين 
كار تا چه اندازه مي تواند حرفه اي باشد شبيه يك تردستي و شعبده بازي كه مي تواني از همه 
عوامل حتي از ديدگاه هايي كه به نظر موافق اين شعبده نيستند، در جهت شكل دادن به آن 
تردستي نهايي يا همان افكارسازي سود ببري، در واقع مثل يك رينگ مشت زني مي ماند. 
ممكن است مشت هايي رد و بدل شود اما در نهايت كسي كه زمين مي افتد و بلند نمي شود 
عرصه را باخته است. در يك برنامه مشاركتي مثل »نوبت شما« هم مهم آن عصاره اي است كه 

بعد از برنامه در ذهن مخاطب جا مي گيرد. 
اما پرسشي كه در ذهنم رفت و آمد مي كرد اين بود كه ما در ميان اين همه شبكه تلويزيوني در 
ايران ظرفيت ساخت برنامه هايى چون »نوبت شما« را داريم كه به صورت حرفه اي و به شكل 
مشاركت محور برنامه را اجرا كند. يعني اين تحليل را در مخاطب ايجاد كند كه در حال تماشاي 
افكار آدم هاي دور و بر خودش است، نه يك برنامه از پيش طراحي شده. ايراد رسانه هاي ما 
گاه اصراري است كه آنها بر مونولوگ گويي دارند. گاهى ما در طراحى برنامه های تبليغى راه 
خطا مى رويم. گاهى  مي خواهيم برنامه اي در اين راستا بسازيم مي رويم سراغ يك خانواده اي 
كه مثلاً 10 فرزند دارد يا صاحب چهارقلو شده اند و تصور مي كنيم با اين كار مخاطبان خود را 
تشويق به فرزندآوري مي كنيم، در صورتي كه بهترين راه اثرگذاري اين است كه ما آدم هايي 
را به آنها معرفي كنيم كه از حيث موقعيت و نسل شبيه به خودشان هستند، مثلاً صاحب دو 
سه يا چهار بچه هستند و در همين جامعه و با وجود خلأ حمايت هاي دولتي توانسته اند ادامه 
تحصيل بدهند و با وجود فرزندان، حرفه و شغل خود را داشته باشند. در ثاني اجازه دهيم حتي 
كساني كه آراي مخالفي دارند ديدگاه هايشان را طرح كنند. گاهي منطق پشت سر اين آرا 
آنقدر سست است كه حتي نياز به تحليل ندارد، گاهي هم قابل دفاع است يعني كسي كه 
ديدگاه مخالفي دارد مثلاً از فقدان سياست هاي حمايتي در اين باره حرف مي زند، در نهايت 
توجه به رأي او مي تواند به سود سياست هاي جديد جمعيتي در كشور تمام شود، چون او يك 
حفره و چاله را به ما نشان مي دهد كه ما مي توانيم به آن حفره توجه كنيم و با تدبير آن چاله 

را از سر راه برداريم.  
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داده هايي كه براي آن درنظر گرفته ايم، انجام مي دهد. براي 
اين كار اولاً، ما نياز به جمعيت سال پايه داريم. بدين معني 
كه بايد بدانيم جمعيت ما در حال حاضر چقدر است. در 
ثاني داده ديگري كه براي اين پيش بيني مورد نياز است، 
نرخ باروري است و اينكه در آينده براي آن چه افقي را در 
نظر گرفته ايم. اينكه باروري تثيبت مي شود، كاهشي است 
يا فزاينده است؟ در نهايت ميزان »اميد زندگي« يا »انتظار 
حيات« را بايد به اين نرم افزار داد تا بتوان به وسيله آن در 
سناريوهاي مختلف آينده جمعيت را پيش بيني كرد. بر 
مبناي اين مفروضات است كه نرم افزار ذكر شده مي تواند 
آينده جمعيت را پيش بيني كند. به بيان ديگر خود اين 
نرم افزارِ پيش بيني كننده چندان مهم نيست بلكه مهم 
اين است كه مفروضات ما چه باشد. هر قدر اين مفروضات 
به واقعيت جامعه نزديك تر باشد، پيش بيني انجام شده 
درس��ت تر خواهد بود. حالا اگر بگوييم رون��د باروري در 
آينده كاهش��ي خواهد بود، اين يك فرض است. در برابر 
چنين فرضي بايد ببينيم اين كاهش باروري با چه شيبي 
خواهد بود. اگر با همان شيبي كه در گذشته كاهش پيدا 
كرده، اين كاهش صورت بگيرد و حتي در مقطعي فرض 
كنيم تثبيت شود، حتي ممكن است جمعيت كشور از 31 
ميليوني هم كه پيش بيني شده و عده اي معتقدند بدبينانه 
است، كمتر شود. اما اگر در آينده روند باروري ما افزايشي 
باشد، جمعيت هم افزايش پيدا مي كند و در صورت تثبيت 
باروري هم حال��ت ديگري را خواهيم داش��ت، بنابراين 
بستگي دارد به اينكه ش��ما كدام يك از اين فرضيه ها را 

بپذيريد و با چه توجيهي. 
آقاي دكت�ر! در مقاب�ل دي�دگاه اول، برخي از 
جمعيت شناسان نگاه خوشبينانه اي به آينده 
جمعيتي كشور دارند و حتي نظرياتي درباره رشد 
دو برابري جمعيت ايران تا 50 سال آينده آن هم با 
همين نرخ رش�د 1/53 وج�ود دارد. آي�ا اين نگاه 

خوشبينانه، واقع بينانه و درست به نظر مي رسد؟
بعضي از افراد معتقدند آينده باروري ما خوب است. اين در 
حالي است كه اين افراد بايد به اين سؤال پاسخ دهند كه 
مبناي اين پيش بيني چيست؟ اگر به مقالات و كتاب هاي 
همين افراد كه بابت آن جوايزي هم دريافت كرده اند، نگاه 
كنيد مي بينيد كه تاكنون معتقد به كاهشي بودن آينده 
باروري در كشور بوده اند و دلايل متعددي را هم براي اين 
اظهارات آورده اند، اما حالا به يك باره نظرشان تغيير كرده 
است. ابتدا بايد درباره مفروضات به توافق رسيد و تا زماني 
كه درباره مفروضات به نتيجه نرس��يده ايم، نمي توانيم 
درباره پيش بيني هاي جمعيتي كه توسط يك نرم افزار 
صورت مي گيرد داوري كنيم. نرم افزار بر اس��اس داده ها 
و مفروضات ما پيش بيني هاي جمعيتي را انجام مي دهد. 
اگر مفروضات غلط باشد، طبيعتاً پيش بيني هاي صورت 
گرفته هم غلط از آب در مي آيد. همه جاي دنيا از اين گونه 
نرم افزارها براي پيش بيني جمعيت اس��تفاده مي كنند. 
حالا ممكن است يك نرم افزار مناسب ساختار جمعيتي 
غرب باش��د و نرم افزاري ديگر مناسب ساختار جمعيتي 
ش��رق، اما به طور كلي اي��ن موض��وع در نهايت چندان 
تأثيرگذار نيست بلكه داده هاي ما به نرم افزار تعيين كننده 

و تأثير گذار است. 
به نظر مي رسد مؤلفه هاي زيادي روي موضوع 
جمعيت تأثير مي گذارند و اتفاقاً همين مسئله 
هم موجب شده سياست هاي تحديد نسل در كشور 
خيلي زودتر از آنچه پيش بيني شده بود به نتيجه 

آقاي دكتر! ما با س�ناريوهاي مختلفي براي پيش بيني آينده جمعيت كشورمان 
مواجهيم؛ س�ناريوهايي كه گاهي جمعيت 31 ميليوني را براي آينده كشورمان 
پيش بيني مي كنند. در برابر اين برخي از كارشناسان هم چنين نگاهي را رد مي كنند 
و معتقدند حتي با روند كنوني هم جمعيت ايران طي سال هاي آينده تا دو برابر رشد 
مي كند. مختصات مباني و پيش فرض هاي پيش بيني هاي جمعيتي چيست كه چنين 

نتايجي را مي دهد؟
در پيش بيني هاي جمعيتي ما با مفروضات سر و كار داريم. فرضيات شما در نتيجه پيش بيني 
تعيين كننده است. شما هر فرضي داشته باشيد بر آن مبنا نتيجه مي گيريد. پيش بيني وضعيت 
آينده جمعيت معمولاً به وسيله نرم افزار انجام مي گيرد و اين نرم افزار پيش بيني را بر مبناي 

 آمار دروغ مي آورند
تا سیاست هاي جمعیتي تکان نخورد!

لازم نيست جاي دوري برويم. با نگاهي به خانواده هاي دور و برمان متوجه مي شويم 
اغلب آنها ي�ا فرزند ندارند يا تنها ي�ك فرزند دارند. آمار و ارقام رش�د جمعيت و 
نرخ باروري هم از كاهش�ي با ش�يب تند حكايت دارند. موضوع تا حدي جدي شده كه هشدار رهبر معظم 
انقلاب را هم در پي داشت؛ هشداري درباره لزوم بازنگري در سياست هاي جمعيتي چراكه مطابق با برخي 
پيش بيني ها س�ال1480 ايران 78 ميليوني به حدود 31 ميليون نفر با شاخص س�الخوردگي47/4 درصد 
خواهد رسيد. در مقابل اما برخي كارشناسان جمعيت شناسي چنين نگاهي را بدبينانه مي دانند. اين افراد 
معتقدند با آهنگ كنوني هم نمي توان پذيرفت در چشم انداز آينده كشورمان، ايرانِ 31 ميليون نفري قرار 
بگيرد. گروهي هم با اشاره به آمار و ارقام كنوني جمعيت كشور معتقدند فراهم آوردن زمينه ازدواج بيش 
از 11 ميليون جوان در حال عبور از سن ازدواج و حمايت از 3 ميليون زوج نابارور از جمله اقداماتي است كه 
به خودي خود موجب مي شود نرخ باروري و به تبع آن رش�د جمعيت جامعه در مسير مناسبي قرار گيرد. 
ريشه اين اختلاف نظرها را شايد بتوان در مختصات و مباني پيش بيني هاي آينده جمعيت كشور يافت. به 
بيان ديگر اگر همه كارشناسان بر مباني و پيش فرض هاي اين پيش بيني ها اتفاق نظر داشته باشند، تفاسير 
ارائه شده بر مبناي آمار و ارقام به دست آمده از پيش بيني سيماي آينده جمعيت ايران به يكديگر نزديك تر 
خواهد ش�د. آينده جمعيت ايران، مباني و مختصات پيش بيني آينده جمعيت اي�ران و چگونگي طراحي 
سناريوهاي جمعيتي، وضعيت كنوني و روند رشد جمعيت كشور و در نهايت تجارب ديگر كشورها در اين 
باره موضوعاتي است كه براي بررسي آن سراغ دكتر محمد جواد محمودي، رئيس سابق مؤسسه مطالعات 
و مديريت جامع و تخصصي جمعيت كش�ور و عضو هيئت علمي وزارت علوم و مسئول كميته مطالعات و 
پايش سياست هاي جمعيتي شوراي عالي انقلاب فرهنگي رفته و با وي در اين باره به گفت وگو نشسته ايم.

زهرا   چيذري

گفت وگو با دكتر محمد جواد محمودي 
كارشناس در حوزه سياست هاي جمعيتي
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برسد. حالا با تغيير سياست هاي جمعيتي آيا همين 
مؤلفه هاي متعدد كار پيش بيني را سخت نمي كند؟

آن زمان يعني دهه 60 مي گفتند اگر باروري در همين حد 
باشد )6/5 فرزند به ازاي هر زن( و با فرض تثبيت آن، ما با 
يك رشد بسيار زياد جمعيت مواجه مي شويم، اما نه فقط 
باروري در همان حد تثبيت نش��د، بلكه كاهش پيدا كرد 
و اين كاهش با شيب بس��يار تندي همراه بود، بنابراين ما 
خيلي زودتر از برنامه پيش بيني شده به هدف كاهش رشد 
جمعيت دست پيدا كرديم، در حالي كه قرار بود در سال 
90 به هدف نرخ باروري چهار يا به عبارتي به طور متوسط 
چهار فرزند به ازاي هر زن برسيم، در سال 1371 به چنين 

عددي دست يافتيم، يعني 19 سال زودتر. 
آيا درب�اره افزايش جمعيت هم ممكن اس�ت با 
چنين مسئله اي مواجه شويم و زودتر يا ديرتر از 

زمان پيش بيني شده به هدف برسيم؟
كاهش يا افزايش باروري علل ساختاري دارد. 

بگذاريد اين طور بگويم، چ�را آن پيش بيني ها 
غلط از آب درآمد؟

 به خاطر اين ب��ود كه چني��ن پيش بيني هايي به صورت 
يك جانبه صورت گرفت يا ب��ه عبارت ديگر فرضيات ما با 
واقعيات جامعه تطابق نداشت. پيش از آنكه ما برنامه تنظيم 
خانواده را در سال 72 شروع كنيم، باروري شروع به كاهش 
كرده بود و حتي اگر ما برنامه تنظيم خانواده را هم اجرايي 
نمي كرديم، باروري در كشور افزايش پيدا نمي كرد، چون 
ساختارهاي فرهنگي، اجتماعي و اقتصادي ما به گونه اي 
در حال تغيير بود كه به سمت كاهش باروري برويم. در واقع 
تنظيم خانواده يكي از علل كاهش باروري در كشور ما بود 
و علت اصلي آن نبود. دليل اين ادعا هم اين اس��ت كه اگر 
علت اصلي كاهش رشد جمعيت، تنظيم خانواده مي بود، 
ما بايد قبل از انقلاب در كنترل جمعيت موفق مي شديم. 
ما پيش از آنكه قانون تنظيم خانواده را در سال 72 تدوين 
كنيم، از س��ال 64 - 63 به بعد با موضوع كاهش باروري 

مواجه شده بوديم. 
پس هم اكنون نيز همين ساختارهاي اجتماعي 
– اقتصادي اين اجازه را به ما نمي دهد تا بتوانيم 
خيلي راحت به هدف افزايش رشد جمعيت دست 

يابيم، درست است؟
بله، دقيقاً همين طور است، بنابراين تا زماني كه ساختارهاي 
فرهنگي، اجتماعي و اقتصادي ما به ص��ورت بنيادي در 
راس��تاي حمايت از خانواده و فرزندآوري تغيير نكند، ما 
نمي توانيم به افزايش رشد جمعيت كش��ورمان اميدوار 
باش��يم. اينكه مطرح مي كنند جمعيت ايران تا 50 سال 
آينده دو برابر مي ش��ود يك بازي با آم��ار و القاي نظريه 
خطرناكي اس��ت و به زعم بنده نه تنها نمي توان آن را كار 
كارشناس��ي خواند بلكه اين گمانه زني ها را بازي با منافع 
ملي مي دانم. بدين معني كه مي خواهند القا كنند، ما نه 
فقط نبايد نگران كاهش جمعيت باشيم، چون جمعيت در 
آينده افزايش زيادي خواهد داشت بلكه بايد ساختارهاي 

كنترل جمعيت دست نخورده باقي بماند. 
در چه صورتي جمعيت ما مي تواند تا 50 س�ال 

آينده دو برابر شود؟
در صورتي كه فرض كنيم نرخ رشد جمعيت اولاً به صورت 
خطي باشد و همچنين نرخ رش��د جمعيت حداقل 1/41 
درصد باشد و در طول 50 س��ال آينده نيز ثابت بماند. اولاً 
بايد توجه داشت كه تابع رشد جمعيت غير خطي و از نوع 
لجستيك است، حتي اگر باروري در حدود 1/7 يا 1/8 فرزند 

فعلي به ازاي هر زن تثيبت شود و در آينده نيز كاهش نيابد، 
چون باروري زير حد جانشيني است -  تعداد فرزنداني كه 
لازم است به دنيا بيايند تا نسل ها جايگزين گردند- نرخ رشد 
جمعيت قطعاً به صفر مي رسد و سپس منفي مي شود. همان 
طوري كه اين اتفاق در سال 85 هم افتاد چون باروري زير 
حد جانشيني بوده است، نرخ رشد جمعيت 1/6 درصدي 
سال 85 به رغم آهنگ افزايشي بودن تولد ها، در سال 90 
به 1/3 درصد رس��يد. با اين فرض مطابق محاسبات مركز 
آمار ايران در سال 1425نرخ رشد جمعيت كشور به حدود 
صفر مي رسد. اگر فرض كنيم نرخ باروري حدود 2/1 فرزند 
به ازاي هر زن تثبيت گردد، مطابق محاس��بات مركز آمار 
ايران در س��ال 1425نرخ رشد جمعيت كش��ور به حدود 
0/28 درص��د مي رس��د. از آن طرف اگر ف��رض كنيم نرخ 
باروري حدود 2/5 فرزند به ازاي هر زن تثبيت گردد، مطابق 
محاسبات مركز آمار ايران در سال 1425نرخ رشد جمعيت 
كشور به حدود 0/56  درصد مي رس��د، بنا براين فرضيات 
آنها -  نرخ رشد جمعيت 1/41 درصد -  براي دو برابرشدن 
جمعيت كشور تا 50 س��ال آينده به خاطر اينكه نرخ رشد 
جمعيت در 40 سال آينده حتي در صورت افزايش باروري تا 
حد 2/5 فرزند به ازاي هر زن، بين صفر و نيم درصد در نوسان 
خواهد بود، كاملًا غلط و با واقعيات جامعه ما اصلًا سازگاري 
ندارد. در ثاني چون تابع رش��د جمعيت غير خطي و از نوع 
لجستيك است، ما در پيش بيني هاي جمعيتي از متغير رشد 
جمعيت استفاده نمي كنيم. همان طوري كه قبلاً هم عرض 
كردم و شما ملاحظه كرديد در نرم افزارهايي كه از آنها براي 
پيش بيني هاي جمعيتي استفاده مي شود، سه نوع داده مورد 
نياز مي باشد: 1-  جمعيت سال پايه 2-  اميد زندگي و 3-  
نرخ باروري. بنابر اين مشاهده مي شود، براي پيش بيني هاي 
جمعيتي، از نرخ رشد جمعيتي به درستي استفاده نمي شود. 
خدا رحمت كند، استاد محترم، مرحوم جناب آقاي دكتر 
س��يد علي ميريان از اساتيد برجس��ته آمار دانشگاه علامه 
طباطبايي را. ايشان كتابي دارند به نام »چگونه با آمار دروغ 
مي گويند«، يعني شما مي توانيد با آمار به گونه اي بازي كنيد 

كه آنچه مد نظر شماست به مخاطب القا گردد. 
آقاي دكتر بح�ث پنجره جمعيتي ه�م يكي از   
موضوعاتي است كه در حوزه پيش بيني آينده 
جمعي�ت تأثير گذار اس�ت. به هر ح�ال هم اكنون 
همچنان چيزي حدود يك سوم جمعيت كشورمان 
جوان هس�تند كه در صورت ازدواج و فرزند آوري 
بي ترديد مي توانند در افزايش جمعيت نقش داشته 
باش�ند. ش�ما ملاحظات مرتبط با پنجره جمعيتي 

كشورمان را چگونه ارزيابي مي كنيد؟
رس��يدگي به اين جمعيت در س��ن كار و فعاليت وظيفه 
دولت هاست و بايد در حد توانش��ان براي افراد 15 تا 64 
س��اله امكانات لازم جهت افزايش توليد فراهم ش��ود. اما 
اينكه ما بگويي��م اگر چنانچه همين جوانان��ي كه ازدواج 
نكرده اند و خانه ندارند را با فراهم آوردن امكانات لازم سر و 
سامان بدهيم، ديگر مشكلي نخواهيم داشت، اين در عمل 
مصداق پاك كردن صورت مسئله است. فرزند آوري خارج 
از ازدواج كه صورت نمي گيرد، اما چالش��ي كه امروز با آن 
مواجه هستيم، اين است كه آنهايي كه ازدواج كرده اند و 
خانه دارند و از وضعيت معيشتي مناسبي نيز برخوردارند، 
بچه دار نمي شوند. الان مشكل ما افرادي هستند كه ازدواج 
كرده اند، ش��غل هم دارند، اما فرزند ندارند و اين مسئله را 
مي توان به روشني در ميان قشر نخبه جامعه مشاهده كرد. 
در هر صنفي اگر به سراغ نخبه هايشان برويد با تعداد بسيار 

پايين فرزندان مواجه مي شويد. 
از سوي ديگر مس��كن كالاي بادوامي نيست كه يك روزه 
فراهم شود بلكه در طول زندگي بايد فراهم شود. بنابراين 
اگر ش��ما فرزند آوري را موكول به مسكن دار شدن كنيد، 
اين موضوع عملًا قريب به محال مي شود. ما بايد به پنجره 
جمعيتي اهميت بدهيم واگر اين كار را نكنيم، اصولاً جامعه 
با رشد و توسعه مواجه نمي ش��ود. آن كس كه بايد توليد 
كند، توليد نمي كند و كسي كه بايد مصرف كند، مصرف 
نمي كند)كمبود تقاضا( و از يك طرف با ركود و از س��وي 
ديگر با بيكاري مواجه مي ش��ويم. پس وظيفه هر دولت 
مستقر اين است كه به اين پنجره جمعيتي اهميت بدهد و 
از فرصت هاي آن به نحو مطلوب استفاده كند. اما در كنارش 
بايد براي آينده س��الخوردگان جمعيت ايران كه بيش از 
سه برابر افراد زير 15 سال در حال رشد است، تمهيداتي 
انديشيده شود؛ امري كه به زعم بسياري از جمعيت شناسان 

همين الان هم دير شده است.  
از نگاه ش�ما چ�را برخ�ي از مس�ئولان چنين 
فرضيه هايي را در برابر آمار و ارقام كاهش جمعيت 

و پيش بيني آينده جمعيت كشور مطرح مي كنند؟
به نظر من بعضي ها مي خواهند چالش جمعيت آينده ايران 
را انكار كنند و با بيان اينكه شما براي همين جوانان شغل 
ايجاد كنيد و شرايط ازدواجشان را فراهم كنيد، بحث را به 
انحراف بكشانند. در حالي كه ما در حال حاضر خلاف اين 
را در جامعه مي بينيم و افراد نخبه داراي ش��غل و مسكن 
به فرزند آوري بيش��تر تمايل ندارند، از سوي ديگر به نظر 
من تعداد ازدواج ها آنچنان كه در جامعه به آن دامن زده 
مي شود كم نش��ده )جدول ذيل( و ما در منطقه به لحاظ 
ميزان ناخالص ازدواج بعد از تاجيكستان با ميزان ناخالص 
ازدواج 14 نفر به ازاي هر هزار نفر رتبه دوم را داريم. ميزان 
ازدواج در ايران در س��ال هاي قب��ل از 1390 تقريباً روند 
افزايشي داشته است. در سال 1390 به اوج خود رسيده و 
پس از آن روند كاهشي را نشان مي دهد، بنابراين به علت 
كاهش باروري و به تبع آن كم شدن رشد جمعيت، پنجره 

جمعيتي در آينده كم كم بسته خواهد شد. 
آقاي دكتر! اين اصطلاح »پنجره جمعيتي« شايد 
براي برخي گمراه كننده و گنگ به نظر برس�د. 

ابعاد اين اصطلاح را كمي باز مي كنيد؟ 
ما در گذشته در س��ال هاي قبل از انقلاب و سال هاي اول 
انقلاب به دلي��ل تولدهاي زياد يك دفع��ه با يك افزايش 
رشد جمعيتي مواجه شديم. در سال هاي 59- 58 ما 2/5 
ميليون تولد داشتيم، در حالي كه هم اكنون 1/5 ميليون 
تولد داريم. در حال حاضر افرادي كه در آن سال ها به دنيا 
آمده اند به 15 سالگي و بالاتر رسيده اند و افرادي را تشكيل 
داده اند كه بين 15 تا 64 سال سن دارند. اين در واقع همان 
پنجره جمعيتي يا به زعم اقتصاددانان سود جمعيتي است، 
به عبارت ديگر جامعه با حدود 70 درصد جمعيت با سن 
بين 15 تا 64 سال مواجه است و چنين فرصتي در تاريخ هر 
كشوري يك بار اتفاق مي افتد و از اين به بعد ما بايد انتظار 
داشته باشيم تعداد افراد در س��ن كارمان كم شود و ديگر 

زياد نمي شود. 
اين در حالي است كه نيروي كار به شرط داشتن بازدهي 
يك سرمايه به حساب مي آيد و بازدهي آن را هم مي توان 
با سياس��ت هاي جامع جمعيتي افزايش داد و بايد چنين 
جمعيت��ي حداقل به ان��دازه نياز خودش ب��ازده و درآمد 
داشته باشد. در چنين شرايطي ما با يك موهبت مواجهيم، 
چون نيروي كار فراوان داريم و اگر بتوانيم اين موهبت را 
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با عوامل ديگر توليد مانند: منابع طبيعي اعم از زير زمين، 
روي زمين، بالاي زمين )  آب و هوا(، س��رمايه،  تكنولوژي 
و مديريت و سازماندهي خوب تركيب و براي آنها تعيين 
وظيفه كنيم و از آنها كار بخواهيم، افزايش تعداد جمعيت 
مزيت به شمار مي رود. از س��وي ديگر چون خيل عظيم 
توليد كننده داريم، در مقياس بزرگ با صرفه جويي انبوه 
مواجه مي شويم چراكه نيروي كار ارزان قيمت داريم كه 
اگر به خوبي سازماندهي ش��وند، مي توانند هزينه واحد 
توليد را پايين بياورند و امكان به دس��ت آوردن بازار براي 
آنها با توجه به رقابتي شدن بازارها در آينده به راحتي فراهم 
مي شود. از سوي ديگر اينها مي توانند مصرف كننده باشند 
و بازار با كمبود تقاضا مواجه نگردد. الان شما فكر مي كنيد 
ريشه اصلي ركود در جامعه چيست؟ اين ركود به دليل اين 
اس��ت كه متقاضي با درآمد كافي براي مصرف كالا وجود 
ندارد يا چرا ژاپن با محدوديت رشد اقتصادي مواجه شده 
است؟ ژاپن از پيرترين كش��ورهاي دنياست و افراد مسن 
به طور طبيعي محافظه كارند و نتيجه آن مي ش��ود كه به 
دنبال كارهاي مولد نمي روند. توليدش��ان كم مي ش��ود، 
در خوشبينانه ترين حالت اگر مصرفشان زياد نشود، كم 
نمي شود. پس پنجره جمعيتي يك فرصتي است كه براي 
ما پديد آمده و بايد از آن استفاده كنيم، اما در كنار آن بايد 
به فكر چالش هاي آينده جمعيت كشور باشيم تا دچار عدم 

تعادل ساختاري از جمله سالخوردگي نشويم. 
گفته مي شود چنانچه نرخ باروري در جامعه به 
2/1 برسد، چالش رشد جمعيت حل مي شود و هم 
اكنون ما بايد به دنبال افزايش ن�رخ باروري تا اين 

عدد باشيم. اين عدد 2/1 از كجا آمده است؟
شما مي دانيد كه از سال 1379نرخ باروري در كشورمان به 
زير 2/1 فرزند به ازاي هر زن رسيده است. اگر نرخ باروري 
زير سطح جايگزيني باقي بماند و به كمتر از 1/3 فرزند به 
ازاي هر زن برسد، با تله جمعيتي مواجه مي شويم و در اين 
صورت افزايش نرخ باروري و به تبع آن نرخ رشد جمعيت 
به سختي امكانپذير خواهد ش��د، البته بايد توجه داشت 
اين نرخ ب��اروري 2/1 كه از آن به عن��وان نرخ جايگزيني 
نام مي برند، براي كشورهاي پيشرفته و صنعتي مصداق 
دارد. براي ايران اين نرخ باروري بايد بيش��تر از 2/1 فرزند 
به ازاي هر زن باش��د و بين 2/3 و 2/5 فرزند باشد تا از اين 
2/5 فرزند به دنيا آمده حداقل يك دختر به دنيا بيايد كه 
بتواند جايگزين مادر باشد و اين مي شود حد جايگزيني. 
همانطور كه عرض كردم، اين عدد 2/1 فرزند به ازاي هر زن 
براي كشورهاي پيشرفته است و براي ما كه جزو كشورهاي 
در حال توسعه هستيم بايد 2/5 فرزند به ازاي هر زن باشد 
و براي كش��ورهاي خيلي عقب مان��ده آفريقايي بايد نرخ 
باروري حدود 3 تا 3/5 فرزند به ازاي هر زن باش��د تا رشد 
جمعيت در بلندمدت منفي نشود. حالا اگر ما نرخ باروري 
2/5را داشته باشيم، بعد از دو نسل رشد جمعيتي مان صفر 
مي شود. اگر باروري زير 1/3 فرزند به ازاي هر زن قرار بگيرد 
در تله باروري مي افتيم. در اين صورت، افزايش جمعيت 
چنين جامعه اي به س��ختي اتفاق خواه��د افتاد. در حال 
حاضر در شهر تهران با چنين شرايطي مواجهيم. همچنين 
در استان مازندران و گيلان نرخ باروري حدود 1/3 فرزند به 
ازاي هر زن است. پس در حال حاضر شهرها و استان هايي 
داريم كه نرخ ب��اروري آنها زير 1/3 فرزند ب��ه ازاي هر زن 
است، بنابراين در صورتي ما مي توانيم آينده مناسبي براي 
ساختارجمعيتي كشورمان پيش بيني كنيم كه نرخ باروري 

را به 2/5 تا 3 فرزند به ازاي هر زن برسانيم. 

شهر و استان تهران مهاجرپذير هم هستند، از 
آنجا كه مهاجرت اغلب در س�نين بالاتر اتفاق 
مي افتد، آيا اين مسئله هم مي تواند روي نرخ رشد 

جمعيت در اين شهر تاثيرگذار باشد؟
ته��ران ديگر مانن��د قب��ل مهاجر پذير نيس��ت و ما بايد 
كاري كنيم كه اين ش��هر بيش��تر از اين بزرگ نشود اما 
اين مس��ئله و جلوگي��ري از مهاجرت به تهران يا س��اير 
شهرهاي بزرگ به شكل دستوري امكانپذير نيست بلكه 
بايد زيرساخت هاي آن فراهم شود و اين زير ساخت ها پس 
از انجام طرح هاي آمايش سرزميني در مكان هاي مناسب 
ايجاد شود و ش��رايطي فراهم كنيم تا در بلند مدت تهران 
مهاجر فرست شود اما اين مهم با دستور امكانپذير نيست 
و اگر زيرساخت ها و امكانات در جاهاي ديگر فراهم شود، 

مردم خودشان به تهران نمي آيند. 
ش�ما به نرم افزاري اش�اره داش�تيد كه با ارائه 
داده هايي به اين نرم افزار مي توان با سناريوهايي 
وضعيت آينده جمعي�ت را پيش بين�ي كرد. كمي 

بيشتر درباره اين نرم افزار توضيح مي دهيد؟
اين نرم افزاري اس��ت كه همه متخصصان از آن استفاده 
مي كنند. خود نرم افزار چندان مهم نيست و بحث اصلي 
ما همان طور كه پيش��تر هم اشاره ش��د بر سر اين است 
كه چه خوراكي به اين نرم افزار بدهيد و مفروضاتي است 
كه ما داريم. بحثي كه من دارم اين است كه تاكنون همه 
مي گفتند باروري ما در آين��ده كاهش مي يابد، اما اكنون 
كه در اين باره هشدار داده مي شود، بعضي ها مي گويند نه 
چنين چيزي نيست و باروري در كشور تثبيت شده است. 
سؤال من اين است بر چه اساسي اين دوستان ادعا مي كنند 

روند كاهش باروري متوقف و تثبيت شده است؟ 
آيا اين ادعا با آمار قابل اثبات نيست؟

وقتي با آمار بازي كنيد، به چنين شرايط پارادوكسيكالي 
مي رسيد. س��ال 1385 نرخ باروري 1/89 فرزند به ازاي 
هرزن بوده است. س��ال 1390 آمار مقطعي نرخ باروري 
به 1/75 فرزند به ازاي هرزن رس��يده است. آيا اين اعداد 
نشان دهنده كاهش نرخ باروري نيست؟ و آيا شيب كاهشي 
دارد يا نه؟ با وجود اين يك جور ديگر هم مي توان اين آمار 
را ارائه داد و ب��ا آن بازي كرد. به اين ص��ورت كه بين آمار 
مقطعي نرخ باروري س��ال 85 تا 90 را درون گيري كرد و 
ميانگين آن را گرفت. ميانگين اين آمار مي ش��ود به طور 
متوسط 1/8 فرزند به ازاي هرزن. اما اين عدد نشانه تثبيت 
نرخ باروري نيست و ميانگين است. سؤال اين است: آيا در 
دوره هاي قبل هم براي رصد تحولات جمعيتي از ميانگين 
نرخ باروري استفاده شده است؟ يا فقط در اين دوره براي 
مقاصد خاصي از ميانگين نرخ باروري استفاده شده است؟ 
براي اثبات رشد يا كاهش بايد دو مقطع را در نظر گرفت و 
آن دو مقطع را با هم مقايسه كرد و با درون گيري و تعيين 

ميانگين نمي شود نتيجه گيري درستي داشت. 
 جداي از اين موضوع ما با باروري زير 2/1 مواجهيم 
و اين يعني نرخ باروري زير حد جانشيني است و 
ما نيازمن�د بازنگ�ري در سياس�ت هاي جمعيتي 

هستيم، درست است؟
درست است، اگر ما بپذيريم كه شيب نرخ باروري در آينده 
افزايشي است و در يك چش��م انداز مي توانيم اميد داشته 
باشيم در سال هاي آينده نرخ رشد جمعيت و قدر مطلق 
جمعيت افزايش پيدا كند، بنابر اين مشكلي پيش نمي آيد 
و ما نيازمند بازنگري در سياست هاي جمعيتي نيستيم اما 
اگر خلاف اين موضوع ثابت شود، يعني ثابت گردد كاهش 

باروري و به تبع آن كاهش رش��د جمعي��ت در ايران در 
آينده ادامه خواهد داشت، با توجه به اينكه هدف سياست 
جمعيتي، حفظ تعادل پوياي ساختار كنوني جمعيت است، 
جهت حفظ تعادل جمعيتي، سياست هاي جمعيتي لازم 
بايد اعمال شود. توضيح بيشتر اينكه در بحث هاي آماري، 
پيش بيني آينده بر مبناي روند گذش��ته انجام مي شود و 
اين مسئله فقط در رابطه با آينده جمعيت نيست و درباره 
آينده تورم ، رشد اقتصادي كشور يا توليد، پيش بيني ها بر 
مبناي روند گذشته و وضعيت فعلي انجام مي شود. درباره 
جمعيت نيز اگر با همين روند پيش برويم، روند آينده نرخ 
رشد جمعيت ايران كاهشي است. روند گذشته نرخ رشد 
جمعيت ايران بسيار كاهشي بوده است، به گونه اي كه همه 
دنيا از چنين روندي تعجب مي كنند و در تمام دنيا چنين 
كاهش باروري در اين مدت زمان كوتاه ثبت نشده است. 
همين آمار سال 90- 85 نشان دهنده كاهشي بودن نرخ 
باروري است، مگر آنكه طي سال هاي اخير براي تغيير روند 
نرخ باروري كاري انجام شده باشد كه بايد در اين باره نيز 
توضيح داده شود. ارائه آمار ميانگين به هيچ وجه نمي تواند 
نشان دهنده تثبيت نرخ باروري باشد. از سال 1381 نرخ 
زاد و ولد افزايشي است و به رغم افزايش تولدها، نرخ باروري 

كاهشي بوده است. 
چطور مي شود ميزان تولدها افزايشي باشد اما 

نرخ باروري كاهشي؟
با وجود نرخ باروري كاهشي، به خاطر جوان بودن ساختار 
سني جمعيت و ازدواج متولدين دهه هاي 60 و 70 ما شاهد 
افزايش تولد ها از دهه 80 بوده ايم. اگر ساختار سني را در نظر 
نگيريد يا به عبارت ديگر، اگر تركيب س�ني كنت�رل ش�ود، 
تعداد تولد ها به شدت كاهش و همزمان نرخ رشد جمعيت 
نيز همراه با كاهش باروري كاهش مي يابد. اين موضوع را 
به نقل از آقاي دكتر سرايي استاد محترم جمعيت شناسي 
اينگونه مي توان بيان كرد: »اين رابطه مجازي است. عامل 
ديگري دخالت كرده و رشد جمعيت را، چه به لحاظ ميزان و 
چه به لحاظ تعداد، بالا و مثبت نگ�ه داش�ته اس�ت. آن عامل 
ديگر، همان طور كه جمعيت شناس��ان از پيش مي دانند، 
تركيب س��ني جمعيت اس��ت، بنابراين اگر تركيب سني 
دخالت نكند يا به تعبير ديگر، اگر تركيب س�ني كنت�رل 
ش�ود، ميزان رشد طبيعي هم، سازگار و همسو با باروري 

زيرجانشيني، منفي مي شود.« 
در عين حال تا سه يا چهار سال آينده هم ممكن است با 
افزايش تولدها مواجه ش��ويم و يك مقداري هم افزايش 
جزئي در نرخ باروري را شاهد باش��يم، اما بعد از آن توان 
دروني جمعيت براي افزايش خالي مي ش��ود و به يكباره 
باروري شروع به كاهش مي كند. نكته حائز اهميت اين كه 
از سال 1380 به علت اثر گشتاور يا نيروي دروني جمعيت، 
افزايش مواليد در حال رخ دادن است و روند صعودي تولدها 
تا سال هاي 1397و1398 به  اين علت تداوم خواهد داشت. 
همچنين بايد توجه داشت كه شعار افزايش رشد جمعيت 
در سال 1388داده شد و آمارهاي مربوط به متولدين نشان 
مي دهد روند افزايش تولدها نشئت گرفته از شيب افزايشي 
است كه قبل از سال 1388 وجود داشته است و نمي توان 
افزايش تولدهاي سال هاي اخير را صرفاً به سياست هاي 
جمعيتي جديد مرتبط دانست، بنابراين نمي توان انتظار 
داشت بدون اينكه كار جدي براي اصلاح ساختارها جهت 
تحكيم خانواده صورت گيرد، باروري به اندازه اي كه براي 
حفظ تعادل در ساختار جمعيتي كشور لازم است، در آينده 

افزايش يابد. به نمودار زير دقت كنيد. 
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اصلًا يك�ي از گرفتاري هاي ذهن�ي ما همين 
تصورات و توهمات عجيب غريب درباره غرب 
اس�ت. اينكه گم�ان مي كنيم غ�رب يعني يك 
رهاش�دگي مطلق و بي مه�ار در وجه جنس�ي 

زندگي. 
بله، بدجور هم توهم داريم. هميش��ه به دانش��جويانم 
مي گويم فكر نكنيد جامعه بيرون از شما به هم ريخته 
است. اتفاقاً آنجا روابط جنسي نظم دارد. بچه هاي من 
فرانسه بودند و هستند. آنجا مدرسه و دانشگاه رفته اند. 
دوستانشان را ديده اند. اينطور نيست كه جوان ها آنجا 
روابط مكرر داش��ته باش��ند. هنوز هم كه هنوز اس��ت 
پرس و جو مي كنم. كس��ي هم كه در سن 20 سالگي با 
كسي دوست مي شود دو سال، سه سال، پنج سال ادامه 
مي دهد. خيلي كه بخواهند افراط كنند كل زندگي شان 

در انتخاب سوم خلاصه مي شود. 
اگر چيزي به اسم عشق در غرب وجود ندارد 
چرا همين روز والنتاين را از غرب مي گيريم؟ 
گو اينكه تحريفش هم مي كنيم چ�ون آنها روز 
عشق را با يك تكه ش�كلات برگزار مي كنند اما 
والنتاين ايراني آنقدر وسايل دارد كه يك وانت 

هم نمي كشد. 
باور كنيد عاش��قي در غ��رب معن��ا دارد. من تحقيقي 
مي كردم در شهر سارگُمين فرانسه. اين تحقيق درباره 
خدمات داوطلبانه اي بود كه به خانواده هاي كم درآمد 
زير نظر س��ازمان صندوق كمك مع��اش خانواده داده 
مي شد. ما داشتيم درباره نقاط ضعف و قوت فعاليت هاي 
اين اداره مطالعه مي كرديم تا با رفع نواقص در س��طح 
استان و بعد در سطح ملي اجرايي شود. در اين تحقيق 
همكاري داشتم كه يك خانم فوق ليسانس مردم شناسي 
بود. با ماشين من هم جابه جا مي شديم، چون هر بار بايد 
حدود 90 كيلومتر تا س��ارگُمين مي رفتيم. در همين 
جابه جايي ه��ا متوجه ش��دم اين خانم خيلي س��يگار 
مي كشد. يك روز آخر برگش��تم گفتم تو چه مرگته؟ 
چرا اينقدر س��يگار مي كش��ي؟ گفت همراهم مرا رها 

كرده و رفته. 
چند سالش بود؟

26 سال داشت. چهار س��ال و نيم يعني از 21 و نيم 
س��الگي، توافقي با مردي كه حالا رهاي��ش كرده بود 

زندگي مي كرد. 
فرانسوي اصيل بود يا مهاجر؟

فرانسوي اصيل بود. من به اين خانم گفتم بالاخره 
اين اتفاق افتاده، سعي كن با موضوع كنار بيايي. گفت 
تحملش برايم خيلي س��خت اس��ت، زم��ان لازم دارم 
خودم را با جاي خال��ي آدمي كه رفته و ديگر نيس��ت 

سازگار كنم. 
يعني با اينكه با آن مرد ازدواج نكرده بود اما آن 

كشش عاطفي و تعهد را داشت. 
بله، مي خواهم بگويم آدم ها آنجا عاطفه دارند و زندگي 
با ديگري برايش��ان معنا دارد. اين طور نيست هر روز با 
كسي باش��ند. من آنجا با مركز ترك اعتياد »بودلر« در 
بيمارستان ژوري شهر متز همكاري مي كنم. افرادي كه 
به آن مركز مي آيند در بيمارستان سم زدايي شده اند و 
حالا مي آيند ماهانه متادون بگيرند تا زندگي شان عادي 
شود. من اجازه مي گرفتم با بعضي از اينها مصاحبه كنم. 
اين را بگويم زناني كه معتاد مي ش��وند يا شوهرش��ان 
معتادند يا تن فروشند. تن فروش ها به خاطر فشار رواني 

آقاي دكتر! آخرين باري كه شما را ديدم پاييز دو سال پيش بود. چند لحظه پيش 
از در كه وارد اتاقتان شدم اولين عكس العمل تان اين بود كه صورتم نسبت به دو 
سال پيش چاق تر ش�ده، اجازه بدهيد من هم بگويم شما هم نسبت به چند سال 

پيش كمي جدي تر و اخموتر شده ايد.
شايد، ولي فكر مي كنم مال بحثي است كه امروز در كلاسم اتفاق افتاد و كمي غمگينم كرد. 

چه بحثي؟
امروز رس��يده بودم به مبحث مزاياي خانواده در دنياي امروز. داش��تم مي گفتم با همه 
دگرگوني هاي روزگار ما، هنوز زندگي زناشويي و خانواده نپاشيده، همه جاي دنيا هم وجود 
دارد. حالا در جامعه صنعتي اسمش را مي گذاريم خانواده توافقي. مد شده بعد ده، پانزده سال 
زن و مرد با بچه هايشان مي روند كليسا و عروس��ي مي كنند. بعد يكي از دانشجوها برگشته 
مي گويد حالا چه كسي مي خواهد ازدواج كند؟ با لحن طلبكارانه اي هم اين حرف را مي زند. 
گفتم اشكال ندارد. ش��ما ازدواج نكن! طوري موضع مي گيرند كه انگار رسم ازدواج در همه 

جاي دنيا برافتاده و بايد بگذاريم موزه اي، جايي. 

دهه هفتادي ها، لا ادري شده اند 
و خانواده را زیر سؤال مي برند

دكت�ر سيد حسن حس�يني در دو جغرافي�ا، دو تاري�خ و دو فرهن�گ 
مي زيد، يك ييلاق - قش�لاق دائمي بين ايران و فرانس�ه، بين دانش�كده 
عل�وم اجتماعي دانش�گاه ته�ران و پل ورل�ن متز فرانس�ه. همين زيس�ت دو وجهي اس�ت كه 
چش�م هاي او را براي قي�اس رفتارهاي ايراني ه�ا و فرانس�وي ها تيزتر مي كند. من چند س�ؤال 
كلاسيك برداش�ته بودم، پرس�ش هايم را از پل عابر نرسيده به گيشا كش�انده بودم به آن سمت 
بزرگراه ج�لال و از آنجا ب�ه طبقه دوم دانش�كده قديم�ي و رن�گ و رو رفته ام�ا گفت وگويمان 
طور ديگري ش�روع ش�د. حالت صورت هايم�ان، گفت وگويمان را دس�ت گرفتن�د و رقم زدند. 

حسن فرامرزي

گپ و گفتي با دكتر سيد حسن حسيني
 استاد جامعه شناسي دانشگاه تهران و پل ورلن متز فرانسه

ان
اني

رف
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و جسمي، مواد مخدر يا الكل بيشتري مصرف مي كنند 
تا مقاومت كنند، آنهايي هم كه معتادند ممكن است به 
تن فروشي روي بياورند براي تأمين پول مواد. يك روز در 
همين مركز با يك خانم جوان مصاحبه مي كردم. اعتياد 
اين خانم، او را كشانده بود به تن فروشي اما نكته جالب 
اينجا بود كه اين خان��م از وقتي ترك اعتياد كرده بود و 
متادون مي گرفت با مستمري سازمان تأمين اجتماعي، 
تن فروشي را گذاشته بود كنار. مي خواهم بگويم انسان ها 
استعدادهايي در وجودشان دارند و مي توانند بد و خوب 

را تشخيص دهند. 
بله آنجا همجنسگراها را دارند اما اينكه بگوييم جامعه 
غالب همجنس��باز و به هم ريخته اس��ت، ن��ه! همين 
ازدواج هاي سفيد آنجا وجود دارد. هر دختر يا پسري كه 
توافقي زندگي اش را با كسي شروع مي كند قراردادي را 
در اداره حمايت خانوادگي امضا مي كند چون اينها وقتي 
صاحب بچه شوند بچه شان هويت مي خواهد. پس جايي 
ايجاد شده كه به اين دختر و پس��رها به عنوان خانواده 
رسميت مي دهد. مي خواهم بگويم جامعه آنجا موضوع را 
پذيرفته و دولت هم به آن وضعيت سامان داده اما اينجا 
مشكل ما اين است كه دچار افراط و تفريط مي شويم. 
من اخيراً داور رساله اي بودم. دانشجوي ما وقت گذاشته 

بود و با بيش از 100 نفر مصاحبه گرفته بود. 
موضوع درباره چه بود؟

روابط عاطفي -  جنس��ي بيرون از روابط زناشويي، 
انصافاً نتايج وحشتناك بود. 

و تحليل شما درباره اين آشفتگي هاي جنسي 
چيست؟

من خيل��ي صري��ح بگويم نوكيس��گان، جامع��ه ما را 
به گند كش��يده اند. پول ه��اي ب��ادآورده اي كه هزينه 
تنوع طلبي هاي جنسي مي شود و اين زياده خواهي هاي 
طبقه نوكيس��ه، خانواده ه��اي زي��ادي را دارد قرباني 

مي كند. 
آقاي دكتر! چرا ما از تحولات جامعه مان تا اين 
حد عقب مي مانيم. مثلًا ي�ك پديده اي روي 
مي دهد، رسانه هاي رسمي 10 سال بعد آيا بيدار 
شوند؟ آيا بيدار نشوند؟ حالا پيش بيني تحولات 
پيشكش، اين زكامي كه ما در تشخيص آسيب هاي 
اجتماعي دچارش شده ايم و خوب نمي توانيم بو 

بكشيم از كجا مي آيد؟
من مي پذيرم ما به ميزان زي��ادي از جامعه و جمعيت 
ايراني عقب افتاده ايم. نس��ل خ��ودم را عرض مي كنم. 
ما وقتي انق��لاب كرديم بايد در همان س��ال هاي اوليه 
انقلاب با يك فكر منس��جم تر براي نيم ق��رن بعد اين 
جامعه برنامه ريزي مي كردي��م. همين برنامه هاي نيم 
بند پنج ساله ما از س��ال 68 به بعد شروع شد. بعد هم 
ما يك فرهنگي داريم كه اسانس و اساس اين فرهنگ 
يعني هم عطر و هم اصلش از اسلام شيعي آمده، حالا ما 
در همين فرهنگ اسلامي و شيعي يكي از حقوقي كه 
براي دختر و پسر جوانمان قائل هستيم، رفع نيازهاي 
جنسي او به صورت مشروع اس��ت. اين نياز پيش تر در 
جامعه كش��اورزي و دامداري محقق مي ش��ده، چون 
معناي مسكن، اشتغال و مستقل شدن مفهوم امروزي 
را نداش��ت اما امروز ما با واقعيتي به نام نياز به مسكن و 
درآمد و مستقل شدن روبه رو شده ايم و همين چالش، 
سن ازدواج را بالا برده. اين سال ها ما نه تنها اين خلأ را 
ترميم نكرديم بلكه به دليل س��رمايه  گذاري نكردن و 

بي توجهي به بازار اش��تغال و درآمد، سن ازدواج را هي 
بالاتر برديم. 

ش�ما داريد اين افسارگس�يختگي در روابط 
جنسي را مي بينيد. از آن طرف آلترناتيوي هم 
مطرح نمي ش�ود. چ�ه گزين�ه اي به ذهن ش�ما 

مي رسد؟
من به جرئت مي گوي��م زندگي هاي توافق��ي و ازدواج 
سفيد، نس��بت به روابط آزاد جنسي دختر و پسرها امر 
مطلوب تري است. دس��ت كم در ازدواج سفيد، دختر و 
پسر نس��بت به هم تعهد و اعتماد دارند اما شما در نظر 
بگيريد وقتي جامعه جوان، دچار تكرر روابط جنس��ي 
مي شود همه سرمايه اعتماد و انسجام اجتماعي اش را 
از دست مي دهد، چه زن باشد چه مرد. به همين دليل 
است كه امروز عده اي از دانش��جويان من مي گويند ما 

اصلًا نمي خواهيم ازدواج كنيم. 
پس گزينه شان چيست؟

دهه هفتادي هاي ما تصويري ندارند و خانواده را زير 
سؤال مي برند. 

ش�ما فكر مي كنيد جامعه ما ازدواج سفيد را 
هضم مي كند؟

نس��ل قبلي كمتر مي پذيرد. البته در اين مبادلات، زن 
قرباني مي ش��ود. وقتي كشف ش��ود دختر و پسري به 
صورت توافقي با هم زندگ��ي مي كنند آنقدر كه دختر 
از طرف خانواده اش و خانواده پس��ر طرد مي شود پسر 
طرد نمي ش��ود. پس��ر در مرتبه اول از ط��رف خانواده 
خودش كمتر طرد مي شود از طرف خانواده دختر هم 

كه پذيرفته تر است. 
آقاي دكتر! به نظر مي رسد ما شهامت پيشنهاد 

اخلاق جنسي را نداريم. 
ش��ايد ولي وقتي برمي گردم عقب مي بينم حالا كمي 
بهتر شده. سال 78 به اتفاق يكي از دوستان رفته بودم 
وزارت بهداشت. موضوع درباره گسترش ايدز بود. آنجا 
گفتم ايدز بيماري خطرناكي است به دليل اينكه هم از 
تزريق مواد و هم از راه جنسي و هم خون منتقل مي شود. 
به مسئول وقت آنجا گفتم آقاي دكتر! ما در جامعه مان 
كنترل نداري��م. وقتي در جامعه اي تن فروش��ي وجود 
دارد حداقل به مردم آگاهي بدهيم از وسايل پيشگيري 
استفاده كنند. آن مسئول برگشت گفت آقاي دكتر! شما 
رفتي فرانسه و برگش��تي فكر مي كني چه خبر است؟ 
اينجا ايران است. كجا ما مي توانيم از اين حرف ها بزنيم. 
حالا اين تصوير را پيوند بزنيد به سال 86، نشسته بودم 
در تاكسي. راديو باز بود و يك خانم دكتر داشت راجع به 

وسايل پيشگيري آقايان صحبت مي كرد. 
نكته اي كه براي من هميشه عجيب بوده اين 
است كه اتفاقاً برخلاف مسيحيت، اسلام ديد 
بسيار بازتري به اخلاق جنس�ي دارد، يعني آن 
حالت پ�س زدن و ب�ه پس�تو ب�ردن را نداريم. 
نمونه اش كتاب »اخلاق جنسي در اسلام و جهان 
غرب« آيت الله مطهري است كه تحليل خوبي در 
اين باره دارد يا رساله هاي مجتهدان ما كه خيلي 
رك و پوس�ت كنده مس�ائل جنس�ي را مطرح 
مي كنند اما وقتي به جامعه وارد مي ش�ويم همه 

چيز مي رود زير چتر پنهان كاري. 
علماي اس��لام مي گويند: »لا حيا ف��ي الدين«. يعني 
وقتي پاي مصالح و س��لامت جامعه در ميان است آن 
حياي كاذب را بايد كنار گذاشت. وقتي مي بينيم يكي 

از گره هاي جامعه ما در روابط جنسي است بايد خيلي 
صريح تر و سليس تر راجع به اين قضيه صحبت كنيم. 

البته جامعه زير پوست خودش حرف مي زند. 
آقاي دكتر! چرا ما پيشنهاد مشخصي در اخلاق 
جنس�ي ارائ�ه نمي كني�م. مث�لًا خيان�ت را 
مي پذيريم، اين همه طلاق را قورت مي دهيم. يك 
روز وجود ازدواج سفيد را تكذيب مي كنيم يك 
روز تأيي�د مي كنيم. با اين ح�ال نمي خواهيم به 
تعبير ش�ما آن حياي كاذب را كنار بگذاريم و با 

مسئله مواجه شويم. 
اين سؤال اساسي است. پاسخي كه من مي توانم بدهم 
اين اس��ت يا ما متوج��ه ضررهاي اي��ن پنهان كاري ها 
نيس��تيم يا كم و كوچك پنداش��ته ايم. اگر من اطلاع 
داشته باشم دختر من با يك پسر يا پسر من با يك دختر 
ارتباط دارد مطمئن باشيد حاشيه هاي كمتري خواهد 
داشت تا همه چيز پشت پرده و زير پوست انجام بگيرد. 
حرف من اين است كه ما نبايد جامعه را در نظارتش خلع 
سلاح كنيم، ابزار نظارت هم آگاهي است. اگر يك دختر 
يا پسري در فرانسه در كمتر از دو سال از دوست دختر 
دومش به دوست دختر سومش يا دوست پسر دومش 
به دوست پسر سومش رس��يده باشد همسالان آنها به 
آن دختر و پس��ر ش��ك مي كنند و از گروه حذف شان 
مي كنند. پس اين نظارت جامعه آنه��ا را نگه مي دارد. 
جامعه خودش، خ��ودش را كنترل مي كن��د. ما با اين 
پنهان كاري ها، خودكنترلي جامعه را از دست داده ايم. 

براي ما كه عادي اس�ت وقتي مي شنويم يك 
پس�ر يا دختر همزمان چهار، پنج تا دوس�ت 

دختر يا دوست پسر دارد. شما چطور؟
باور كنيد من بعضي وقت ها به عنوان يك جامعه شناس 
كه قاعدتاً نبايد شاخ دربياورد ش��اخ درمي آورم. البته 
علتش معلوم است؛ پنهان كاري! آن پسر يا دختري كه 
يك دوست دختر يا دوست پسر دارد و جامعه هم آگاهي 
دارد، ديگر نمي تواند دومي را داشته باشد اما در خفا باشد 

تا چهارم و پنجم هم پيش مي رود. 
رسانه چطور؟ الان در رسانه هاي ما از تلويزيون 
تا روزنامه ها ما عنواني به نام دوس�ت دختر يا 
دوست پس�ر نداريم. تلويزيون دوست دختر را 
نامزد مي كند، روزنامه هم خط مي زند مي نويسد 
نامزد، در صورتي كه اين پديده به صورت فراگير 
دارد اتفاق مي افتد. حتي به فرض محال فراگير هم 
نباشد ما كه نبايد خودمان را گول بزنيم. به نظرم 

اين هم بخشي از همان پنهان كاري ها است. 
همينطور است. 

اجازه بدهيد زاويه بح�ث را كمي تغيير دهم. 
ش�ما در دانش�گاه دس�ت كم با س�ه نسل از 
دانش�جويان روبه رو ش�ده ايد؛ دهه پنجاهي ها، 
ش�صتي ها و هفتادي ه�ا. وقتي اين نس�ل ها را 
مقايس�ه مي كنيد چه تفاوت هايي در روحيات و 

رفتارهاي آنها مي بينيد؟
به نظ��رم جوان هايي ك��ه در دهه 60 به دني��ا آمده اند 
جوان هاي منتقد و پرشور و ش��ري هستند. ما در دهه 
ش��صتي ها حالت انقلابي گري بيشتري مي بينيم. نقد 
س��ازنده س��اختاري دارند اما وقتي به دهه هفتادي ها 
مي رس��يم -  البت��ه اميدواري��م از دس��ت اي��ن معلم 
جامعه شناسي ناراحت نشوند -  مي بينيم يك مقداري 

لا ادري شده اند. 
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ما يك فرهنگي داريم كه اس��انس و اس��اس اين 
فرهنگ يعني ه��م عطر و هم اصلش از اس��لام 
شيعي آمده، حالا ما در همين فرهنگ اسلامي 
و ش��يعي يك��ي از حقوق��ي ك��ه ب��راي دخت��ر 
و پس��ر جوانمان قائل هس��تيم، رفع نيازهاي 
جنس��ي او به صورت مش��روع اس��ت. اين نياز 
پيش ت��ر در جامع��ه كش��اورزي و دام��داري 
محقق مي ش��ده، چون معناي مسكن، اشتغال 
و مس��تقل ش��دن مفهوم ام��روزي را نداش��ت

منظورتان از لاادري چيست؟ 
آنها هيچ نظام اجتماعي را متصور نيس��تند و به هم 
ريخته اند. البته دهه هفتادي ها ادعا مي كنند ما قدرت 
درك آنها را نداريم ولي خواهش ما از آنها اين است كه 
از آن جامعه و نظام مطلوبي كه مد نظرش��ان است يك 
تصويري بدهند ك��ه من معلم در كلاس ب��ا آن تصوير 

آشنا شوم.
ش�ما در كلاس از آنه�ا مي خواهي�د تصوي�ر 

بدهند؟
بله اما نمي توانن��د، در حالي كه دهه ش��صتي ها براي 

خودشان تصوير و ذهنيت دارند. 
چرا اين اتفاق افتاده است؟ به خاطر اين نيست 

كه ما خانواده را از دست داده ايم؟
دقيقاً! اساس��ي ترين نهاد اجتماعي كننده نس��ل هاي 
بعدي خانواده اس��ت و در گام بعد، مؤسس��ات وابسته 
به دولت. خانواده در جامعه ايراني به خصوص خانواده 
متوسط رو به پايين از وظيفه اجتماعي كردن جوان ها 

بازمانده است. 
چرا؟ 

چون تأمين زندگي همين فرزن��دان، انرژي زيادي 
از والدين مي گيرد و آنها عملًا نمي توانند رابطه عاطفي 

مداوم و مناسبي با فرزندان خود داشته باشند. پدر تلاش 
مي كند، مادر از خودش مايه مي گذارد تا فرزندشان در 
بهترين مهدكودك، بهترين مدرسه نمونه و غير انتفاعي 
باشد. اضافه كار مي مانند، شغل دوم و سوم دارند و هزينه 
مي كنند اما نمي دانند با همه تلاشي كه كرده اند جايگاه 
تربيتي خودشان حذف شده. اين بزرگ ترين ضربه اي 

است كه جامعه ما ديده است. 
منظورتان از مؤسسات وابسته به دولت دقيقاً 

چه مؤسساتي است؟
عمدتاً رسانه ها و مدرسه. اين سال ها رسانه هاي دولتي 
و تصويري م��ا -  حاكميتي -  س��عي نكردند تحولات 
اجتماع��ي را بپذيرن��د و پيام هاي خودش��ان را ترميم 
كنند. دقت كنيد كه دهه شصتي ها پيام هاي خودشان 

را مي خواهند، دهه هفتادي ها هم همينطور. مدرس��ه 
هم عقب ماند. سر مدرسه گرم شد به فيزيك و شيمي و 
رياضي تا نوجوان ما از سد سكندر كنكور صنعتي شريف 
بگذرد. اين مدرس��ه كي وقت كرد به تربيت نوجوان ما 
توجه كند؟ به همين دلي��ل نوجوان هايي كه حتي در 
مدارس مذهبي ه��م درس خوانده اند بچه هاي قرص و 
محكمي بار نيامده اند. چند وقت پيش از دانش��جويان 
سال دوم كارشناسي ام يعني همين دهه هفتادي ها به 
مناسبت يك بحث پرسيدم چند نفر از شما قرآن را كامل 
خوانده؟ هيچ دستي بالا نرفت. پرسيدم نصف قرآن؟ باز 

هيچ دستي بالا نرفت. 
همين طور پايين آمديد؟

بله، بالاخره رسيدم به دو جزء و يك جزء اما دست ها 
همچنان پايين بود. گفتم دو، سه آيه براي من بگوييد 
كه مرتبط با بحث من در حوزه طبيعت و خلقت باشد. از 
كسي حرفي درنيامد. من اين اتفاق را نتيجه خانواده ها، 
مدارس و صدا و س��يما مي دانم. آق��اي فرامرزي! با هم 
روراست باشيم. ما وقتي اسلام و مذهب تشيع جعفري 
دوازده امامي را تبديل مي كنيم فقط به سوگ و نوحه، 
شما نمي توانيد جوانِ قرآن فهم به جامعه تحويل بدهيد. 
قلبت بايد بكشد كه بروي دنبال قرآن و فهمش كني، نه 
اينكه از ترس اعدام بروي قرآن حفظ كني. حالا ش��ما 
چطور انتظ��ار داريد اين جوان ها فاصله ش��ان با اصول 
فرهنگي زياد نش��ود؟ مجموعه فرهنگي وقتي اثرگذار 
است كه اجزايش با هم تناسب داشته باشد اما وقتي اين 

تناسب نباشد عملًا اتفاقي نخواهد افتاد. 
پس جوان ها به يك معنا قرباني گسيختگي هاي 
فرهنگي، از دست رفتن خانواده و تضاد رفتاري 

ما شده اند. 
ما هرچق��در جلوتر آمده اي��م دچار تف��رد و فرد گرايي 
وحشتناك شده ايم. فرهنگ انساني از طريق نسل ها و 
سازمان هاي انساني به انسان هاي ديگر منتقل مي شود. 
اين رابطه ها به هر مقدار كه مخدوش مي ش��ود ما ضرر 
مي كنيم. دنياي صنعتي امروز براي نوجوانان و جوانان، 
س��ازمان هاي متعددي ايجاد كرده. ش��ما در هر محله 
فرانسه كه برويد از شهر و روستا، سازمان هاي جوان ها را 
مي بينيد كه ذائقه سازي مي كنند و مشاركت اجتماعي 
مي دهند. اين نوجوان و جوان ما كجا احساس مسئوليت 
نسبت به همنوع و وطنش را ياد مي گيرد؟ كدام سازمان 
ما به نوجوان ها و جوان هاي ما مش��اركت ياد مي دهد؟ 
ما اين را نداريم. اما فرانسوي ها از 1907 ميلادي روي 
اين سازمان ها س��رمايه  گذاري كرده اند. نتيجه اش اين 
مي شود كه 1960 به فاصله حدود 55 سال، در يك شهر 
50 هزار نفري، 200 مؤسسه متعلق به جوان ها فعاليت 
مي كند. جوان هايي كه دور هم مي نش��ينند فيلم نگاه 
مي كنند، نقد مي كنن��د و كارگاه مي گذارند. با هم كوه 
مي روند. خيريه هاي محل��ي راه مي اندازند و در همين 
برنامه ها، نحوه زيست اجتماعي را ياد مي گيرند و از آن 

تفرد بيرون مي آيند. 
در حالي كه ما اتفاقاً مدام بر اين تفرد مي دميم. 
همي�ن م�دارس م�ا ش�ده اند جولانگاه هاي 
فردگرايي و ك�ورس والدين براي جا گذاش�تن 

فرزندان همديگر بر سر نمره و معدل بيشتر. 
ما دائم در اين فضاي ذهني هستيم كه هي اين بچه ها را 
زين و آماده كنند تا تندتر بدوند. به كودك و نوجوان ياد 
مي دهند كه تو از همه بايد جلو بزني. خب معلوم است 

وقتي اين نوجوان ما بخواهد از همه جلو بزند حواسش 
به ديگري نخواهد بود. اين نوج��وان كجا ياد گرفته به 
همنوعش فكر كند؟ وقتي به همنوع فكر كند و دختر و 
پسر همسال خودش را همنوع خود بداند ديگر به او به 

عنوان وسيله سكشوال و جنسي نگاه نمي كند. 
چند وقت پيش در فيس بوك و اينس�تاگرام، 
پي�ج بچ�ه پولداره�اي تهراني، ماش�ين ها، 
اس�تخرها، ويلاه�ا و س�اعت هاي لوك�س دهه 
هفتادي هاي شمال تهران را به نمايش گذاشت. 
تحليل تان درب�اره اين نمايش بي پ�رواي ثروت 

چيست؟
همين كه عده اي در مجموعه دنيايي كه ما در آن زندگي 
مي كنيم تصميم مي گيرند اين كار را بكنند در واقع دارند 
به مردمي كه به خاطر تحريم ها دچار بحران اقتصادي 

شده اند دهن كجي مي كنند. 
و احساس ملت بودن... 

از بين مي برند. ترديد نكنيد از بين مي برند. روزنامه 
لوفيگارو و يكي از مجلات فرانس��وي سالانه فهرستي 
از ميلياردره��اي فرانس��وي را منتش��ر مي كند. يك 
فرانسوي مي داند ميلياردرهاي جامعه اش چه كساني 
هستند. سرمايه شان چقدر است و كجا سرمايه  گذاري 
كرده اند. وقتي ميلياردرها در يك كشور حساب و كتاب 

داش��ته باش��ند به هيچ وجه آن خوي اشرافي گري ها 
را نمي بينيد. برادر س��اركوزي، رئيس جمهور فرانسه 
رئيس اتاق بازرگاني فرانسه است و از لحاظ اقتصادي 
وضعش��ان خيلي خوب اس��ت اما در همين خانواده 
اقتصادي مي بينيم پسر ساركوزي در سن 20 سالگي 
ازدواج مي كند، تشكيل خانواده مي دهد و بچه دار هم 
مي شود. درسش را خوانده و كار سياسي هم مي كند. 
حالا اگر او بخواهد از اين پول خانوادگي استفاده كند 
بايد برود يكي از آن شركت ها را بگيرد و مديريت كند 
و به عنوان يك مدير حقوق بگيرد، نه اينكه كرور كرور 
پول مفت در اختي��ارش قرار بگيرد. مطمئن باش��يد 
ثروت هاي بادآورده، خانواده و جامعه ما را به س��مت 

تخريب و ويراني مي برد.  




